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"KATHARSIS"?

Kennelijk fungeert Peperbek als een van de uitlaatkleppen voor de drang tot zelfon
derzoek en zelfkritiek die in D'66 op het ogenblik lijkt te overheersen. Dit illus
treert weer eens de rol die Peperbek vervult, maar wat kan de conclusie voor D'66 
zijn? Daarover wordt,veel gespeculeerd, van alle kanten in uiteenlopende richtingen. 
Het kon wel eens vrij eenvoudig zijn: zoals Peperbek een uitlaatklep is voor D'66
c.a., is D'66 dat voor de pragmatisch-democratische kritici van het huidige Neder
landse politieke stelsel, die hun samenstelling tot een coherente partij nog alsmaar 
niet van de grond kunnen krijgen.
Misschien moeten we de huidige discussies opvatten als de fase van katharsis in het 
bestaan van D'66, die voorafgaat aan de definitieve .vormgeving, Laten we dat tenminste 
hopen en laten, we in elk geval streven naar een functionele discussie: niet slechts 
kritisch, maar vooral ook kreatief en als zodanig gericht op een nieuwe synthese van 
ideeen en plannen in een versterkt D'66. Om het eens origineel te zeggen.
Inmiddels ontvalt ons helaas midden in de "katharsis" een van de meest lucide en 
bloemrijke contribuanten aan de gedachtenwissèling: onze redacteur Gorter. Hij heeft 
besloten zich als redacteur terug te trekken. Wij respecteren zijn motieven, die hij 
ons op zijn bekende heldere wijze kenbaar maakte.
Gorter meent z'n ideeen en standpunten meermalen duidelijk naar voren gebracht te heb
ben (niet alleen in Peperbek) en wil nu de tijd die gaat zitten in het herhalen daar
van, bij het uitblijven van voldoende "anklang", besteden aan andere hobbies en akti- 
viteiten die zijn aandacht en energie verdienen. Toch is het jammer dat we nu zijn 
bijdragen in Peperbek zullen moeten missen en dat we niet zullen kunnen vaststellen 
dat de aanhouder in dit geval toch ,- geheel of gedeeltelijk - gewonnen zou hebben.
Er is echter ook een lichtpuntje: hoewel we met spijt afscheid moeten nemen van re- 
dactexir Gorter, mogen we hem tegelijkertijd begroeten als Conservator.
Een geheel nieuvje Peperbek-functie, die o.m. inhoudt het bewaren van onze vjaardevolle 
dossiers, maar vooral ook het hoeden van onze idealen. In deze nieuwe hoedanigheid 
zal de, heer Gorter bovendien to-t onze vreugde - wanneer even mogelijk - de verwachte 
redactie-vergaderingen opluisteren.
Kortom: eind goed al goed. Vaarwel en welkom tegelijk. Zou dit symbolisch ziijn?
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Geheim

(%) Zoals men in de krant heeft kunnen lezen, bestaan er plannen voor een gemeen
schappelijk initiatiefvoorstel van D'66, PvdA en PPR voor grondwetswijziging, om daar
mee de weg te banen voor een verbeterd kiesstelsel en voor een nieuwe wijze van tot 
stand komen van een regering.
Het blijkt bijzonder moeilijk te zijn hierover nadere inlichtingen te krijgen. D'66- 
ers waarvan men mag verwachten dat ze toch wel op de hoogte zullen zijn, weten van 
niets of verklaren geen nadere inlichtingen te kunnen geven. Het gerucht doet zelfs 
de ronde dat de D'66 vertegenwoordiging in de bespreking tussen de drie partijen op ge
heimhouding heeft aangedrongen, besprekingen vinden plaats op basis van een document 
dat volgens de vermoedelijke auteur nog geschreven moet worden.
Men kan slechts gissen wat de oorzaak van deze geheimzinnigheid is: Enerzijds gaat het 
er om een meerderheid voor je voorstellen te winnen, anderzijds kan je ook te veel wa
ter in je wijn moeten doen. Wat ons in de kranteberichten vooral frappeerde, was de 
plotselinge belangstelling van de PvdA voor staatsrechtelijke hervormingen, hoewel die 
in het verleden toch wel op een heel zacht pitje stond.
Onder deze omstandigheden vinden wij het prettig in dit nummer van Peperbek een arti
kel van de heer Plate te hebben, waarin hij speculeert over de alternatieve wegen die 
zouden kunnen worden bewandeld. De heer Plate is weliswaar voorzitter van de staats- 
rechtcommissie, maar deze bijdrage draagt een zuiver persoonlijk karakter.
Nu blijkbaar de staatsrechtelijke punten weer in de centrale belangstelling staan, een 
advies: Zou het niet langzamerhand tijd worden dat we in onze voorlichting aan het Ne
derlandse volk eeas ophouden met het aanbieden van technische uitwerkingen (gekozen 
minister-president, districtenstelsel) als panaceeV Zouden we niet beter de mensen eens 
kunnen uitleggen waarom het in wezen gaat: een onafhankelijk parlement en het kiezen 
van mensen in plaats van lijstenv

dagvandaag

Nog meer geheime zaken

(%) De heer Noteboom uit St.Maartensvlotbrug (zoekt u het eens op de kaart op) heeft 
een tweetal zaken voor de geschillencommissie van D'66 gebracht. In één zaak heeft die 
commissie een uitspraak gedaan, maar het bestuur is - aldus de heer Noteboom - niet 
bereid die uitspraak te publiceren, omdat dit een verzwaring van straf voor de in het 
ongelijk gestelde partij zou betekenen. Statutair zou echter publicatie verplicht zijn. 
Elders in dit nummer vertelt de heer Noteboom meer over deze geheime uitspraak.
De heer Nagtegaal geeft daarop (openlijk) de visie van het hoofdbestuur van D'66.

dagvandaag

Wethouders

(%) Het zal de belangstellende lezer zijn opgevallen dat in geen enkele provincie 
een D '66-gedeputeerde is gekozen en dat het er naar uitziet dat in de grotere gemeen
ten nergens een D '66-wethouder zal worden gekozen. Daarentegen heeft een kleinere par
tij als de CHU in vrijwel alle provincies een gedeputeerde en in de meeste steden een 
wethouder. Een nog veel kleinere partij als de CPN heeft twee gedeputeerden en krijgt 
in verschillende steden een wethouderszetel.
Het drukt aardig de politieke situatie in Nederland uit. De CHU en de CPN zijn onge
vaarlijk. Van mensen uit die partijen is op een bestuurspost geen nieuwlichterij te
verwachten. Maar D'66 ..... . .. daar kan je nog allerlei rare dingen van tegemoet
zien. Hoe zeiden de drie musketiers het ook weer? Eén tegen allen, allen tegen één?
Al met al niet zo'n oneervolle positie.

dagvandaag

Ambtelijk kluitje

{%) In het jaarverslag 1968 van het Provinciaal Bestuur in Zuid-Holland lezen we: 
"Bij de Provinciale Planologische Dienst werden 8 ambtenaren aangesteld; 3 verlieten 
de dienst. De uitbreiding kan verklaard worden als volgt: De streekplanwerkzaamheden 
namen toe."



en verderop:
"De zogenaamde verzorgde uitgaven van de streekplannen Sijnstreek-lVest en Eijn en 
Gouwe kwamen dit jaar wegens personeelsgebrek nog niet gereed; in de loop van 1969 
kunnen deze tegemoet worden gezien."
In het jaarverslag 1969 staat:
"Bij de Provinciale Planologische Dienst werden in I969 11 ambtenaren aangesteld; 1 
verliet de dienst en 1 werd overgeplaatst naar Provinciale Waterstaat."
Verderop staat:
"Verzorgde uitgaven van de streekplannen P.ijn en Gouwe en Sijnstreek-West zijn in be
werking en zullen in de loop van het volgende verslagjaar gereed komen."
Vraag van D'66-fractie aan GS:
"Kunnen GS wellicht thans (15 augustus 1970) reeds zeggen welk v>/erkwoord zij in het 
jaarverslag over 1970 zullen gebruiken?

dagvandaag

Pensioenvoorziening in Mederland
De sociaal-economische werkgroep van D'66 heeft een belangrijk rapport uitgebracht 
over de pensioenvoorziening in Nederland. In het volgend nummer van Peperbek zal er 
uitvoerig aandacht aan worden besteed. Wie tot zolang niet kan wachten - en waarom zou 
u? - dient contact op te nemen met de voorzitter van de werkgroep: P. van Schilfgaarde, 
Mastwijkerdijk 29, Linschoten, post Montfoort.

dagvandaag . .. ■

Huis-aan-huis verkiezingsbezoeken (XVI)
(vK) Eegelmatig werd en wordt er in onze kring gepleit voor huis-aan-huis verkiezings
bezoeken. In de vorige Peperbek ook weer n.a.v. spectaculaire successen met de gemeen
teraadsverkiezingen, o.a. in Bergschenhoek. Voor mij zijn deze pleidooien even zo vele 
slagen in de lucht zolang niet feitelijk het nuttige effect van dergelijke bezoeken is 
aangetoond en tot nog toe is het tegendeel waar. Incidentele succesjes als het aange
haalde zeggen eigenlijk totaal niets. De Haagse lezers weten wellicht dat een aantal 
ploegen in alle delen van Den Haag temelijk fanatiek de kiezers persoonlijk thuis heeft 
benaderd. In vele andere gemeenten is dit ook gebeurd. De resultaten zijn bekend en de 
conclusie ligt voor de hand: deze bezoeken halen op enkele uitzonderingen na niets uit. 
Tenzij men de pessimistische visie wil huldigen dat vje zonder die bezoeken nóg minder 
zetels gehaald zouden hebben; maar dan kunnen we maar beter helemaal ophouden 1 
De incidentele succesjes geven m.i. alléén a.anleiding tot het entameren van een gron
dig onderzoek naar de factoren die verantwoordelijk zijn voor het meestal mislukken 
en voor het soms slagen van huis-aan-huis akties. Daar zou bijvoorbeeld uit Vmnnen ko
men dat slechts een zeer specifieke persoonlijkheid, met een bepaald uiterlijk en een 
bepaald type praatje, effectief op bezoek kan gaan. Als we met deze akties doorgaan, 
zou dat op basis van zo'n evaluatie-onderzoek uiterst selectief moeten gebeuren. Ook 
in de zin van wie, hoe, wanneer etc. Dan kunnen degenen met een minder aantrekkelijk 
hoofd misschien eens wegen uitdokteren voor de ontwikkeling van onze relaties met de 
pers. Voor niet zo'n klein beetje moeten v-ie het daar ook van hebben.

dagvandaag

Intellectuelen
(%) Er wordt ons nogal eens voor de voeten gegooid dat we (D'66, niet Peperbek) te 
intellectualistisch zijn, spreken en schrijven. Ook de heer Verhoeven doet dat in een 
stuk in dit nummer. Hij verwijt D'66 dat de intellectuelen te veel de boventoon voeren 
in besturen', commissies, enz. Die intellectuelen zijn niet in staat gebleken eenvou
dige boodschappen, als het verouderd zijn van de links-rechts-tegenstelling, of het 
pragmatisme, duidelijk over te brengen aan de eenvoudige man. In zijn constateringen 
heeft hij vermoedelijk wel gelijk. Het is alleen,de vraag of "de intellectuelen" wel 
de grote boosdoeners zijn en of het niet juist een gebrek aan intellectuele gaven is 
om een eenvoudige boodschap niet op eenvoudige wijze te kunnen overbrengen. Sn is die 
tegenstelling tussen intellectuelen en niet-intellectuelen niet een beetje verouderd? 
Niettemin een zeer behartenswaardig stuk.

dagvandaag



Beleidsplan
(%) Het is even stil geweest om het beleidsplan van D'66. Maar dat is dan toch de 
stilte die aan de storm vooraf gaat. Er is een concept gereed, dat binnenkort zal wor
den gepubliceerd. Mensen die het gezien hebben, beweren dat er nog wel wat aanvechtbare 
punten in zitten.
Gelukkig, zouden we bijna zeggen. In het volgende nummer hopen we er meer over te kun
nen schrijven.

dagvandaag

PEPEKBEK, EEN BLAD VOOR HET OOG, GEEN VOOR DE MOND.

Z.0 GAAT HET GOED
door A.R. van der Burg

Wie de laatste maanden de ontwikkelingen binnen D'66 heeft gevolgd, niet in het minst 
tot uitdrukking komend in een stroom van analyserende artikelen in Peperbek, moet wel 
de indruk krijgen dat de partij in een stadium van boetedoening is aangekomen. Het 
doet denken aan de tafrelen die zich in communistische landen plegen af te spelen, 
waarbij de op dat moment onderliggende partij tot schuldbelijdenis overgaat. Toch 
blijft er nog een belangrijk verschil over. \‘/ij kunnen ons als vrije mensen namelijk 
veroorloven de fouten bij "de anderen" te zoeken.
Om maar met de conclusie in huis te vallen: Ik verwacht heel veel van dit stadium van 
boetedoening. Hebben wij niet zelf altijd de nadruk gelegd op de methoden volgens wel
ke politieke problemen moesten worden opgelost? Welnu, we zijn nu in het stadium ge
komen dat we ons bezinnen op onze eigen methode van werken. Als de katharsis voorbij 
is, zal daar ongetwijfeld een nieuw elan uit geboren worden. Wat dat betreft zijn we 
natuurlijk veel gezonder dan welke andere partij ook. Terwijl andere partijen hijgend 
tegen allerlei interne politieke conflictstof zitten aan te kijken, kunnen wij het ons 
permitteren een korte politieke adempauze te nemen om orde op zaken te stellen en om 
daardoor straks goed uitgerust toe te kunnen happen. Er is wel een gevaar aan dit alles 
verbonden. Door de schoonmaakwoede zullen er ongetwijfeld leden weglopen, omdat ze voor 
dit alles geen geduld hebben of omdat D'66 toch iets anders blijkt te zijn na het op
poetsen dan hun D'66. Dat is allemaal niet zo erg, mits het maar de verkeerde leden 
zijn, en niet de goede, die v:eglopen. Maar wie zijn dan de goede leden, en wie de ver
keerde? Geduld. Dat komt nog.
In het juli/augustusnuimmer van Peperbek kvjamen twee voortreffelijke analyses van de 
situatie voor, t.w. van Gorter en Brand. IVie deze artikelen nog niet gelezen heeft, 
doe het alsnog. Gorter heeft de moed gehad een synthese samen te stellen uit een aan
tal voorafgaande artikelen over de toekomstige werkwijze van D'66. Hij wijst op onder
linge tegenstrijdigheden en geeft en passant critiek op een aantal gedane suggesties. 
Zelf kiest hij voor de lange weg. De kracht van D'66 ligt volgens hem in de zakelijke 
en wetenschappelijke verantwoorde studie van de maatschappelijke problemen. D'66 moet 
dit volgens hem niet alléén doen, maar - al coördinerend - samen met andere partijen.
In zijn hart vindt hij partijen als zodanig ondingen. Liefst zou hij alle mensen van 
goede wil en met voldoende belangstelling in politieke zaken aan één grote tafel wil
len zetten, in de verwachting dat daaruit, met behulp van de grootst mogelijke deskun
digheid, het ideale bestel en bestier zal voortvloeien. Aan deze opvatting ligt onmis
kenbaar het geloof aan een ideaal ten grondslag, een ideaal dat door alle zinnige men
sen samen, met uitzondering van wat kleurrijke randfiguren, als een soort grootste ge
mene deler tot stand kan komen. V/at hem stoort in vele D'66-ers is, dat ze geen tijd 
hebben voor de vereiste bezinning, omdat ze zich zo druk maken over allerlei zaken van 
de platvloerse politiek op kort zicht.
Gorter is dus een man van het compromis, maar gelijktijdig een idealist, die het poli
tieke ambacht, zoals zich dat aan ons voordoet, in het diepst van zijn hart veracht.
In die zin is Gorter (nu loop ik weer vooruit) een goede D'66-er. Ik wil nog een stap 
verder gaan. Zonder de Gorters zou D'66 niet kunnen bestaanl Ze helpen er ons voortdu
rend aan herinneren dat we boven het politieke geharrewar van alledag moeten uitstijgen 
en ons niet moeten verlagen tot het geijkte politieke niveau. In twee opzichten ver
schil ik van mening met Gorter. Ten eerste geloof ik niet in een "centrale" beste op
lossing, al was het alleen maar omdat de mensen onderling zeer sterk verschillen in 
hun bereidheid een ander hetzelfde te gunnen als zichzelf. Ten tweede houdt Gorter ra.i' 
onvoldoende rekening met de natuurlijke traagheid van de mens. Er is m.a.w. een natuur' 
lijke neiging om de bestaande oplossing van de problemen de voorkeur te geven boven
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een objectief betere oplossing. Dit betekent dat de mensen die deze' betere oplossing 
vjel zien hun doel niet kunnen bereiken aan de conferentietafel, maar slechts door een 
al of niet parlementaire confrontatie politiek.
Brand pakt het probleem van eèn heel andere kant aan. Hij toont ons de feilen van hoofd
bestuur, Kamerfractie, congressen en afdelingen. Bovendien geeft hij aan wat er zal moe
ten gebeuren om volle kracht voorwaarts te kunnen stomen. Hoewel ik het geheel met 
deze conclusies en aanbevelingen eens ben, vrees ik dat hij van een aantal vrijwilli
gers wel erg veel vraagt. Dat is juist een van de grote moeilijkheden met het hoofd
bestuur. 'Veel goede candidaten zijn niet beschikbaar, omdat het hun te veel tijd kost 
en omdat zij noodgedwongen te veel tijd moeten verdoen met allerlei kleine klusjes.
Ik ben dan ook van mijn aanvankelijke opvatting teruggekomen dat één bestuur zowel de 
politieke als de organisatorische kant moet doen. De nadelen van de andere oplossing, 
zoals de onontkoombare ontwikkeling van een soort tweederangs bestuur, blijven echter 
levensgroot bestaan. Brand houdt m.i. ook onvoldoende rekening met de aanwezigheid 
van verkeerde leden (nog heel even geduld a.u.b.), die allerlei gezonde initiatieven 
en goede voorstellen afremmen. Het moet echter geprobeerd worden.
En dan die verkeerde leden. Natuurlijk zijn die er. Het is altijd een beetje moeilijk 
onderwerp, omdat het zo aanmatigend klinkt om te willen uitmaken wie goed en wie ver
keerd is. Bovendien weet je dat degenen die in jouw ogen verkeerde leden zijn, jou op 
hun beurt een verkeerd lid zullen vinden. Toch waag ik het erop een paar types van 
verkeerde leden te noemen.
a) Zij die menen dat D'66 een centrumpartij is, omdat ze niet links of rechts genoemd 

wil worden.
b) De aanhangers van de opvatting dat je nieuwe denkbeelden met de oude politieke mid

delen en trucjes moet verwezenlijken.
c) Mensen die niet kunnen kiezen tussen liberalisme en socialisme en daarom maar D'66 

nemen.
d) Mensen die elk nieuw onderwerp eerst naar een commissie ter bestudering willen stu

ren, welke urgentie het ook heeft.
e) Zij die wel openheid als devies voeren, maar zelf alles op de geheime toer willen 

dóen.
f) Mensen die terugschrikken, zodra het tot concrete uitspraken of daden moet komen 

en die liever nooit een keus doen.
g) Zij die menen dat je in de politiek niet fatsoenlijk behoeft te zijn, omdat "de 

anderen" het ook niet zijn.
Gelukkig gaat het in D'66 niet om grote aantallen van iedere groep. Vvat dat betreft 
hebben wij het heel wat makkelijker dan andere partijen, die meestal hele volksstam
men tot lid hebben die er eigenlijk niet in thuis horen, of in ieder geval niet har
moniëren met andere volksstammen.

SPECULATIES ROND GRONDWETSWIJZIGING
door F. Plate

Minister Beernink heeft de Kamer per brief laten weten dat hij een grondwetsherziening 
op het punt van het kiesrecht en de regeringsvorming thans niet "opportuun" acht. In 
hoeverre het woordje "thans" het gevolg is van ministeriele schijnheiligheid kan ik 
niet nagaan, maar het is duidelijk: van deze regering behoeven we op het punt van 
staatsrechtelijke hervorming niets te verwachten.
Hoe staat het nu met het parlement? Zowel de PvdA als D'66 hebben onmiddellijk na de 
brief van Beernink laten weten dat zij "overwegen" om dan maar zelf de nodige voor
stellen in te dienen; van een initiatief-voorstel vanuit de Kamer kijkt tenslotte nie
mand meer vreemd op, en terecht, ilet beroerde is alleen dat als een dergelijk voorstel 
door de Kamers wordt aanvaard het de "bewilliging" van de regering nodig heeft om wet 
te kunnen worden. Het is zeer de vraag of het Kabinet-De Jong aan een dergelijke be
williging zou willen meewerken. Het is trouvjens nog veel meer de vraag of het ooit 
voor die keuze gesteld zou worden, want het is niet waarschijnlijk dat er in de huidi
ge Kamer een meerderheid te vinden is voor een grondwetswijziging van werkelijk enige 
betekenis.
D'66, PvdA en de PPR hebben samen hk zetels. Dat betekent dat vrijwel de gehele KVP 
fraktie mee zou moeten gaan voordat zo'n voorstel de vereiste 5lw van de eerste ronde 
van grondwetswijziging zou halen. (De tweede ronde van 67% zou dan na de verkiezingen 
volgen).
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Het vereist enig optimisme om dit te zien gebeuren. De KVP heeft tot nog toe niet 
vooraan gelopen bij het verlangen naar staatsrechtelijke hervorming. Men zou boven
dien de regering in een zeer moeilijk parket brengen. De VVD zal namelijk niet aan de 
"bewilliging" vjillen meewerken en er hoogstwaarschijnlijk een Kabinetscrisis voor 
over hebben. Met andere woorden: als de Staten-Generaal (dus ook de 1 Kamer) een ini- 
tiatief-voorstel tot grondwetswijziging met steun van de KVP aannemen, dan zijn er 
twee mogelijkheden. Ten eerste: de regering bewilligt niet in het voorstel, waardoor 
er een ernstig conflict zou ontstaan tussen de KVP fraktie in de Kamer en de KVP mi
nisters. Ten tweede: het Kabinet valt uiteen omdat de VVD niet aan de bewilliging wil 
meewerken. De eerste mogelijkheid lijkt voor de KVP levensgevaarlijk. De vraag of de 
KVP eventueel aan een initiatief-voorstel zou willen meewerken hangt derhalve nauw 
samen met de vraag of een vroegtijdig uit elkaar vallen van het Kabinet-De Jong in de 
KVP kraam te pas zou komen. Dat zou het geval kunnen zijn, wanneer de heren bij de 
verkiezingen niet te, veel aan de W D  vast willen zitten. Verdere speculaties worden 
aan de lezer zelf overgelaten .................
De D'66 fraktie staat nu voor de beslissing îvat zij moet doen. Doet zij niets dan be
staat er'de kans dat de PvdA wél wat doet, waardoor de indruk zou ontstaan dat D'66 
het er bij laat zitten. Anderzijds bestaat er een kans dat een initiatief-voorstel 
dat werkelijk iets om het lijf heeft roemloos ten onder gaat. Je zou je kunnen voor
stellen dat zo'n nederlaag géén propaganda voor staatsrechtelijke vernieuwing is.
Aan 6 7% gelooft dan in elk geval voorlopig niemand meer.
Als men besluit om wel een voorstel in te dienen, dan zijn er verschillende mogelijk
heden denkbaar, b.v.:
1. Men dient iets in dat de hoofdgedachten van D'66 behelst. De Minister-president 
wordt rechtstreeks door de burgers gekozen en de evenredige vertegenwoordiging wordt 
niet langer bindend in de grondwet voorgeschreven. De rest kan dan later bij de wet 
geregeld worden. Het staat niet vast dat PvdA en PPR voor zoiets te vinden zullen zijn. 
Gaat dit voorstel af, dan gaan de meest eigene D'66 punten af. Het voordeel is natuur
lijk dat d '66 recht door zee is gegaan, haar eigen oorspronkelijke voorstellen heeft 
ingediend en bij de verkiezingen de mensen kan zeggen dat D'66 er alles aa'n heeft ge
daan en alleen 69 zetels te kort is gekomen, reden waarom de kiezers gesuggereerd 
wordt hierin op korte termijn verbetering te brengen, opdat de door de meerderheid
der bevolking gewenste gekozen minister-president er zo snel mogelijk zal kunnen komen.
2. Men dient een voorstel in overeenkomstig het advies van de Staatscommissie Cals- 
Donner. Bij de Kamerverkiezingen wordt ook gestemd over de formateur. Iemand die meer 
dan 50% behaalt wordt als zodanig benoemd. Slaagt niemand daarin dan blijft alles bij 
het oude en wordt er geformeerd volgens de vertrouwde recepten van Beel.
Op zich zelf betekent dit voorstel helemaal niets. Iemand die zo sterk staat dat hij 
in eerste aanleg meer dan 50% van de stemmen behaalt, wordt onder ons huidige stelsel 
heus ook wel formateur. Daar is echt geen grondv^etswijziging voor nodig. En, zoals ge- 
zevd, voor de rest blijft alles bij het oude. De enige reden om dit voorstel niet zon
der meer te verwerpen is één van de bezwaren die door een grote minderheid van de 
Staatscommissie naar voren worden gebracht.
"De kiezers zullen zich namelijk bij het niet slagen van het systeem gefopt voelen.
De Grondwet geeft hen het recht om een minister-president te kiezen. Als deze er niet 
uit te voorschijn komt, zal men naar andere middelen zoeken, waardoor hij er wél uit 
te voorschijn komt." Met andere woorden: de kiezers zouden viiel eens de smaak te pak
ken kunnen krijgen en er zou bijgevolg sterke drang kunnen ontstaan om de minister
president werkelijk te kiezen. Als men het zo bekijkt dan zou het voorstel-Cals-Donner 
beschouwd kunnen worden als een niet onbelangrijke stap in de goede richting. Voor de 
PvdA is dit plan misschien aantrekkelijker en voor de KVP is het veel vervelender om 
het voorstel van de Staatscommissie te moeten afvallen dan iets dat zij gemakkelijk 
kunnen afschilderen als D'66 stokpaardjes.
Aan de andere kant zouden de kiezers wellicht denken dat D'66 haar belangrijkste 
programma punten ontrouw is geworden, wat D'66 op een ernstig prestigeverlies te staan 
zou kunnen komen. Of de leden van D'66 het zullen pruimen dat de gekozen minister-pre
sident schijnbaar onder de tafel wordt gewerkt staat ook nog te bezien.

[

Tenslotte is er nog een tussenoplossing mogelijk, vjaardoor de keuze tussen de beide 
vorige mogelijkheden zou kunnen vjorden uitgesteld zonder dat dit tot tijdverlies zou 
leiden. Men zou namelijk in a,rtikel 86 van de Grondwet kunnen bepalen dat weliswaar 
de Koning de ministers benoemt, maar dat daaromtrent bij de wet voorzieningen kunnen 
worden getroffen. Daardoor ontstaat de mogelij'!:heid om bij gewone wet zowel het D'66 
voorstel van de gekozen minister-president als het voorstel Cals/Donner te verwezen
lijken. Indien een dergelijke grondwetswijziging in 1971 zou plaatsvinden, dan zou in 
de regeringsperiode 1971-1975 de desbetreffende 'wet haar beslag kunnen krijgen.
De minister-president zou dan in 1975 voor het eerst gekozen kunnen worden, precies 
op hetzelfde ogenblik als wanneer een en ander in 1971 in de grondwet geregeld zou 
kunnen worden, het belangrijkste bezwaar tegen deze opzet is dat het debat in de Kamer 
hoogstwaarschijnlijk zou worden toeges'pitst op de vraag wat vjel en wat niet in de 
grondwet moet, waardoor het kernpunt, te weten dat de kiezers moeten uitmaken wie de



minister-president zal zijn, op de achtergrond zou geraken.
Al met al voor de fraktie een aardige uitkienerij Ŷ at zij het beste kan doen. Veel 
hangt natuurlijk ook af van de houding die de PvdA in het overleg zal innemen.'Aange
zien dit overleg nog aan de gang is valt daarover weinig zinnigs te zeggen, tenzij 
men opnieuw aan het speculeren wil slaan, waartegen overigens mijnerzijds geen enkel 
bezwaar bestaat.

ENKELE OPMERKINGEN BIJ HET ARTIKEL VAN F. PLATE

1. Plate stelt in zijn artikel onuitgesproken voorop, dat een initiatief van D '6 6 en 
PvdA gezamenlijk zou moeten komen. De noodzakelijkheid daarvan ontgaat mij te enen
male, de schadelijkheid ontgaat me niet. Oplettende lezertjes kunnen zelf politieke 
speculaties maken over het gevolg, als D '6 6 aan de hand van "big brother" PvdA moet 
opereren op het punt dat vie altijd voorop hebben gesteld.

2. d '6 6 en de PvdA hebben zeer duidelijk verschil van mening over de vraag hoe grotere 
kiezersinvloed op de regeringsvorming moet YJorden bereikt. De overeenstemming in
de Staatscomriiissie Cals-Donner is niet maatgevend, zoals 'Plate tussen de regels 
zelf stelt. Indiening van de Cals-Donner voorstellen door of met medewerking van 
d '6 6 z o u  kunnen neerkomen op het einde van zowel D '6 6 als de staatsrechtelijke ver- 
nieuviii'ng.

3. De openbreking van de Grondwet is inderdaad de beste mogelijkheid. Deze zal zich 
behalve over art. 86 (benoeming en ontslag ministers) ook over art, 82 (ontbin- 
dingsrecht) moeten uitstrekken. Bij de behandeling van dit voorstel zal echter niet, 
zoals Plate stelt, tegenover de afkeer van delegatie aan de wetgever het belang van 
een keuze van de minister-president door de kiezers moeten worden geplaatst, maar 
het belang van de mogelijkheid daartoe, na, wat Beernink noemt, verdere bezinning. 
De mogelijkheid iets te bereiken is daarmee veel groter en misschien zelfs reeel.

L.A. van Montfoort

TEST-GASE "VRIJDORP"

Op 2 augustus bezette een heterogeen clubje, met als hoofdbestanddeel kabouters, w.o. 
ook uit Amsterdam en Rotterdarii namens het "departement van offensie", het voormalige 
Milva-kaunp aan de Haagse duinrand, over de bestemming waarvan al jaren touwgetrokken 
wordt. De kabouters, zoals zo langzamerhand te doen gebruikelijk niet geheel vrij 
van pretenties, belegden de volgende avond een openbare volksvergadering om over de 
toekomst van het kamp en de taktiek t.o. de gemeente Den Haag te beslissen. Voor een 
toegewijde sympathisant was deze vergadering een behoorlijke afknapper. Kwetterende 
meningsverschillen binnen het aanwezige paddestoelen-establishment verpestten het 
klimaat. Opmerkelijk: de orde-voorstellen waren niet van de lucht, waarbij vooral 
ontzettend gezeurd werd over het al of niet democratisch zijn van een microfoon ("dan 
kan je iemand niet in de rede vallen") en een voorzitter. Alsof het wel democratisch 
is als de helft de spreker niet verstaat en alsof men niet democratisch een voorzit
ter kan kiezen. Maar dit alles was slechts bijzaak. V/at mij echt stoorde was de ein
deloze discussie over de bestemming van het kamp en de vraag of er een coördinatie
commissie voor het gebruik, onderhoud etc. nodig zou zijn. Hieruit kwam namelijk 
tot mijn verrassing naar voren dat niemand eigenlijk van te voren enige concrete 
ideeen had gehad over de gebruiksmogelijkheden van het kamp en over de praktische 
problemen die aan "exploitatie" vastzitten. Kennelijk had men in een zomerse opwel
ling bezet, waarna de gebruiksmogelijkheden ter plaatse verzonnen moesten worden.
Wat zullen de haagse burgers juichen. Het verbaasde me dan ook nauwelijks meer dat 
men een mina-motie, coördinerende aktiviteiten m.b.t,. gebruik, onderhoud etc. over
bodig vond: "dat komt vanzelf wel" dacht men.
Conclusie: "we beginnen hier morgen geivoon met van alles; het moet gewoon permanent 
vol zijn". Jawel. Het "van alles" werd vervolgens uiteengerafeld in sport, crèche 
(moeders moeten er wel bij blijven), tentoonstellingen (?) en nog zo wat. Deze indruk
wekkende lijst zou met spoed op grote schaal verspreid worden. Ik heb hem in de stad 
nog niet gezien. Het enige concrete besluit van de vergadering was eigenlijk het kamp 
"VRIJDORP" te noemen, waaraan onmiddellijk gestalte werd gegeven door in zee te gaan 
zwemmen. Een deel van de sportleven kwam bloot of semi-bloot terug en vertoonde
x) Helaas geen noemenswaardig vrouwelijk schoon van enige betekenis. Is dat nou teveel

gevraagd voor die ene keer dat je zoiets meemaakt?
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zich op het podium. Leuk hoor en zo, maar een veeg teken-’ toen pas werd de pers merk
baar aktiei.
Ik blijf er inmiddels bij dat Oranje Vrijstaat alle sympathie verdient. Ze proberen 
zonder meer erg goede ideeen en ze zijn in elk geval aktief. Maar de vrees bekruipt 
mij toch ook dat de concretisering en het werkelijk breed toegankelijk maken van 
"VRIJDORP" als test-case een kritieke fase van de kabouterij inluidt.

vK.

NASCHRIFT (enkele dagen later)
VRIJDORP is inmiddels niet meer. Op last van het gemeentebestuur is het terrein door 
de politie ontruimd, waarna de meeste barakken meteen werden afgebroken. De manier 
waarop van de ingreep doet \vat twijfelen aan de goedertrouw van de gemeente. De be
kende natenalistische wrevel manifesteerde zich. Maar ook voor de bezetters is de 
balans negatief. VRIJDORP functioneerde gedurende de 10 dagen die het beschoren was 
gebrekkig. Een stel begeesterde jongelui moet toch geacht worden een aantal elemen
taire dingen te kunnen regelen: voedselvoorziening, sanitair en het beperken van ver
nielingen. Geen van deze dingen kv;am van de grond, evenmin als het werkelijke gebruik 
door "de haagse burgerij". Dat geldt ook voor het paradepaardje: de kresj van de 
Kina's. Het enige positieve was eigenlijk het schokeffect van de bezetting als zoda
nig en het lekkere hippe sfeertje ter plaatse. De beste dag in dit opzicht was trou
wens de dag dat Brandpunt kwam. Dit stuwde het enthousiame op en plotseling was het 
ook druk in de kresj met kinderen, waaraan door prominente kabouters, mina's en secon
danten driftig aandacht werd besteed (anti-authoritair natuurlijk) bij het snorren dei 
camera's. Nee, alles bij elkaar ben ik er niet kapot van. Als het op deze wijze bij 
hippe pogingen blijft, is het hele kabouterfenomeen voorbestemd marginaal te blijven.

[

vK.

SPAANSE PEPERS

Sinds de voorbereiding van wethoudersverkiezingen openbaar is, gaan fraktievoorzitterE 
veel vaker gezellig samen een borreltje drinken.

pep

Kiezerslatijn: Udink? Wie is Udink?

pep

Als Biesheuvel minister president is, zal hij wel ontdekken dat het rapport van de 
Commissie Heroriëntatie Overheidsvoorlichting "op een aantal punten onvoldoende door
dacht" is.

pep

Kiezerslatijn: Veringa? Is die familie van Belinfante?

pep

De Officier van Justitie van Maastricht heeft in een actie tegen "het schaamteloos 
tentoonstellen van allerhande intimiteiten" de politie het dragen van gummiknuppels 
verboden.

pep

Kiezerslatijn: de Jong, daar heb ik toch zo'n begrip voor.

pep

La Courtinemillioen

pep

Kiezerslatijn: Christel Baas? Die heb ik wel eens gezien in het bos, maar ze heeft
wel geverfd haar.

pep



pep

Japie '■ zou zo'n Luns nou nooit doping gebruiken?

pep

Blijkens een recent artikel in de Haagse Post is "verplichte sterilisatie" voor velen 
nog altijd een schwarze bladzij uit de D '6 6-historie.

D '6 6 ROTTERDAM SCHIPPERT EN WEIFELT - 
D '6 6 rijnmond kiest voor CPN (na de verkiezingen)

"Het huidige bestel is ziek en moe. Het schippert en vjeifèlt. 'Wij willen het doorbre
ken. Wij willen een nieuwe democratie. En een nieuvj kiesstelsel. En een praktische 
politiek. En duidelijldieid. En openheid. En vrijheid. V/ij willen dat u ook vjeer wat 
te zeggen krijgt ..."
U herinnert zich deze kernachtige formuleringen van Onze reclamejongens? Voor eenmaal 
drukten zij zich nu eens niet te eufemistisch uit. Dit was een exacte omschrijving 
van het "produkt" dat verkocht moest worden. En ook daarom alleen gekocht werd. Het 
was precies wat de koper zocht. De "afnemers" van toen viiorden nu binnen D '6 6 veelal 
aangeduid met de kwalificatie "van het eerste uur". Het klinkt soms ietwat denigre
rend. De D'66-ers "van het eerste uur" wordt een soort "zendelingenmentaliteit" aan
gewreven; zij zijn naive idealisten die nooit zullen leren dat je het politieke bedrijf 
toch anders moet aanpakken.
Och, misschien hebben degenen die er zo over denken niet eens ongelijk. Natuurlijk is 
de "naief-idealistische" mentaliteit onverenigbaar met de wijze waarop de politiek 
nog altijd bedreven wordt. Legt men zich daarbij neer, dan sluit men het cirkeltje en 
draait alles verder zoals het altijd is geweest. D '6 6 zal dan binnen afzienbare tijd 
opgaan in b.v. de PvdA, op dit ogenblik de meest voor de hand liggende "partner" (wél
ke PvdA is natuurlijk een ander verhaal).
Ik dacht, naïef-idealistisch als ik ben, dat wij destijds onze partij hebben opgericht 
juist om het cirkeltje NIET op deze wijze te sluiten, maar het integendeel te doorbre
ken. Om uiteindelijk te komen tot een wijze van politiek bedrijven die de burger een 
maximum aan eigen bemoeienis, duidelijkheid, eerlijkheid en zindelijkheid 'garandeert. 
En ik ben wel zo naief om dat nog steeds te denken. Zo wil ik graag vóór de verkie
zingen weten wat ik kies. Mag ik? Blijkbaar mag ik, althans van GPuyters, zie Haagse 
Post 1 2 -1 8 augustus j.1 .
Of de "naief-idealistische" aanpak in dit stadium al vrucht zal afwerpen is vers tv;ee. 
Het blijkt erg moeilijk, niet in de laatste plaats omdat men (om uiteenlopende redenen 
overigens) toch zo graag vruchten ziet.. Heeft niet het HB geadviseerd om al die plaat
sen te bezetten die men mogelijkerwijs kan bezetten? Dat maakt het de fracties ook al 
niet geniakkelijker. De Rotterdamse werkgroep had niettemin, ondanks het HB-standpunt, 
maar wel in de geest van het partijstreven, vóór de verVciezingen door de leden laten 
uitmaken wat er moest gebeuren: wel wethouder(s) leveren, of niet. De leden zeiden: 
pas een wethouder leveren bij minimaal zeven gekozen D'66 raadsleden. Akl^oord. De 
pers werd daarvan kond gedaan en daar was de kous mee af. Alleen ... de kous had daar
mee af moeten blijven, want er werden slechts vier D'66-ers gekozen.
Maar merkwaardigerwijs doken er na de verkiezingen ineens tvi/ee termen op die ervoor 
niet waren gehoord: afspiegelingscollege en programcollege. V oor de D'66-fractie 
bleken de kaarten ineens anders te kunnen gaan liggen, er werd toch onderhandeld, na 
de verkiezingen, buiten de kiezer om. Vanwaar deze ommezwaai? Begrijpelijk. De PvdA 
bleek ineens geporteerd voor een programcollege met een program waarin het merendeel 
van de D'66 punten was opgenomen. Een argeloos kiezer krabt zich dan wel even achter 
zijn oor en vraagt zich af waarom dat niet voor de verkiezingen had gekund.
Nochtans heeft de Rotterdamse fractie, toen na enige tijd bleek dat de andere partijen 
- Waaronder de PvdA'. - buiten haar om tóch tot een afspiegelingscollege hadden beslo
ten, gemeend de eer aan zichzelf te moeten houden en is uit de onderhandelingen ge
stapt. Als eenvoudig kiezer zeg ik dan: gelukkigi Beter laat dan nooit. De onderhan
delingen zijn op dit tijdstip (I3 aug.) overigens nog steeds gaande. Het touwtrekken 
gaat uitsluitend tussen de linker en de rechter "hap"; links PvdA met 19 zetels, 
rechts PCG (7 ), CTP (5), VVD (5), SGP (1), en een Bejaarde, samen ook 19 zetels.
D ' 66-Rijnmond is triester voor ons. De - in het diepste geheim gevoerde - onderhande
lingen zijn daar nu in het stadium dat het voor 99% zeker is dat wij daar een minieme 
meerderheid zullen vormen met PvdA en CPN. De fractieleider, Leo Hanekroot, geeft toe 
wel enige last te ondervinden van "vuile handen", maar hij is nu al te ver om nog te
rug te kunnen. Het motief schijnt te zijn dat men een gecommitteerde wil leveren om 
daarmee invloed te kunnen uitoefenen op de vorming van een zgn. stadsgevjest (Groot 
Rotterdam). Triest.



Gevaarlijk ook. Immers, als het stadsgewest de mist in'gaat (en die kans is bepaald 
niet gering), zit onze gecommitteerde wel vast aan de uitvoering van minder gewenste 
programmapunten. Bedenkt men bovendien dat er grote controverses bestaan tussen de 
"Rotterdammers" in de Rijnmondraad en de andere Rijnmondgemeentenaren (ook binnen de 
D '6 6-fractie), dat onze fractie '3 Rotterdammers telt en dat de meerderheid die PvdA, 
D '6 6 en CPN zullen hebben niet groter is dan 2, dan ligt de conclusie voor de hand. 
Wij wachten af.

rl

SPAANSE PEPERS

D '6 6 -wetzouders

pep

Luns is een uiterst beleefd man. Hij laat Amerika altijd voorgaan.

pep

Ze hebben het PAK laten stomen.

pep

We zouden er veel meer mee opschieten als b.v. Moskou en Washin^^ton kabouterstad 
■werden.

pep

Rotten Ag new

pep

"Je hoort niets meer van Schmelzer. Zou hij zich politiek hebben laten striliseren?"

pep

Uit "Which?", de Engelse consumentengids: "Goed nieuws voor Kabouter-liefhebbers:
ze mogen vjeggenomen worden als ze los staan, maar niet als ze aan de plaats zijn be
vestigd ."

pep

Bij de K'VP gaat binnenkort het zedenpakket op de helling. Met 'Van Schaik als 
schuinsmarcheerder?

pep

ï^ethoudersverkiezing Den Haag: de nacht van de lange messen.

pep

HOS DEMOCRATISCH IS D'6 6?
door G. Nooteboom

d '6 6 werd ^ jaar geleden opgericht dank zij een 500 tal deelnemers aan het oprich- 
■(■•ings Congres waarvan naar schatting zeker 400 van plan waren het Appel serieus te 
nemen. De noodzaak van een nieuwe frisse aanpak om te pogen de verkalkte structuren 
van politieke besluitvorming om te vormen tot voor de huidige en naaste-toekorast-maat- 
schappij bruikbare vormen van democratie is nu, medio 1970, nog even groot. Eén van de 
hoofdproblemen in die maatschappij vormt de bedreiging door milieuverontreiniging. De 
voorlopers onder de voor algemeen gebruik bestemde weekbladen (i.c. een recent artikel 
van Brugsma) beginnen nu door te geven dat de informatiepollutie nog belangrijker is 
dan de niilieupollutie door bacteriën en chemicaliën. Een (zinvol) beleid terzake van 
milieuhygiëne en op alle gebieden waar woorden géén invloed hebben op de toekomstige 
feiten, is niet mogelijk met informatie die door bestwillende groepjes gedreven en wordt 
gemanipuleerd. Met de beste bedoelingen overigens en terwille van wat zij juist achten 
of ter bescherming van de belangen van degenen die tot de club horen.
Er is een oorlog aan de gang tegen de uitscheidingsproducten van onze eigen cultuur 
die, zoals gewoonlijk, giftig zijn voor dat organisme. Maar de jongens van het oude 
spel hebben nog steeds niet door dat een veldslag tegen mensen wellicht gewonnen kan



worden rnet behulp van leugens, c .q. __propaganda, vanwege de terugkoppeling op het ino- 
reel van de troep, doch dat bacteriën en chemicaliën zich niets aantrekken van welke 
propagandacampagne dan ook. Daarom is de eerste vereiste die gesteld moet worden aan 
een nieuwe politieke groepering die pretendeert de problemen van heden en morgen be
ter aan te kunnen dan de vele reeds bestaande, de eis van zo sterk mogelijk tegengaan 
van informatiemanipulatie binnen de eigen groepering.
Welnu die boot heeft D'66 gemist. De aanduidingen waren er al vanaf 22 okt.l9ó6 maar 
definitief de mist ingaan deed D'66 in voorjaar en zomer 196?. Het hellend vlak dat 
door de partij-elite toen werd betreden zonder het excuus van een beroep op tijdsgebrek, 
leidde zeer geleidelijk tot het hieronder beschreven voorlopig eindpunt. Ook al zullen 
vele leden die evenals ik veel tijd en geld aan D'66 spenderen grote moeite hebben om 
dat te erkennen, D'66 heeft reeds lang het stadium, bereikt waarbij de leden zich, bij 
uitspraken en informatie vanuit de partijtop, moeten afvragen of het (halve) leugens 
zijn (voor hun bestwil) danwel dat dit keer eens de waarheid vjerd gesproken.
Automatische escalatie
Wie eenmaal begint met informatiemanipulatie vervalt, net als bij financiële malver
saties, van kwaad tot erger in pogingen het ene gat met het andere te stoppen. Dat is 
een vrijwel autonoom, proces, ongeacht de goede bedoelingen telkens weer. De objectieve 
situatie brengt sociologische en psychologische processen op gang die voortrollen zon
der dat uitgegaan hoeft te worden van kwade trouw bij enig persoon, Dn net als in 
1 9 3 2-19 ^ 5 gaat het proces z6 geleidelijk dat er nooit een volstrekt duidelijk punt is 
voor een "tot hiertoe en niet verder" reactie van grotere .groepen. Hen enkel individu 
bedankt telkens als voor hem of haar de maat vol is en dat is al een hele stap als je 
er veel tijd en energie aan hebt besteed om D'66.te helpen opbouwen.
Openbaarheid als straf
De directe aanleiding voor dit artikeltje is de (tot nu toe) laatste fase in de esca
latie, Een brief d.d. 7 aug. 1970, ondertekend door Van Beekhuizen (maar dat is toeval 
wegens vacantie van Beekman en ïTagtegaa.1. Het HB heeft reeds geruime tijd geleden ter
zake na een bespreking zijn beleid uitgestippeld, doch had dat nog niet ter kennis van 
ondergetekende gebracht). Het HB van D'66 deelt mede dat een uitspraak der Geschillen
commissie NIET aan de leden zal vjorden bekendgei.iaakt ondanks een dringend verzoek der 
Geschillencommissie om dat wél te doen uit overwegingen van generale areventie. Het HB 
motiveert haar doofpot beleid met een beroep op de gebruiken bij interne tuchtrecht- 
spraak. Het HB constateert dat de Geschillencommissie DB BIJKOMENDE STRAF VAM OPENBAAR
HEID niet heeft opgelegd, zich daarbij niet eens de absurditeit van die constatering 
realiserend omdat het HB zelf mededeelt dat de G.C. niet bevoegd is die "straf" op te 
leggen. Het maximum dat de G.C. reglementair kan doen is dringend verzoeken. Dat \'Jas 
mij als ex-lid der reglementencommissie bekend, óók een jaar geleden toen het D.B. mij 
in een open brief in de Haagse Post verweet dat ik me niet tot de Geschillencommissie 
had gewendll Dat dit zo geregeld is door de meerderheid der Reglementencommissie is te
kenend voor de mentaliteit. Formeel he^ft uiteraard niet de Heglementencornmissie doch 
de ALV dat zo bepaald maar degenen die massale toogdagen van demonstratieve schHin-de- 
mocratie bijwonen weten vrijwel nooit wat ze eigenlijk goedkeuren. Zelfs leden van het 
DB wisten een jaar geleden niet dat het zo in het reglement staatI
N.B. De term "Straf van openbaarmaking" wordt door het D'66 HB ingevoerd op het mo

ment dat tientallen D'66.ers een hard gevecht leveren voor openbare besprekin
gen over wethoudersverkiezingen1

Het HB heeft tevens besloten dat de dringende aanbeveling van de GC om de gemaakte 
fouten ten spoedigste te herstellen, niet zal worden opgevolgd. Maar nog meer tekenend 
voor de mentaliteit die heerst bij de meerderheid der D'66 top is de klap op de vuur
pijl: Medegedeeld wordt dat het HB besloten heeft aan Ilagtegaal op te dragen een Uit
treksel van de G.C. uitspraak op te stellen ter toezending aan de werlvgroepen. "Uit
treksel" is een eufemisme voor herschrijven van een uitspraak die het HB zelf om
schrijft als een (tucht)rechterlijke. Sinds de scheiding tussen rechterlijke en uitvoe
rende macht is het niet meer vertoond dat de uitvoerende macht de uitspraken der rech
terlijke macht "herschrijft" bij enige organisatie die de schijn van een democratische 
structuur wil ophouden. In aristocratische, en de i.ioderner minder nobele versie van 
elitocratische, structuren is dit een voor de hand liggende zaak. 'naar de echte elite 
is doorgaans intelligenter dan die van D'66 en zorgt dan dat het systeem 'waterdicht 
is. Bij het medisch en ander tuchtrecht krijgt ook degeen die iets aanhan,';ig 'maakt de 
uitspraak niet te horen, maar de ALV bij D'66 besliste dat bij D'66 dat wél dient te 
gebeuren! (zou de ALV toch niet bedoeld hebben in D'66 een archaïsche vor'i:', van tucht
recht afkomstig uit de standeni.iaatschappi j, in te voeren? De wegen van de ALV z;in on
doorgrondelijk)
Het enige dat je als gewoon lid nu nog kunt doen tegen de autoritaire mentaliteit van 
de meerderheid der partijtop is gebruik mal:en van deze "onzorgvuldigheid" en 'oehend 
maken van de uitspraak, in overeenstemming met de uitgesproken bedoeling der Geschil
lencommissie. Vanwege die mentaliteit zal hieronder nu óók de "uitspraak" geciteerd 
worden waarvan de G.C. niet expliciet ver.zocht om bekendmaking.
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Testcase
Het vergt te veel ruimte om uiteen te zetten wélke kwesties precies aanhangig werden 
gemaakt. Een summiere casus omschrijving wordt gegeven bij de officie'le G.C. uitspraak 
gedateerd 2 mei. Belangstellende D'66 leden kunnen die opvragen bij het partijsecreta- 
riaat, al garandeer ik niet dat die dan ook verstrekt vjordt. Beide kwestie werden niet 
primair gekozen - uit een ruime keuze van vergelijkbare gevallen van informatiemanipu- 
latie - omdat ze inhoudelijk zo belangrijk zijn in vergelijking met die andere geval
len. De keuze is uitsluitend’ gemaakt omdat bij deze twee kwesties de meeste "hoge", 
waaronder welhaast goddelijke, D'66 ers bij zijn betrokken, waaronder een aantal hui
dige DB-leden, Van Hierlo en de commissie van elite D'66-ers (ook wel de staatsrecht- 
commissie geheten). Het voorleggen van déze twee kvjesties was een testcase voor het 
Vaststellen van de iiiate waarin D'66 elitocratisch is, met een kleine club van "onaan- 
tastbaren" die de touwtjes in handen hebben en elkaar tegen elke prijs pogen te dekken.

" 2 A  De h eer Josephus Jitta, lid van de kamer der Ge-
De Uits’praak:
Betreffende de eerste kwestie:
"schillencommissie die dit geschil behandelde, heeft op verzoek van de overige leden 
"van de kamer, bij de heer Van Beekhuizen, destijds lid van het Hoofdbestuur van D'66, 
"navraag gedaan naar hetgeen er ten aanzien van de interne kandidaatstelling op het 
"congres van dec.l9o6 is besproken en gebeurd en naar de inhoud van het toenmalig re- 
"glement. Volgens de heer Van Beekhuizen zijn er van dat congres géén notulen gemaakt 
"en herinnerde hij zich niet hoe de kandidaatstellingsprocedure, die hij heeft bijge- 
"woond, toen is verlopen. Hij zei voorts niet in het bezit te zijn van een exemplaar 
"van het reglement van dat congres noch iemand te kennen of te weten die dat reglement
"in zijn of haar bezit zou kunnen hebben, noch ook waar dat reglement te vinden zou
"zijn.
"2.5 Op grond van deze inlichtingen enerzijds en omdat de Geschillencommissie niet is 
"toegerust om uitgebreide onderzoeken in te stellen naar gebeurtenissen die geruime 
"tijd geleden hebben plaats gehad anderzijds, acht de kamer zichzelf niet in staat de 
"eerste vraag van de heer Nooteboom te beantwoorden".
Deze "niet-uitspraak" is duidelijker dan welke "vjel-uitspraak" danook, gezien de moti
vering indien men weet dat datzelfde toenmalig Hoofdbestuur in juniI967 (toen een be
roep op geheugenverlies Viat nioeilijker was) een schriftelijk verzoek van Afdeling 
Behagen tot onmiddellijke instelling van een ombuds/geschillencie heeft afgewezen en 
verhinderd heeft - via een geheime ongenotuleerde HB-vergadering in okt.1 9 6 7 - dat 
afd.Behagen een dergelijk verzoek per motie aan de ALV te Helmond (nov.1 9 6 7) zou voor
leggen. Ter informatie van Peperbek lezers die het oprichtingscongres niet bijwoonden: 
het betreffende congresrep;lement, waarvan in de motivering gesproken wordt, is in 500- 
voud gemaakt en twee copieen er van zijn in mijn bezit; d.w.z. één is inmiddels aan de 
GC gezonden zonder verzoek om nog meer tijd te verspillen in pogingen alsnog een uit
spraak te doen. De gegeven motivering voor niet-uitspraak is duidelijk genoeg als in
dicatie voor de mentaliteit in de top van D'66.
Betreffende de tweede kwestie: "3*7 KONKLUSIE: De vergadering tijdens het Leidse kon- 
gres van september 1968, die is gehouden ter bespreking van de voorstellen van de 
staatsrechtcommissie, was niet een sektievergadering in de zin van artikel I8 lid 2 
van bet Huishoudelijk Reglement van D'66. Formeel behoefde een daar aanceenomen voor
stel dan ook niet in een daarop volgende plenaire vergadering aan de orde gesteld te 
worden.
3.8 De Geschillencomiriissie voegt daaraan echter het volgende toe: Zo de vjerkgroep 
Staatsrecht meende een voorstel, waarvoor tijdens het peilen der meningen op een vóór
vergadering een ruime eieerderheid bleek te zijn, niet te moeten overneraen, dan had zij 
naar het eenstemi’nig oordeel van de Geschillencommissie de indiener van dat voorstel 
daarvan op de hoogte moeten stellen. Hem hadden de redenen van het niet-overnemen be
horen te worden meegedeeld, een en ander op een zodanig tijdstip, dat het afgewezen 
voorstel door de indiener alsnog op het deelkongres in Arnhem of op het eerste daarna 
volgende huishoudelijk kongres had kunnen worden voorgelegd aan de vergadering. De 
Geschillencommissie acht het nodig de aandacht te vestigen op artikel 72 tweede zin 
van het huishoudelijk Reglement van D'66, dat, hoewel ten deze niet van toepassing, 
ziet op situaties, die vergelijkbaar zijn met de hier bedoelde.
3 .9  Or.idat de werkgroep Staatsrecht evenwel, n.aar voldoende is komen vast te staan, 
anders heeft gehandeld dan zij had behoren te doen, konstateert de Geschillencommissie 
unaniei;;, dat (het bestuu:':' van) de werkgroep Staatsrecht een ernstig verwijt treft voor 
de wijze, waarop zij op het op een door haar gehouden "voor-vergadering" met ruime 
meerderheid van stemmen aanvaarde voorstel-Nooteboom heeft gereageerd.
De Gesciiillencommissie raadt daarom het hoofdbestuur van D'66 dringend aan de gevolgen 
van de onjuiste handelwijze van de werkgroep Staatsrecht zo veel mogelijk weg te nemen 
door het door de heer ‘dooteboorn in september 1968 ingediende voorstel harerzijds ter 
diskussie te stellen binnen de pa.rtij en de algemene ledenvergadering van D'66 zich zo 
spoedig mogelijk daarover te laten uitspreken.
voorts doet de Geschillencommissie een dringend beroep op het Hoofdbestuur van D'o6 
mvze uitspraak, althans voor wat betreft de tweede vraag van de heer Nooteboom, mede



te delen zo niet aan alle leden van D'66, dan toch iri elk geval - ter voorkoming van 
herhaling en ter waarschuwing - aan alle landelijke werkgroepen".
Slotopmerking
Anders dan ex-Peperbekredacteur Olyslagers en vele anderen, die het Appel serieus 
wilden nemen, niet slechts in woorden maar ook in daden, heb ik niet bedankt voor D'66.
D.w.z. ik heb mij vanwege wat zich terzake der kandidaatstelling van Tweede kamerkan- 
didaten achter de coulissen afspeelde op het eerste congres, laten schrappen als door 
het Hoofdbestuur voorgestelde kandidaat, vó5r de stenmiing door de ALV en niet meege
daan in de verkiezingscampagne van jan.-febr.1 9 6 7. Sn wel omdat hoe groter het elec- 
toraail succes hoe kleiner de kans dat het zou lukken om na de verkiezingen van D'66 
alsnog een partij met frisse interne procedures te maken. Aan het regiobestuur Nrd 
Holland Nrd, waarvan ik toen voorzitter was, heb ik mijn tijdelijk vertrek schrifte
lijk gemotiveerd en gezegd Y ie e r lid te zullen worden na de verkiezingen, ongeacht de 
uitslag daarvan. Weglopen uit D'66 in plaats van blijven vechten is mijns inziens on
verantwoord omdat er geen alternatief is. Het is zinloos met een ander ploegje wéér 
een "Appel" te maken en wéér een "D'66" op te richten. De kans dat het dan net zo gaat 
lopen is bijzonder groot, behalve dat een aantal mensen die zich nooit actief met po
litiek hadden willen bemoeien maar positief op het Appel reageerde, niet bereid is een 
tweede keer het risico te lopen zich in de luren te laten leggen.
Maar dat datgene wat uit het Appel vervjorden is, het huidige landelijk D'66 (op plaat
selijk niveau is het vrijwel overal een bijzonder plezierige en open partij!), zonder 
op ingrijpende en voor sommigen -inmiddels pijnlijke v̂ ijze de bezem te hanteren, beter 
dan de andere partijen is toegerust om het hoofdprobleem der samenleving, de infor- 
matiepollutie,.tegemoet te treden, is een lachertje. De kans dat de gewone leden die 
bezem zullen (kunnen) hanteren is miniem. Juist bij een niet ideologische partij is de 
kans op het ontstaan van een kritische groep met onderlinge communicatie buiten het 
HB om, minimaal. Men bedankt liever of beperkt zich tot activiteiten op plaatselijk 
niveau. En zelfs al zou er zo'n alternatieve communicatie en informatie structuur ont
staan van een aantal D'66 leden, dan nog is het vrijwel onmogelijk om "van onderop" 
een ingrijpende wijziging te realiseren als de top de congrestechnieken beheerst.
Dat feit was N.B. een der hoofdredenen van het ontstaan van D'66l! Een handboek over 
congresmanipulatie zou voor zijn illustratieve voorbeelden zich kunnen beperken tot 
d '66 congressen. Dus ......... DOEK.

St. Maartensvlotbrug, I6 aug. 1970

HET GELIJK EN ONGELUK VAN NOOTEBOOM

Dit naschrift op het bittere klaagschrift van Nooteboora, dat helaas hier en daar de 
merktekens van een schotschrift draagt, vereist een reactie.
Helaas eerder een reactie dan een antwoord, want stijl, vorm en inhoud van Nooteboom's 
betoog maken een echte gedachtenwisseling nauwelijks mogelijk. De achting, die ik de 
Democraat Nooteboom toedraag, mag ons er niet v<̂ a weerhouden hem te wijzen op het on
recht, dat hij in naam van de verdediging van democratische waarden en de zuiverheid 
Van idealen anderen aandoet. Nu eerst het gelijk van Nooteboom:
In een belangrijk geschil heeft Nooteboora van de Geschillencommissie volledig gelijk 
gekregen en te lang heeft hij moeten wachten op een mededeling namens het Hoofdbestuur, 
over hetgeen het HB zou doen met de uitspraak van de Geschillencommissie. Dit laatste 
punt komt voor mijn rekening; ondanks verkiezingsdrukte en zomervakantie etc. had ik 
de tijd moeten vinden Nooteboom schriftelijk te berichten. Ik meen overigens niet, dat 
hij getracht heeft telefonisch inlichtingen in te winnen, maar dat neemt toch niet weg^ 
dat Nooteboom recht op bericht had.
Het gelijk gaat echter over een een ontsierend ongelijk, wanneer hij links en rechts 
beschuldigingen en verdachtmakingen uit en associaties oproept, welke aan zwemoefe- 
ningen in een modderbad doen denken. Een zakelijk verschil van mening met het Hoofdbe
stuur over de vraag of een uitspraak van de Geschillencommissie al dan niet volledig 
aan alle leden ter kennis behoort te vjorden gebracht, vormt de grondslag voor Noote
boom's artikel. Aan Nooteboom is uiteengezet, dat er in het HB verschillend over de 
publicatie van een beslissing van de Geschillencommissie gedacht werd. Een aantal leden 
waren zonder meer vóór; de meerderheid had daar bezwaren tegen op grond van het argu
ment, dat het in een rechtsstaat niet zo de gewoonte is, dat uitspraken met een tucht
rechtelijk accent in interne geschillen in extenso v:orden gepubliceerd. Naar de mening 
van het HB moet het Huishoudelijk Reglement in deze zin worden uitgelegd, dat twee met 
name genoemde uitzonderingen daargelaten de uitspraak in een geschil niet algemeen 
wordt gepubliceerd. De uitzonderingen, waarin wèl volledige publicatie behoort te vol
gen zijn:
1. een beslissing over de uitleg van statuten en huishoudelijk reglement;
2. vernietiging van een royement, maar alleen indien daarom uitdrukkelijk gevraagd 

wordt.
Naar de mening van het HB zou i.c. de volledige openbaarmaking een bijkomende straf 
zijn geweest, waartoe noch de Geschillencommissie, noch het HB op grond van het huis
houdelijk reglement het recht had. Indien Nooteboom het met deze uitleg van het huis



houdelijk reglement niet eens is, moet hij zich tot de Geschillencommissie wenden en 
vragen of de uitleg van het Huishoudelijk Reglement juist is. Geeft de Geschillencom
missie Nooteboom gelijk, dan zal het HB zich daar zonder moeite bij neerleggen.
Nu nog een enkele opmerking,ten aanzien van andere punten van ongelijk:
1. Het oproepen van de associatie aan de jaren 1932-19^5 is in verhulde vorm een on
zindelijk discussie-argument. Ik weet, dat Nooteboom weinig scrupules heeft, indien 
het gaat om het hooghouden van democratische waarden, maar hier gaat hij werkelijk 
over de schreef.
2. Het gaat niet aan een algemene ledenvergadering en derhalve een groot aantal leden 
er 'in feite van te beschuldigen, dat zij in het algemeen niet weten v;at zij goedkeuren. 
Ondanks soms verwarde debatten blijkt nl., dat onze congressen in het algemeen redelijk 
verstandige programmapunten vaststellen. Het door A.L.V. vastgestelde Huishoudelijk 
Reglement geeft redelijke waarborgen voor handhaving van de rechten van de leden. De 
hantering van het reglement ligt voor een belangrijk deel in handen van andere leden 
dan het HB.' Als voorbeeld kan ik hier noemen het instituut van de congresvoorzitters, 
die geen leden van het HB zijn.
3. Bij de opdracht aan mij een uittreksel van de uitspraak van de geschillencommissie 
te maken is het slechts de bedoeling geweest, de kern van de uitspraak naar voren te 
halen voorzover deze voor het functioneren van werkgroepen en de verhouding van deze 
tot de leden van belang is.
k. Het is een bewuste vertekening van de bestaande situatie, indien het Hoofdbestuur 
wordt afgeschilderd als een groep mensen, die voortdurend en bewust de informatie van 
de leden manipuleert. Het HB heeft sinds I967 ook niet uit een kleine vaste groep 
mensen bestaan,, maar is- zeer dikwijls van samenstelling gewijzigd. Hetzelfde geldt 
voor de besturen van de werkgroepen. lAfanneer men de gang van zaken op de congressen 
nauwkeurig beziet, kan men het HB er eerder een verwijt van maken, dat zij soms te 
weinig richting geeft aan de besluitvorming in de partij, dan dat zij voortdurend bezig 
zou zijn haar eigen strevingen in een beleid tot uitdrukking te brengen. Er zijn wei
nig partijen waar de leden zoveel mogelijkheden hebben rechtstreeks cle gang van zaken 
in de partij te beinvloeden en het beeld van de partij naar buiten ie bepalen als in 
onze partij en daar heeft Nooteboom sinds I966 een niet geringe rol bij gespeeld.

J.A. Nagtegaal (lid HB)

UITSPRAKEN AAN DE BASIS

"Democratisering van de dictatuur: sergeantsregime."

"Er schijnt nu een belijdsplan te komen."

"Imkamp, de nieuwe havannasigaar."

"Ik had nooit gedacht dat er nog een progressief alternatief zou zijn."

"Als D'66 nou alweer niet mee zou doen, wordt het langzamerhand een Depressief 
Alternatief."

"Hoe zou de alternatieve Gijs Stappershoef er uitzien?"

"Kloos is ook niet meer de oude, sinds hij als aanstaand minister-president is 
gedoodverfd."

"Ik ga niet stemmen, want er wordt volgend jaar toch weer met hetzelfde Beeltje gehakt."

"We kunnen hier het voorbeeld van Rusland niet navolgen, want een woord als 'de-De- 
Jongisatie-proces' doet het eenvoudig niet."

"Met het oog op de komende verkiezingen zou het wel goed zijn als Van Mierlo alvast 
weer dat pak van ƒ 12,50 aantrok dat hij destijds met zoveel succes kocht op het 
Y^aterlooplein."
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HET GROTE ONBEHAGEN
(een mening van een kersvers D'66-er)

door Bart Verhoeven

Het verwondert en irriteert mij steeds dat alle kritische stukjes van D'66-ers na 
de Verkiezingen, die moeten bijdragen tot de oplossing van het grote onbehagen, be
rusten op intellectuele kletsica.
Zo bereikt D'66 de massa niet, die immers niet uit afgestudeerden bestaat. D'66 heeft 
door zijn ontstaan alleen deskundigen aangetrokken, maar is er niet in geslaagd niet- 
intellectuelen voor de partij te interesseren (als niet-intellectueel lid kan ik dat 
alleen maar bevestigen). Door haar intellectuele deskundigheid - die natuurlijk niet 
gemist kan worden, maar niet de alleenheersende elite van een partij mag zijn - is 
d '66 arm geworden aan mensen die politiek denken. Dat is de grote fout.
De politieke oplossing voor het Grote Onbehagen is eenvoudiger dan.vele leden denken. 
Het kernprobleem is: de massa komt niet naar D'66 omdat hun intuitie hen zegt dat zij 
daar niet horen. Als D'66 de massa wil bereiken betekent dat: bereid zijn gewone taal 
te spreken, de rapporten en programma's schrijven in gewone taal, voor de gewone bur
gers. Een suggestie: meer doodgewone leden in afdelingsbesturen, werkgroepen, hoofd
bestuur enz. Een werkgroep moet b.v. bestaan uit' de helft deskundigen en de helft be
langstellende, doodgewone niet-deskundige leden. Als ik hier trap op intellectuele 
tenen, doe ik dat bewust.
We zeggen pragmatisme te willen, okee, maar dan moeten we wel uitleggen wat dat be
tekent, voor t.v. en radio b.v. De burger wordt nu eenmaal opgevoed in links-rechts 
denken. Dat is een diep gewortelde fictie (Ikzelf zit in een huis voor werkende jon
gens, waarvan ik leer, dat politiek gezien volkomen onbenullen wel weten dat er links 
en rechts bestaat en dat dat je keuze moet zijn, anders kan je geen politiek bedrij
ven). Als wij die hardnekkige fictie willen laten ontploffen, moeten we bereid zijn 
dat in eenvoudige taal uit te leggen. Nog nooit is dat gebeurd. Dus een totaal andere 
voorlichting en niet de ouderwetse fraseologie die alle partijen in hun politieke 
uitzendingen doen, uitzendingen waarvan de burger terecht zegt, dat het huichelarij 
is. d '66 doet daar hard aan mee.
Wat de kiezer wel begrijpt is wat andere partijen over ons uitleggen, en in plaats 
van ze hard om de oren te slaan, laten we het in het politiek gevecht afweten als 
bange amateurs, die denken dat de kiezer wel zal kiezen voor de sympathieke D'66-ers 
die zich zo laten intimideren door de gevestigde machten. Ik herinner me met weemoed 
de debatten van Van Mierlo en Beekmans tegen Geertsema en Haja, waarin de vertegen
woordigers van de partij die zegt die oude hap te willen laten ontploffen, werden 
weggeveegd door een stijl ala Haja, een stijl waar ieder eerlijk denkend mens van 
terugdeinst.
Als we de anderen willen laten ontploffen, betekent dat in het offensief gaan, de 
anderen ongenadig om de oren slaan, niet bang zijn voor het politieke gevecht (maar 
ja, intellectuelen zijn alleen huiskamerpraters, is mij eens verzekerd, en schuv;en 
de buitenwereld, omdat ze dan hun zelfverzekerdheid kwijt zijn).
Het is pure onzin, dat Grote Onbehagen, door gehaaide politici ingepompt bij de kie
zers en waarmee ze de D'66-ers bang hebben gemaakt. Als we proberen niet meer bang te 
zijn voor de anderen, maar duidelijk vertellen wat ons pragmatisme enz. betekent, 
dan is al veel van dat grote onbehagen verdwenen. En als dat gebeurt, vloeien vanzelf 
wel die andere probleempjes die leven in D'66 bijeen voor een oplossing.

PLEIDOOI VOOR MATIGING

Gaarne de volgende reactie op de artikelen in het vorige nummer over het onbehagen 
bij d '66. Gaat het inderdaad om een keuze tussen D '66-als-beweging of D '66-als-poli- 
tieke-partij?
Stelt men de standpunten extreem, dan betekent D'66-als-beweging: de roep naar snelle 
vernieuwingen, ontploffing, idealisme, nieuwe politieke structuur, weerstand tegen 
programma's, weerstand tegen het meedoen aan combinaties in de oude structuur. Een 
min of meer revolutionaire aanpak.
Ziet men D'66 vooral als politieke partij, dan betekent dit wèl het aanpassen aan 
politieke combinaties, een duidelijk partijprogramma, een practisch realisme en een 
streven naar politieke doeleinden (o.a. een nieuwe structuur) op een langere termijn. 
Dus een meer evolutionaire aanpak.
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Be eerste stroming (ontploffing) brengt het gevaar mee van isolatie, van het zich- 
apart-stellen, van angry young men die aan de kant staan en alles beter weten, het 
gevaar van een te negatieve houding en gebrek aan constructieve coöperatie met an
deren.
In onze welvaartsstaat is de situatie niet geschikt voor een revolutionaire alles- 
of-niets houding. Wèl echter voor een frisse aanpak, d.w.z. dat het algemene poli
tieke onbehagen vraagt om nieuwe frisse ideeen en mensen. Niet om revolutie.
D'66 heeft hier nóg volop kansen, maar alleen met een constructieve houding.
Vele ideeen van D'66 hebben andere partijen al beïnvloed. Men kijkt nog steeds naar 
ons. Men verwacht wat van ons. Haar dan iets positiefs. M.i. dient D'66 deze posi
tieve vjeg te volgen en b.v. haar eisen voor medewerking aan een nieuwe regering 
niet te extreem te stellen. Met behoud van onze denkbeelden kunnen wij met een lange 
adem meer bereiken dan met een tè hard willen lopen en te ontploffen.
De oude partijen en het conservatisme zijn taai. Veranderingen kunnen er alleen 
komen door ook onzerzijds taai vol te houden. D'66 is er toe in staat 1

Bloema

DAGBOEK VAN EEN ZUIDHOLLANDS STATENLID
Niet en wel geheim

Ministers plegen verschillende wetsontwerpen vóór de indiening naar Gedeputeerde 
Staten van de provincies te sturen voor advies. Zo'n ontwerp is dan nog geheim, 
onder het motto dat de Kamer er nog geen kennis van heeft kunnen nemen of omdat er 
nog in veranderd gaat worden (ze zeggen het heus).
Zo ging het ook met een voorontwerp van wet over de samenwerking tussen gemeenten 
en het scheppen van gevjesten. In Zuid-HoIIand, waar GS in het algemeen wat meer bij 
de tijd zijn dan in andere provincies, werd dit voorontwerp ter vertrouwelijke be
handeling doorgestuurd aan de betreffende commissie uit de Provinciale Staten. In 
andere provincies gebeixrde dit in het geheel niet. Omdat de Statenfractie van D'66 
in ZH niet inzag, waarom een zo belangrijk voorontwerp, waarmee de belangen van 
velen zijn gemoeid, niet in een zo vroeg mogelijk stadium openbaar zou worden ge
maakt, werden daarover vragen aan GS gesteld. Hierin werd aangedrongen op openbare 
behandeling in de commissie. Het resultaat was zeer bevredigend. Het ministerie 
heeft het vertrouwelijke karakter opgeheven en GS hebben besloten tot een openbare 
commissievergadering. (Hebt u ook gemerkt dat noch dit resultaat, noch een bespre
king van het wetsontwerp in uw krant stond?) Ook in Limburg zijn door D'66 in de 
Staten aan GS vragen gesteld,. uiteraard iets afwijkend, omdat daar zelfs geen com
missie voor deze zaken bestaat. Het resultaat is op het moment van schrijven nog 
niet bekend.
Enige dagen na dit eerste geval deed zich een tweede voor. Het ging hier over een 
nieuwe electriciteitswet, die ook weer ter vertrouwelijke behandeling in de betref
fende Statencommissie werd aangeboden. Ook hiertegen werd door D'66 in ZH geprotes
teerd, nu echter met negatief resultaat. Minister Nelissen weigerde het vertrouwe
lijke karakter op te heffen. Nu werd een argument ter tafel gebracht dat werkelijk 
komisch is: Het beperkte aantal belanghebbenden bij deze wet is beperkt. Zij hebben 
het allemaal ter inzage gehad, zodat aan openbare behandeling geen behoefte bestaat! 
Aldus een minister in ernst, anno 1970. De zaak is nu in handen van de Kamerfractie, 
die hierover vragen aan de minister zal stellen. We zijn benieuwd naar het antwoord.
Het is een trieste zaak dat in Nederland nog altijd zaken pas in de openbaarheid 
mogen treden op een moment dat er toch niets meer aan te veranderen valt. Er is 
waarachtig nog wel wat te doen voor D'66.

Liever brem dan berm

Even ter opfrissing van het geheugen van de jongeren: In 1937 wordt besloten het 
traject Scheveningen-Noord-hollandse grens aan te leggen van de weg die Den Haag 
met Velzen moet verbinden. Het stuk Katwijk-N.H.-grens ligt er nu zowat, voor het 
stuk Scheveningen Katwijk werden in 1953 drie tracés onderzocht:
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- ten Oosten van de duinen, door Duinrell, de golfclub en enkele villa's (vindt Was
senaar vervelend);

- door de duinen (voorstel van de provincie);
- achter de eerste duinrij bij zee (voorstel Den Haag, om de waterwinning te sparen).
In alle geval zou het een vierbaans autoweg voor doorgaand verkeer wórden.
In 1 9 6 7 gaat de ministerraad accoord met het door de provincie voorgestelde duin- 
tracé, en Wassenaar stelt zijn uitbreidingsplan daarmee in overeenstemming op. 
Gedeputeerden keuren dit plan goed, maar de gemeente Den Haag gaat in beroep bij de 
Kroon. Deze vraagt advies aan de Raad van State die hierover op 11 juni j.1. een 
openbare zitting hield. Van 't najaar zal de Kroon beslissen.
Tot voor enkele maanden stond het eigenlijk steeds vast dat die weg er zou komen, al
leen werd er wat gebekvecht over het tracé. Langzamerhand gaan zich echter veel men
sen afvragen of die weg er wel überhaupt moet komen, '̂ e bezwaren zijn bekend: opoffe
ring van een stuk natuur- en stilte-gebied, milieuverontreiniging, bedreiging van 
waterwingebied, schade aan recreatiemogelijkheden. Tot voor kort werd dit alles licht 
geteld (behalve de waterwinning, maar dat vindt ik niet zo'n sterk argument, omdat 
die goed beschermd kan worden). Maar de laatste tijd is de subjectieve waarde die 
men aan de andere genoemde bezwaren toekent, enorm gestegen.
Vandaar dat in april een aantal verontruste biologen, medici en economen een brief 
schreven naar de ministerraad, de staten van Zuid-Holland en de Tweede Kamer. Van
daar de protestmars van Scheveningen naar Meyendel in mei, waaraan vele D'66-ers 
deelnamen (o.a. met borden "liever brem dan berm"). Vandaar ook vragen van Imkamp en 
Nypels in de Kamer, een discussieochtend van de Leidse werkgroep milieubeheer in 
Meyendel, een oproep van de Dolle Mina's met aanbieding van (echte) bloemen aan de 
statenleden op 3 juni, de oprichting van een protest-groep in Delft met een uitvoe
rig rapport.
Wat heeft de D '66-statenfractie hieraan gedaan? Op 28 mei schreven we een brief aan 
de Raad van State, waarin we aandrongen op een berekening van sociale kosten en baten, 
alvorens een beslissing zou worden genomen. Als al de "sociale kosten" van de boven
genoemde bezwaren op moderne wijze geschat worden, dan zijn alternatieve oplossin
gen waarbij de weg kan vervallen goedkoper. Ook vroegen we naar de lange termijn 
gevolgen van die weg te kijken. Volgens, de prognoses van de provincie zullen de ge
plande wegen in I98O zowat tot hun capaciteit bezet zijn, maar (volgens dezelfde 
prognose) zal er in 2000 anderhalf maal zoveel wegcapaciteit nodig zijn.
Kortom, de voorgestelde weg is zelfs tien jaar na zijn klaar komen al volkomen on
voldoende. Er moet dus naar heel andere oplossingen worden gezocht. "Na enig jaar 
in de volgende eeuw kunnen geen mensen meer in dit gebied v;onen, omdat hun huizen 
zijn vervangen door wegen die moeten voorzien in de verkeersbehoefte van de mensen 
waarvoor geen plaats meer is." Dit schreven we als (zotte) illustratie van de kort
zichtigheid van de planning.
Vi/at hebben we op die brief gehoord? Niets.
Wat heeft de Raad van State er mee gedaan? Vermoedelijk ook niets.
Volgende stap: Op 28 juli hebben we (tezaraen met de PvdA, die ook over dit onderwerp 
zit te broeden) aan gedeputeerden gevraagd, om deze hele zaak nog eens in het open
baar aan de orde te stellen in een gezamenlijke vergadering van de commissie van 
verkeer en van recreatie en natuurbescherming. Ook vroegen we om de Kroon te atten
deren op deze vergadering, opdat ze daarvóór geen beslissing neme.
Als U dit leest, is het antwoord van GS waarschijnlijk al binnen.
Maar daarover een volgende keeri

Provinciaal.
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HET RECHT VAN DE KRAKERS
door L.A. van Moritfoort

De jongste tak van de rechtswetenschap, die tot grote bloei zal kunnen komen, is 
het zogenaamde krakersrecht. Deze wetenschap behandelt de in het recht gewortelde 
problemen, waarmee woningla:akers gekonfronteerd kunnen worden. Een korte samenvat
ting aan de hand van het iueest voorkomende geval nl. het kraken van een woning door 
een ander dan de eigenaar, terwijl deze laatste niet de gemeente is, volgt hier
onder.

Eigenaar
De kraker ontneemt aan de juridische eigenaar de feitelijke beschikking over zijn. 
onroerend goed. Dat hoeft de man niet te nemen, hij kan naar de rechter stappen en 
ontruiming eisen. Dat betekent: een gebod aan de kraker om een eind te maken aan de 
inbreuk op de rechten van de eigenaar. Om zo'n procedure te kunnen voeren moet de 
eigenaar een wederpartij kunnen opvoeren, d.w.z. de naam van de kraker weten.
Gezien de benodigde tijd voor dergelijke rechtsacties is er met woningruil vjel uit 
te komen. De eigenaar kan met een vonnis tegen A niets beginnen tegen B die nu in 
de woning woont. Tot zover de eigenaar.

Strafrecht
Een veel gehoord misverstand is de mening dat kraken van een leegstaande woning ge
lijk zou staan aan huisvredebreuk, hetgeen een strafbaar feit is, een feit dus waar
voor straf kan worden opgelegd en dat met de sterke arm ongedaan kan worden gemaakt. 
Het binnendringen van een woning is echter slechts strafbaar als deze bij een ander 
in gebruik is d.w.z. bewoond wordt. Zo gauw de kraker zijn bed etc. heeft geinstal- 
leerd kan hijzelf daarentegen aanspraalt maken op bescherming van zijn huisvrede; 
de eigenaar die het huis probeert binnen te dringen maakt zich dus wèl aan huisvrede
breuk schuldig. Hetzelfde geldt voor de politie, indien niet een van de uitzonderings
bepalingen van toepassing is, b.v. ontleend aan de Besmettelijke Ziektenwet of de 
Woonruimtewet (zie hieronder).
Binnendringen mag dus; inbraak is op zich zelf niet strafbaar, maar moet gepaard 
gaan met b.v. diefstal. Het blijvende gebruik van een anders eigendom is niet straf
baar; vernieling en beschadiging in bepaalde gevallen wel. Tot dusver is er dus voor 
de nette kraker niets aan de hand; staat de gekraakte vjoning in Zeeland of in be
paalde gemeenten van de zuidelijke en noordelijke provincies (over het algemeen lan
delijke delen) dan blijft het zelfs hierbij. U hoeft niet verder te lezen, want de 
Woonruimtewet 19^7 is op deze gebieden niet van toepassing. Let alleen een beetje 
op de deurwaarder en ga tijdig verhuizen.

Woonruimtewet
Volgens deze wet is een vergunning nodig om woonruimte te gebruiken. Krakers zullen
deze niet hebben en ook veelal niet krijgen omdat de gemeentelijke overheden in hun
beleid het civiele gebruiksrecht in aanmerking plegen te nemen. Bewoning zonder ver
gunning is strafbaar en maakt zelfs een burgemeesterlijk bevel tot ontruiming moge
lijk. Dit is echter een kv<estie van beleid waarbij goed gelet moet worden op de be
doeling van de wet en dat is niet bescherming van de rechten van de eigenaar maar de 
bevordering van een doelmatige woonruimteverdeling. Als dat laatste met een ontrui
ming (die overigens tegen een bepaald persoon gericht moet zijn en dus dezelfde moei
lijkheden oplevert als de civiele procedure voor de eigenaar) niet wordt gediend, is 
het wel bijzonder slecht bestuur daar dan het bestuurlijke vergrijp "gebruikmaken 
van bevoegdheden tot een ander doel dan dat waarvoor zij zijn gegeven" aan de orde 
is.
Het tweede beleidsinstrument dat de wet kent, het vorderingsrecht, is in dit verband 
het belangrijkste. In feite is de vordering ook een kraak, maar de eigenaar is hier 
met zekere waarborgen omringd. Er blijven dus meerdere mogelijkheden over.

Mogelijkheden
1. De gemeente doet niets; verwaarloost daarmee de woonruimtewet en de daarin aan de 

eigenaar gegeven waarborgen. De situatie is dan dezelfde als die in gebieden waar 
de wet niet van toepassing is, met dit verschil dat de dreiging van de wet blijft.

2. De gemeente wordt wakker geschud en vordert de voormalige lege panden ten behoeve 
van de urgentste gevallen; als de Icraker niet daarbij is wordt hij tot ontruiming 
gedwongen.
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3. De gemeente vordert niet maar dwingt de kraker vjel tot ontruiming; indien het niet 
om de uitzondering gaat van een redelijke reden voor het leegstaan, zoals een 
vaststaande verbouwing, maakt de gemeente hiertnee misbruik van de v^ettelijke moge
lijkheden, ten behoeve van de rust van de eigenaar. Waar gebruikmaking van deze 
laatste mogelijkheid word-t geeist door de Vereniging van Huis- en grondeigenaren, 
maakt deze club zich schuldig aan uitlokking van onbehoorlijk bestuur, hetgeen in 
Nederland om onbegrijpelijke redenen nog geen strafbaar feit is.

k. De huiseigenaar wordt wakker en komt tot overeenstemming met de kraker; de ge
meente zou dan een vergunning kunnen afgeven als deze inderdaad een urgent geval 
is. Voor het overige geldt mogelijkheid 1.

5. De gemeente geeft iedere kraker een vergunning; indien geen overeenstemming met 
de eigenaar kan worden bereikt blijft dan de dreiging van de civielrechtelijke 
ontruiming bestaan; bovendien is de aldus ontstane woonruimteverdeling waarschijn
lijk niet optimaal.

Het zal duidelijk zijn dat de mogelijkheid sub 2. verreweg de voorkeur verdient;
toepassing daarvan is inderdaad gemeentebelang. Een ieder kan zelf waarnemen wat in
feite wèl gebeurt.

Naschrift van de redactie
Het fenomeen "kraken" heeft niet alleen juridische aspecten. Het opent veelzijdige
perspectieven op het hele complex van de bouw- en woonproblematiek in ons land.
Enkele concrete vragen die het kraken oproept:
- wat is de essentie van de "woningnood", bij vjelke bevolkingsgroep is die nood voor
al gelocaliseerd, bevat die groep de aktieve krakers en zo niet: welke groep(en) 
vertegenwoordigen de krakers?

- willen wij, d.i. D'66, de woningnood werkelijk opheffen en zo ja, zijn onze feite
lijke inspanningen dan adequaat?

- kan de woningnood op korte termijn opgelost worden d.m.v. alleen een gericht bouw- 
belbid; zo ja, waarom niet?

- is de woningnood wel een op zichzelf staande problematiek?
- is het kraken een oplossing, kan het tot een oplossing leiden,- is het alleen 

functioneel in publicistische zin of zelfs dat niet?
- etc.
Over deze, dergelijke en andere vragen zouden wij graag eens bijdragen ontvangen.

VOORSTELLEN VAN DE SOCIAAL-ECONOMISCHE WERKGROEP VAN D'66 INZAKE 
PENSIOENVOORZIENING IN NEDERLAND

1. De basisvoorziening AOW-AVJW dient te worden opgetrokken tot besteedbaar minimum
loon. Dit minimuminkomen is een sociale voorziening, gefinancierd uit de algemene 
middelen (omslagstelsel). De huidige AOW-premie wordt opgenomen in de looninkom- 
stenbelasting. Verzorging van bejaarden door derden (bejaardentehuis) zal even
zeer als verzorging van niet-bejaarden (kraamkliniek, sanatorium) via de ziekte
kostenverzekering moeten lopen voorzover uit de AOW-uitkering de kosten niet kun
nen worden betaald.

2. Voor pensioenuitkeringen boven het AOV/-AWW-niveau wordt een algemene verplichting 
tot sparen ingevoerd. De uitkeringen zijn volgens de objectieve levensverzekerings- 
wiskundige methoden van het kapitaaldekkingsstelsel gekoppeld aan de individueel 
geregistreerde besparingen. De overheid brengt haar pensioenverplichtingen voor 
eigen werknemers en politici onder bij een herzien A.B.P. waarbij desgevjenst 
iedere Nederlander voor dezelfde prijs dezelfde aanspraken kan krijgen als een 
ambtenaar of politicus.

Voor de verplichte besparingen wordt tenminste de mogelijkheid tot waardevast 
indexeren ingevoerd via een daartoe op te richten overheidsinstituut (waardoor 
de overheid tegen een veel lagere rente aan kapitaal kan komen voor bijv. huizen
bouw). Indien de mogelijkheid van welvaartsvaste indexatie der pensioenaanspraken 
blijft bestaan voor politici en ambtenaren zal dit overheidsinstituut ook wel- 
vaartsvaste indexatie van de besparingen van niet-ambtenaren mogelijk maken.
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3* De keuze voor het kapitaaldekkingsstelsel voor de aanvullende pensioenvoorziening 
is slechts een pragmatische omdat de besparingen voor investeringen terwille van 
latere consumptiemogelijkheden tóch gedaan moeten worden. De vraag of die be
sparingen mede dienen voor pensioenfinanciering is in wezen de vraag vjie de be- 
heersinacht krijgt over die tientallen miljarden. Uit overweging-van econoaische demo
cratisering wenst D'66 die macht bij de individuele burgers te leggen, waarbij 
werknemers die macht als ze willen kunnen gebruiken voor vergaande en fundamen
tele democratisering van ondernemingen. De mogelijkheid om de financiering van 
een onderneming over te nemen als de traditionele financiers hun medewerking sta
ken omdat werknemers te veel invloed krijgen bij een bepaalde onderneming is een 
noodzakelijke voorwaarde voor de evolutie van meepraten naar (mede)beslissen door 
werknemers. Daarom dient de werknemer zelf te beslissen wie de beheersmacht l-crijgt 
over zijn spaargeld (spaarloon, investeringsloon).

k . De automatische, in peasioenreglementen vastgelegde, koppeling (70>o) van ouder
domspensioen aan laatste loon of eindloon is niet verenigbaar m e t  h e t bovenstaan
de en wordt door D'66 niet nagestreefd. Voor laagstbetaalden is via AOU het pen
sioen (100;6) reeds gekoppeld aan het (minimum)loon. Sen koppeling van het totale 
pensioen inclusief (80;i der) AOW komt neer op antidraagkrachtoverheveling van 
minder naar meer draagkrachtigen. Sen "70/o"-pensioen kan gerealiseerd worden voor 
ieder die dat wenst door voldoende salaris(verhoging) te geven en vervolgens de 
noodzakelijke individuele premie te storten. De overheid stelt een voor alle 
Nederlanders gelijk maximum vast dat belastingvrij mag worden gestort. Dventueel 
kan ook een maximum per"individu worden vastgesteld waarvoor de mogelijkheid van 
indexatie geldt.

5. Het stelsel van verplichte besparingen, gerelateerd aan het arbeidsinkomen, geldt 
voor iedereen. De overheid kan de hoogte van het verplichte spaarloon binnen be
paalde grenzen hanteren als instrument van economisch beleid. Alle directe dwang 
(afspraken in arbeidsovereenkomsten, de aanhangige wet op de pensioenregeling 
voor zelfstandigen) en indirecte dwang (fiscale faciliteiten voor selecte spaar- 
geldbeheerders) om de beheersmacht over het spaarloon aan een bepaalde vermogens
beheerder af te staan, dient te worden verboden.

6. In'het kader van overgangsmaatregelen worden alle op het moment van invoering 
van een nieuwe structuur reeds bestaande rechten op toekomstige uitkeringen (die 
met het al of niet in leven zijn samenhangen), opnieuw vastgesteld in relatie 
tot de betaalde premie en tot het feitelijk vermogen van de verzekeraar.

G. Nooteboom
St. Maartensvlotbrug
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GROEri, GROEN, i-IAAR GEEN KNOLLENLAND]
Wij vinden het "STUK 29 AUGUSTUS" een slecht stuk. Het is over het algemeen in een 
afschuwelijke stijl geschreven, l;iet staat bol van overbodige adjectieven, het bevat in 
willekeurige vermenging zowel scherpzinnige en vruchtbare als onbenullige en steriele 
vaststellingen, wijze en dwaze voorstellen staan broederlijk achter elkaar, het ademt 
paniek' en een krampachtige behoefte aan publicitair stuntwerk en het is veel en veel 
te lang. Maar het geeft een scherp beeldvan de eigenschappen van uw hoofdbestuur en 
het is, niettemin, een politiek belangrijk stuk.
V/at -ons betreft belemmert alleen en uitsluitend de lengte van het stuk integrale publi
catie in dit blad. We hebben, na rijp beraad, andere stukken er niet voer willen laten 
schieten. Derhalve bieden vjij u een gedeelte dat o.i. als inhoudelijke ruggegraat is 
te beschouwen.
Ook het politieke vervolg op het STUK, van Mierlo's spectaculaire aankondiging van de 
D'66 bemiddelingspoging tussen PvdA en KVP, veroorzaakte wilde rimpelingen in onze 
pragmatische vijver. De gemengde weerslag van een en ander vindt u in dit nummer. Van 
eenstemmigheid is zoals gebruikelijk geen sprake.
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Nasser (l)

dagvandaag

Nasser (2)

dagvandaag

Troonrede

(vK) Een kort maar intrigerend vraagje: waarom hadden alleen de kabouters een alter
natieve troonrede en niet eens een slechte?
En overigens: nog een keer zo'n troonrede en Udink zou alle reden hebben zijn huidige 
portefeuille te combineren met die van Binnenlandse Zaken. Dan kan die 1% naar de BVD.

dagvandaag

Geheim (3 )

(vK) De reakties op Nasser's overlijden hebben, naast de altijd nog onvermijdelijke 
porties hypocrisie in zeker 90 variaties, weer eens aangetoond dat de wereld nog niet 
toe is aan een Pragmatische Internationale. Als de dood van één man nog zoveel politie
ke betekenis heeft, zoveel emoties en onbestemde angsten losmaakt kon het nog wel eens 
heel lang duren voordat de tijden doorvoor rijp zijn. Laat dit ook een waarschuwing 
zijn: in de door ons voorgestane democratie-op-de-persoonlijke-toer moet dit soort ver
bondenheid met personen uitgesloten zijn.

(vK) Had Nasser een goed D'66-er kunnen zijn (over de doden overigens niets dan 
goeds)? Gezien de resultaten van zijn leiderschap in een uiterst moeizame situatie moet 
hij haast wel een pragmaticus geweest zijn. Dat kbpt misschien wel. Maar een democraat 
was hij, naar onze maatstaven, waarschijnlijk niet. De inspraak van onderop leek in zijn 
één-partij land zo op 't oog nergens op (maar misschien viel het mee of kon het ook 
niet anders). Maar toch zou hij volgens het nieuwste criterium een goed D'66-er geweest 
zijn: hij bracht partijen tot elkaar die erger overhoop lagen dan de PvdA en KVP.

(x) In ons vorige nummer moesten wij twee gevallen van onterechte geheimhouder!j sig
naleren; nu hebben we er weer een en niet zo'n kleintje! Het hoofdbestuur heeft zich, 
zoals U ongetwijfeld weet, deze zomer beziggehouden met het analyseren van de politie
ke situatie in Nederland en een aantal mogelijkheden bedacht voor D '6 6 om daarop te 
reageren. Een en ander is neergelegd in een lijvig stuk van I6 kantjes in een groen 
kaft met als opschrift "HET STUK 29 AUGUSTUS 1970". Dit stuk vormde onderwerp van be
spreking in vijf regionale vergaderingen op 29 augustus jl. van delegaties uit het 
hoofdbestuur met een aantal speciaal uitgenodigde "inner Circle" D'66-ers, nl. Afde- 
lings- en Regiobestuursleden en Raads- en Statenfractieleden.
Tot zover is alles nog wel aanvaardbaar - het beraad had slechts het karakter van een 
hearing - al zou uitbreiding van de uitnodiging tot in beginsel alle leden - of een 
representatieve steekproef! - natuurlijk aanzienlijk meer in overeenstemming zijn ge
weest met de idealen die wij steeds zo voor in de mond hebben wanneer wij het politieke 
gedrag van "de anderen" beschouwen, nl. openheid en het betrekken van "de burger bij 
het bestuur". Volstrekt onaanvaardbaar is echter dat het HB de ter vergadering aanwezi
gen met zoveel woorden verbood mededelingen te doen over het discussiestuk en de resul
taten van de beraadslagingen daarover. Als reden voor deze geheimhouderij werd opgege
ven "omdat wij de slagkracht van onze plannen niet wensen aan te tasten door onvolle
dige en vroegtijdige publikaties in de pers". Dat een in enkele honderden - stuks ver
spreid stuk van enig politiek belang überhaupt buiten de pers gehouden kan worden is 
voor een partijbestuur, dat toch wel eens van de "brief van Nederhorst" zal hebben ge
hoord, onbegrijpelijk naif; prompt publiceerde de Volkskrant dan ook een uiteraard "on
volledig" verslag. Maar die naïviteit vinden wij niet het ergste. V/at ons dwars zit - 
en dat is zeer zwak uitgedrukt - is dat het hoofdbestuur van de politieke partij met de 
meeste democratie- en openheidspretenties deze idealen bij de eerste de beste gelegen
heid waarbij ze taktisch niet zo best te pas schijnen te komen naar de prullemand ver
wijst!
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Dat liet niet in het bijzonder het hoofdbestuur is waarbij deze idealen weinig diep ge
worteld blijken werd Uw verslaggever pijnlijk duidelijk op een vergadering van zijn af
deling 'waar een en ander werd besproken. Geheel in lijn met de wensen van het hoofdbe
stuur was deze vergadering uitdrukkelijk alleen voor leden toegenkelijk, terwijl met op
zet tevoren geen stukken ter bestudering aan de leden waren toegezonden. Toen Uw ver
slaggever dienaangaande opmerkte dat hier sprake was van een afglijden naar de gewoon
ten van het "establishment" en dat hij hoopte dat dit de eerste en tevens de laatste 
geheime D'66 vergadering was die hij zou bijwonen, veroorzaakte dit achter de tafel wel 
énig verzitten, maar geen volmondige erkenning dat we aldus helemaal op de verkeerde weg 
waren. Ook de aanwezige "gewone leden" vonden, voorzover ze zich uitspraken, de geheim- 
doenerij van het HB en van hun afdelingsbestuur heel normaal.
Zo langzamerhand begin ik te geloven dat die veelgeroemde "mentaliteit" waardoor D'66 
zich zou onderscheiden van "de rest" slechts aan de duim van de copywriters is ontspro
ten.

dagvandaag

Alle Hens
(vK) Gruyters heeft gemeend
2-lo) dat het tot daaraan toe 
voorzitter Fiege lid-zijn van 
"niet aan dek moeten vertonen", 
dek dan gereserveerd zijn? 
damse biergebruikers met het ver 
alsmede de goede potentatennen- 
eens met alle hens aan dek komen 
minste).

HET STUK 29 AUGUSTUS 1970

te moeten bevjeren (in HP van 
is dat mensen als de Haagse 

de partij, maar dat ze zich 
Voor wie zou volgens Gruyter dat 
Zeker voor de authentieke Amster- 
eiste aantal sterren en balken, 
taiiteit. Het wordt tijd dat we 
(als het ons nog houden kan ten-

Onderstaand het aangekondigde 
gedeelte dat o.i. de ruggegraat 
van het gemengde geheel vormt.

"Doorbordurend op de 3 mogelijkheden die wij zojuist hebben genoemd t.a.v. de toekomst 
van d '66, n.1. er mee uitscheiden, doorgaan op de oude voet of doorgaan door een nieuwe 
aanpak te kiezen, heeft het HB, dat heeft u waarschijnlijk al begrepen, voor de laatste 
mogelijkheid gekozen. Binnen deze mogelijkheid komen verschillende alternatieven voor. 
Zo kunnen wij, wat de politiek/strategische lijn van onze "wedergeboorte" betreft pro
beren onze kraakakties:

alleen uit te voeren, of 
met anderen uit te voeren.

Deze laatste mogelijkheid houdt o.a. in:
1. We zoeken contact met andere politieke partijen om met hen de mogelijkheden van een 

nieuw, vernieuwend alternatief te onderzoeken. D'66 zal een helder signaal moeten 
geven tot de vorming van de oppositie tegen CDU/de Jong/Biesheuvel. De ALV zal de be
reidheid moeten tonen op te gaan in een of andere vorm van overkoepelende organisa
tie; daartoe zullen wij overleg moeten plegen met politieke- en andere relaties.

2. Vi/e bieden de andere politieke partijen ons regeringsprogram aan eind december én de 
mensen die wij daarvoor beschikbaar stellen en vragen de partijen of een dergelijk 
program vóór de verkiezingen voor hun aanleiding is het als uitgangspunt te laten 
dienen voor onderhandelingen over een komende regering vóór de verkiezingen van 26 
april 1 9 7 0 . De ALV's zullen deze beslissingen moeten nemen.

3- We gaan zeggen, hier is ons program e.d.; take it or leave it.
We gaan stembusakkoorden sluiten, fuseren met bestaande partijen e.d. (PAK formu
les e.d.) .

5. v/e bieden ons aan als HET progressieve alternatief voor de PvdA en opteren daarom 
voor een Kabinet met de CDU, mits van te voren haar program én bezetting besproken 
en bekend gemaakt.

6. 'We bieden ons aan als het progressieve alibi voor de KVP e.d. om ons en hen in staat 
te stellen met de W D  in zee te gaan.

7* 'We gaan bewust de oppositie in en richten daarop ook onze campagne.



Eerlijkheidshalve zijn de eerste 2 alr^_natieven het aantrekkelijkst, waarbij ad 2.
o.i. de voorkeur verdient. Indien wij voldoende stootkracht kunnen opbrengen en dat 
voldoende duidelijk kunnen maken, kunnen we ook alleen streven naar een dragen van re
geringsverantwoordelijkheid (het minderheidskabinet/zakenkabinet Van Hierlo).

Het eerste uitgangspunt is dus gelegen in een herformulering van onze staatsrechtelijke 
gedachten zodat ze politiek operationeel worden. Daarnaast stellen wij ons voor d.m.v. 
het beleidsplan het geheel in programmatische zin te completeren.
Willen wij de kiezers met de machtsvraag, dus met de vraag wie van hen mag regeren, 
confronteren, dan zullen wij ons regeringsprogram met de financiële bijlagen ook inzet 
moeten maken van de grote politieke strijd die ons wacht. In dat beleidsplan, vjaaraan 
de beleidsplanwerkgroep momenteel hard werkt, zullen onzerzijds een aantal strijdpunten 
centraal moeten staan. ïe denken valt hier aan het hele vraagstuk van de milieubeheer- 
sing; een typisch politiek punt voor D'65.

V/at de politieke strijdpunten (issues), die wij voorop willen stellen, betreft zijn we 
uitgegaan van de volgende 5 thema's:
1) DE OPEN SAI-IENLEVING
2) MILIEUBEHEERSING
3) TECHNOLOGISCHE ONTWIKKELING 
if) VREDE EN VEILIGHEID
5) RECHTVAARDIGE WELVAART3VERDELING

Deze 3 thema's zouden samen te vatten zijn onder het thema 
Geestelijke en Materiele Leefbaarheid van onze Samenleving

De eerste drie thema's zouden in onze regeringsconceptie typische posten voor een 
minister zonder portefeuille, direkt onder de (gekozen) premier, zijn.

De volgende prograrmnatische prioriteiten zijn bij deze 5 thema's onder te brengen:
ad 1. Allerlei democratiseringsaspecten én fundamentele uitgangspunten van onze samen

leving worden hier ter discussie gesteld, zoals
3. Democratisering onderneming, onderwijs e.d.
b. Optimale inspraak, medebeslissing e.d. op lokaal niveau.
c. Openbaarheid regel, geheimhouding uitzondering.
d. Betere en democratischer bestuursoplossingen voor grotere gemeenten, toekom

stige en bestaande agglomeraties en provincies.
e. Gekozen burgemeesters en, nogmaals, aktieve deelname van ieder.
f. H et doorbreken van allerlei taboes die nog sterk in de wet doorleven, zoals 

het feit dat het Huwelijk nog steeds HET uitgangspunt is voor veel maatschap
pelijke regelingen, b.v. t.a.v. volkshuisvesting, belastingen, erfopvolging
e.d. Zonder te vjillen tornen aan het huwelijk als relatievorm, moeten dezelfde 
faciliteiten ook bestaan voor ongehuwden, concubinaten, homofielen, communes 
e.d.

ad 2. a. Een stijging van het Nationaal Inkomen en Produkt desnoods ondeigeschikt maken 
aan de zorg voor een schone, niet verontreinigde wereld, dus:
- rigoureuze maatregelen tegen de luchtverontreiniging zoals strenge vesti

gingseisen voor industrie en scherpe wettelijke maatregelen tegen verontrei
niging door het verkeer;

- stopzetting van iedere verontreiniging van ons kostbare water; het behoud 
van flora en fauna, b.v. in onze natuurgebieden zoals de Waddenzee, is niet 
alleen van belang voor de dieren, maar ook en vooral voor de mens in heel 
Europa;

- onderwijs en informatie opdat de mensen zich de dodelijke gevaren van het 
komende vervuilingstijdperk gaan realiseren.

b. Een stukje milieubeheersing ligt ook in het besef dat onze bevolkingsaanwas 
drastisch moet verminderen, zodat een democratische bevolkingspolitiek, met 
inbegrip van gebruikmaking van de modernste middelen, moet worden ontwikkeld.

ad 3. Volledige aanpassing van de technologische ontwikkeling aan de maatschappelijke 
strukturen, met behoud van de wens te willen bijdragen aan een verdere ontwikke
ling van de techniek in een democratisch kader.
Ook de Derde Wereld zal door ons in staat moeten worden gesteld van deze ontwik
keling te profiteren. Voorop dient te staan dat de mens in staat wordt gesteld 
overzicht en kontrole te behouden op de technologische vooruitgang.

ad De Vrede en Veiligheid
- Een evenwichtige en niet overtrokken defensie, 
kwalitatief hoge vredestaak, b.v. voor de UNO.

die vooral gericht wordt op een

-  h - -



“ Bijdragen tot een aanzienlijke vermindering van de spanningen, zowel tussen 
Oost - West als tussen Noord - Zuid, hetgeen een totale ommekeer van de Neder
landse politiek betekent.

- Nederland zal zich veel positiever dienen óp te stellen bij alle vraagstukken 
die betrekking hebben op onderdrukking, vervolging en diktatuur.

- De Nederlandse bijdrage aan de NAVO zal in kritische zin moeten worden bezien.
ad 5. Rechtvaardige welvaartsverdeling

Zowel in eigen land als in de derde wereld zal dit thema centraal dienen te staan,
m.a.w.
- Nederland dient naar een realistische verhoging van de ontwikkelingshulp te 
streven, liefst in samenwerking met andere rijke landen.

- De EEG zal een bijdrage dienen te leveren tot een nivellering van de enorme 
verschillen tussen rijke en arme landen.
In Nederland zelf zal gestreefd moeten worden naar verwezenlijking van ver
schillende voorwaarden voor een optimale deelname van de bevolking aan onze 
democratische samenleving, dus:
. een snelle oplossing van de kwantitatieve en kwalitatieve huizennood;
. veel, veel meer geld voor het onderwijs, vooral voor de jongsten onder ons 
én betere begeleiding van dat onderwijs;

. dezelfde faciliteiten, ook in werksfeer voor de werkende jongeren zodat ook 
zij dezelfde mogelijkheden tot ontplooiing krijgen;

. veel meer financiële aandacht voor de oudere mensen én betere begeleiding.
Dit zijn slechts e.en aantal politieke strijdpunten die wij voor de nabije toekomst van 
groot belang achten. Ze komen allemaal in het beleidsplan te staan, uitgewerkter dan 
hier én wat het belangrijkste is, voorzien van de noodzakelijke financiële bijlagen 
zodat wij precies kunnen aangeven 'WAAR we het geld vandaan halen en waaraan we het

3VAN MIERLO's PLAN|
door A.C. de Goederen

Nadat op maandagavond 21 september 1970 om vijf over half elf heel D'66 zich als resul
taat van telefonische mond-op-mond beademing rond de beeldbuis had geschaard en ver
volgens gelaten een aantal inmiddels weer vergeten Achter-het-Nieuws issue's had door
staan verscheen dan eindelijk het lang verbeide aangezicht van de Grote Leider op het 
blauwe scherm. Sorry, voor de cynische toon, maar zo welt het in me op als gevolg van 
de hele set-up, en, ik moet het tot mijn schande toegeven, aldus vooringenomen zaten 
we “ dat is de redactie van Peperbek toevallig in vergadering bijeen - daar" te kijken. 
Het klimaat was dus niet gunstig voor een positief oordeel over Van Mierlo's plan een 
serieuze poging te ondernemen om de oud-zeer-kloof tussen PvdA en KVP te overbruggen.
De honende commentaren waren niet van de lucht en we zaten ons duchtig te generen wan
neer Van Mierlo volgens de regelen van de bekende "alleroudste" kunst zal heen te 
draaien om de nuchtere opmerkingen van de interviewer ("U wilt de PvdA en de IfVP lijmen; 
hoe is dat te rijmen met de ontploffingstheorie?").
Na een nachtje slapen ben ik echter tot de overtuiging gekomen dat Van Mierlo misschien 
inderdaad een goed initiatief heeft genomen, al was zijn presentatie dan ook zwak. Ik 
zal proberen dat uit te leggen.
De politieke doeleinden van D'66 zijn, met de groei tot een serieuze politieke partij, 
tamelijk veelomvattend geworden, en terecht. De indeling in vijf thema's, zoals weerge
geven in het Stuk 29 Augustus en reeds eerder in een Democraat vormen m.i. een uitste
kende samenvatting van die doeleinden. Staatsrechtelijke vernieuwingen en partijver- 
nieuwing (o.a. in de zin van deconfessionalisering), ook zeer voorname zaken in onze 
politieke kraam, vormen geen doel in zichzelf maar zijn op een gegeven ogenblik slechts 
middel om de eerder genoemde doeleinden naderbij te brengen.
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Dat geldt ook voor de zg. "breek!jzertheorie" die was gebaseerd op de gedachte dat 
"de anderen" door bedreiging met electoraal verlies of tot overneming van onze ideeén, 
of tot "ontploffing" zouden kunnen worden gebracht. Inmiddels is gebleken, dat de 
"anderen", geheel volgens onze theorie, door onze ideeen op een groot aantal punten 
zijn wakker geschud en die denkbeelden, deels slechts met de mond of verzwakt, maar 
deels ook vrij volledig en in ernst hebben overgenomen.
Als logisch gevolg van deze ontwikkeling bleef een echte ontploffing uit. (misschien 
nog niet zo erg: "scheiding der geesten" betekent isolatie, verder uit elkaar groeien 
en tenslotte pas met recht vastvriezen van de posities; ik zie dan liever voortgaande 
confrontatie van verschillend denkenden binnen dezelfde oude vertrouwde clubs, al heb
ben die clubs zakelijk nog zo zeer hun tijd gehad) Er is dus een nieuwe situatie ont
staan, waarin we ons opnieuw moeten bezinnen op de te voeren strategie om onze doel
einden verder naderbij te brengen.
Terwijl echter veel D'66-ers zich mentaal hebben vastgebeten in de eerder uitgestippel- 
de weg en als gevolg daarvan de nieuwe koers van Van Mierlo als een afgang ondergaan, 
als een verzaking van de oorspronkelijke idealen, is de fractievoorzitter niet in deze 
val getrapt, maar blijven doordenken, open voor het gewicht van nieuwe gegevens. Ik 
acht dat op zich geen geringe verdienste.
Daarmee is natuurlijk nog niet gezegd dat de nieuwe lijn nu ook inderdaad in het licht 
van de nieuwe feiten de beste is. Het oordeel daarover is niet eenvoudig. Van Mierlo's 
visie berust op een taxatie van een in wezen zeer complexe situatie. Als beroepspoliti
cus beschikt hij over veel meer informatie daarover dan de geinteresseerde krantenlezer, 
het niveau waar ook de meeste "gewone" D'66-leden zich niet boven verheven kunnen ach
ten. Deze informatievoorsprong berust voor een belangrijk deel op persoonlijke contac
ten met politici van andere partijen, hun opstelling bij in de Kamer aan de orde zijnde 
zaken (waarover meestal niets in de pers komt) enz. Het is ook bijzonder moeilijk om 
deze informatie zo over te dragen dat de geïnformeerde die feiten zelf kan beoordelen. 
Het is jammer het te moeten erkennen, maar deze overwegingen leiden slechts tot de 
slotsom dat we Van Mierlo voor een groot deel op zijn woord moeten geloven. En daarbij 
bedenken dat zijn politieke taxaties tot nu toe vaak verrassend goed zijn gebleken.
Ik wil overigens graag erkennen, dat Van Mierlo's vrees voor een CDU-gezwel, dat ge
durende vele jaren het regeringsbeleid zou kunnen domineren en dat bovendien door de 
zelf opgelegde afzijdigheid van de PvdA op de W D  aangewezen zou zijn om aan de macht 
te kunnen blijven, mij plausibel lijkt. Het zou betekenen, dat de progressieve krach
ten in de confessionele partijen - die in alle aanwezig zijn, ook in de CHU - voortdu
rend min of meer in buitenspelpositie zouden blijven. Zou daarentegen een verzoening 
tussen PvdA en KVP tot stand kunnen worden gebracht, dan zou juist de VVD buitenspel 
worden gemanoevreerd en met haar de behoudende krachten binnen de confessionele par
tijen. Voorwaarde voor het slagen van deze opzet is vooral dat de KVP zowel programma
tisch als persoonlijk voor de PvdA weer voldoende geloofwaardig wordt. Met het ver
dwijnen van Schmelzer, het lijsttrekkerschap van Veringa en het kernprogramma Steenkamp 
moeten hier toch mogelijkheden zijn. Uit de reacties, enerzijds voorzichtig positief 
van KVP- en PvdA-zijde, anderzijds zeer negatief van VVD-zijde - die zien een lelijke 
bui groeien - meen ik te mogen afleiden, dat Van Mierlo's initiatief op een goed ge
kozen moment is gekomen.
Tenslotte nog dit: Ten aanzien van het punt partijvernieuwing, de vorming van nieuwe 
politieke eenheden met voor de kiezer duidelijker verschillen in doeleinden en verdwij
nen van het confessionalisme in de partijvorming, zal een hernieuwde regeringscombina- 
tie met KVP èn PvdA een neutraal karakter hebben, althans geen verslechtering te zien 
geven van de kansen daarop in vergelijking met thans. De spanningen tussen progressievee 
en conservatieven binnen de confessionele partijen blijven bestaan. Als Van Mierlo zijn 
zin krijgt zullen alleen maar de progressievee nu weer eens boven komen liggen.



D' 66 en. de mode

NA i-iAXI XN MINI NU MIDI-PROGSAH?

Eind augustus stelde het hoofdbestuur een discussienota op (zie elders in dit 
blad) en droeg daarin zestien pagina's lang gedachten over de nabije toekomst 
van D'66 aan. Het stuk maalct de indruk haastig in elkaar gezet te zijn, maar zou 
ook anders wel uiterst verward zijn geweest. Het is slechts geformuleerd, zoals 
in de passages over de reeds openstaa.nda alternatieven, het is irreeel als het 
weer in dodelijke ernst van een minderheidsregering-D'o6 rept, en het is vaag 
bijvoorbeeld over een "strijdpunt" (?) als: de technologische ontwikkeling in 
dienst van de derde wereld.
Ernstiger is het dat de ontwikkeling op langere termijn - het beleidsplan e.d. - 
dooreen gehaspeld wordt met de problemen die gezien de komende verkiezingen op 
korte termijn aangepakt moeten worden. In plaats van te veel over dit ongelukkige 
stuk uit te wijden volgen hieronder een tiental punten met een vereenvoudigde 
taakstelling voor D'66 in de komende weken.

1. d '66 heeft een eerste fase afgesloten en is niet meer de maagdelijke partij van vier 
jaar geleden. Er is misschien minder bereikt dan velen hadden gehoopt - an anderen 
gevreesd -, maar: er is een partij opgebouwd, er is een goede kamerfractie, er zijn
vertegenwoordigers in urovinciale en gemeenteraden, er is 
goodwill.

'presence" en nog veel

2. De tweede fase die is ingegaan zal langer duren dan aanvankelijk werd verwacht. Het 
uiteenvallen van partijen gaat minder snel en lange termijnplanning is daarom nodig 
(het beleidsplan).

3. Tegelijkertijd staat het politielce leven niet stil, er zijn verkiezingen op komst en 
er moet gehandeld worden. Daarover gaan de volgende punten.

k. Omdat juist D'66 zich niet kan veroorloven vóór het begin van de verkiezingenscam- 
pagne de kiezer klare wijn te onthouden en hem binnen het huidige systeem nog zo
veel mogelijk invloed moet geven, dringt de tijd des te meer.

*)5. Ondanks de schijnbaar eindeloze veelheid van alternatieven binnen de "nieuwe aan
pak" waarvoor het hoofdbestuur in zijn discussienota kiest zijn er op dit ogenblik 
slechts twee mogelijkheden:

a. d '66 biedt een ontwerp-regeringsprogram aan aan een aantal
partijen om in serieus overleg, nog ruim vóór de verkiezingen 
tot een accoord te komen.

b. d '66 publiceert een dergelijk program en kondigt aan alleen 
dan aan een regeringsformatie deel te nemen na de verkiezingen 
als aan dat programma in o v e r w e g e n d e  m a t e  tege
moet gekomen wordt.

6. Een dergelijk D'66 regeringsprogram voor de periode 1971-1975 kan er, concreet toe
gespitst op enkele hoofdpunten (en nog nader te kwantificeren waar nodig), bijvoor- 
geeld zo uitzien:

I openbaarheid formatie-1971
(door aanwijzing formateur in de Tweede Kamer)

II meer invloed voor de kiezer
(door wijziging kiesrecht op basis van meerderheids- 
voorstel commissie Cals-Donner)

III opheffing woningnood in deze zittingsperiode 
(via economische huur met toeslagen voor laagste 
inkomensgroepen)

IV stabiliseren van defensie-inspanning op bestaand niveau 
en verdergaande europese samenwerking op dit gebied 
(standaaxdisatie)
begrotingsruimte en vrijkomende middelen (bv. III) besteden 
volgens prioriteiten: railieubeheersing, onderwijs, ontwikke
lingshulp, herstructurering nederlandse economie. *)

*) Voor details zie samenvatting discussienota, die er minstens acht noemt. Alternatief 
1 en ^ komen op hetzelfde neer en zijn bovendien zonder overeengekomen basisprogram
ma politieke onzin of verlakkerij of beide. Alternatief 5 en 6 zijn varianten op al- 
ernatief 2 dat de voorkeur van het hoofdbestuur geniet en hier in par.5a terug te 

vinden IS. Alternatief 3 is, aangevuld, overgenomen in par.5b, waardoor alternatief
 ̂ oppositie-gaan - uitgesteld wordt. Een rainderheidskabinet-D'66 kan niet °exieus bedoeld zijn. - 7



7* De poging tot "bemiddelen" tussen de KVP en de PvdA van eind september zal intussen 
wel een zachte en roemloze dood gestorven zijn. De gedachte vi/as onbegrijpelijk, on
doordacht en onjuist. Onbegrijpelijk omdat het gesprek in de afdelingen over de dis
cussienota met alternatieven nog niet was afgesloten. Ondoordacht omdat er op zijn 
minst een program had moeten bestaan om als gespreksbasis te dienen. Onjuist omdat 
dit gebrek goedgemaakt moest worden door het overleg toe te spelen aan de "basis", 
wel de laatste instantie om dit soort politieke handwerk uit te oefenen.

8. Op zichzelf is er veel te zeggen voor een voorkeur voor de combinatie met de KVP en 
de PvdA, maar men mag daarbij een aantal feiten niet uit het oog verliezen op straf
fe van zich belachelijk te maken:

I de KVP ziet in de PvdA geen partner zo lang deze bij zijn 
motie van voorjaar I969 blijft.

II de PvdA is niet in een positie - als de wil er al toe be
stond -, om vóór de verkiezingen de beruchte motie-Lammers 
te negeren, of via interpretatie te ontkrachten.

III de KVP is te ver in zee gegaan met de ARP en de CHU om zich 
zomaar uit dit verband los te maken.

IV de KVP heeft tekenen getoond bereid te zijn nog vóór de
verkiezingen uit te spreken naar welke partij(en) de voor
keur uitgaat.

9. Hieruit volgt dat op zeer korte termijn, op basis van een voorlopig en zo concreet 
mogelijk regeringsprograra van enkele hoofdpunten een tvjeetal gesprekken op gang ge
bracht moeten worden, één met de PvdA en één met de drie confessionele partijen. 
Resultaat in het eerstgenoemde gesprek zou de kern van een "progressieve concentra
tie" kunnen betekenen, maar waarschijnlijk geen parlementaire meerderheid opleveren 
volgend jaar april. Het andere gesprek zou, indien succesvol, kunnen leiden tot het 
zo gewenste alternatief voor een nieuw kabinet-De Jong.

10. Ook als pogingen, in bovengenoemde zin, niets zouden opleveren, zal D'66 zich ten
minste duidelijk, constructief en geloofwaardig hebben getoond en zich daarmee een 
goed uitgangspunt voor een verkiezingscampagne hebben verschaft. Hoofdbestuur en 
fractie die een politiek mandaat in de komende tijd v;illen hebben en houden, zouden 
dus :

- zeer snel met een voorlopig regeringsprogram-D'66 in 
hoofdpunten moeten komen (geen ellenlang beleidsplan);

- op basis van dit stuk gelijktijdig twee gesprekken als 
hierboven aangeduid moeten beginnen;

- het resultaat hiervan aan het congres midden-december 
voorleggen.

DE PRIJS VAN EEN PiENSENLEVEN I f A.C .A. Dake

De onderdirecteur van een groot bedrijf kwam voor een beslissing op leven en dood te 
staan. Het was eigenlijk een vrij alledaags geval. Hij kreeg een transport te regelen 
van een miljard tonkilorneter. Hij trad in onderhandeling met de spoorwegen en met 
vrachtautobedrijven. De spoorwegen boden een contract aan van ƒ 5^ miljoen. Er was een 
vrachtautobedrijf dat het voor ^8 miljoen vjilde doen. Hij overdacht het volgende.
Op een miljard tonkilorneter valt er bij de spoorwegen gemiddeld ongeveer één dode. 
Daarbij is de kans dat dat een rangeerder zijn zal. Op een miljard tonkilorneter per 
vrachtauto vallen 50 doden. Daarbij zijn slechts ^ chauffeurs, omdat die cabines zo 
sterk zijn. I8 van de dertig zijn bewoners van dorpen etc. waar de vrachtauto doorheen 
rijdt. De overigen zijn inzittenden van "tegenliggende" personenauto's. Moet men 29 
doden laten vallen om ƒ 6 miljoen te besparen? "Ik zal me houden", dacht de onderdirec
teur, "aan het oordeel van de gemeenschap". Hij herinnerde zich het ongeluk bij Harme- 
len. Het parlement had toen geelst dat de Nederlandse Spoorwegen ƒ 900 miljoen zouden 
besteden aan ATB om herhaling te voorkomen. Zonder ATB kon de kans op een dergelijk
ongeluk geschat worden op eens per 15 jaar. Er waren 90 doden bij gevallen, dat is 6 
per jaar. De rente van ƒ 500 miljoen kon men in die jaren op ƒ 30 miljoen stellen. Dat 
is ƒ 5 miljoen per te voorkomen dodelijk ongeluk.
"Ter controle nog eens een ander geval," dacht de onderdirecteur transportzaken. Van 
elke honderd personenauto's is er ongeveer één betrokken bij een dodelijk ongeluk^ over 
de levensduur van de auto gezien. Voetgangers worden soms door auto's overreden, voo'ral

») Automatische Trein
Beheersing - 8 -



als ze ze niet hebben horen aankomen. Er zijn auto's met de motor voorin, en auto's 
met de motor achterin. Achterin monteren bespaart ongeveer honderdvijftig gulden aan 
kruiskoppelingen, als men vergelijkt met "alles voor". Bij motor voorin is de kans op 
een doodgereden voetganger op 1000, bij motor achterin 1 op 500 (zo schatte hij).
Uit het feit, dat er auto's met motor achterin rijden, blijkt, dat het leven van een 
voetganger nog geen honderdvijftig mille waard is. Dan mocht hij ook z'n 29 doden laten 
vallen.
Bespreekt men zulke problemen met z'n chef? Het is verstandig om het niet te doen, maar 
onze onderdirecteur deed het wel. De chef zag geen moeilijkheid. "U hebt niet alleen 
een verantwoordelijkheid tegenover de gemeenschap," zei hij, "maar ook tegenover onze 
aandeelhouders, en via die aandeelhouders opnieuw tegenover de gemeenschap. De aandeel
houders zullen U zien komen als U 5^ miljoen uitgeeft terwijl het met ^8 had gekundI 
Kijkt U eens, die onveiligheid van dat wegverkeer, het is niet onze taak om daar iets 
tegen te doen. Onze taak is het maken van plastics. Als wij rationeel produceren, dan 
handelen wij in het belang van de gemeenschap. Zij heeft te beslissen hoeveel doden 
daarbij mogen vallen, niet vjij. Moeten wij op eigen houtje een norm gaan stellen? De 
gemeenschap kan dat, als zij wil. Zij kan een belasting heffen op elke dode. Dan wordt 
de transportwijze, die de minste doden vergt, vanzelf het goedkoopst. Als U dat wenst 
ingevoerd te zien, dan moet U niet zomaar bij ons bedrijf maar 'ns beginnen. Onze con
currenten doen het immers óók nieti U zou dat via een politieke partij moeten spelen." 
Toen de onderdirecteur Yjeg was, dacht de chef: "Frits is toch eigenlijk niet geschikt 
voor dit werk. Een filosoof, een vage dromer. Géén ondernemer." En dat heeft Frits 
later gemerkt.

Omdat wij een politieke partij zijn, is het probleem van Frits voor ons relevant.

.UITSPRAKEN AAN DE BASIS

Herman C ost er.

- "Ik heb Van Hierlo al weer een paar keer bij de mis gezien."

- "Nooteboom zal wel uit de partij gezet moeten worden. V/e kunnen nu geen mensen gebrui
ken die op openbaarheid aandringen."

- "ïJaarom eist de PvdA een ander gezicht van de KVP? Ze hebben toch al andere gezichten,"
- "Weet u wat we in D '66 nodig hebben, meneer? Een Rommel"
- "Openbaar lichaam Rijnmond, is dat iets pornografisch?"
- "DS'70 schijnt aan een plan te werken om VVD en KVP tot elkaar te brengen."
- "Je weet nooit hoe zo'n samenwerking uitvalt. Koet Imkamp nou een steen door een ruit 
Van een sex-shop gaan gooien, of gaat Van Schayk de eerbaarheid aanstoten?"

- "Om de geluidshinder effectief te bestrijden moeten we de zwijgende meerderheid 
zien te vergroten."

- Agnew: "Ik ben geen Udink."
- "De komende verkiezingen zullen worden beheerst door twee popgroepen:
The Inks, bestaande uit Udink, Beernink en Roolvink.
The Hothers of Invention met Den Uyl, Steenkamp en Van iiierlo."

- "Als D '66 de komende vier jaar een minderheidsregering wil handhaven, zal de BVD 
Wel aanzienlijk versterkt moeten worden."

- "Of zou Beernink, als hij weggaat, de BVD meenemen?"

- "Nou je het zegt, je hoort de laatste tijd niets meer van de BVD. Zouden ze een bui- 
ten-parlementaire oppositie aan het voorbereiden zijn?"

"Je moet in de politiek met je tijd meegaan. Ook Gert Timmerman schijnt het roer te 
hebben omgegooid."



"Nu ik wethouder ben geworden, ben ik wel gedwongen de dingen in een ander licht 
te zien."

- "Het verschil tussen de Damslapers en de Binnenhofslapers is dat de laatsten over 
een openbare wc beschikken."

"A

"Je kunt je kinderen maar het beste naar een NAVO-school sturen."

OOK IN RIJNMOND KWAM AAP UIT MOUW

In de Rijnmondraad waren D'66, PvdA en CPN, die samen de nieerderheid hebben, het eens 
geworden over een toekomstig beleid, gericht op een gezond leefklimaat. Van de 6 ge
committeerden zouden er 3 PvdA worden, 1 D'66, 1 Prot.Chr. en 1 KVP, aldus de afspraak. 
Hierbij bedenke men dat Rijnmond-voorzitter Fibbe AR is, zodat in het college de ver
houding k~3 zou zijn, hetgeen de getalsverhoudingen wel ongeveer weergaf. De VVD zou 
hierbij uit de boot vallen, hoewel deze partij meer zetels had dan de KVP. De candidaat 
van de KVP stond echter bij PvdA en D'66 hoger genoteerd.
Zo eenvoudig vjas de zaak echter niet. De confessionelen eisten ook een zetel op voor 
de VVD, ten koste van D'66. De regeringspartijen claimden samen 3 van de 6 zetels. Zou 
de Zaak omgekeerd hebben gelegen, zoals in Den Haag b.v., waar deze groep een meerder
heid heeft, dan zou die meerderheid zich daar niets van aangetrokken hebben en redene
ren- dat de minderheid zich bij de meerderheidsopvatting neer moet leggen. De confessio
nelen zijn nu eenmaal doortrapter in deze zaken. Ze begonnen pressie uit te oefenen op 
dePvdA, in de geest van: Als jullie je zin doordrijven, dan doen we niet mee en dan be
hoeven jullie niet op enige steun van de regering, noch van de aangesloten gemeentebe- 
st uren te rekenen. Bij de verkiezing van gecommitteerden weigerden de KVP- en PCC-ge- 
committeerden hun benoeming te aanvaarden.

Pikante bijzonderheid is nog dat het hoofdbestuur van de CPN aan al zijn gemeenteraads- 
fracties het consigne heeft gegeven onder geen beding een D '66-candidatuur te steunen, 
waarmee deze partij zich dus wel ongeveer conformeert aan KVP, ARP, CHU en VVD. De 
Rijnrnondfractie van de CPN heeft dit bevel echter niet opgevolgd. Er zal nog wel wat 
voor ze zwaaien.
Zei Rotterdams WD-raadslid op de publieke tribune na afloop tegen D'66-er: "Jullie 
gaan aan je fatsoen te gronde."

9 t O vD

Over een week moest nu een nieuwe stemming worden gehouden. Er ontplooide zich een 
grote politieke bedrijvigheid. De confessionelen hielden voet bij stuk. Een konsekwentie 
zou kunnen zijn dat nu PvdA en D'66 alle posten zouden bezetten in de verhouding k-Z. 
Een deel van PvdA- en D'66-fractie durfde dit echter niet aan. Men vreesde dat een der- 
«■elijk Rijnmondbestuur grote hindernissen op zijn pad zou ontmoeten, met name bij de 
verwezenlijking van een nieuw statuut, waarbij Rijnmond veel grotere bevoegdheden zou 
krijgen. Vooral in Rotterdamse politieke kringen heerst sterk verzet tegen overdracht 
van bevoegdheden, ook binnen de PvdA-fractie. Men fluistert zelfs dat sommige Rotter
damse PvdA-wethouders zo gekant zijn tegen een machtig Rijnmond, dat ze liever de min
der ver gaande fracties van confessionelen en VVD in Rijnmond zouden steunen dan hun 
eigen fractie. Er zijn ook duidelijke tegenstellingen tussen de D'66-fractie in de ge
meenteraad en in de Rijnmondraad, met name wat betreft de vestiging van een hoogoven- 
bedrijf op de Maasvlakte. De confessionelen, die natuurlijk op de hoogte waren van deze 
onzekerheden en tegenstellingen, voelden zich sterk staan. Ze hielden voet bij stuk.
Het resultaat was dat in de vergadering van de Rijnmondraad op 28 september de PvdA 
bakzeil haalde. D'66 was daardoor gedwongen zijn reeds benoemde gecommitteerde, Schieven, 
terug te trekken. Daarmee was de weg geeff end voor de VVD-gecomiïiitteerde. Bij de ver
kiezing van deze en de confessionele gecommitteerden verliet een groot deel van PvdA en 
D'66 de zaal, zodat nog net het quorum aanwezig was. De rest stemde blanko. Het resul
taat was dat deze gecommitteerden werden gekozen met 26 tot 30 stemmen van de 82 raads
leden in totaal. Niet bepaald een benoeming om trots op te .zijn. Maar dat zal hun een 
zorg zijn. Het hoofddoel is bereikt: D'66 is uit het bestuur geweerd.

-  10 -



■aan iedere NEDERLANDER DIE ONGERUST IS OVER DE 
ernstige d e v a l u a t i e v a n on ze DEMOCRATIE"

(Appèl, 15 september 1966)

Het andere P'66
Het wordt de kiezer niet gemalbkelijk gemaakt. Naar de mening van vele partijleden is 
D'66 er onvoldoende in geslaagd zijn grondgedachten op de kiezer over'te brengen. Maar 
wat zijn dan die grondgedachten? En is wat er dan vjèl is overgekomen verkeerd? Sinds de 
opzienbarende voorstellen van het hoofdbestuur half oktober is het er allemaal niet 
eenvoudiger op geworden.
Bij delen van het publiek leven twee voorstellingen omtrent D'66. De ene is die van een 
centrumach-èige partij, of iets links daarvan, die genoeg heeft van de dogmatische op
stelling van liberalisme en socialisme en die liever van beide wat goeds pikt. H et ka
rakter van D'66 is daarmee verwant aan dat van de confessionele partijen, behoudens dan 
het ontbreken van een geloofsetiket en een iets dichter bij de PvdA staan, (het pro- 
gressief-centrum-gezicht) De tweede voorstelling is die van een vernieuwingsbeweging 
in de politiek, van mensen die eens lekker op een niet al te onbeschaafde vjijze tegen 
allerlei zaken willen aantrappen (het witmakers-gezicht).
Beide voorstellingen zijn in zoverre juist, dat ze ook beide binnen de partij hun aan
hang hebben, al zal die van de tweede voorstelling verreweg het grootst zijn. Ook bin
nen één persoon kunnen deze voorstellingen door elkaar spelen. Deze tw.ee gezichten heb
ben in niet geringe•mate bijgedragen tot een zekere verwarring. De wat nauwkeuriger op
lettende kiezer zag het tweede gezicht, maar de oppervlakkige kennisnemer van berichten 
zag vooral het eerste gezicht. Ongetwijfeld zijn de kiezers van D'66 uit beide groepen 
gerecruteerd. Het gevaar hiervan is: handelt men volg ens het ene gezicht, dan worden 
de mensen die op het andere gezicht zijn afgekomen teleurgesteld.
Het is duidelijk dat D'66 eens uit beide voorstellingen zal moeten kiezen. Dit zal al
tijd betekenen dat een aantal leden en kiezers met de andere voorstelling zich teleur
gesteld afwenden. De keuze is dus van het grootste belang voor de toekomst van D'66 en 
die van zijn leden. Door de voorstellen van het hoofdbestuur is die keuze in feite al 
gemaakt. Let wel, niet de keuze van het toekomstige beleid, maar de keuze van de voor
stelling bij het publiek van D'66. Op langere termijn komt het echter op hetzelfde neer. 
De samenstelling van het toekomstige ledenbestand wordt immers bepaald door de nu opge- 
roepen voorstellingen. De aanhangers van die voorstelling zullen komen, de anderen zul
len gaan.
Ik vraag mij af of het hoofdbestuur zich deze konsekwentie wel voldoende heeft gereali
seerd. Ik vraag mij stellig af of een dergelijke voor de toekomst zo belangrijke keuze 
niet door een ledenvergadering moet worden gedaan. Laat men mij niet aankomen met het 
verhaal dat het allemaal heel anders bedoeld is en dat ik het niet begrepen heb. Over 
die bedoelingen praat ik nog. Ik heb het uitsluitend over de voorstellingen bij het pu
bliek en de gevolgen daarvan.
Rooms
De KVP en zijn voorganger de RKSP zijn van ouds de meest dubieuze elementen in onze 
Nederlandse politiek gevjeest. Terwijl de CHU en de ARP in het algemeen het conserva
tievere deel van de Protestanten om zich heen verzamelden, was de KVP een soort dwars
doorsnede van de gehele Katholieke gemeenschap. Dit feit, de veel minder grote recht- 
lijnigheid dan van de orthodox Protestanten en het uit een sociale minderheidspositie 
voortvloeiende opportunisme, maakten de ivVP tot een kleurloze, zo men wil karakterloze, 
lïlontering in de Nederlandse politiek. De richting ervan werd op ieder moment bepaald 
door een klein groepje leiders, wier streven voornamelijk was gericht op het doe-dan- 
ook meedoen (oorspronkelijk: mee mogen doen) aan de macht.
De noodzakelijke taktiek daarbij is het snel en onverwacht boompje verwisselen. Zou men 
dit niet doen, dan zou op de lange duur de kleur van de KVP worden bepaald door die van 
de partijen waarmee men samenwerkte. Zonder die taktiek is de KVP nergens. Vele decen
nia is ze met succes toegepast. Een paar jaar geleden kwam een kink in de kabel: de be
ruchte resolutie van de PvdA. De eerste jaren zou de druk ervan niet groot zijn, omdat 
kort geleden weer voor samenwerking met de V'/D was gekozen, maar eens moet men weer ver
springen naar de andere boom. De weg daarnaar toe is versperd.
Men zou zich nog wel uit de moeilijkheden hebben gered, als niet gelijktijdig een andere 
ontwikkeling op gang was gekomen, namelijk de werkelijke emancipatie van de Katholieken, 
zich uitend in het willen doen van een werkelijke politieke keuze. Sommigen uitten dat 
door op een andere partij te stemmen, anderen door binnen de partij aan te dringen op 
een bepaalde koers. Dit heeft de leiders in grote verlegenheid gebracht, zo al niet in 
een paniekstemming. De grootste verliezen treden op aan de kant van mensen die naar 
D o6 of de PvdA gaan. Het gevaar aan de andere kant was juist weer enigszins bezworen. 
Dit dwong de leiders op veel kortere termijn dan aanvankelijk was voorzien het oog weer 
naar de andere kant te richten. Men had nog gehoopt het te kunnen redden door verster



king te ?'.oekea bij de ARP en de CHÜ, maar dit bleek niet voldoende. In alle haast werd ■ 
bet programr.'.a-Steenkamp in elkaar getimmerd, allerlei leiders die in dit beeld niet pas- 
ten, kondxgden aan in 1971 niet terug te keren, geruchten over moeilijkheden in het
kabinet werden verspreid.
Zolang echter de PvdA zou vasthouden aan zijn motie, kon de KVP bij de volgende verkie
zingen niet uit de voeten. Pikante bijzonderheid daarbij is dat vele leiders van de 
PvdA zich destijds fel tegen de anti-KVP-notie hebben verzet, maar later hebben begre
pen en welke immense betekenis deze was. Het gevolg is dat zij zich er nu enthousiast 
achter hebben geschaard, zij het met de hoop er ook weer eens van af te komen.
Intussen is de KVP-leiding volkomen gedemoraliseerd. De partij loopt leeg. Elk animo 
ontbreekt. Even heeft men zich vastgeklampt aan de toch nog meevallende verkiezings
uitslag, maar bij nauwkeuriger analyse bleek dat de achteruitgang zelfs in een stroom
versnelling was geraakt, terwijl de PvdA zich wist te handhaven. Het beeld was vertroe
beld door de abrupt optredende kiezers-absentie bij degenen die het allemaal niet meer 
zagen. Er heerste een geweldige downstemraing.
Op dit somberste van alle momenten uit de ICVP-historie gebeurde het grote vjonder. Het 
hoofdbestuur van D'66 kwam met zijn bekende voorstel. Grote feestvreugde heerste in de 
KVP-gelederen, Dit kon immers de opening worden, waardoor KVP en PvdA elkaar de hand 
konden reiken. Bovendien kon het in eerste instantie schitterend gecamoufleerd worden 
door de aanwezigheid van D'66, dat tevens in staat was de PvdA tot andere gedachten te 
brengen. Het is nu nog slechts een kwestie van de CHU en de ARP mee naar binnen smokke
len, want dan voelt men zich sterker en is de invloed van de PvdA naar verhouding ge
ringer .
Rood
De PvdA staat ook wankel. De sorabersten daar zien een eindeloze, onvruchtbare opposi- 
tieperiode voor zich. Vooral voor degenen die al eens van de boom der macht hebben ge
geten is dat toekomstbeeld niet aanlokkelijk. Als met hulp van D'66 de ICVP in hun rich
ting ban worden getrokken, biedt dit voor de toekomst aanlokkelijke perspectieven.
Op het jongste congres heeft men dan ook prompt de deur op een kier gezet. Zowel voor 
KVP als voor PvdA geldt natuurlijk het parool: vooral zo min mogelijk van je enthou
siasme laten blijken.
Rooms-rood
De mogelijkheid is niet uitgesloten dat nu het volgende gaat gebeuren. Er komen be
sprekingen tot stand. De KVP komt met de ARP en de CHU aandragen. De PvdA heeft tegen 
de ARP niet zo veel bezvjaar, maar D'66 wel, want dat vjas natuurlijk niet de bedoeling. 
Om de Zaak niet te laten stranden, geeft men echter toe. Men is allemaal wel bereid de 
CHU een beetje op de achtergrond te houden, al mag er wel een waarnemer bijzitten. Na 
enige tijd vinden KVP en PvdA elkaar. Hen zit nu alleen nog met de andere partijen in 
zijn maag. Dat wordt een kwestie van Vv-at postjes weggeven. De CHU voelt wel aan niet 
veel in te brengen te hebben en is gauw tevreden gesteld. De ARP heeft wat prograinma- 
eisen, maar moet genoegen nemen met twee ministerzetels. D'66 is het lastigst, want die 
zit met een tegensyjutterende achterban. PvdA en ÏITP willen een heel eind tegemoet komen 
wat het kiesstelsel betreft, n.1. een districtenstelsel dat ten gunste van KVP en PvdA 
werkt. Een echt personenstelsel durft men niet aan, zeker niet in KVP-kringen, want 
daarvoor bescliikt men niet over voldoende persoonlijkheden. D'66 zal daar misschien in
trappen, onder het motto: beter één vogel in de hand dan tien in de lucht. Hen besluit 
tot 15 iiiinisters: KVP 5, PvdA 5, AIÏP 2, D'66 2, CHU 1. D'66 krijgt aangeboden: finan
ciën en justitie. Financiën vjeet men echter terug te spelen naar de KVP. Hiervoor in de 
plaats komt ontwikkelingshulp. De ARP krijgt binnenlandse zaken en CRM, de CHU krijgt 
landbouw. Voor de KVP is er: financiën, algemene zaken, defensie, onderwijs en sociale 
zalcen. PvdA: buitenlandse zaken, volkshuisvesting, economische zaken, verkeer en het 
nieuwe departement van technologie.
d '66 z,al lang dubben of het dit alles aanvaardt. De uitslag' daarvan is nog niet zeker. 

Verwarring
Ongetwijfeld zal er ook gebeuren wat D'66 hoopt: Er zal grote verwarring ontstaan in de 
aelederen van KVP en PvdA. Door het gesprek naar de afdelingen te verleggen, worden de 
gesprekken aan KVP-zijde niet gevoerd door leiders, voor wie dit alles een spelletje 
schaak is, maar door mensen die zich door hun emoties voor of tegen D'66 en/of de PvdA 
laten leiden. Ze zullen de anderen over het program-Steenkamp horen praten en zich ver- 

oelen dit te gaan lezen. Velen zal dan de schrik om het hart slaan. Is dat nou 
iiceten ze van de anderen eisen dat de ARP en de CHU ook mee mogen doen? Of kun- 

i'laatselijk juist zo vervelende kerels beter thuis laten? Vlat moeten ze 
k als KVP-standpunt naar voren brengen?
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Bij cie PvdA ontstaat een ernstig .ceningsverschil. l.oeten ze gaan praten of moeten ze 
eerst van de KVP eisen dat deze een ander gezicht vertoont? Is er van de KVP wel iets 
'i.e verwachten? Wat voert D'66 in zijn schild? Kunnen ze toch niet beter in de opposi
tie blijven?



Het zou eigenlijk wel een mooi sprookje zijn, als er ook niet verwarring in de D'66- 
gelederen te verwachten zou zijn. Om te beginnen zullen de onversneden witmakers weinig 
voelen voor de rol van katalysator om de rooms-rode coalitie te helpen herstellen, ook 
al is dat met een vleugje D'66. Ten tweede zal er verzet rijzen tegen allerlei als al 
of niet noodzakelijk geziene compromissen, b.v. toelaten van CHU en AHP, verdunde opne
ming van eigen programpunten in een regeringsprograrn, enz. Ook als het niet lukt, zal 
er een zekere terugslag zijn..D'66 is echter innerlijk sterker dan de beide andere ge
sprekspartners, zodat het ook beter in staat zal zijn interne moeilijkheden te overwin
nen.
De toekomst
De grondgedachte van het hoofdbestuur van D'66 is duidelijk. Het ziet twee alternatie
ven, of de komende jaren opgescheept zitten met een opgeverfd kabinet-de-Jong en een 
machteloze oppositie, of een poging om de boeg om te gooien en op korte termijn iets te 
bereiken. Het elan blijft er dan in en in 1975 zou dan gepoogd kunnen worden weer verder 
te komen.
In wezen is dit een pessimistische beschouwing, ingegeven door het tegenvallende succes 
bij de laatste verkiezingen en de handhaving van het confessionele blok. In werkelijk
heid is de zaak niet zo somber. De afbrokkeling van de confessionelen gaat gewoon door, 
al gebeurt dat sinds het verdwijnen van de opkomstplicht vanuit een hoger startpunt.
De inzinking van D'66 was meer een interne dan een externe zaak. Een.-groep kiezers heeft 
?een ander alternatief. De belangstelling voor D'66 in de pers en onder het publiek is 
weer duidelijk in de opgaande lijn. De houding van de diverse partijen bij de wethouders- 
verkiezingen wijst erop dat men D'66 nog altijd als een grote bedreiging ziet. Ook de 
houding van diverse kranten wijst in dezelfde richting. Zo'n bedreiging behoeft niet 
veroorzaakt te worden door een meerderheid of dooreen wip-positie. Ze kan ook voort
komen uit de kracht die er van een partij uitgaat.
VJie naar macht streeft, om langs die weg zijn doel te bereiken, zal inderdaad geen al
ternatief overblijven dan proberen een verzande politieke situatie te doorbreken, om 
vervolgens de brokstukken aan zichzelf te lijmen. Voor wie het uitsluitend te doen is 
om het'beréiken van zijn doeleinden, met:name de aanpassing van verstarde maatschappij- 
strukturén aan’de behoeften en verlangens van de huidige en ■ toekomstige'mens, is èr nog 
een derde mogelijkheid: De invloed die van een minderheidsgroep kan uitgaan, eenvoudig 
omdat deze minderheid het bij het rechte eind heeft en alles een aantal jaren eerder 
ziet dan de meerderheid. Heeft niet vroeger ook de SDAP zijn belangrijkste doeleinden 
bereikt, toen ze een minderheid vormde en aan geen enkele regering deelnamen?
Het is het grote voorrecht van de bij de tijd zijnde idealistische realist, dat hij nisfe 
alleen overtuigd is van zijn gelijk, maar het binnen afzienbare tijd zal krijgen.

|a .R. van der Burg

HET "SAITENZWERINGSSYNDROOM"
door J. van 'Krimpen

Als het (bijvoorbeeld) gaat over de recente onrust in de Rotterdamse havens wordt met 
een zeker welbehagen verwezen naar de buitenslands getrainde Maoïstische voormannen van 
de stakers. Gemiddeld effect: de geruststellende gedachte dat we rustig door kunnen suk
kelen met de toestanden in ons landje, zij het dat er maatregelen moeten komen tegen 
Samenzweringen en beinvloeding van buitenaf. Resultaat op langere termijn: bij uitblij
ven van fundamentele maatregelen woekeren de frustaties voort en staan nieuwe, hevi
gere erupties ons te wachten.
Het idee van de samenzwering van buitenaf die zich richt op de ondermijnende beïnvloe
ding in de eigen kring of samenleving is natuurlijk al een oude, vaak gebruikte vorm 
van zelf- en volksverlakkerij. Ze is zelfs uiteindelijk de kurk, zowel ideologisch als 
praktisch en aan beide zijden, waarop de koude oorlog voor een niet onaanzienlijk deel 
drijft. De vraag is echter of we er nu zo langzamerhand niet eens vanaf moeten. Zijn 

er nu niet eens aan toe de dingen wat rationeler en zindelijker te benaderen. V/at 
stelt nu zo'n samenzwering helemaal voor.
Om te beginnen zijn ze slechts zelden een 100?̂  bewezen feit en hebben we doorgaans ei
genlijk alleen te maken met oncontroleerbare, zij het min of meer plausibele veronder
stellingen. De gegevens die daaraan grond moeten geven zijn immers via een lange, door
nige weg - beginnend bij zoiets als een geïnfiltreerde verklikker van de politie-in- 
lichtingendienst en/of de B'TO - bij de gebruiker gekomen. Die gebruiker kent dan z'n 
eigen bron niet. Laat staan iemand anders. Wie controleert en corrigeert zonodig met
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objectieve criteria de afvjijkingen die het gegeven op die lange viieg wellicht oploopt? 
Niemand. En die afwijkingen? Alleen al door beroepsdeformatie, ideologische over-moti- 
vatie en de bekende bureaucratische drang tot "waarmaken" (o.a. met het oog op promo
ties bijv.) sijn die beslist niet 'denkbeeldig.
Doorslaggevender is m.i. echter het feit dat het al of niet bestaan van samenzweringen 
en beïnvloeding niet van vjezenlijke betekenis is, zeker niet in oorzakelijke zin, voor 
het maatschappelijke verschijnsel, i.c. veelal een uitbarsting, waaraan ze worden ge
koppeld. Zelfs als we steeds aannemen dat de betreffende veronderstellingen juist zijn, 
heeft dat in feite nauwelijks consequenties voor het te voeren beleid. Zo'n beleid kan 
slechts zinvol en effectief zijn wanneer het gericht is op het cureren van de oorzaken 
van de "uitbarsting" of zich acuut manifesterende sociale beweging. Een samenzwering 
kan nimmer die oorzaak zijn. Als het inderdaad mogelijk zou zijn met een van buitenaf 
georganiseerde ingreep mensen gericht tot bepaalde gedragswijzen of houdhgen te manipu
leren zou ook de contra-ingreep eenvoudig moeten zijn. Dan waren ook de reclame en de 
marketing geheel andere disciplines bijvoorbeeld. In het a.lgeraeen is (sociaal) gedrag 
niet of nauwelijks planmatig te initie’ren: hoogstens is het soms ruogelijk te katalyse
ren. En een katalysator is nu eenmaal geen oorzaak. Zo is een samenzi’vering altijd 
slechts een secundaire factor; hoogstens een katalysator.
Er is derhalve geen enkele reden om serieus aandacht te besteden, als het ten minste 
om beleid gaat, aan samenzweringen. Laat staan aan veronderstelde samenzweringen. Wat 
meer is: we moeten van die veronderstellingen, van deze hardnekkige mythologie die 
haast een "syndroom" is geworden nodig eens af. Rotterdam is niet het enige voorbeeld. 
Op alle niveaus, van de internationale samenleving tot het individuele gezin roepen dit 
soort mythologische veronderstellingen of zelfs axioma's emotionele reacties op die 
niet alleen per definitie irrelevant zijn, maar die ook het zindelijk denken over, het 
rustig evalueren van en het serieus werken aan constructieve maatregelen voor het op
lossen van maatschappelijke problemen bemoeilijken en soms zelfs belemmeren.
Laten we er bewust naar streven dit soort beeldvorming te relativeren en laten we ons 
vooral ook sceptisch opstellen tegenover de personen en organisaties waarin deze beeld
vorming als het ware is gexnstitutionaliseerd en die haar derhalve beroepshalve en 
plichtmatig overeind houden en zelfs uitbouwen: of dat nu defensieve of offensieve be
doelingen heeft. Laten we overigens die Icritische houding niet alleen aannemen tegen
over dit soort beeldvorming vanuit onze eigen instituties, maar ook wanneer afkomstig 
van de "andere kant".

DAGBOEK VAN EEN STATENLID

Het klapstuk van de afgelopen vjeken was wel de Provinciale Weg no.1 oftewel de Duinweg. 
Zelden werden statenleden zo uitvoerig gedocumenteerd zowel van de zijde van de pro
vincie als van de zijde van burgers die zich verzetten tegen de aanleg van deze weg.
Eet betreft het traject Scheveningen-Katwijk, waarvan het tracé dwars door de duinen 
zou komen te lopen. De plannen voor deze weg bestaan al veertig jaar, maar tot uitvoe
ring is het nooit gekomen, voornamelijk omdat de gemeente Den Haag vreesde hierdoor zijn 
waterwingebied te verliezen. Toen Provinciale Staten dan ook hèt uitbreidingsplan van 
de gemeente ïi/assenaar goedkeurden, waarin deze weg was opgenomen, ging de gemeente Den 
Kaag in beroep tegen deze beslissing bij de Kroon. De minister vroeg op zijn beurt ad
vies aan de Afdeling voor Geschillen van Bestuur van de Raad van State, die hierover 
op 11 juni j.1. een openbare zitting hield.
D'66 fractie: Hoe groot het aantal natuurliefhebbers in onze fractie ook moge zijn, 
toch stond,van het begin af aan voor ons vast dat onze bezwaren tegen deze weg niet 
uitsluitend betroffen het verlies van bloemetjes en beestjes. Op 28 mei 1970 zonden wij 
een brief aan de Raad van State, waarin wij aandrongen geen beslissing te nemen alvo
rens het provinciaal bestuur van Zuid Holland had overgelegd een zo volledig mogelijke 
calculatie van sociale kosten en baten, baten in de vorm van tijd-winst e.d. en kosten 
in de vorm van maatregelen tegen lucht-, water- en geluidsverontreiniging, schade aan 
natuurgebied e.d.. Tevens wezen wij in deze brief op de wenselijkheid voor de groeiende 
verkeersproblemen oplossingen op langere termijn te zoeken door een betere ruimtelijke 
ordening.
Commissievergadering 21 september 1970.
inmiddels bleven de protesten tegen de weg aanhouden, tervjijl de beslissing van de 
Kroon op zich liet wachten. Met het oog op deze toenemende verontrusting stelden wij, 
samen met de partij van de arbeid vragen aan G.S., waarin wij verzochten de vaste com
missies van advies voor verkeer en voor recreatie in een speciale vergadering bijeen 
te roepen ten einde opnieuw tot een standpuntbepaling te komen. G.S. gingen hierop in. 
Deze (openbare!) vergadering vond plaats onder ongekend grote belangstelling van pers 
en publiek. Tevoren hadden wij als fractie een soort hearing gehouden van mensen van 
actie-commitees, biologen uit de werkgroep milieubeheer van de Leidse Universiteit,
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de econoom drs. Hueting, die zich speciaal bezig houdt met het berekenen van de waarde 
van tot dusver niet in geld uitgedrukte goederen zoals b.v. natuur; voor de verkeerspro
blematiek werkten wij met een nota van prof. Vonk. Deze laatste stelt duidelijk dat in 
de komende jaren de toenemende verkeersstroom niet op te vangen is door het aanleggen 
van wegen. De enige oplossing is het bewust tegengaan van ongebreideld particulier auto
gebruik b.v. door stimulering en intensivering van het openbaar vervoer.
Na deze hearing konden wij tien stellingen poneren, waarin vooral de nadruk werd gelegd 
op het feit dat de provincie niet kan volstaan met het opvangen van de gevolgen van de 
toenemende verkeersstroom, zonder iets aan de oorzaken te doen. Als oorzaak van het toe
nemende noord-zuid verkeer in onze provincie noemden wij het rampzalige beleid van de
i'emeente Den Haag, dat verkeer-aantrekkende kantoren bouwt in plaats van huizen ......
Wij vroegen dan ook aan het eind van de genoemde stellingen: l) voorstellen voor plano
logische oplossingen op lange termijn, die de behoefte ,“an noord-zuidverkeer doen ver
minderen .2) een berekening van sociale kosten en baten van de voorgestelde weg en de 
^alternatieven daarvoor, met name het openbaar vervoer.
Op de gecombineerde commissie-vergadering hebben wij deze stellingen rondgedeeld en zo
veel mogelijk toegelicht. Na al deze voorbereidingen van onze kant sta je wel even gek 
te kijken als je merkt dat enkele statenleden van andere partijen op zo'n vergadering 
komen zonder zelfs de stukken te hebben gelezenlI
Aan provinciale vmterstaat en planologische dienst kon in elk geval geen gebrek aan 
voorbereiding worden verweten. Tot de laatste minuut kregen wij nog dikke nota's die 
san z'ouden tonen, hoe noodzakelijk deze weg toch wel was, terwijl de vergaderzaal zelf 
versierd was met fraaie en zeer duidelijke foto's van voorgestelde verkeersafwikkelings- 
mogelijkheden.
Desondanks werd aan het einde van de vergadering een motie aangenomen, waarin wordt 
aangedrongen de werkzaamheden tot uitvoering van de duinweg voorlopig op te schorten, 
het openbaar vervoer te verbeteren en aan de nanleg/verbetering van andere wegen voor
rang te geven zoals aan P.V'. l6 bis tussen Den Haag en Leiden via Voorschoten.
Met dit resultaat zijn we voorlopig tevreden. Wel wachten we met spanning op de nieuwe 
studie van G.S. over alle vraagstukken de Duinweg betreffende.
Het standpunt van de commissies wordt door G.S. zo spoedig mogelijk ter kennis van de 
minister gebracht.

T
▼
▼
▼
▼T

WW'f'fW'fW'WW
CONCLUSIES AAN DE BASIS

Enige tijd geleden distribueerde de heer Van Litsenburg een lezenswaardig stuk. 
Nergens ruimtegebrek plaatsen wij alleen de concluderende aanbevelingen die hij ver- 
btJoQt aan een soort politieke marktverkenning aan de basis.
"Hoe maken we dat nu operationeel?

- Door aan de man een grondpatroon voor te leggen waarin hij de zekerheid van zijn 
materieel bestaan herkent. V/at vinden wij van grondwettelijk recht op inkomen? Dat het 
sociale kontrakt tussen individu en staat daarbij in onze schaarse ekonomie andere be
palingen moet bevatten dan in de maatschappij van de overvloed (Galbraith: The Affluent 
Society). Dat begrijpt de gewone man ook. Voor wie er op door wil borduren —  Theobald: 
Free Men And Free Markets.

~ Door datgene wat hij van zijn overheid koopt, en waarvoor hij vooruitbetaalt, ge
makkelijk beschikbaar te maken. Diep Veldkarapsgedachte van de sociale supermarkt eens 
uit I

-■ Door het ondoorzichtige bos van fiscale en sociale bomen uit te dunnen. Ook eens 
doordenken over negatieve inkomstenbelasting. Want geen mens begrijpt waarom zijn oude 
vader van het inkomen dat hij op een of andere wijze van de overheid krijgt, weer een 
gedeelte moet teruggeven in de vorm van belasting.

- Door onverbiddelijk de strijd aan te binden tegen bureaukratie en korruptie op 
Welk niveau dan ook.

- Door meer in Appingedam en Ubach Over Worms en minder in Den Haag te komen.
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- Door een mening te durven hebben en uit te brengen over het kraken van woningen en 
net idioot zware bestraffen van een niet-groetende militair, zodat de gewoneman ie men
taliteit blijft herkennen.

- Door honderd en een andere dingen die direkt aansluiten bij het dagelijks leven en 
die het gesprek aan de basis laten uitmonden in aktie aan de basis. Daarvoor hoef je 
niet met lawaai de straat op en ook niet in het stadhuis op de grond te gaan liggen.

- Door de burgers eens een lijst van zaken voor te leggen die te verivezenlijken zijn. 
Maar dan vjel erbij zeggen, wat het ongeveer kost en het bij benadering duurt. Geen vrij
blijvend verlanglijstje. Laat de burger zijn prioriteiten maar aangeven. V'/e hebben in 
zoveel plaatsen meegedaan aan de gemeenteraadsverkiezingen. We moeten dus overal mensen 
hebben die wat doen willen, 'waarom houden we geen grootscheepse enquête? De werkgroepen 
en de voorbereiders van het beleidsplan moeten de stof ervoor kunnen aandragen. Maar 
geen vrijblijvendheid.'
De rekening erbij presenteren. Dan wordt politiek opeens weer serieus genomen. Het han
digheidje van Schmelzer om eens uit te laten rekenen wat het bouvjen van 15.000 extra 
woningen kost, is goed overgekomen. Dat zijn van die vertrouwen wekkende stapjes. Wij 
moeten een paar flinke schreden doen, die voor '̂ e burger de richting duidelijk maken 
T’aarin wij willen gaan. We moeten die schreden snel maken, anders hoeft het voorlopig 
niet meer. Ik heb enkele suggesties gedaan over de oravang en de richting van de te ne
men stappen. U hebt wellicht andere. Laten we op korte termijn inventariseren en dan 
snel keuze maken.
Voor viiie hierover verder van gedachten wil wisselen, mijn telefoonnummer is: 0^^^^-l53^ 
mijn adres: P.iniburgerweg l6, Eijgelshoven (Z-L) .

Van Litsenburg

IBRIEF AAW D'66

Mag ik U vanuit mijn eenzame post enkele opmerkingen doen toekomen. Even een terugblik. 
De Prov. Verkiezingen. Uitslag: licht teleurstellend. M.i. wordt één der oorzaken over 
het hoofd gezien n.1. een duidelijk vermoeide Van Mierlo. Van de sportleiders is hier 
nog wat te leren. Gemeenteraadsverkiezingen. De D '66-raadsleden. kunnen misschien nuttig 
werk doen. Maar als D'66 staan we toch in elk geval voor de vraag: Wat nu?'
Er wordt al gesuggereerd dat D'66 zich beter kan opheffen, alsof we niet zouden weten 
wat we begonnen waren. Maar met dit alleen maar tegen te spreken komen we er niet, al 
gebeurt dit nog zo goed. We zijn te veel op een gewone politieke partij gaan lijken.
En dat heeft weer alles te maken met de wijze waarop wij ons hebben^gepresenteerd. Als 
we niet méér en duidelijk anders zijn dan een politieke partij, zie ik er niet veel 
licht in (l). Ik geloof dat vie provincie en gemeente maar aan anderen moeten overlaten, 
tenzij wij als "gastspeler" zouden worden uitgenodigd. En de grootte van onze kamer
fractie mag niet onze eerste zorg zijn. Met de uitspraak: "Als het gaat om aanblijven 
of vallen van de regering houden we ons afzijdig" zijn we meer in de goede richting, 
tenzij dit zou leiden tot onbestuurbaarheid va.n het land.
En dan wil ik teruggrijpen op mijn voorstellen van vóór het congres over "Defensie" en 
"Woningbouw". Beide voorstellen bevatten geheel nieuwe I-'ernelementen, waartegen men al
leen maar "Ja" of "Neen" kan zeggen en genoeg dynamiet om een partij te laten ploffen. 
En als we nu op kiezers winst uit zijn moeten we zulke voorstellen verder uitwerken en 
dan op het juiste moment lanceren onder het motto: "Dat kan alleen D'66."
Maar als we als D'66 recht en reden van bestaan willen hebben worden deze en soortge
lijke voorstellen zo spoedig mogelijk uitgewerkt en aan alle partijen - partijtjes - 
studie en oppositiegroepen toegestuurd. En als dan de verkiezingsstrijd weer begint zal 
geen enkele partij of spreker er zich met vage toezeggingen vanaf kunnen maken. Dan is 
ons doel: "duidelijkheid" bereikt. Of D'66 er zelf beter van wordt is een tweede zaak. 
Een kaars kan nu eenmaal niet tegelijk licht geven en langer worden.
(l) Naschrift. Nu de kranten schrijven over DS'70 (Drees) ben ik nog meer overtuigd 

van de juistheid van mijn geponeerde stelling.
Ze zijn als minder goede boeren die al maar achter hun kvieekgras en andere onkruiden 
aanzitten en toch weinig verbouwen. Terwijl een goede boer daarentegen zijn grond en ge
wassen zodanig verzorgt, dat die onkruiden geen levensruimte overhouden. Dan zijn daar 
de oude partijen. Hun leiders zeker stuk voor stuk respectabele mannen. Maar ze doen mij 
deiii.en aan de man uit een oud-achterhoeks gezegde, die nrobeerde zijn wagen vol kikkers 
re laden en tot de verzuchting kwam: "Het is mu zulk goedje." En daar staan wij, D'66- 
ers."De stemmen liggen voor het oprapen" zegt er één, ik geloof er niet in.
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Wel voor éen keer. Maar een volgende keer belt er een ander en dan zijn we ze weer kwijt. 
Ik geloof niet dat we in provincie en gemeenteraad de kans krijgen opvallend anders en 
beter te zijn. Ik beschouw die afgevaardigden meer als voegers en stucadoors aan het 
overheidsgebouw, ze doen een nuttig werk, maar moeten het gebouw laten staan zoals het 
staat. In grote lijnen zullen v/e het er wel over eens zijn dat D'66 de "Partij van de 
Vernieuwing" moet zijn, of zo men wil "Evolutie-Partij".
Op de vraag of wij over een elite corps beschikken zou ik willen antwoorden: "Wij moeten 
er voor zorgen dat zulk een elitecorps zich tot D'66 aangetrokken voelt, omdat ze daar 
- niet gehinderd door een behoudende of doordravende groep - niet hun vernieuwingsgedach- 
te terecht kunnen". En dat behoeven niet alleen mensen van de Hoge School te zijn. Ook 
mensen uit het gewone leven kunnen over een gezonde visie beschikken en een zuiver ge
voel hebben voor wat goed en niet goed is. En we moeten af van die zwevende uitspraken 
waar de gewone man niets van kan navertellen en waartegen een ander dan weer "Bla, Bla, 
Bla" zegt, zo maken we met elkaar de boel kapot.
Verder zouden we de jeugd moeten voorhouden dat eindelijk de tijd van "introuwen" niet 
alleen'op het platteland maar ook in de politiek voorbij is. Ook hier moeten de jonge
ren hun eigen huishouding opzetten. En als het geen plagiaat zou betekenen moesten we 
ons presenteren als "De wilde ganzen van de politiek". En de verkiezingsactie voor de 
Twee-de Kamer voeren onder het motto:

"Wij hebben een taak -
Denkt U ook aan ons.
Met 5/0 zijn we tevreden."

~joU. Lu i^ &s

PEPSELS

Japie : was dat verhaal van Van Mierlo in Achter het Nieuws eigenlijk ook geheim?
X■ pep

Prof. Dr. L. de Jong : Nederland heeft eigenlijk ook een rainister-president nodig.
O  pep

Kolonel Udenk : Waar is die Maircuse ook al weer lijsttrekker van?
O pep

Frits van der Poel is niet te vertrouwen. Nu heeft hij weer barsten in die plaats 
van Van Mierlo gemaakt.

pep
Het noteren van abonnees uit kabouterkringen is in verband met de grote toeloop 
stopgezet.

^pep
Houdt ü van vergaderingen op het Leidseplein? Stel U dan kandidaat voor het hoofd
bestuur.

iTpep
Het groene boek kon natuurlijk niet van tevoren aan de deelnemers van de regiovergade- 
ringen viorden toegezonden. De geheime groene kaft kon pas op het laatste ogenblik wor
den aangebracht.

D'66-katechismus:
Vraag : waarom is 'van Mierlo onfeilbaar?

Antwoord : van Mierlo is onfeilbaar, omdat hij ex cathedra spreekt.
Vraag : is van Mierlo ook onfeilbaar als hij niet ex cathedra spreekt?

Antwoord : indien van Mierlo niet ex cathedra spreekt, is hij niet onmiddellijk 
onfeilbaar, doch eerst op een later tijdstip.

Vraag : hoe kunnen wij dit tijdstip herkennen?
Antwoord : wij kunnen dit tijds.tip herkennen door het verschijnen van een groen boek.
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Vraag
Antî Joord

is ieder groen boek een bewijs voor de onfeilbaarheid van van Mierlo? 
niet ieder groen boek is een bewijs voor de onfeilbaarheid van van Mierlo, 
doch uitsluitend die groene boeken die hij zelf geschreven heeft.

pep
Neem de achterkaft van het stuk 29 augustus, verwarm deze door middel van een spiritus
vlam bij heldere hemel om mid.dernacht, roep driemaal Oehoeboeroe en lees vervolgens het 
met geheime inkt geschreven stuk "29 augustus 1975".

Opep
Tachtig procent van de ondervraagden zei bij een opiniepeiling voor de betrouwbaarheid 
van een politicus uitsluitend af te gaan op de eerlijkheid van het gezicht. Dat is een 
geruststellende gedachte.

pep

CITAAT (n.a.v. één van de 21 punten uit het vj^.stuk "29 augustus")
"Voor zijn hoofdgebrek heeft het land, maar heeft ook hij zelf zwaar geboet. Gij 
gevoelt wat ik bedoel. Hij had een slecht oog op mensen. Zelfstandigheid zag hij 
vaak voör tegenkanting, voor afval aan. Menigen vijand heeft hij als vriend begroet, 
menige vriend als vijand afgestoten. Bittere teleurstelling was er de vrucht van. 
Hij vergat dat enkel op karakters te rekenen is. Zich met karakterlozen omgevend 
heeft hij schijn-vrienden grootgebracht, die waar hun belang het scheen te eisen, 
zijn banier in het slijk wierpen en overliepen naar de vijand.
Hij vergat, dat, waar kracht van hemzelf uitging, ook kracht naast hem werken 
moest. Zich met zwakken omgevend, alsof samenstemming reeds samenwerking was, 
kweekte hij een middelmatigheid, die hem niet boven het hoofd kon groeien, maar 
door haar menigte hem verstrikken kon, zijn eigen kracht tot zwakheid kon maken".

Prof. Mr. C.W. Opzoomer - "Thorbecke. Een woord van hulde in de Koninklijke Acedemie 
van i/etenschappen. Letterkundige Afdeling. (Amsterdam, I872), bladzijde I6.

□ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □ □

HOE VERENIGD ZIJN DB NATIES?
door D. Bark

Voor iedereen die enigszins heeft kennisgenomen van de wereldpolitiek is ondubbelzinnig 
duidelijk dat de Verenigde Na'üies als wereldorganisatie niet hebben voldaan aan de ver
wachtingen van de 51 oprichters in 19^5. Die verwachtingen zijn eigenlijk het beste 
weergegeven in de preambule van het Handvest "Wij volkeren van de Verenigde Naties, 

vastbesloten komende generaties te behoeden voor de oorlogsgesel die reeds
tweemaal in onze generatie onzegbaar leed bracht over de mensheid ......... "

De preambule is te lang om helemaal op te nemen in dit kort bestek, raaar de toon is 
aangegeven in de eerste zin. Verder wordt dan nog gesproken over mensenrechten, de 
waardigheid van de menselijke persoon, respecteren van verdragsverplichtingen, econo
mische en sociale vooruitgang van alle volken.
Te idealistisch?
Is in dit uitgangspunt, dat ons thans op z'n minst gezegd wat idealistisch.voorkomt, 
het ten dele falen van de VN gegeven? Hoe kwam men er in 19^5 toe dit uitgangspunt zo 
te formuleren? Ik meen dat het antwoord op deze vraag moet zijn: tegen de achtergrond 
van de verschrikkingen van tivee wereldoorlogen en het mislukken van de Volkenbond is 
men niet gevlucht in idealisme, integendeel, men heeft, zij het tijdelijk, een opvlie- 
ging van gezond verstand gehad. Het enige verwijt dat te maken is, is dat men de kracht 
van traditionele levenspatronen (ook op het terrein van de internationale politiek) 
heeft onderschat.
Wat is er gebeurd?
Als derhalve het uitgangspunt in 19^5 goed was, dan zijn het dus de ontwikkelingen se
dertdien geweest, die spaken in wielen hebben gestoken. 3^n paar daarvan zijn:
1. Het oplaaien van de koude oorlog, betrekkelijk snel na 19^5. Vooral nadat ook Rus

land de atoombom had. Merkwaardig genoeg heeft ook de periode van relatieve ont
spanning die volgde op de Cuba-crisis niet altijd ten gunste van de VN-doeleinden 
gewerkt. In een aantal gevallen hebben de Russen en Amerikanen samen beslissingen
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"voorgekookt (verdrag niet-verspreiding van kernwapens, ruimteverdrag) buiten elk 
VN-overleg om. De "derde wereld" verzet zich in toenemende mate hiertegen. Dit leid
de dit jaar b.v. tot het verwerpen van een aantal op dezelfde manier voorbereide 
procedurele voorstellen (iets wat een paar jaar terug ondenkbaar was).

2. Het toenemend aantal leden. Op zichzelf een goede ontwikkeling voor een organisatie 
die wereldomspannend wil zijn brengt dit geheel nieuwe problemen rnee. Gegroeid tot 
126 leden (dit jaar komt Fiji daarbij, volgend jaar Butan) maken de "kleine" landen 
de meerderheid uit. Zeker als men klein niet alleen betrekt op oppervlake, maar ook 
op inwoneraantal, bruto nationaal product etc. Sr kunnen in de VN thans meerderheids- 
beslissingen worden genomen met de stemmen van landen die samen nog niet 1/5 van de
wereldbevolking omvatten. En wat nog erger is: het kwaad is al gedaan. Nu nog een 
geassocieerd lidmaatschap instellen laat alle reeds zittende ministaten onaangetast. 
Hun positie als volwaardige leden kunnen ze altijd verdedigen met hun gezamenlijk 
stemrnenaantal. Aandacht in dit verband verdient het recente besluit van de Baladiven 
om niet alleen zijn missie in New York te sluiten, maar - uiterst consequent - dit 
jaar ook geen delegatie naar de Algemene Vergadering te zenden.

3. Accentverschuivingen. Dit is zacht gezegd. In feite komt het erop neer dat vele 
nieuwe leden, vooral uit Afrika, geen boodschap hebben aan het uitgangspunt, omdat 
zij de wereldoorlogen niet zo bewust hebben meegemaakt. Hun optreden wordt geken
merkt door een ander, historisch even verklaarbare obsessie, de overblijfselen van 
kolonialisme op hun continent.
De afvjezighej d van landen als de Chinese Volksrepubliek en de beide Duitslanden.

"/at is het gevolg?
De "beveiliging tegen de oorlogsgesel" hangt meer af van het evenwicht der afschrikking 
dan van een goedvjerkende VN. Dat er geen nieuwe wereldoorlog is geweest is namelijk een 
gevolg van de VN. Bij meer dan 50 nationale en internationale conflicten heeft de VN in 
6 gevallen iets kunnen doen, waarbij dit ingrijpen in twee gevallen (Korea, Kongo) een 
enorme frustratie van het andere VN werk tot gevolg had, doorat Rusland het met het VN 
ingrijpen niet eens was.
Voor wat K'orea betreft, leidt dit tot op heden toe nog tot ongemeen felle debatten, die 
herinneren aan de koudste tijden van de koude oorlog.

Wat is de realiteit?
De VN heeft op economisch en sociaal terrein enorm veel bereikt. Bovendien wordt ook op 
het niet-klassieke politieke terrein vooruitgang geboekt. Het is nauwelijks de vraag of 
een internationalisering van de kosmische ruimte en (straks tot op zekere hoogte ook) 
van de zeebodem zonder de VN bereikt zou zijn.
Bovendien - en het belang daarvan beseft men pas als men het voor zijn ogen ziet ge
beuren - de VN is een ontmoetingsplaats van verschillende culturen, politieke en soci
ale systemen. Het kan niet anders dan een matigende invloed hebben als mensen die el
kaar politiek in de haren zitten elkaar daarna in de wandelgangen tegen het lijf lopen 
.........  en met elkaar opnieuw, maar "of the record" in gesprek raken.
De toekomst
Met alle beperkingen, vooral ten aanzien van de tijdsduur, zal men terug moeten naar het 
startpunt. De VN zal moeten evalueren in de richting van (voorlopig op incidentele min
der introversieve terreinen) boven nationale autoriteit. De man van Singapore zei het 
dit jaar vrij duidelijk: "V/ij moeten er van af dat wij ons standpunt hier primair bepa
len op basis van eigen belang, want dat is kortzichtige politiek."
Dit is een lange weg, maar onvermijdelijk. Het grote belang van de bewuste herdenking, 
ook hier in New York, van 25 jaar VN vind ik het feit dat in veel interventies wordt 
stilgestaan bij wat er wel en niet bereikt is. Daarbij wordt opvallend vaak gehint in 
de richting van overdracht van nationale souvereiniteit. "Noorden" zult U misschien zeg- 
«en. Accoord. Maar ze worden tenminste eindelijk uitgesproken.

n D
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H3B V33TriÜu vjEB IN HET GEZAG

Er zijn altijd eigenwijze mensen die denken dat ze zowaar recht hebben op een eigen 
mening. Qok in D '66 (nog wel).
Er zijn ook leden van D'66, die denken dat het er eerlijk en vooral democratisch aan 
toe moet gaan bij de aa.nwijzing van de kandidaten voor de Tweede Kamer verkiezingen. 
Haar dat is niet efficiënt, zoals de partijleiding juist heeft onderkend.
Het is veel beter om alle kandidaten gewoon door de top aa.n te laten wijzen. Maar ja 
dat kun je niet verkopen in een partij als D'66. Het spel moet dus omzichtig gespeeld 
\vorden. iien zorgt dus dat een hardwerkende commissie voorstellen formuleert en vervol
gens verhindert men de behandeling van deze voorstellen op drie achtereenvolgende con
gressen. Dan laat men, zonder de leden van de comraissie iets te laten weten, de zaak 
behandelen door een willek-eurige groep leden die in een l.:egelbaan spelletjes aan het 
doen zijn. Hen zorgt er dan wel voor dat de termijnen niet rn acht worden genomen zodat 
het geen congres met beslissingsbevoegdheid kan zijn. Bij de behandeling in die speel
tuin stelt men dan het grote voordeel van een advies aan de leden vast, door te wijzen 
op het belang van informatie over vereiste deskundigheid etc. Als de aanwezigen daar 
met kleine nieeraerheid intippelen, vertelt men vervolgens aan de pers dat het eigenlijk 
gaat om een advies bestaande uit een lijst van aanbevolen personen.
De volgende fase is moeilijk, maar bekwaam is ook deze hindernis genomen. Men ver
spreidt simpelweg het gerucht dat in september een speciaal reglementencongres zal wor
den gehouden. Tegen de tijd dat het gewone voli-. erachter komt dat dit niet zal gebeu
ren, is het zelfs te laat om een congres bijeen te roepen op initiatief van de leden, 
want de termijn is drie maanden en december staat alweer voor de deur. Het doel is dan 
bereikt, want weliswaar l:.an men er niet onderuit om in december deze reglementswijzi
ging te laten behandelen, juaar de door de nijvere commissie opgestelde regeling ver
eist veel te veel tijd, zodat deze regeling pas kan gelden bij de volgende kamerverkie
zingen. Voor de verkiezingen van 1971 wordt dan de methode van 1966 gebruikt. In deze 
methode, voor wie het niet wist, wordt de lijst opgemaakt door het Hoofdbestuur en be- 
hprachtigd door het Congres, Kleine verschuivingen zijn door handtekeningenacties nog 
mogelijk, maar wie gelooft daar in. Het is trouwens goed zo. Gezag moet er zijn en al 
dat gepraat over democratie, openheid en inspraak is wel mooi in een verkiezingspro- 
gramida, i.iaar om dat nu toe te passen in de eigen partij .. och nee. Stel je voor dat 
de partijleden eigenwijs zouden zijn. Dat kun je gewoon niet hebben in een efficiënt 
K-eleide partij. De leden van D '66 moeten gewoon leren om op het gezarr te vertrouwen.
Het gezag weet wat goed voor ons is I

L.A. van Montfoort
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ESCALATIE
VJij stellen graag iedereen in de gelegenheid het bestuur van D '66 te becritiseren en 
omgekeerd stellen wij graag ieder bestuurslid in de gelegenheid deze critiek van zich 
af te schudden. De laatste tijd is echter duidelijk sprake van een escalatie. Niet 
alleen neemt het aantal gevallen toe, maar ook gebeurt het volgende: iemand schrijft 
een bladzijde. Het antwoord beslaat twee bladzijden. De repliek vergt vijf bladzijden, 
enz. Wij hebben ons gedwongen gezien in zulke lange verhalen flink het mes te zetten. 
Tenslotte moet er ook enige deernis met de lezers zijn. (Hed.)

WIE HELPT DE Z-H STATENj.''RACTIE?
De fractie van D '66 in de Provinciale Staten van Zuid-Holland heeft enorm veel werk 
te verzetten en wil nog veel meer gaan doen. De secretaris kan zijn werk nu al niet 
meer aan. Hij zou er zeer mee gediend zijn als iemand hem daarbij zou willen helpen, 
al was het maar voor het maken van de notulen van de fractievergaderingen (iedere 
tweede en vierde donderdagavond in het Provinciehuis). './ie voelt er voor om aldus in 
een omstuimig team mee te Tjerken?
Geef een telefoontje aan G.G. van Blokland, Jan Steenlaan 27, Voorhout, tel. (02522) 
1059^, secretaris van de fractie, of met N. Schwarz, tel. (070) 245189, voorzitter.

D A G V A N D A A G D A G V A N D A A G D A G V A N D A A G D A G V A N D A A G D A G

De knokploegen rukken op @
{%) De gedachte alleen al aan op zondag geopende zwembaden wond de staatkundig ge
reformeerde heer Vlasblom in de Staten van Zuid-Holland zo op, dat hij aan het slot 
van zijn banvloek dreigde met het uitrukken van knokploegen. Op zondag nog wel!
De heer van Hiel zat er onbewogen bij. Zo blijkt meer dat ook hij maar loze woorden 
spreekt, want anders was hij wel naar de telefoon gerend om de mariniers vast op te 
trommelen.

Oproep aan de gelovigen ^
(%) De heer Feddema, voor eigen rekening opererend radikaal, is nog steeds actief. 
Hij heeft zich naar verluidt in een brief gericht tot een aantal christenen in pro
gressieve en confessionele partijen om gezamenlijk een manifest te ondertekenen. 
Daarin zou moeten staan dat de partijen lang voor de verkiezingen moeten zeggen met 
wie ze willen samenwerken. De confessionelen worden uitgenodigd de evangelische 
politiek gestalte te geven door samenvjerking met "progressieve partijen als de PvdA". 
Niet met de WD. Van "PvdA, PPR en andere progressieve partijen" wordt gevraagd een 
of meer confessionele partijen in een progressief alternatief op te nemen.
Opvallend detail; de naam D'66 wordt in het stuk niet genoemd.

Steekproef ^
(vK) De gedachte van de steekproef- of panelconsultatie heeft mijn volle sympathie. 
Ook nu nog, in principe. Maar 1? oktober zat ik erin en van de praktijk ben ik wel 
geschrokken. Ik zal er wel wat onthutst bijgezeten hebben. Het bleek namelijk dat van 
de' 110 (a-select) getrekkenen uit het D'66 ledenbestand uiteindelijk 25 ('s middags 
geslonken tot het uiterste minimum van 20!) de moeite hadden ïiiillen nemen op te 
draven. Terwijl toch de reiskosten werden vergoed. Wat daarmee overtuigend signifi
cant werd aangetoond zal u duidelijk zijn. Uiterst deprimerend. In dit licht deden 
de toch al wat "dunne" waagstellingen (nogal formalistisch/procedureel: een veeg 
teken) erg irrelevant aan. Onder andere werd uitvoerig gediscussieerd over de proce
dure van kandidaatstelling voor de 2e kamer vanuit de probleemstelling hoe in de 
fractie de aanwezigheid van de vereisten "deskundigheid" kan worden gewaarborgd. Ik 
meen dat we ons toch eerder zullen moeten bezinnen op de vraag hoe ve in de nieuvje 
kamer überhaupt een fractie moeten krijgen.

Sabotage (l) @

Onder andere bij de krijgsmacht zelf heb ik geleerd dat "sabotage" is afgeleid van 
franse "sabot" = klomp, waarmee in Frankrijk de industriële revolutie tijdelijk werd lamgelegd.
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Dat moet een Nederlandse agent-provocateur geweest zijn. Waarschijnlijk Hannes 
("loopt op klompen") die tijdens zijn daad ook gezegd zou hebben "nou breekt m'n 
klomp". Begrijpelijk is in elk geval waarom KlompI zo emotioneel reageerde en de 
VPRO berispte. (vK)

^ e _ l£ ^ e r k o ^ r i j^  l nu ook Haex- en breipatronen.

babotage ( 2 )

Mijn nevenbetakking in dienst was veiligheidsoffioier bij een brigade (+ 6000 man). 
Het ernstigste geval van sabotage waarmee ik vjerd geconfronteerd was dat van de gene
raal die zoveel dronk dat het moreel van officieren en manschappen werd ondermijnd, 
terwijl hij bovendien zichzelf zodanig ondermijnde dat hij zeer voortijdig onder de 
groene zoden moest. Hadden ze in zijn brandstof maar meer suiker gedaan. Haex was 
toen overigens helaas nog geen staatssecretaris, maar erg druk met z'n route naar 
boven, waar hij kennelijk eerst nu mijn rapport terzake heeft ontvangen. (vK)

D'66 - WdNS EN ',;EHICELIJLHEID 
door J. Brand, Naarden.
Het door het hoofdbestuur genomen initiatief om uit de politieke impasse te geraken, 
heeft niet alleen de buitenwacht, doch ook het eigen huis verrast. Nog geen maand te
voren werd op een 5-tal regionale hearings door de afdelingsvertegenwoordigers met 
het hoofdbestuur afgesproken dat in de afdelingen, aan de hand van een door het 
hoofdbestuur geprepareerd stuk (Het Stuk van 29 augustus 1970"), een discussie zou plaats vinden over de door D'66 in de komende maanden te volgen lijn. Derhalve kon 
worden verwacht dat het hoofdbestuur geen definitieve stappen zou ondernemen, alvorens de reacties van de afdelingen haar zouden hebben bereikt. Kennelijk heeft het 
hoofdbestuur op grond van een nieuwe evaluatie van de politieke toestand gemeend 
hierop niet te kunnen wachten. Aangezien de. afdelingen in de uitvoering van het ini
tiatief var. het hoofdbestuur een belangrijke rol vervullen, valt het te betreuren dat 
deze in de formulering van de beleidslijn op geen enkele wijze betrokken zijn ge
weest. Eeu steun die slechts voortkomt uit een onvermijdelijke conformatie, brengt 
niet de ware geest te voorschijn. Er is ook nog iets anders. Inhoud en stijl van "Het 
Stuk" getuigen er van dat het hoofdbestuur tot voor kort nog geen afgeronde ideeen 
had over de door D'66 te volgen weg. In die omstandigheid bevreemdt het enigszins, 
dat zij enige v;eken later, zonder de afdelingen van node te hebben, plotseling in 
staat is deze weg nauwkeurig aan te geven.

Het initiatief van het hoofdbestuur.
Uitgaande van de verklaring van Vaxi Mierlo van 21 september en de door hem afgegeven 
interviews, zou dit initiatief in de volgende punten samengevat kunnen worden:
1. Het is een eis van democratie dat de kiezer voor de komende parlementaire periode 
een alternatief wordt geboden op de bestaande christelijk-liberale coalitie. Zonder 
dit alternatief staat ons "de meest vastgeroeste, vervelende en ongeïnspireerde verkiezingen" te wachten die vxij ons kunnen denken. Er is bovendien een reeel gevaar, 
dat het komend kabinet dan een nog behoudender signatuur zal krijgen dan het huidige. 
Vernieuwingen op staatkundig terrein kunnen dan wel vergeten worden.
2. Wil dit alternatief tot stand komen, dan zal de bestaande barrière tussen KVP en 
PvdA uit de weg geruimd moeten worden. D'66 wil hierbij als bemiddelaar optreden. 
Plaatselijk en regionaal zal een gedachtenvjisseling op gang gebracht moeten worden.
3. Voor D'66 kan eerst van een werkelijk alternatief sprake zijn, wanneer hieruit een structuurvernieuwing van ons partijwezen zou kunnen groeien. Een .samenwerkingsverband 
tussen KVP en PvdA, versterkt met D'66 lijkt de enige mogelijkheid om dit alternatief 
tot stand te brengen. Het gaat D'66 niet om een lijmen van de breuk, een herstel van 
de rooms-rode coalitie. De verzoening moet worden bereikt op een program dat de komst 
van een vooruitstrevende volkspartij zou kunnen inluiden. Een van de minimumpunten 
van dit program, zou de bereidheid moeten inhouden om tot staatsrechtelijke her
vormingen te komen.

Als het plan slaagt, zou dit "de grootst denkbare ontploffing in de Nederlandse 
politieke situatie" teweegbrengen, mislukt het plan, derhalve zou de KVP toch voor 
een CDU kiezen, dan wordt de kiezer in ieder geval duidelijk wie verantwoordelijk 
voor de partij-politieke impasse is en hoe in Nederland de lijn progressief/niet progressief getrokken moet worden. Wanneer de progressieve mensen in de KVP zich be
wust worden van de prijs die hun partij voor en CRU bereid is te betalen, zou hier
uit alsnog een ontploffing kunnen voortkomen.
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Kanttekenitigen op het initiatief.
- Confessionele partijen zijn in wezen niet classificeerbaar naar het criterium voor- 
uitstrevend/behoudend. De confessie laat zich ruim genoeg interpreteren om beide 
richtingen te omvatten. Wat van een confessionele partij naar buiten treedt is dus 
altijd het resultaat van een confessie.

- Op de koers van een confessionele partij heeft de kiezer geen invloed. De keuze 
wordt gemaakt nadat hij zijn stem heeft uitgebracht. Een confessionele partij die 
zich vóór de verkiezingen uitspreekt voor hetzij de vooruitstrevende hetzij de be
houdende lijn, loopt het risico stemmen te verliezen. Door de kiezer in de mist te 
laten totdat hij zijn stem heeft uitgebracht, houdt zij beide vleugels onder con
trole. Vandaar het streven van een confessionele partij zich in de maanden voor de 
verkiezingen "vrijblijvend" op te stellen. Dit geschiedt dan onder het motto dat een 
confessionele partij er niet is om de kiezer een keuzemogelijkheid te verschaffen 
tussen liberalisme en socialisme.

- In de sinds de partijraad in Utrecht "aangeklede" anti-KVP-resolutie van de PvdA, 
wordt aan de KVP een eis gesteld waaraan zij - als confessionele partij - van 
nature niet kan voldoen. De PvdA is in beginsel bereid weer met de KVP te praten 
wanneer deze zich ruimschoots vóór de verkiezingen uitspreekt voor een regerings
samenwerking met de PvdA resp. met de in een progressief, stembusaccoord samen
werkende partijen.

- met deze resolutie heeft de PvdA van de duidelijkheid in de politiek een princi
pieel punt gemaakt. Zij is niet meer bereid (zoals zij dit vroeger wel was) mee te 
werken aan de totstandkoming van een regering buiten de kiezer om. Als een con
fessionele partij een dergelijke duidelijkheid niet verdraagt, zal zij - zo een 
samenwerking met de PvdA op prijs wordt gesteld - haar grondslag op de helling 
moeten zetten. PvdA en D '66 vinden elkaar op dit standpunt.

- D '66 wil de mogelijkheden van een samenwerkingsverband tussen PvdA, KVP en haar
zelf vanuit de basis gaan onderzoeken. Hieruit blijkt dat de belangstelling van 
D '66 niet naar de KVP als geheel, dus als partij, uitgaat, doch slechts naar de 
progressieve vleugel van deze partij. Onder het schaapskleed van de verzoening ver
bergt zich een wolf die het op de grondslag van de KVP heeft gemunt.

- Het komende initiatief-wetsontwerp van PvdA, D '66 en de groep Aarden tot herzienin
gen van de Grondwet (gekozen kabinetsformateur, kiesdistricten waarin ten minste
10 leden worden gekozen) is, voorzover hiervoor in KVP-kringen enige belangstelling 
mocht bestaan, volstrekt onaanvaardbaar voor AR en CRU, D '66 is er aus niet alleen 
op uit om de KVP te "kraken", doch tevens om de CDU te breken.

- 1'iet genoemd wetsontwerp is D '66 met de PvdA tot een accoord gekomen t.a.v. een van 
de meest wezenlijke aspecten van haar bestaan t.w. de staatsrechtelijke vernieuwing.

De' h a.albaarheid van de conceptie.
Het hoofdbestuur gaat er terecht van uit dat een scheiding van de geesten in de con
fessionele partijen een vocrwaarde is om tot een werkelijke partijvernieuwing te
komen. W.aar de omstandigheden van nu lijkt het er op dat men de vervulling hiervan in
een ver verschiet moet plaatsen.
Blijkens de uitslagen van de verkiezingen voor provinciale staten en gemeenteraden 
is het nog niet zo ver dat de kiezer het teken van de tijd weet te verstaan. Zo 
lang hij het juiste zicht op zijn belangen mist, ontbreekt de stok die- de confes
sionele partijen tot andere gedachten zouden kunnen brengen̂  Dank zij de afschaf
fing van de stemplicht, hebben deze partijen hun positie nog (relatief) weten te 
versterken.
Vi'anneer men tegen de confessionele partijen ten strijde v;il trekken is het op zich 
wel juist de KVP als eerste object te kiezen nu ailerwege in katholieke kring de 
confessie zelf op de tocht is komen te staan, i-ion hoede zich echter voor illusies. 
Mensen als Steenkamp zijn nog onvervalst rooms, alle pastorale concilies ten spijt. 
Aan een politieke Septuagint zijn wij nog lang niet toe.. Het falen van de PPR in de laatste verkiezingen is voor de heren een teken aan de wand.
Vooralsnog ontbreekt iedere aan¥/ijzing dat de progressieve geluiden uit het IWP- kamp als "structureel" zouden mogen worden aa.ngemerkt. Veeleer ziet het er naar 
uit dat het slechts om "conjuncturele" geluiden gaat. Veringa mag dan een andere 
taal uitslaan dan U'dink (van Mierlo., 21 september), doch zijn taal verschilt ook 
hemelsbreed van die van den üyl en van i-iierlo.
Door het optreden van de PvdA en D’66 is de behoudends vleugel van do iC\/'P tegenover 
de vooruitstrevende vleugel sterker komen te staan. De eerste vleugel kan tegenover 
de tweede terecht stellen dat de progressieve partijen zelf het de KVP onmogelijk 
maken do gedachte van een progressieve coalitie (na de verkiezingen) op haar haal
baarheid te onderzoeken.



- In een tijd dat de inflatie dringend tot een bestedingsbeperking noodt, is het 
alternatief dat een progressieve coalitie zou kunnen bieden voor vele kiezers, 
juist in de lagere inkomenregionen, niet aantrekkelijk. Belastingen en collectieve 
voorzieningen hebben van het inkomen al weinig vrij te besteden overgelaten. Men 
moet wel stevig in zijn idealen staan om in die situatie bereid te zijn verdere 
grote offers té brengen voor een per definitie kostbaar democratiseringsprogram.

De conclusie over de haalbaarheid van de conceptie moet derhalve negatief uitvallen. 
Eigenlijk lag dit ook wel voor de hand. De oude breekijzer-theorie berustte op de 
hoop dat wij er nog eens in zouden slagen door electorale dreiging de confessionele 
partijen "om te turnen". Die hoop is inmiddels ijdel gebleken. Het zou wat kinder
lijk zijn te veronderstellen, dat wij louter door een verandering van tactiek, in 
één slag zouden bereiken waarvoor wij in vier jaar moeizaam pogen geen basis hebben 
kunnen leggen.

De toekomst voor D'66.
M,et het initiatief van het hoofdbestuur en het aocoord van de fractie met de PvdA 
(op een verwaterde versie van onze staatsrecht-paragraaf), heeft D '66 haar "keuze" 
gemaakt. Het Congres dat volgens de 2e Leidse resolutie vóór de verkiezingen zich 
moet uitspreken over **de gewenstheid van en de voorwaarden voor het aangaan van 
samenwerkingsverbanden met politieke groeperingen", kan wat dit punt betreft wel 
thuisblijven. Terugkeer naar een excentrische opstelling zou geen mens meer ernstig 
nemen.
Met deze keuze heeft D'66 van een aantal kiezers afscheid genomen. z.ij die ondanks 
alle tekenen van het tegendeel op een behoud van de eigen identiteit zijn blijven 
hopen, naar D '66 zijn gekomen omdat zij van de bestaande partijen geen heil meer ver
wachtten, vertrekken nu weer omdat D '66 geen alternatief is gebleken. De komende ver
kiezingen zullen leren hoe groot dit aantal is.
Hoofdbestuur en fractie hebben met hun acties het bestaan van de partij op het spel 
gezet. 2ij hebben dit gedaan met de wetenschap dat deze acties geen schijn van kans 
in zich hielden. D '66 is geen partij van de lange adem, zullen zij hebben geredeneerd. 
Wat haar voor ogen stond moest snel gebeuren. V'ielke weg staat, dit overwegend, anders 
open dan het lot van de partij maar aan de eerstkomende verkiezingsuitslag "for better 
andfor worse" te verbinden? Misschien komen wij er nog eens achter wat de heren hebben 
gedacht. Belangrijker voor het moment is dat D '66 zich op een uitslag "for worse" zal 
moeten voorbereiden.

"EEN NATIONALE CONCENTRATIE ONDER GEMATIGD LINKSE SIGNATUUR" 
door W.S.A.N. Gorter (het bloed kruipt waar het niet gaan kan)

Nadat de D '66-bemiddeling tussen de PvdA en de KVP zal zijn mislukt - ook haar ont
werpers schijnen hierop te rekenen - en wanneer er dan nog tijd is om vóór de ver
kiezingen met nieuwe initiatieven te komen, zou een denkbeeld met bovenstaande titel 
kunnen worden overwogen. Wij zien daarbij geen reden dat de VVD hieraan niet zou 
kunnen deelnemen. Het irritante woord "progressief" zouden wij willen vermijden. Het 
"gematigd-linkse" zou op de economisch-sociale sector slaan, Wèl zou men zich moeten 
realiseren dat de marge voor financien-belastende plannen niet groot is.
Het "nationale" zou in de eerste plaats. betrekking hebben op de milieu-vervuiling 
waarvan de schade over de gehele wereld die van een wereldoorlog-oude-stijl te boven 
gaat. Verder zou ten aanzien van de handhaving van het gezag een nationaal standpunt 
kunnen worden ingenomen inhoud.ende dat, hoezeer buitenparlementaire akties wellicht 
nodig zijn om nieuwe denkbeelden praktisch aan de orde te stellen, zij die dat doen 
het risico lopen offers te zullefi moeten brengen in de vorm van het ondergaan van 
straffen en effectieve ordemaatregelen, mede ter bescherming van de belangen der erin 
betrokken geraakte niet of tegendemonstranten, Deelnemers zullen zich dan eventueel 
zelfs moeten troosten met het gezegde: "het bloed der martelaren is het zaad der kerk". 
In het bijzonder is het politie-apparaat niet geschapen de rol van maatschappelijke 
tegenpartij bij zulke akties te spelen en om zijn leden, bij wijze van spel, lichaams- 
beschadigingen op te laten lopen. Men mag aannemeri dat de zwijgende meerderheid der 
kiezers dit een zeer belangrijk punt acht en dat zonder een haar bevredigende regeling 
op dit punt, geen parlementaire meerderheid zal kunnen worden verkregen.
Voor het . overige zou elke politieke partij dié gan-een zodanige concentratie zou willen 
meevjerken haar verkiezingscampagne volgens haar eigen politiek program kunnen voeren 
onder vermelding dat zij aan een eventuele concentratie als bovenbedoeld wil mee
werken na de verkiezingen met een inbreng van haar overige wensen evenredig aan het 
door haar behaalde verkièzingsresultaat.
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m  VIJF VRAGiüN 
door Mo Wallis de VriesI doi
In "het stuk 29 augustus I97O" zijn vijf vragen gesteld» Aan de hand van citaten uit 
en aanvullingen op mijn antwoord daarop, hoop ik duidelijk te maken waar het bij deze 
vragen om gaat»

"De nieuwe, agressievere aanpak met het stellen van de machtsvraag aan de kiezers 
juich ik toe als deze zich concentreert op.”

a) een andere partijpolitieke konstellatie
b) een andere staatsrechtelijke inrichting en
c) een andere mentsLliteit van politici 

(overgenomen van pagina 3)
en wanneer voorop gesteld wordt wat de kiezers - meer dan de leden -■ van U'66 ver
wachten.

D'66 heeft deze punten reeds te lang op een zacht pitje laten voort sudderen en ver
zuimd zich er opnieuw op te bezinnen. Ik acht het van groot belang, dat dit verzuim 
in de resterende spaarzame tijd wordt ingehaald, wil een nieuwe aanpak bij de kiezer 
appeleren".

Ad a)
Bij het districtenstelsel komt de volksvertegenwoordiger veel onafhankelijker te staan 
tegenover zijn partij. Niet de partijhiërarchie maar de kiezer bepaalt of hij ge
kozen wordt. Ook van iedere partij volstrekt onafhankelijke politici maken bij dit 
stelsel een kans. De band "kiezer - gekozene" wordt versterkt, zij het onder inacht
neming van het gestelde onder c).
Overigens moet de partij niet doen of het districtenstelsel alleen maar voordelen en 
het evenredig kiesrecht alleen maar nadelen heeft.
Ik hoop, dat nadere bezinning er toe leiden zal dat D'66 een gemengd systeem naar 
Duits voorbeeld propageren gaat. Dat impliceert meer of minder het behoud van de 
Eerste Kamer, dus herziening van het partijprogramma.
Ad b)
Met de rechtstreeks gekozen minister-president streeft D'66 een krachtige democratie 
na. Naar mijn oordeel dient in de komende verkiezingspropaganda het accent verlegd te 
worden van de grootst mogelijke consensus (inspraak) naar dit aspect van een krachtig, 
besluitvaardig en toch democratisch bepaald politiek beleid, analoog aan de moderne 
manageraentsconceptie. De grootst mogelijke inspraak op elk niveau blijft uit demo - 
cratisch oogpunt natuurlijk gewenst maar ik vrees, dat propagandistisch daarbij momen
teel het punt van oververzadiging van de kiezer reeds is bereikt.
Ad c)
De sub 17 op pagina 7 genoemde ontwikkelingen zijn naar mijn mening een logisch gevolg 
van de toenemende gecompliceerdheid van de problematiek vau een geindustrialiseerd, 
internationaal georienteerd, hoog kapitalistisch bestel. Als de partijen steeds meer 
op elkaar gaan lijken, ligt het volkomen voor de hand hun aantal drastisch te be
perken. Deze tendens zal door een districtenstelsel worden bevorderd. D'66 moet zich 
tot een eventuele zelfontploffing bereid verklaren, zodra haar staatkundige doel
stellingen bereikt zijn.
De mentaliteit van politici kan onder een districtenstelsel een fundamenteel andere 
zijn dan onder het evenredig kiesrecht en deze zou dan volgens de opvattingen van 
D'66 - zoals ik die interpreteer - moeten leiden tot een volstrekt onafhankelijk, 
op doelmatigheidsgronden gebaseerd oordeel, waarbij het wereldbelang gaat vóór 
Europees, Europees belang vóór Nederlands sn landsbelang vóór groeps- en partij
belang in die tamelijk zeldzame gevallen dat van een werkelijke controverse sprake is".
N.B. Met het Initiatiefvoorstel tot grondwetsherziening zijn PvdA, PRR en wij in dit 
opzicht inmididels goed gestart.
"Ik ben een sterk voorstander van het poussren van enkele personen, die het gezicht 
van de partij en haar mentaliteit kunnen vertegenwoordigen".
"Ten aanzien van de stellingen vS-u de 5 gelanceerde kernthema's, nader in ruim 20 
punten uitgewerkt, ben ik wat de volgende ^ betreft kritisch gestemd:
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a) De analogie tussen de gekozen burgemeester en de gekozen minister-president is 
schijnbaar; de eerste tendeert tot een verzwakking van de democratie (n.1. de 
positie van de centrale regering), de laatste zal die slechts versterken. Ik 
zou willen,,dat aan de staatkundige werkgroep gevraagd wordt zich uit te spreken 
over het relatieve belang dat het programmapunt "gekozen burgemeester" toekomt 
in de komende campagne. Zelfs zou de vraag zo kunnen worden gesteld of het wel 
essentieel is in de staatkundige visie van D'66.

b) Ik vind het jammer, dat de "democratische bevolkingspolitiek" weggefrommeld is 
onder "milieubeheersing". Dit zou ik als een afzonderlijk kernthema aangekondigd 
willen zien. Bij dit thema zie ik voorts de grootst mogelijke waarborgen voor 
"privacy".

c) Tegen "een evenwichtige en niet overtrokken defensie, die vooral gericht wordt 
op een .kwalitatief hoge vredestaak, b.v. voor de UNO" heb ik twee bezwaren:
Ie) handhaving van onze democratie tegen een nog steeds reeel aanwezige

communistische bedreiging dient een partij, die zich "DEMOCRATEN I966" noemt 
en realistisch zijn wil primair te stellen;

2e) een UNO-leger is stellig op lange termijn nastrevenswaardig; dit punt ver
dient in het partijprograimaa dan ook wellicht een plaatsje onder "Toekomst
visie" maar is voor mij volstrekt onverteerbaar bij een adstructie van het 
kernthema "Vrede en Veiligheid", zolang de UNO blijft zoals zij thans is: 
een heterogene hopeloos verdeelde organisatie.

d) Eevnmin ben ik gel^kig met de stelling: "De Nederlandse bijdrage aan de NAVO 
zal in kritische zin moeten worden bezien", omdat ik deze in verband meen te 
moeten brengen met punt I8 op pagina 7• Wanneer defensieverhoging versus defensie- 
verlaging werkelijk het polarisatiepunt van de komende politieke strijd zou 
worden, mag D '66 zich daarbij niet verkeerd opstellen, d.w.z. zelfs niet de 
schijn op zich laden vaii ontrouw aan haar democratisch grondbeginsel.
(Anders ligt het natuurlijk wanneer zou kunnen worden aangetoond, dat met ver
minderde defensielasten een gelijkwaardige of zelfs verhoogde paraatheid kan 
worden bereikt, die aan de normen van de NAVO voldoet)".

"Ik wil D '66 blijven zien als een politieke beweging wat betreft de reeds eerder ge
citeerde punten:

a) een andere paxtijpolitieke konstellatie
b) een andere staatsrechtelijke inrichting en
c) een andere mentaliteit van politici.

Dat D '66 uit pragmatische overwegingen tot een politieke partij is uitgegroeid (en 
daarmee in strijd met haar staatkundig streven het aantal politieke partijen in 
Nederland nog met één heeft vermeerderd) zie ik daaraan als van ondergeschikt belang. 
Dat neemt niet weg dat de partij een optimale verkiezingsstrijd 15oet leveren. Maar 
naar mijn mening duidelijk van haar visie op dé in de toekomst gewenste ontwikkeling 
van de democratie uit en derhalve in het licht van de futruologie.
Wil deze visie bij de kiezers appeleren, dan zal hun duidelijk gemaakt moeten worden, 
dat deze strookt met hun eigen belang. Er valt een hele waslijst te maken van alle 
tot dusver door de politieke partijen vergeten groepen, die naar de maatstaven van 
D '66 voor een stuk welvaartsverdeling in aanmerking komen. Laten wij hun dat dan 
laten weten en in het beleidsplan laten zien dat en wanneer zulks te verwezenlijken 
valt,
In de kernthema's mis ik een duidelijk kleur bekennen ten aanzien van sociaal 
economische vraagstukken. Ik zou de kernthema's derhalve tenminste willen zien uit
gebreid met de hieronder volgende punten 1 tot 8:
1. Bevordering van de economische groei (waarvan bijna al het overige afhangt).
2. Bete;ugeling van de inflatie, (Dit impliceert dat in principe verschillende geld 
kostende politieke desiderata op verwezenlijking zullen moeten’ wachten tot de 
economische groei daar ruimte voor biedt, dat voorkomen dient te worden dat alle be
grotingsposten van de overheid min of meer automatisch in een percentage van het 
nationale inkomen worden uitgedrulct, dat de efficiency en de automatie van het over
heidsapparaat dient te worden bevorderd, dat ieder jaar opnieuw de partij moet na
gaan waar kan worden bezuinigd en dat in ons beleidsplan onderscheid moet worden ge
maakt tussen politiek op korte en op lange termijn);
3. Compensatie voor de z.g. "vergeten groepen" voorzover inflatie toch optreedt.
k. Afschaffing van de fiscale progressie voor "inkomen uit arbeid" (omdat deze pro
gressie door afwenteling inflatoir werkt en in werkelijkheid,helemaal niet (meer) 
door het draagkrachtprincipe gerechtvaardigd wordt; bij "inkomen uit onderneming" is 
boven een nader te bepalen grens fiscale progressie wél door dat principe gerecht
vaardigd !
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bij "inkomeii uit vermogen'' ligt de zaak gecompliceei-der maar kan stellig een stand
punt worden bepaald. Deze fiscale ingreep behoeft niet tot een verminderde opbrengst 
te leiden wanneer op de invoeringsdatum herrekeping plaatsvindt van "bruto oud" naar 
"bruto nieuv̂  loon" bij een gelijkblijvend nettoloon. Het percentage van de inkomsten
belasting (factor arbeid) laat zich. om een gelijke opbrengst te verkrijgen heel een
voudig berekenen. Deze datum zou uiterst geschikt zijn om bovendien de over het al
gemeen 'te lager pensioenvoorzieningen in de private sector op te trekken. Het pro
bleem wordt dan mathematisch iets moeilijker)."

N.B, 0o.k de woningpolitiek met de daarbij behorende huurbescherming zou op die datum 
van herijking der reeel besteedbare lonen tot een definitieve oplossing kunnen worden 
gebracht,

5. Een actieve conjuctuurpolitiek.
6. Bevordering van vermogensvorming.
7» Een negatieve inkomstenbelasting (terwille van de billijlnheid maar ook terviille 
van de eenvoud en de efficiency van de sociale voorzieningen).
8. Reeds noemde ik een7'democratische bevolkingspolitiek" als apart kernthema. De 
fiscale en sociale aspecten zullen daarbij uit de doeken moeten worden gedaan.
Tenslotte lijken mij buiten de sociaal economische sector nog typisch voor D '66 ge
schikte kernthema's:
9, Een nationale omroep»
10. Legalisatie van de abortus provocatus".

'ïk kan volledig instemmen met een zeer gerichte, centrale presentatie van het HB uit, 
voorzover dit volgens door de afdelingen goedgekeurde richtlijnen geschiedt".
"Naar mijn mening moét D '66 er naar streven het van oppositie tot regeringspartij te 
brengen. Overigens komt het mij voor, dat voor een drie-partijenstelsel de meest 
waarschijnlijke ontwikkeling is:

Ie een CDU
2e een arbeiderspartij 
3e de liberalen.

Ik vermoed dat D '66 dan toch de grootste affiniteit zal blijken te bezitten tot de 
derde groep. Dat geeft te denken wat de reeds uitgesproken directe keuze betreft".
N,B, Natuurlijk hangt affiniteit wel af van hoe die partijen er dan uit zullen zien. 
Ik veronderstel voor 1 en 2 ideologische verbondenheid en voor 3 een redelijke 
vooruitètrevendheid.

UITSPRAKEN AAN DE BASIS
- Beernink wenst niet terug te keren als minister. Hij kan het er niet meer bij doen, 
want de sigarettensmokkel vergt al zijn tijd.

- Er wordt een rusthuis gebouwd voor overspannen bestuursleden van D'66. Om voor 
plaatsing in aanmerking te komen, moet men eerst een stukje in Peperbek schrijven.

- Waar blijft toch de campagne van de Telegraaf tegen de TROS, nadat ze op de TV 
hebben laten zien hoe je suiker in de benzine moet doen?

- Velen vroegen zich af waar toch de laatste maa;.den de Democraat bleef. Het antwoord 
is eenvoudig. Die nummers circuleren vertrouwelijk.

- Het Appèl was destijds ook geheim, maar dat is voortijdig uitgelekt,
- Uit de Volkskrant heb ik begrepen dat de heer Damoiseaux uit de PPR stapt, omdat er 
in Nederland een toenemende verrechtsing optreedt.

- Het toekomstig bestuur van D '66 heeft de wens te kennen gegeven anoniem te willen 
blijven.

- There are some Cals for Mr. Bogaers.
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- Ik kreeg een uitnodiging van de heer en nevTOUVi De Jong voor een afscheidsreceptie. 
Maar welke De Jong zou dat toch zijn?

- Let op mijn woorden: ze houden dat congres stiekem een week eerder.
- Dat door Luns kapot gemaakte hek heeft Den Toom natuurlijk ook meegeteld.
- Schuttingtaal in Wassenaar: Barend is gek.
- Sinds de havenstakingen, door Mao worden gesteund is onze deviezeupositie aanmerke
lijk verbeterd.

- "Luchtverontreiniging in Rijnmond weer normaal" (flRC/Handelsblad)

BETOOG VAim A. DE GOEDE TIJDENS DE ALGEMENE BESCHOUWINGEN IN DE TV/EEDE KAMER (bekort)
De regering draagt aan het klimaat van wantrouwen en verwarring bij, de regering roept 
in de miljoenennota een beeld op van de ongedisciplineerde burger enerzijds en de 
solide en evenwichtige overhéid anderzijds. Maar dat beeld is valsj Op pagina 7 van 
de miljoenennota stelt de minister van Financiën dat de consupmtieve bestedingen zeer 
sterk zijn toegenomen. En, laat hij er doodleuk op volgen: "In dit expansieve 
klimaat stijgen ook de bedrijfsinvesteringen sterker dan aanvankelijk was verwacht", 
Dat is de zaak op zijn kop zetten, dat is een falsificerend beeld oproepen dat de te 
nemen maatregelen moet rechtvaardigen. Wat zou het de regering goed uitkomen als zij 
deze stelling kon verdedigen, maar dat kan niet. Het is onhoudbaar. De feiten spreken 
een volstrekt andere taal: Uit de tabel op blz. 9 van de miljoenennota blijkt dat de 
consumptieve bestedingen in de particuliere sector geleidelijk zijn gedaald van 
58,1 % in 1966 via 56 % vorig jaar naar het dieptepunt in 1970 van 55,7 % van het 
nationale produkt.
Duidt dat - zoals de minister zegt ~ op een zeer sterke toeneming? De President van de 
Nederlandse Bank zegt op 23 mei van dit jaar "de particuliere consumptiequote is tot 
een zodanig niveau gedaald dat daaraan weinig meer te tornen valt".
Het zijn dan ook niet de consumptieve bestedingen maar de uit de pot gerezen bedrijfs
investeringen die de minister als belangrijkste oorzaak van de overspanning zou moeten 
aanwijzen, want die stegen in zeer korte tijd in I969 van 15,2 % naar de tophoogte van 
16,5 % van het nationale product. En ondanks alle tranen over een slechte betalings
balans is de voorraadvorming en het saldo lopende rekening tezamen de laatste jaren 
duidelijk verbeterd.
Er is een vertrouvenscrisis ontstaan, een spanningsveld dat tot ontlading moet leiden 
zoals in de havens, en de metaal en op vele andere plaatsen. Want wat ervaart die 
burger? Volgens zijn loonzakje heeft hij het vorig jaar en dit jaar tezamen 21 % op
slag gekregen; toch is hij ondankbaar, maar is dat een wonder als hij daarvan bijna 
2/3 door prijsstijgingen verloren ziet gaan? 2iijn ree'el beschikbaar inkomen steeg in 
die periode met 5 a % hetgeen duidelijk minder is dan het gemiddelde in de voor
gaande 15 jaar van 3,8 % per jaar. Toch overbesteding roept minister Witteveen hem toe. 
Diezelfde burger hoort Minister Witteveen vertellen over belastingverlaging, van 
ƒ 900 miljoen, over dalende begrotingstekorten, over zijn solide en evenwichtig beleid; 
toch is die burger wantrou’wend geworden want hij voelt dat de belastingdruk da afge
lopen jaren sneller steeg dan ooit, hij kan lezen dat de begrotingstekorten het twee 
en drievoudige van enkele jaren geleden zijn en hij ervaart het feit maar al te 
duidelijk dat de inflatie gedurende deze kabinetsperiode de gulden heeft aangevreten 
tot er minder dan 3 kwartjes van over zijn.
Op Prinsjesdag ziet de burger Minister Roolvink zijn grote vaderhand uitstrekken, be
doeld als vertrouwenwekkend gebaar tot hervatting van het loongesprek, maar de burger 
is opstandig geworden. Hij praat niet langer, hij eist zijn ƒ ^00,— , hij staaktl
'Waarin het regeringsbeleid volstrekt faalt is het metterdaad oog hebben voor de 
problemen van de gewone burger, zoals hij ze ervaart. De Regering neemt geen spanning 
weg, zij roept spanningen op. Zij spreekt krachtige woorden, maar verzwijgt heldere 
feiten. Heldere feiten die wel tot de explosieve situatie van nu hebben bijgedragen 
en waarvoor deze regering directe verantwoordelijkheid draagt.
Ik wil er enkele van noemen:
1. De regering zwijgt over de prijzenchaos vau 1969; dat die er de oorzaak van was 

dat de loonsverhogingen van dat jaar als sneeuw voor de zon verdwenen. Vijf 
prijzendebatten waren er in deze Kamer voor nodig om ons in onze eisen voor^^ecn 
algemene prijsmaatregel uiteindelijk - maar veel te laat - te volgen. De reeele 
loonstijging was gereduceerd tot 1/5 van normaal.

2. De regering verzwijgt dat daardoor de indexeringsclausulö^ in de cao's door de 
werknemers worden geelst om hen voor een herhaling van deze ellende te behoeden.
De heren Witteveen en Roolvink zeiden de indexeringsclausules te aanvaarden 1
nu blijkt dat ze het niet zullen doen.



3» De regering rept er niet van dat mede door het, ook niet gedeeltelijk, navolgen
van de revaluatie van de D-mark — waarover wij toen reeds onze twijfel uitspraken - 
de zuigkracht van het buitenland op onze economie toenam.

4o De regering verzwijgt dat Minister Witteveen in zijn bekende Parool-interview het 
klimaat schiep voor de onrust bij de werknemers, die wijs geworden door de prijs 
en loonervaringen van 1969, nog even voor de loonpauze in 1971, wilden halen wat er nog te halen viel.

5. De regering verzwijgt dat het in het voorjaar al duidelijk was dat de bedrijfs
investeringen tot ongekende groei waren gekomen, waardoor de spanning - zie b.v. 
het Rijnmondgebied — op de arbeidsmarkt werd verhevigd en de koppelbazen nog meer 
kansen kregen, en dat zij verzuimde tijdig maatregelen te nemen, die spannings- 
haard te bestrijden.

6. De regering verzwijgt dat - ondanks ons herhaald aandringen - zij veel te laat 
maatregelen nam om de woningbouw te beschermen door de niet-woningbouw een beetje 
aan banden te leggen.

V̂ at wil de regering?
Zij probeert de overbesteding tot staan te brengen door een onduidelijk dooreen ge
bruiken van teugel en zweep. De teugel van de loonpauze en lastenverz waring vjordt 
strak aangetrokken: 3 % - zonodig weer - conjuctuurheffing op inkomsten-, loon-, en 
vennootschapsbelasting, bijv. autobelasting en benzine er komt een bouwsomheffing, 
beperking consumptief krediet, renteheffing pp belastingschulden en minder overhèids- 
garanties voor leningen buiten de woningbouw. Samen zo'n miljard bestedingsbeperking. 
Dit deel van het pakket levert ons niet de grootste moeilijkheden op; de wiebeltax 
vinden wij op zich geen slechte zaak. Wij erkennen dat de overheid over goede con- 
junctuurpolitieke instrumenten moet kunnen beschikken en het arsenaal was wel aan de 
wat magere kant. maar daar blijft het allemaal niét bij. De andere teugel wordt - 
hoe onbegrijpelijk - ,in deze situatie gevierd: de tweede tranche van de inflatie
correctie plus afbraak investeringsheffing zorgen voor een bestedingsverruiming van 
700 miljoen. N.b. terwijl de bedrijfsinvesteringen nu juist tot een vergrote spanning 
aanleiding geven; terwijl door de werking van artikel 23 Wet Omzetbelasting het be
drijfsleven toch al zo'n 600 miljoen bestedingsverruiming toeviel, wiebelt minister 
Witteveen de verkeerde kant op en pompt nog 370 miljoen teruggave investeringsheffing 
- uitgerekend nu - in het bedrijfsleven.
En dan heeft de regering nog een verrassing: niet 310 miljoen btw-verhoging zoals we 
vorig jaar braaf en netjes in de wet hebben gezet maar 725 miljoen moet de btw omhoog. 
Dat kan best, we hebben toch al een vrijer prijsbeleid dus als we volgend jaar een 
herhaling krijgen van 1969 ” een goed prijzenjaar zoals u weet - dan kun je nooit 
meer uitmaken of het nu berekende % prijsverhoging wel of niet heeft geklopt.
Wij willen de Kamer doen uitspreken dat de btw-verhoging er nu onmogelijk komen kan; 
de daardoor wegvallende dekking kan wat ons betreft komen uit een combinatie van:
1. schrappen tweede tranche inflatie-correctie;
2. verder uitstel afbraak heffing investeringsgoederen;
3. de bouwsomheffing uitbreiden met heffing op andere investeringsgoederen zoals 

machines installaties e.d.. Immers, ook deze categorie beïnvloedt de'invoer- en 
betalin^sbalanscijfers.
heffing van opcenten op belastingen in de vermogenssfeer;

De voordelen van de door ons bepleite maatregelen liggen voor de hand:
1. door het vervallen van de btw-verhoging geen nieuwe prijzengolf waardoor druk 

op de lonen ontstaat. Dit zou de beste bijdrage van de overheid zijn om een 
loonmatiging te bepleiten.

2. geen inflatie-correctie en uitstel afbraak investeringsheffing betekent het weg 
nemen van nieuwe bestedingsimpulsen, dit laatste vooral in de sfeer van de be
drijfsinvesteringen.

3" een heffing van opcenten op belastingen in de vermogensfeer achten we temeer 
redelijk worden bij het geroep om verhoging van de defensie-uitgaven. Immers, 
naarmate je meer bezit heb je meer te verdedigen. Welnu.



OPM BRIEF AAN HET HOOFDBEBTïïUE VAN D'66

Betreft; Kandidateali.jsten Tweede Kamer verkiezing

Geachte dames en heren,
Wij veroorloven ons O het volgende in herinnering te brengen.
Door de. aTgemene ledenvergadering (ALV) van december I969 werd een nieuwe 

reglementencommissie benoemd, bestaande uit Hevr. Kathrie Van der Kaaden en de heren 
Zeven (voorzitter), De Vries RobbI, Schrouwen, Nooteboom en De Goederen, Deze werd 
belast met het uitwerken van voorstellen voor een nieuw hoofdstuk van het huishoude
lijk reglement (HR) aangaande het vaststellen van de kandidatenlijsten voor de Tweede 
Kamer verkiezingen. Door allerlei oorzaken was dit belangrijke onderdeel van het HR 
nog altijd blanco gebleven, zodat de behoefte eraan bepaald dringend geworden was.

De commissie (RG) ging onmiddelijk aan het werk. Al sppedig bleek dat voor haast 
alle onderdelen van de procedure een reeks verschillende mogelijkheden bestond, alle 
met hun pro's en contra's. De RG rekende het zich niet tot haar taak daaruit een 
keuze te doen. De keuze imuiers komt de ALV toe. Het aantal mogelijklieden was ook te 
groot om ze alle keurig in reglementvorm uit te werken. Besloten werd dan ook aan de 
eerstvolgende ALV t.a.v. deze alternatieven een beginseluitsprae.k te vragen en daarna 
de door de ALV gekozen alternatieven verder uit te werken, De daaruit resulterende 
definitieve voorstellen zouden dan aan weer een volgende ALV worden voorgelegd.

Het kiezen uit de fundamentele alternatieven werd op de agenda van de ALV van 
3“5 april 1970 geplaatst. Doordat het hoofdbestuur (HB) echter toeliet dat een lawine 
van niets met de reguliere congresonderwerpen te maken hebbende moties een te groot 
deel van de congrestijd in beslag nam, kwam dit punt niet in behandeling.

Vervolgens werd het geplaatst op de agenda van het "Discussiecongres" te Haarlem 
op 9 mei. Om onbekende reden had deze bijeenkomst niet het karakter van een ALV zodat 
er geen besluiten konden worden genomen. Er werd echter na discussie onder de aan
wezigen een opiniepeiling gehouden. De RC - in een dwangpositie gebracht - besloot 
daarop alle alternatieven die bij deze peiling aanmerkelijke steun hadden verkregen 
uit te werken eh aan de.eerstvolgende "echte" ALV voor te leggen voor het doen van 
een keuze. Pas daarna zou - in de gedachtengaag van de RC - kunnen worden begonnen met 
de kandidaatstellings- en -verkiezingsprocedure. Zou worden besloten de definitieve 
kandidatenlijst door de ALV te doen kiezen, dan zou dit pas door weer een volgende 
ALV kunnen geschieden. Ook de manier waarop regionale voorverkiezingen - waarvoor de 
opiniepeiling een grote meerderheid had opgeleverd - dienen plaats te vinden moest 
door de ALV worden vastgelegd en ook daarmee zou dus pas na die ALV kunnen worden be
gonnen.

Tot verbazing van de RC kwam begin september het bericht dat het HB besloten had 
dat de voorstellen van de RC pas in- de ALV van 19/20 dec. a.s. in behandeling zouden 
komen, dezelfde ALV die in de gedachtengaag van het HB ook de definitieve kandidaten
lijst zal moeten vaststellen. Dit betekent dat de regionale voorverkiezingen reeds ge
ruime tijd daarvoor moeten plaatsvinden, dus geheel zonder een door de ALV vastgesteld 
reglement, De RC werd verzocht hiervoor met spoed een voorstel voor een noodreglement 
te produceren.

Met haar brief van 10 sept. deelde de RC het HB echter mede hieraan geen mede
werking te willen verlenen. Zij meende dat de ALV op deze manier in een dwangpositie 
zou worden gebracht; haar zou immers in feite geen vrije keuze meer blijven tussen de 
geboden alternatieven. Voor zulk een ondemocratische werkwijze wilde zij geen mede
verantwoordelijkheid dragen. Zij verzocht het HB met klem omstreeks begin november 
alsnog een ALV bijeen te roepen welke onder meer dit hoofdstuk van het HE zou kunnen 
vaststellen. Dit werd door het HB geweigerd.

Intussen ontdekte de RC een mogelijkheid voor een regeling van de proced-ure voor
afgaand aan de deoember-ALV, waardoor de ALV toch volledige keuzevrijheid tussen de 
alternatieven zou behouden. In hoofdlijnen zag deze regeling er als volgt uit:
1. De voorverkiezingen worden gehouden per kieskringgroep. Er zijn 5 kieskring-

groepen, welke elk ongeveer evenveel kiesgerechtigden herbergen;
2. De kandidaten kunnen zich in ten hoogste twee van de vijf kieskringgroepen aan

melden;
3» Per kieskringgroep wordt een ranglijst opgemaakt op basis van de ontvangen stem

biljetten ;
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Er wordt een voorlopige landelijke ranglijst opgemaakt op basis van de door de 
kandidaten behaalde plaatsingsresultaten op de ranglijsten der kieskringgroep;

5. De eerste 30 a 45 kandidaten van de voorlopige landelijke ranglijst doen mee aan 
de verdere procedure, nog door de ALV vast te stellen.
Het bleek echter dat het HB reeds tot een aantal uitgangspunten voor een regeling 

van de voorverkiezingen had besloten - en daarvan ook na herhaalde aandrang niet wilde 
afwijken - die één belangrijk alternatief voor de "bovenbouw" bij voorbaat uitsluiten, 

uitgangspunten zijn, o.m. blijkens een brief van 12 oktober:Deze
1 .
2 .
3.

4.

groep

Afzonderlijke voorverkiezingen in de 11 bestaande regio's;
Elke kandidaat kan aan alle 11 voorverkiezingen deelnemen;
Van de leden en aanhangers kunnen slechts zij die lijfelijk op één der presen- 
tatievergaderingen aanwezig zijn aan de stemming deelnemen;
De voorverkiezingen moeten leiden tot een beperkte groep kandidaten zonder onder
linge volgorde, waaruit de definitieve kandidatenlijst moet worden samengesteld. 
Iedere regio draagt een tevoren vast te stellen aantal kandidaten aan deze 
bij.
De RG voerde t.a.v. deze uitgangspunten het volgende aan;

a) In "Haarlem" kreeg het alternatief betreffende de "regionale nummers 2" uit 5 
alternatieven ruim 25 % der eerste-voorkeur-stemmen en na toepassing van de 
procedure "Van dén Bergh" eindigde het vrijwel gelijk met een ander. Dit alter
natief houdt in:
voorverkiezingen per kieskringgroep;
wie bij de volgordestemming in een kieskringgroep eerste wordt komt in deze kies
kringgroep als tweede na de lijstaanvoerder (en heeft dus een "zekere" verkies
bare plaats).
Bij voorverkiezingen in elk van de 11 regio's - die van heel verschillend "ge
wicht" zijn - zoals het HB wil is toepassing Van dit idee natuurlijk volstrekt 
uitgesloten. En als de voorverkiezingen eenmaal op deze vjijze gehouden zijn is 
het eveneens volstrekt uitgesloten achteraf nog een "nummer 2" per kieskringgroep 
aan te wijzen op grond van de ontvangen stembiljetten. Met als gevolg dat voor dé 
ALV nu de keuze van dit lijstvormalternatief bij voorbaat uitgesloten is.

De KC maakt hiertegen bezwaar, niet omdat zij zelf zo'n groot voorstander van 
dit systeem zou zijn, maar omdat zij hierin een grove schending ziet van de 
democratische ethiek. Een schending die - en daarop is het HB herhaaldelijk ge- 
vjezeu - volstrekt onnodig was, omdat de RC klaarstond met een methode waaraan dit 
bezwaar niet kleefde.

b) Men kan verschillend oordelen over de vraag of bij de voorverkiezingen alle leden 
en aanhangers een stembiljet dienen te krijgen of alleen zij die lijfelijk aan
wezig zijn op enige presentatievergadering. De beslissing daarover komt o.i. de 
ALV toe. Als wachten op een ALV-beslissing niet mogelijk is spreekt het o.i. van
zelf dat dan zoveel mogelijk aansluiting wordt gezocht bij hetgeen het HR op het 
stuk van lijstvolgordeverkiezingen reeds bepaalt. We vinden dan dat de lijstvolg
orde voor de kandidatenlijsten voor'de Provinciale Staten dient plaats te vinden 
door een schriftelijke stemming, waarbij alle leden en aanhangers een stemlijst 
thuisgestuurd krijgen. Het HB-besluit om bij deze voorverkiezingen alleen lijfe
lijk aanwezigen stemgerechtigd te verklaren is dus in strijd met de geest van 
het HR.

c) Wanneer kandidaten zich overal kunnen kandidaat stellen ontstaat het gevaar dat 
van de presentatie weinig terecht komt omdat de kiesgerechtigden of op de presen- 
tatievergaderingen met een te groot aantal kandidaten geconfronteerd worden, of 
een oordeel moeten geven over kandidaten die ze niet kennen.

Bij herhaling hebben leden van de RC deze overwegingen onder de aandacht van het 
HB gebracht. Onder meer geschiedde dit door De Goederen in een vergadering van het 
dagelijks bestuur uit het HB op 9 oktober.

Met nadruk herhalen wij hier dat onze bezwaren slechts in de laatste plaats de 
materiele inhoud van de door het HB ontworpen regeling betreffen (punt c). Als het 
alleen daarom ging - een "technische kwestie" - zou deze open brief niet op zijn 
plaats zijn.
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Waar het in wezen om gaat ~ en dat nemen wij zeer hoog op ~ is het tot dusverre ge
bleken gebrek aan respect bij het HB voor democratische ethiek (punt a) en reeds 
door de ALV vastgestelde regelingen (punt b). Wij zijn van mening dat dit, juist bij 
D ' 66 met zijn radicale-democratisering-pretentie, een hoogst ernstige zaak is»

Wij hopen met het openbaar maken van deze kwestie middels deze open brief in de 
eerste plaats te bereiken dat het HB alsnog zijn standpunt herziet. Mocht deze hoop 
ijdel blijken, dan weten de leden wat hen t.g.v. de eerstkomende ALV te doen staat, 
indien zij het althans met de democratie ook binnen D'66 ernstig menen.

ANTWOORD OP DE OPEN BRIEF AAN HET HOOFDBESTUUR.

Namens de Reglementencommissie, 
A.G. de Goederen

Geachte leden van de reglementen kommissie,
Wij veroorloven ons U het volgende in herinnering te brengen.
De reglementen kommissie door het kongres van december 1969 benoemd en bestaande uit 
zes leden, kon het onderling niet eens worden over twee wezenlijke alternatieven en 
kwam met niet minder dan zeven min of meer uitgewerkte voorstellen. Men kan het het 
hoofdbestuur niet kwalijk nemen, dat deze voorstellen op het kongres is april in 
Rotterdam niet in behandeling kwamen. Ons reglement is zo democratisch, dat het hoofd
bestuur éénmaal de datum en,de onderwerpen van het kongres bepaald, geen enkele 
zeggenschap meer heeft op orde en voortgang van het kongres. Waarom het diskussie- 
kongres van mei geen besluitkracht kon hebben, is door het hoofdbestuur wel degelijk 
omstandig uitgelegd. De indieners van de motie Wassen (één van de onderwerpen van het 
diskuBsiekongres) vroegen om behandeling voor de raadsverkiezingen, zodat de termijn 
te kort was voor het uitschrijven van een algemene ledenvergadering.
Buitendien vreesde het hoofdbestuur, terecht naar later bleek, dat de opkomst zo ge
ring zou blijken te zijn, dat van demokratische besluitvorming geen sprake kon zijn.
Tot zover de voorgeschiedenis.
Het hoofdbestuur besloot op 15 augustus j.1. kontakt op te nemen met de reglementen 
kommissiè, teneinde haa.r te vragen mee te werken aan voorverkiezingen op basis van de 
peilingen van het diskussiekongres, w'èlke vóór het kongres van december a.s. gehouden 
moesten worden. Niet alleen wist de reglementen kommissie reeds in augustus van de 
plannen van het hoofdbestuur, maar buitendien moesten de hoofdbestuursleden Fetter en 
Van Kelten ons berichten, dat met de uitwerking van de voorstellen sinds mei geen 
enkele vordering gemaakt was.
Wie schetst onze verbazing toen wij begin september een brief ontvingen van de regle
menten kommissie, waarin deze ons opdracht gaf begin november een kongres te organi
seren over uitsluitend huishoudelijke zaken, geen enkele voorbereiding te plegen voor 
de tweede kamer kandidaatstelling, voordat een kongres alle details van het reglement 
zou hebben vastgesteld en af te zien van het gebruik van ons politiek mendaat. Het 
hoofdbestuur kon hierop uiteraard niet ingaan. Integendeel, wij waren van mening, dat 
de leden het ons terecht kwalijk zouden nemen, wanneer wij niet tijdig zouden over 
gaan tot het organiseren van voorverkiezingen, on basis van uitgangspunten die' de 
meerderheid der leden vjel zal willen onderschrijven.
De reglementen koniDiissie heeft daarop het hoofdbestuur op 20 september meegedeeld, 
met de organisatie van de voorverkiezingen geen enkele bemoeienis te willen hebben.
Het hoofdbestuur zag toen geen ander alternatief dan zelf een éénmalig reglement voor- 
verkiezingen te ontwerpen en een verkiezings kommissie aan te zoeken voor de uitvoering 
daarvan. Dat heeft geleld tot het reglement dat nog deze week naar alle afdelingen zal 
worden gezonden.
Zolaat als zeven oktober j.1. vjendde het lid van de reglementen kommissie De Goederen 
zich tot het hoofdbestuur en gaf - tot groot ongenoegen van zijn medeleden van de 
reglementen kommissie - een aantal suggesties voor het organiseren van voorverkiezingen. 
Wij meenden toen, de voortgang van de voorbereidingen niet meer in gevaar te mogen 
brengen, door het te volgen systeem opnieuw ter diskussie te stellen.
Het hoofdbestuur meent op deze wijze een evenwicht te hebben gevonden tussen een 
demokratische gang van zaken en een goede voorbereiding van een zo belangrijke zaak 
als de kandidaatstelling voor de tweede kamer. Wij zien dan ook het oordeel hierover 
van het kongres in december met vertrouwen tegemoet.

Namens het hoofdbestuur 
Frans A. nijmans.
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DJÜ DEMOCEATISERINGSTACTIEK VAN RALPH NADER •  •
(%) De Amerikaanse advocaat Ralph Nader heeft vooraü. bekendheid gekregen door zijn 
actie tegen de onveilige auto's. Hij heeft het daar niet bij laten zitten. Nadien 
heeft hij met succes strijd aangebonden tegen gebrek aan hygie'ne bij de voedselbe
reiding, chemische toevoegingen, gebruik van antibiotica in vleesprodukten, gevaar- 
lijkse straling van kleurentelevisietoestellen en luchtverontréiniging. Zijn acties 
hebben in Amerika geresulteerd in verbeterde wetgeving op het gebied van brandbaar 
textiel, autoveiligheid, veiligheid van banden, van gaspijpleidingen en van milieu
hygiëne. Voor dit soort acties tracht hij mensen als advocaten, economen, natuur- en 
scheikundigen en vakbondsmensen te mobiliseren. Als te bestrijden verschijnselen 
noemt hij: rasproblemen, onvoldoende scholing voor medische en paramedische functies, luchtverontreiniging, massaal, consumentenbedrog, overheidscorruptie.
Onlangs werd Nader in het televisieprogramma Panoramiek geïnterviewd door V/.L. Brugsma. 
Hij zei daarin een aantal zeer behartenswaardige dingen, die ook voor onze Nederlandse activiteiten goed bruikbaar zijn. Dank zij de medewerking van de N.O.S. kunnen wij 
hier enkele van de interessantste passages uit zijn betoog vo^r u weergeven. De vertaling is voor onze verantwoording.
Nader: "Het inkomen van de mensen wordt verkleind door het bedriegen van de consumenten. 
Een senaatscommissie schatte dat van de ?80 miljard dollar besteed aan consumptie
goederen en -diensten 200 miljard niet wordt gehonoreerd door bedrog, prijsbinding en 
onwettige marktmanipulaties. Het is zo'n normale praktijk dat een eerlijke zakenman 
zich niet staande zou kunnen houden op de markt, tenzij hij de gewetenloze gebruiken 
overnam, De wet is in deze zaken niet van betekenis. De meeste Amerikanen hebben 
klachten die niet groot genoeg zijn om de kosten van advocaten en processen te motiveren. 
Ze handelen eigenlijk volkomen onbeschermd. De wetten zijn er vooral voor de machtigen, voor degenen die zich deze wetten kunnen permiteren, in plaats van voor de grote massa 
van de Amerikanen, die hun dagelijkse klachten hebben.
In de Verenigde Staten loopt het grootste deel van de welvaart via de grote concerns. 
Zij zijn niet ontstaan in een economie van vrije concurrentie, maar zijn in wezen 
privé regeringen, ondersteund door enorme regeringssubsidies, mazen in het belasting
systeem, privileges, zelf opgeblazen contracten en door het soort overheidsvoor
schriften dat in feite monopolies in stand houdt en deze grote ondernemingen beschermt 
tegen concurrentie, zoals op het gebied van spoorwegen en wegvervoer.
Zoals ik al zo dikwijls heb gezegd: het ergste dat Amerikaanse ondernemingen hebben te 
vrezen is concurrentie".-
Aan Nader werd gevraagd hoe het kwam dat hij als enkeling zoveel succes had geboekt.
"Dat komt omdat ik de strategie van mijn actie zag als een gewichtige opgave, die veel 
tijd, analyse van en begrip voor de motivatie van instellingen en mensen en<begrip 
van symbolen eiste. Laat me dat verduidelijken. Als je in New York de naleving van de 
wetten zou afdwingen, dan zou de stad ineenstorten, omdat ze zo corrupt is. Zo be
talen allerlei grootgrondbezitters niet hun juiste aandeel in de belastingen, ze 
geven steekpenningen aan ambtenaren en controleurs, ze houden zich niet aan bouw- en gezondheidsvoorschriften. Zelfs politie-autoriteiten zijn betrokken bij omkoperij, 
narcotica en gokspelen. We zien een enorme kloof tussen het ideale sameulevingspatroon, 
waarmee iedereen het in theorie eens is, en wat er werkelijk gebeurt. Als je het 
function#.ren van de samenleving toetst aan datgene wat men zegt te willen, dan vergroot je onwillekeurig hat aantal mensen dat begrijpt wat je wilt bereiken. Maar als 
je uiterlijke symbolen gaat ontwikkelen, zelfs symbolen die de estetische gevoelens 
van de grote massa treffen, zoals sandalen en baarden, dan help j'e je eigen zaak 
te gronde.
Er zal geen werkelijk fundamentele verandering in enig systeem plaats vinden, tenzij 
degenen die leiding geven aan de verandering om zich heen kunnen zien en de mensen 
achter zich ontdekken.
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Geen veranderingsbeweging kan wat bereiken, al heeft ze het grootste gelijk van de 
wereldj als je niet in staat bent de noodzaak van de verandering aan de mensen 
duidelijk te maken. Dat is de reden waarom ik mij bezig houd met wat de mensen 
denken dat symptonen zijn, of huis-tuin-en-keuken-problemen. Het zijn de dingen waar de meerderheid van de burgers mee van doen heeft. Zie hebben niet te maken met de 
theoretische mono^’olistische structuur van de ondernemingen, maar wel met de pro- 
dukten daarvan: vergiftigd voedsel, monopolistisch bepaalde rentevoeten, de hoge ver
zekeringspremies, de onveilige huishoudelijke apparaten, de gevaarlijke auto's en de 
milieuverontreiniging die hun recht op ademhalen en op genieten van hun omgeving 
ondergraaft. Als die aanknoping is gevonden, krijg je een solide basis om de mensen 
te laten begrijpen wat de redenen van deze misstanden en onrechtvaardigheden zijn.
Dan kan je een trede hoger gaan op de ladder van de abstructie en een groter begrip 
verwachten voor de structurele tekortkomingen en fouten waaraan iets veranderd moet worden.
De radicale studenten zijn te ongeduldig. Hun verontivaardiging en hun overgevoelig
heid zijn zo groot, dat ze alles in een korte spanne tijds willen samenpersen. Ze 
zijn t'e ongeduldig en dat vermindert in feite hun effectiviteit. Zij gebruiken b.v. 
de term "radicaal" ora hun activiteiten te omschrijven, maar de radicalen in onze samenleving zijn de ondernemingen die mensen uitbuiten en bedriegen, die de spot 
drijven met alle eerlijlbheid en met alle rechtvaardige en vredelievende normen van onze samenleving.
Als de grote ondernemingen ooit de wet zouden eerbiedigen,.dan zouden ze in hun 
huidige vorm ophouden te bestaan. Ze bestaan door hun eigen anarchie, door de be
kwaamheid politici en ambtenaren om te kopen, door de bekwaamheid waarmee ze hun eigen 
wetten schrijven en door de vaardigheid de door hunzelf geschreven wetten schaamte
loos met voeten te treden".
Ka deze beschuldigingen nader gespecificeerd te hebben, geeft Kader antwoord op de 
vraag .of hij denkt dit machtige bolwerk van binnen uit te kunnen veranderen,
"V/e moeten alle krachten mobiliseren op het gebied van recht, wetenschap, techniek, gezondheid, economie, enz. en een systeem bouwen om de macht van deze instellingen
om te buigen. Als ze veranderen.... primaJ Als ze niet veranderen, dan zullen ze
zichzelf vernietigen door de druk van buiten voor een rechtvaardige zaak.
Waar het natuurlijk om gaat is de taoóiek. Als je b.v. de grote ondernemingen in 
Amerika zou yrai.gea welke dingen het beste de aandacht afleiden van hun onrechtmatige 
handelingen en vahhun uitbuiting, dan zouden ze zeggen: demonstraties en straat- 
relletjes, die de aandacht van 'de massa afleiden van deze reusachtige concerns, waar
bij- veel meer wreedheden te pas komen dan bij welke plaatselijke straatrel ook. Boven
dien verlies je door directe confrontaties, acties en ordeverstoringen het contact met 
de grote massa, die verlangt naar stabiliteit in zijn eigen omgeving en die een soort 
conventionele gevoeligheid voor deze dingen heeft..
Nu zullen aomhilge z.g.n. linkse radicalen wel zeggen dat ze juist een einde willen 
maken aan deze burgerlijke samenleving, nog afgezien van de grote ondernemingen. Ze 
willen de burgerlijke cultuur van de grote massa overboord gooien. Dat is een heel 
andere uitdaging in mijn ogen. Het is een heel ander onderwerp. De primaire vraag is: 
wenst men vjel of niet een einde te maken aan onrechtvaardige en wrede machtssystemen 
of machtsconcentraties? Pas in de tweede plaats komt de vraag of men verandering wil brengen in de manier van leven, de houding tegenover pornografie, tegenover sex, tegen
over kunst, tegenover de verschillende symbolen.
Als er mensen of groepen zijn die een ander levenspatroon wensen, als ze buiten de ge
wone samenleving willen staan, dan moet hun dat zeker worden toegestaan in al zijn verscheidenheid. Maar ik ben niet erg geïnteresseerd in de stijl van leven, burgerlijk 
of niet-burgerlijk, een drug-beschaving of een drugloze beschaving, waar zoveel 
jongeren zich druk over maken.
'vVaar het om gaat is: macht, verdeling van de welvaart, gezondheid, veiligheid, de 
kans om mee te kunnen, democratie en bouwen aan de toekomst".

DAGDOEK VAN EEN Z-H STATENLID
15 oktober vergadering van provinciale staten, zonodig ook de l6e, De agenda was niet 
bepaald van die aard dat je het gevoel kreeg daarvoor een hele dag van je werk te 
moeten wegblijven. Toch duurde de vergadering, die om tien uur begon, nog tot na vijven, list moet gezegd, onze fractie, of nee, liever de reaktie van anderen op
wat onze fractie naar voren bracht, was daar goeddeels debet aan.
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Het begon al meteen met een versoek om een vraag te mogen stellen, die er op neer 
kwam dat'we graag iets meer inzicht hadden in de (tijds)orde van te behandelen zaken. 
Sydney van den Bergh schrok er een beetje van dat voor het eerst in zijn lange loop
baan gebruik werd gemaakt van het vraagrecht ter ver^dering, en hij vond de inhoud 
van de te stellen vraag van te weinig importantie om het verzoek toe te staan. De 
voorzitter en met hem de leden van het Dagelijls Bestuur dachten daar anders over en 
vonden juist in het feit dat gemakkelijk antwoord was te geven alle aanleiding om dat dan ook maar te doen. Dat vond ook de rest van de vergadering die overigens ook 
wel geïnteresseerd was naar het antwoord op de punten die in de toelichting waren vermeld. Het antwoord luidde dat men zorgvuldiger zou zijn. Bedankt.
De provinciale weg 1 (duinweg) had al een goede wending gekregen in de openbare ver
gadering vdn de vaste commissies voor verkeer en voor recreatie en natuurbescherming, 
waar gekonlcludeerd was dat eerst andere wegen verbeterd (1), voordat overwogen kan 
worden over te gaan tot aanleg van secundaire weg 1 van Den Haag naar Katwijk.
G.S. hadden zich hierbij aangesloten. De provincie was om. Wat wij toen nog misten 
voor een verder behandeling van deze zaak in de toekomst v;as de garantie dat het 
onderwerp duinweg zou worden bekeken in een nadere studie naar het gehele vraagstuk 
van het verkeer in het gebied tussen Haagse en Leidse agglomeraties in het kader van 
de gehele ruimtelijlre strulïtuur in dit gebied en daarbij met name te zoeken naar op
lossingen die het noord-zuid verkeer doen verminderen. Een motie in deze zin zou geen 
meerderheid halen maar- diverse andere leden bleken wel deze gedachte te onderschrijven, 
en met de konstatering dat velen met ons terzake alert zullen zijn konden we onze 
motie rustig intrekken.
Zwemmen op zondag.
Juist 's ochtends voor de vergadering had Schwarz antwoord gekregen op schriftelijke 
vragen hierover. G.S. vonden dat gemeenten, indien deze gemeentelijke zwembaden op 
zondag gesloten houden, in strijd handelen met de geest van de zondagswet, doch zij 
bleken niet van plan een daartoe strekkend besluit van de gemeenteraad van Hardinx- 
veld-Giessendam daterend uit 1958-thans nog wegens strijd met het algemeen belang 
ter vernietiging voor te dragen. Wel hebben G.S. het gemeentebestuur gevraagd zich 
opnieuw over de zondagssluiting te willen beraden. Omdat wij er aan twijfelen dat 
door een vriendelijl: verzoek aan gemeenteraden om zich eens over dit soort zakexi te 
beraden, volgende zomer ineens overal alle zwembaden op zondag open gaan, brachten wij 
bij de behandeling van een aantal subsidieverleningen aan rekreatieobjekten een 
amendement ter tafel, waardoor we aan subsidie als voorwaarde wilden verbinden dat de 
gesubsidieerde faciliteiten van sport en ontspanning op zondag evengoed open zouden 
zijn als op werkdagen. Formele bezwaren bij A.R. en G.S., principiële bezwaren bij 
S.G.P., maar gelukl'.ig bij andere groeperingen voldoende aangeslagen om een motie van 
de P.v.d.A., mede namens»leden van diverse andere fracties, in stemming te laten 
brengen, waarin provinciale staten als mening uitspreken dat door de provincie ge
subsidieerde relcreatie-objekten ook op zondag geopend dienen te zijn en waarin zij G.S. verzoeken daartoe hun invloed aan te wenden.
En dat was het dan.
P.Svergaderingen: 19 november: Rijnpoorthaven

17 december: Ruimtelijke strukturen Zuid Holland
_  Provinciaal

Het DOSSIER-WOOTEBOOM (slot)
I Van Beekhuizen over Nooteboom

De aandachtige lezer van Peperbek heeft in het september-nummer (4e jg. no. 1) een 
artikel -aangetroffen van Nooteboom onder de titel: "Hoe democratisch is D'66". Nagtegaal heeft daarop reeds in hetzelfde nummer van Peperbek gereageerd, 
liet is niet mijn bedoeling deze reactie te herhalen. Wel wil ik deze reactie aanvullen met een kanttekening die betrekking heeft op het door Nooteboom publiceren 
van het eerste deel van de uitspraak van de. Geschillencommissie over Nooteboom's 
klacht, als zouden er bij de candidaatstelling voor de Tweede Kamer op het congres 
van december 1966 onregelmatigheden hebben plaats gevonden.
De Geschillencommissie heeft zich - zo blijkt uit die uitspraak - niet in staat geacht deze klacht te beantwoorden.
De comraissie heeft deze uitspraak niet openbaar gemaakt.Hooteboom vond klaarblijVcelijk het niet-publiceren onjuist en publiceerde de uit
spraak nu maar in Peperbek.Wat volgens het huishoudelijk reglement niet mag en wat de Geschillencommissie dus 
ook niet gedaan heeft, doet Nooteboom dus wel.
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Niet uit boosaardigheid maar om wille van de democratie binnen D'66, neem ik aan. 
Als Nooteboom de democratisch door de A.L.V. vastgestelde spelregels om wille van 
de democratie opzij zet, zal hij zowel de spelregels als de democratie verliezen 
en een jungle overhouden, waarin de sterkste (of in communicatie-termen: de grootste schreeuwer) allen overheerst.
Nu eerst iets over de uitspraak van de Geschillencommissie inhoudelijk. Wie Noote- 
boom's publikatie van deze uitspraak op pag. 12 van de september-Peperbek naleest zal zien dat de voorzitter Josephus Jitta bij mij navraag heeft gedaan of ik iets 
wist van onregelmatigheden. Het is misschien nuttig te vermelden dat dit een 
telefoongesprek was van hooguit tien minuten., aan het einde van een drukke dag op 
kantoor. Blijkens de weergave van dit telefoongesprek in de uitspraak heb ik ge
zegd dat er van dat congres geen notulen zijn gemaakt, en herinnerde ik mij niet 
hoe de kandidaatsstellingsprocedure die ik heb bijgewoond toen is verlopen.
Voorts zou ik gezegd hebben: "Niet in het bezit te zijn van een exemplaar van het 
reglement van dat congres noch iemand te kennen of te weten die dat reglement in zijn bezit zou kunnen hebben, noch ook waar dat reglement te vinden zou zijn".
In grote trekken is de weergave van dit telefoongesprek juist; wel meen ik dat ik 
het vermoeden heb uitgesproken dat op het secretariaatsarchief nog wel een exem
plaar van het reglement zou zijn.
De vraagstelling van de Geschillencommissie - dit blijkt niet duidelijk uit de 
uitspraak - was echter vooral toegespitst op de vraag of ik mij onregelmatighëden 
herinnerde.
Wel: Nooteboom mag mij geloven of niet: ik herinner mij daarvan niets. Dat er on
regelmatigheden hebben plaats gehad wil ik best geloven: het congres was een war
winkel. Maar dat er opzettelijk door de D'66-top gehandeld is in strijd met de 
reglementen, houd ik tegen.
V/at beoogt Nooteboom nu met de publikatie van de uitspraak?
Je zou denken dat hij de onregelmatigheden alsnog vastgesteld wil zien. Maar dit 
is niet het geval. Hij tekent terloops aan.dat hij zelf in het bezit is van twee 
exemplaren van het congresreglement. Een ervan zendt hij aan de Geschillen
commissie zonder verzoek om nog meer tijd te verspillen aan pogingen alsnog een 
uitspraak te, doen omdat de gegeven motivering "duidelijk genoeg is voor de men
taliteit in de top van D'66". Het is Nooteboom voldoende dit vast te stellen, de 
zaak zelf laat hij lopen.Ik weet niet of Nooteboom met die "top" de Geschillencommissie bedoelt die de 
motivering gaf, dan wel mij, als de informant van de Geschillencommissie. Misschien 
wel beiden.Onfris is het in elk geval wel: het doel is bereikt: "één der meest hoge D'66-ers" 
(citaat van Nooteboom) heeft blijk gegeven van een onwaar beroep op geheugenver
lies .
De zonder meer beledigénde en door niets bewezen aantijging van Nooteboom leg ik - 
onder protest - naast mij neer.Tegenover dit soort dingen staat men machteloos en het is slechts een schrale troost te bedenken dat Nooteboom zich vaker scherper uitdrukt dan gemotiveerd kan 
zijn.
Van Algemener belang is het de Geschillencommissie te laten vaststellen of het 
publiceren van de uitspraak - en mogelijk ook de wijze van publiceren - zich ver
draagt met ons overeenkomstenrecht dat ook D'66 beheerst, met name met ons huis
houdelijk reglement. Deze vraag heb ik aan de Geschillencommissie voorgelegd, hu 
Nooteboom daar klaarblijkelijk anders over denkt dan ik.
U ziet: het leven is een diep verdriet.

H. van Beekhuizen

II Nooteboom over Van Beekhuizen x)
De mogelijkheden tot informatie verspreiding via niet door het HB gecontroleerde 
D'66 kanalen zijn dermate beperkt dat ik het zonde vind van de ruimte die mijn 
antwoord aan Van Beekhuizen vergt. Liever zag ik die benut om de achterliggende 
voor D'66 essentiele kwestie aan de orde te stellen. De achtergrond ervan is het̂  
conflict tussen de techno(elito)craten en de democraten in D'66 dat al eerder, zij 
het achter gesloten deuren, tot heftige en scherpe conflicten heeft geleid.
VJie de beleidslijn en mentaliteit van elitocraten dwarsboomt moet verwachten dat 
op de zakelijke inhoud van zijn artikel niet wordt ingegaan. Geen feiten tegen feiten, geen argumenten tegen argumenten, doch (dis)kwalificaties mogen redelijker
wijs worden verwacht.

x)Met toestemming van N. door de redactie bekort
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Qua, niveau daarvan heb ik het wsl erger meegemaakt, van geheime redactieleden.
Dan reageer ik helemaal niet, mijn wel reageren nu impliceert dus een zekere waardering voor Van Beekhuizens beklag.
1) Ik kan me voorstellen dat v.B. zich enigszins gekwetst voelt omdat zijn naam 
in die uitspraak genoemd wordt. Sorry, maar in het huidige stadiiim waau:’in het HB 
gewijzigde versies van geschillencieuitspraak in omloop brengt, wilde ik elke afwijking, hoe klein ook van letterlijk citeren vermijden.
2) Nadat Nachtegaal geconstateerd heeft (zie september-Eeperbek) dat de GC het recht mist om uitspraken openbaar te maken doet het mij wat vreemd aan dat nu ge
concludeerd wordt dat ik het niet publiceren door de GG onjuist vond.
3) Nergens in het Huishoudelijk reglement staat dat het verboden is om Geschillen- 
cieuitspraken ter kennis van de leden te brengen. Het verschil tussen publiceren
Sn. ter kennis van 8000 leden brengen is theorie. Als de partijkanalen verstopt zijn 
voor informatie die het HB niet verspreid wil hebben, dan is Peperbek de beste benadering. De bewering dat ik iets deed dat reglementair niet mag, met de hele 
eraan geknoopte boutade over grote schreeuwers, slaat op niets.

Indien v.B. vindt dat de GC in haar uitspraak onvoldoende zorgvuldigheid heeft betracht jegens hem had hij daartegen bezwaar moeten maken. Ik heb drie maanden ge
wacht op enige reactie van enig HB-lid, van het HB of van de Staatsrechtcie vóór ik deze GC uitspraak waarover v.B. zich beklaagt aan Peperbek zondl Overigens heb ik 
noch schriftelijk noch mondeling ooit beweerd dat v.B. persoonlijk verantwoordelijk 
was voor het onder tafel verdwijnen van de collectieve kandidaatstelling waarover 
de betr. "uitspraak" der GC handelt. Ik hen integendeel juist aan de GC gevraagd 
om uit te zoeken wie daarvoor verantwoordelijk is. Ik heb de naam genoemd van degene 
aan wie die door 35 leden medeondertekende kandidaatstelling (25 was reglementair 
voldoende) is overhandigd. Die naam is niet Van Beekhuizen. Ik kan het niet 
helpen dat v.B., maar ook andere huidige DB leden, ook toen DB lid was, eind 1966 
en begin I9 6 7. Gezien de zeer beperkte mankracht in landelijk D'66 achtte ik het 
medio augustus niet verantwoord de GC te vragen alsnog die zaak uit te zoeken, 
doch heb ik expliciet een beslissing daarover aan de GC zelf overgelaten die moge
lijk zelf-uit overwegingen van het gezag de GC die zich niet met een kluitje in het riet laat sturen de zaak zou willen heropenen.
Overigens de zaak interesseerd mij niet zo erg op zichzelf, zeker niet als het om 
voorstellen van mijzelf gaat. De nadruk ligt bij mij op de structurele zijde. Op de 
absolute noodzaak om een werkwijze te vinden waardoor nieuwe ideëen - die aan
vankelijk altijd slechts bij enkelingen leven - kunnen doorstromen en tijdig be
schikbaar zijn voor onze maatschappij; vóór er ongelukken gebeuren omdat de ouwe 
hap niet weet wat ze met de nieuwe problemen aanmoet. Er is in onze maatschappij 
geen tijd meer om daarvoor een generatie of wat uit te trekken. De techno(elito)- 
craten wachten daar ook niet op maar gaan hun gang zonder dat democratische besluitvorming heeft plaats kunnen hebben. Het gaat niet om de bedenksels van Noote- 
boom maar om de werkwijze die garandeert dat werkelijk belangrijke suggesties niet 
in de mist verdwijnen!5) Hat lijkt mij volstrekt correct om de GC te laten vaststellen of er een geheim
houdingsplicht is voor degeen die een uitspraak der GC in handen krijgt. Het was de 
GC overigens bekend vóór ik het concept van mijn artikel verzond, dat ik de be- 
kandmaking van haar (tweede) uitspraak zou bevorderen via kanalen die niet onder
de macht van het HB vallen. De reden waarom van die brief aan de GC geen copie ter 
informatie aan het HB is gezonden, is v.B. als lid van het DB bekend.
Hij/zij kan dan zelf beslissen over al of niet openbaar maken.
6) Aanvankelijk, begin juli, heb ik de Peperbek-redactie alleen verzoekt om de 
twééde GC uitspraak d.d. 2 mei, zonder toelichting te publiceren onder weglating 
der namen. Immers alleen terzake van die tweede uitspraak had de GC dringend ver
zocht om openbaarmaking en ik heb minder behoefte mijn naam gedrukt te zien bij 
dit soort toch wat onprettige zaken dan de titel van Van Beekhuizens epistel in
sinueert. Pas nadat gebleken was dat zelfs de werkgroepen de GC uitspraak niet 
zouden ontvangen was voor mij de maat overvol en heb ik het artikel geschreven en 
tevens de eerste uitspraak d.d. 2 mei daarin opgenomen. De tekst van de door het 
HB verspreide versie der GC-uitspraak bezat ik toen nog niet.
Inmiddels is de tekst van de HB versie der Geschillencie uitspraak in mijn bezit èn de daar-*èer fundamenteel van afwijkende inhoud van wat het HB van plan is te 
doen (of liever toe te slaan) als schijn van uitvoering van de dringende aanbevelingen der Geschillencie. Het HB heeft in zijn oneindige vaderlijke goedheid besloten dat zodra op een toekomstig congres de staatsrechtparagraaf van het politiek 
program aan de orde zal komen, aan Nooteboom zal worden toegestaan alsnog zijn 
voorstel aan de vergadering voor te leggenl (brief 1^-10). .Zoals bekend beslist 
het HB erover wanneer een onderwerp op de congresagenda komt en zoals eveneens be
kend bezit ieder lid, ook zonder enige uitspraak der GC, dan het recht amende
menten en wijzigingsvoorstellen in te dienen.
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Zand erover, het is de moeite niet wasird. Over de HB versie der GC uitspraak die 
aan de uiterst selecte kring van voorzitters en secretarissen van werkgroepen is 
toegezonden slechts dit, omdat het ook in andere gevallen van belang kan zijn:
Zelfs daar waar door het gebruik van aanhalingstekens wordt gesuggereerd dat er 
van een letterlijk citaat uit de GC uitspraak sprake is, zijn er woorden (infor
matie) weggelaten. Zelfs deze uiterst beperkte kring mag van het HB niet weten 
dat het de staatsrechtcie was waarop door de GC ernstige loritiek werd uitgeoefend. 
Deze commissie werd door mij in het Peperbek artikel wat schertsend de commissie 
van elite D'66 ers genoemd en het doel van voorleggen van de twee kwestie was, 
ik citeer: "een testcase voor het vaststellen van de mate waarin D'66 elitocratisch 
is\met een kleine club van onaantastbaren die de touvjtjes in handen hebben en el- 

tegen elke prijs pogen te dekken". Sic. Natuurlijk ziet Nooteboom spoken, 
maar'dat is toch althans enigszins begrijpelijk als zoveel met verhullende lakens 
wordt gezwaaid. Maar genoeg gezeurd nu over formaliteiten en schijnbare onbe
nulligheden, want het is o.a. v.B. nog steeds niet duidelijk waar het om gaat, 
achter dat gemier waarmee energie verspild wordt in wrijvingswarmte in plaats van 
gebruikt voor constructievjerk. V.B. vraagt zich - ik begrijp niet hoe het kan- nog 
steeds af wat ik met publicatie der GC uitspraak beoogde. Misschien zijn er meer Peperbek lezers die dat niet tussen de regels hebben gelezen.

Waar het om gaat.
Den noodzakelijke voorwaarde voor de mogelijkheid van echte democratie en mede- 
beslissen door de basis is een onaantastbaar recht op informatie voor diegenen aan wie gevraagd wordt te stemmen. Op het moment dat dit geschreven wordt is daarover 
o;a.eei conflict tussen kabinet en VPRO en één tussen kabinet en Mr. Biesheuvel.
Het is in wezen telkens weer, op allerlei niveaux en allerlei plaatsen in de maat
schappij, hetzelfde conflict; ook binnen D'66 ziekt het al vier Jaar. Bij hand
having van de paternalistische houding waarbij de top uitmaakt wat de basis mag 
weten, of waarbij de deskundigen uitmaken wat de leek mag weten, is geen democratie 
mogelijk. Hoogstens zijn we dan zover dat v;e onze regenten mogen kiezen in plaats 
van dat die zichzelf en elkaar aanwijzen, maar zelfs dat is grotendeels theorie 
aangezien de informatie op basis waarvan Je zou moeten kiezen voor Jantje en niet voor een der andere kandidaten eveneens ontbreekt. Informatie over personen ligt 
nog veel "gevoeliger" dan die over zakeniBij onvoldoende kennis van zaken bij de stemgerechtigden zit er praktisch niet veel 
anders op dan onder de h'uidhavitig van de schijn van medeboslissen in feite te 
zorgen dat de door deskundigen en elite Juist geachte besluiten worden goedgekeurd, 
tiaar bij afwezigheid van het recht op informatie maak Je de hele zaak structureel 
tot een schertsvertoning. Het recht op (Juiste en niet al te eenzijdige! informatie 
is in D'66 allang allerminst gegarandeerd. Niet omdat het zo in de statuten staat 
maar door de "slechte reglementen, slechte communicatie, slechte organisatie" om, 
via de Volkslcrant, het D'66 Hoofdbestuur te citeren uit een dokument dat ik als 
gewoon lid niet mag hebben. Meermalen hebben de leden "beslist" op basis aantoon
baar onjuiste of zeer eenzijdige informatie,. Soms op zeer essentiele punten en momenten tijdens congressen. In gewoon nederlands noemt men dat manipulatie van een 
congres, tenzij de Juiste informatie of meerzijdige informatie niet beschikbaar 
was. In zékere mate is dat onvermijdelijk en bovendien geen drama. Dr vallen geen 
dooien als het D'66 congres morgen in zijn prograia opneemt dat een zwangerschap 
slechts 3 maanden mag duren, of dat de laagbetaalde nederlander recht heeft op meer zon in zijn tuin. Onzinnige congresbesluiten worden overal zo nu en dan ge
nomen, bijv. ook door de PvdA. Maar tegengegaan moet worden dat het steeds verder 
de spuigaten uit gaat lopen. D.eartoe kan dienen het scheppen van enig risico .voor 
diegenen die menen dat het Juist is om congressen eenzijdig of onjuist voor te 
lichten terwille van een grotere kans dat de door hen Juist geachte besluiten 
worden aangenomen.ïïiï wel een risico daar waar regenten het meest kwetsbaar zijn; 
namelijk het. risico dat de gang van zaken wordt uitgezócht door derden en ver
volgens bekendgemaakt. Dat werkt heel erg reminend en preventief en spaart dus 
massa's schaarse tijd van geschillencotnmissieleden en peperbeklezers die dan nuttiger besteed kan worden. Maar de absoluut noodzakelijke voorwaarde is dat inder
daad na het onderzoek de uitspraak wordt bekendgemaakt; anders helpt het geen moer 
en is alleen maar de tijd van geschillencommissieleden verziekt met het uitzoeken 
van een of ander op zichzelf altijd miezerig detail.
Als we de angst bij deskundigen en machthebbers voor gezichtsverlies door publi
catie van het feit dat ze iets onjuist hebben gedaan, niet weten te doorbreken 
(allereerst BINNEN D'66) kunnen we elko poging tot een zinvol en controleerbaar 
beleid op gebieden als milieuhygiëne, gezondheidszorg, wetenschapsbeleid enz. wel 
op de buik schrijven.Het accepteren van de onvermijdelijkheid van enige manipulatie bij de besluit- 
viorming binnen de partij (we werken met mensen en niet met computers) is iets anders dan het STRUCTUREEL aanvaarden van manipulatie als een toelaatbare wETHODE.
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Op dat laatste gaat het lijken als er sprake is van in de archieven afwezige 
stukken, van verdwenen oongresbandopnamen, van weigering te vergaderen als er 
terwillè:van een waarheidsgetrouw verslag een bandrecorder op tafel staat, van ge
heime vergaderingen, van weigering gewone leden toe te laten bij de besprekingen 
van werkgroepen of onderdelen daarvan, van weigeren schriftelijk antwoord te geven 
enz. enz. Van structureel aanvaarden van informatiemanipulatie als (terwille van 
het goede doel) aanvaardbare methode is overduidelijk sprake bij een wêigef.iqg 
door machthebbers om een hun onwelgevallige "rechterlijke" uitspraak ter kennis van de leden te brengen.
Het verdonkeremanen, het verhinderen van discussie in plaats van met argumenten af- 
kraken van de top onwelgevallige voorstellen, is één ding. Maar het verdonkererflanen van een geschillende uitspraak over verdonkeremaande voorstellen is een ander ding; 
is informatiemanipulatie in het kwardraat. Daarom, lir. Van Beekhuizen besloot ik 
dat in dit geval de zaak openbaar moest worden gemaakt; althans als ook anderen, te 
weten redacteuren, de kwestie de moeite waard vónden. Men kan wel insinueren alsof 
Nooteboom een onuitstaanbaar kwerulant is die over elk klein schoonheidsfoutje een rel wil schoppen maar dat is niet waar en dat weet het HBJ

G. Nooteboom

De uitspraak van de geschillencommissie x)

De Heer van Beekhuizen verzocht de Geschillencommissie om uit te spreken, dat de 
Heer G. wooteboom ten onrechte is overgegaan tot publicatie in Peperbek van een uitspraak van de Geschillencommissie.
De Geschillencommissie stelde voorop, "dat Artikel 58 HE? omtrent de publicatie 
voor haar uitspraken alleen bepaalt, dat bij beslissingen als bedoeld in Artikel 51 
sub 2 (verband houdende met het desgevraagd uitleggen van de Statuten en het HR) 
het Hoofdbestuur er zorg voor draagt, dat een dergelijke beslissing aan de leden 
van D'66 ter kennis wordt gebracht en voorts, dat het lid wiens royement wordt ver
nietigd kan verlangen, dat van deze beslissing door de zorg van het Hoofdbestuur 
mededeling wordt gedaan aan de leden van D'66, Zulks laat onverlet de bevoegdheid 
van partijen om uitspraken van de Geschillencommissie te publiceren aangezien de 
Geschillencommissie de openbaarheid van haar uitspraken van wezenlijk belang acht 
voor de functie, die zij in de partij te vervullen heeft'.'.
De commissie "verwerpt de aoor de Heer van Beekhuizen gegeven motivering voor zijn 
verzoek, nl. dat "als A tegen B een klacht indient, moet hij daarvan niet worden 
weerhouden door de gedachte, dat een afwijzing wordt gepubliceerd door B in strijd met het HR",
In de eerste plaats is het gestelde taalkundig ongerijmd; als A tegen B een klacht 
indient, kan hij daarvan immers niet meer worden weerhouden en overigens ziet de 
Heer van Beekhuizen kennelijk over het hoofd, dat het door hem betreurde effect van 
publicatie van een uitspraak ook kan worden gerealiseerd door het door Artikel 58 
HR voorziene terkennisbrengen door het Hoofdbestuur van een beslissing aan de leden 
van D'66,
De Geschillencommissie betreurt het overigens zeer, dat het Hoofdbestuur tot nu 
toe ternauwernood ruchtbaarheid heeft gegeven binnen D'66 aan de door haar gegeven 
beslissingen".
Léden der Geschillencommissie waren E. Lukacs, H.W.M. Stokvis (voorzitter) en mevr. 
C.E. van Lookeren Campagne- van Renterghem.

IV Slotwoord van H. van Beekhuizen
De uitspraak heeft mij niet overtuigd. De geschillencommissie leest het HR zo dat 
in twee gevallen het hoofdbestuur moet zorgen voor publikatie. In alle gndehe ge- 
kallên mag ieder lid tot publikatie,overgaan. Ieder die mijn bovenstaand artikel 
lezen wil kan controleren of "de gronden als in mijn artikel aangegeven" door de 
Geschillencommissie ook inderdaad zijn behandeld, zoals ik had verzocht.
Maar erger vind ik dat ieder lid elk geschil mag gaan publiceren. Klaarblijkelijk 
verkeren we in de gelukkige omstandigheid dat er nog geen vervelende geschillen ge
weest zijn. Wat meer voorstellingsvermogen zou de Geschillencommissie hebben geholpen aan voorbeelden, die zo zijn te bedenken, waarin een pijnlijk geschil 
tussen partijen, zonder enig publiek nut, op straat wordt gebracht.
Over bescherming van de privacy gesprokenlIk heb die voorbeelden niet aan de commissie kunen voorhouden, want in strijd met 
art 58 Huish. Regl., ben ik niet in de gelegenheid gesteld door de Geschillen
commissie te worden gehóórd.U ziet: het leven blijft een diep verdriet.
X) Door de redactie gewetensvol gekort. H. van Beekhuizen



bLECHT geïnformeerd OVER APEN
In een artikel "OOK IN RIJNMOND lOïAM AAP ÜIT DE MOmv" worden in het oktober

nummer van Peperbek zodanig grote onjuistheden gepubliceerd, dat hierop wel ge
reageerd moet worden. De schrijver schetst daarin de situatie, die ontstond na de 
eerste zitting van de nieuwe Rijnmondraad. Door een, samenbundeling van CPN, PvdA en 
D' 66 op basis van een beleidsprogramma voor het Dagelijks Bestuur waren k van de 6 geoomaïdtteerden benoemd: 3 uit de PvdA en 1 uit D'6 6. Voor de 2 overige plaatsen in 
het D.B. bedankten de Prot. Ohr. -en KVP - kandidaten.
In de derde ^inea van het artikel staat dan: "Een konsekwentie zou kunnen zijn dat nu PvdA en D '6 6 alle posten zouden bezetten in de verhouding 4-2. Een deel van de 
PvdA - en D'6 6-fractie durfde dit echter niet aan".

Vooral’ de la.atste zin zal bij de slecht geïnformeerde lezer wellicht ver
wondering wekken. Nat moet dat wel voor een fractie van D ' 6 6 zijn? Eerst meedoen en 
dan bang zijn voor de konsekwenties?

Het is dan ook baarlijke nonsens. De D'6 6-fractie in de Rijnmondraad heeft tot 
he.t laatste toe duidelijk en unaniem te kennen gegeven te willen meedoen in het 
Dagelijks Bestuur van Rijnmond en er niet tegenop gezien om desnoods 2 fractieléden 
voor een gecommitteerdeschap te leveren. Het terugtrekken van de D'6 6-gecommitteerde 
Schieven'op 28 september berust uitsluitend en alleen op het "uit de boot vallen" 
van 9 leden van de PvdA-fractie, die meenden een vertraging in overdracht van be
voegdheden van gemeenten naar Rijnmond te kunnen verwachten bij een "Volksfront"-be- 
stuur.De schrijver probeert en passant in de voorlaatste alinea nog even de knuppel 
in het cPN-hok te gooien. Hij insinueert daar, dat de CPN-fractie in Rijnmond geen 
gehoor aan Amsterdamse bevelen heeft gegeven. Jammer, maar ze hebben wel geluisterd.

Ten slotte worden nog even een paar tegenstellingen tussen D '6 6 in Rijnmondraad 
en Gemeenteraad van Rotterdam vastgesteld m.b.t. de kwestie Hoogovens op de Maas
vlakte. Naar mijn mening mag de ene fractie verder zijn met haar oordeelsvorming dan 
de andere. Dat mag zelfs binnen een fractiej Het laat zelfs ruimte voor genuanceerd 
denken. Binnen D ' 6 6 geen vreemd verschijnsel.

Alhoewel Peperbek wel apen uit mouwen laat kruipen, is het kennelijk toch slecht 
geïnformeerd over deze beestjes in het Rijnmondgebied. Als de mist is ópgetrokken, 
moet zij beslist nog eens op onze openbare werkgroep/fractievergaderingen komen.
Stelt zij werkelijk belang in apen: Blijdorp heeft een leuke verzameling en daar 
horen ze ook.

A.P. van der Jagt
(lid van de D'6 6-fractie 
in de Rijnmondraad)

Naschrift
1. Het ging hier niet om een artikel, maar om een bericht. Bovendien een juist be
richt, waarvan vjij niets terugnemen. Het enige "bezwaar" was dat een lang en inge
wikkeld verhaal zeer beknopt werd weergegeven.
2. Als het alleen de PvdA was die niet alle konsekwenties aandurfde, waarom heeft dan 
uitgerekend de D'6 6-gecommitteerde zich teruggetrokken? Waarom dan niet de PvdA in 
zijn hemd laten staan.
3. Heeft de CPN toch geluisterd? En die samenbundeling van CPN, PvdA en D ' 6 6 dan, 
waar de heer vdj van spreekt? Dat mocht toch niet volgens de landelijke richtlijnen!4. De heer vdJ spreekt niet ons bericht tegen dat er verschillen in opvatting be
staan tussen D '6 6 Eijnmondfractie en gemeenteraadsfractie. Hij zegt alleen dat dat 
toch wel mag. VJelau, voor ons mag het ook,
5. In Blijdorp zijn wel apen, maar om ze uit de mouw te zien komen moet men elders 
zijn. De heer vdJ behoeft zich de titel 'niet persoonlijk aan te trekken. Ze sloeg 
op de angst bij anderen voor D'6 6.

Redactie Peperbek

Wegens plaatsgebrek hebben wij helaas enkele andere ingezonden reakties 
moeten bewaren tot het volgend nummer. - Red.
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Pragmatische overwegingen?
(rl) In augustus j.1. keurde de Rotterdamse gemeenteraad de begroting van het Open
baar Lichaam Rijnmond af. Eén van die afkeurders vjas het (VVD) raadslid Luigi van 
Leeuwen. Vi/atzeggu? ... Ja, inderdaad, dezelfde die nu nóg gemeenteraadslid van Rotter
dam is en tevens gecommitteerde voor financiën van Rijnmond. 'Wat dus betékent dat Van 
Leeuwen de door hemzelf afgewezen begroting zal moeten verdedigen!
Dit is slechts één van de meerdere sterke argumenten tegen een dergelijke cumulatie 
van functies. Niettemin heeft de fractie van D ' 6 6 in de Rotterdamse gemeenteraad haar 
tot opheffing van dergelijke cumulaties strekkende motie gemeend te moeten intrekken, 
op grpnd van pragmatische overwegingen. 'Wat waren die overvjegingen dan wel?
Simpel, fractieleider Mentink had "de neuzen geteld" en geconstatéerd- dat de motie 
h;èt'- niet zou halen. Jamr.ier, dit besluit tot intrekken. Immers, bij doorgaan van de 
stemming ha-d dan misschien die motie het niet gehaald, ma-r eens te meer zou zijn 
aangetoond hoe weinig koek en ei het binnen de PvdA in Rotterdam is. De PvdA-fractie 
zou namelijk tegen de eigen wethouders hebben gestemd. Sn dat is op zichzelf een 
aardig neveneffect. Vooral iets om over na te denken voor die mensen die nog steeds 
menen dat de PvdA in Rotterdam de aangewezen, betrouwbare , partner is om moe samen 
(lees: in op) te gaan.
Inhalige wethouders.
(rl) Het salaris van een wethouder bedraagt in de grote gemeenten op het ogenblik 
ruim 50 mille. Niettemin blijkt het in de praktijk usance te zijn dat wethouders dit 
nog wat aanvullen door presentiegelden te toucheren van commissievergaderingen 
(ƒ 50,—  per vergadering). Terloops is al door een onzer Rotterdamse fractieleden 
in de raad geconstateerd dat wethouders er een gewoonte van maken een minuut of tien 
bij zo'n vergadering binnen te lopen en dan schielijk te verdwijnen, uiteraard wel 
na het plaatsen van hun handtekening, die op presentiegeld "recht" geeft.
Dit zijn twijfelachtige praktijken.
Men kan zich trouwens afvragen of volledig gesalarieerde wethouders ook voor dg ge
wone raadszittingen wel presentiegelden moeten ontvangen.
Het feit dat gecommitteerden van Rijnmond buiten hun salaris geen presentiegelden ont
vangen, geeft toch wel te denken.Naar valt te hopen komt onze fractie nog eens op deze kwestie terug.
Schone lucht als het maar moet.
(rl) Niet de industrie, maar gij,gij> gij) automobilist, braakt de meeste luchtver- 
pestende troep uit!■ben de laatste tijd nog Vviel een te beluisteren (tegen)beschuldigang. Rest de vra.ag 
natuurlijk, of iedere -;rme autoiaobilist in zijn achtertuintje een raffinaderij heeft 
staan waar hij zijn eigen benzine produceert....



De industrie ka.n schoon werken en doet dat in veel gevallen ook. Volkomen juist, al 
moet er wel bij verteld worden dat de industrie alleen geneigd is schoon te werken, als het niet al te veel in de papieren loopt.
Bovendien is het ook juist, dat zeor veel van de vervuiling van lucht en water niet 
primair op rekening van de industrie kan worden geschreven, omdat de verbruiker van 
industrieprodukten voor de vervuiling aansprakelijk wordt gesteld. Terecht? Moet de 
huisvrouw verweten worden dat zij wasmiddelen gebruikt? De automobilist, dat hij 
zijn auto op benzine laat rijden? Of doen zij dat in commissie voor de industrie?
De bio-chemie is tot zeer veel in staat tegenwoordig, als het maar moet. Astronauten 
ademen vele malen hun eigen lucht in, drinken hun eigen - via een nagebootste 
natuurlijke cyclus gezuiverde - urine.
Als dat mogelijk is, zou de wetenschap dan geen kans zien de industrie consumptieve 
produkten te laten maken die óf geen, óf schoon (chemisch afgebroken) afval overlaten?
Het antwoord zal welluiden dat wetenschap en industrie dat inderdaad wel zouden 
kunnen, maar dat de investeringen in de honderden miljarden lopen. Dus vjachten vje maar tot het moet.
Zedelijk. ^
(vM) Het ziet er naar uit dat de verkiezing-ssstrijd zich zal g:i:ui concenti-eren op 
de zedelijkheidswetgeving, indien het althans aan de confessionelen ligt. Met de 
sterilisatie-actie van Schraelzer nog in het geheugen, weten we wat ons te wachten 
staat. Voorstanders van opheffing van het pornografieverbod zullen worden afge
schilderd als louche pornografen, voorstanders van gelegaliseerde abortus -els zeep- 
sopspuiters en de wenen die te,gen de discriminatie van homofielen zijn als onver
beterlijke leiiid. rverlcrachters. Hypocrisie alom.
Hoewel het niet verstandig lijkt dit soort dingen met de gelijke munt te betalen 
(per slot van rekening is er nog zoiets als politiek zelfrespect), is lijdzaamheid 
met ingezonden stukken ook niet het geeigende antwoord.
Bij wijze van voorzorg is in ieder geval alvast de ledenlijst van een Haagse sex- 
club ontvreemd.
Beroemde namen.
(vM) Het opstellen van een kandidaat met een beroemde naam, terwijl van te voren 
vaststaat dat deze geen benoeming zal aanvaarden, met het doel extra stemmetjes te 
lo'ijgen komt zeer dicht in de buurt van de listige kunstgrepen en het samenweefsel 
van verdichtsels die in Nederland gelden als criteria voor de feiten bedrog en op
lichting.Het is overigens onthullend in enze parlementaire geschiedenis na te gaan wie en 
met wie deze truc eerder werd toegepast. VJe komen dan uit bij de Liberale Partij 
met Mr. S. van Houten in 1922, het Verbond voor Nationaal Herstel met Generaal 
Snijders in 1933 en de Nationaal Socialistische Beweging met Ir. Hussert in 1937. 
Dit rijtje van reactionaire en fascistische partijen wordt dan nu aangevuld door de 
Katholieke Volks Partij met Plr, J. Luns. Wie zei daar iets over de geest van 
Steenkamp en Veringa?
VJAT TH DOEN?

door L. van Montfoort.
De politieke opstelling van D- 6 6 heeft de laatste tijd aan duidelijkheid ingeboet, 
en dat is dan nog een understatement. De verwaï'ring die in eigen gelederen is gaan 
heersen (zij blijkt onder andere uit het artikel van Brand in de vorige Peperbek 
alsook door enige reacties in dit nummer) is op zichzelf natuurlijk al een kwalijke 
zaak enegn bewijs voor de slechte leiding viaaronder de partij op dit moment ge
bukt gaat. Het mag in een goed geleide organisatie doodeenvoudig niet voorkomen dat 
er beslissingen worden genomen, die voor een aanzienlijk deel van de leden een 
totale verrassing inhouden, en wat nog meer zegt, die zij ook bij nadere uitleg en 
verklaring niet kunnen verwerken.Het hoofdbestuur heeft ter verdediging van zijn acties gesteld binnen het kader 
van zijn formele bevoegdheden te zijn gebleven en dat is nog vjaar ook. Toch is hier 
op een erbarmelijke wijze leiding gegeven. De toepassing en het gebruik van de 
reglementaire mogelijkheden geven immers slechts een facet weer van het besturen, 
zij het dan een zeer belangrijk facet. En zelfs het formeel in orde zijn van het 
hoofdbestuursbeleid kan nog van vraagtekens vjorden voorzien, ik voor mij reken 
namelijk ook de algemene beginselen van behoorlijk bestuur tot het recht, en met 
die beginselen is evident strijd aanvjezig. En als men bij de in acht te nemen rechts
regels ook die van de openbaarheid rekent, wat van D ' 6 6 toch verwacht mag worden, 
wordt het helemaal een bedroevende zaak.
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De "totale afwezigheid "van coKiniunicatie en informatie is een duidelijke aanwijzing 
voor het tekortschieten van het hoofdbestuur in deze. Hoe dan ook, hoe belangrijk 
dit falen ook moge zijn als voer voor sociaal-psychologen, in het bestek van dit 
artikel is het niet relevant behalve als achtergrondverschijnsel. Juist vanwege de 
verwarring lijkt het me namelijk op de eerste plaats van belang de feitelijke toe
stand en mogelijkheden, los van alle bevoegdheden en wat dies meer zij, zodanig te 
ordenen dat een beter overzicht van de situatie kan ontstaan. Om deze pretentieuze 
opgave te vervullen dient eerst de politieke toestand te worden weergegeven zoals 
die v̂ as op 2 8 augustus (om maar eens een datum te nemen).

Analyse
Deze analyse dient vanuit twee geziditspunten te geschieden, omdat ook D ' 6 6 van twee 
hoofdstukkep uitgaat, te weten de vorming van een actuele kabinetscoalitie enerzijds 
en de partijvernieuwing anderzijds.
In de bestendige politieke opstelling van de partij is het eerste punt veelal als 
secundair beschouwd. Dit is cok een logisch gevolg van het streven naar partijver- 
nieuwing. Eerst nadat een hergroepering van de politieke deelnemers zou hebben plaats
gevonden, zou een voor de hand liggende oplossing voor het vormen van een coalitie 
worden gevonden. De congresresoluties van Leiden bevestigen deze rangorde van doel
stellingen. Door een excentrische opstelling ten opzichte van andere "partijen en het 
voeren van gesprekken aan de basis met leden van die partijen zou de partijver- 
nieuwing dichterbij moeten worden gebracht, \'ie gaan dan maar voorbij aan het vol
strekt onvjezenlijke idee van staatsrechtenjke hervormingen die onmiddelijk tot 
partijvernieuwing zouden moeten leiden. Voor de vervjezenlijking van die staats
rechtelijke hervormingen zou dan de electorale bedreiging ncdig zijn. Het lijkt me 
heel wat ree'ler te s"Cellen dat deze electorale bedreiging - de breekijzerfunctie - 
rechtstreeks of althans rechtstreekser op de partijvernieuwing zelf ten goede zou 
kunnen werken. In deze gedachtengang komt de vorming van een coalitie na de partij- 
vernieuwing. In de ger’achtengang van de PvdA, zoals tot uiting gekomen in het PAK- 
iiiitiatief, liggen de tv<ee hoofdpunten dichter bij elkaar, raisschien zelfs op het
zelfde vlak. Volkomen terecht "is dan ook het PAK door D ' 6 6 afgewezen. De coalitie
vorming zou daarmede enigszins, de partijvernieuwing echter in het geheel niet ge
diend zijn.

Er is niet veel zelfkritiek voor nodig om vast te stellen dat de excentrische 
politiek gefaald heeft, ken kan dat aan de kiezers wijten, doch ik voor mij vind dit 
getuigen van een typisch intellectualistische hoogmoed. Men kan zich zelfs afvragen 
of hier en. daar niet wat fascistoïde tendenzen hebben meegespeeld. Het getuigt m.i. 
van meer werkelijkheidszin vast te stellen dat deze politiek .gefaald heeft omdat hij 
niet goed is uitgevoerd, ''odat de kiezer rnze "oolitiek niet herkend heeft als 
excentrische politiek en dienovereen-^omstig heeft gehandeld.

Inmiddels dreigt in de nederlandse politiek een groepering plaats te vinden buiten 
ons om, Wat geen ramp is, maar bovendien in de richting van een starre onwerkelijk
heid, wat wel een ramp is.
De drie confessionele "partijen imi"nerE zullen zich feitelijk tot één blok aaneen
sluiten. 'i'erwille van electorale motieven zal dit formeel door allerlei discussies 
en wat dies meer zij gevolgd worden, doch de feitelijke samenle"ving lijkt niet meer 
ongedaan te maken. Een verheldering van het politieke beeld levert dit nauwelijks,op.

"Driemaal mist is dikke mist". Dit(voorlopig nog) gigantische blok zou de bekende 
wip-politiek van de KVP kunnen voortzetten. Partijvernieuwing wordt het genoemd, 
maar geen zinnig mens zal in die naamgeving kunnen meegaan. Dit blok werkt op dit 
morflent nau"w samen met de WD, een partij van goedmoedige burgers en vriendelijke 
kolonels.

Natuurlijk wil het confessionele blok deze samenv/erking niet duurzaam maken. Dat 
zou immers een muur optreldcen tussen het blok en de PvdA en dat zou ertoe kunnen 
leiden dat groepen en personen uit het blok - zeer langzamerhand, want progressieve 
confessionelen hebben een reeds vele malen beschaamd, doch onverwoestbaar vertrouwen 
in hun politieke leiding - zouden vjegvallen en dat zou de kracht van het blok aan- 
tasten. .;at doet nu de PvdA? De socialisten, ook niet gek, zien de angst voor de 
muur, en richten prompt de muur op. Voila de anti-KVP-motie. Op een gegeven moment, 
zo redeneren zijn, kunnen de progressieve confessionelen er wel overheen klauteren.

Hoe staat D ' 6 6 nu tegenover deze muur op het politieke erf? Voor de partijver
nieuwing op de zeer lange duur is er daardoor enig perspectief. Maar de Democraten 
missen de wraakzucht van de socialisten en willen snellere resultaten zien. Die muur 
dwingt ook D'6b in een blok en dat betekent, als men eraan toegeeft, feitelijk de 
opheffing en de aanvaarding van de socialistische visie op partijvernieuwing. Als 
men er niet aan toegeeft, wordt men van onduidelijldieid beschuldigd en dat zou de 
kiezers wel eens aanleiding kunnen geven D ' 6 6 te laten vallen. Deze laatste ' 'enering 
dan nog steeds vanuit hefazelfde gebrek aan vertrouwen in de kiazers dat ik ee.. r al 
veroordeelde.
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En van een deelname aan coalitievorming kan helemaal geen sprake meer zijn. De ge
dwongen polarisatie leidt dan waarschijnlijk tot een totaal gebrek aan interesse bij de kiezer.

Het Triangelplan.
De politieke leiding van D ' 6 6 geplaatst voor deze situatie, heeft geprobeerd de ver
starring te doorbreken door de muur te slechten. Zoals gezegd, ik heb wat meer ver
trouwen in het gezonde verstand van de kiezers en zou dus niet tot deze oplossing ge
neigd zijn geweest, vooral ook vanwege de bijverschijnselen die het gevolg zijn ge
weest en die mede samenhangen met het gebrek aan integratie van dit idee in de partij 
en de slechte presentatie naar buiten. Anderzijds geloof ik ook niet in het noodlot 
dat door sommigen al wordt gezien. Met naiTie lijkt het me niet juist te stellen dat 
D ' 6 6 nu als gewone partij zich tussen de andere partijen zou rangschikken, zonder 
bijzondere taak ten opzichte van de partijvernieuwing. Dit initiatief is immers een 
poging om de blokvorming te doorbreken en al is het dan moeilijk een maand vooruit 
te kijken, ik meen nu al te kunnen zeggen dat het tot mislukken gedoemd is. In dat 
geval echter is het gevolg niet dat nu wel aan een van de kanten van de muur ligplaats 
wordt gekozen. Vi/e zullen dan op de muur moeten gaan zitten, en het verlossende woord 
van de kiezer afwachten. "Er keihard tegen aan gaan" is dan de enigste mogelijkheid. 
Ik geloof daarom dat vooral de angst van Brand dat het PAK nu dichtbij is, onge
grond is en gebaseerd op onvoldoende beschouwing van de motieven van het plan, In 
het voorgaande ben ik uitgegaan van de gedachte dat het plan zal mislukl;en. We mogen 
natuurlijk niet aannemen dat deze gedachte ook bij de D ' 6 6 leiding heeft voorgezeten. 
Het feit dat van Mierlo zijn opleiding heeft ontvangen op hetzelfde jezuïtencollege 
als schrijver dezes vormt geen bewijs voor het tegendeel.

Maar wat als het lukt? Dan pas zullen de institutionele gebreken van D ' 6 6 zich 
wreken. Want een verzoek aan de afdelingen om met leden van PvdA en KVP te praten is 
heel mooi en nuttig- maar- het is een zacht kabbelend beekje dat tegen een muur niet 
is opgewassen.Alleen een gesprek aan de top zou die muur kunnen aantasten, indien dat al mogelijk 
is. Ik geloof daar niet in.Niettemin zal het geprobeerd moeten worden, al was het alleen maar om niet com
pleet ongeloofwaardig te worden. Degenen die zich niet voldoende in de uitvoering van 
het plan betrokken voelden en daarom wraakzuchtige gevoelens koesteren, degenen die 
een panische angst koesteren voor vreemde snuiters uit andere partijen zouden er goed 
aan doen zich te bezinnen op hun verantwoordelijkheid. Dit geldt a fortiori voor de 
doodgewone publiciteitszoekers• Men bedenke dat een afwijzing van het plan de muur 
te slechten in de kaart speelt van degenen die zich in gedachten al aan één kant 
van die muur hebben opgesteld en de hele partij hen op die weg zouden willen laten 
volgen, kortom de PAK, AKPA en wat dies meer zij - aanhangers - .

Harde, lijn
De gesprekken aan de basis met leden van KVP en PvdA dienen algemener te worden ge
richt op partijvernieuvjing, ook en vooral als het coalitievoorstel het niet haalt. 
Nieuwe steun voor D ' 6 6 zal inuners vooral uit die groepen moeten komen. Ik geef toe 
dat de gezelligheid onder elkaar er misschien een beetje onder lijdt. Maar we zijn 
niet opgericht als gezelligheidsvereniging al lijkt er af en toe wel wat op, zowel 
qua bestuurskracht als qua selectiemethoden en onderling verkeer.
Ter slechting van de muur is een gesprek aan de top nodig met KVP en PvdA. Een 
concrete uitnodiging tot onderhandelingen over de hoofdlijnen van een kabinets- 
programma en de figuren die het gaan uitvoeren ligt voor de hand. Leidt dit tot 
succes, dan schrijf ik een volgend artikel. Mislukt het dan is de zaak voor iedereen 
duidelijk.Het Nederlandse politieke erf kent dan twee bloklcen die geen van tweee'n de partij- 
vernieuwing nader brengen behalve dan op de heel lange termijn. In die tussentijd 
glijdt onze samenleving steeds verder af, komt er een steeds groter verschil tussen 
dat wat de politiek kan bereiken en dat wat bereikt moet worden.
d ' 6 6 moet zich dan dus eenvoudigweg presenteren als het derde blok, of beter gezegd, 
als een blok op hoger niveau. De twee blokken zitten dan immers aan weerskanten van 
de muur, tervjijl D ' 6 6 erboven op zit. Een voortzetting van__de excentrische politiek 
dus weer, maar nu werkelijk met een harde lijn. De ingrediënten zijn daarvoor ruim
schoots aanwezig. Ik meen tenminste te weten dat ergens in een la nog wel wat plannen 
voor dit doel voorhanden zijn.De aanduiding "comoutermentaliteit" heeft onlangs een wat ongunstige betekenis ge
kregen. Als men deze echter stelt tegenover de sentimentele mentaliteit die D ' 6 6  
nogal eens heeft gekenmerkt, dan geloof ik dat het duidelijk is welke mentaliteit 
het Congres zal moeten hebben.
Het politieke lot van D ' 6 6 en daarmede, al mag dat wat arrogant klinken, dat van 
werkelijke vernieuwing in Nederland, is van dit Congres afhankelijk.
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Het zal het materiaal en de mensen moeten leveren die onze politiek moeten uit
voeren. Het materiaal is er, dank zij het beleidsplan dat in grote lijnen een uit
stekend stuk werk is als men rekening houdt met de benutte mogelijldieden. De mensen 
zijn er ook, want uit IO7 aspirant-kandidaten moeten twintig goede kandidaten te 
selecteren zijn. Het enigste wat we nog nodig hebben is vjat minder onderling wan
trouwen en wat meer bereidheid tot samenwerking.
PKPjbEljb

Pessimist: de komende vier jaar zal 29 augustus een officiële rouwdag van D'66 zijn.
pep

öetimist: na de eerstvolgende kabinetsformatie zal D'66 worden oingedoopt tot 
"Beweging van de-29e augustus".

pep
Van Beekhuizen: als ik noten zie word ik zo verdrietig.

pep
Japie: als Bakker nou als tegenwicht straks in Albanië de nieuwe Nederlandse 

Ambassade eens ging openen?
pep

De laatste twee nuraiuers van Peperbek waren meer pepernoten.
pep

Schmelzer; hoe kan de KVP nou met de PvdA samenwerken? Dan wil Vondeling op 
Buitenlandse Zaken.

Dep
Niet zo handig om de KVP-jongeren te helpen met het wegwerken van de slechte 
kandidaten. Die hadden ze juist moeten opstellen.

pep
Voorstel: het Congres moet als eerste daad een cormnissie benoemen om de ludieke 

motie op te stellen.
nep

Hoofdbestuur: voor ons zijn alle moties ludiek.
REALISME OF ANGST?
of: de rol van redaer van het vaderland is voor ons niet weggelegd

door D. Bark
Zeven weken buiten Nederland, met bovendien een Amerikaanse verkiezingscampagne om 
je hesn, geeft gelegenheid om de politiek in Nederland eens r;at van een andere kant 
te bekijken. Ook het D (6 6 )eus ex machina dat "het grootste alternatief" heet. De 
redenering klinkt zo realistisch. Men kan zich voorstellen hoe zoiets tot stand 
komt tijdens een van de beroemde brainstormings, waar (iedereen zal het ontkennen) 
vooral oudgedienden aanvjezig zijn, die het elan van I9 6 0 terugzoeken. 'Nat deden we 
toen? We presenteerden een alternatief voor de vastgelopen partijpolitieke situatie. 
Waarom zouden we dat niet weer doen?
Ik geloof er niet in. De PvdA en de KVP zullen toch wel naar elkaar lonken. Ze zijn 
er al mee begonnen. Ondanks de motie Winters op de KVP partijraad zal er echter ook 
•■■el weer wat op gevonden worden dat de Confessionele partijen niet vooraf een partner 
zoeken. Want laten vjij ons niets wijsmaken, de confessionele samenwerking '̂orat er 
toch en door de KVP en de PvdA aan elkaar te trachten te koppelen voorkomen wij dat 
niet.Ik geloof dat aan de basis van "het rlan" de angst voor de Confessionele samenwerking 
heeft gestaan. Angst is een slechte raadgeefster. Zij gaf de raad om de KVP, (die 
door haar omvang jaren lang de Nederlandse politiek verziekt heeft, omdat de 
regeringen niet zonder de KVP gevormd konden worden) net op het moment dat zij haar 
comfortabele positie begint te verliezen, opnieuw op te poetsen en de rol van redder 
Van de Nederlandse politiek aan te praten (een de basis natuurlijk). Natuurlijk, 
de CDU (of iets dergelijks) zal die positie van onmisbare overnemen, maar dat is 
tijdelijk. De CDU zal zijn eigen graf graven, door een kleurloze middenpolitiek te 
blijven volgen, en dat pikt de kiezer niet lang meer, of zal een duidelijke kleur 
krijgen, links of rechts (ik durf die woorden nog wel te gebruiken) en dan is er niets 
aan de hand.
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Bovendien, wat moet er gebeuren als onae koppelarij niet doorgaat? Logischerwijze 
(en daarover zou in de fractie ook wel gepraat zijn) moeten D ' 6 6 en de PvdA, met wie 
zich verder aanbieden, één groot oppositieblok gaan vormen, als alternatief. Ook 
daar geloof ik niet in. Althans, niet in het huidige systeem. In het huidige systeem 
zal dat ad-leen de verdere verzieking van de democratie in de hand. werken. Zal de 
neiging van zwart-wit tekening (alles van de oppositie is slecht, alles van de regering 
is goed) versterken; de oppositie is dan immers toch geen potentiële partner voor 
een volgende periode meer?
Viat dan? Accepteren dat vjij met de tien zetels die we misschien krijgen, klein ge
noeg zijn om ons te onttrekken aan de dure plicht altijd mee te werken aan con
structieve afdoening van zaken. Daar Zorgt de meerderheid wel voor. Wij hoeven aan 
de consensus niet mee te doen. Wij kunnen bij alles wat bereikt is de kritische 
vraagtekens zetten. Constructieve opstelling heeft ons niet veel geholpen. Het meeste 
effect hebben wij bereikt met het stellen van kritische vragen en het suggereren van 
alternatie'̂ ’en. Met het losweken van individuen uit een ulok (vgl. het indienen van 
de ingetrokken motie Boersma) of met het doorprikken van ogenschijnlijk fraaie 
redeneringen (vgl. Visser's opmerkingen over China in de Vh; als het mislukt een 
plaatsje- voor Taiwan te houden dan moeten wij het zwaarste ook het zwaarste laten 
wegen. Heactie van de re^ringsoartijen die, eerst ook voor China in de Tw pleitten, 
was verbijsterend. Ineens bleken zij de Nationalistisch Chinezen toch het belang’- 
rijkst te vinden). Kortom, wij moeten ons wat minder constructief opstellen. De rol 
van de lastige horzel op een overigens vredige zomerdag spelen. We vervallen daar
mee heus niet in de steriele oppositiemethoden van PSP of PPR; daar staat ons 
pragmatisme borg voor.-

UITSPRAKEN AAN DE BASIS
- de SGP-radikalen heoben er in de partijraad 
iu beperkte mate opnieuw in te voeren.

- Tevens zijn ze van mening dat TV - mits zwart/wit - niet per se als des duivels 
geacht moet worden.

- De GPV-jongeren gaan zelfs zo ver te verklaren dat het gedeeltelijk zichtbaar zijxi 
van borsten onderhoudende art. 31 K.0. niet aaiistotelijk voor de eerbaarheid be
hoeft te zijn.

- Schiiielzer heeft verklaard dat het omkopen van lioeralen ii. Nederland gelukkig nog 
niet xxodig is.

- Nu alle politici om het hardst verklaren dat D'66 uitgespeeld is, zullen we wel 
gedvjongen zijn er nU ernst van te maken.

- Beeruinks sigarettensmokkel moet achteraf gezien worden in het licht van de 
regeringspolitiek om de prijzen laag te houden.

- Bakker, minister van stamverwante gebiedsdelen.
- Weet je wel tegen wie je spreekt? Ik ben kandddaat voor de regionale voorverkiezing 
van candidaten voor de lijst waaruit de candidaten moeten worden gekozen, waaruit 
het Nederlandse volk straks de leden van de Tweede Kamer moet kiezen.

- Nu ik een tijdje wethouder ben, begin ik te begrijpen dat er toch heel wat zaken 
zijn die beter geheim kunnen blijven.

DE iiALAISE VAN D'66
door F. Jansen

De stuur van D ' 6 6 om gesprekV̂ eu aan de basis te voeren met K.V.P. en P.v.d.A. is zo 
fel uogelijk af te keuren, omdat enige fundamentele beginselen van onze partij daarbij 
lelijk in het gedrang zijn geraakt: openheid, duidelijkheid, partijveruieuwing, 
inspraak, afstandsvermindering kiezer-gekozene, verbetering regeermethoden en nog zo 
het een 6il ander.Ik schrijf dit na lezing van Peperbek en Democraat, beide van Oct. '70. Democi-aat 
geeft - veel te laat - de zo gemiste informatie met op pag. 3 in de toelichting, 
laatste punt sub 1 t/m 5 eea slechte, bijna zielige verciediging van de onterechte 
geheimhouding (zie de principiële verhandeling "geheim" in Peperoek op pag. 2 sub 3). 
Voorbereiding van voorstellen kan altijd in kleiue kring geschieden, maar de open— 
(baar)heid dient zo spoedig mogelijk te volgen. Dat is niet gebeurd.



De informatie en toelichtingen iu de beknopte vorm va.n Democraat had - voor mijn 
part geheim - aan de afd. leiders aangeboden moeten zijn als "gedachtenoutwikkeling 
van het hoofdbestuur" om in een gewone openlijke bijeenkomst te bespreken, zoals 
b.v, in werkgroepen regelmatig gebeurt. Resultaat: voorbrengen in afd. verg. van de 
besproken alternatieven met toelichtingen en mededeling, dat het hoofdbestuur de 
voorkeur geeft aan één alternatief, dat het karakter van 'onze partij wezenlijk zal 
veranderen; e.e.a. te beoordelen door de leden (en niet een verzoek tot actie van de leden aan de basis).
Dat zou openheid en inspraak geweest zijn en de kwestie is ■r''aarvoor warempel be
langrijk genoeg. De nu door de to 'leiding “̂ evolgde procedure is een aanfluiting van 
deze beide grondbeginselen van D'66. Het slappe verweer in 5 punten onderstreept de 
verkeerde mentaliteit van het hoofdbestuur in deze. Zo ook het feit, dat de open 
steekproefvergadering op 17 Oct. '70 wordt aangekondigd in de Democraat, die pas 
meer dan een week na 17 Oct. door de leden vjerd ontvangen.
Even belangrijk en even foutief is de zonde tegen de duid 
zo hoog heet te stellen. Laten wij ons even realiseren, d 
zoek van het hoofdbestuur om aktie aan de basis te voeren 
gewikkeld, voordat er eerst een regeerprogram voor '91 - 
zelfs niet in de meeste elementaire vorm. .Vat moet je dan 
andere partijen zinnig bespreken? Het is om te gillen van 
al naarmatg men tegen of vóór D'ó6 is. Laat de topleiding 
bouwende artikel van Dake in .Peperbek goed bestuderen (p 
visie van v.d. Burg (pag. 11 e.v.) terzake van de komende 
werken.

elijkheid, die onze partij 
at de hele zaak net het ver
wordt aangespannen en af- 

" 7 5 van D'̂-'ö op tafel ligt, 
wel aan de basis met 
het lachen of het huilen, 
eens het nuchtere, op- 
ag. 7 e.v.) en laat ze de 
verwarring op zich in-

En dan de gedachte zelf: samen met P.v.d.A. en K.V.P. in een regei’ing met ministers 
.... ja, gezelligl
Mèt v.d. Burg ben ik het eens, dat de belangrijkste vraag altijd is; welke indruk 
krijgt de D'6 6-er, de kiezer in het algemeen ervan? Welnu het is onvermijdelijk - of 
de stunt slaagt of niet - dat MEN zal oordelen, dat D ' 6 6 bereid is, haar oorspronkelijl: 
karakter van vernieuwingsbeweging te loochenen en wil trachten haar politieke leven 
voort te zetten als een van de partijen van het establishment. Het is immers te dol
zinnig om te veronderstellen dat P.v.d.A. en K.V.P, 'als veel langer gevestigde èn 
grotere partijen dan D ' ^ 6 de Icritische vernieuwingsontwikkeling van D ' 6 6 - met zelf- 
veroordeling van het verleden en radicale zelfvernieuwing voor de toekomst - werkelijk 
serieus zullen overnemen. In één clubverband voegen de kleintjes zich naar de groten 
en niet omgekeerd; Se kleine zelfstandige rebel heeft altijd méér invloed dan het 
ingekapselde kleine vriendje. Zo is nog altijd de harde werkelijkheid. En zo nemen 
wij afscheid van D'ó6 , Tenzij ... misschien ... tenzij in het komende congres de 
D'56 leden de voet stevig dwars zetten en in overgrote meerderheid verklaren dat 
hoofdbestuur en fracties alle vrijheid van beweging en handelen hebben, doch binnen 
de ruime grens, dat D ' 6 6 onder geen voorwaarde zijn oorspronleelijke iastellj.ng van 
kritische stoorzender van de gevestigde horde wil laten varen en desnodig nog best 
een volgende periode van h- jaren in de oppositie wil blijven; D ' '^6 moet alleen aan 
een regering deelnemen, wanneer 4j.-programiua's (met leiders) van andere partijen 
na vergelijking met ons program (en leiders) zijn samen te voegen tot één uraktisch 
geheel (zonder ons daarvóór reeds aan partijen te binden).
Dit standpunt dient tijdig, algemeen en ondubbelzinnig duidelijlv te worden ge.maa.kt. 
Zoals het nu volgens onze top-leiding zou behoren tegaan, moeten wij op enige heel 
nare vraagjes onszelf en anderen een antwoord zien te geven. Van meet af aan hebben 
wij uit en te na onze o p'o er hoofdman horen verkondigen, dat het derS, en in rechts - 
links tegenstellingen verouderd en dus te veroordelen is, evenals het plegen van 
politiek op confessionele grondslag. Wij streven daarentegen na.ar on-dogniatische, 
niet-ideologische ontpioüng van de democratie; dót betekent pas echte vernieuwing 
en vooruitgang. Op dit punt moet iedereen (her) lezen "De keuze van D'6 6" (I9 6 8)
Waarin goed en uitvoerig duidelijk wordt gemaakt, waarom de stunt om aan de basis, 
zonder kennis van programpunten, met P.v.d.A. en K.V.P. als gevestigde partijen te 
praten, niet juist kan zijn.Na lezing van bv. pag. 1 0 / 1 1  zal het beste omkletser - en wij hebben er zo enkele - 
niet gelukl:en deze stunt als eon creatieve gedachte a-in de man te brengen. Een 
negatieve stunt om een groepering' te or'pedereii zonder daarvoor een positief resul
taat, naar D ' 6 6 beginselen '■■’emeten, in de plaats te stellen, kan niet duurzaam be
vredigen.
Positief is het oobouvjeu 'van een eigen regeer-program van D'^6. .'.ij willen veel op 
menta.al en materieel gebied, A\s wij onder het la-itste ook leefba.'irheid in. het alge
meen versta.an en verbetering van ouderdomsvoorziening en nog andere alue'maae zal'.en 
dan kost dat veel geld, d.w.z, veel offers en da.'arover is men veelal niet duidelijk, 
el.i. ZOU het een uitgangspunt van D ' ^ 6 kunnen zijn, dat voor de komenue regerings
periode de besteedbare inkomens niet verhoogd worden uit hoofde van de verbetering 
van de arbeidsproduktiviteit,
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Die middelen zouden moeten dienen voor opvoering van collectieve behoeften zoals 
verbetering van ouderdomsvoorziening, milieubeheersing (leefbaarheid) e.a. 
Hieraan moge een afzonderlijke beschouwing worden gevjijd.

PBPSELB •  •  •
Beleidsplan: P.V.V»D,A. verkiezingsprogramma.

pep
Japie: Heeft de K.V.P. eigenlijk een basis?

pep
Het meest schadelijke van een sticky is de tabak.

pep
V.P.R.O.: omroep van de zwarte kassies-kijkers.

pep
Het Openbaar Lichaam Rijnmond kan vrijen wat het wil met La Reine du Monde: de 
Hoogovens komen toch.

pep
Japie: je moet het hoofdbestuur niet intelligent aanvallen. Je moet ze gewoon met 

hun eigen wapens bestrijden.
pep

Van Mierlo: die alfabetisch-lexicografische volgorde van de aspirant-kandidaten 
leidt tot onaanvaardbare consequenties.

pep
Haags aspirant-kandidaat: als ze van het Binnenhof weggaan, doe ik niet meer mee.

pep
KVPer: wij hebben een zeer democratische selectieprocedure. 

ïJe zijn nog democratischer dan D'66,
D'66er: wat zegt dat nou?

MINZAaII AANBEVOLEN ....
door Vil.S.A.N. Gorter,

1. De problematiek van D'66 ligt in een tegenstrijdigheid van haar primaire doel
stellingen, te weten:
a) grondige vernieuwing van de partijpolitieke verhoudingen, b.v. door Ontploffen 
(houding tegenover hoofdzakelijk de kiezer) en
b) als democratische partij, teneinde die vernieuwing te verwezenlijken, samen
werking te zoeken met andere partijen, zowel (vlak) vóór de VurKiezingen om de 
kiezer invloed te geven op de kabinetsvorming, als ia het parlement (houding 
tegenover hoofdzakelijk de andere partijeii).

2. men strijd tegen het ontstaan van een nieuw kabinet-De Jong is op zich zelf nog 
geen strijd voor nieuwe partijpolitieke verhoudingen, vooral iudien de voor die 
strijd gekozen middelen niet erg effectief lijken, en niet principieel, maar 
incidenteel zijn.

3 . Minimum-prograumia's houdende voorwaarden voor kabiaetsdeeluemi:ig (houding tegen
over de kiezer) heboen de werking de toch al moeilijke samenwerking tussen 
partijen van de linkerzijde (botsing hobby-idealen) en daardoor deelJieming door 
linkerpartijeu aan een kabinet nog moeilijler te maken.
Samenwerkingsverbanden van lirikerpartijen zullen daarom waarschijnlijk slechts 
onder een globale formule tot stand kunnen komen en aan de kiezers worden aange
boden. Juist voor de kiezer zal men de formule vooral eenvoudig moeten houden.

5. Teneinde bij een zodanig samenwerkingsverband één of méér confessionele partijen 
te betrekken - hetgeen om een kabinet te kunnen vormen absoluut noodzakelijk is - 
dient de formule geen voor die zijde afschrikke^de elementen te bevatten. Voor 
zulk een grotere concentratie is .het vjenselijk een enkel groot nationaal belang, 
over de behartiging waarvan in beginsel nauwelijks moeilijkheden kunnen ontstaan - 
b.v. bestrijding milieu-vervulling - , naar voren te schuiven.



6» Anaere partijen hebben reeds z6veel denkbeelden van D'56 aangenomen dat het van 
het grootste belang is dat jj'66 aan de komende regering deelneemtal is het maar 
met één enkele staatssecretaris, en wel om bij het binnenhalen van de eerste 
oogst in de vorm- van ook door andere partijen gewilde■wetten en bestuursmaat
regelen, in de regering algemeen stimulerend te kunnen optreden en verder oni 
onze geloofwaarcigheid als potente partij tegenover de kiezers en zelfs tegenover 
de leden en onszelf niet te verliezen.

7. Partijpolitieke vernieuwing lijkt eerder te verwezenlijken door een langzame op
lossing van partijen - en zelfs van een gehele üDU, - in het kader van grote 
werkverbanden als een rationale concentratie onder de katalyserende werking van 
D'66, dan in de vorm van v;el stoere, doch na vier jaar ervaxiug vrij utopisch 
lijkende ontploffiiigeu, die bovendien alleen maar tot verdere partijverbrokkeling 
lijken te zullen leiden, ue ontploffingsgedachte is u.1. nret erg synthetisch.

8. Samenvat'Cdnd zij minzapiin verwerketj. naar onze suggestie in Peperbek november, 
blz. getiteld ”Een nationale concentratie onder gematigd linkse signatuur", 
waarin is bedoeld scherp te snheideu tussen a) de houding tegenover de kiezer 
vóór de verkiezingen.(werving van kiezers op grond van beleidsplan en van bereid
verklaring tot medewerking aan fiationale concentratie) en b) het gesprek en. de 
samenwerking met andere partijen pas aa de verkiezingen en wel op grondslag van 
prograrn-inbieng van iedere deelnemende partij in het op te stellen regerings- 
program, evenredig aan het verkiezingsresultaat van die partij.
De tegenstrijdigheid oeaoeld onder punt 1 hierboven lijkt aldus te kunn,er worden 
opgelost.

9. Het is overigens auidelijk dat eeij. oeleid als het hier gesuggereerde op een 
D'66-cougres geen enkele kans maakt zelfs maar ernstig te worden overdacht, indien 
het niet collectief zou worden naar voren gebracht en ondersteund.

UITSPRAKEN AkK Dn BASIS
- Een VPRO-lid is een bevoorrecht mens: hij kan boos opzeggen.
- Sinds ik wethouder ben, vjord ik voortdurend aoor allerlei mensen lastig gevallen, 
ijegrijpen ze iiiet dat ik wel andere dingen aan mijn hoofd heb?

- Waarom richten ae Kabouters een eigen partij op, in plaats van ongemerkt de 
VVD te infiltreren?

- D'66-ers in de gemeenteraad: een geval van huisvredebreuk,
- Ook op de publieke tribune zou een interruptiemicrofoon moeten worden opgesteld.
- De kijker thuis zou trouwens ook moeten interrumperen. Je zou eens zien hoe stiel 
de belangstelling voor ons parlementaire leven zou toenemen. Een tweede-kamer- 
totaalprograi'fljja zogezegd,

- Als ze in andere partijen een opkikkertje nodig hebben, nemen ze Peperbek ter 
hand.

- Wie in het parlement zit wil een nieuw parlementsgebouw, V/ie niet in het parlement 
zit wil een nieuw parlement. Dat is de afstand tussen kiezer en gekozene.
(Frits van der Poel in Het Vrije Volk)

- Het volk moest eens beter beseffen hoe moeilijk zijn vertegenwoordigers het wel 
hebben.

- Nieuwe zegswijze: Zich op de maasvlaKte houden.

|~ beleidsplan op HIEU^OORT
(ƒ) Een vijfentwintigtal journalisten had de moeite genomen het gloednieuwe beleids
plan van D'66 aan een eerste start in de publiciteit te helpen. Het v;as werkgroep- 
voorzitcer Van Beekhuizen die - maandag 16 november - de perscouferer-tie opende; het 
laatste ogenblik had het partijbestuur besloten zich wat op de achtergrond te houden, 
zodat het vierjarenplan in eerste aanleg geheel voor rekening van de weikgroep kon 
komen. De fictie dat Van wierlo aanwezig was alleen als lid van de werkgroep en niet 
als fractievoorzitter was weer eenS een van die oiinodige aanpassingen aan het systeem. 
Bij de beantwoording bleek trouwens ook al dat Van ik erlo het niet kan laten - en 
terecht - op politiek belangrijke punten telkens in te springen, ilet name ging dxt 
over de vraag of en inhoeverre bet beleidsplan als basis sou dienen v^ov een minimum- 
‘-■r ograriïLia bij eventuele regerinrgsdeelname. "Indien D'66 beschikbaar -j s voor de 
volgende regerngsperiode, dan zal wellicht uit het beleidsplan een mini,'!ur:roroerarnma 
“■ehaald worden", .'Idus de voorzichtig "eworden fractievoorzi-t-ter. M-ar cok os van
dfe vraag naar kablnetsdeelname was het beleid*'plan een essentieel vereis-̂ e voor een
v-artij "lis D'66 vond hij,



Dit sloot aan bij <?e inleiding van V'̂ n Beekhuizen die, zoals mocht vjorden verwacht, 
met enige nadruk had onderlijnd dat het beleidsplan een eerste poging was om een 
programma van een nederlandse politieke partij uit te drukken in concrete baten en vooral lasten.
De meest principiële critiek die juist dit kwantitatieve snufje onaangeroerd liet 
kwam van Laurens ten Cate. Hij wilde wel eens weten wat,nu eigenlijk de definitie 
van "democratisch" was voor D'a6. Het beleidsplan stond vol van inspraak, mede
zeggenschap van ouders, directe controle van de burgers etc. Nypels zei daarop dat 
D ’''6, bijvoorbeeld tegenover de vakbonden, alleen een getalscriterium hanteerde dat 
ruimer was dan het nu gangbare: vertegenwoordiging van meer dan 5/é zou recht op 
erkenning kunnen geven. Van der Ven moest toegeven dat bij het schoolonderwijs nog 
niet duidelijk is welk deel van de ouders actief moet meedoen om met recht van 
"democratisering" te spreken. "Alles wat D'66 -an de basis probeert mislukt", 
bromde ten Cate, die eigenlijk vond dat D'*̂ 6 maar voor den dag moest komen met de 
waarheid: dat zij erg "elitair" '̂ enkt, en er daarom niet uitkomt. Ook de spanning 
tussen democratisering en centralisering - bijvoorbeeld bij het beperken van de ge
meentelijke of provinciale autonomie - viel in het verlengde hiervan. Op vragen op 
dit punt stelde Nypels dat die autonomie op sommige punten, net name bij ruimtelijke 
ordening, misplaatst was, en dat de democratie inderdaad geen "optelsom van ad-hoc- 
groepen" was, zoals ten Cate het ook vragend had geformuleerd.
Het einde van de discussie draaide om de kosten, en in het bijzonder om de vraag wie 
de pogingen om ons land leefbaar te houden moet betalen. Bepaalde industriën zullen 
de voorgestelde vervuilingsbelasting etc. - denk aan de olieindustrie - in hogere 
prijzen naar de consument kunnen doorschuiven. Behalve dat de burger als vjerknemer 
minder re^le inkomstenstijging gaat zien als D'66 zijn zink rijgt gaat hij ook nog 
als consument zijn bijdrage leveren in hogere prijzen. De Goede meende dat dit nog 
geen reden was de bedrijvan zelf zwaarder of andere (bv. via de vennootschapsbe-__ 
lasting die minder in de prijzen kan doorwerken) te belasten. Alleen als de reele 
inkomstenverbetering van 2.5% per jaar niet verminderd zou warden ten gunste van 
de collectieve voorzieningen zou inflatie dreigen, meende hij.
De betrekkelijk milde ontvangst van het beleidsplan zal wel sanienhangen met het feit 
dat de meeste journalisten die aanvjezig vjaren in Wieuvjpoort eerder politie-parlemen- 
tair dan economisch georienteerd waren. Het wachten is dus op critische analysen in 
de financieel-economische vakpers om te zien in hoeverre de werkgroep ook daar meer 
lof dan misprijzen zal oogsten.

DE MANNEN i-iOETEN ONTPLOFEENdoor E. Luyendijk
De plotselinge koersverandering van D't6 van een totale oorlog tegen de andere 
partijen naa.r een tactische guerrillgi. kan verantwoord zijn, maar is voor een normaal 
partijlid moeilijk te volgen.
Een moderne onderneming of beweging lanceert een nieuw product of idee alleen nadat 
het uitvoerig getest is op qualitatieve merites en raarktvjaarde en na gedegen interne 
instructies.
Om een dergelijke kortsluiting in de toekomst te voorkomen lijkt het wenselijk dat 
in D'̂ -b leiding, uitvoering en idee duidelijk van elkaar worden gescheiden en dat de 
diverse verantwoorde!!jldieden worden afgebakend'. De fractie staat voor de dagelijkse 
politieke productie (de fabriek); het laboratorium, dat daar geheel los van dient te 
staan, moet voor nieuv̂ e practisch uitvoerbare ideeen zorgen. Het is de taak van het 
partijbestuur (management) om productie en research te stimuleren en vooral op elkaar 
af te stemmen.
Men kan zich niet aan de indruk onttrekloen, dat bovengenoemde koerswijziging te 
zeer bepaald geworden is door de dagelijkse gang van zaken en dat de leiding niet. 
voldoende tegenwicht heeft geboden. Misschien niet heeft kunnen bieden omdat er 
gewoon geen nieuwe ideeen voorhanden waren.
In een dergelijke impasse is een stunt misschien gerechtvaardigd. Soms is het beter 
ie±s verkeerd te doen dan niets te doen; al is het alleen maar om de eigen slome 
partijleden wakker te schudden en tot reactie te dwingen. (Hoewel de waarde daarvan..)
Volgens mijn analyse is dus het tekort aan reele ideeen de werkelijke bottle-neck 
van D'66 en wat nu volgt is dan ook een poging om een soort "brain-storming" ta 
starten. En wel vanuit de basis om in de lijn te blijven met de nieuwe partijpolitiek. 
Laat ik dan het eerste hachelijke <=chot in de ruimte mogen lossen in de hoop dat 
meerdere en vooral betere brain-waves mogen volgen.
Het doel is dus de dieperliggende werkzame krachten te onderkennen die aansluiten op 
de realiteit van vandaag en die morgen politiek verv^egenlijkt kunnen worden.
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Het eenvoudigste Is om maar met de realiteit van heden te beginnen en aan te sluiten 
op de voor iedereen begrijpelijke polariteit Welvaart-V/elzijn. Onze welvaart van heden 
is gebaseerd op een expansieve exploitatiedrift, We hebben eerst de natuurvolken 
en later de natuurwetten geëxploiteerd, De man is hiervoor uiteraard de verant’woorde- 
lijke exponent. Hij is nog steeds de jager en zijn rijke buit is onze welvaart. Een 
grootse maar meedogenloze prestatie. Hij staat nu op een keerpunt en gereed om de 
deur naar het heelal open te stoten waar nieuw avontuur en buit lokken.
Ben dergelijke eenzijdig gerichte activiteit roept tegenkrachten op. Het evenwicht 
in’de natuur is verbroken, de natuurvolken zijn ongeschrokken, ook de natuur in 
onszelf protesteert. De kabouter en de landloper worden weer actief maar vinden zelfs 
geen damsteen om hun moede hoofd neer te vlijen. De helden zijn vermoeid en gaan af. 
En zoals dat altijd gaat, als de helden afgaan komen de vrouvjen op. Zij zijn de 
exponenten van de mannelijke tegenpool, de hoedsters van leven en welzijn en onder
drukt door 'de man als geen ander.
Huiverend in hun frigidaire overzien zij wenend de rokende autowrakken op het slag
veld. En zoals dat altijd gaat, zij moeten de chaos weer oplossen.
Door de schaalvergroting die de technische revolutie teweeggebracht heeft, is de 
mensheid ingekrompen tot een grote familie die ' ■= avonds bij elkaar rond de T.V. 
schouw zit. En de wereld is nu een kleine boerderij verloren in de eindeloze steppen 
van de ruimte. De vrouw staat nu voor haar revolutie. Haar schaalvergroting gaat van 
gezin tot ''family of men" en haar huis is nu de wereld. Haar huishouding wordt 
staatshuishoudkunde en wereldeconomie, en de wereldbank wordt haar huishoudbeurs,
De zorg voor de gezinsleden wordt tot sociale zaken en de verhouding met de buren 
wordt buitenlandse zaken. Cultuur en beschaving krijgen een grotere actie radius.
Als man kan ik deze ontwikkeling uiteraard alleen vaag en schetsmatig aanduiden.
Maar uitgaande van de huiddg.e situatie lijkt het uit te draaien op een volledig 
matriarchaat, Dit hoeft echter geen prestige problemen te geven omdat de man vol
doende "D.ebensraum" in het heelal zal vinden. Daar het lopaken van het heelal iets 
moeizamer lijkt '̂ an het kraken van een idyllisch pandje aan de gracht zal er nog een 
hoop geplozen en gesleuteld moeten voorden in de laboratoria en werkplaatsen waar de 
man zich steeds dieper zal ingraven.
Moeilijkheden tussen vrouw en man zijn alleen te verwachten op het terrein der op
voeding omdat de vrouw waarschijnlijk enigszins huiverig zal zijn om haar kroost het 
barre luchtgat uit te laten schieten.
Kort samengevat: als de man is weggedonderd naar de maan en verder, kan de vrouw 
eindelijk thuis de boel aan de kant doen en orde op zaken stellen.
Tot zover deze laboratorium analyse, die getest en verder uitgewerkt moet worden. 
Indien deze visie juist zou blijken, betekent dit dat een groot gedeelte van de 
huidige politieke activiteit door de vrouw moet worden overgenomen. Het is de vraag 
of zowel de vrouw als de man voorbereid zijn op een dergelijke decorwisseling.
Indien een bepaalde groep mannen de ontwikkeling blokkeert door zich vast te klampen 
aan vermeende machtsposities, en aan de andere kant de massa der vrouwen passief 
blijft, bestaat het gevaar dat we hier dezelfde chaotische toestanden krijgen als 
in de ontwikkelingslanden, waar blank en gekleurd de bakens ook niet tijdig verzet 
hebben.
Een moderne politieke partij kan vandaag waarschijnlijk moeilijk met de oude EVA - 
ADAM ztory op de markt komen, beter is het om te trachten de polariteit Welvaart- 
Welzijn organisatorisch in de partij in te bouwen en ze respectievelijk door een man 
en een vrouw te laten beheren. De man zal sterk genoeg moeten zijn om van zijn 
kussens op te staan om de vaart er weer in te brengen, want we liggen nogal achter 
bij de USA, Rusland en zelfs J-.pan. De vrouw zal sterk genoeg in haar schoenen 
mo.sten staan om een eigen revolutie door te voeren en om niet na verloop van tijd 
als man te eclipseren (rok wel emanciperen ’-enoemd). Het zal niet eenvoudig zijn.

ECHT GEBEURDi
• Van der Stee over het kabinet-De Jong: "De lucht- en v;aterverontreiniging is aan

gepast, ik aangepakt".
0 Geertsema: "Gelooft u dat nu zelf?"
Van Hierlo: "Ja. Dat komt vjel meer voor in onze kringen".

HET OHTi.;EnP BELEIDSPLAN 1971 - '75 
PENSIOENVOORZIENING VOOR ALLEN

door F- Jansen.
In Peperbek van Sept. 1970 is vermeld, dat rapport is uitgebracht door de soc. 
-econ, werkgroep over pensioenvoorziening, terwijl elders in datzélfde blad terzake 
een informatief artikel is opgenomen van G. Nooteboom, een van de voornaamste mede
werkers .
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■ iet rapviort is van juni 1970 en bevat de werkresultaten, die geleid hebben tot o.m. 
in het beleidsplan (hoofdstuk IV) de punten h.6 a en k.6 b: het congres zal over 
deze alternatieven beslissen. De vraagstelling gaat echter niet op, omdat de gevolg
de gedac'!tengang niet juist is. Ter verduidelijking het volgende.
Er zijn drie soorten uitkeringen:
a oijfervast of nominaal gelijkblijvend; dat zijn de gebruikelijke lijfrenten waar

bij de de inflatie-gevolgen geheel t.l.v. de premiebetaler, tevens ontvanger van 
de uitkeringen komt;

b aardevast of in koopkracht geli jlcbli jvend; dat is wanneer premies en uitkeringen 
worden geindexeord en gesteld op bedragen, alsof in alle jaren van sparen en uit
keringen de gulden dezelfde waarde (d.iv.z. kooplcracht) had;

0 welvaartsvast is, wanneer de uitkeringen boven de waardevastheid, nog verhoogd 
worden met een extra-toeslag wegens ■Productiviteitsverbetering, d.w.z. dat de 
productie per werker is gestegen door efficiënter werkmethoden.
In dit geval volgen de uitkeringen de loonindex.

Dan zijn da.arvoor tv;ee soorten van financiering:
1 het kapitaaldekl'.ing of f ondsenstelsel; daarbij worden premies betaald en op de 

daarmee op te sparen fondsen (incl. renten) worden de uitkeringen betaald, en als 
de gulden gelijk blijft in waarde (= ''oopkracht) - zoals het behoort - of de 
premies en uitkeringen geindexeerd worden alsof de gulden gelijk is gebleven - 
wat praktisch kan - dan hebben we de aangewezen financiering voor geval b 
(vjaardevast) ;

II het omslagstelsel, waarbij geen premies worden betaald doch bijdragen worden ge
heven (van vjerkenden), die in dezelfde periode worden doorgegeven aan anderen 
(bejaarden) zoals A.O.U'. e.d. <fitkeringen. Dit is de aangewezen financiering van 
geval £, daarbij wordt niets belegd en dus geen fonds gevormd.
Met een iirprincipe gelijk blijvend percentage voor bijdragen blijven de uitkeringen 
welvaartsvast.

Terugkerend naar Hoofdstuk IV van het Beleidsplan zien we in de punten 9,5 en 9.6 a 
(of 9.6 b) een basisuitkering voor een ieder van een gelijk bedrag (verbeterde A.O.W.) 
gefinancierd met omslagstelsel en vjelvaartsvast en daarboven .... een aanvullend 
pensioen met uitkeringen, verbonden aan eigen gespaard loon met fondsvorming inclusief 
renteopbrengsten.Dan kan men kiezen uit 3 beheersoombinaties, die alle ongeveer hetzelfde resultaat 
revende spaarsonmien blijven nominaal, niet ge-indexeerd maar geven een hoge rente (tegen
woordig minstens 8%);
ofwel de spaarsommen iMorden waardevast geïndexeerd met een geringe ~ente (zeg 9% 
inflatiecorrectie + 9/Ó "ente = 8&) ;ofwel de spaarsomriien worden welvaartsvast geindexeerd zonder rentevergoeding (zeg 
9/9 inflatievergoeding + vergoeding productiviteitsverbetering = "Iweer 8%). 
Uiteraard moeten in alle drie gevallen (ongeveer dezelfde) beheerskosten in rekening 
worden gebracht maar dat heeft geen invloed op ongeveer gelijke eindresultaten.
Daarom is een stemming van het congres hierover van weinig werkelijke betekenis.
Om tijd te winnen voor belangrijker zaken zou voorgesteld kunnen worden, dat de 
aantewijzen overheidsinstelling voor waardevaste indexatie - een uitstekende 
garantie tegen uitbuiting - controle uitoefent op de nodige rentetoerekeningen t.a.v, 
de nominale spaarinleg op basis van inflatievergoeding + productieverbetering, bv. 
aan de hand van 5 of 10 jaren voortschrijdende gemiddeldén.
Veel belangrijker is, dat het congres zich dient uit te spreken over een principiële 
grond.slag, die ook door Nooteboom wordt genoemd in zijn ajrtikel in Peperbek van 
Sept. '?0.
De voorgestelde pensioenvoorziening verwerpt - zij het impliciet - de bestaande 
pensioennorm (voor ambtenaren) van 7051 van het eindsalaris, die ook min of meer van
zelfsprekend door anderen als norm voor de komende algemene pensioenvoorziening 
wordt aanvaard. De voorgestelde koppeling van de uitkeringen aan betaalde premies 
is natuurlijk veel rechtvaardiger maar beseft het congres ,ket loslaten van de 70% 
norm als richtlijn van D'66 en stemt het daaraee in? Bovendien betekent de nieuwe 
pensioenvoorziening een stevige, verplichte spaarprernie, die met de bijdragen voor 
A.O.W, e.d. wel 20% tot 30% van het bruto besteedbare loon kan oplopen, zodat het 
netto“besteedbare loon niet zoals tot nog toe ieder jaar hoger, maar nu lager zal 
uitkomen dan het jaar daarvoor, d.w.z, een bezuiniging op lopende uitgaven ten gunste 
van latere ouderdomsuitkeringen. D^t -is prachtig voor inflatiebestrijding en ook 
heeft men er later voordeel van maar toch zal dit resultaat door de grote, massa 
(kiezers) niet juichend ontvangen worden.
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Persoonlijk en als lid van de werkgroep acht ik dit juist en in het algemeen be
lang, maar beseft het congres deze situatie en stemt het ermee in? Dit tweetal 
vragen dient tezamen aan het congres ter beoordeling worden voorgelegd, inplaats van 
een beslissing te vragen over het gestelde alternatief.,
Dan is er nog een kwestie die indirect met deze zaak verbonden is. Plet maakt voor 
de pensioenfinanciering niet uit, of feij waardevaste indexering een deel als in- 
flatievergoeding en anderdeels een matige rente wordt toegerekehd of wel een hege 
rente inplaats van de twee genoemde factoren wordt toegerekend. Dat komt, omdat het 
beheer wordt gevoerd door een (overheids) instelling (zonder winstoogmerk) en 
inflatievergoeding uooh rente primaire winsten zijn.
Bij de persoonlijke situatie blijkt duidelijk dat inflatie, diefstal is omdat in de 
hoge rentevergoeding een stuk inflatievergoediug, vergoeding van vermogensverlies 
is begrepen, terwijl de aflossiugi,en) van üe leiiiug in minderwaardige guldens 
schiedt en fiscaal de hele "rente" wordt belast. Het is eenvoudig een zaak van recht, 
dat in het maatschappelijk verkeer X en ook fiscaal) van alle rente eerst de inflatie- 
quote geelimineerd wordt als vergoeding van vermogensverlies volgens indexatie op 
waardevastheid en alleen de rest van de "rente" als werkelijke interest (opbrengst 
van kapitaal) in aanmerking te nemen; de aflossingen moeten geïndexeerd op waardevaste basis worden terugbetaald.
Zo ook behoren lonen e.a. zonder speciale overeenkomst op een waardevaste basis te 
worden gesteld en vervolgens kan, uitgaande van die basis onderhandeld worden over 
de reeele verhoging (ev. verlaging) van de lonen overeenkomstig de te verwachten 
economische ontwikkeling en de productiviteitsverbètering.
Geheel in'de lijn van de voorgestelde pensioenfinanciering kan D'66 het standpunt 
innemen, dat bij afvjikkeling van alle financieele verhoudingen op langere termijn 
(leningen, verzekeringen,;lonen) eerst wordt herrekend op waardevastheid om ver
volgens op die basis de werkelijke rente, fiscale verplichtingen, reeële loonver- 
anderingen e.a. te bepalen.
Mijn verzoek is, deze stelling aan het congres voor te leggen ter beoordeling en 
beslissing.

KANDIDAATSÏELLIlPG TWEiDE KAMER: NEUS DICHT-MOND OPEN-SLIKKENl
Het voorleggen van alternatieven is uit den boze; het is geen methode om tot een 
betere keuze te komen, nee, het duidt op ruzie.
Zal dit het nieuwe credo van D'66 worden? Als het aan het HB ligt wel, zie het ant
woord van het HB op de open brief van de reglementenoommissie in de vorige Peperbek.
De PC denkt daar nog steeds anders over. Zij rekende het zich niet tot haar taak de 
beslissingsbevoegdheid van de ALV over "een zo belangrijke zaak als de kandidaat
stelling voor de tweede kamer" (citaat uit antwoord HB) naar zich toe te trekken.
De PC heeft daarom aan het april congres zes vraagpunten voorgelegd (en geen'heven 
min of meer uitgewerkte voorstellen") met de bedoeling de door de ALV gekozen alter
natieven in reglementen uit te werken. Ons was door het HB medegedeeld dat de uitge
werkte voorstellen op een congres in september aan de orde zouden kometi. Dat de 
vraagpunten in april niet in behandeling kwamen viae het gevolg van het opzetten van 
de congres agenda, en dat geschiedde op uitdrukkelijk en zeer dringend verzoek van 
de voorzitter van het HBl
Na het discussiecongres in mei bereidde de PC zich voor op de ALV in september, 
vernam bij toeval dat deze ALV verschoven was naar november en las vervolgens be
gin september in "Het Stuk 29 Augustus 1970" (u weet wel, dat zolangzamerhand zeer 
bekendh geheime stuk) dat er pas in december een congres zou zijn. Dit congres zou 
in de gedachtengang van het HB niet alleen de procedure maar meteen ook de defini
tieve kandidatenlijst moeten vaststellen, wat betekende dat de voorverkiezingen al 
eerder moesten plaatsvinden.
Tegen deze gang van zaken en tegen verschillende onderdelen van de door het HB ont
worpen regeling is van verschillende kanten geprotesteerd.
Het'HB door haar eigen congresplanning in moeilijliheden gebracht reageert dat nu 
al door het - volstrekt ten onrechte - suggereren van onderlinge onenigheid binnen 
de PC (zie laatste alinea antwoord HB) . Het op deze wijze' in discr.ediet brengen_van 
een commissie om zo de weg vrij te raa.ken voor het doorvoeren van de eigen voorstellen 
is wel het meest kwalijke in het antwoord van het HB op de orjen brief van de PC.
Voor de goede orde: het commissielid De Goederen is namens de PC op een HB en een 
DB vergadering aanwezig geweest om te proberen te redden wat er misschien nog te 
redden viel.
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Rest nog te vernielden dat het HB-antwoord geheel voorbij gaat aan die punten dieaanleiding waren voor de HC oia een open brief te schrijven:
a. opzet van de vojrverkiezingen op zo'n manier dat de ALV geen vrije keuze meer ge

laten wordt tussen verschillende in met gekozen alternatieven voor de tvieede fase 
van de kandidaatstelling, dus een regeling in strijd met de peilingen van het discussiecongres' van mei te Haarlem;

b. het voornemen van het HB om - in strijd met de geest van het huishoudelijk 
reglement - geen stembiljet aan alle leden en aanhangers te sturen, doch het stem
recht te beperken tot diegenen die op een presentatievergadering aanwezig z,ijn, 
waarvan er bovendien maar een per provincie gehouden zal worden;

c. de positie van de kandidaten die door de HB regeling gedwongen worden om en rnasse 
tus:-.en 1 en 12 december door het hele land 11 presentatievergaderingen af te hollai 
waar ze bovendien niet allemaal de tijd en het geld voor zullen hebben.

Maar u heeft al eerder in Peperbek gelezen: "Geen feiten tegen feiten, geen argumenten
tegen argumenten, doch (dis)kwalificaties mogen redelijkervvijE
Lust er nog iemand pap?

De reglenientencommissie

worden verwacht".

CITAAT (aan het hoofdbestuur opgedragen)
"Orde is het doel van elke vergaderine en de voorwaarde zonder welke zij niet diuir- zaarn kan bestaan.

Orde is de zenuw van de staat, zoals zij het van elke onderneming en van elk ge
zin is: maar orde is niet altijd rust en bestaat niet alleen in het waken te-jen op
stand en tegen gewelddadige aanranding van personen of goederen.

Orde is, niet alleen te zorgen dat de voorschriften, welige men wil nageleofd 
hebben, door het gezag in zekere regelmatige vorm worcen gegoten, en, voordat zij 
werken mogen, openbaar bekend worden gemankt; orde bevat meer in zich.

Om orde te hebben, behoort elk gezag, hoedanig en waarover het ook zij ingesteld, 
zijn zending wèl te begrijpen; het behoort wèl in te prenten tot welke einden het be
staat om zich daarvan een kring te vormen, die het niet dan bij overmacht mag over
schrijden: het behoort zich telkens af te vragen of zijn inzichten en hetgeen van het
zelfde wordt geelst, wel lig .‘en bianen .’e palen, «elke zijn vjerkkring afbakenen.

Om orde te hebben, behoort men steeds gedachtig te zijn dat de bewoners van een 
land een gouvernement hebbep; maar dat geen gouvernement, zelfs niet de alleen- 
heersing, eigenaar van het land of van de bewoners ‘is".
Mr. Dirk Donker Curtius: "Orde" (pag. 9)

DB VVD IS HBT TOCH OOK NIÏÏT
door A.R. van der Barg.

De vorige raâ nd kwam er op het secretariaat van D'ó6 een bedankje binen. Dat ge
beurt natuurlijk vjel eens meer. Ma.ar ditmaal was het van iemand, wiens naara voor
komt bij de 37 ondertekenaars van het Appèl. Nog sterker: tot aan zijn opzegging 
maakte hij deel uit van het hoofdbestuur van D'66. Zijn naam is P-ieter Fetter. In 
een brief van drieëneenhalve bladzijde heeft hij zijn motieven uiteengezet. De directe 
aanleiding was het voorstel van het hoofdbestuur om te gaan praten met Pvdn en KVP, 
maar de oorzaak lag dieper. Fetter komt uit een vrijzinnig-democratisch gezin. Zelf 
j_3 hij jarenlang lid geweest van de VVD. Toen hij in 1966 overstapte naar D o6, 
hoopte hij dat dit "een moderne en frisse liberale partij, naast en in overleg met 
de WD" zou zijn. Hij heeft dat niet gevonden en schrijft het toe aan de mensen in 
D'66 "die tijdens hun ..igen leven de worsteling tegen de macht van hun leefmilieu 
en van hun kerk hebben beleefd en die in vele opzichten, geestelijk zowel als 
stoffelijk, nog midden in hun eigen vrijheidsstrijd zitten" en voor wie het "bij
zonder moeilijk is een helder beeld te Icrijgen van hetgeen vrijheid in feite is »
Na uiteengezet te hebben wat hij onder vrijheid verstaat (o.a. een stuk zorgeloos
heid en argeloosheid en het genieten van de mensen on je heen), schrijft hij deze 
opvallende laasage: "D'66 zet zich af tegen de W D , bestempelt deze partij voort^ 
durend tot de meest conservatieve partij en drukt daardoor vele liberalen, die nu 
eenmaal in onze maatschappij op talloze knooppunten zitten, hetzij in het bedrijfs
leven, hetzij bij de Overheid, in een hoek, waar ze niet moeten zitten.
In plaats van, dat D'66 voeling heeft met die mensen, die qua opleiding en iiiilieu 
dikwijls dezelfde achtergrond hebben en die qua invloed veel te betekenen hebben en 
zullen blijven hebben, toont D'66 zich ook hier afkerig van de maatschapoij en opereert vanuit een kinderlijk.wereldbeeld, waarin alle mensen iets meer bovenop
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de maatschappèlijke ladder boze en slechte mannen zijn, en alle mensen iets lager 
op die ladder, brave lieden, die de ware democratische gedachten hebben".
Bij het lezen van deze passage en van de daaraan voorafgaande over vrijheid schoot 
mij een uitlating van Van Hiel te binnen, die hij deed op een bijeenkomst van de 
VVD: "De leden van de W D  zijn over het alg.emeen mensen die tevreden zijn met hun 
lot". Om compleet te zijn, had hij daar natuurlijk aan moeten toevoegen: "en die 
zich weinig bekommeren over het slechtere lot van anderen". Maar ook zonder deze 
toevoeging was Van Riels opmerking trefzeker. Fetter bevestigt dat in feite. Je 
móet voeling heüden me.t:'die' mansen'die qua opleiding en milieu dezelfde achtergrond 
hebben en die qua invloed veel te betekenen hebben. Als dat lukt en als je erin 
slaagt, dank zij dit milieu, om zelf ook de nodige invloed te krijgen, dan kan 
vrijheid voor je betekenen: "een beetje gelukkig zijn, een beetje genieten van de 
dingen om je heen, genieten van de mensen om je heen, met al hun gekke, dwaze en 
fijne eigenschappen".
Als ik het goed begrijp stelt Fetter zich D '66 voor als een partij van mensen met 
hO'^rsj opleiding en uit "goed" milieu, onttrokken aan de kaste der WD-ers, en 
opererend binnen deze kaste, met het doel de W D  wat op te juinen. Hij is teleurge
steld omdat deze mensen hun kaste en hun milieu blijken te verloochenen. Het is hem 
ïn deze vierjaar blijkbaar ontgaan dat de aanhangers van D '6 6 afkomstig zijn uit 
alXë sociale lagen en uit alle godsdienstige zuilen. Het is hem eveneens ontgaan 
dat deze mensen nu juist niet meer denken in termen van milieu, sociale klasse en 
zuilen, eenvoudig omdat ze dat'niet relevant vinden voor de toekomstige ontwikkeling 
-v-as-̂ otize samenleving,
In Peperbek is betreklcelijk weinig aandacht besteed aan de WD, hoewel het de op een 
na grootste politieke partij is (de KVP telt natuurlijk niet als zodanig mee). Dat 
komt waarschijnlijk omdat de W D  meer een toestand dan een beweging is. Met de ARP 
en de EVP heeft de W D  gemeen dat het nog steeds een duidelijke zuilenpartij is.
Zelf willen ze daar niet van horen, maar Fetter is zo vriendelijk geweest dat nog 
eens te bevestigen. Dat ze geen zuil willen zijn, is ook begrijpelijk. Ze zitten 
"op talloze knooppunten" en hebben "qua invloed veel te betekenen". Op zo'n knoop
punt gezéten heb je er uiteraard geen behoefte aan nadrukkelijk als knooppuntzitter 
te boek te staan. Een nuchter vaststelbaar feit is echter dat van de welgestelden 
meer dah'dé helft zijn stem op de W D  uitbrengt, terwijl dit onder de arbeiders 
slechts een te verwaarlozen percentage is. Dit in hoge mate aan het inkomen gekoppeld 
zijn heeft de W D  slechts met de CPN gemeen. Merkwaardig is daarbij dat in de hoogste 
welstandsklasse andere factoren, zoals kerkgenootschap, slechts een ondergeschikte 
rol spelen bij de politieke keuzebepaling.
Dit strikt aan een maatschappelijke klasse gebonden zijn roept tegen de achtergrond 
Van een liberale herkomst een merkwaardige conflictsituatie op, Het liberalisme 
dateert uit de tijd dat de aanhangers ervan nog niet op talloze knooppunten zaten, 
maar wel van plan waren deze punten te gaan bezetten. Zij kraakten de knooppunten, 
zouden we tegenwoordig zeggen. Om dat doel te bereiken, moesten ze bepaalde vrij
heidsrechten veroveren op vorst, adel en geestelijkheid. Dat doel is al anderhalve 
eeuw geleden bereikt, de toen noodzakelijke, maar nu eigenlijk overbodig geworden 
heilsleer van het liberalisme, is echter voort te blijven leven, ook binnen de VVD. 
Hoewel de getalssterkte van deze liberalen binnen de W D  niet bekend is, mogen we 
aannemen dat ze tot de politiek meest actieve leden behoren, en daarom relatief 
sterk vertegenwoordigd zijn onder de bestuurderen en volksvertegenwoordigers.
T.o.V. de ztvijgende meerderheid van de partij zijn ze echter een te verwaarlozen 
minderheid. Wie hiervan niet overtuigd is, bezoeke slechts afdelingsbijeenkomsten 
van de W D  en vooral de borrel daarna. Die meerderheid is doodgewoon oonservatief 
en wordt slechts door één motief tot het lidmaatschap bewogen: houden wat je hebt. 
Hardop zeg je dan: de vrijheid handhaven, want dat betekent een beetje gelukkig 
zijn en genieten van de dingen om je heen.
Deze merkwaardige mengeling van liberalisme en conservatisme geeft de W D  iets on
berekenbaars. Geertsema als liberaal vecht voor de gelijkstelling van homofielen en 
andere minderheidsgroepen in onze samenleving, maar Geertsema als conservatief 
roept om censuur na de uitzending van "Zo is het toevallig ook nog 's een keer".
De W D  doet als enige partij niet mee raet het gesjacher over de omroepbuit, maar 
toont zich zeer verontwaardigd over mensen die hun vacantie gekleed op de Dam door
brengen, in plaats van, zoals het hoort, in badpak aa.n het strand van Torremolinos.
De W D  verzet zich als enige partij tegen een discriminerende begrafeniswet, maar 
een 'WD-minister bedenkt een uiterst bedillende woonwagenwet. De W D  streeft op
recht naar democratisering van het onderwijs, maar ze stelt in feite wel de eis dat 
dit gepaard moet gaan met conditionering van de jeugd voor de Huidige maatschappij. 
Soaimige WD-ers vinden het regime in Zuid-Afrika alle elementen bevatten die het 
vanuit liberaal gezichtspunt verwerpelijk malten, maar andere WD-ers vinden dat de 
regering daar een krachtige dam opwerpt tegen de overrompeling door negers en ander 
gepeupel, en dat daarom Nederland veel ivapens moet leveren aan dat land.

- 15



Op sociaal-economisch terrein is de positie van de VVD minder gecompliceerd»
Liberalen en conservatieven kunnen elkaar vinden op het punt van een getemperd vrij 
spel van maatschappelijke krachten» Hierbij gaat men er uiteraard van uit dat die 
krachten in goede handen zijn. Men verwarre dit niet met vrije concurrentie, want 
het vrije spel laat uitdrukl elijk de mogelijPdieid open dat een aantal van die 
krachten een kongsi vormen, ViJaardoor zij alle fiches in handen krijgen. Dit geloof 
in de eigen heilsleer is veel onwankelbaarder dan dat van de socialisten in hun heils. 
leer. De W D  heeft het wat dat betreft ook veel gemakkelijker. Men behoeft immers 
slechts de bestaande toestand zo veel mogelijk te handhaven. Onvermijdelijke nieuwe 
ontwikkelingen behoeven slechts te worden afgeremd. Deze onaantastbare positie 
maakt de W D  aantrekkelijk voor al diegenen die met een zich veranderende samènlèving 
alleen maar wat te verliezen hebben, en niet te vergeten voor al diegenen die in 
zulk een positie hopen te komen. Dit laatste verklaart waarom de VVD altijd een 
betrekkelijk'grote aanhang (onder studenten circa 20%) pnder de jongeren heeft, voor 
zover deze middelbaar en hoger onderwijs volgen.
Als partij die uitdrukkelijk nieuwe structuren in onze samenleving wil scheppen, los 
van allerlei hobbies en dwars door allerlei rangen en standen heen, heeft D'66 dan 
ook niets te verwachten van samenv.erking met de VVD. Op maatschappelijk terrein en 
gedeeltelijk op het terrein van vrijheidsrechten zullen ze diametraal tegenover 
elkaar staan. De W D  is integendeel van alle "oude" partijen het toonbeeld van onver
anderlijkheid. Terwijl in die andere partijen sinds de komst van D'66 van alles in 
beweging is geraakt, staan W D  en SGP stil als betonnen palen in de branding. Dat is 
dan misschien toch nog een nuttige functie van de W D . Ze kan dienst doen als nul
punt van meting, aan de hand waarvan men zijn eigen positie kan bepalen.

BSKENDMAKING
Daar de omzet van onzer Goede Zaak beneden de - terecht hooggespannen - 
verwachtingen van onze aandeelhouders is gebleven, is besloten tot 
liauicatie over te gaan.
Reeds nu willen wij geïnteresseerden attent maken op onze grote

O P E E F F I N G S ï ï I T V B R K O O P i

die binnen afzienbare tijd, na verkrijging van de wettelijke vereiste toe
stemming, zal worden gehouden. De juiste datum waarop de verkoop begint 
zal nog nader worden bekend gemaakt.
Intussen vestigen wij alvast uw aandacht op de volgende eirtikelen die 
wij in het bijzonder aanbevelen:

schrijfbureaus, schrijf- en stencilmachines; 
voto-meter (zeer geschikt voor b.v. pol. partij) 
partij bijlen (scherpe, zowel als botte) 
diverse geheime stukken (voor connoisseurs) 
partij breekijzers (z.g.a.n.) 
dart-board met darts
grote en kleine Bonzen (w.o. met "Ie uur-keur") 
oordopjes; slaappillen, pep-pillen;
enkele tonnen druk- en stencilwerk (sreschikt voor' b.v. amateurtoneel) ; 
diverse zitmeubelen (alle enkele stuks van o.m. 150-delige, 8 3-delige,

^5-delige e.a. stellen) 
een aantal zgn "Appèls"

Beloofd aanbevelend. DE GOEDE ZAAK

Keizersgracht 567, Amsterdam.

(Uit: "De Democraat", 29 april 1971)

DAGBOEK VAil EED ZUID ' HOLLAITOS STAÏEÏILID

Hijnpoorthaven
Om u geheugen even op te frissen. Hijnpoorthaven is de naara voor een aanteleggen 
haven op de noordelijke oever van de Nieuwe V/aterweg, tussen Maassluis en Hoek 
van Holland.
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Deze haven moet onderdak verlenen aan de veerboot Hoek van Holland-Harwich, het rij 
op-rij af verkeer en de belangrijliste, het containervervoer.
Om een sluitende exploitatieopzet te verkrijgen moest de haven een oppervlakte 
krijgen van 4-65 ha», netto opleverend 260 ha. terrein.
Bij deze grootte was het onmog'èlijk deze haven te realiseren op het grondgebied van 
Rijnmond. Medewerking van de gemeente Naaldwijk was noodzakelijk om de haven snel 
te realiseren. Deze gemeente weigerde echter mee te werken zodat Provinciale Staten 
eraan te pas moesten komen.
Op grond van een door de provincie opgestelde nota, waarin een schatting gemaakt 
is van de omvang van het containervervoer en de mogelijkheden in de bestaande 
havens, varen Provinciale Staten niet bereid medewerking te verlenen aan een wijziging 
van het streekplan Westland.
De provinciale nota onderschat echter de snelheid waarmee het stukgoedvervoer om— 
schakelt op containers, hetgeen nu 3 jaar later ook door de Provincie wordt toege— 
geven. Bovendien is het aantal ligplaatsen voor containerschepen op de zuidelijke 
oever aanmerkelijk kleiner dan de 20 door de Provincie opgegeven. Voor verzilting 
door zoute kwel hoeft men ook niet bang te zijn zolang de haven niet dieper wordt 
uitgegraven dan de toegestane -12,65 m N.A.P.
In feite bestaan er vjeinig bezwaren tegen deze haven, maar vreest men voor industrie
vestiging rond de haven op de noordelijke oever van de Nieuwe Vfeterweg.
Ons programma is op dit punt dan óok duidelijk; wèl een haven, maar industrievrij.

Op 3 juli heeft de minister van Ruimtelijke Ordening dan ook op verzoek van Rotter
dam, een aanwijzing gegeven het streekplan Westland te wijzigen ten gunste van een 
containerhaven en deze aanwijzing door te geven aan de gemeente Naaldwijk. Verder is 
■’n de aanwijzing opgenomen dat in de onmiddelijke nabijheid van de haven geen 
industriële ontwikkelingen mogen worden toegelaten en uit overwegingen van milieu
hygiëne tot het havencomplex een passende groenstreek moet worden gerekend tussen de 
woonbebouwing van Maassluis en Maasdijk en de haven. Deze laatste volzin geeft nu 
Gedeputeerde Staten de mogelijlcheid twee vliegen in éénklap te slaan.
Wat is namelijk het geval? In '6 7 hadden de Min. van RO en de Rotterdamse Golfclub 
toestemming verleend een golfbaan aan te leggen in het Steelduynse Bos. Hierdoor zou 
de ^5 ha. oud duinbos verloren gaan voor de algemene recreatie. Als troostprijs 
kreeg men drie picknickplaatsen. De regelmatige bezoeker, onbekend'met deze gang van 
Zaken, bemerkte pas dat het bos gesloten ging worden doordat de uitgereikte jaar
kaarten slechts geldig waren tot 1 juli 1 9 7 0.
Een inderhaast opgerichte werkgroep Steelduynse Bos heeft toen vrij stevig aan de 
bel getrokken,tegen deze gang van zaken. Ook vele D'66-ers zijn hierin actief.
Denk maar aan het kort geding waar Haneltroot mee gedreigd heeft.
Om nog te redden wat er te redden valt heeft de Provincie nu de groenstreek uitge
breid op zo'n wijze dat de golfclub een terrein naast Steelduyn kan worden aange
boden, voorzien van heuveltjes te maken met de grond uit de aan te leggen haven.
Daar een groene streep op het streekplan nog niets zegt over het tijdstip van aan
leg en de golfclub haast heeft.moet, om zekerheid te hebben dat aanleg werkelijk 
plaatsvindt de financiering van het plan rond zijn.
Een aanwijzing nu, kan op twee manieren worden opgevolgd: langzaam of snel.
Langzaam wil zeggen: eerst het streekplan wijzigen en daarna de gemeente Naaldwijk 
opdragen het bestemraingsplan te wijzigen. Snel indien beide procedures gelijktijdig 
Verlopen.
Voordeel van deze snelle procedure hebben uiteraard Rotterdam en de Minister van 
Ruimtelijke Ordening (om zijn gezicht niet te verliezen, als over k- jaar blijkt dat 
de haven niet nodig is omdat het containervervoer naar Antwerpen is uitgeweken).
De besprekingen zijn zover gevorderd dat: B & W van Rotterdam met veel slagen om de 
arm overigens bereid zijn voor I5' mlljoèh'deel te nemen ih de kosten van het groen. 
Rijnmond stemt geheel met het plan in, maar maakt van wege zijn financiële status 
een voorbehoud ten aanzien van financiële deelneming.
Naaldwijk blijft gekant tegen de havenplannen en behoudt zich het recht voor tegen 
de aanvjljzing in beroep te gaan bij de Kroon.
Golfclub wil voor 1 januari 1971 contractueel vastgelegd zien dat de huur van de 
golfbaan in Kralingen niet wordt opgezegd. En tevens de opleveringstermijn van de 
nieuwe golfbaan in dit contract is vastgelegd.
Het Hoogheemraadschap van Delfland wil op korte termijn zekerheid omtrent de finan
ciering en de fasering van twee zoetwaterkanelen Maarsen-Bodegraven en Waddinxveen- 
Vcorburg, (Het Hoogheemraadschap kan op grond van een keur de plannen 5 jaar tegep 
houden)
Het Rijk De staatssecretaris van C.R.M. heeft utoegezegd voor in het recreatie
schap te viillen deelnemen (ca. 20 miljoen). Echter dienen deze gelden gnttrokken 
te worden aan reeds bestaande recreatieschappen in Zuid-Holland, daar de staats
secretaris niet bereid was zijn budget voor Zuid-Holland met dit bedrag te verhogen.
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Wat op valt bij deze hele procedure:
1. De provincie een recreatie beleid kan uitwerken en vastleggen in streekplannen 

maar doordat de financiële middelen ontbreken, alleen door middel van een ruil
handel in bevoegdheden en termijnen de realisering kan afdwingen.

2. Door. deze ruilhandel de aangeboden objekten, zoals ae twee zoetwaterkanalen, niet 
meer objektief beoordeeld kunnen worden.

3» De Hijnmondwet zo veranderd moet worden dat een duidelijk regionale taak als 
recreatie door dit orgaan ook daadwerkelijk behartigd kan worden.
De termijnen die de verschillende instanties kunnen traineren zeer uiteen lopen 
(5 jaar Hoogheemraadschap en 1 jaar Naaldwijk).

Provinciaal

R E A K l ’ I E S  R E A K T I E S  R E A K T I E S  R E A K T I E S  R E A K T I E
IDEE VOOR EEN VERBETERDE VERENIGDE NATIES
Heel graag wil ik inhaken op het stuk van de heer D. Bark in PEPERBEK van oktober 
1970: Hoe verenigd zijn de naties?
Het is mijn vaste overtuiging, dat een Instituut dat 23 jaar onveranderd heeft be
staan nodig aan vernieuwing toe is. Geen enkel groot lichaam kan in deze tijd onge
wijzigd blijven en dat geldt evenzeer voor de Verenigde Naties. Mocht men 25 jaar 
geleden gedacht en verwacht hebben, dat deze Verenigde Naties de mensen zouden 
inspif ereia,', het is nu wel duidelijk, dat practisch niemand meer wild-enthousiast 
raakt bij het noemen van deze naam. Integendeel. Hoe '"omt dat? In feite is dit 
lichaam opgericht om de oorlogen te voorkomen, te helpen oplossen, dus een soort 
militair bemiddelingsbureau. Als zodanig heeft >>et inderdaad waarde gehad, terwijl 
de grote fout natuurlijk blijft, dat het geen macht of leger achter zich heeft. Nu 
kan niemand uitmaken in hoeverre de dreiging van de Bom en in hoeverre <’e bemiddeling 
van de Verenigde Naties gemaakt hebben dat de oorlogen, zo in het geheel niet uit- 
"■estorven, dan toch beperkt zijn gebleven.
De kardinale fout is echter, dat de instituten die later zijn o-^gericht en die een 
positief doel dienen (in tegenstelling tot het militair altijd dubieuze doel van 
twisten over land beslechten) in de schaduw van deze Verenigde Naties blijven staan, 
inplaats van dat zij langzamerhand op het Eerste Plan komen te staan. Wij noemen:
de FAO, de UNESCO, de IvBRELDBAI'fK, de ÜNRRA, de NOVIB ̂ kortom, al die instituten, die
gereld bezig zijn de situatie op de wereld en in de onderontwikkelde landen te ver
beteren.Het zou niet gek zijn naast de Verenigde N*̂ ties een SAMEN'WERKEÏIDE NATIES te stichten, 
een Coöperatieve Naties en dan liefst in een der onderontwikl-elde landen, laten wij 
zeggen Brazilië of India. Hier zou het punt moeten zijn, waarnaar iedereen en alle 
landen met hoop uit kunnen kijken, hetzij fiancieel, hetzij anderszins. Ook kunnen 
daar dan alle mensen, alle volken, alle bedrijven geld insteken, wat nu nog niet 
mogelijk is. Vv'ij kunnen een voorbeeld nemen aa.n F.vV. Raiffeissen, die het geniale 
idee heeft gehad in de vorige eeuw in. de Europese landen Coöperaties te stichten, om
dat de afstand arm-rijk te groot was. Beiden waren hiermede gediend en zij hebben 
zichzelf laten ontploffen om een aardig woord van D'66 te gebruiken.
Het is geprobeerd in de ond.erontv.'ikleelde gebieden Coöperaties te stichten, maar met 
de tegenstelling arm-rijk heeft dat geen zin. Op'.internationaal niveau zou dat echter 
zeer zeker zin hebben. Het zou bovendien de nu nog algemeen heersende afhankelijk
heid van de arme landen ac.n bepa-'lde rijke landen langzaara doen verdrvijnen. Want 
nietwaar: als er een dergelijk instituut was gevjeest ten tijde dat Nasser de 
Assoeandam wilde bouwen, dan zou hij zich daartoe hebben kunnen wenden en er zou 
niet meer een soort koloniale verhouding tussen Ep;ypte on .Uusland zijn ontstaan. 
Hetzelfde is net zo goed het geval met Nederland en Indonesië en noemt U verder maar 
op.De werkelijke onafhankelijlrheid van de kleine staten zou erdoor bevorderd worden, 
terwijl het zeer aan te bevelen zou zijn zo’n lichaam, dat minstens zo goed ge
ïnstalleerd moet worden als het Gebou'w van de Verenigde Naties in Amerika, daar nu 
eens niet moet worden gevestigd. De positieve ki-achten moeten eindelijk tegenover 
de negatieve de overhand nemen en de mens moet weer worden geïnspireerd.
Van de Verenigde N-.ties gaat generlei inspiratie meer uit. Het heeft goed werk ge
daan, maar de tijd gaat te snel om hier lang bij te blijven stilstaan.
Het is algemeen bekend, dat verbeterde l e v e n s o r A s ta n d ig h e d e n  de beste oorlogsbe- 
strijding vormen,V'Jaarom zouden wij dan ook eens niet nieuvje Nobelprijzen uit gaan loven?



Die koning, die heerser, die president, die het meeste in een j=ar voor de be
vordering van de verheffing van zijn volk heeft gedaan verdient zeker zo'n prijs ook. 
Het kan een stimulans zijn in de zo klein gev;orden wereld, waarvoor heersers zeker 
gevoelig zijn.
Georg Friedmann stelt in zijn boek: "The end of the Jewish People?" dat het helemaal 
niet zo nodig is, dat er steeds grotere machten op de wereld gevormd worden. Zeker, 
het is nodig geweest in een bepaalde ontwikkeling, voor het evenwicht. Maar wij zijn 
dat punt van evenwicht in feite reeds genaderd, wellicht reeds gepasseerd. Het is 
geen vaststaand feit, dat kleine staten niet kunnen bestaan, dat nationalisme on
vermijdelijk tot oorlog moet voeren. Hij geeft als voorbeeld Israël en Zwitserland, 
die zich hoe dan ook, op wat voor manier, redden. Reeds zijn er overal tekenen, die 
er op wijzen dat grote machten uiteen kunnen gaan vallen in kleinere staten, waar een 
bepaalde levenswijze heerst. Zo goed als het nodig is gev/eest de krachten te bundelen, 
zo goed kan het mogelijk zijn, deze weer te ontbinden. Verschillende leefwijzen, 
zoals in Engeland al heel sterk naar voren komt: Ierland, Schotland, ï'/ales, het 
blijven aparte staatjes in de staat. En dat kan in alle landen een grote vlucht gaan nemen’.
Wanneer er dan een centraal punt op de wereld is, waar de problemen onder ogen 
kunnen worden gezien, dam staat niets diergelijke staatjes en hun nationalisme in de 
weg. Reeds zien wij dat de steden zich ook langzamerhand delen in viijken, die beter 
bewoonbaar zijn dan grote enorme conglomeraties. O-'k al zullen deze staten en staat
jes op bepaalde punten zeker samen moeten doen, aan de andere kant vjillen zij, terecht, 
hun eigen typische leefvjijze en sfeer behouden.
Ook C. Northoote Parkinson ziet geen heil in de Smeltkroes van Volken. In Amerika 
zelfs ziet TJ altijd nog de groepen mensen apart blijven staan: de Ieren, de Sngelsen, 
de Portoricanen, de negers, de joden. V°n het prachtige ethische idee: de Melting Pot, 
is nog weinig terechtgekomen. En misschien komt daar wel nooit wat van.,So what?
Als wij naast elkaar vreedzaam kunnen leven, dan is daar naar mijn mening geen enkel 
bezwaar tegen.

J.A. Fransen-Happée

GEHEIM
schrijft de Goederen (x) boven z'n stukje in Peperbek van oktober j.1. over "het 
stuk 29 augustus 1970" en deszelfs procedure. "Onaanvaardbaar" schrijft hij voorts 
over het "verbod" van het HB aan de vergaderaars van 29 augustus om mededelingen 
te doen uit e.e.a.
Mijn hoofdbezwaar tegen het betoog is dat het intern bespreken van een korte-terr.iijn- 
taktiek binnen D'ó6 door hen verboden vjordt. Hij denkt zeker dat de 3 6 initiatief
nemers van D ' 1S6 de concepten van het Appèl september 'n6 iedere zaterdar.'avond van de 
voorafgaande augustusmaand braafjes bij de pers inleverden, bv. on de afzet van het 
Appèl te stimuleren of on reacties uit de niet welgezinde hoek tijdig te Luiaer ver
werken. Goed, er was toen geen partij nog, maar nu wel. Die werd dan ook ;;ehoord 
en dat op grote schao-1 .

H. Jongedijk

in onze Haa.gse
EER FOUTIEVE BESLIBSIITG....
Op 2 5 sept. j.1. stemde ik voor het voorstel van Van Mierlo c. 
afdeling.
Ondanks mijn twijfels zwichtte ik ma,ar voor de steeds terugkerende gedachte dat Van 
I-iierlo en de zijnen het als praktische mensen beter wisten.
Ik heb vóórgestemd en ka.n wat die steimzing betieft niet terug, i:iaar geluk;.ig stemde 
de meerderheid tegen, zodat ik nu gemakkelijker mijn fout Wan toegeven.
■Va„arom nu opeens anders? Ik zei al: ondanks mijn twijfels, sus eigenlijk, had ik 
blanco moeten sten en.
Hijn definitieve nee tegen dat voorstel kwam ou toen ik lo.s vaat Gruyter,s opmerkte 
over de heer Fiege, voorzitter van onze afdeling. Deze aentijging o'o de oersoonlijke 
toer was mijn gedachten g.aan oofrissen.
De volgende oonerkingven zou il: Viillen pla' tv en:
1. De gedachte van Van zmerlo aan een C.D.U.-spook i,s wol juist, ma.e.r ,ge-.ft i.och

echt niet een vrijbrief voor D'66 om zich d.aar verantvioordeliju. voor ce stellen, 
en om mee te ooen arm ee oude stijl politiek (Roinnie-Drees formule).
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2. Zijn alle uitspraken van D'66 ers vanaf 1966 tot 22 sept. 1970, ordinaire 
leugens geweest, zoals b.v. Bee'kmans onlangs nog stelde tegenover Haja v.
Someren in een debat, dat D'66 juist gekomen is om een Kabinet Cals-Vondeling 
te voorkomen omdat zo'n kabinet (KVP-PvdA en ARP of nu D'66) geen werkelijke 
vernieuwing kan brengen?
Bn deze b.v. van Van Mierlo: "Laat iedereen goed weten dat we niet alleen ge
komen zijn voor een alternatief voor dit kabinet" (okt. '68).
En alle andere uitspraken, noem ze maar op van ontploffing tot duidelijkheid, 
zijn dat dan nu opeens allemaal leugens (of foutieve versprekingen) geweest? 
Moeten we niet met de mogelijltheid rekening houden dat een consequentie van onze 
bemiddeling inhoudt: regeren met KVP, ARP, CHU en pvdA?
Van Mierlo als adjudant van Schmelzer b.v. (want vergeet niet: hij wil geen 
kandidatuur fractie-voorzitterschap, maar toch wel een ministerpost).
Of deze: '•-Is nu eens onze verantivoordelijltheid zo grootiis voor die afschuw
wekkende CDU misschien resulteerd zo'n gesprek v;el in een kabinet van KVP, W D  en 
D'66. Wie weet, nu D'66 toch groot is gaan doen.
Ik zie het al voor me:
De Goede als Staatssecretaris van Witteveen of Nooteboom. 
wel ludiek he?

A. Mijn laatste opmerking is die: als D'66 werkelijk streeft naar een andere 
” mentaliteit in de politiek, hoe heeft men dan in vredesnaam zo'n politieke stap 

kunnen doen?
Sn nog een ding, we moeten wel uitkijken dat we de kiezers er van kunnen over
tuigen dat de meningsverschillen in D'66 alleen echte discussieverschillen zijn. 
Op ons congres besluiten we. Sn laten vooral diegenen met mij goed begrijpen dat 
vjij niet onnodig onze tegenstanders de gelegenheid moeten geven, ons bij de 
kiezers ongunstig af te schilderen. En de reacties van de W D , PSP, ARP enz., op 
die van Van Mierlo moeten vie niet uitvlakken.

B. Verhoeven

I#





P E P E R B E K  i s  e e n  o n a f h a n k e l i j k  p o l i t i e k  m a a n d b l a d ,  g e s t e u n d  d o o r  l e d e n  e n  a f d e l i n g e n  v a n  
D e m o c r a t e n  6 6 .

b i r e k t i e :

A d m i n i s t r a t i e : 

P o s t r e k e n i n g : 

H e d a k t i e :

R e d a k t i e r a a d : 

R e d a k t i e a d r e s  : 

A b o n n e m e n t e n :

M . G . F .  K e m p e r s , n e l i s t r a a t  2 8 ,  i;en H a a g ,  t e l .  O 7 O - 6 3 6 I O I ,

I'ievr. T h . 1-1. iieesiuk, Winkelstede 1^, uen Haag, tel. 070-667^^9.,
7 0 7 8 0 0  t . n . v .  P e n n i n g m e e s t e r  P e p e r b e k ,  V o o r b u r g .
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1 9 7 1  -  V E R K I E Z I N G S J A A R

N a t u u r l i j k  . g e b e u r e n  e r  i n  1 9 7 1  n o g  d r i e  a n d e r e  b e l a n g r i j k e  d i n g e n ,  m a a r  v o o r  o n s  -  p o l i 
t i e k e  h o b b y - i s t e n  -  z i j n  h e t  n a t u u r l i j k  d e  k a m e r v e r l - i e z i n g e n  w a a r  h e t  o m  g a a t .  Z u l l e n  
w e  h e t  p a r l e m e n t a i r e  g e w e t e n  l u i d e r  e n  d o e l t r e f f e n d e r  k u n n e n  l a t e n  s p r e k e n ?  H e t  z a l  
v o o r a l  a f h a n g e n  v a n  h e t  f e i t  o f  w e  d e  " w e g b l i j v e r s "  k u n n e n  b e r e i k e n .  I n  e l k  g e v a l  l i j k t  
h e t  e r o p  d a t  D ' 6 6  p r e c i e s  o p  t i j d  w e e r  i n  d e  l i f t  g e k l o m u e n  i s  e n  Ö a t  k a n  o n s  o p  d i t  
m o m e n t  a l l e e n  m a a r  o p t i m i s t i s c h  s t e m m e n .
V a n d a a r  o n z e  w e n s :  e e n  s u c c e s v o l  1 9 7 1 ^

R e d a c t i e .

D A G v A N D A A G D A G V A N D A A G D A G V A x j D A A G D A G V A N D A A G D A G V A N D A A G D A G V A i N D A A G D A G V A N D A A G D A G V A N D A A G D A G V A n

G e r e s e r v e e r d

(:'ó) O p  h e t  j o n g s t e  c o n g r e s  w a s  e r  e e n  n o v u m ,  a l t h a n s  v o o r  D ' 6 6 .  D e  e e r s t e  t w e e  r i j e n  
v ï a r e n  v o o r z i e n  v a n  e e n  b o r d j e  " g e r e s e r v e e r d " .  I s  d i t  a l v a s t  e e n  v o o r z i c h t i g e  s t a p  v a n  
a a n p a s s i n g  a a n  g e v e s t i g d e  g e b r u i k e n  ." O f  h e e f t  h e t  D ' 6 t a b l i s h m e n t  d e  w e n s  t e  k e n n e n  g e 
g e v e n  n i e t  l a n g e r  t u s s e n  h e t  g e v v o n e  v o l k  t e  w i l l e n  z i t t e n ?
'Vij s t a a n  e r  g e r e s e r v e e r d  t e g e n o v e r .

d a g v a n d a a g

W a t  A n n e k e  G o u d s n i i t  o o k  h a d  k u n n e n  z e g g e n

(6) 'iiiiniieor Uv: -.i t t e r .  I k  v o e l  m i j  z e e r  g e v l e i d  d o o r  h e t  f e i t  d a t  i e m a n d  h i e r  m i j
c a n d i d a a t  h e e f t  w i l l e n  s t e l l e n  v o o r  h e t  l i  j s t t r e U - . e r s c h t i p . U  v r a a g t  m i j  n u  o f  i k  d e z e  
c a n d i d a t u u r  w i l  a a n v a a r d e n .  S r  z i j n  o p  d i t  mo'::eat t w e e  c a n d i d a t e n .  D e  h e e r  v a n  i . i e r l o  
i s  d o o r  h e t  h o o f d b e s t u u r  v o o r g e s t e l d  e n  d e  h e e r  G o o r e n g e l  h e e f t  z i c h z e l f  a a n g e d i e n d .
V a n  d e  l a a t s t e  v i n d  i k  d a t  e e n  m o e d i g e  d a a d .  H o e w e l  h i j  w i s t  d a t  h i j  g e e n  s c h i j n  v a n  
k a n s  z o u  m a k e n ,  h e e f t '  h i j  d a a r m e e  v o o r k o m e n  d a t  d e  a a n w i j z i n g  v a n  e e n  l i j s t t r e k k e r  e e n  
v e r t o n i n g  z o u  w o r d e n  a l s  i n  d i c t a t o r i a l e  l a n d e n  m a a r  a l  t e  g e b r u i k e l i j k  i s .  H e t  j a m m e r e  
i s  d a t  h i j  d o o r  h e t  c o n g r e s  n i e t  a l s  e e n  s e r i e u z e  c - n d i d a a t  z a l  w o r d e n  o p g e v a t .  I k  h e b  
v o l d o e n d e  v e r t r o u w e n  i n  m e z e l f  o m  t e  w e t e n  d a t  i k  v^el z o ' n  s e r i e u z e  c a n d i d a a t  z o u  z i j n .  
P e r s o o n l i j k  z o u  i k  i n  z o ' n  g e v a l  m i j n  ste:.; o p  v a n  . . i e r l o  u i t t a r e n g e i , ,  oi.idat iV: h e m  b e t e r  
g e s c h i k t  v i n d t .  B o v e n d i e n  b e n  i k  e r  v a n  o v e r t u i g d  d a t  o o k  c e  m e e r d e r h e i d  i n  d e  z a a l  e r  
z o  o v e r  z a l  d e n k e n .
I k  m o e t  u  b e k e n n e n  d a t  i k  m i j n  h a r t  h e b  v a s t g e h o u ó e n , t o e n  i e m o n c  m e t  h e t  v o o r s t e l  k.wam 
v a n  i-iierlo b i j  a c c l a m a t i e  t o t  l i j s t t r e k k e r  t e  b e n o e m e n .  H e t  z o u  e e n  t r e u r i ' v e  v e r t o n i n g  
z i j n  g e w e e s t ,  d i e  t o c h  w e l  a l l e r m i n s t  e e n  z i c h  d e m o c r a t i s c h  n o e m e n d e  p a r t i j  w a a r d i g  z o u  
z i j n .  i k  v i n d  h e t  d a n  o o k  j a m m e r  d a t  d e  h e e r  'Van m i e r l o  z e l f  g e e n  .enliel w o o r d  v a n  p r o 
t e s t  t e g e n  d e z e  d r e i g e n d e  g a n g  v a n  z a k e n  h e e f t  l a t e n  h o r e n ,  ' j e l ukt.ig s p r a k  m e g u f f r o u v ;  
R o o l v i n k  h e t  v e r l o s s e n d e  w o o r d .  A l l e s  t e z a m e n  n e m e n d ,  , ; i j n h e e r  d e  v o o r z i t t e r ,  o e n  i k  
b e r e i d  m i j n  c a n d i d a t u u r  t e  a.m n v a a r d e n .
D i t  z o u  m e j u f f r o u w  G o u d s m i t  o p  h e t  c o n g r e s  i n  . 
b e n  n a t u u r l i j k  m a k k e l i j k  p r a t e n .  V/ij h e b b e n  e e n  
m o e s t  a  1 ' i m p r o v i s t e  a n t w o o r d e n .

d a g v a n u a a g

oi'eda. h e b b e n  k u n n e n  z e . g g e u .  
v.eek o v e r  d i e  t e k s t  k u n n e n

]-,aar w i j  lieb- 
nc.d;on!:en. Hij

- 1 -



O n z i n d e l i . j k

E n k e l e  H B - l e d e n  h e b b e n  b i j  m o n d e  v a n  M e r t e n s  a a n  N o o t e b o o m  v e r z o c h t  z i j n  m o g e l i j k  v e r k i e s 
b a r e  p l a a t s  t e  v e r r u i l e n  v o o r  e e n  b e s l i s t  o n v e r k i e s b a r e .  H e t  m o t i e f  z o u  z i j n  d a t  d e  h u i 
d i g e  f r a c t i e  -  m e t  n a m e  me.i. G o u d s m i t  -  n i e t  m e t  N o o t e b o o m  z o u  k u n n e n  s a m e n w e r k e n .  
N o o t e b o o m  h e e f t  d i t  -  o . i .  t e r e c h t  -  g e w e i g e r d .
H e t  h o o f d b e i u u r  z e l f  h e e f t  z i c h , b i j  m o n d e  v a n  B e e k m a n s , n a d r u k k e l i j k  v a n  d e z e  z a a k  g e -  
d i s t a n c i ë e r d .

d a p ; v a n d a a g

G e z a  p s g e t r o u w ?

( i )  V o l g e n s  h e t  x-ilPO z i j n  d e  N e d e r l a n d e r s  r i j p  v o o r  B e r e n d  ( w e t  e n  o r d e )  U d i n k .  E e n  
o n d e r z o e k  w e e s  t e n n i i n > _ ï e  u i t  d a t  8 6  p r o c e n t  v a n  d e  N e d e r l a n d e r s  g e s t e l d  z i j n  o p  h a n d 
h a v i n g  v a n  r e c h t  e n  o r d e .  D i t  h o g e  p e r c e n t a g e  w o r d t  i n e e n s  v e r b a z i n g w e k k e n d  l a a g  w a n 
n e e r  m e n  k e n n i s  n e e m t  v a n  d e  g e s t e l d e  v r a a g ,  d i e  l u i d d e  n l :  " V i n d t  u  r e c h t  e n  o r d e  b e 
l a n g r i j k e  z a k e n  i n  d e  s a m e n l e v i n g . ' "  D a a r o p  z e i  d u s  n o g  a l t i j d  ik-̂i g e e n  j a .  O p  e e n  a n d e h e  
i n t e l l i g e n t e  v r a a g  u i t  h e t  o n d e r z o e k :  " V i n d t  u  h e t  g e o o r l o o f d  d a t  p u b l i c i t e i t s r a e d i a  a a n 
s p o r e n  t o t  o n g e r e g e l d h e d e n  e n  a c t i e s " ? ,  a n t w o o r d d e  s l e c h t s  7 2 %  o n t k e n n e n d ,  
b t e l t  u  z i c h  v o o r  d a t  d e  p u b l i c i t e i t s m e d i a ,  m e t  i n s t e m m i n g  v a n  2 8 ,h v a n  d e  i ' i e d e r l a n d e r s  
l4,j v a n  i . e d e r l a n d  a - ; n s p o r e n  t o t  o n g e r e g e l d h e d e n  e n  a c t i e s .......... D a n  k a n  h e t  i^IPO v o l 
g e n d  j a a r  v r a g e n : " B e n t  u  t e v r e d e n  o v e r  h e t  b e w i n d  K r u l s - L e i v i n , o f  w e n s t  u  d e  o n g e r e g e l d e  
s i t u a t i e  s i t u a t i e  v a n  b e g i n  1 9 7 1  vjeer t e r u g ; "

d a g v a n d a a g

T u r f H O l a

( £ )  O / j e n s c h i j n l i j k  l i e p  h e t  c o n g r e s  i n  n r e d a  o p  e e n  p u n t  t o c h  w e e r  u i t  d e  r a i l s  v a n  o p 
v a l l e n d e  e f f i c i e n c y .  D a t  w a s  b i j  d e  d i s c u s s i e  o v e r  h e t  e e n m a l i g  r e g l e m e n t  v o o r  d e  v o o r -  
v e r i ' i e z i n g e n . V e l e n  v o n c e n  d i t  o n n o d i g  n a k a a r t e n  v a n  e e n  g r o e p j e  n o t o i r e  d w a r s l i g g e n d e  
g e l i j k h e b b e r s ,  h e t g e e n  z i j  b i j  d e  s t e m m i n g e n  ( e n  d o o r  i r r e l e v a n t e  g e e m o t i o n e e r d e  i n 
t e r v e n t i e s )  o o k  d u i d e l i j k  l i e t e n  b l i j k e n .  A l s  z e  b e t e r  o p g e l e t  h a d d e n ,  h a d d e n  z i j  e c h t e r  
k u n n e n  g e w a a r  w o r d e n  d a t  d e  w a a n z i n  e c h t  w e l  s c h o o l  i n  d e  d o o r  d e  dv;arslig:';ers a a n g e 
v o c h t e n  p r o c e d u r e  v o o r  d e  v o o r v e r k i e z i n g e n  e n  h e t  d a a r v o o r  o p g e s t e l d e  r e g l e m e n t  e n  n i e t  
i n  d e  d i s c u s s i e  i n  B r e d a  d i e  d e z e  l i e d e n  e n t a i i e e r d e n .  T e n  b e v : i p z e  d a a r v a n  d e  v o l g e n d e  
t w e e  ( u i t  h e t  h o o f d  m a a r  b e s l i s t  n i e t  o n j u i s t )  g e c i t e e r d e  u i t s p r a k e n ,  d i e  n o g  g e e n  v i e r  
m i n u t e n  n a  e l k a a r  v . e r d e n  g e d a a n :
r . ' a g t e g a a l  ( H . o . ) :  " d e  g e v o l g d e  p r o c e d u r e  i s  h e l e m a a l  n i e t  o n d e m o c r a t i s c h .  H e t  n . B .  h e e f t  
i n  t i j d n o o d  e e n  e e n i .ialig r e g l e ; u e u t  o p g e s t e l d ,  \ a a r o v e r  h e t  c o n g r e s  v a n d a a g  k a n  b e s l i s 
s e n .  ''
H a e d e k e r  (V e r k i e z i n g s c o r m n i s s i e ) : ' " l a t e n  w e  v e r s t a n d i g  z i j n .  H e t  e e n m a l i g  r e g l e m e n t  h e e f t  
a l  g e w e r k t ,  d e  v o o r v e r k i e z i n g  i s  a c h t e r  d e  r u g ,  d a t  k u n n e n  w e  t o c h  m a a r  n i e t  z o  o n g e d a a n  
m a k e n ; "  ( a p p l a u s )
i - aar h e t  c o n g r e s  k o n  b e s l i s s e n .......

d a g v a n d a a g

m a t e r n a l i s m e

(vi') H e t  s t a t u u t  v a n  h e t  k o n i n k r i j k ,  d e  s t a a c s r e c h t e l i j k e  r e l a t i e  t u s s e n  ^ l e d e r l a n d  e n  
S u r i n a m e  e n  d e  T l e d e r l a n d s e  . i n t i l l e n  g e e f t  d e  r i e d e r l a n d s e  D e g e r i n g  e e n  u e v o o g ' d e u d e  r o l  
o v e r  d e  a n d e r e  r i j k s d e l e n .  ',ie s c h i j n e n  d a a r a a n  a l  z o  g e w e n d  t e  z i j n  g e r a a k t  d a t  d e  v o o g 
d i j  o o k  w o r d t  g e b r u i k t  v o o r  z a k e n  d i e  u i t d r u k k e l i j k  n i e t  m e e r  o n d e r  h e t  S t a t u u t  v a l l e n  
ihaar g e r e g e l d  z i j n  b i j  v e r d r a g  i n  e e n  v o l k e n r e c h t e l i j k e  r e l a t i e .  D a t  d e  N e d e r l a n d s e  r e -  
' - e r i n g  z i c h  a l s  r e g e r i n g  v a n  h e t  d r i e - i n - d e - p a n K o n i n k r i j k  b e z o r g d  m a a k t  o v e r  o n g e w e n s t e  
i n v l o e d e n  i n  e e n  . u r i n a a m . s e  i.''.a u t s c h : j p p i  j , z o u  n o g  k u n n e n .  ■ . a a r  w e l  p a t - ’r n a l i s m e  i s  h e t  
a l s  d e  - . e d e r l a n d s e  P e g e r i n g  z i c h  a l s  , r e g e r i n g  v a n  h e t  E u r o p e s e  r i j l z s d e e l  m e n g t  i n  d e  
b i a . . e u l a n d s e  a a n , g e l e  g e  nlied e n  v a a  e e n  a n d e r  r i j k s d e e l ,  z o a l s  i n  c a s u  b i j  d e  S  . L  .ia. - z a a k  
h e t  g e v a l  i s  g e w e e s t .

d a g v a n d a a g

v e r t i c a l e  - p r i j s b i n d i n g

( x )  D e  d a g b l a d e n  v a n  1 9  d e c e r a b e r  m e l d u e n  d a t  
h e e f t  u i t g e s p r o l m e n  v ó ó r  e e n  m i s b r u i k w e t . ' g e v i n  
b i n d i n g  ( i n  a l l e  w i n k e l s  v o o r  d e z e l f d e  a r t i l ;  
g e m e e n  v e r b o d .  I n t e r e s s a n t  v.'as d e  a r g u m e n t a t  
g e n w o o r d i g e r  m i d d e n s t a n d ) .  Ki.j s t e l d e  d a t  e e  
s p r o n g  z o u  g e v e n  o p  d e  k l e i n e ,  v e r t i c a l e  p r i  
t h c . n s  g e l i j k e  k a n s e n  i n  d e  c o n c u r r e n t i e s t r i j  
t r a t i e t e n d e n s  i n  d e  d e t a i l h a n d e l  z o u  e e n  v s r  
l a r e n  i n  g e v a a r  k u n n e n  b r e n . g e n .  !.i r i . C - h a n d e l s  
i m p l i c i e t  t o e  d a t  v e r b o d  v a n  v e r t i c a l e  p r i j s  
d e  c o n s u m e n t  e n  v e r d e r e  s a n e r i n g  v a n  h e t  d i s

de SER zich met ee 
g ten aanzien van d 
elen dezelfde prijz 
ie van de heer P.G, 
n verbod de grote o 
jsbinding biedt de 
d :;iet de grote, mez 
'bod de positie van 
blad) . De 'neer Van 
binding zal leiden 
tributieanparaat 1

n k r a p p e  m e e r d e r h e i d  
e z . g .  v e r t i c a l e  p r i j s -  
e n )  m a a r  t é g e n  e e n  a l -  
v a n  d e r  W e e l e  ( v e r t e -  

n d e r n e m e r s  e e n  v o o r -  
k l e i n e  o n d e r n e m e r s  a l 
l e n  d e  s t e r k e  c o n c e n -  
d e  z e l f s t a n d i g e  h a n d e -  
d e r  V e e l e  g e e f t  h i e r  d u s  
t o t  l a  ;ere p r i j z e n  v o o r

dagvandaa.g 
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ij en de komeride verkiezinq:e.>
(xj H e t  i n i t i a t i e f  v a n  v a n  i . i e r l o  oni P v d A  e n  i V P  t o t  e l k a a r  t e  bren>^^en '-‘-ag t h a n s  w e l  
a l s  v o l l e d i g  m i n l u k t  w o r d e n  b e s c h o u w d ,  l e r w i j l  h e t  c o n g r e s  v a n  D ' o 6  i n  B r e d a  b e r a a d 
s l a a g d e  o v e r  d e  v r a a g :  z e g g e n  w e  n u  a l  d a t  w e  a l l e e n  d e  v e r l ' i e z i n g e n  i n g a a n  o f  b e w a r e n  
w e  d a t  t o t  f e b r u a r i  ( u e t  n o g  d e  t h e o r e t i s c h e  M o g e l i j k h e i d  v a n  e e n  c o m b i n a t i e  m e t  P v d A  
e n  h e e l  m i s s c h i e n  ( K V P ) ,  h e e f t  h e t  b e s t u u r  v a n  d e  r v d A  i n  f e i t e  h e t  " t r i a n g e l o l a n "  g e 
t o r p e d e e r d  d o o r  b ó v e n o p  d e  b e k e n d e  a n t i - K V P  m o t i e  u i t  t e  s p r e k e n  d a t  s a m e n w e r k i n g  raet 
g e e n  d e f  c o n f e s s i o n e l e  p a r t i j e n  n a  d e  v e r k i e z i n g e n  v a n  1 ' 7 1  s o - e l i j k  z a l  z i j n .  D e  P v d A  
h e e f t  z i c h z e l f  d a a i - m e e  i n  s t e r k e  m a t e  m e d e v e r a n t w o o r d e l i j k  gei.iaakt v o o r  h e t  w e r I r e l i j k -  
h e i d  w o r d e n  v a n  d e  d o o r  V a n  . . i e r l o  t e r e c h t  z o  g e v r e e s d e  b e v r i e z i n g  v a n  d e  ' o l i t i e k e  c o n 
s t e l l a t i e .  D e  c o n t o u r e n  v a n  e e n  -  c o n s e r v a t i e v e r e  -  t w e e d e  d r u k  v a n  h e t  ' ' a b i n e t  J e  J o n g  
b e g i n n e n  a k e l i g  v a s t e  vori.ien a a n  t e  n e m e n .  D a a r i r e e  k u n n e n  w e  o o k  v a s t s t e l l e n  d a s  d e  p o 
l i t i e k e  t a x a t i e  v a n  d e  i n d i e n e r s  v a n  d e  " D r e c h t s t e d e n m o t i e " , d i e  o p  h e t  B r e d a ' s e  c o n 
g r e s  w i l d e  d a t  w e  n u  a l  z o u d e n  z e g g e n  a l l e e n  d e  v e r k i e z i n g e n  i n  t e  g a a n ,  j .’.ist w a s  e n  
h e t  s t a n d p u n t  v a n  h e t  h o o f d b e s t u u r  e n  d e  k a m e r f r a c t i e ,  d a t  w e  p a s  i n  i e b r u r r i  e e n  u i t 
s p r a a k  m o e t e n  d o e n ,  o n r e a l i s t i s c h  o f  s c h i j n h e i l i g .
A l s  u  h e t  m i j  v r a a g t  i s  d e  z a a k  v o l s t r e k t  d u i d e l i j k :  D ' 6 6  - a a t  r e  v e r k i e ' . i n g ' e n  i n  z ó n d e r  
v a n  t e  v o r e n  v a s t  t e  l e g g e n  m e t  w i e  m e n  w e l  e n  m e t  w i e  ;e.i n i e t  in. e c u  'kab'iaet r i l ;  a l 
l e e n  d e  m a t e  v a n  r e a l i s e e r b a a r h e i d  v a n  h e t  B e l e i d s p l a n  z a l  b e p a l e n d  z i j n  v o o r  h e t  a a n 
v a a r d e n  v a n  m e d e v e r a n t i v o o r d e l i j ■ h e i d  v o o r  e e n  b e l e i d .  D a a r b i j  i s  h e t  z o  ' l a a r  a l s  e e n  
k l o n t j e  d a t  w e  w a t  d i t  l a a . , s t e  b e t r e f t  iiiet d e  P v d A  h e e l  v.at m i n d e r  . . o e i t e  z u l l e n  h e b b e n  
d a n  m e t  d e  r e s t .  M a a r  o n s  v a n  t e  v o r e t i  a a n  d e  P v d A  b i n a e n  z o u  ' o o l i t i e k e  z e l f m o o r d  z i j n ;  
d a a r v o o r  i s  d e  P v d A  v e e l  t e  t . y p i s c h  e e n  " z u i l "  v a n  h e t  o u d e  b e s t e l ,  i.et d e  . g e l o o f w a a r 
d i g h e i d  v a n  D ' 6 6  a l s  o n o r t h o d o x e  v e r n i e u v ; i n g s b e w e g i n g  z o u  h e t  e d a a n  z i j n ,  j a  z e l f s  : e t

d a . g v a n d a a g

NU KUNNEN wE GAAN PRATEII
door A.H. van der .tiur.g

O p  d e  k r a n t e k o p p e n  a f g a a n d e  z o u  j e  z e g g e n  d a t  D ' 6 6  n o g  s t e e d s  m a n k  g a a t  a a n  o n d u i d e l i j k 
h e i d .  Zio s t o n d  n a  a f l o o p  v a n  h e t  d e c e r . i b e r - c o n g r e s  i n  H e t  v r i j e  v o l k  e e n  k o p  D ' 6 6  g a a t  
a l l é é n  v e r k i e z i n g e n  i n " .  I n  d e  v o l k s h i r a n t : " S a . m e n w e r k i n g  n '6 6  n o g  o n b e s l i s t ” . D e  l e z e r s  
v a n  T r o u w  m o e s t e n  h e t  d a a r e n t e g e n  d o e n  m e t  d e  k o p :  " D ' 6 6  z o e k t  v ó ó r  v e r k i e z i n g e n  g o e d e  
p a x t n e r C s ) " ,  t e r w i j l  . . P C / H a n d e l s b l a d  w i s t  t e  b e r i c h t e n  d a t  b ' b ö  n u  t o c h  w e l  d u i d e l i j k  
v o o r  s a m e n w e r k i n g  m e t  d e  P v d A  h a d  g e k o z e n .  I n  f e i t e  h e e f t  h e t  n o o i t  i n  d e  b e d o e l i n g  .ge
l e g e n  o p  d i t  c o n g r e s  t o t  e e n  u i t s p r a a k  o v e r  e n i g e  c o a l i t i e  t e  k o m e n ,  j ^ a a r v o o r  i s  h e t  
f e b r u a r i - c o n g r e s  b e s t e m d .  O o k  h e t  A l g e m e e n  u a g b l a d  w a s  e r  d a a r o m  n a a s t  v.et z i j n  k o p  
" D ' 6 6  s t e l t  u i t s p r a a k  u i t  o v e r  s t e m b u s a k k o o r d " .

D i e  j o u r n a l i s t i e k e  v e r w a r r i n g  i s  n i e t  g e h e e l  o n b e g r i j p e l i j k .  T e n  e e r s t e  d e n k e n  d e  m e e s t e  
j o u r n a l i s t e n  n o g  b i n n e n  h e t  t r a d i t i o n e l e  p o l i t i e k e  d e n k r a a m ,  w a a r  w i j  b u i t e n  v a l l e n .  1'en 
t w e e d e  l i g t  h e t  w e l  d e g e l i j k  a a n  o n s z e l f .  J i j  z i j n  z o  g e w e n d  g e r a a k t  a a n  o n s  e i g e n  v a k 
j a r g o n ,  d a t  w e  e l k e  Iceer o p n i e u w  w e e r  v e r z u i m e n  u i t  t e  l e g g e n  w a t  v.e b e d o e l e n .  D n  a l s  
i k  s o m m i g e  h o o f d b e s t " . u r s -  o f  f r a l ; t i e l e d e n . ' h o o r  p r a t e n ,  v r a a g  i k  m e  i n  g e n o e d e  a f  o f  z e  
z e l f  w e l  w e t e n  v,at z e  b e d o e l e n .  I k  w i l  t r a c h t e n  n i e t  i n  d e z e l f d e  f o u t  t e  v e r v a l l e n .
Daarom g a  i k  d e  p u n t e n  w a a r  liet o m  .g'.at n o g  e e n s  o p  e e n  r i j t j e  z e t t e n ,  m e t  v e r ; j . i j d i n g  
o f  u i t l e g  v a n  v a k j a r g o n .

1. d '6 6  h e e f t  z i c h  v a n  h e t  b e g i n  a f  a a n  v e r z e t  t e g e n  e e n  p a r l e m e n t ,  w a a r v a n  e e n  r a e e r -  
d e r h e i d  C d e  z . g . n .  r e g e r i n ' ; s p a r t i j e n )  z i c h  b i j  v o o r b a a t  b e r e i d  v e r k l a a r t  d e  r e g - e r i n g  t e  
s t e u n e n ,  d u s  j a  t e  k n i k k e n ,  e n  d e  r e s t  d a a r d o o r  g e d r o n g e n  w o r d t  i n  d e  h o e k  v a n  d e  o p p o 
s i t i e ,  d i e  g e a c h t  w o r d t  n e e n  t e  s c h u d d e n .  Z o d r a  d e  r e g e r i n g s p a r t i j e n  b i j  e n i g  b e l a n g 
r i j k  o n d e r w e r p  o p h o u d e n  raet j a  k n i k k e n ,  v a l t  d e  r e g e r i n g .  D ' 6 6  w i l  d a a r e n t e g e ; i  e e n  p a r 
l e m e n t  d a t  g e h e e l  o n a f h a n k e l i j k  v a n  d e  r e g e r i n g  s t a a t .  I e d e r  p a r l e m e n t s l i d ,  o n g e a c h t  o f  
h i j  t o t  d e  z . g . n .  r e g e r i n g s p a r t i j e n  o f  t o t  d e  z . g . n .  o p p o s i t i e  b e h o o r t ,  h e e f t  t o t  t a a k  
i e d e r  r e g e r i n g s v o o r s t e l  o p  z i j n  e i g e n  v e r d i e n s t e n  t e  b e o o r d e l e n ,  n o c h t  d i t  l e i a e n  t o t  
a f w i j z i n g ,  w e l n u ,  d a n  gaa.t h e t  . g e w o o n  n i e t  d o o r .  D e  r e g e r i n g  ijioet d a n  ma.ar m e t  e e n  a n d e r  
v o o r s t e l  k o m e n  o f  v e r d e r  n i e t s  d o e n .  H e t  i s  g e e n  r e d e n  v o o r  d e  r e g e r i n g  o m  h e t  b i j l t j e  
e r b i j  n e e r  t e  g o o i e n .  O m  v o l l e d i g e  o n a f h a n k e l i j K h e i u  t u s s e n  p a r l e m e n t  e n  r e g e r i n g  t e  b e 
r e i k e n ,  i s  h e t  n o d i g  d a t  d e  r e g e r i n g  n i e t  d o o r  o f  u i t  h e t  na r l e r . i e n t  '. o r d t  g e k o z e n ,  m a a r  
o n a f h a n k e l i j k  d a a r v a n  t o t  sta.id k o m t ,  b . v .  d o o r  h e t  r e c h t s t r e e l t s  k i e z e n  v a n  e e n  m i n i s -  
t e r - p r e s i d e n t . Z o ' n  s y s t e e m  h e e t  e e n  d u a l i s t i s c h  s y s t e e m ,  i n  t e g e n s t e l l i n g  t o t  h e t  m o 
n i s t i s c h e  s y s t e e m ,  z o a l s  d a t  i n  e x t r e m e  v o r m  i n  E n g e l a n d  e n  o o k  w e l  i n  D ' u i t s l a n d  b e s t a a t .

2. E e n  t w e e -  o f  d r i e  p a r t i j e n s t e l s e l  i s  v i j a n d i g  a a n  h e t  d u a l i s t i s c h e  s y s t e e m ,  o m d a t  h i e r 
d o o r  b l o k -  e n  k u d d e v o r m i n g  i n  d e  h a n d  w o r d t  g e . e r k t  e n  b o v e n d i e n  h e t  g e v a a r  v a n  e e n  p o 
l a i r e  o p s t e l l i n g  v a n  b l o k k e n  d r e i g t .  V o o r  e e n  o n a f h a n k e l i j k  p a r l e m e n t  i s  d a a r e n t e g e n  e e n  
i n d i v i d u e e l  d e n k p a t r o o n  e n  g e d r a g  v a n  d e  p a r l e m e n t s l e d e n  g e v ; e n s t .
E e n  g r o o t  p a r l e m e n t  i s  e v e n e e n s  v i j a n d i g  a a n  h e t  d u a l i s t i s c h e  s y s t e e m ,  w a n t  d a a r  o n t 
s t a a t  g e m a k l . e l i j k  k u d d e g e d r a g ,  o m d a t  d e  i n d i v i d u e l e  v e r a n t w o o r d e l i j k h e i d  z o  g e r i n g  i s .

V a n  d e  i n d i v i d u e l e  l e d e n  g a a t  i n  z o ' n  g e v a l  s l e c h t s  e e n  z w a k k e  i n v l o e d  u i t .  D e  f r a k t i e -  
l e i a e i - s  r e g a l e n  d e  z a a k  w e l  e v e n .  A s p i r a n t d i k t a t o r s  z o r g e n  d a n  o o k  a l t i j d  v o o r  e e n  e n o r m  
g r o o t  p a r l e m e n t .
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3 .  U i t  h e t  v o o r a f g a a n d e  v l o e i t  v o o r t  d a t  h e t  n o o i t  o p  d e  w e g  v a n  d .'6 6  k a n  l i g g e n  p a r -  
l e m e u t a i r e  c o a l i t i e s  raet a n d e r e  p a r t i j e n  v ó ó r  o f  n a  d e  v e r k i e z i n g e n  a a n  t e  g a a n .  H e t  
i s  s t r i j d i g  m e t  d e  o n a f h a n k e l i j k s g e d a c h t e  e n  b o v e n d i e n  h e e f t  h e t  i n  d e  d u a l i s t i s c h e  
o p v a t t i n g  o o k  g e e n  e n k e l e  a i n .

k. H e n  g e h e e l  a n d e r e  z a a k  i s  d e  r e g e r i n g s v o r m .  D e z e  g e s c h i e d t  i n  1 9 V 1  n o g  v o l g e n s  h e t  
o u d e  s y s t e e m ,  w a a r b i j  e e n  a a n t a l  p a r t i j e n ,  d i e  s a m e n  i n  h e t  p a r l e m e n t  e e n  m e e r d e r 
h e i d  h e b b e n ,  h e t  v ó ó r ,  m a a r  m e e s t a l  n a  d e  v e r k i e z i n g e n  o p  e e n  a k k o o r d j e  g o o i e n .  D ' 6 6  
m e e n t ,  e v e n a l s  P v d A  e n  V v D ,  d a t  d i t  a k k o o r d j e  v ó ó r  d e  v e r k i e z i n g e n  m o e t  w o r d e n  g e 
s l o t e n ,  o p d a t  d e  k i e z e r s  w e t e n  w a a r a a n  z e  t o e  z i j n .  O m d a t  e r v a n  u i t g e g a a n  m o e t  w o r d e n  
d a t  D ' 6 6  b i j  d e  v o l g e n d e  v e r k i e z i n g e n  g e e n  a b s o l u t e  m e e r d e r h e i d  b e h a a l t ,  m o e t e n  d e  
v o l g e n d e  vi’a g e n  d o o r  jJ ' 6 6  w o r d e n  b e a n t w o o r d :
-  1'ïil d '6 6  i n  p r i n c i p e  i n  1971 r e g e r i n g s v e r a u t v v o o r d e l i j k h e i d  d r a g e n ?
-  V-j'elke v o o r v j a a r d e n   ̂o e t e n  v e r v u l d  z i j n  v o o r  d e e l n a m e  a a n  e e n  r e g e e r a k k o o r d ?
-  I s  t^'66 b e r e i d  e e n  r e p ; e e r a k k o o r d  t e  s l u i t e n  m e t  i e d e r e  p a r t i j  d i e  o p  h a a r  b e u r t  

b e r e i d  i s  z i c h  b i j  d e  v o o r v j a a r d e n  v a n  D ' 6 6  n e e r  t e  l e g g e n  e n  w i e r  e i s e n  a a n v a a r d 
b a a r  z i j n  v o o r  D ' 6 6 ?

-  Z o  n i e t ,  w e l k e  v a n  d e z e  p a r t i j e n  z i j n  d a n  w e l  a a n v a a r d b a a r  e n  w e l k e  n i e t v
-  I n d i e n  d e  b i j  e e n  m o g e l i j k  a k l ï o o r d  b e t r o k k e n  p a r t i j e n  n a a r  v e r w a c h t i n g  g e e n  m e e r 

d e r h e i d  z u l l e n  b e h a l e n ,  h e e f t  h e t  s l u i t e n  v a n  d i t  a k k o o r d  d a n  z i n v
-  I s  h e t  H o g e l i j k  e n  g e w e n s t  m e e r d e r e  r e g e e r a k k o o r d e n  t e  s l u i t e n ,  w a a r b i j  d e  laeuze 

v a n  h e t  d e f i n i t i e v e  a k k o o r d  a f h a n g t  v a n  e e n  m e e r d e r h e i d  b i j  d e  v e r k i e z i n g e n ?

5 .  I n d i e n  e e n  r e g e e r a k l o o r d  v j o r d t  a a n g e g a a n ,  z a l  d e  - i e z e r  m o e t e u  w o r d e n  d u i d e l i j k  g e 
m a a k t  d a t  h e t  h i e r b i j  u i t s l u i t e n d  g a a t  o m  h e t  a a n g a a n  v a n  e e n  r e g e r i n g s c o a l i t i e ,  
w a a r b i j  m e n  h e t  o v e r  e e n  a a n t a l  p u n t e n  e e n s  i s  g e w o r d e n  e n  o v e r  e e n  a a n t a l  a n d e r e  
p u n t e n  n i e t .  I n d i e n  i n d e r d a a d  e e n  r e g e r i n g  z o u  v j o r d e n  g e v o r m d  e n  e e n  m i n i s t e r  v a n  
e e n  d e r  d e e l n e m e n d e  p a r t i j e n  v o e r t  e e n  b e l e i d  o f  k o n t  m e t  v o o r s t e l l e n  b e t r e k k i n g  
h e b u e n d  o p  e e n  p u n t  v a u  o n e n i g h e i d ,  d a n  z a l  h e t  p a r l e m e n t  v;el b e s l i s s e n  o f  d i t  a a n 
v a a r d b a a r  i s .  D e  p a r l e m e n t a i r e  f r a k t i e s  v a n  d e  d e e l n e m e n d e  p a r t i j e n  z i j n  v o l k o m e n  
v r i j  i n  h u n  o o r d e e l s v o r m i n g  e n  k u n n e n  z o n d e r  'leer e e n  r e g e r i n g s v o o r s t e l  a f w i i j z e n .
D i t  r e c h t  z a l  a l t h a n s  D ' 6 6  z i c h  m o e t e n  v o o r b e h o u d e n .  D o o r  d e z e  v o l s t r e k t  z a k e l i j k e  
h o u d i n g  v a n  d e  f r a k t i e s  d e r  a a n  d e  r e g e r i n g  d e e l n e m e n d e  p a r t i j e n  z a l  o o k  d e  z . g . n .  
o p p o s i t i e  g e d w o n g e n  v j o r d e n  z u l k  e e n  z a k e l i j k e  h o u d i n g  a a n  t e  n e m e n ,  o i j  h e t  h u i d i g e  
s y s t e e m  i s  h e t  i m m e r s  d e  o p p o s i t i e  a l t i j d  m o g e l i j k  o m  t e g e n  e e n  r e g e r i n g s v o o r s t e l
t e  s t e m m e n ,  o m d a t  h e t  t o c h  d o o r  d e  a n d e r e n  w o r d t  g e s t e u n d .  H o d r a  d i t  n i e t  n e e r  z e k e r  
i s ,  z a l  d e  z . g . n .  o p p o s i t i e  g e d w o n g e n  w o r d e n  d e  h u n  w e l g e v a l l i g e  v o o r s t e l l e n  t e  

s t e u n e n .

6 .  O o k  a l s  d '6 6  e e n  r e g e e r a l d c o o r d  h e e f t  g e s l o t e n ,  i s  e r  g e e n  e n k e l e  r e d e n  o m  h e t  e i g e n  
s t a n d p u n t  t e  v e r d o e z e l e n  o f  o m  z o e t e  b r o o d j e s  t e  b a k k e n .  H r  k a n  e e r l i j k  v o o r  w o r d e n  
u i t g e k o m e n  d a t  vjij i e t s  w i l l e n  d a t  d e  a n d e r e  r e g e r i n g s p a r t n e r s  n i e t  w i l l e n .

H e t  i s  z e k e r  n i e t  o v e r b o d i g  d e z e  z a k e n  z o  u i t v o e r i g  u i t e e n  t e  z e t t e n .  A l s  b . v .  d e  P v d A  
o f  s o m m i g e  l e d e n  v a n  D ' 6 6  s p r e k e n  o v e r  e e n  s t e m b u s a k k o o r d ,  d a n  d e n k e n  z i j  z e k e r  n i e t  
a l l e e n  a a n  e e n  r e g e e r a k k o o r d ,  n a a r  o o k  a a n  e e n  p a r l e m e n t a i r e  k o n g s i .  V/ij k u n n e n  o n s  
n i e t  g e n o e g  d a a r t e g e n  v e r z e t t e n .

n e t  i s  n i e t  m i j n  b e d o e l i n g  e e n  a n t w o o r d  t e  g e v e n  o p  cle i n  p u n t  ^  g e s t e l d e  v r a g e n .  D a t  
k a n  i e d e r e  l e z e r  v o o r  z i c h z e l f  d o e n .  W e l  w i l  i k  i e t s  z e g g e n  o v e r  d e  p r a k t i s c h e  m o g e l i j k 
h e d e n .  D i e  z i j n  u i t e r s t  b e p e r k t .  D e  h u d i g e  r e g e r i n g s c o a l i t i e  z a l  o o k  i n  1 9 7 1  d e  b e s t e  
k a n s h e b a e r  z i j n ,  a l  z a l  z e  v e r z w a k t  u i t  d e  s t e m b u s  k o m e n .  D o w e l  b i j  d e  v V D  a l s  b i j  d e  
c o n f e s s i o n e l e n  g a a n  w e l  s t e m m e n  o p  d e  c o a l i t i e  t e  v e r s t e r k e n  d o o r  d '6 6  e r i n  o p  t e  n e m e n .  
D e l f s  a a n g e n o m e n  d a t  d a a r t o e  b e l a n g r i j k e  c o n c e s s i e s  a a n  D ' 5 6  z o u d e n  w o r d e n  g e d a a n ,  i s  
h e t  v r i j w e l  o n d e n k b a a r  d a t  d e  l a a t s t e  d a a r o p  i n  z a l  k u n n e n  g a a n .  A l s  e r  i e t s  w o r d t  g e 
a s s o c i e e r d  m e t  h a n d h a v e n  v a n  d e  b e s t a a n d e  t o e s t a n d ,  d a n  i s  h e t  w e l  d e  h u i d i g e  c o m b i n a 
t i e .  M e e d o e n  d a a r a a n  z o u  h e t  e i n d e  v a n  D ' 6 6  b e t e k e n e n ,  a l i j v e n  a l s  m o g e l i j k h e d e n  v o o r  
D ' 6 6  o v e r :  s a m e n  m e t  c o n f e s s i o n e l e n  +  P v d A  ( g r o t e  m e e r d e r h e i d ,  m a a r  g e r i n g e  k a n s  v a n  
s l a g e n ) ,  s a m e n  m e t  P v d A  ( g e e n  m e e r d e r h e i d ) ,  s a m e n  m e t  c o n f e s s i o n e l e n  ( z e e r  z w a k k e  m e e r 
d e r h e i d )  o f  n i e t  m e e d o e n .  D e  e n i g e  w i l l i g e  p a r t n e r  i s  t o t  n u  t o e  d e  P v d A  g e b l e k e n .
D o u  d i t  v ó ó r  d e  v e r k i e z i n g e n  z o  b l i j v e n ,  d a n  s t a a t  D ' 6 6  v o o r  d e  l e v e n s g r o t e  v r a a g :
H e e f t  h e t  z i n  e e n  r e g e e r a k k o o r d  m e t  d e  P v d A  t e  s l u i t e n ,  t e r w i j l  v r i j w e l  z e k e r  v a s t s t a a t  
d a t  d e z e  c o m b i n a t i e  g e e n  r e g e e r b a r e  m e e r d e r h e i d  k r i j g t ,  e n  b o v e n d i e n  v a s t s t a a t  d a t  d i t  
V V D  e n  c o n f e s s i o n e l e n  n o g  v e r d e r  i n  e i k a a r s  a r m e n  d r i j f t ,  ziou D ' 6 6  o p  d e z e  g r o n d e n  w e i 
g e r e n ,  d a n  i s  h e t  o o k  a l  w e e r  n i e t  g o e d ,  w a n t  d a n  w i j s t  i e d e r e e n  m e t  h e t  v i n g e r t j e  n a a r  
D ' 6 6  a l s  d e  p a r t i j  d i e  z o  h a u t a i n  i e d e r e  s a m e n w e r k i n g  a f w i j s t .  D e  l e z e r  m o e t  e r  m a a r  
z i e n  u i t  t e  k o m e n ,  m a a r  d a n  w e l  v ó ó r  h e t  f e b r u a r i - c o n g r e s  g r a a g l

I n t u s s e n  k u n n e n  w e  n u  w e l  a a n  h e t  w e r k  g a a n .  D e  e e r s t e  s t a p  z a l  m o e t e n  z i j n  d a t  h e t  
h o o f d b e s t u u r  h e t  b e l e i d s p l a n  a a n  a n d e r e  p a r t i j e n  t o e s t u u r t ,  m e t  h e t  - v e r z o e k  c o m m e n t a a r  
t e  l e v e r e n  e n  m e e  t e  d e l e n  o f  raen d i t  b e l e i d s p l a n  a l s  e e n  u l T t g a n g s p u n t  v o o r  e e n  r e g e r i n g s  
p r o g r a u i  k a n  z i e n .  W e l l i c h t  z u l l e n  e n k e l e  p a r t i j e n  d e  m o e i l i j k h e d e n  o n t l o p e n  d o o r  g e e n  
o f  e e n  n i e t s z e g g e n d  a n t w o o r d  t e  g e v e n .  W e l n u ,  d a n  w e t e n  w e  a l w e e r  b e t e r  w a a r  w e  a a n  
t o e  z i j n .  E e n  p a r t i j  d ’ e g e e n  b e h o o r l i j k  a n t w o o r d  w i l ,  k a n  o f  d u i ’f t  g e v e n ,  i s  o o k  g e e n  
b r u i k b a r e  r e g e r i n g s p a r t n e r .  M e t  p a r t i j e n  d i e  g e d e e l t e l i j k e  b e z w a r e n  h e b b e n  k a n  g e p r a a t  
w o r d e n .  I n  h e t  o p e n b a a r  u i t e r a a r d .  D e  r e s u l t a t e n  v a n  d i t  o v e r l e g  k u n n e n  t i j d i g  v o o r  h e t  
v o l g e n d e  c o n g r e s  a a n  d e  l e d e n  w o r d e n  r a e e g e d e e l d .  l e d e r  k a n  z i c h  d a n  e e n  g e d o c u m e n t e e r d e  
m e n i n g  v o r m e n .

-  _



G e l u k k i g  h e b b e n  a n d e r e  p a r t i j e n  l a u g z a w e r h a n d  w e l  b e g r e p e n  d a t  w e  n i e t  z u l k e  p o l i t i e k e  
d o m o r e n  z i j n  a l s  z e  g r a a g  s u g g e r e e r d e n .  O o k  d e  k i e z e r s  b e g i n n e n  d a t  d o o r  t e  k r i j g e n .
H e t  b e t e k e n t  d a t  w e  d e  k o m e n d e  v e r k i e z i n g e n  n i e t  m e e r  i n g a a n  a l s  d i e  l i e v e ,  o n s c h u l d i g e  
l a m m e r e n ,  d i e  e e n  n i e u w e  l e n t e  i n l u i d e n ,  m e t  v a n  n i e r l o  a l s  e e n  s o o r t  O p p e r l a n .  \ie g a a n  
d e  k o m e n d e  v e r k i e z i n g e n  i n  a l s  d e  e n i g e  p a r t i j  w a a r o p  n i e u w  N e d e r l a n d  z i j n  h o o p  j e v e s -  
t i g d  k a n  h o u a e n .  I n  d e  r e c l a m e w e r e l d  k e n t  raen h e t  b e g r i p  U S P  ( U n i q u e  S e l l i n g  P o i n t ) , 
w a a i ’m e e  a a n g e g e v e n  w o r d t  d a t  e e n  b e p a a l d  m e r k  p r o d u k t  e e n  z e e r k r a c h t i g  v e r k o o p a r g u m e n t  
b e z i t ,  d a t  a n d e r e  : i e r k e n  n i e t  b e z i t t e n .  I n  1 9 6 7  w a s  v a n  n i e r l o  v o l g e n s  d e  d e s k u n d i g e n  
z u l k  e e n  U S P .  h a  4  j a a r  b e t r o k k e n  g e w e e s t  t e  z i j n  b i j  h e t  p o l i t i e k e  l e v e n  v a n  N e d e r l a n d  
i s  h i j  a l s  U S P  s t e r k  a f g e z w a k t  t e g e n o v e r  d e  k i e z e r ,  u i t  h e e f t  n i e t s  t e  a s  k e n  ;iiet d e  k w a 
l i t e i t  v a n  z i j n  w e r k  e n  o p t r e d e n .  W i j  z u l l e n  i n  d e  k o m e n d e  v e r V i i e z i n g e n  e e n  n i e u w  u S P  
m o e t e n  h e b n e n .  M i s s c h i e n  i s  e e n  a a n k n o p i n g s p u n t  t e  v i n d e n  i n  h e t  s l o t  v a n  e e n  " s f e e r -  
s t u k j e "  o v e r  h e t  B r e d a ' s e  c o n g r e s  i n  h e t  A l g e m e e n  D a g b l a d :  " K a a r  d e  b e s l i s s i n g e n  k o m e n  
e r  w e l ,  a l  w o r d t  het d a n  z o n d a g a v o n d .  Z a t e r d a g n a c h t  h e e f t  h e t  c o n g r e s  e c h t e r  g e d a n s t ,  
e e n  l e u t i g  f e e s t ,  w a n t  D ' 6 6  k a n  i n  i e d e r  g e v a l  b o g e u  o p  v e l e  r s o o i e  j o n g e  v r o u w e n ,  i n  
t e g e n s t e l l i n g  t o t  x e d e r e  a n d e r e  i . e d e r l a n d s e  p o l i t i e k e  p s i r t i j . "

D e n  h a a g ,  K e r s t m i s  1 9 7 0

UI'i’S P R A K E l v  A A N  D E  B A S I S ] ♦
eii w a t  e r  a l i e - . a a l  :.;oet D l i j v e i i  i e t s  v e r g e t e i" J u l l i e  h e b o e n  i n  d a t  r i j t j e  v a n  w i e  

F i e g e  m o e t  a a n  d e k  b l i j v e . . . "

" M a g  i k  s i n d s  B r e d a  n u  o o k  e e n  u i t s p r a a k  a a n  d e  t o n  d o e n ? "

" K u n n e n  z e  R o o l v i n k  n i e t  g e l i j k  m e t  d e  l o n e n  -’. e e b e v r i e z e n ? "

"'..■e m o e t e n  v o l g e n s  m i n i s t e r  B a k k e r  i n  h e t  j a a r  2 0 0 0  z e l f  o n z e  b r i e v e n  g a a n  a f h a l e n .
D a n  m o e t  d e  P o s t  o o k  naair z e l f  h e t  g e l d  v o o r  ce p o s t z e g e l  k o m e n  o p h a l e n . "

" H e t  m a a k t  i n  i e d e r  g e v a l  d u i d e l i j k  w a a r o m  h i j  z o v e e l  w e g e n  ..il a . a n l e g g e n .  D i e  z i j n  
n o d i g  v o o r  a l  d i e  m i l j o e n e n  m e n s e n  d i e  d a g e l i j k s  :,.et h u n  a u t o  d e  o o s t  z o e t e n  g a a n  o p 
h a l e n .  "

" D e  c o n f e s s i o n e l e n  z u l l e n  n u  w e l  m e t  h e t  c o i i i p r o m i s - v o o r s t e l  k o m e n  d a t  e r  e e n  p o s t b o d e  
r o n d g a a t  o m  t e  z e g g e n  d a t  e r  o p  h e t  p o s t k a n t o o r  e e n  b r i e f  v o o r  j e  k l a a r  l i g t . "

" H i j  h e e f t  o n l a n g s  v a n  - l i e r l o  i n  z i j n  j a s  g e h o l p e n .  D a a r o m  h e e f t  h i j  n u  o o k  z i c h z e l f  
a l s  c a n d i d a a t  v o o r  d e  'i'weede l . a m e r  o p g e g e v e n . "

" D i e  g e r e s e r v e e r d e  r i j e n  o p  h e t  c o n g r e s  v ( a r e n  n a t u u r l i j k  b e s t e m d  v o o r  d e g e n e n  d i e  z i c h  
g e r e s e r v e e r d  o p s t e l d e n . "

" I k  v r a a g  m e  w e l  e e n s  a f  o f  a i o o t e b o o m  z i j n  a m e n d e m e n t e n  a l  v a n  t e v o r e n  h e e f t  k l a a r l i g 
g e n . "

w e  n u  t e n m i n s t e  e e n  g o e d e  r e s e r v e - l i j s t t r e k h e r ."

:■ i s  r.e v e e l  g e l e g e n  a a n  e e n  g o e d e

" D a n k  z i j  o o o r e n g e l  h e b b e n

" A l s  w e t h o u d e r  m o e t  j e  w e t e n  t e  g e v e n  e n  t e  ne'-ien 
y e r s t a n d h o u d i n ? ;  b i n n e n  h e t  c o l l e g e . "

' B e s t e  V a n  n i e r l o '
P v d A  a  l a  c r è m e ’. . . . . . . .  D  ' 6 6  a  
v a n  d e  w e e k . ........ v o o r  m i j  b e n

U S A :  N i x i l a n d
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n E T  G E Z I C H T  V A E  D ' 6 6  

d o o r  A . C .  d e  G o e d e r e n

P o l i t i e k e  t e g e n s t a n d e r s  v a n  D ' 6 6  h o u d e n  a l t i j d  v o l  d a t  n i e t  d u i d e l i j k  i s  w a a r  U ' 6 6  
" s t a a t " ,  s p e c i a a l  w a a r  h e t  s o c i a a l - e c o n o m i s c h e  v r a a g s t u k k e n  b e t r e f t .  H o e w e l  w e  o n s  
a l t i j d  h i e r t e g e n  v e r v i e r e n  d o o r  t e  w i j z e n  o p  d e  d i k t e  v a n  h e t  P o l i t i e k  P r o g r a m m a  e n  d e  
l e n g t e  v a n  h e t  h o o f d s t u k  o v e r  s o c i a a l - e c o n o m i s c h e  p o l i t i e k  d a a r i n  i n  h e t  o i j z o n d e r ,  
b l i j f t  e r  d a n  t o c h  e r g e n s  n o g  i e t s  k n a g e n ,  u a t  l e i d t  d a n  b i j v o o r b e e l d  t o t  h e t  a a n n e m e n  
v a n  e e n  m o t i e  -  o p  h e t  a p r i l  c o n g r e s  -  w a a r i n  h e t  h o o f d b e s t u u r  w o r d t  o p g e d r a g e n  o n m i d 
d e l l i j k  d e  s o c i a a l - e c o n o m i s c h e  w e r k g r o e p  a a n  h e t  - w e r k . t e  z e t t e n  v o o r  h e t  o n t w e r p e n  v a n  
e e n  n i e u w  s o c . - e c - h o o f d s t u k  v o o r  h e t  P r o g r a m ; : ’.a, e e n  m o t i e  o v e r i g e n s  d i e  d e  v.eg g i n g  v a n  
z o v e l e ,  n a m e l i j k  d e  p r u l l e n a n d ,  w a n t  a l s  i k  T o e d  b e n  i n g e l i c h t  h e e f t  d e  s o c i a a l - e c o n o 
m i s c h e  w e r k g r o e p  v a n  h e t  h o o f d b e s t u u r  n o o i t  i e t s  v e r n o m e n  e n  i s  o o k  o v e r i g e n s  s i n d s  
a p r i l  n i e t  b i j e e n  g e w e e s t .
M a a r  b l i j k b a a r  i s  e r  o o k  helei.iaal g e e n  b e h o e f t e  a a n  d e  a k t i v i t e i t e n  v a n  d i e  s o c . - e c .  
w e r k g r o e p ’, w a n t  o o k  z o n d e r  h a a r  b l i j k t  h e t  w e l  r.'.ogelijk t e  Kor.'.eu t o t  e e n  b e l a . n g r i g k e  
v e r d u i d e l i j k i n g  v a n  " h e t  g e z i c h t  v a n  D ' 6 6 . "  H e t  B e l e i d s n l a n  i s  i n  f e i t e  d e  a a n l e i d i n g  
g e w e e s t  o m ,  :in o f  ..".eer a d  h o e ,  e e n  a a n t a l  i n g r ; L , i D e n d e  v.i j z i f ; i n g e n  e n  u i t b r e a d  i n g e u  
v a n  h e t  P r o g r a n a a a  t o t  s t a n d  t e  b r e n g e n .  O f f i c i e e l  i s  e r  i n  h e t  . ' r o g r a ’;ma s i n d s  a p r i l  
n i e t s  m e e r  v e r a n d e r d ,  m a a x  i n  w r e d a  i s  v a s t ' g e s t e l d  d a t  b i j  t e g e n s t r i j d i g h e i d  t u s s e n  
P r o g r a m m a  e n  B e l e i d s p l a n  h e t  l a . a t s t e  g e l d t .  E n  n i e u w e  p u n t e n  u i t  h e t  B e l e i d s p l a n  z i j n  
a u t o b i a t i s c h  " P r o g r a r i u i a "  .



Voor de geïnteresseerde leser volgt hier een oversicht van de voornaamste "nieuwigheden" 
op Bociaal-econoniisoh terrein.
1. Ërkenning van het recht van werknemers op een aandeel in de winst van ondernemingen, 

ook voor zover deze niet wordt uitgekeerd maar geïnvesteerd.
2. Afschaffing van het verschil in belastingheffing ten aanzien van gehuwden en ongehuw- 

den.
3 . Niet langer bijeentelling van de arbeidsinkomsten van man en vrouw voor loon- en in

komstenbelasting; de arbeidsinkomsten van de gehuwde vrouw moeten afzonderlijk worden 
belast volgens het nieuvje algemene tarief (over de toe. te passen kinderaftrek werd 
geen uitspraak gedaan).

A. Niet langer wordt vermindering van loon- en inkomstenbelasting voor de zg. midden
groepen bepleit.

3. Er dient een volledige herstrukturering van kinderbijslag en kinderaftrek plaats te 
vinden, op basis v. .n de volgende uitgangspunten:
a. B-inderbijslag en kinderaftrek moeten worden sameiigevoegd tot één gezinssubsidiere- 

geling- die gelijk is voor ambtenaren, gewone loontrekkenden en zelfstandigen.
b. De hoogte van deze gezinssubsidie-nieuwe-stijl dient beter aangepast te zijn aan

de werkelijke behoeften. Daartoe moet de subsidie (onder toepassing van een soepele 
overganf^sregeling voor hen die er op achteruit gaan) :
- lager zijn naarmate het inkomen van de ouders hoger is
- afhankelijk îjii van de leeftijd der kinderen (op grond van behoeftenonderzoek).
De nieuwe subsidie zal in elk geval niet ao"er .zijn dan het peil van de huidige 
kinderbijslag. Daarnaast dient de subsidie voor ce .als eerste en tweede geborenen 
vrij langzaam te aaien naar mate het inkomen der ouders hoger is, b.v. .m.et 1 gulden 
voor elke 5 gulden netto inkoâ .eii boven het wettelijk mini.r.mr.i.loon; voor kinderen 
uet geboorteran;;nu;m :er boven 2 dient een snellere daling plaats te vinden, b.v. 
in een verhouding 1 : 2. JJe werk.in.g van de nieu\;e .oegeling is dus beuerkt tot de 
la.';;er betaalden.

c. De noodzaak van gezinsoubsidie dient zoveel nio-'elijk te ivorden beperlct door voor
zieningen rechtstreeles ten behoeve van het kind.

o. Invoering van een algee.ene oensioen-spaarloonregelinp; voor uitkeringen boven de AOV/ 
op basis van kaoitaal-deklr.ing, waarbij ce gestorte prei'.iies waardevast geindexeerd 
worden belegd en het gesaa.arde kapitaal pas bij pensionering in een recht on lijf
rente (waardevast) wordt o.ncezet; afschaffing van het verschijnsel van de (onzicht- 
o.are) "werkgeversbi jcira.gen" .

7 . Erken.iing van het feit dat de pre .;ies voor volksverzeteriagen (AOb'/A..IV, AWBZ, kinder
bijslag) het karakter van belastingen hebben, zij dienen dan ook met de huidige 
loon- en inkomstenbelastin.g te worden sair.engesiiolten. Alle uitkeringen geschieden 
door het Hijk.

'J zult het .'.iet ;.ie eens zijn: het sociaal-economische "gezicht" van D'66 is door het 
Breda'se congres een stuk duidelijker .gemaakt.

VAm BHSDA BEGIi-lT (GPDiEJiV?) DE VICfOuIE

(:t) Seii Burfschip wa.£ 
me .ist bood goec

niet nodi; 
e d em.ming

omi 19 december ongemerkt in Breda binnen te komen.

turfschip
..'ie te laat kwa]... mervcte dat congresvoorzitter Sood nog niets veranderd is. Het congres 
v.'as pra’utisch op tijd begonnen, '."achtend tot een van de "mooie jon.ge vrouwen van D'66" 
(ze i.'aren er weer) had geconstateerd dat er ingeschreven en betaald was imerkte je dat 
je overal in het gebouw l:.on volgen wat er in de grote zaal besproken werd. In stilte 
prees je de inventieve ;-;eest die dit nuttig gebruik van een geluidsinstallatie had toe- 
gepast. 's Midda.gs tijdens de éectiever.gaderingen vervloekte je diezelfde inventieve 
■eest. Die vergaderi.ngen, die vanwege de congresleiding op een bijzonder strak tijd
schema waren gezet, -werden elke twee minuten onderbroken door een oproep aan deze of 
gene hooggeplaatste D'6b-er om zich bij de receptie te vervoegen (of zijn autolichten 
uit te doen), in wee de belangrijke figuur die niet direlct gehoor gaf. Dan werd de op
roep na t’wee minuten op bestraffende toon door van Leeuwen hoogstpersoonlijk herhaald.

turfschip
Hoeveel nood de laatste paar con;;ressen de voorzittersfunctie niet heeft bekleed (zou 
het nou -ï.'aar zijn dat alleen nood-e congressen goed verlopend) kende hij nog een groot
F.antal sprekers van naa:-.. netgeen bewijzen moge dat de cate.gorie notoire spreskers op 
vrij constant van sa..-ienstelling is.

turfschip
'.Ve waren lief voor elkaar in .oreda. nn gezagsgetrouv;. Dat bleek bij de discussie over 
het eenmalig reglei.'.ent voor de voorverkiezinge 11, waarover elders in dit nummer genoeg
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geschreven wordt. Het bl^ek ook bij de behandeling van het bele'idsplan. Iedereen was 
dermate overtuigd dat de centrale werkgroep "wel weet wat goed voor ons is", dat in 
het geheel niet gesproken werd over de vele door deze werkgroep overgenomen amende
menten. Alsof niet elk amendement het bestrijden waard is en zeker een overgenomen 
autiendenient. Alle congresbezoekers moeten nog maar eens nalezen welke wijzigingen en 
aanvullingen zij op deze-ffianisr-Jiebben geaccepteerd. J zal nog raar staan te kijken.

turfschip
de onovertrefbare kaltha heeft in het Algemeen Dagblad een sfeerstukje geschreven over 
het congres, ken van de onderwerpen waaraan hij aandacht besteedde was het ritueel van 
de steauaingen. Een aspect, dat op zich een studie door enige psycholoR^en vjaard zou zijn, 
heeft hij daarbij verpceten. De partij die de technologie zo hoog in het vaandel heeft 
geschreven dat het scheldwoord technocraten speciaal voor aanhangers van deze partij 
lijkt te zijn gereserveerd, is zo onder de indruk van de wonderen der techniek dat uit
gerekend op he't enige moment dat men fatsoenshalve mag spreken, nl. tijdens de ijking 
en de steraning, een doodse stilte heerst. Eerlijkheidshalve uoet opgemerkt worden dat 
men dit weer ruimschoots goedmaakt'door tijdens de debatten voluit te praten, zodat 
ondanks de geluidsversterking soms hele stukhen voor de opletters verloren gaan.

turfschip
Uit beste overtuiging^heeft steller dezes gepleit voor stenmien op het congres, omdat, 
zo zei hij, geen zinnige keus mogelijk is zonder confrontatie met de kandidaten (en de 
presentatiebijeenkomsten waren niet best bezocht). bleek echter dat ook op het congres 
weinigen behoefte hadden aan nadere kennismaking. rsLESK ook dat anderen zich er zelfs 
voor leenden zich per bus naar Breda te laten vervoeren oi» alleen even te steamenJ

KAIffi) IDATEin PRESENTAT IE ♦
"Natuurlijk had ik zelf niet de bedoeling om mij kandidaat te stellen maar het bestuur 
van mijn afdeling heeft mij tooh kandidaat gesteld, omdat men bang was det.t er te weinig 
geschikte kanoidaten zouden zijn en nu heb ik gemeend mij daaraan niet te kunueu ont
trekken.
Viat mijn lidmaatschap van de Gemeenteraad, de Provinciale Staten en de Gewestraad be
treft, natuurlijk moet cxmnlatie van functies worden vermeden, maar ik voor mij vind 
het wel moreel toelaatbaar om toch als kandidaat óp te treden want ik zie eigenlijk de 
bezwaren niet. In de Kamer r’oeten juist ervaren mensen zitten en dat zit met mij dus 
wel goed. Ik ben inderdaad pas in feuruari 1970 lid van de partij geworden, maar toch 
heb ik me nu al kandidaat laten stellen want vie leven in een snelle tijd en dan moet 
je ook snel beslissingen kunnen nemen. Bovendien zitten we toch al niet zo best in de 
deskundigen op het gebied van de haringvisserij. Hat de politieke lijn betreft die de 
fractie zou moeten volgen, dat kan me eigenlijk niet zoveel schelen, liet belangrijkste 
is dat we een evenwichtige fractie Icrijgen, en als ik er in zit komt dat wel voor el
kaar .
Erg belangrijk vind ik het districtenstelsel en i'K vind dat 
sen dat de Haarlenimiermeer een eigen man in de Kamer ki-ijgt. 
woon recht op, nietwaar. En boveriüien - even in mijn aantek 
Voorzitter - vind ik het beleidsplan een heel goed stuk. a 
de partij betreft, in september vati dit jaar ben ik tijdens 
voorzitter van de notuleacomnissie geweest, üijn opvattinge 
van een pragmatische open deelneming bij constante internat 
Het wie we moeten samenwerken, - ja, m.eneer de voorzitter, 
die namen van die a.ndere partijen, dan moet ik even in -ijn

'.,e dat nu zo m-oeten toeoas- 
Diar heeft deie regio ge- 
eningen kijken, iieneer de 
t mijn werlr. tot nu toe in 
de afdelingsvergadering 

n gaan dus in de richting 
ionale gerichtheid, 
ik ken natuurlijk niet al 
aantekeningen kijken.... "

DE VOORVEHKrEZImGEN VOOR DE lOilISRCAKDIDATSIi'
(H) De lezer weet hoe het gegaan is. Er heoeen zich in totaal 96 candidaten gemeld voor 
het lidraaatscha.p van de 'Iweed.e Kamer, 'via voorverk.iezingen : oesten de leden en aan- 
hanners van D'66 hieruit via schriftelijke ste’ning; een groslijst van 5? mensen op
stellen. Dat gebeurde via een nogal merliwaardig sys deern.. De voorveilciezingen geoeurden 
per provinciedafzónderlijk.' Iedere candiaaat kon zich in net zoveel provincies opgeven 
als hij zelf wilde. Iedere provincie moest er een aantal Iciezen, variërend van 3 in 
Drente en Eeeland tot 9 in Euid-Holland. Dit betekende dat de kleine provincies naar 
verhouding meer candidaten aanwezen. In Euid-Holland b.v. werdeii t.o.v. neeland 3 v'.aal 
zoveel candidaten aangeviezen door l8 maal zoveel kiezers, jden cancxdaat ;-on maar in 
eén provincie worden gel;ozen. nou hij in leeerdere provincies gekozen zijn, dan werd hij 
gekozen in die provincie waar hij het hoogst op de ranglijst kv.a:;., ook al was het aan
tal op hem uitgebrachte stemmen veel la.ger dan in de andere provincie.
De kiezers konden een aantal candidaten in volgorde van voorkeur invullen, De eerstge- 
noeiade candidaat kreeg 1 stem, de tweede kreeg 1/2 steis de derde 1/3 stevi, enz.
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üit alles leidde tot hoogst merkwaardige resultaten. Onderstaand wordt weergegeven hoe
veel van de candidji^n, verdeeld naar hun woonprovincie, werden gekozen, en hoeveel 
daarvan in hun eigen provincie.

aantal waarvan in waarvan niet aantal niet totaal PlaatsenProv. gekozenen eif?:ea prov. in eî ên prov. gekozenen cand. per prov
Gr 3 3 0 0 3 kFr 4 3 1 0 k kD 1 1 0 0 1 30 3 3 0 0 3 5Uld 6 5 1 h 10 5u h 0 1 5 5nH s 7 1 15 23 8^H 1 7 0y 8 I k 31 9Z 1 1 0 2 3 31.3 7 7 0 0 7 7L 3 3 0 3 6 k— ■ — — — __ _

57 kS 1 1 39 96 57

ir vallen iii dit staatje een paar merkwaardige dingen op. Ruia de helft van de candida- 
ten woont in Koord- en Ziuid-Holland. (5A- van de 96), Van de gekozenen is dit i/.inder dan 
de helft (2 5 van de 57). Beschouwd raen aileen de nieuwkomers, dus uet weglating van de 
zittende Kaderleden, dan worden deze cijfers ^8 van de 89 en 19 van de 50. Met deze weg
lating zijn dus 1 9 van de ^8 Hollandse nieuwkomers gekozen, tegenover 31 van de 4l bui- 
ten-Hollandse nieuwkomers. Ook tussen noord- en Zuid-Holland onderling is er een groot 
verschil. Van de 23 noordhollandse zijn er maar 8 gekozen, tegen 17 van de 31 zuidhol- 
lanase. Van die 17 zijn er 8 in andere provincies gekozen, t.w. 2 in Zeeland en 1 in 
Gr, 0, U, KH, NB en L.
Ben Friese candidaat (Dijkstra) werd in Drente gekozen, een Gelderse in Overijssel en 
een noordhollandse in Overijssel. Alleen Overijssel en Zeeland kozen dus meer dan één 
ca.ididaat van buiten de provincie.
Het gevolgde systeem had eigenaardige konsekwenties. In Zeeland b.v. v/erden ;:.aar circa 
20 stembiljetten ingeleverd. Het gevolg was dat daar een candidaat werd gekozen met 
1,8 ste;il Had nu b.v. een niet gekozen Zuidhollandsé candidaat met 1,0 stem in .Zeeland 
op zijn eigen stem.biljet zichzelf bove.iaan gezet en bovenaan zijn stembiljet niet Zuid- 
Holland, maar Zeeland ingevuld, dan zou hij in de laatste provincie gekozen zijn. Het 
merkwaardigste geval was wel dat van de isoordhollaader die in alle provincies candi
daat stond en trouw alle presentatiebijeenkomsten bezocht. Alleen die in Overijssel 
sloeg hij over. uaair werd hij dan ook gekozenl
Het december-congres in Breda heeft besloten dat dit congres zelf via stem:.:ing de volg
orde van deze 57 candidaten zou bepalen. Ten onrechte natuurlijk. Ten eerste is het 
hoogst onbehoorlijk dat een groep mensen beslist dat zijzelf met uitsluiting van an
deren de candidatenlijst opstelt. Ten tweede betekent het dat in feite het stemrecht 
is weggelegd voor degenen die toevallig in de buurt wonen of 50 a 100 gulden kunnen 
missen om twee dagen naar nreda te gaan. Hiermee heeft D '66 het censusViiesrecht opnieuw 
geïntroduceerd, net systeem leidt bovendien tot onverkwikkelijke zaken, zoals de bus 
met Dimburgers die alleen even langs kwamen om te stemmen op een bepaalde candidaat.
In plaats van dit alles had ook de definitieve lijst via schriftelijke stemming moeten 
worden bepaald, ien troost is in ieder geval dat voor de volgordebepaling wèl een juist 
kiessysteem wordt gevolgd.

OMZIEN IN ’<VR0K

Dat er weinig kans was dat de behandeling van de "Kandidaatstellingsnrocedure voor de 
2e kamer verkiezingen” nog in goede banen kon worden geleid stond tevoren vast. Maar 
zo bont als hoofdbestuur en kamerfractie het in werkelijiiheid heboen gemaakt, nee, dat 
te voorzien vergde teveel van onze verbeeldingskracht. Het onvoorziene is echter toch 
gesciiied: na ^ jaar martelen heeft D'66 nog steeds geen reglement voor ce genoemde pro
cedure; de i:andmds tenli jst voor de ko: ‘.e.*de !:a . erverkiezin ̂ en komt op een geïmprovi
seerde manier tot stand, zonder behoorlijke presentatie va.n de Icandidaten - dus zonder 
dat de stemgerechsi jden over de k.andidaten behoorlijk waren geïnformeerd - en geheel 
gedicteerd door ce onstanc.igheden waarin we verzeild waren .geraakt.
Een behoorlijke beho.aceling werd o.m te beginnen onmogelijk gemaakt door het onderwerp 
.als laatste op de a.genda van de eerste congresdag te olaatsen. Een notie van de regle-
m.entencommoSi ie om er direct na ce lunch ..ee te beginnen werd afgewezen op grond van 
de overweging dat het Beleidsplan belan.grijker was. Dat de impasse waarin we ons o-et 
dit regle::ent nu bevonden juist een gevolg v.as van het feit dat allerlei andere zaken 
op een reeks van congz'essen telkens belan.grijker werden gevonden, en dat het daarom 
eindelijk eens een behoorlijke behnndeiiii.'-' vercience, maakte geen incruk.



En toen de zaak dan eindelijk aan de orde kviam stond De Goede op met het voorstel om 
de hele zaak (voor de vierde achtereenvolgende keeri) rsaar uit te stellen tot een volgend 
congres en voor deze keer nog even een noodreglement te maken, io gezegd zo gedaan, i/ie 
nu nog van de huidige Reglenentencommissie, die vele avonden heeft gezwoeg'd aan het 
zindelijk formuleren van alternatieven en heus ook wel iets lolligers te doen wist, ver
wacht dat ze van deze affaire nog niet genoeg balen heeft om er ooit nog weer een poot 
naar uit te steken, vergist zich grondig. Het hoofdbestuur zal zich echt van een nieuw 
stel slaven moeten trachten te voorzien.
Hog even een curiositeitje. iondagochtenü schiet Beeknans me aan met een lumineus idee: 
als we nou in mei of zo eens een deelcongresje hielden, geheel gewijd aan de kandidaat- 
stellingsprocedureV Wel mosterd na de maaltijd. iCn waarom nu ineens welv De keglenenten- 
commissie had al lang geleden uitdrukkelijk gevraagd om een deelcongres in oktober, 
maar dat imocht toen niet. Omdat we ons "politiek" geen niet-politiek congres konden 
permitterenJ Door de angst voor v;at "ze" zullen zeggen zitten Y<e nu met een geforceerd 
iu elkaar geflanst, ondoordacht verkiezingssysteem, terwijl vaii verantwoorde besluit
vorming geen sprake is geweest.

A.C. de Goederen 
(lid Regleraentenconraissie)

©  ©  ®
Grafschrift voor Wieuv; Linies : ze dachten dat ze voorrang hadden.

pep
Uoomentaar van Roolvink op het advies lijstvolgorde ARP: (a)sociale za(k)ken.

pep
Japie: Bakker bedoelde natuurlijk dat hij tegen een CDU is toen hij verklaarde de ge
scheiden ontwikkeling nog niet zo gek te vinden.

pep
Onbedoelde waarheid: Iedereen stelt iets voor bij deze algemene beschouwingen. V/ij 
stellen niets voor (Biesheuvel in de Tweede Kamer).

pep
Toen wij de Rijn bij Lobith ons land lieten binnen komen zijn wij er aaurdig ingestonken.

pep
Zou Bakker er geweest zijn nu hij er geweest is?

pep
•lOp van de vorige maand: koorengel.

pep
Onrust op buitenlandse Zaken: storm in een glas sherry.

pep
De schrapping van de academicabelasting uit het beleidsplan was een daad van welbespro- 
ken eigenbelang.

pep
Japie: ik ken een lid dat na het lezen van de kandidatengegevens van ellende zijn stem
biljet heeft opgegeten.

pep
Er zijn nu al zoveel vooraanstaande D'66ers dat er gepn enkel gewoon lid meer over is.

pep
Nederland is vernioedelijk het enige land ter wereld waar ter gelegenheid van een alge
mene politieke staking de nationale vlag wordt uitgestoken.

pep
Minister Beernink heeft het voorstelom l8 tot 20 jarigen bij de komende kamerverkiezingen 
vast mee te laten stemmen door middel van gele stembiljetten afgewezen op staatsrechte
lijke gronden. De Staatsdrukkerij had die kleur niet.

pep



DS'70 heeft de geruchten, dat in plaats van de heer Drees de heer i'-laserati lijstaan
voerder zou worden, tegenn;eBproken.

pep
De AEP kan alleen door middel van een atoombom leden verliezen.
-Oe splitsing van de confessionele partijen zal dus wel voorafgegaan moeten worden door 
een atoomsplitsing.

pep
De gemeente Den Haag korat tegemoet aan de wensen van de Karaerleden voor een betere 
uitrusting van het Kamergebouw. De ondergrondse toiletten op het Buitenhof worden weer 
opeagesteld.

pep

HO die PvdA

door J. vau Wilgenburg •  • •
wa het loondebat in de Tweede Kamer heeft de topleiding van de PvdA zich gehaast de con
fessionele partijen te verketteren. Daar is niets op tegen.
maar tegelijkertijd heeft de top verklaard, dat er in een volgend kabinet niet suenge- 
werkt zaJL worden met één vau de confessionele partijen. Het is r.aar zeer de vraag of 
dit lang kan -worden volgehouden.
Enerzijds is de "achterban" van de PvdA zeer verdeeld over de vraag of samengewerkt 
moet worden met de huidige toch wel zéér onbetrouwbare KVP, anderzijds is te verwachten, 
dat de confessionele partijen zoveel zetels zullen verliezen, dat hun linkervleugels in 
staat zullen zijn de partijtoppen te bewegen "in ‘s lands belang" kontakt met de PvdA 
te gaan zoeken (en dat dus na de verkiezingen).
Als D'66 een soort "PAK" blijft afwijzen (en dat doet D'66 gelukkig), omdat je een pro
gressieve volkspartij dan wel op je buik kunt schrijven, dan zal er voor de PvdA niets 
anders opzitten dan:
a. het oude oppositie-spelletje weer te gaan opvoeren of
b. toch in zee te gaan met één of meer van de confessionele partijen.
Nu de zaken zó liggen, zal men bij de PvdA willen voorkomeu, dat ze vóór de verkiezingen 
gedwongen worden, definitief te verklaren dat ze ("voor eeuwig", "voor lange tijd" of 
iets dergelijks) in de oppositie gaan.
(De uitspraak die de partijtop van de PvdA aan het eind van 1970 heeft gedaan lijkt 
definitief, maar kan desondanks nog altijd ingetrokken worden).
Dit verklaart ook de ijdele hoop op samenwerking met D'66 (onder uitsluiting van de
KVP) .
Het is daarom te verwachten, dat of op het PvdA-congres in februari óf na de verkiezingen 
volledig over de anti-KVP motie zal worden heen gelopen. Dat zal de partijtop dan een 
zorg zijn: het is de confessionele partijen toch óók lood om oud ijzer!
Er is eigenlijk niets veranderd in de partijpolitieke situatie. Hoewel........ ?
'aar gaat D'66 staan in deze onmogelijke situatieï
Er ligt een (op het congres in Breda aangenomen) voorstel van het hoofdbestuur om met 
alle partijen over een.mogelijke samenwerking te gaan praten. In gedachte kan men wel 
voorspellen welke partijen zondermeer af zullen vallen. Velen zullen met mij betreuren, 
dat hierbij de VVD zal zijn. Voor enkele van de komende jaren zal hier echter niets 
aan te doen zijn. Er zullen tenslotte de PvdA en de KVP als twijfelgevallen overblijven.
De PvdA komt steeds opnieuw met zijn liefdesverklaringen en binnen de KVP woedt nog 
steeds binnenskamers een hevige strijd tussen de verschillende stromingen:
A. na de "historische verl;laring" dat de samenwerking tussen KVP, AH en CHU een feit is, 

doorgaan op deze weg.
B. om de partijpolitieke verhoudingen te verbeteren ("landsbelang" of zoiets) een eigen 

weg volgen met de oude "losse" samenwerking tussen ICVP, AR en CHU zoals die reeds 
lang bestaat.

Hoewel het lijkt, dat stroming A het gewonnen heeft, is dit maar schijn.
Daarom willen de confessionele partijen vóór de verkiezingen geen keuze doen. 
olijft de reeds vroeger gestelde vraag:
kan D'66 saaenwerkeu met een KVP die z6 onbetrouwbaar is en bovendien geen keuzo wil 
doen vóór de verkiezingen/
Mijn antwoord: ik zou dat wel willen, want stel dat deze samenwerking halverwege - na 
2 of 3 jaar - zou stranden, dan is er door die tijdelijke samenwerking zóveel veranderd 
iu de politiek, dat we oen stuk dichter zijn bij ons einddoel: radicale vernieuwing.
Waar omdat het nog maar zeer de vraag is of we met de KVP tot overeenstemming kunnen 
komen zonder al te grote compromissen, te sluiten, hetgeen vele potentiële kiezers van 
D'66 zou doen vervreemden, moet D'66 het niet doen.
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i-iU D'66 een goed beleidsplaü heeft vastgesteld op een congres in Breda dat goed liep, 
moet U'66 zelfstandig de verkiezingen ingaan. Be mensen die zeggen: dau gaat D'66 weer 
in de oppositie en kan zijn fraktie weer weinig uithalen, zou ik willen toeroepen:
"Dat is. onjuist, wet zeven zetels kon de fraktie van D'66 inderdaad niet veel (J!??!!) 
uithalen, maar bij de komende Tweede Kamer verkiezingen zal een grote winst worden ge
boekt." Men spreekt van 12 a 13 zetels. Maar het beleidsplan is goed en het congres in 
Breda was goed en iedereen gaat vol goede moed de verkiezingsstrijd in. D'66 mag daarom 
best rekenen op minstens l6 zetels.
En dan zal er na de verkiezingen toch weer veel veranderd zijn. Ondanks het "gedoe" bij 
de andere partijen.

IMEBSaSIES VAN DE AMERIKAANSE VERKIEZINGEN 
door D. Bzurk

Stelt u zich voor: minister Polak, die tijdens de verkiezingscaf'pagne oproept om SGP 
te stemmen, omdat die partij zo'n gezond standpunt inneemt ten aanzien van het porno- 
grafie-verbod, of den Uyl, die de PSP kandidaten bezweert hun kiezers te adviseren PvdA 
te stemmen omdat de PSP toch geen kans maakt. De vergelijking is toch niet helemaal 
eerlijk - gezien het tweepartijenstelëel en districtensysteem in Amerika - maar zulke 
dingen gebeuren in een Amerikaanse verkiezingscampagne. Ik heb overigens alleen iets 
van de campagne in r,ew York meegemaakt, maar dat was al interessant genoeg. De race 
voor het gouverneurschap was vooral belangwekkend als voorbeeld van een slechte cam
pagne. Dit slaat dan vooral op het optreden van Goldberg (oud rechter van het Hoge Ge
rechtshof en oud-anbassadeur bij de VN) die het als democratisch kandidaat opnam tegen 
de zittende gouverneur. Rockefeller, die streefde naar een vierde(!) ambtstermijn. 
Goldberg had een alleszins comfortabele uitgangspositie omdat veelvuldige herverkiezingen 
in Amerika niet pouulair zijn (de President mag slechts éénmaal herViozen worden, in ve
le staten de gouverneur eveneens) en omdat hij kon rekenen op de steun van het grootste 
deel van de - zeer omvangrijke - joodse gemeenschap in new York. Goldberg's campagne 
was een schoolvoorbeeld van hoe-het-niet-noet. Uitsluitend gericht op het minimaliseren 
en critiseren van het door Rockefeller gevoerde beleid en het, zonder nadere uitwerking 
aankondigen van een betere aanpak. Bovendien werd dit procédé in veel gevallen (zowel 
bij openbaar optreden ais bij de advertenties en commercials) beperkt tot een punt: 
de aanpak door Rockefeller van het drug-probleem. Kortom, een anti-campagne van de beste 
soort. Van de twee senaatszetels in de staat ivew York kwam er een ter beschikking. 
Daarvoor waren drie kanshebuers in de strijd. De aftredende republikeinse senator 
Goodell, de democraat Ottinger (lid van hef Huis van Afgevaardigden) en een kandidaat 
van de, in wew York niet onaanzienlijke. Conservatieve Partij, V/illiam Buckly. Buckly 
is van mening dat hoj? met Amerika de verkeerde kant op gaat. Zijn stelling is: je kunt 
beter nu ingrijpen, want over een paar jaar doen de verkeerde mensen het en krijgen wij 
een soort kolonelsbewind in de V.S. Zijn aanhang stond hem dit genuanceerd rechtse 
standpunt niet toe en BuclcLy was dan ook binnen de kortste keren een volw,aardige "law 
and order" kandidaat, fulminerend tegen de rederale inkomstenbelasting "smut" (porno
grafie is in New York gedeeltelijk vrijgegeven) en drugd "die de gezonde Amerikaanse 
moraal van onze jeugd ondergraven". Dit leverde hem al direkt de steun van Agnew op, 
die daarmee dus partijgenoot Goodell afviel. Ongeveer tien dagen voor de verkiezingen 
ging het V/itte Huis er toe over nauwelijks verholen, Buckly te steunen en Goodell te 
laten vallen. De veel gehoorde verklaring was, dat Goodell, die zich de laatste jaren 
progressief had opgesteld en een duif is ten aanzien van de Vietnanpolitiek, ten voor
beeld werd gesteld aan alle republikeinen die het in hun hoofd zouden willen halen om 
Nixon de komende twee jaar niet te steunen (en daardoor diens herverkiezing in 1972 te 
bemoeilijken).
De strijd ging daarna eigenlijk vooral tussen Goodell en Ottinger. Ottinger beweerde 
tegenover Goodell en diens potentiële aanhan,g, dat een verstoten republikein geen kans 
maakt, en dat de enige manier on een overwinning van auckJLy te voorkomen gelegen was 
in een vereniging van alle progressieve Itrachten achter Ottinger. Ook zijn laatste ad
vertentie campagne was helemaal gericht on het overhalen van ioodell oni zich terug te 
trekken. Goodell verzette zich, tegen beter vieten en opiniepeilingen in en zijn laatste 
advertentie bevatte een weergave van de Irr-uitenkoppen van die gevallen waarin de opinie
peilingen fout gebleken waren (o.a. bij de laatste jjritse verkiezingen) en de oproep 
"laat u niets wijsmaken, ste... zoals u v'mi plan was". Het resultaat is bekeiid . Buckly 
werd gekozen ;uet nauwelijks veertig procent van ce stemmen. (Over nadelen van een 
enkelvoudig districtenstelsel gesproken).

DAGjoOEK VAim EEn ZUIBHOLLAilDS STATENLID

De hoofdschotel van de statenvergadering van 17 december ging onze neus voorbij. Dat 
was de bespreking in tweede termijn van de studie ter voorbereiding van een structuur
schets voor Zuid-Holland. na de eerste behandeling in april was de studie om commentaar 
gezonden aan gemeentebesturen, ministeries en andere lichamen en organisaties van wie 
verwacht kon worden dat zij belangstelling hadden.
-ue reacties, twee mo.ppeu vol, Viaren zonder comi.ientaar van Gedeputeerde otaten aan de 
Statenleden toegezond.ea, en dat terwijl oen aantal reacties zeer fundamentele zaken aan
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ée orée stelden. Het gevoelen van het grootste deel der statenleden was, dat het weinig 
elegant zou zijn nu een beslissing over de studie te nemen en daarmee toch eigenlijk 
alle werk van gemeenten e.a. voor kennisgeving aan te nemen. Dus wachten wij nu tot 
maart 1971 met de bespreking.
Het wegvallen van het hoofdonderwerp verhinderde niet dat de D'66-fractie zich (volgens 
anderen hinderlijk) actief gedroeg. Schwarz kreeg het aan de stok met de wethouder van 
Voorburg. £r lag een motie ter tafel waarin in feite Voorburg werd veroordeeld wegens 
gebrek aan medewerking bij het tot stand brengen van goede verbindingen tussen Den Haag 
en Zoetermeer. JSchwarz merkte in dit verband op dat dit geval van een tegen den ge
meente gerichte motie aahtoonde dat het onwenselijk is indien burgemeesters, wethouders 
of gemeenteraadsleden tevens lid zijn van Provinciale Staten. De Voorburgse wethouder 
vatte dit op als een aanval op zijn integriteit en maakte stampij. De motie werd overigens 
zonder hoofdelijke stemming unaniem aanvaard.
Gras kreeg het aan de stok met de voorzitter van de ad hoe conirdssie die de instelling 
van een vaste commissie voor de verzoekschriften had voorbereid, omdat hij het bestond 
ter gelegenheid van de instelling van deze cor.r.'issie een beschouwing te houden over de 
richting waarin D'66 hoopt dat dit initiatief zich zal ontwikkelen (n.1. een vertrouwens- 
college voor de burger).
Bij het scheiden van de markt laaiden de emoties opnieuw hoog op. De Minister van Bin
nenlandse Zaken wil artikel 113 van de Provinciewet v;ijzigen. De bedoeling is dat er 
geen uitzonderingen meer zullen bestaan voor de verantwoordingsplicht van Gedeputeerde 
aan Provinciale Staten, rsovendien zal een verantwoordingsplicht voor de Commissaris der 
Koningin worden ingevoerd, voor zover diens taak als provinciaal is aan te merken; De 
Minister vroeg het oordeel van Provinciale en Gedeputeerde Staten over dit plan. D'66 
deelde Liee het idee toe te juichen en vroeg zich af of als in het advies van Zjuid-Hol- 
land ook niet kon worden aangedrongen op het betrekken bij de in te stellen verant
woordingsplicht van de adviserende taak ten aanzien van burgeiueestersbenoemingen die 
de comiaissaris heeft (uiteraard op zodanige manier dat geen persoonlijke belangen v;orden 
geschaad). De PvdA steunde deze gedachte en toen Gedeputeerden onbevredigend antwoord
den werd door D'66 en het PAK een motie ingediend.
Het college vroeg schorsing voor beraad en kwam terug net het verzoek de stemming uit 
te stellen. Men was overvallen door de motie, veel statenleden v;aren al naar huis, con
sequenties rustig overwegen etc.
Voorlopig was het punt gescored, De stemming in januari kan nooit nadeliger zijn dan 
in deze vergadering het geval zou zijn geweest en wie weet overtuigt de PvdA-fractie 
zijn beide gedeputeerden well D'66 ging dus accoord met het voorgestelde uitstel.

STkUiM UW GEMEENTERAADSÏEACTIES J

iNa de verkiezingen voor de gemeenteraden is een enigszins gedeprimeerde steraming ont
staan, omdat in het algemeen het door ons gewenste en verwachte resultaat niet werd be
haald. Het gevolg hiervan was, dat de inzet om de raadsfracties te steunen, geringer 
werd. Ja, zelfs enkele actieve leden legden het hoofd geheel in de schoot, met gevolg: 
een onderbezetting van de plaatselijke coramissies voor de gemeenten.
De nu ontstane situatie voor de gekozen raadsleden is, dat zij met een geringer aantal 
dan was voorzien, en met minder hulp van de achterban, moeten opereren.
Ha een goed congres, in oreda gehouden, wil ik u de slotwoorden van de rede van Van 
Mierlo in herinnering brengen: "Er moet heel hard gewerkt worden, maar als ik zie, hoe 
we de eerste klappen hebben opgevangen, dan weet ik zeker, dat het ons lukt. We zijn 
er weer, niet alleen hier in het Turfschip, we zijn er ook weer op de politieke kaart 
van Nederland. Terug van een klein beetje weggeweest".
Ik wil daarom een dringend beroep op u doen de geneenteraadsfracties te steunen, en in 
ons geval (nl. Den Haag) zitting te nemen in één of meer commissies.
Goed werk, door onze vertegenvjoordigers in te gemeenteraden geleverd, is naar mijn 
mening van groot belang voor de uitslag van de a.s. landelijke verkiezingen.

J. Peesink
O p p i C i i L e  LljsT ^

G oi/3>Sm !T ' 
'?• G oE3>£

i"- A / y p e L s
6 . W. W il.  b e p s
7. M- :2>^'ksrpé)
g. £. ly'/SSB/?

/ o .  " j .  ~ r £ p L o u w

U . &■  A/O OT-£BOOM

/ 3 .  J .  B E E k M /9 /^ S  
/V. /r. S i- O E A - f p  
/r. C/A. £/£P7-£/vs 
/ é .  e .  L ./T S £ f^

w .  £ / e ^ e
Ag. / ) .  -j>£p S u p e t

AA. S c  AA t i y s p  
SO. G . S E iA /E A /

a  p c f t b c K  ; w u  o p  tijdt _ d e  c L i k k e R f



— Pörm ETMAANDBLAD
4e Jaargang, nummer 6 

FEBRUARI 1971

L

[



K
jaargang, nummer 6 
FEBRUARI 1971

PEPERBEK is een onafhankelijk politiek maandblad, gesteund door leden en afde
lingen van Democraten ' o6.
Direktie •' M.G.F. ICempers, Delistraat 28, Den Haag, tel. 070-6pül01.
Administratie : Mevr. ïh.i:. P.eesink, V;inkelstede i h , Den haag, tel. ')70-66v8k9. 
Postrekening: 707800 t.n.v. Penningmeester Peeerbek, Voorburg.
Redaktie •' D. Bark (s') , A.R. v.d. Burg (%) , A.C.A. Dake (ƒ) , A.C. de Goederen

(x) , J. van Krimpen (vK), H.sV.Th. Lobler (rL), F.’è .H. Vink (v) .
Redaktieraad: W.S.A.H, Gorter.
Redaktieadres: Sportlaan 190, Den Haag, tel. 070-732300.
Abonnemetiten: Per jaar, september tot en met juli/augustus (11 nummers)

Ae jaargang: voor alle abonnees: f 9,00.
losse nummers: f 1,00.

WAAR ZIJN ZE GEBLEVEN?

Wij hebben al vaker uiteengezet hoe u redacteur kunt worden: door tweemaal iets 
voor Peperbek te schrijven, waarna u ongetwijfeld uitgenodigd wordt voor de re- 
dactiever gaderingen. Misschien moeten wij de omgekeerde regel ook instellen, 
hoewel: vrijheid-blijheid.
In ieder geval zult u aan dit en het vorige nummer gemerkt hebben dat - ook ten
gevolge van het vernieuwde drukprocedé - "er nog best iets bij kan".
Waar zijn alle, voor D'6ó zo kenmerkende theoretici en commentatoren gebleven? 
Zo tevreden zijn wij toch niet?

Redactie.

KOPY gaarne voor 12 FEBRUARI A.S. BIJ DE REDACTIE

DAGVANDAAGDAGVAMDAAGDAGVAMDAAGDAGVANDAAGDAGVANDAA‘:-'.DAGVANDAAGDAGVANDAAGDAaVAtiDAAG

Nieuwelingen
(ê ) De uitslag van de stemraing over de lijstvolgorde leverde bij de eerste tien 
drie "nieuwelingen" op, WILBERS (die een thuiswedstrijd speelde), ENGWIRDA (dicht 
bij het vuur, warmt nog steeds het best) en 'i'ERLOUVi/ ('een Icrachtige hobby is nooit 
v/eg). Het leek de redactie een aardig stukje voorlichting hen uit te nodigen 
eens wat gedachten aan Peperbekpapier toe te vertrouwen. Hun bijdragen vindt u 
in dit nummer en in het volgende.

dagvandaag
Harder slaan
(£) Bij het Brandpunt-onderzoek naar de opvattingen over "Law and order" bleek 
dat onder de Gereformeerden en de VVD-ers de meeste mensen worden gevonden die 
vinden dat de politie bij rellen te zacht optreed. Aangezien de gereformeerden 
traditioneel AR-stemmers zijn zal Biesheuvel zich dit moeten aantrekken. De AR 
kan stemmen winnen met een Agnew-van Riel-achtige campagne. De samenwerking met 
de VVD na de verkiezingen is dan ook makkelijk te verdedigen.

dagvandaag

Anoniem
(£) Op het redactieadres is een anoniem stuk "interview met Sinterkuaas" .gearri
veerd. Afgezien van het feit dat het stuk eerder voor plaatsing in een kerkblad 
in aanmerking komt, wijzen wij er nog eens op dat geen anonieme stuldcen worden 
geplaatst. De steller van het stuk "Congregatio" in dit nummer is bij de redactie 
bekend. Aangezien geen mening wordt verkondigd handhaafden wij het pseudoniem.

dagvandaag

Overlev ^ i n gskans
(rl) Cijfers zijn interessante dingen. Vooral voor mensen die er nooit mee heb
ben kunnen omgaan. Het echtpaar Paul en Anne Ehrlich kan dat bepaald wel en re
kent ons in een, zoals de HP het noemt, 'koele wetenschappelijke berekening' 
voor dat de overlevAingskans van de mensheid 2% is als we doorgaan met te leven
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zoals we nu doen, maar 3% als we vandaag beginnen er wat aan te doen.
Wou en? Wat. is nou die ene procent? Eén uur staken en de zaak is gezond....

dagvandaag
Speculatie
(rl) Gekonkel, geintrigeer. Streberei, het niet vies zijn van welke, methode ook,
e.d. vormden voor het echtpaar Singer-Dekker het motief de Partij van de Arbeid 
de rug toe te keren. Zo meldde onze vaderlandse pers, die tevens niet naliet 
mede te delen dat het echtpaar niet tot een andere partij zou toetreden. Dat 
laatste zpllen we waarschijnlijk moeten afwachten, maar intussen is het wel 
aardig te speculeren tot welke partij ze zouden kunnen toetreden.
VVD en confessionelen vallen af, PSP en PPR ook, dunkt me en het kleinere splin- 
terwerk kunnen we ook wel buiten beschouwing laten. V/aarschijnlijk zullen alleen 
DS 7 0 en D'66 als mogelijkheid overblijven. Het ideologisch klimaat van DS 70 
lijkt die partij ook te doen afvallen. Resteert dus D'o6, waarvoor.... zie aanhef.

dagvandaag

1.

2.

OP NAAR 28 APRIL 

door M.B. Engwirda •  • •
Met het aanvaarden van het Beleidsplan op het Congres in Breda is D'66 er in ge
slaagd haar visie op de meest gewenste ontwikkeling van de moderne samenleving 
in de komende vier jaar onder woorden te brengen. Hiermee werd tegelijkertijd het 
lang verwachte antwoord op de motie-Wassen gegeven, die op het Rotterdamse con
gres van april 1970 aan het hoofdbestuur om een prioriteitenschema vóór de ger 
meenteraadsverkiezingen had gevraagd. De diskussies rond de motie-Wassen, .zowel 
in Rotterdam als ook op het junicongres in Haarlem, werden gekenmerkt door een 
sfeer van verwarring en twijfel t.a.v. de toekomst van D'66 (beweging/partij, 
doelstellingen, alleen of met anderen).
In.Breda daarentegen heerste een sfeer van herwonnen zelfvertrouwen en enthousias
me: D'66 terug op het politieke toneel, zoals de pers al dan niet nog met enige 
reserve, schreef.
Wat staat D'66 nu in de komende maanden, d.w.z. tot de Tweede Kamerverkiezingen 
te doen? Ik zie vooral twee taken:
Overleg met andere partijen om de mogelijkheid te onderzoeken van het aangaan 
van een samenwerkingsverband vóór de verkiezingen;
Voorbereiding en uitvoering van een intensieve verkiezingscampagne, waarin de 
kiezers op basis van het Beleidsplan met de prioriteiten van D'ó6 voor de ko
mende vier jaar zullen worden gekonfronteerd.
Samenwerkingsverband.
Alhoewel de in Breda aangenomen resolutie in algemene termen "verzoekt na te 
doen gaan of in samenwerkingsverband, dat voldoet aan bovengenoemde voorwaarden 
met anderen mogelijk is", is het duidelijk dat voor een dergelijk samenwerkings
verband slechts drie serieuze gegadigden zijn, n.1. de PvdA, PPR en naar mijn 
mening eveneens DS 7 0 .
Laat ik vooropstellen, dat ik het van groot belang zou vinden wanneer het mogelijk 
zou blijken om met deze partijen een samenwerkingsverband af te sluiten, dat vol
doet aan de in de resolutie genoemde voorwaarden, (presentatie vóór de verkie
zingen; grondige partijpolitieke en staatsrechtelijke vernieuwing; verwezenlijking 
van de hoofdlijnen van het Beleidsplan). Dit zou imraers de volgende voordelen met 
zich meebrengen:

a. Er komt voor de kiezers een duidelijk alternatief voor de liberaal-konfessionele 
regering-De Jong;

b. Het Beleidsplan zal in belangrijke mate gerealiseerd kunnen worden;
c. Er ontstaat wellicht de mogelijkheid tot vorming van een brede, vooruitstrevende 

volkspartij, die zich opwerpt als dam tegen de voortgaande verbrokkeling van ons 
politieke bestel (bejaardenpartij, middenstandspartij, evangelis'che solidari- 
teitspartij).
Nu wat betreft de kanden tot realisering. Die schat ik momenteel nog niet erg 
hoog, en wel om de volgende redenen:

a. PvdA en PPR hebben in de afgelopen k jaar en ook in hun verkiezingsprogramma's 
voor de komende verkiezingen zich nog teveel schuldig gemaakt aan het opstellen 
van politieke verlanglijsten zonder aan te geven hoe ijeze verlangens gerealiseerd 
kunnen worden. Als gevolg daarvan heb ik er nu nog onvoldoende vertrouwen in dat
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aeae '.;arli jei\ een ai;. oend antv.'oorn kan worden- verwacht op één van de dringendste 
vragen, welke in ae ko^^ende ;jaren een rol zal sralen, n.1. de terugbrenging van de 
prijsinflatie van het excessieve huidige peil van h a 6% per jaar tot meer aanvaardbare 
prooorties (2 a 3ó)• Deze kwestie is juist daarom zo dringend, omdat het van recht
streekse invloed is op het vertrouwen van de burgers'in de politiek. Doodeenvoudig 
omdat iedereen -direkt en dagelijks met die prijsstijgingen wordt geconfronteerd en 
vooral de zwakste groepen in onze saraenlevitig daar over het algemeen de dupe va.n worden. 
Om aan de blijvende tendens tot overbesteding, die de oorzaak is van de huidige loon- 
en prijsinflatie , o‘o effcktiev'e vjijze het. hoofd te bieden, zullen zowel de partiku- 
liere bestedin'gen, de investeringen als ook de overheidsuitgaven minder snel moeten 
gi'oeien dan dit in de afgelopen vier jaar het geval vjas. Het Beleidsplan van D'66 
heeft deze konklusie onderschreven door tegenover de als iioodzakelijk ervaren "claims" 
op het gec’ied van oruierwijs (kleuter-, la.ger-, middelbaar en hoger ondervjijs, werkende 
jongeren, s:nriftelijk ond-ervjijs, vervolgcursussen, welke tezamen meer dan 53% van het 
uitgaventotaal van het Beleidsplan vergen), leefbaarheid (milieubeheer, woningbouw, 
landbouw, ruimtelijke ordening: tezamen ruim 30% van de uitgaven uit het Beleidsplan), 
en sociale voorzieningen (optrekking AOiV tot het netto-minimumlooh, omvorming WAO tot 
een volksverzekering;, optrekking belasting;vrije voet: tezamen bijna kOyó van de uitga
ven uit het Beleidsplan) tevens nadrukkelijk aan te geven, welke overheidsuitgaven 
bij onderlinge afweging voor vermindering in aanmerking komen. (temporisering van de 
uitbreiding van het wegennet van de huidige 3% per jaar tot 2% in 1973; vervanging 
van kinderbijslag en kinderaftrek door een gezinssubsidiestelsel, meer. afgestemd op 
de werkelijke behoeften; stijging van de ontwikkelingshulp tot 1,3% van het nationaal 
inkomen in 1975, i.p.v. 2%, zoals bepleit door PvdA en PPH),
b) DS 70 ziet de noodzaak tot beperking van de stijging van de overheidsuitgaven wel
iswaar zeer duidelijk in - lijsttrekker Drees jr. gaat zelfs uit van ©en gelijkblij
vende belastingdruk in de komende kabinetsperiode. Het is echter zeer de vraag of met 
dit uitgangspunt niet te ver naar de andere kant wordt doorgeslagen en er nog wel 
ruimte blijft om de in het Beleidsplan als noodzakelijk ervaren voorzieningen op het 
gebied van onderwijs, leefbaarheid en sociale voorzieningen te realiseren. De over
heidsfinanciën . vragen momenteel weliswaar grote aandacht, het zou echter een misken
ning vau de kernproblematiek van de moderne samenleving zijn om er een alleen zalig
makende heilige koe van te maken. Er zijn bovendien een aantal belangrijke program
ma's die verschillen, vooral' m .b .t. buitenlandse politiek.(Vietnam), defensie en 
"law and order". De analyse van het partijpolitieke bestel in Nederland (VVD te veel 
een tevreden partij; confessionelen lopen %0 jaar achter; PvdA heeft zich vervreemd 
van het politieke midden; DS 70 wellicht nog het dichtst bij D'66) geeft echter toch 
weer hoop t.a.v. het gesprek, dat met deze partij gevoerd gaat worden.
c) Een moeilijkheid'is verder, dat het onwaarschijnlijk moet worden geacht, dat PvdA en 
DS 70 tot eenzelfde samenwerkingsverband zouden willen toevoegen. De vraag of het al 
dan niet mogelijk zal blijken tot een samenwerkingsverba.id te komen met PvdA, PPR en
DS 70 ligt daarom voorlopig nog open. Uit het voorgaande zou ik echter wel tot enkele 
aanvullende voorwaarden voor een dergelijk samenwerkingsverband willen konkluderen.

1. een dergelijk samenwerkingsverband zou een reele kaus moeten hebben een regerings
verantwoordelijkheid te verwerven. Het heeft anders geen enkele zin om de eigen iden- 
ti'teit van D'66 daarvoor in te ruilen.
2. een dergelijk samenwerkingsverband zou haar progressiviteit niet moeten trachten 
te bewijzen via de omvang, maar vooral via de kwaliteit van de overheidsuitgaven, die 
zij noodzakelijk acht. .Een minder sterke stijging van de overheidsuitgaven dan in de 
afgelopen kabinetsperiode lijkt 'een noodzakelijke voorwaarde, alsmede de beschikbaar
heid van een deskundige Minister van Financiën.
Enfin, we zullen zien. Op het congres van 27 februari a.s. in Amsterdam weten we meer.

STEMBüSaCCOORD

door D, Bark
Goede en slechte berichten vernemen wij uit de pers. D'66 heeft een groot aantal 
partijen uitgenodigd voor een gesprek over samenwerkingsmogelijkheden bij de ver
kiezing. De' keuze van de aangeschreven partijen hield, gewoontegetrouw, alle deuren 
open. Het aanschrijven van de VVD bijvoorbeeld kan voor de PvdA al een reden zijn om 
aan de goede bedoelingen van D'66 te twijfelen. Tegen de 'tijd dat u dit leest zal van 
de reacties wel meer bekend zijn.
Soorten van 'accoorden
Wat wijzen wij eigenlijk af als wij op het februari-congres besluiten alleen de ver
kiezingen in te gaan? Er zijn verschillende soorten stembusaccoorden denkbaar. De 
soort die mij het meest logisch voorkomt, komt in de discussies, ook binnen D'66, 
niet ter sprake.
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Allereerst is er het stembusaccoord als voorportaal voor hechtere samenwerking, 
tussen een aantal partijen. De samenwerking van de confessionele partijen is er 
een voorbeeld van. Een dergelijk accoord doet vaak, zo ook in Nederland, de roep 
tot een tweede accoord'"aan de andere zijde" ontstaan. De reactie-accoorden kun
nen de vorm aannemen van eerste-stap-naar-een-nieuwe-partij (de PPR wil dit) maar 
kunnen ook een ad-hoc karakter' dragen. Men kan zich voorstellen dat de PvdA een 
volgende keer, als b.v. de VVD minder aantrekkelijk is voor de Christelijke Com
binatie, wel weer alleen wil pptrekken en daarna met de confessionelen een rege
ring vormen. Zo'n ad-hoc accoord kan (behalve reactie-accoord) ook nog een andere 
vorm aannemen (en is dan nog instabieler), nl die van een tegen de zittende re
gering gericht "dit-nooit-weer"-accoord.
Voorbeelden hiervan zijn de, volksfront-gedachte en de tegen de Gaulle en mevrouw 
Ghandi gerichte stembusaccoorden. Een dergelijk accoord vindt voorstanders in 
PPR, PSP en delen van de PvdA.
Waar staat D'66
Een stembusaccoord als eerste stap naar een andere partij formatie is voor D'66 
in het huidige bestel weinig zinvol. Terecht verbinden wij aan samenwerking dan 
ook de voorwaarde van wijziging van het staatsrechtelijk bestel. In feite opteren 
wij daarmee voor een ad-hoc accoord van vernieuwingsgezinde, of beter tot ver
nieuwing bereide, groepen. Aangezien de vernieuwde staatsrechtelijke structuur 
naar onze mening de partijvernieuwing in de hand zal werken, behoeft zo'n accoord 
dus in het geheel niet de kern van een nieuwe partij te zijn. Wij zoeken eerst 
samenwerking om het klimaat voor organische partijvernieuwing te scheppen en be
ginnen daarna aan die partijvernieuwing zelf te werken.
Rein blxjven
Is het niet beter de leer zuiver te bewaren en van een excentrische positie tegen 
het bestel te blijven schoppen, de feiten ervan aan te tonen en zo anderen tot 
wijziging ervan te dwingen? Dan blijven wij herkenbaar en maken geen vuile handen. 
Dit standpunt stoelt eigenlijk op ons bewegingsverleden. Dit is natuurlijk wel 
de lange weg - die ik overigens niet afwijs (zie decembernummer Peperbek) en zelfs 
aangewezen vind als de korte weg via een stembusaccoord mislukt, maar de kans op 
een snelle doorbraak moeten we wel uitbuiten* Een stembusaccoord met PvdA en PPR 
behoeft geen handenbindertje te zijn. Zeker niet als het accoord geen meerderheid 
behaalt. Het wordt, immers gesloten als regeeraccoord en als er niet geregeerd 
wordt verplicht het niet tot een oppositie accoord.
Maar zelfs als het wel een meerderheid haalt behoeft het de kamerfracties niet te 
binden - Peperbek heeft dit al eerder geschreven. De afspraak van onafhankelijke 
opstelling door de kamerfracties en niet aftreden der, regering kan gemakkelijk 
worden gemaakt. De .Kamer zal dan geen regerings- en oppositiepartijen kennen maar 
verantwoordelijke volksvertegenwoordigers die elk voorstel op zijn merites beoor
delen en aannemen of verwerpen.

GEZELSCHAPSSPEL • •
Een a,ardig tijd.verdrijf tussen politiek geïnteresseerden is het vóórspellen van 
de uitslag van de eerstvolgende verkiezingen. Het spel begint pas wanneer ieder 
zijn voorspelling heeft opgeschreven omdat iedereen dan gaat aantonen waarom de 
eigen voorspelling beter - en logischer - is dan die van de anderen. Dat kan tot 
emotionele 'discussies en zelfs tot - de - oprichting van een nieuwe partij leiden. 
Om u op weg te helpen volgen hier de voorspellingen van twee redacteuren en een 
jongere KVP-er.

huidige-
samenstelling

v.d. Burg Bark KVP-er

KVP 39 36 37 38
PvdA 34 37 37 38
W D 17 19 21 21
ARP 15 12 13 13
CHU 13 12 13 13
CPN 5 7 7 6
PSP 4 1 2 2
SGP 3 k 3 3
BP 3
Harmsen (Binding Rechts) 3 1 1 1
Kronenburg (CDN) 1
GPV 1 2 2 2
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huidige
samenstelling

v.d. Burg Bark KVP-er

D'66 
PPR 
DS '70 
Bejaarden

7
3
3

I k

1

k

10 9
1
1
1

POLITIEKE ACHTERGRONDINFORMATIE 
(VERTROJWELIJK)

(Yo) Om de huidige politieke situatie enigszins te kunnen begrijpen, is het nood
zakelijk te beschikken over informatie, waarover de kranten doorgaans zwijgen.
Zo is de loonpolitiek van de regering niet, te snappen, als men niet op de hoogte 
is van het feit dat minister Roolvink eigenlijk lid van de PvdA is en met deze 
partij een geheime afspraak heeft dat hij de ARP zal infiltreren. Zijn bijzon
dere taak is het een tegenstelling te scheppen tussen de confessionele partijen 
enerzijds en de vakbonden anderzijds. Het kan niet ontkend morden dat hij zich 
uitstekend van deze taak heeft gekweten. De PvdA rekent dan ook op winst bij de 
volgende verkiezingen. Het resultaat zou nog beter geweest zijn als hij niet een 
man als Hertens (die van het NKV ij wel te verstaan op zijn pad ontmoet had. Deze 
Mertens is, zoals slechts in kleine kring bekend is, een stroman van Philips, 
met steun van enige andere grote concerns. Hij is in de vakbeweging gesmokkeld, 
met het doel via tot mislukken gedoemde acties tegen de regering de invloed van 
de vakbonden in te perken. Deze tactiek was overigens niet naar de zin van de
C.I.A., die via Kloos het NVV beheerste. Hun beleid was juist via sterke vak
bonden een dam tegen het communisme op te werpen. Onder druk van Idorele Herbe
wapening heeft de C.I.A. echter moeten zwichten, zodat ze gedwongen waren Kloos 
te ontslaan.
Veel ingewikkelder zit het met minister Polak. Enige jaren geleden werd de handel 
in pornografie bedreigd door een liberalisatie op sex-gebied. Mensen als Peer 
Mullens en Gert Timmerman staken toen de koppen bij elkaar. Zij ivisten te be
reiken dat op justitie Polak kwam, die toegezegd had een hardere lijn te zullen 
gaan volgen, met inbeslagnames enz. Er ontstond echter ruzie, omdat ook concur
rerende bladen in beslag werden genomen, die met naam en toenaam in de kranten 
breed veerden uitgemetea. Ze wisten niet dat intussen Joop 'Wilhelmus ook niet stil 
had gezeten. Die had een aantal officieren van justitie zo ver weten te krijgen 
dat ze gezamenlijk richtlijnen voor pornografie opstelden die zijn positie aan
zienlijk versterkten. Door dit topgevecht zag Guus Dijkhuizen de positie van 
Gandalf verslechteren, zonder dat hij er - met slechts Udink als vooruitgeschoven 
post - veel tegen kon doen. Weliswaar liet hij deze enige malen om recht en orde 
roepen, maar dit was te duidelijk een imitatie van Agnew, de leermeester van 
Fidel Gastro.
De taak van Beernink is betrekkelijk eenvoudig. Hoewel in Moskou opgeleid, is 
hij naar Mao overgestapt. Hij moet zien enerzijds zo veel mogelijk zaken tegen 
te houden en anderzijds de regering te compromitteren door persoonlijk optreden. 
In Peking is men overigens niet erg over hem te spreken, omdat ze vinden dat hij 
het er te dik oplegt. Hij is dan ook ontslagen en zal binnenkort worden vervangen 
door Drees jr.
De staatkundig gereformeerden hebuen destijds een handige zet uitgehaald, __door 
mejuffrouw Klompé het cultuurbeleid in handen te spelen. Door het subsidiëren 
van naakt en onduidelijke muziekgebeurtenissen vjordt Home aardig in zijn hemd 
gezet. Het is eigenlijk hun enige glansnummer, ■.-.ant de paus zit natuurlijk ook 
niet stil. Zijn feitelijke muntius, Van Mierlo, heeft eerst Gruyters en nu 
Simonis — beide grondig in Rome retraind — naar voren weten te schuiven. Het 
hoofddoel is daarbij via grondwetswijziging buiten het parlement en het Neder
landse episcopaat om en met behulp van een gezagsgetrouwe minister-president de 
hegemonie van Rome over Nederland te herstellen. Het is duidelijk dat figuren 
als mejuffrouw Klompé en Luns (jarenlange ondergrondse verzetsstrijder als lid 
van de geheime organisatie A.P.A.) daarbij niet gehandhaafd kunnen blijven.
De volgende maal iets over de banden tussen Geertseraa, Opus Dei en de VPRO.

UITSPHAI-HCn AAN DE BASiS •  •  •  •  •
- "Dit kabinet zal geen inzet van de verkiezingen zijn. Maar wel de pot."
- "Vïsarom huren wij eigenlijk niet de oude Drees als lijsttrekker in?"
- "In de volgende kabinetsperiode hopen we aan de vjoningnood toe te komen."
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- "Het. zal niet veel uitmaken dat die twee Zuid-Afrikaanders mogen blijven. Het 
gaat er natuurlijk net mee als met de lintjes. De minister mag een zeker aantal 
keren per jaar edelmoedig doen."

- "Wel zielig voor die Beernink dat hij straks zijn diplomatiek paspoort moet 
inleveren."

- "Piet de Jong gaat na de verkiezingen natuurlijk weer onderduiken."
- "B en W willen wel van alles, maar je mogelijkheden las wethouder zijn zo beperkt"
- "Als enige D'6 6-er in het college moet ik met de grootste omzichtigheid te werk 

gaan."
- "Die Simonis bestaat natuurlijk helemaal niet echt. Het is alleen maar een 

grapje van de PPR om de KVP op stang te jagen."

HET NEDERLANDS CONGRESGEBOUW OF 
WAAR DE HAAGSÊ CENTJES BLIJVEN

door H.J. Tankink

Over het Congresgebouw is het laatste woord nog niet gesproken. Kwamen in het re
cente verleden aspecten als geluidskwaliteiten van de zalen, de architectuur en 
ZO .aan de orde in de riog al. heftige polemieken, ik wil hier en nu graag een paar 
woordjes besteden aan de financiële betekenis die dit omstreden gebouw in concre- 
to heeft. Volledigheid streef ik allerminst na, maar wel hoop ik reacties te zien.
In de begroting 1971 van' de gemeente Den Haag valt te lezen, dat enkele miljoenen 
guldens van het.gemeentel!jke budget moeten worden besteed aan het bestrijden van 
de tekorten op de exploitatie van het congresgebouw. Ook al wordt er over gedacht 
om de resultaten■in wat positiever richting om te buigen, vooralsnog lijdt het 
geen-twijfel, dat de gemeente ook in de komende jaren een belangrijk deel van de 
middelen moet wegschenken aan de gebruikers van het n e  d e r l a -  n d s  congres
gebouw. Ik meen, dat dat één hoogst ongewenste zaak is. Niet alleen kunnen daar
door allerlei belangrijke voorzieningen in Den Haag daardoor (vooreerst) niet tot 
standkomen, ook is het 'de- vraag of het gebouw met wat het te bieden heeft derge- 
lijke’ bedragen mit de openbare kas wel waard is. Als we nu eens tot de conclusie 
zouden komen dat het congresgebouw het niet waard is en het niet mogelijk blijkt 
andere overheidsinstanties (veel) meer te laten betalen - en dat ligt gezien de 
repercussies die .dat zou hebben voor andere congrestoestanden toch wel voor de 
hand - dan zal de sluiting voor de hand liggen, of in ieder geval haagse handjes 
(én centjes) af, niaar dat zal dan wel op hetzelfde neerkomen.
Bij de navolgende cijferbeelden zal ik niet ingaan op de niet of minder goed te 
kwantificeren voordelen, die zo een centrum voor de stad, zijn inwoners en de 
vele "buitenlanders" kan hebben (plezier, status, cultuur etc, etc. etc. etc.). 
Dezer dagen zal de haagse gemeenteraad zich bezighouden met de exploitatiebegro
ting van het congresgebouw; uit dat - a a n  de gemeenteraad overgelegde stuk - 
blijkt, duidelijk, dat het met de bezetting van het gebouw niet zo best is gesteld. 
Enige voorbeelden-:

1 9 7 0 1 9 7 1

opbrengsten van verhuur 1 7 5 ^ , 8 1 6 3 5 , 9

horeca-opbrengsten 1 9 9 0 , 0 2 0 0 7 , 0

vestiares, bespreekgelden etc. 202,5 115,0
overige inkomsten 150,0 2 6 0 , 0

^0.97,3 ^+017,9
uit dit tabelletje -mag blijken, dat de opbrengsten - ondanks prijsstijgingen al
lerwegen - dalen. De stijging in de overige inkomsten wordt veroorzaakt door het 
feit, dat men voor het eerst aan het in rekening brengen van bepaalde kosten be
gint.

1970 1971
horeca-opbrangsten 1 9 9 0 , 0  2 0 0 7 , 0

kosten van de horecasector 1985,1 2117,8
+ ^,9 -110,8

jnder de kosten niet begrepen een aandeel van gas, water, licht,
humsvestinrsko.sten, verzekeringen, algemeen beheer.
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1970 1971
opbrengsten 9097,3 9017,9
salarissen 5109,3 5355,0

-907,0 1337,1
aardig is ook de volgende opstelling

1970 1971
opbrengsten 9097,3 ^017,9
totaal der kosten, inclusief rente 
van schulden 13988,8 1 3 3 6 6 , 6

totaal tekort 9891,5 93^8,7
het totaal der kosten komt er dan in feite nog vjat te gunstig af, omdat de af
schrijvingen en de onderhoudsposten aan de lage kant zijn gehouden.
Overigens, voor wie dat noch niet duidelijk was, de bedragen zijn genoteerd in 
veelvouden van duizend gulden.
Zonder verder in de details van de exploitatiebegroting te duiken - die overigens 
helemaal niets te bieden heeft wat betreft de toekomstverwachtingen - lijkt me 
thans wel voldoende duidelijk, wat er in financieel opzicht aan de hand is.
De vraag aan u - lezer - is, acht u het acceptabel, dat de gemeente nog (vele?) 
jaren een belangrijk deel van het tekort van deze instelling zal moeten aanzui
veren. Of ziet u liever sporthallen, groenvoorzieningen, multi-purpose-wijkcentra 
en wat dies meer zij gefinancierd met die gelden. Tja als u beide wilt, en geen 
belastingverhoging, dan zult u moeten kiezen?

mochtUernietuitkunnenkomendankaneenkortewandelingnaarUwgarderobekastuitkomstbrengen; 
Yneemtdaaruiteenshirtmetveelknopenenteltdanachtereensvolgeasaf.

BELEIDSPLAJN D'Ó6 EN INFLATIE 

door F. Jansen

De eerste vaststelling van het "Beleidsplan"'71-'75 van D'ö6 op het congres van 
19-20 dec. '70 te Breda mag m.i. boven verwachting geslaagd heten. Een pluspunt 
was om te beginnen de goede ontvangst, verzorging en administratie van de congres
procedures .
Aanvankelijk ben ik met de somberste gevoelens naar het congres gestapt en het 
resultaat is niet eens helemaal pikzwart uitgevallen. In die zin werd het een 
meevaller. Het is zonder meer te constateren, dat het ontwerp beleidsplan te laat 
is verspreid om het vooraf goed te kunnen behandelen en dat de amendementen eerst 
ten congresse werden rondgedeeld, zodat daarover geen voorbereiding mogelijk was. 
Bijgevolg ligt het feit daar, dat door tijdgebrek onvermijdelijk de fundamentele 
beginselen vau D'66 i.iet voeten zijn getreden: redelijke inspraak en behoorlijke 
democratische beoordeling/beslissing. Het waarom is hier irrelevant, wij moeten 
keihard constateren dat het beleidsplan op zeer ondemocratische wijze is vastge
steld, Niet bewust, gewild,.met opzet en zo, maar toch....
Als lichtpunten beschouw ik: het gedegen ontwerp, de goede bedoelde poging om er 
democratisch nog het beste van te maken door voorbehandeling van de amendementen 
in afdelingen (in de fin,-ec. sector waren nog geen 5 min. per amendement be
schikbaar) en vooral de herhaalde verzekering van congres - en topleiding van 
D'o6, dat de vaststelling ,an het beleidsplan geen afsluiting zou betekenen maar 
dat een voortdurende evaluatie nodig zal blijven om het plan te verbeteren en up 
to date te houden. En als we dat nu maar in gedachten houden en blijven houden, 
hetgeen tevens inhoudt dat we zo duidelijk mogelijk voortdurend onze reacties 
kenbaar maken dan is het best mo-celijk dat we over een jaar een redelijk bruik
baar bij.gewerkt beleidsplan hebben. Het verder bijhouden woi'dt door D'd6 dan nog 
maar een peiileschil. In febr, a-s, is het zeker nog niet zo ver.
Om voor de follow-up (met anderen?) het voorbeeld te geven wil ik hier .>;aax'iie oc 
aandacht vestigen op mijn - niet aangenomen - voorstel om de gevolgen van de in
flatie te elimineren door integrale indexa.tie (Congres Dam. pag. 35 sub 9.17).
Nu deze veelomvattende voorziening nauwelijks aan het congres ter beoordeling is 
voorgehouden kan vrij naar Hegel worden opgemerkt: de meesten heoben het niet 
begrepen en voorzover zij menen het begrepen te hebben, hebben zij het veelal nog 
verkeerd begrepen.
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De grondslag is eenvoudig dat alle financiële verplichtingen dienen te worden 
afgewikkeld op waardevaste basis, dus tegen méér guldens van lagere koopkracht 
als en voorzover de gulden door inflatie in waarde is verminderd. Dit voorstel 
omvat tevens de voorgestelde toevoeging aan punt ^.12 van hr. A.C. de Goederen, 
dat ik geheel onderschrijf met dien verstande, dat'ik'het vraagstuk niet zo 
incidenteel, maar in veel meer algemeen verband zie.
Niet alleen rente van leningen, maar ook de behandeling van andere inkomens 
( 1  onen), premies, uitkeringen, toepassing van progressieve belastingtarieven 
geschiedt dan op waardevaste basis, d.w.z. met volledige uitschakeling van de 
invloed van de inflatie dus met hetzelfde resultaat als zou onze valuta waarde
vast gebleven zijn-.
Sinds 1 9 6 6 heb ik dit standpunt verdedigd in geschrift - oorspronkelijk uit
eengezet door prof. dr. W.C. Mees ip 1936 (!) - Orm. in mijn art. in het febr. 
nummer 1969 van Maandschrift Economie n.a.v. het boekje "Inflatie" van prof. 
dr. F.Hartog (1966). Vrijwel ongestoord heeft de inflatie zich echter ver
sterkt voortgezet tot wij thans zelfs spreken van "stagflatie" hetgeen volgens 
Thomasvaer in eerlijk nederlands beduidt: loonsverhoging geven wij aan waarde
vermindering uit.
Bij de beruchte f 400,—  hebben de werknemers dit zelf ondervonden en anders hun 
huisvrouwen v<el. Mijn vraag: is dat nu het Fré Meis effect? Mijn antwoord: ja, 
dat is het Fré Meis effect, tel uit je winst.
D'66 behoort als objectieve partij met lichte verachting stelling te nemen te
gen dergelijke demagogische beunhazerij.

Algemene indexatie houdt in dat alle financiële verhoudingen (op langere termijn) 
worden afgewikkeld met hetzelfde effect als zou er een gave, waardevaste gulden 
bestaan: een afdoende bestrijding van inflatie-onrecht.
Nu nodig ik dringend iedereen uit - van en met de pres.dir. van de Ned. Bank en 
andere monetaire deskundigen tot e’n met de geinteresseerde leek - een deugdelijk 
voorbeeld te geven, waarbij het genoemde resultaat niet wordt bereikt; dat is 
mij nog nooit aangetoond.
Als ook dan weer mijn stelling overeind blijft - zij is in mijn ogen per definitie 
niet aantastbaar - dan meen ik dat D'66 als objectief eerlijke partij de inte
grale indexatie moet aannemen als een leidraad voor sanering en gerechtigheid.

Dit zou voor D'66 belangrijke gevolgen kunnen hebben. Denken wij b.v. even aan 
de levensverzekering. De bestaande rentevoet laat ruimschoots de uitkering van 
waardevaste lijfrenten toe. Welke verz.mij. betaalt nu, onverplicht, waarde
vaste uitkeringen? Gaarne melden s.v.p. want mij onbekend. Met integrale in
dexatie zouden waardevaste premies èn uitkeringen - met lagere rentevoet uiter
aard - verplicht worden gesteld. Deze sanering is ook zeer belangrijk voor ons 
plan van algemene pensioenvoorziening.
Ook de samenwerking van de PvdA wordt hierdoor geraakt, omdat daar de inflatie 
wordt misbruikt om gelijkblijvende zwaarte van progressieve belasting bewust 
onjuist te betitelen als belastingverlaging. Bij toepassing van integrale in
dexatie blijkt dit klaar en duidelijk. Neemt D'66 de inflatie eigenlijk wel 
zo ernstig als wordt voorgegeven door onze leidende figuren (de Goede e.a.). 
Wanneer dan nog n.a.v. het loondebat prof. J.Pen (een erkende "rooie") de PvdA 
van "onjuiste voorstellingen" beticht in het Parool, dan noet ons dat dubbel 
waarschuwen voor partijpolitieke bindingen. D'66 moet zijn oorspronkelijke po
litieke onbevangenheid, objectieve eerlijkheid en duidelijkheid als kostbaar 
beginsel bewaren.

BETER EÉN VAN HIEL IN DE HAITO DAN TIEN IN HET LAND

Dat zou men kunnen verzuchten als men het recentelijk verschenen boekje leest 
'Mr.H.van Hiel in gesprek met Joop van Tijn' (Arbeiderspers). Vooral als men 
kennis neemt van de ideeen die Van Hiel heeft over gezag en orde, NATO, lang- 
harigen e.d. Ideeën die natuurlijk al lang bekend waren - Van Riel heeft de 
publiciteitsmedia nooit geschuwd - maar ze nog eens zwart of wit door hemzelf 
geformuleerd te zien in de wetenschap dat eruditie en genuanceerd denken kwa
liteiten zijn die hem niet ontzegd mogen worden, geeft je toch een schok. 
Misschien wel te heviger omdat de man vaak zulke uitermate zinnige en scherp
zinnige dingen kan zeggen. Enkele bloempjes:
Van Riel: (...) De apartheid zoals die thans bestaat kan op den duur wel zeker 

in het belang van de Bantoes werken. Ik leg de nadruk op dat ene 
ïioord: kan.

Van Tijn: Goed, we zullen er maar niet verder op doorgaan. Dan belanden we toch 
weer bij de problematiek van de morele maatstaven.

Van Riel: Dat vind ik nu juist zo arrogant: dat je morele maatstaven moet aan
leggen. Dat dient men te doen ten opzichte van de eigen regeringen, 
tegenover andere landen vind ik het veel te gecompliceerd. Ik zeg



altijd maar: ik heb op de wereld nog nooit anders dan heiligen in 
het water zien springen om adderen te redden. Ik heb het nu over 
mensen die niet zwemmen kunnen. Ik verwacht niet dat de Zuidafri- 
kanen, die ook niet zwemmen kunnen, anders zullen Jjandelen.(...)

Van Riel: (....) Je moet altijd de Volkskrant, de NEC en Vrij Nederland lezen.
Als je die drie combineert dan is er eigenlijk niets essentieels dat 
mij in de twintig jaar dat ik de Nederlandse politiek volg, is ont
gaan. Natuurlijk weet je nooit precies hoever bijvoorbeeld zo'n CDU 
nu precies gevorderd is maar dat doet er ook niet toe. (....)

Van Ti jn: Zou het u verbazen als D'66 bij de KamerverK-iezingen van '71 15 a 20 
zetels kreeg?

Van Riei: Bijzonder. Dan zou Van Mierlo nog wonderen moeten verrichten. Of het 
kabinet-De Jong zou het wel buitengewoon en opvallend slecht móeten 
doen.

Van Tljn: Nu doet het kabinet-De Jong het alleen maar buitengewoon slecht, be
doelt u?

Van Elel: Nee, dat bedoel ik niet, integendeel. Maar ik zie het niet gebeuren.
(....) Al extrapolerende denk ik dus dat D'66 lang geen 15 a 20 zetels 
zal krijgen. Ik denk altijd maar aan de snelle opkomst en ondergang 
van d̂e NSB. Vele kiezers van die partij waren absoluut geen nationaal 
socialisten, maar hadden een afkeer van de politiek en haar verschijnings 
vormen.

Van Tijn: Vindt u die beide partijen zo gemakkelijk te vergelijken?
Van Riél: Massaal gezien ligt het verschil hierin dat bij gelijk blijvende af

keer van de politieke hoofdverschijningsvorm in het NSB-geval boeren, 
drogisten en Oud-Indischgasten aan het woord kvjamen en in het D'66-ge- 
val laboranten, technische tekenaars en journalisten, (sicj) De NSB 
vertegenwoordigde in economische zin een door de tijd gepasseerde 
groep. D'66 vertegenwoordigt de groep die in economische betekenis 
vóór ligt, maar naar haar subjectieve inzicht nog onvoldoende in het 
maatschappelijk machtsapparaat is geïntegreerd. (...)

Scherpzinnig, en naar ik meen ook grotendeels juist, is het antwoord dat Van Riel 
geeft op de volgende vraag van Van ïijn:
Van Tijn: Van Mierlo heeft onlangs gezegd dat D'66 leek op een reddingszwemmer 

die een eind de zee inging en dan bij terugkomst op het strand ont
dekte dat anderen er intussen met zijn kleren vandoor waren gegaan. 
Daarmee gaf hij aan dat andere partijen intussen de ideeen van D'66 
hebben overgenomen, terwijl D'66 alleen verder ploeterde. Wat vindt 
u daarvan?

Van Riel: Die theorie is niet juist. Volgens mij was de functie van D'66 juist 
het produceren van ideeen die dan in andere partijen vrucht gaan 
dragen als de politieke bruikbaarheid ervan bewezen is. Wie zijn 
stellingen in het openbaar poneert, is ze kwijt, en geen mens heeft 
monopolierechten. Ik denk dat Van Mierlo's ideeen ook al eerder waren 
geuit en dat de interessante vormgeving van een aantal anoniem blijvende 
vakmensen k’wam. Ik neem dat allemaal zo zwaar niet. Ik heb er niets 
op tegen als een ander mijn ideeen gebruikt en ik heb teveel gelezen 
om niet te weten dat wat ik zeg ook het resultaat is van hergroeperen 

van zaken die meestal al in het Oude Testament vastliggen. (....)
Tot slot nog deze subtiele:
Van Tijn: U had het daarnet over de angst van sommige politici voor een slecht 

image in de pers. U zei toen dat er jonge politici waren die vesten 
droegen, maar toch prettige dingen zeiden over langharigen en demon
stranten. Doelde u daarmee op nummer 3 van de VVD-lijst?

Van Riel: Ik ben persoonlijk geen public relations specialist en ik heb nooit 
enige aanleiding gevonden om mij in het imago van onze nummer drie 
te verdiepen. Ik bepaal mij in casu tot de theorie. Ik koos alleen 
een voorbeeld dat mij aantrekkelijk leek. (....)

Tot zover. Zoals de actrice zei tot de pastoor.
Het gevaar van een bloemlezing als deze is dat het een bloemlezing is. Van Riel 
verdraagt geloof ik geen bloemlezingen. De passage over de vergelijking NSB-D'66 
bijvoorbeeld, afgehakt zoals hier weergegeven, moet wel weerstanden oproepen. 
Geplaatst in de context van de man ben ik echter geneigd te geloven dat hij het 
inderdaad strikt wetenschappelijk bedoelt. Van Riel is allesbehalve "ponderabel"
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zoals ik hem eens ergens gekwalificeerd zag. Hij zegt wat hem voor de bek komt. 
wat hij zegt is altijd wel de moeite waard, of men het met hem eens is of niet 
en sat zal voor de meeste D'66-ers wel een fifty-fifty aangelegenheid zijn. De 
combinatie Van Hiel-Van Tijn is, merkwaardigerwijs, geenszins een kwestie van 
'les extrèmes se touchent'; en ook dat maakt het boekje zeer lezenswaardig.

•  •  • •COi'-lGRBGATIO\  J
In Openbaring (10 : 1-2) lezende: "Ik zag een engel nederdalen uit de hemel, 
en hij had in zijn hand een geopend boekje", dacht ik aan het beleidsplan, 
dat een engel van de post mij zojuist bezorgd had. Doch verder lezende, wist 
ik niet meer wat ik denken moest: "En ik nam het boekje uit de hand van de 
engel en at het op, en het was in mijn mond zoet als honing, maar toen ik het 
gegeten had, werd mijn buik bitter". (Openb. 10 : 10).
Ik besloot derhalve naar het congres te gaan, en zond mijn amendementen op,, 
immers "Plannen mislukken bij gebrek aan overleg, doch door de veelheid van 
raadgevers komt iets tot stand (Spr. 15 : 22).
Op het congres hoorde ik de congresredenaar wijze woorden spreken als een va
der, die niet boos is, doch verdrietig: "Alles is ijdelheid, welk voordeel
heeft de mens van al zijn zwoegen (Pred. 1 : 5 ) .  Wees niet te spoedig geër
gerd in uw geest, want ergernis heerst in de boezem der dwazen. Zeg niet: Hoe 
komt het dat de vroegere tijden beter waren dan deze? Want niet uit wijsheid 
zoudt gij aldus vragen".
Toch moest ik even denken aan Jes. 5 : 21: Wee hun die in eigen oog wijs zijn, 
en in eigen oordeel verstandig". Immers wat te zeggen over de verhouding tot de 
andere partijen: "Ik ben nog jong en gij zijt hoogbejaard; daarom schroomde ik 
te vertellen wat ik weet"? (Job 32 : l). Of: "De geest van de wijze richt zich 
naar rechts en de geest van den dwaas naar links" (Pred. 10 : 3)*
Later tegèn de avond scheen Gen. 11 : 7 opnieuw werkelijkheid te worden: "Welnu
laat ons nederdalen en daar hun taal verwarren, zodat zij elkanders taal niet 
verstaan". Dat bleek echter geen bezwaar wegens het grote aantal academici (35%) 
in d'e zaal. Immers "Ik de wijsheid woon bij de schranderheid en verkrijg kennis 
door uw overleggingen" (Spr. 8 : 13). Niettemin schoot mij heel even Job 12 : 2 
te binnen: "Vifaarlijk gij zijt nog eens mensen, met u zal de wijsheid uitstervenl". 
Echter, "Zoals een mus wegfladdert, en een zwaluw heenvliegt, zo is een onge
gronde vloek: hij treft geen doel" (Spr. 26 : 2).
"Alles heeft zijn uur en ieder ding onder dé hemel heeft zijn tijd; er is... 
een tijd om te wenen en een tijd om te lachen, een tijd om te rouwklagen, en 
ook een tijd oia te dansen" (Pred. 3 • 1-^).
"Toen vvas het avond geweest en het was morgen geweest, de eerste dag". (Gen.1:5).
Thans volgen enkele gedachten die mij in de secties en in het plenum te binnen 
schoten:
- over het voorzitterschap: "Een degelijke vrouw, wie zal haar vinden? Haar 

waarde gaat koralen ver te boven" (Spr. 31 • 10);
- over sectie A: "En ik wendde mij om wijsheid benevens verdwaasdheid in ogen

schouw te nemen; immers hoe staat de mens die de koning opvolgen zal tegen
over wat deze al gedaan heeft" (Pred. 2 : 12);

- over de rechtsbedoeling: "Ook zult gij een onaanzienlijke niet voortrekken 
in - i i jr .  rechtsgeding" (Ex. 23 : 2);

- over de industriepolitiek: "En de dwazen zeiden tot de wijzen: geeft ons van 
uw olie, want onze latnpen gaat uit" (Matth. 25 : 8);-en: "Daar zal het geween 
zijn en het tanden.gekners" (Matth. 25 : 30);

- over het .gastarbeidersprobleera:."Den vreemdeling zult gij niet benauwen, want 
g i j  kent de gemoedsgesteldheid van den vreemdeling, omdat gij vreemdelingen 
z i j t  gew eest  in het land Egypte" (Ex.-23 : 9);

- over law and order: "En omdat de wetsverachting toeneemt zal de liefde van de 
meesten verkillen" (Matth. '2k : 12);

- bij de vjelvaartsverdeling (inkomen kan men verdelen, welvaart kan men spreiden): 
"Een bedrieglijke vjeegschaal is'de Here een gruwel, doch een zuivere weeg-
steen is Hem vjelgevallig" (Spr. 10 : 11);

- over de leefbaarheid: "Gij zult bij uw■uitrusting een schopje hebben en, wan
neer i-;aj buiten .gaat zitten daarmee een gat graven, en uw uitwerpselen weer 
bedekken" (Deut. 23 : 13);

- over het toekomstonderzoek: "Wat geweest is, dat zal er zijn, en wat gedaan is, 
dat zal gedaan worden; er is niets nieuws onder de zon" (Pred. 1 : 9 ) .
"Alles is het n.ajagen van wind";

- over de defensie: "V/ijsheid is beter dan oorlogstuig, doch één zondaar bederft 
veel goeds" (Pred, 9 : l8);

- over de belastingheffing: "Wees niet te zeer rechtvaardig, en gedraag u niet 
al te wijs, waarom zoudt gij irelf tot verbijstering brengen" (Pred. 7 : lé);



- over de academicaDelasting: "Wederom zag ik'onder de zon dat niet de snelsten 
de wedloop winnen, noch de sterksten de strijd, noch ook de -..ijzen het brood, 
noch ook de.verstandigen de gunst, want tijd en toeval treffen'hen allen"
(Pred, 9 : 11).

Het was in het plenum weer duidelijk: "Iemand heeft vreugde als hij een g-past 
antwoord geeft; en hoe goed is een woord op zijn tijd!" (Spr, 15 : 23),
En aan het slot van het plenum:
"En het geschiedde in die dagen dat er bevel uitging van keizer Augustus, dat' het 
gehele rijk moest worden ingeschreven (Luk. 1 : 7)"« Waarom moest de vergadering 
zich daarover uitspreken? Komt het berouw niet na de zonde? (vgl. 2 Sam, 23 : IQ: 
"Maar David kreeg wroeging nadat hij het volk geteld had en zeide tot den Here: 

ik heb zwaar gezondigd, doordat ik dit gedaan heb; ik heb zeer dwaas gehandeld"). 
Of vreesde de vergadering dat zij de pest kon krijgen, een risico dat bij volks
tellingen meer voorkomt (vgl. 2 Sam. 23 : 15).
Ook wilde men de vergadering zich doen uitspreken over de samenwerking met andere 
partijen. Terecht stelde deze zich op het standpunt: "Wijk noch ter rechter, 
noch ter linkerhand af, houdt uw voet verwijderd van het kwade (Spr, V : 27).
Waarom moest de vergadering zich zo nodig met het gevoerde loonbeleid verenigd 
verklaren? Staat er niet geschreven: "Schatten verwerven met bedrieglijke tong 
is een verwaaiende nevel, dodelijke valstrikken",
(Spr. 21 : 6). Of dacht de vergadering dat prevaleerde: "Eert de leden van uw 
fractie, opdat uw dagen verlengd worden (vgl. Ex, 20 : 12), Ook ditmaal gold 
het adagium: "Gij zult de meerderheid in het kwade niet volgen", (Ex, 23 : 2), 
"Toen was het avond geweest, en het was morgen geweest, de tweede dag", (Gen,1:8), 
"Zie wat ik als goed heb op^emerkt is dit: dat het voortreffelijk is te eten en 
te drinken en het goede te genieten bij al het zwoegen,,..," (Pred, 5 : 17).

Apokryptos

DAGBOEK VAN EEN ZUID-HOLLANDS STATENLID

Succes( je)
Het provinciaal jaarverslag draagt duidelijk de sporen van 399 jaar Vaderlandse 
geschiedenis; het is een antiquiteit de Denneweg waardig. Een derdé is gevuld met 
wetenschappelijke en technische beschouwingen vjaar men de laatste paar honderd jaar 
uitstekende vaktijdschriften voor heeft. De indeling is door het eeuwenlange 
aanbreieu wat onevenvjichtig geworden. Zo hebben er van de negen secties waarin 
de paragraaf "Economische aangelegenheden" is onderverdeeld, zeven betrekking 
op de fokkerij van paarden, rundvee, geiten en'schapen en andere agrarische aan
gelegenheden. Wegen, die twee derde van de provinciale begroting opspuperen, 
nemen in het verslag zes regels in beslag, veren heeft acht regels, kanalen en 
vaarten vijf bladzijden. Daar de bedoeling van het verslag is, de burgerij in
formatie te geven hebben we gevraagd naar oplaag en verkoopcijfers: oplage 800 
exemplaren, verkocht a f 7 i50 l6 (zestien).
Gedeputeerden hebben onze vragen en opmerkingen, waarvan hierboven een bloem
lezing, consciëntieus en met gevoel voor humor beantwoord. Zij zeggen nu toe 
"een diepgaande gedachtenwisseling over wenselijkheid, aard, opzet en uitvoering 
van het verslag" in de (nieuwe) commissie voor openbaarheid en voorlichting.
Wij zijn daar dankbaar voor, en vandaar de titel boven deze paragraaf.
In 't mulle zand
Nu na de tandartsen ook de Ned, Mij tot Bev, v.d. Geneeskunst heeft verklaard 
dat fluoridering van het drinkwater belangrijk is voor de volksgezondheid en 
niet schadelijk, heeft Van der Burg aan Gedeputeerden gevraagd om gemeenten die 
nog niet fluorideren voor te lichten, Antivoord ontkennend: "Gevolg geven aan het 
in deze vraag vervatte verzoek zojj. een vorm van bevoogding van de in deze aan
gelegenheid autonome gemeentebesturen zijn". Rond 60% van de Zuid-Hollanders 
krijgt ongefluorideerd water. De gebitten van de kindertjes daarvan laten we 
rustig verrotten. Omgekeerd, stel dat fluoridering wèl schadelijk was, dan 
lieten we de rustig te gronde gaan. Deze poging dus in het formalistische
zand vastgelopen.
Sinds Augustus is Schwarz bezig het zwembad van Hardinxveld-Giesseudam op Zondag 
open te krijgen, In Oktober waren Gedeputeerden het met hem eens dat "men zou 
kunnen stellen, dat gemeenten (die gemeentelijke zwembaden op Zondag gesloten 
houden) aldus in strijd met de geest van de Zondagswet handelen." Ze zouden dan 
ook het gemeentebestuur schrijven "zich opnieuw over de sluiting van het zwem
bad op Zondag te beraden". Wel, de gemeenteraad heeft zich beraden, en met 8 
tegen 7 stemmen het bad gesloten laten, Vifederom vroeg Schwarz aan Gedeputeerden 
om dit gemeentebesluit ter vernietiging voor te dragen, wegens strijd met het 
algemeen belang (denk aan het vervuilde open zwemwater in Zuid-Holland). Ant- 
vjoord: "Onze brief naar B & W van Hardinxveld—Giessendam houdt niet meer in dan 
dat "me., zou kunnen stellen", dat sluiting van een gemeentelijk zwembad op Zondag
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indruist tegen de geest van de Zondag'svjet.Wij hebben daaromtrent zelf niet 
een bepaald standpunt ingenomen." - Zo zie je. En voorts: "IVij achten niet 
voldoende termen aanwezig de omstreden verordening ter vernietiging voor te 
dragen." Dus ook dit karretje in het mulle zand gereden.
We zullen bij de a.s. begrotingsbehandeling proberen beide gevalletjes een duw 
te geven, maar 't mulle zand is zwaar.
Lering
Ik geloof dat er haast geen werkzaamheden zijn die zo weinig resultaat per 
werkuur opleveren als volksvertegenwoordiger. Een ervaren gedeputeerde zei 
me onlangs: "Een politicus moet twee dingen leren. Ten eerste - hij moet zich 
een hele dikke huid aanmeten, maar dat doen jullie al aardig. Ten tweede - de 
druppel holt den steen, 'jullie willen alles veel te vlug doen." Inderdaad, ik 
heb met het uiterst trage tempo waarin alles tot stand komt veel meer moeite 
dan met de dikke huid.

Provinciaal

DE TOEKOMST DER VERENIGDE NATIES
een tweetal visies op de versterking van de V.N. 
door D. Bark

In september en oktober j.1. zetten ter gelegenheid van het 25-jarig bestaan 
der Verenigde Naties een tweetal politieke partijen hun visie uiteen op de toe
komst van de VN. D'66 en de fractie van de PvdA publiceerden beide in de vorm 
van een nota een aantal suggesties voor de versterking en het beter functionneren 
van de Volkerenorganisatie. Hoewel een aantal van de ideeen min of meer identiek 
zijn, of op zijn minst duidelijke punten van overeenstemming vertonen is de 
aanpak van het probleem (de VN is uit het huidige wereldbestel niet meer weg 
te denken maar heeft op geen stukken na aan de verwachtingen beantwoord) op
vallend verschillend. De nota van de fractie van de PvdA besteed, ook in het 
formuleren van ideeen en suggesties, vrij veel aandacht aan de feitelijke si
tuatie van dit moment en de analyse van de oorzaken van het ten dele falen der 
VN. De nota van D'66 gaat uit van de noodzaak van het ontstaan van de wereld
federatie uit een systeem van collectieve rechtshandhaving en formuleert voor
stellen vanuit dat gezichtspunt zonder al te diep in te gaan op de mogelijk
heden van verwezenlijking in de na-bije toekomst binnen het kader van de VN 
zoals die thans reilt en zeilt. Men zou het ook zo kunnen zeggen dat de PvdA- 
nota, uitgaande van de feitelijke situatie van dit moment probeert wegen aan 
te geven waarop de VN beter zou kunnen functionneren en zich gaan ontwikkelen 
in een richting die meer overeenstemt met de in het Handvest omschreven doel
stellingen terwijl de nota van D'66, uitgaande van de gewenste situatie van 
een vjereldfederatie terugredenerend voorstellen formuleert waardoor deze ideale 
eindfase gerealiseerd zou kunnen worden.
De hierna volgende weergave van de voorstellen en ideeen uit beide nota's is 
wat de nota van de PvdA-fractie betreft ontleent aan de samenvatting waarmee 
deze besluit en voorzover het de D'66-nota betreft, ontstaan door een g e w e 
tensvol door mij gemaakte samenvatting.
Nota van de fraktie van de PvdA
Samenvatting
De V.N. vervult t.a.v. de problematiek van vrede en veiligheid niet de centrale 
funktie welke de ontwerpers van het Handvest voor ogen stond. In deze situatie 
moet in een wereld rnet zoveel konfliktshaarden zo spoedig mogelijk verbetering 
vjorden gebracht.
Organisatie en werkwijze van de V.N. zouden kunnen worden verbeterd door de 
volgende maatregelen:
a. het invoeren van een geassocieerd lidmaatschap voor ministaten, waarvan op 

basis vau. vrijwilligheid gebruik gemaakt kan worden; 
b'. versterking van de vertegenwoordiging van middelgrote mogendheden in de Vei

ligheidsraad ;
c. grotere concentratie van werkzaamheden in kommissies ad hoe met een beperkt 

ledental, voorkoming van doublures van werkzaamheden, meer schriftelijke uit
wisseling van standpunten;

d. uitbreiding van de taak van regionale V.N,-organen.
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’in aktief te zijn3 , Tezamen met gelijkgezinde landen dient Nederland in tweeerlei 
bij het zoeken van een oplossing voor de Chinese kwestie:
a. door een voorstel in te dienen inzake de ontruiming door het regiem van 

Taipeh van de zetel in de Veiligheidsraad en de gelijktijdige handhaving 
daarvan, als Formosa, in de Algemene Vergadering;

b. door aandrang uit te oefenen op de V.S. om een formule als bovenbedoeld te 
aanvaarden.

k. Gestreefd moet worden naar universaliteit van het lidmaatschap van de V.N. door 
toelating van D.D.R. en Bondsrepubliek, Noord en Zuid-Korea, Noord en Zuid- 
Vietnam. Dit vergt echter, krachtens het Handvest van de V.N., de instemming, 
van de permanente leden van de Veiligheidsraad.

5. Vredesoperaties kunnen een belangrijke rol spelen bij het voorkomen of deësca
leren van konflikten, maar zijn in de huidige situatie alleen mogelijk met in
stemming van beide supermachten. Voorlopig zullen vredesoperaties alleen kun
nen worden verricht door inschakeling ad hoe van nationale kontingenten. Landen 
die, zoals Nederland, bepaalde onderdelen van hun strijdkrachten voor dit doel 
hebben aangewezen, dienen grote aandacht te besteden aan opleiding en uitrusting, 
daarvan voor specifieke V.N.-taken en aan de mogelijkheden om tot uitzending op 
zeer korte termijn te kunnen overgaan. Uiteindelijk zal het tot een permanente 
V.N.-vredesmacht moeten komen.

6. Op het terrein van wapenbeheersing en ontwapening vragen de SALT-besprekingen 
ter voorkoming van een escalatie van de nucleaire race vooral de aandacht. Het 
door de V.S. aan de Sovjet Unie gedane aanbod inzake een plafond voor alle of
fensieve lange-afstandsraketten en een plafond voor ABM's zal er in onvoldoende 
mate toe kunnen leiden dat de tot ontwikkeling komende kwalitatieve nucleaire 
race tot stilstand wordt gebracht.

7 . Het non-proliferatieverdrag, waarvan de betekenis vooral moet worden afgemeten 
aan het aantal toetredingen van zgn. nucleaire drempelmogendheden, dreigt te 
worden ondermijnd door het uitblijven van een akkoord tussen I.A.E.A. en Euratom.

S, Een onderzoek moet worden ingesteld naar de mogelijkheden om het Internationale 
Hof van Justitie een grotere rol te doen vervullen, onder andere door het uit
brengen van meer zgn. adv.LSory opinions.

9 . Er moeten een Hoge Commissaris voor de Rechten van de Mens komen. Een V.N.-fonds 
moet worden opgericht dat steun geeft aan 'partikuliere internationale organisa
ties die zich de bestrijding van schendingen van de mensenrechten ten doel stel
len.

10. Ten aanzien van Zuidelijk Afrika moet worden gestreefd naar het effektiever ma
ken va., de sankties tegen Rhodesie en een striktere naleving door alle NAVO- 
landen van het wapenembargo tegen Portugal. De wettelijke landen zullen tot een 
veel resoluter beleid t.a.v. Zuid-Afrika moeten overgaan. Het Britse principe
besluit tot hervatting van wapenleveranties aan Zuid Afrika moet worden ver
oordeeld. Ruimere steun moet worden gegeven aan het V.N. Trust Fund voor hulp 
aan slachtoffers van apartheid en het V.N. opleidings- eu trainingsprogram 
voor personen uit Zuidelijk Afrika.

11. Regeringshulp moet morden geboden aan bevrijdingsbewegingen iti koloniale ge
bieden op het humanitaire vlak en op het gebied van scholing en vorming.

12. Krachtige steun moet worden gegeven aan de doelstellingen van het tweede ontwik- 
kelingsdecennium. Verruiming van de exportmogelijlcheden van ontwikkelingsge
bieden vergt niet alleen aanpassing van het handelsbeleid van de E.E.G., maar ook 
van het landbouwbeleid en het industriële beleid. Het V.N. Fund for Population 
Activities moet' ruimere armslag krijgen o.a. door een grotere Nederlandse bij
drage. Voorrang moet worden gegeven aan ontwikkelingsprojekten die de meest 
effektieve bijdrage kunnen leveren tot het doorbreken van feodale en oligar
chische strukturen.

1 3 . Voorkomen moet worden dat de exploitatie van de grote minerale rijkdommen van 
de eceaanbodem vooral ten voordeel strekt van oeverstaten. In het kader van een 
internationae.l regime voor de oceaanbodem (ook voor de zgn. Continental Margin) 
zal moeten worden verzekerd dat een belangrijk deel van de baten ten goede komt 
aan de ontwikkelingsgebieden.

Ik. Noodzakelijk is de oprichting van een speciaal V.N,-orgaan voor de problemen 
van Eet leefmilieu.

1 5 . In het V.N.-kader moeten ruime fondsen ter beschikking worden gesteld ter stimu
lering van het vredesonderzoek,
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Nota van D'ó6

1. Versterking van het V.N,-veiligheidssysteem
a. De wijze waarop de Algemene Vergadering werkt moet en kan ook op verscheidene 

punten worden verbeterd. Het aantal permanente commissies verdient uitbreiding 
zodat de Algemene Vergaderingen grondiger en meer gespecialiseerd kunnen worden 
voorbereid; de bevoegdheden van de pre.-ident en de commissievoorzitters dienen 
te worden uitgebreid en het aantal sprekers alsmede de duur van de toespraken 
moet worden ingekort. Het bestaande groepsoverleg tussen o.a. Westelijke 
landen, communistische staten, Afro-Aziatische landen, Latijns-Amerikaanse 
landen zou gedeeltelijk kunnen worden geformaliseerd en de groepen kunnen
een roterend rapporteurschap instellen. Voorts valt te denken aan de op
richting van een’Ontwerp-Advies Commissie van onafhankelijke deskundigen op 
economisch, politiek, organisatorisch en juridisch gebied die de delegaties 
informatie en hulp verschaft bij het ontwerpen van resoluties en het opstel
len van amendementen.

b. In de Veiligheidsraad is een herziening van het stemrecht en het ledental 
zeer wenselijk. De vijf permanente leden representeren niet meer de reele 
machtsverhouding: de Republiek China (Formosa) moet in de Veiligheidsraad 
worden vervangen door de Volksrepubliek China (zie punt 5). Het aantal per
manente leden zou kuhnen worden uitgebreid met Japan, Viest-Duitsland.en India, 
evenwel zonder vetorecht. De toepassing van het vetorecht moet worden genuan
ceerd al naar gelang het onderwerp en zou moeten worden afgeschaft voor agenda
punten die onder hoofdstuk VI van het Handvest vallen "Vreedzame Beslechting 
van Geschillen". Er kan ook worden gedacht aan een nuancering van de meerder- 
heidsregel, bijv. dat een meerderheid van permanente leden met een meerder
heid van niet-perma.nente leden in bepaalde situaties voldoende zal zijn.

c. De werkzaamheden van de Veiligheidsraad, de Assemblee en het Sefiretariaat 
zouden aanzienlijk worden bevorderd door de instelling van een Permanent 
Fact-Finding Team en eem Milita.ir 'Waarnemerscorps • De "Unifact" zou de be
voegdheid moeten hebben op verzoek van de Sekretaris-Generaal in alle lid
staten ter plaatse alle situaties die gevaar opleveren voor de vrede te kun
nen bestuderen en daarover te rapporteren. De leden van de V.N. zouden d.m.v. 
een verdrag de verplichting op zich moeten nemen dit Team altijd toe te la
ten en van alle hulp en inlichtingen te voorzien, voorzover het werk van het 
Team bepaalde afgebakende onderwerpen bestrijkt. Het militair waarnemers- 
corps ("MIOC") zou zich eveneens op verzoek van de Sekretaris-Generaal on
middellijk naar elke olaats moeten kunnen begeven waar de vrede in gevaar is, 
teneinde de V.N. nauwkeurig over de militaire ontwikkelingen te kunnen in
formeren.

d. De nog niet toegepaste bepalingen van het Handvest, die gericht zijn op ver
zoening in politieke geschillen, moeten worden benut. Daarbij zou ook een op 
te richten Permanente Verzoeningscommissie een positieve rol kunnen spelen 
en de mogelijkheden van de Sekretaris, de Veiligheidsraad en de Assemblee 
kunnen aanvullen en vergroten. Deze conciliatiecommissie dient zowel door
de Veiligheidsraad als de partijen in een konflikt te kunnen worden inge
schakeld. Deze commissie dient uit integere en ervaren diplomaten te bestaan 
en zou op een zelfde vjijze als de rechters van het Internationaal Gerechts
hof kunnen worden aangewezen.

e. Een V .N.-Vredesmacht moet worden geschapen die door de Veiligheidsraad in 
internationale crises kan worden ingezet, zowel in dwangakties als vredes
operaties. Deze militaire macht '?"ÜWIF0RCE") zou uit drie delen kunnen worden 
samengesteld: (l) een klein doch perraanent-paraat onderdeel onder voortdurend 
opperbevel van de Sekretaris-Generaal staat en zonder voorafgaande konsulta- 
ties met de grote mogendheden in bepaalde akute internationale crises kan 
worden ingezet om politietaken uit te voeren, vechtenden te scheiden of door 
louter aanwezig zijn het plotseling uitbreken vâ  ̂ gewelddadigheden te voor
komen. Voorts (2) zou er een groter paraat onderdeel, dat van alle nodige 
wapens voorzien is, onder bevel van de Veiligheidsraad kunnen staan en zich 
bij de kleinere■gevechtseenheid kunnen voegen zodra de Sekretaris Generaal 
daartoe wordt gemachtigd. Tenslotte (3) zouden middelgrote landen dan nog 
een aantal eenheden ter beschikking moeten houden die op een termijn van 
enkele weken door de Veiligheidsraad zijn in te zetten. (Canada, Denemarken, 
Finlaed, Oostenrijk, Engeland, Zweden en Nederland hebben reeds grotere of 
klei.nare militaire eenheaen aangewezen die oeschikbaar zijn voor vredes- 
or.'i'zttes van de V.N. Deze groep van landen dient te worden uitgebreid met
oi: v'vg^c.r-lingslanden en comministische staten, soort en omvang van de ver
se'la: F'-, nde bijdragen moe ten . nat aurli jk op elka;'!.r worden afgestemd en deze 
eenboibeii dienen onverwijld ter beschikking te komen zodra de Veiligheids
raad zulks verzoekt. Voor de officieren en de kleine eenheid die permanent 
onder de Sekretaris-Generaal staat behoort een speciale V.N. militaire aca
demie te v.’orden opgericht. De kosten van de IJNIFORGE moeten uit een op te 
richten Vredesfonds vjorden betaald. (Zie punt 6)



2. Versterking van het V.N.-ontwiklcelingssysteem
a. De coördinerende bevoegdheden van het UNDP bij de hulpverlening door de di

verse Gespecialiseerde Organisaties, Fondsen en Programma's van de V.N. be
horen óp korte termijn aanzienlijk te worden uitgebreid. De fondsen van het 
UNDP moeten in vijf jaar minstens verdubbeld zijn.

b. De UNCTAD moet een grotere rol krijgen toebedeeld en verordenende bevoegd
heden krijgen,

c. De aanbevelingen van de commissie-Tinbergen voor het Tweede Ontwikkelings. 
Decennium dienen te worden opgevolgd. Nederland dient unilateraal te ver
klaren deze volledig uit/te voeren.

d. De fondsen van de IDA moeten op korte termijn worden uitgebreid en de IDA 
dient ook "programrnaleningen" te gaan verstrekken.

e. Het hulp- en handelsembargo tegen Cuba dient in een resolutie van de Assem
blee te worden veroordeeld. Nederland zou hierin kunnen voorgaan: een derge
lijke resolutie indienen en Cuba hulpprojekten aanbieden. (Een motie-Aarden 
van vergelijkbare strekking werd op 1? februari 1970 in de Tweede Kamer door 
D'66 gesteund, doch is verworpen).

f. In Nederland zou een wet kunnen worden aangenomen die ons land verplicht al
le resoluties van de V.N.-organen die op ontwikkelingssamenwerking betrekking 
hebben, als bindend voor ons land te aanvaarden, indien deze met een meerder
heid van stemmen en inclusief de Nederlandse stem zijn aangenomen.

3. Versterking van de internationale rechtsorde en de rechten van de mens
a. De volkenrechtelijke bevoegdheden van alle organen van het V.N,-stelsel dienen 

stap voor stap te worden uitgebreid. Het internationale Gerechtshof moet de 
bevoegdheid krijgen het Handvest bindend te interpreteren. Alle leden dienen 
meer gebruik te maken van de mogelijkheden die het Hof biedt en behoren de 
uitspraken als bindend te aanvaarden. De legislatieve vermogens van de Ge
specialiseerde Organisaties en bepaalde andere instellingen van de V.N. be
horen te worden vergroot, door het besluit te nemen dat regelingen die met
de vereiste meerderheid van de leden zijn aangenomen, na een zeker tijds
verloop automatisch alle leden binden die niet uitdrukkelijk die regeling 
hebben verworpen. Tevens zouden deze organisaties en instellingen de com
petentie moeten verkrijgen om toezicht uit te oefenen op de ratificatie, 
interpretatie en tenuitvoerlegging van internationale verdragen die onder 
auspiciën zijn afgesloten, en op de lange duur ook de macht om naleving van 
die verdragen af te dwingen.

b. Het gehele stelsel van verdragen, verklaringen en instellingen die beogen 
de mensenrechten te beschermen behoort te worden verstevigd. De Commissie 
voor de Rechten van de Mens moet een zelfstandige status als Raad met uit
gebreide bevoegdheden Icrijgen. Er zou een Hoge Commissaris voor de Rechten 
van de Mens moeten worden aangesteld, met de bevoegdheid zelfstandig over 
de handhaving der mensenrechten in de ledenstaten te rapporteren en de rol 
van internationaal ombudsman te spelen.
Opgericht moeten worden: één mondiaal en verscheidene regionale gerechts
hoven voor de Rechten van de Mens, met op den duur bevoegdheden analoog aan 
het Europese Hof voor de Rechten van de Mens, Aan de bestaande verdragen 
zouden o.a. moeten worden toegevoegd een verdrag inzake vrijheid van infor
matieverstrekking en -verkrijging, alsmede een verdrag dat de rechten van 
de mens die de onderdanen van de ratificerende staat genieten óók van toe
passing verklaart op vreemdelingen die deze staat bezoek.en , (Op 13 mei I969 
diende mej. Goudsmit (D'66) een motie in de Tweede Kamer in met de strek
king dat ook vreemdelingen in Nederland het recht van vrije meningsuiting 
behoren te kunnen uitoefenen. Deze motie werd verworpen.)

c. Nog steeds bestaande resten van het koloniale tijdperk moeten onverwijld 
worden geliquideerd. Daartoe dienen de V.N, effektieve machtsmiddelen te 
worden verstrekt. Alle ledenstaten behoren de principiële verwerpelijkheid 
van koloniale verhoudingen het zwaarst te laten wegen bij het bepalen van
hun gedrag tegenover landen die het koloniale tijdperk weigeren af te sluiten, 
(Op 1 7  februari 1970 diende de heer Visser (D'66) een motie in de Tweede 
Kamer in die inhield dat Nederland in den vervolge de principiële veroorde
ling van het Portugees kolonialisme zwaarder moest laten wegen bij de be
paling van het eigen stemgedrag in de V.N., Deze motie werd aangenomen. Dit 
zal in de 25e Assemblee tot uiting moeten komen.)
De V.N. zou het recht op zelfbeschikkin?.; in het postkoloniale tijdperk na
der moeten laten bestuderen door een in het leven te roepen cortuuissie. Het 
recht op zelfbeschikking van volken die deel uitmaken van een onafhankelijke 
staat is een nog onduidelijke zaak die een bron van toekomstige moeilijk
heden is. (Op 22 december I969 heeft de heer Imkamp (D'66) een motie in de
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Tweede Kamer ingediend met als doel Biafra's recht op zelfbeschikking te er
kennen. Deze motie is verworpen.)

^' Uitbreiding van het aantal gebieden waarop V.W.-organen vjerkzaam zi.jn
a. Een V.ïJ.-organisatie voor -Vapenbeheersing en Ontwapening moet worden op

gericht die het ontwapeningsoverleg stimuleert, begeleidt en op den duur 
geheel leidt. Het moet de bevoegdheid krijgen konkrete voorstellen aan de 
ledenstaten voor te leggen en strategische studies uit te voeren. In het 
kader van dit orgaan kan ook inspektie op wapenvermindering, wapenbe
heersing en ontwapening worden voorbereid en uitgevoerd.

b. Een V.N.-organisatie ter beveiliging van het natuurlijk milieu behoort op 
korte termijn te worden opgericht en grote verordenende bevoegdheden te 
Itrijgen om het misbruik, de vervuiling en de verspilling van de natuur te
gen te gaan.

c. Een V.N.-Heebodera-organisatie moet worden ingesteld die de rijkdommen van 
de zee die niet onder nationale rechten vallen exploiteert, of exploitatie- 
concessies uitgeeft. De inkomsten dienen naar het V.N.-Vredesfonds te 
vloeien alsmede naar het V,N.-ontvjikkelingswerk. Deze organisatie dient 
ook toezicht uit te oefenen op de naleving van een verdrag inzake vreed
zaam gebruik van de zeebodem.

d. Een V .N .-Ruimte-organisatie dient te worden geschapen ten behoeve van sa
menwerking tussen de ruimte-mogendheden en kontrole op de naleving van het 
verdrag inzake vreedzaam gebruik van de ruimte. Deze organisatie moet in 
de toekomst een eventuele exploitatie van buitenaardse rijkdommen regelen, 
op een wijze dat de gehele mensheid daarvan profiteert, en in het bijzonder 
de financiële basis van de V.N. daarmee uitbreiden.

e. Er moet een wereldlcrant worden opgericht die een dagelijks overzicht van de 
'wereldpers vormt en zowel de feitelijke informatie als de kommentaren van 
de belangrijkste wereldbladen bevat.

f. Er moet een V.N.-Universiteit worden opgezet die opleidingen verzorgt op 
het pjebied va.n ontwiklfelingssamenwerking , internationale diplomatie , inter
nationale journalistiek, internationaal recht, rechten van de mens en in
ternationale bestuurskunde ten behoeve van het V.N.-apparaat.

5. Uitbreiding van het ledental en herziening van het stemrecht
a. Alle staten die thans nog geen lid zijn moeten worden uitgenodigd aan het 

werk van de V.N. deel te nemen. Nederland moet zich achter de twee-China's- 
politiek stellen. Eventueel moet Nationalistisch China opniuew tot de V.N. 
toetreden.
De ontwikkelingen in Europa zijn thans ver genoeg gevorderd om toetreding 
van de beide Duitslanden mogelijk te maken. De V.N. zou door af te zien van 
de illusoire hereniging van Noord- en Zuid-Korea een toetreding van deze 
landen kunnen vergemakkelijken. Het voorbehoud moet mogelijk zijn, dat 
toetreding tot de V.N. geen volkenrechtelijke erkenning door alle lidsta
ten inhoudt en de mogelijkheid van toekomstige vreedzame hereniging niet 
wordt geschaad.

b. Voor de circa 50 lilliputstaten die zich bij de V.N. hebben aangediend of 
dat in de toekomst gaan doen, moet een geassocieerd lidmaatschap worden 
ingesteld dat deze minilanden vjel recht op alle voordelen geeft die het 
lidmaat-schau van de V.N.-familie bied"> zodat zij alle hulp kunnen ont
vangen bij j'.un socia,il-economische ontwikkeling, doch hun geen volledig 
stemrecht p:eeft.

6. Verbreding var: de fi.aanciele basis van de V.N.
a. Een v rê ; es fonds ;noet worden opgericht waaruit de militaire V .N.-operaties 

kunnen worden bet.ostigd. Dit fonds moet worden gevoed door vrijwillige bij
dragen, verplichte l ont-ributies waarvan de hoogte vjordt bepaald door de 
nationale uitgaven aan bewa.pening en door de status die het land in de 
V.N. inneemt: Lande.n. met een veto in de Veiligheidsraad dienen een be
paalde minimurabijdrage te leveren die aan het bezit van het vetorecht 
is gekoppeld. Voorts kunnen inkomsten van andere V .N .-organen naar dit 
fonds toevloeien; men zie daarvoor het onder punt k (pag.l6) genoemde 
inzake exploitatie v.an zee- en ruimterijkdommen. %

j CORRESPONDENTIE
A.V.te A. vraagt of het v/aar is dat Nooteboom en Mertens hun namen 
van dé candidatenlijst voor de Tweede Kamer hebben laten afvoeren 
omdat die wellicht verwarring kunnen stichten bij de KVP?
Antw.:ïï bent verkeerd geinformeerd. Ze hebben het op eikaars ver
zoek gedaan.
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KOOETSVERSCHIJNSELEN
Het zal voor de lezer geen verrassing zijn dat dit nummer in het teken staat van 
de voorlopige en nog door het congres van D ' 6 6 te legaliseren regeerafspraak met 
de PvdA. De hieraan gewijde artikelen vertonen grote onderlinge verschillen in hun 
conclusies, variërend van duidelijke instemming tot algehele afwijzing. Opvallend 
is echter dat op één punt wel een zekere mate van overeenstemming aanwezig is, n.1 . 
de vrees dat een overeenkomst a la Van f-iierlo veel verder gaande konsekwenties heeft 
dan alleen een regeerakkoord en dat dit D ' 6 6 zowel in het verkiezings- als parle
mentaire vaarwater van de PvdA zal brengen.
Aanwijzingen voor deze vrees zijn o.a.:1. Er wordt niet van een regeerakkoord, maar van een stembusakkoord gesproken, en 

zelfs van de gezamenlijke vorming van een progressieve volkspartij.
2. Op een regionale bijeenkomst opperde de woordvoerder van de commissie voor de 

verkiezingscampagne het plan de campagne mede te fina.ncieren met geld van de 
(veel rijkere) PvdA.

3 . In de voorlopige overeenkomst ontbreekt iedere stipulering van een volstrekte onafhankelijkheid van de partijen tegenover elkaar en van de frakties tegenover 
elkaar en tegenover de regering (dualisme).

Het congres zal er op dienen toe te zien dat enige fundamentele uitgangspunten, die 
het ontstaan van D ' 6 6 hebben gerechtvaardigd, ook in een dergelijke overeenkomst tot uitdrukking komen.

Redactie.

D A G V A N D A A G D A G V A N D A A G D A G V A N D A A G D A G V A N D A A G

0 Boos (1)
W  De heer Ch. llertens is boos dat wij hem in het j 
Vanvjege zijn telefonade wet de heer Nooteboom, om de 
een onverkiesbare plaats te laten zetten. Volgens de 
zienswijze moeten weergeven.Deze komt erop neer dat 
gesprek (dus niet namens iets of iemand) de mogelijk 
onverkiesbare plaats af te zakken. Zelf zou hij dan
'jiezo.Ook dat standpunt staat dus nu in Peperbek. De 
andere impressies, maar heeft geen behoefte de zaak 
len de hele zaak maar als communicatiestoornis afdoe

dagvandaag

anuarinumrner becritiseerden 
laatste te bewegen zich op 
heer M.hadden wij ook zijn 
hij in een zuiver persoonlijk 
heid heeft geopperd naar een 
eventueel mee willen zakken.
heer Nooteboom had enigszins 
verder uit te spitten. We zul- 
n.

0 Boos (2 )
(%') In datzelfde januarinummer stond een onjuistheid. Er v̂ erd gesproken over een 
bus met mensen die naar het congres in Breda kwamen, uitsluitend om hun stem op 
een Limbur?gse candioaat uit te brengen. Het blijkt geen bus geweest te zijn, maar 
een pendeldienst met personenauto's. Rijbewijs B was dus voldoende.
be afdeling Zuid-Liraburg was dus ontstemd dat uit het bericht niet duidelijk bleek 
om ï.'elke oandidaat het ging, zodat ook de beide andere Limburgse candidaten hier
door getroffen werden. V.'elnu, het was geen Zuid-Limburger.
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Boos (3)
i%) De heer Van Mierlo was (niet zo erg) boos dat wij de suggestie hadden gedaan 
dat hij in Breda op het voorstel hem bij acclamatie tot lijsttrekker te benoemen, 
had moeten reageren door te zeggen dat hij een demokratischer methode meer op prijs 
zou stellen. Hij weeé erop dat hij inderdaad met die gedachte gespeeld heeft, maar 
ervan had afgezien, omdat het zo'n patetische indruk zou maken. Waarvan gaarne akte.

dagvandaag
Boos (̂ )
{%) De heer Coorengel is heel erg boos. Niet op Peperbek, maar op alle candidaten 
die vóór hem op de lijst staan (dat zijn er nogal wat), vooral degenen die lid zijn 
van een gemeenteraad of van provinciale staten. Hij is van mening dat hij als can- 
didaat-lijsttrekker op de tweede plaats behoort te staan. Hij schrijft nu open 
brieven, brieven aan het hoofdbestuur en brieven aan de candidaten afzonderlijk.
Wij vinden de heer Coorengel langzamerhand niet leuk meer. Hij houdt zich op straat 
op met borden, waarop hij zich als plaatsvervangend lijsttrekker van D '6 6 aanbiedt 
en de republiek propageert. Hij ontziet zich zelfs niet de koningin en prins Klaus 
te spreken te vragen om zijn nood te klagen. Ook de humor kent zijn grenzen. Wij 
zijn van mening dat hij maar zo snel mogelijk als lid van D ' 6 6 geroyeerd moet worden. 
Defcgelijke anti-propagandisten kunnen we in de verkiezingstijd niet gebruiken. We 
hebben wel genoeg aan de verdachtmakingen van Schmelzer en Biesheuvel.
Om de lezer een rechtstreekse indruk van des heren Coorengels denktrant te geven, 
hebben wij een onder pseudoniem geschreven stukje van hem opgenomen.

dagvandaag
Spelletje
(%) Op de televisie zijn de politieke hoogtijdagen weer aangebroken. Het is een 
aardig spelletje om u, iedere keer als er fragmenten van een of ander partijcongres 
worden uitgezonden, voor te stellen dat het een D'6 6-congres is. Stel u voor dat 
daar een soort Den Uyl zo'n pathetische redevoering staat uit te spreken. Of dat 
daar van die hele nette VVD-dames en -heren met een vieze smaak in de mond, maar 
toch manmoedig over condoomautomaten staan te discussiëren.
Het is leerzamer dan programvergelijking. En amusanter.

dagvandaag
Akkoord
(ê) Eigenlijk is het zinloos commentaren te schrijven op de grote-koalitie-plannen 
van Hans en Joop. De situatie veranderd met de dag. Maar als een soort moment-opna- 
rne is het wellicht toch interessant. Het voordeel van de hele manoeuvre is natuurlijk evident. Als het lukt dan komt er enig schot in de politieke en staats
rechtelijke vernieuwing en is bovendien een ombuiging van het huidige regeringsbe
leid verzekerd. Bijsturing is wellicht een beter woord gezien de (on)mogelijkheden 
die de beschikbare ruimte laat voor een werkelijk alternatief beleid. Als het niet 
lukt, dan weten de vakbonden, die toch zo graag de PvdA in de regering zagen in 
elk geval waar ze aan toe zijn. 'Willen ze dan nog een vooruitstrevend en sociaal 
beleid dan moeten ze hun leden adviseren om op het PAK (want dat blijft er dan over) 
te stemmen.Een aspect blijft in deze hele zaak buiten beschouwing (ook van de D ' 6 6 onderhande
laars, : deze hele redenering draait om de machtsvraag. "Als we de macht maar hebben, 
dan zullen we eens iets laten zien". In feite gaat het natuurlijk om het belang 
van de kiezer en het is de vraag of dat gediend wordt door koste wat het kost de 
macht te willen hebben. Macht corrumpeert namelijk, weet u?

dagvandaag
Misk].eun
(ê ) Het met veel tamtam, en advertentiekampanjes aangekondigde blad Profumo heeft 
na zijn introductie niet eens zo'n slechte pers gehad. Dat is voor ieder die het 
daarna gekocht heeft vermoedélijk onbegrijpelijk. De combinatie sex, satire en 
politiek kan veelbelovend zijn, maar in dit geval zal de gek in vrede moeten leven, 
wa..t er werd op alle drie terreinen bitter weinig gegeven. De ilederlandse pers, die toch over het algemeen haar critdek niet spaart voor wie dat verdient, was 
over het algemeen vrij vriendelijk, '.'.'as dat uit een soort onjuxste, corps.geest?
Of was men bang voor een ouderwetse zak te worden versleten als men ronduit schreef 
dat Profumo in deze vorm in elk geval volstrekt overbodig is?

dagvandaag 
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Eiadeli.ik
(vM) De Minister van Binnenlandse Zaken heeft bij de Staten-Generaal een wetsont
werp ingediend, strekkende tof het doen vervallen van het vierde lid van artikel 113 
van de Provinciewet. Het werd hoog tijd. Dit vierde lid beperkt de verantwoordings
plicht van G.S. voor zover het betreft het beslissen van geschillen en het toezicht 
op de gemeentebesturen, uitgezonderd de algemene aspecten daarvan. Een aantal re
genten zullen wel proberen de opheffing van dit obstakel toch nog te torpederen.
Het beginsel van algemene verantwoording schijnt namelijk niet voor iedereen even 
vanzelfsprekend te zijn. Tekenend is wel dat het wegnemen van deze belemmering in 
het provinciaal programma van D'66 niet kon worden opgenomen zonder harde actie.

dagvandaag
Waar gehakt wordt.
(vM) Bij de kandidaatstelling voor de Tweede Kamer, zowel bij de behandeling van 
de procedure als bij het feitelijk gebeuren, zijn een aantal vervelende dingen ge
beurd. We vinden het bepaald onjuist als hierop steeds zou worden teruggekomen. 
Indien men geïmproviseerd haastwerk wil, moet men deze consequenties ook maar ne
men. Wil men ze niet, dan zal wat minder minachting voor reglementen geen kwaad 
kunnen. In de tussentijd kan men zich beter onthouden van toespelingen op Limburgse 
bussen en wat dies meer zij.

dagvandaag
Bemedie
(vM) Nu de Hoge Raad - in overeenstemming met ons eerder in Peperbek gepubliceerde 
oordeel - heeft uitgesproken dan het kraiken van niet-bewoonde huizen geen huis
vredebreuk oplevert, heeft een VVD-kamerlid zich gehaast een nieuwe strafbepaling 
te bepleiten. Toch wel typerend: niet de oorzaken bestrijden, maar wel sommige 
gevolgen. Leve de Iwa en order gedachte.

dagvandaag
Van Mierlp: geen nette heer
(x) Den Uyl: "Er bestaat in onze partij grote laatdunkendheid en wantrouwen tegen 
D'66. Ik weet dat. Men vindt het een partij van overwegend nette heren. Maax wie 
Van Mierlo werkelijk kent, en ik heb hem goed leren kennen, zal tot een ander oor
deel komen." (De Telegraaf d.d. 5-2-'7l)

dagvandaag

WIE WIE? LENINS OUDE VRAAGSTELLING WEER ACTUEEL 
(Inpakken of ingepakt worden, dat is de zaak)
door A.C.A. Dake

Het is achteraf weinig minder dan verbazingwekkend dat de onderhandelingsdelegatie 
van D'66 ooit de gedachte heeft gekoesterd de PvdA "ingepakt" te hebben. Toch is 
er zo'n moment geweest, te oordelen naar de eerste reacties, vlak na het afsluiten 
van de gespreksronde met Den Uyl maandagavond 1 februari. De door D'66 gestelde 
drie "harde" eisen waren "tot verrassing" tenslotte ingewilligd. De eenheid van de 
PvdA was gered en D'66 kon zelfs de eer voor zich opeisen daarbij beslissend een 
helpende hand te hebben geboden. Althans in die geest de formulering vaii Van Mierlo 
die - alle ontploffingstheorieen ten spijt - het plotseling toch geen gezicht vond 
aan de rechterkant van het politieke landschap brokstukken PvdA tegen te moeten 
komen.Wij weten nu hoe het met zorg tegemoet geziene PvdA-congres is afgelopen. Het schijnt 
dat ook in de politiek krakende wagens het langst duren. Af en toe vliegt er een 
wiel af, de PPR, DS 70 en zo, maar dat blijken dan reserve-onderdelen geweest te 
zijn. Stemverlies ongetwijfeld, maar nog geen totale ontreddering. In ieder geval 
komt Den Uyl - op korte termijn gezien - de verdienste toe zijn partij geconsoli
deerd te hebben door de nieuw links-aanhaugers er een plaats in te geven - en wel 
zo dat zij hun eigen komaf liefst maar verder willen verzwijgen -, tegen niet al 
te veel concessies in programma of fractiesamenstelling. (Om een grieks ex-minister 
en kolonels-vijand als Milonas te vinden en hem vóór grieks lidmaatschap van de 
Navo te laten praten was trouvjens een geniale vondst van Den Uyl c.s.
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Ook de frequentie waarin bebaarde en uiterst hip aandoende sprekers orthodoxe 
pro-Navo geluiden lieten horen vanaf het spreekgestoelte was te merkwaardig om spontaan te zijn, zo leek het).
Het is uiterst onwaarschijnlijk dat Den Uyl - slim als hij is - ooit zelf geloofd 
heeft in het Drees - Sr-effect, zo van: de-oude-man-loopt-weg-als-de-anti-kvp-mo- 
tie-blijft-dus-eto., maar er gewoon binnen de partij heel handig gebruik van heeft 
gemaakt. Net zo goed als hij dit gedaan heeft met de misvattingen op dit punt 
buiten de PvdA, en dan met name bij de delegatie van D'6 6 . Het zal Den Uyl inder
daad wel wat geholpen hebben dat hij op het congres een komend stembusaccoord met 
D '6 6 en PPR als zijn loon-naar-vjerken kon afschilderen, maar ook zonder die voor
lopige overeenkomst had hij de partij wel op zijn spoor gekregen. Tot zover de 
helpende hand van D'6 6 .
Wat heeft nu D ' 6 6 hiertegenover bereikt? Het voorafgaande hoeft immers nog niet 
te betekenen dat de principeovereenkomst van D '6 6 nadelig is? Laten wij het eens 
op een rijtje zetten. Onder druk van de chaos die het anders op het PvdA-congres 
zou worden wil Den Uyl snel tot zaken komen. D '6 6 gaat hierop - gezien de congres
resolutie terecht - in en stelt drie eisen, die dan tegen verwachting ingewilligd 
worden. Een succes?
Een: Staatkundige hervorming zoals de commissie Cals-Donner wil: belangrijk dat de 
PvdA als zodanig hier achter gaat staan, maar had de socialistische Tweede Kamer
fractie dit niet aJ. gedaan? Alleen vanuit de crisis-theorie komt men tot een over
waardering van deze "concessie".
Twee: De brede volkspartij: is dat niet het streven van de PvdA vanaf zijn op
richting in 1 9 6̂ , en wat betekent het trouviiens in termen van concrete regerings- 
politiek voor de komende vier jaar?En drie: verkiezingsprogram (van de PvdA) en beleidsplan (van D'6 6) beiden uit
gangspunt voor het stembusaccoord: je zou toch zeggen: minder kan het toch niet.
Al met al voorlopig een niet al te indrukwekkend resultaat dat veel weg heeft van 
de bekende appel-voor-een-boomgaard, Want in één moeite door wordt D '6 6 nu gekop
peld aan de nog steeds weinig zakelijke instelling van de PvdA tegenover de con
fessionelen (waarbij onmiddellijk moet worden toegegeven dat met name de KVP het 
ressentiment van de PvdA duchtig in leven houdt). En passant wordt er bovendien 
een onderhandelingsfase tussengeschoven: eerst overeenstemming PvdA - D ' 6 6 - PPR, 
en dan nog eens zien wat de confessionelen er wel van vinden. Nauwelijks geloof
waardig zei Lanser al. Er valt niet aan de conclusie te ontkomen dat de delegatie 
waarin Van Mierlo zoals begrijpelijk was domineerde op drie punten een veer heeft 
gelaten:
- de delegatie is te snel ingezwenkt op tijdschema en tactiek van de PvdA.
- de delegatie heeft de illusie gehad zo de PvdA te helpen en heeft zich daarvoor 
ook nog openlijk op de borst geklopt.

- de delegatie heeft de geloofv;aardigheid van de andere gesprekken te grabbel gegooid door de confessionelen op de tweede rang te zetten, en de VVD de kans te 
geven verongelijkt te kunnen doen.

In feite komt het er op neer dat de delegatie uitvoering heeft gegeven aan de ver
worpen resolutie - Van Lookeren Campagne c.s., en niet aan de met grote meerder
heid aangenomen bestuursmotie die nader programmatisch onderzoek met andere par
tijen, en niet met één partij, op het oog had. Den Uyl zal nu wel alles op alles 
zetten om het overleg met D ' 6 6 tot een succes te maken en hij heeft n^et jongste 
PvdA-congres daarvoor in ieder geval voldoende ruggesteun. De vraag is vjat dit 
voor consequenties heeft voor D'6 6 . Men zal tegenwerpen dat eerst nog het resul
taat van dit overleg moet worden afgewacht, om te weten welke prijs de PvdA bereid 
is te betalen voor welke prijs van de kant van D'6 6 . Laten wij aannemen dat het 
resultaat zakelijk gezien een aanvaardbaar compromis wordt. Electoraal zou dat 
waarschijnlijk het einde van D ' 6 6 als politieke partij betekenen. Hiermee is nog 
niet gezegd dat dit een verwerpelijke ontwikkelin^s, maar het zal een feit zijn 
dat de kiezers voor zover zij achter de inhoud van het stembusaccoord zouden staan 
weinig, of althans weinig aanspreekbare, redenen zullen hebben D ' 6 6 te stei:;men en 
niet meteen de PvdA. Veel gewoontestemmers heeft D ' 6 6 uit de aard der zaak nu een
maal niet. Om onder die omstandigheden nog te rekenen op stemmen van tot niet-stem- 
men geneigden is een hersenschim. Het accoord m.et de PvdA eu de PPR zal op zijn 
best een conserverende werking hebuen, zodat de drie partijen gezamenlijk even
veel stemmen of zetels gaan krijgen als bij afzonderlijk optreden het geval zou 
zijn. De volgende vraag is dan of dit verlies a.an identiteit plus op zijn best 
het behoud van het huidige aantal zetels voor D ' 6 6 niet een te hoge prijs is.
Die prijs zou alleen dat. niet te hoog zijn, wanneer er op die manier een redelijke 
kans ontstond op een alternatieve regeringsmeerderheid, maar meer dan ^0 zetels 
gezamenlijk lijkt er niet in te zitten, en alleen als de tweede fase - het overleg 
met de confessionelen - nog zou lukken is dat alternatief binnen het bereik, tiaar 
dit "als" kunnen wij wel vergeten, in het midden latend waar de schuldvraag ligt.
Zo te zien ligt het voortbestaan van D ' 6 6 als politieke partij niet meer bij het 
congres eind februari, maar bij de PvdA voorzover die tot een redelijk compromis 
met D ' 6 6 v:il komen. En daar ziet het na het jongste congres van de PvdA best naar 
uit.

_  -



^^^PEPSEL^
De KVP heeft door Veringa-luciferdoosjes te maken nu eindelijk toegegeven:Ver inga... brandhout

pep
Japie: Zou mej. Goudsmit haar nevenfuncties willen publiceren?

pep
Als Biesheuvel de "niet met de confessionelen" uitspraak van de PvdA al dom vond, 
wat zal hij dan nu van de "wel met de confessionelen" uitspraak wel vinden?

pep
Japie: Handel drijven met Zuid-Afrika is niet goed, want daar hebben ze de Apart

heid. Handel drijven met de Sovjet-Unie is goed. Hoe zit dat eigenlijk met het anti-semitisme?
pep

D'66 is tegen de republiek zolang Coorengel er voor is
pep

Papa Doe van Haiti heeft zijn zoon Jan Kloot tot opvolger benoemd
pep

Vifaarom doen ze zo moeilijk met die volkstelling, ze kunnen toch gewoon turven.
pep

Geertsema moest au wel aftreden, anders had hij zijn eigen opvolger moeten benoemen.
pep

HOE LIGGEN DE KAARTEN? 
Door W.S.A.N. Gorter

Nu het congres van de PvdA zich bereid heeft verklaard vóór de verkiezingen een 
samienwerkingsverband met D'66 en de PPR aan te gaan met inwilliging van de hierna 
nog eens te noemen drie belangrijke door D'66 gestelde eisen, kan het D'66-con- 
gres wel niet veel anders doen dan in te stemmen met wat het Hoofdbestuur en ée 
onderhandelingsdelegatie in deze hebben weten te bereiken in het kader van een 
vóór de verkiezingen overeen te komen regeerbeleid (duidelijkheidl)
a. dat de PvdA zich in dit samenwerkingsverband sterk maakt voor een s ̂.aatsrechte- 

lijke vernieuwing in de komende kabinetsperiode volgens de formule van de Staats
commissie Cals-Donner (gekozen kabinetsformateur);

b. dat de PvdA, evenals D'65, bereid is te streven - hetzij rechtstreeks, hetzij 
via een federatief verband - naar het tot standkomen van een grote vooruit
strevende volkspartij;

c. dat de PvdA bereid is het Beleidsplan van D'66 in zijn structuele opzet te aan
vaarden als een overlegbasis voor een op te zetten regeringsbeleid.

Het af te sluiten akkoord zal aan de confessionele partijen worden voorgelegd als 
een onderhandelingsbasis voor een te sluiten regeerakkoord, maar indien het niet 
mogelijk is met de confessionele partijen vóór de verkiezingen een zodanig akkoord 
te sluiten, zullen onderhandelingen voor een parleaientaire coalitie uitgesloten zijn, 
uiteraard ook met and,ere partijen, b.v. DS 70.
Ten tijde van het treffen van deze afspraak (onder voorbehoud van goedkeuring door 
de partijcongressen) moet het reeds duidelijk zijn geweest dat het hoogst onwaar
schijnlijk zou zijn dat partijen bij de verkiezingen een parlementaire meerder
heid zouden bereiken op grond waarvan een regering zou kunnen worden gevormd. De 
confessionele partijen zouden in ieder geval niet mee kunnen en willen doen, om
dat een politieke afspraak tussen oppositiepartijen en een deel der regeringspar
tijen de zittende regering onmiddellijk tot aftreden zou brengen en omdat confes
sionele partijen zich niet kunnen veroorloven een deel van die kiezers kwijt te 
raken die behoren tot de niet begunstigde vleugel van hun partij. Verder zou DS 70 
zich evenmin vóór de verkiezingen bij de afspraak tot samenwerking kunnen aansluiten, 
omdat haar verkiezingscajppagne in de eerste plaats een zich afzetten tegen de PvdA 
zal moeten inhouden en bovendien omdat DS 70 zich juist bij het confessionele stand-
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pii-nt wil aansluiten dat samenwerkingsverbanden zich na de verkiezingen moeten 
vormen en niet ervóór.
De na de verkiezingen te verwachten toestand geeft dus opnieuw de sinds meer dan 
honderd jaar zeer gebruikelijke verbrokkeling in continentaal Europa van- partijen 
ter linker zijde te zien: CPN, PSP, dan samer' PvdA, D ' 6 6 en PPR en tenslotte DS 70. 
Deze verbrokkeling die een even zo grote politieke machteloosheid betekent, is be
grijpelijk omdat de mate waarin men zich tegen het bestaande verzet, niet voor ieder
een en iedere groep dezelfde is. De theoretische grondslagen voor de onderscheiden 
opvattingen aan de linkerzijde vinden hun oorsprong in onderscheiden maatschappe
lijke toestanden en gebeurtenissen en hebben ieder de neiging om, bij gebrek aan 
toetsingsmogelijkheid-iten opzichte van de maatschappelijke werkelijldieid door een 
compromisloze regeringsmeerderheid, te verstarren tot ideologieën, deelideologieen 
of zelfs onduidelijk samenhangende verzamelingen van tot dogma's geworden uitgangs
punten. De praktische toepassing van dergelijke idealen - voor zover misschien nog 
wel mogelijk - wordt dan op onsystematische wijze beperkt door opvattingen of in
zichten van "haalbaarheid" of "onwenselijke gevolgen". In het algemeen wordt een 
telkens wisselende menging van de voordelen van het bestaande kapitalistische sys
teem van "vrije" concurrentie, liefst in ideaaivorm, met de voordelen van daarmede 
volkomen in strijd zijnde maatschappijopvattingen aangeboden. Vandaar de regelmatige 
onderlinge twisten ter linkerzijde, ook om de gunst der kiezers.De vorenstaande beschouwingen overziende komt men wel tot de gevolgtrekking dat een 
concentratie aan de linkerzijde in ruime mate zal moeten rekening houden met de be
staande maatschappelijke werkelijkheden en dus niet al te links kan zijn, tenzij 
men een zeer realistische revolutie beoogt. In die zin geven de communisten blijk 
van werkelijkheidszin, dat zij een in zich zelf, logisch, geheel ander systeem dan 
het bestaande voorstaan, welk systeem zij met buitenlandse militaire hulp zouden 
kunnen verwezenlijken en in stand houden. Het komt ons in dit verband voor dat een 
linkse concentratie, bestaande uit de rechterzijde van de PvdA, uit D'6 6 , DS 70 en 
uit een linkerzijde van de VVD een zeer goede kans bij de kiezers zou maken, als 
invloedrijk potentieel partner van de confessionele partijen die zich dan niet vóór 
de verkiezingen over samenwerking zouden behoeven uit te spreken. Echter verhinderen 
de grondslagen van D ' 6 6 onze partij om als deelnemer aan en katalysator voor een 
zodanige concentratie op te treden. Uit de verkiezingen zal moeten blijken of deze 
grondslagen van D '6 6 al dan niet te eng - d.i. te weinig realistisch - zijn opge
zet om zich al dan niet uit het mede-isolement van de partijen ter linker zijde, 
met hun medewerking te kunnen omhoog worstelen.
Wil D ' 6 6 zich (blijven) zien als een onafhankelijke experimentele vernieuwingspartij, dan moet zij klein blijven om het verwijt van medeverantwoordelijkheid voor even
tuele niet-regeerbaarheid van het land met recht (en niet met manoevres) van de 
hand te kunnen wijzen.

....
UITSPRAKEN AAN DE BASIS

- Ik wil helemaal niets meer horen over Veringa.
- Ik ben naar het carnaval geweest als koorengel.
- Drees is ook niet meer helemaal de oude.
- André van der Louw, is dat niet die jongen die al die gekke imitaties doet?
- Van Mierlo kan nou wel zeggen dat de confessionelen de CDU binnen halen, terwijl 
ze hem in andere landen juist proberen kwijt te raken, maar hij haalt zelf de 
"grosse Koalition" binnen, terwijl ze in Duitsland net zo blij zijn ervan af te 
zijn.

- Die man daar heeft zich gemeld als volksteller, omdat hij anders geen kans ziet 
zijn f 500,—  boete te betalen.

- Toch wel opvallend dat Oe Thant zegt niet meer terug te willen komen, vlak nadat 
hij Luns gesproken heeft.

- Ik heb het er als wethouder niet gek afgebracht. Jullie moeten daarom niet steeds 
zitten zeuren om die openbaarheid,

- Gaan jullie je nou aansluiten bij de socialistische internationale? Of gaat de 
PvdA bier drinken?

- Om de geheimhouding bij de volkstelling beter te waarborgen, zullen alle pons
kaarten rechtstreeks naar Griekenland worden gestuurd. Een firma daar heeft aan
geboden de bewerking te doen geschieden door mensen die gegarandeerd geen I-Ieder- 
lands kunnen lezen.



WAAROM DEZE KEUZE 
door J. Wessel

De voorgestelde samenwerking tussen D'6 6 , PvdA en PPR acht ik onaanvaardbaar, althans 
in de vorm zoals die voor het congres van de PvdA - mede namens het hoofdbestuur 
van D ' 6 6 - is aangekondigd. In het onderstaande zal ik - in telegramstijl - mijn bedenkingen ontvouv;en.
Mijn hoofdbezwaar is dat de keuze onvoldoende is gemotiveerd en dat D ' 6 6 zich hals
overkop in een avontuur gaat storten waarvan de consequenties nog niet vallen te 
overzien. Waarom moet de samenwerking nagestreefd worden en zo ja, waarom dan juist 
in de voorgestelde vorm? Op deze runten zal duidelijkheid moeten komen.
In de tweede plaats dreigt het gevaar dat D '6 6 zich zodanig met de oude wijze van 
politiek bedrijven gaat inlaten dat er weliswaar geregeert kan worden maar dat het 
nieuwe dat nagestreefd zou worden inmiddels is vergeten. Een en ander kan alsvolgt worden toegelicht:
1. Algemene bezwaren
a. De samenwerkingsvoorstellen zijn te laat geformuleerd om de confessionele partijen 

nog een reële kans te geven met de inhoud ervan rekening te houden.( hun lijsttrekkers zijn al aangetreden);
b. De voorstellen zijn zo strikt geformuleerd dat de confessionele partijen van 

deelneming aan een combinatie vooraf moeten afzien om eigen uiteenvallen te 
vermijden.

c. In feite betekent een en ander dat D '6 6 kiest voor samenwerking in een parlemen
taire regering die alleen bestaat uit PvdA, D ' 6 6 en de PPR.

d. De kans dat deze partijen een meerderheid zullen beha].en is niets anders dan een grote gok. Ik acht dit uitgesloten gezien de ervaringen met PAK-combinaties bij 
de Staten-verkiezingen; de euquête-resultaten houden geen rekening met de vele 
thuisblijvers vooral in de steden waar de aanhang van de PvdA en D ' 6 6 het grootst 
iSr..

e. Het meest waarschijnlijk is dat ook de samenwerkende confessionele partijen geen 
meerderheid behalen: zij zullen na de verkiezingen met de VVD een regering kun
nen vormen. PvdA, D ' 6 6 en PPR blijven dan in de oppositie.

f. D ' 6 6 komt dus weer in de oppositie; de keus is dus in feite óf alleen de ver
kiezingen ingaan en in de oppositie terecht komen óf in een soort FAK-verband 
oppositie gaan voeren. Dit laatste is electoraal onvoordelig voor D'6 6 .

g. Door samen te werken met de PvdA en de PPR verlaat D ' 6 6 haar onafhankelijke op
stelling en gaat het gewoon meedoen aan de politiek. In feite worden we een ver
lengstuk van de PvdA, die al geruime tijd aan een nieuwe naam toe is; we worden 
een onderdeel van een grote vooruitstrevende volkspartij, die 'wezenlijke hervor- luingen beoogt. Dit klinkt erg mooi; de vraag is alleen hoeveel aanhang krijg je 
erbij voor een progressief beleid door-met als enige grote kern de PvdA-een sa
menwerkingsverband in elkaar te zetten. Zonder flinke brokken van de confessione
le partijen erbij haalt zo'n partij nooit een meerderheid.

h. In feite verandert er dus weinig in de Nederlandse politiek. D '6 6 wordt vastge- 
klonken aan de PvdA in een vooruitstrevende volkspartij; de kans om zelfstandig 
in te haken op mogelijke ontwikkelingen elders is dan verkeken. D ' 6 6 zet alles 
op één kaart.i. Het afd'v’.ingen van staatsrechtelijke structuurveranderingen via de y;eg van elec
torale bedreiging behoort tot het verleden. Immers in het linkerblok vorivit D '6 6  
niet langer een electorale bedreiging.

2. De gevolgde methode
a. Tijdens het congres te Breda vjerd een hoofdbestuursresolutie aangenomen, waarin 

de ALV aan het hoofdbestuur opdroeg om:
- na te gaan of er een samenwerkingsverband, c.a. mogelijk was;- van bevindingen verslag uit te brengen aan de ALV o-ydat cJaar beslist kon voorden 
of d '6 6 in een samenwerkingsverband met anderen dan wel geheel alleen de ko
mende verkiezingen zal iii'gaan.b. Het hoofdbestuur heeft zich echter dermate nositief uitgelaten over een samen

werking met de PvdA en de PPR dat het congres onder sterke druk komt te staan 
bij het doen van de keuze. Deze druk is ook uitgeoefend door van Iiierlo en 
Beekmans tijdens hun radio-praatje op donderdagavond k februari om l3.20 uur.

c. In feite had het hoofdbestuur zich in dit vroege stadium nog moeten onthouden
van stellingname en eerst het verloop van het congres van de PvdA moeten afwachten 
alvore-ns een goed beai'gumenteerde aanbeveling aan de ALV te doen.

d. De gevoerde procedure heeft nog te veel weg van de oude politiek waarbij de lei
ders aan de top de beslissingen nemen die dan op grond van het vertrouwen wat ze 
in eigen kring genieten aan de achterban verkocht r;ioeten worden. Op welke wijze 
heeft het optreden van D'óo zich onderscheiden van de stijl waarin ook de oude 
partijen onderling nolitiek bedrijven?
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e. De gevolgde methode heeft veel weg van het op te korte termijn willen for
ceren van een beslissing. Gezien de uitslag van de stemiuing van de in Breda 
verworpen resoluties (de motie-Drechtsteden voor onafhankelijke opstelling 
haalde 30%', de motie van Lookeren Campagne-voor een samenwerking als thans 
voorgesteld-haalde slechts 11% voorstanders) had het hoofdbestuur zich niet 
zo positief mogen uitlaten omtrent de vermoedelijke toekomstige koers van de 
partij.

3. Staatsrechtelijke vernieuwing
De kans is groot dat binnenkort het initiatiefvoorstel van D'6 6 , PvdA en PPR tot 
verkiezing van een kabinetsformateur en invoering van een gematigd districten
stelsel door de Tweede Kamer verworpen zal worden. Van het zich sterk maken van 
een eventueel samenwerkingsverband voor voorstellen die kennelijk nog niet goed 
in de markt liggen moet men geen overdreven voorstelling hebuen; tenslotte is 
voor de doorvoering een grondwetswijziging nodig met 3/3 meerderheid.
Conclusie
De voorstellen van het hoofdbestuur zijn voor ernstige kritiek vatbaar. Het is 
de bedoeling van ondergetekende om tijdens het congres in samenvierking met vele 
anderen een vieg uit te stippelen die andere perspectieven opent dan het voor
stel van het hoofdbestuur. Daartoe zullen moties vjordeningediend, die u keuze 
laten.

PEPSELS
Vannacht droomde ik dat ik tegen de muur werd gezet, omdat ik vjeigerde de inter
nationale te zingen.

pep
Van Mierlo heeft geweigerd om voortaan iedere morgen om zeven uur in de VAEA-studio 
te komen kraaien.

pep
Iedere keer als van Mierlo weer een politieke zet doet, reserveert IIRC-Handelsblad 
een kolom in de ingezonden-stukken-rubriek.

pep
De voorzitster van de VVD heeft gezegd dat haar partij de eerstvolgende televisie
zendtijd ter beschikking' zal stellen van Anneke Goudsmit om het districtenstelsel 
te verdedigen.

pep
Zouden we op het D'6 6-congres nu ook boerenkool met hasj moeten eten?

pep
Zowel PvdA als D ' 6 6 houden hun congres in de RAI. Dit mag,gezien het feit dat 
RAI "Rijwiel en Automobiel Industrie" betekent, niet symbolisch worden opgevat,

pep
Fiege moet gekielhaald wordenl

pep
Japie: waarom plakt de KVP eigenlijk een portret van lijsttrei'ker Veringa op iedere 

schutting waarachter een huis wordt afgebroken?
pep

Het hoofdbestuur van D ' 6 6 heeft besloten in verband met de voortdurende klachten 
over gebrek aan openheid en interne democratie, in het nieuwe hoofdbestuur een 
voorstander van deze zaken op te nemen. Hij zal in een vitrine op het nartijse- 
cretariaat worden opgesteld.

pep
D.(emocraten), R.(adicalen) E.(n) E.(ventuele) S.(ocialisten).

pep



KIEZEN EN DELEN

door A.R. van der Burg

De lange en de korte weg
Er is voor D '6 6 - zoals bekend - een lange en een korte weg, die elkaar maar gedeel
telijk verdragen. Enige maanden geleden heb ik al eens in Peperbek uiteengezet dat volgens mij de lange weg die van de optimisten was. Die weg houdt namelijk in dat 
je zó overtuigd bent van je eigen gelijk, dat je meent het op de lange duur ook te 
krijgen, ongeacht of D '6 6 in de regering zal zitten of niet. Als je gelijk hebt, 
zullen immers de feiten de andere partijen dwingen de ideeen van D ' 6 6 over te nemen., 
al is het dan misschien wat aan de late kant. Bovendien zal er een nieuwe genera
tie kiezers komen, minder met taboes uit het verleden beladen, die meer oog zullen 
hebben voor de nu nog nieuwe denkbeelden van D'6 6 .
Ik behoor tot die optimisten. Iedere dag wordt nieuw materiaal aangevoerd om die 
optimistische visie te sterken. Vier jaar geleden had ik er niet van kunnen dromen 
dat in zo korte tijd zoveel bereikt zou worden. Ontelbare ideeen van D ' 6 6 zijn nu 
gemeengoed geworden of althans overgenomen door vele andere partijen. Er is geen 
redén om te veronderstellen dat dit de komende tijd anders zal worden. Als wij 
maar in staat zullen zijn ook in de toekomst steeds nieuwe politieke impulsen te 
geven, dan zal onze invloed groot blijven, zelfs in "splendid isolation". Een groot deel van de kiezers zal dit op de lange duur onderkennen.
Beide wegen gelijktijdig
Vertrouwen in de lange weg behoeft echter niet te betekenen dat je de korte weg af
wijst. Wèl betekent het dat je de korte weg van de pessimisten afwijst, zoals ik 
ook het staaltje paniekvoetbal door het hoofdbestuur enige maanden geleden heb af
gewezen, toen D ' 6 6 zich geroepen voelde KVP en PvdA tot elkaar te brengen.
De korte weg betekent dat je als partij bereid bent in het huidige bestel regerings
verantwoordelijkheid te dragen, ook al zal je als mederegeerder in een coalitie 
maar een deel kunnen bereiken van wat je op het oog hebt. Maar dat deel zal je dan 
wel sneller tot werkelijkiieid kunnen brengen. Als nadeel staat daar tegenover dat 
je als regeerder onvermijdelijk voor daden komt te staan die je maar zeer ten dele 
kunt onderschrijven. Dit zou wel eens tot gevolg kunnen hebben, al is dat lang niet 
zeker, dat je daardoor minder bereikt met de lange-termijn-politiek op ander gebied.
Gebeurtenissen konsekwentie van congresbesluiten
Het congres in Breda heeft een aantal besluiten genomen t.a.v. de korte weg. Ten 
eerste is het beleidsplan aanvaard - een program voor een komend kabinet. Dit be
tekent dus dat het congres zich in principe heeft uitgesproken voor deelname aan 
een volgende regering, indien die regering bereid is dat beleidsplan in grote trek
ken uit te voeren. Ten tvjeede is een resolutie aangenomen, waarin het hoofdbestuur 
wordt uitgenodigd stappen te ondernemen om dit uitgangspunt met andere partijen te 
bespreken.
Vier partijen, t.w. PvdA, VVD, PPR en ESP hebben positief op de betreffende uitno
diging gereageerd. Enkele partijen, zoals KVP en ARP hebben slagen om de arm ge
houden (je zou het niet willen geloven!), terwijl DS'70 duidelijk neen heeft ge
zegd tegen regeringsafspraken vóór de verkiezingen. De CHÜ bleef goed in stijl door 
in het geheel niet te antwoorden. De lezer weet intussen dat de PvdA inderdaad het 
beleidsplan als uitgangspunt voor verdere besprekingen over een eventuele gezamen
lijke regering heeft aanvaard. Gegeven de congresbesluiten betekent dit dus dat de 
PvdA als potentiële regeringspartner geaccepteerd moet worden. De VVD heeft hierin 
aanleiding gevonden voorlopig geen besprekingen te voeren, omdat deze partij niet 
samen met de PvdA een regering wil vormen.
Verschillende D'ó6-ers blijken (om overigens zeer uiteenlopende redenen) minder ge
lukkig te zijn met de loop van de gebeurtenissen, hoewel er toch weinig verrassingen 
in zaten. Ik kan deze mensen niet over hun gevoelens heen helpen. Wel kan ik iets
over de zaak zelf zeggen dat ook voor deze groep van belang is.
PvdA minst irreele regeringspartnerD ' 6 6 heeft niet het monopolie van het streven naar ondogmatische aanpassing van onze 
maatschappijstruktuur'aan moderne opvattingen. In alle partijen komen wel menseii van 
deze geaardheid voor. Het verschil is dan ook alleen maar gradueel.De ene partij 
bevat een groter percentage van deze me..aen dan de andere. Het hangt er ook nog van 
af wie men precies met een partij bedoelt. Zo heeft b.v. de ARP in het partijkader 
wel een aantal mensen zitten, waar wij het in politicis heel goed mee zouden kun
nen vinden, maar onder de aanhang is dit percentage waarschijnlijk nul komma nul.
Ik doe geen enkel heilig D'6 6-beginsel geweld aan door te constateren dat van al
le traditionele partijen de PvdA de partij is met het grootste percentage zicht
bare aanhang dat in onze geest denkt. Als het ooit in de toekomst zover zou komen 
dat de bestaande partijen ontploffen, dan zal de PvdA de grootste leverancier zijn 
van mensen die zich om een progressieve, ondogmatische partij groeperen. Daarom 
is het op zic'-'zelf niet onbevredigend dat juist de PvdA zich bereid heeft verklaard



tot een regeringscoalitie. Stel eens dat b.v. de CHU die bereidheid had getoond.
V/at hadden we dan moeten beginnen? Het is natuurlijk zuiver theoretisch, maar stel 
eens. Welke geloofwaardigheid zou de CHU daarin kunnen leggen? Zouden wij dan een 
kabinet moeten gaan vormen met de Beerninks en de Udinks? Of zou de CHU enige ver
lichte figuren in de brandkast bewaren voor noodgevallen?
Zeker niet kansloqs
Wie de uitzendingen van Brandpunt special heeft gevolgd, zal weten dat volgens in 
hun opdracht verrichte opiniepeilingen in januari bij een keuze tussen twee rege
ringscoalities de huidige coalitie 4-6% van de stemmen kreeg en de combinatie 
PvdA-D'66-PPR 4 3%. Een nek-aan-nek-race dus. In januari zou 40% zijn stem op de 
regeringspartijen van nu uitbrengen en eveneens 40% (in november nog 34%) op PvdA-)- 
D'66 + PPR.Deze cijfers moeten wel met een korreltje zout worden genome^, omdat 
bij dit onderzoek 15% zei niet te gaan stemmen, terwijl het percentage niet-stem- 
mers zeker 30 zal bedragen. Dit werkt ten onganste van de combinatie met D'66. Ook 
de Telegraaf heeft onlangs een opinieonderzoek laten houden, speciaal met het doel 
de populariteit van W. Drees jr aan te tonen. Hierbij werd gevraagd in welke lijst
trekkers men vertrouwen stelde. Van Mierlo kwam hier met 24% op de derde plaats, 
na Biesheuvel (35%) en Den Uyl (26%), maar vóór Drees jr (l8%), Geertsema (12%), 
Veringa (11%)) en Udink (8%), De vier meest bekende politici waren: Koekoek, 
Biesheuvel, Den Uyl, en Van Mierlo. Van de ondervraagden had 21% nooit van Veringa 
gehoord (die mensen zullen dus ook niet méér van hem horen) en 33% nooit van Udink.. 
Uit deze cijfers blijkt wel dat een eventuele regeringscombinatie PvdA-D'66-PPR 
lang niet zo'n uitzichtloze combinatie is als door velen wordt gedacht. Een beetje meer zelfvertrouwen kan helemaal geen kwaau.
Mijn conclusie is dan ook dat een regeerakkoord met de PvdA uit een oogpunt van 
korte-termijnpolitiek zeker niet verwerpelijk is en wel eens een reele trekpleis
ter voor D'66 zou kunnen blijken. Andere combinaties zijn er bovendien nauwelijks.
Het enige alternatief zou zijn: deelnemen aan de huidige regeringscoalitie, maar 
dat zou nu juist in alle opzichten fnuikend voor D'66 zijn. Blijft voor de af- wijzers alleen de splendid isolation over.
Foute overeenkomst
Mijn kritiek richt zich op de inhoud van de gesloten overeenkomst. Eén van de eisen 
van D'66-zijde was: gezamenlijk de mogelijkheid van een progressieve volkspartij 
onderzoeken. Als er nu iéts niet bij had moeten staan, is het wel dit. Ten eerste 
heeft het niets met de vorming van een regeringscoalitie te maken. Het ligt geheel 
op het terrein van de lange-termijn-politiek, die nu juist om een geheel andere 
aanpak vraagt dan de politiek op korte termijn, die■nu aan de orde is. Ten tweede 
gaat het daarbij om de ontploffing, zodat progressieven uit allerlei partijen de 
koppen bij elkaar steken. Partijbesturen zijn wel de laatste instanties die daar
voor in aanmerking komen, De trouwe lezer van mijn stukken zal bovendien mijn af
keer van dit soort grote partijen kennen, die juist om groot te kunnen zijn, ook altijd kleurloos zullen zijn. Een soort neo-KVP dus. 
staatkundige bestel, zoals D'66 dat ziet, die grote 
lemaal niet nodig zijn.
Belangrijke voorwaarde ontbreekt
Er ontbreekt ook een belangrijk punt in de gesloten overeenkomst. En deze leemte 
is bepaald geen toeval. De fundamentele staatkundige gedachte van onze partij komt 
erop neer dat wij een krachtig, onafhankelijk parlement willen, zonder jaknikkers 
en neenschudders, met daarnaast een van het parlement vrij staande krachtige rege
ring, die opereert binnen de door het parlement gestelde grenzen. Dat betekent dus 
dat een regeringscoalitie nooit doorgetrokken mag vjorden tot in het parlement, 
want dan zou je weer geheel terugvallen op het verwerpelijke systeem van bindende 
afspraken tussen regering en meerderheid van het parlement, vjaardoor het parlement 
in feite de slaaf van de regering is. Als D'66 dus een regeerakkoord met enige 
partij wil aangaan, dan zou als eerste voorwaarde moeten worden gesteld: parle
mentaire onafhankelijkheid, geen bindingen tussen frakties, de regering treedt 
niet af als ze in het parlement haar zin niet krijgt, ieder parlementslid beoor
deelt ieder regeringsvoorstel op zijn zakelijke merites. Als een partij deze voor
waarde niet aanvaardt, dan geeft ze namelijk blijk dat het haar geen ernst is met 
de verandering van ons staatkundige bestel. De onderhandelingscommissie heeft dit 
punt niet vergeten. Ze is het er eenvoudig niet mee eens,Wat dit betreft is de 
commissie dus niet representatief voor de bin.nen D'66 vrij algemeen aanvaarde op
vattingen te dien aanzien.
Taak van het congresWij zullen dan ook op het congres van 2? februari moeten zorgen voor twee wijzigingen
1, Alle passages die niet met een regeerakkoord te maken hebben, moeten eruit.
2, Er zal zeer uitdrukkelijk moeten worden vastgesteld dat het gaat om een regeer

akkoord, inhoudende dat de deelnemende partijen volkomen onafhatikelijk zijn, 
zelfstandig aan de verkiezingen deelnemen, niet zullen schromen elkaar te be
kritiseren en zich in het parlement volstrekt onafhankelijk zullen gedragen.
Het betekent ook dat bij niet-totstandkoming van de afgesproken regering de 
overeenkomst in de ijskast gaat tot de volgende regeringscrisis.

Daar komt bij dat in het 
kleurloze blokken juist he-
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PVBA DEFINITIEF BUITENSPEL 
door A,C. de Goederen

Het congres van de PvdA heeft gesproken. Het heeft echter niets nieuws gezegd. In 
schijn is de '’anti-KVP—motie” naar de pruliemand veri,vezen. Haar in werkelijkheid heeft het congres haar vroegere uitspraak alleen maar in andere bewoordingen her» 
haald. Al doen Den Uyl en Vondeling alsof ze dat niet in de gaten hebben.De nieuwe resolutie wil;
- eerst overleg met D ' 6 6 en PPR om tot een gemeenschappelijk regeringsprogram te komen;
- als dat lukt: dit programma voorleggen aan de confessionele partijen (dus zonder niet hen overleg te plegen op gelijk niveau met D '6 6 en PPR);
- als de reacties van de confessionele partijen gunstig zouden zijn: aan het congres 
voorstellen een stembusakkoord met de confessionelen aan te gaan; als absolute 
voorwaarde daarvoor geldt dat de confessionele partijen zich bereid verklaren 
voor de verkiezingen bindende afspraken te maken over een regeringsprogram mèt 
kandidaat-ministerso

Bovendien spreekt de resolutie uit dat de PvdA niet met de confessionele partijen 
aan een parlementair kabinet na de verkiezingen zal deelnemen als daarover niet 
vóór de verkiezingen een akizoord is gesloten. Lukt dit laa.tste niet dan zullen 
PvdA + d '6 6 + PPR (+ "zo rnogelijk" PSP + ESP) samen het alternatief voor de hui
dige regeringscombinatie vormen.
Dit schema is zo star, het vergt va., de confessionele partijen dermate een "dansen 
naar de pijpen va.n de PvdA", dat het congres beter - en eerlijken - meteen ronduit 
had kunnen zeggen: in het isolement zien we onze kracht. De overduidelijkJieid van 
deze strekking wordt nog onderstreept door de in de considerans van de resolutie 
opgenoraen constatering "dat het beleid van het kabinet -De Jong gedurende de af
gelopen vier jaar ten zeerste dient te worden veroordeeld en dat een komende re
gering een wezenlijk ander beleid dient te voeren". Vondeling's verbazing ("onze 
kritiek op het kabinet -De Jong is waarlijk niet nieuw") over de verbazing van 
Veringa dat deze passage er zo nodig in moest wekt op zijn beurt "verbazing". 
Natuurlijk weet iedereen dat de PvdA ernstige bezwaren tegen het kabinet -De Jong 
heeft; juist daarom zou een uitdrukkelijke herhaling van dat feit in een resolutie die een opening naar samenwerking wil geven een inconsistentie zijn. Omdat ook 
zonder deze passage reeds duidelijk is dat die opening in werkelijkheid helemaal 
niet is bedoeld, is van inconsistentie geen sprake. Veringa noch Vondeling zijn 
naïevelingen: hun beider "verbazing" hoort dus tot de categorie "gespeeld".
Vi/aarmee we tot de conclusie komen dat de PvdA met deze resolutie, die niet rond
uit zegt wat ze bedoelt en daardoor wellicht zelfs nog menigeen uit de eigen rijen misleidt, een bijzonder onfris stukje ouderwetse partijpolitiek heeft afgescheiden.
In het voorgaande heb ik de PvdA-resolutie beschouwd in het licht van wat zij 
werkelijk beoogt. Los daarvan is het interessant haar ook nog eens op "face value" 
te nemen, naar de letterlijke betekenis van haar bewoordingen. We zien dan dat 
de kabinetsasplraties van de PvdA slechts twee mogelijkheden kennen, in volgorde van voorkeur:
1. een volledig regeerakkoord van het blok PvdA, D '6 6 en PPR met de drie confes

sionele partijen, gesloten vóór de verkiezingen (een eventuele breuk tussen de 
confessionele partijen wordt niet verondersteld, waarschijnlijk terecht);

2. idem, maar zonder de confessionele partijen.
Waar de huidige zetelverdeling gerekend levert mogelijkheid 1 111 en mogelijkheid
2 k-k zetels op. In het eerste geval verliest de combinatie de parlementaire meer
derheid pas als de kiezers haar 3ó zetels afnemen; in het tweede geval krijgt zij 
pas een "regeerbare meerderheid" als ze 32 zetels wint. Zulke enorme aardverschui
vingen zijn bij het huidige kiesstelsel volstrekt uitgesloten. Conclusie: in beide 
gevallen kunnen we de verkiezingen wel overslaan. Het curieuze resultaat van het 
drijven der duidelijkheidsmaniakken, volgens wie regeringscoalities zich voor de 
verkiezingen aan de kiezer dienen te presenteren of anders niet gevormd mogen worden, 
is dus dat die kiezer nog minder invloed op samenstelling en program van de nieuwe 
regering krijgt dan hij nu heeft, na.melijk: geen enkele.Het komt mij voor dat een constructie,die zo grondig de kiezer buiten spel wil zet
ten, onmogelijk door D ' 6 6 kan worden gesteund. Dat betekent dus een keihard néé 
tegen de PvdA, althans op basis van deze resolutie, hoe groot ook de programma
tische overeenstemming met die partij moge zijn. Daar ook binnen D '6 6 velen sym
pathie hebben voor het idee van een stembusakkoord (ik sta er zelf ook beslist 
niet principieel afwijzend tegenover, mits de kiezer een reele invloed krijgt) 
omdat het schijnbaar veel weg heeft van onze "gekozen minister-president", wil 
ik er nog eens op wijzen dat er een fundamenteel verschil is tussen onze staats- 
rechtelijke "leer" en het stembusakkoordidee. V/at wij willen is een zuiver dualis
tische staatsstructuur: parlement en regering afzonderlijk gekozen en zó onaf
hankelijk van elkaar functionerend dat het parlement de regering reëel en stap .'oor 
stap kan controleren. Het' stembusakkoord binnen het huidige bestel echter bete-
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kent verkiezing van regering en parlement als één pakket, d.i. accentuering van 
het feitelijke monisme waardoor de controlefunctie van het parlement, vooral de 
stap-voor-stap controle, ernstig belemmerd kan worden. Wanneer de akkoordcon- 
striictie dan ook nog zo is dat de kiezer in feite buiten spel komt te staan, wordt het m.i, onaanvaardbaar.
Wat'het D'6 6-congres van 27 februari te doen staat is:
- besluiten geen stembus3.kkoord met de PvdA aan te gaan, althans niet op de condities van hun congresresolutie;
- duidelijk uit te spreken op welke voorwaarden zij bereid is geestverwanten te 
adviseren zitting te nemen in een nieuw kabinet.

Laatstgenoemde voorwaarden dienen te betreffen:
a) de inhoud van het regeringsprogram, dat een wezenlijke stap voorwants zal moeten 

zijn in de geest van ons beleidsplan;
b) de mentaliteit van andere kandidaat-ministers als persoon.
Die voorwaarden dienen m.i. niet te omvatten: partijen met wie men al dan niet zou 
willen samenwerken, noch een claim op bepaalde ministeries. Bovendien moet worden 
vooropgesteld dat de fractie van D ' 6 6 zich principieel de vrijheid voorbehoudt om 
elke "move" van het kabinet op z'n eigen merites te Decordelen.
Tot slot nog een enkele opmerking over de me.̂ taliteit van de PvdA, zoals deze uit 
de gevjraakte resolutie naar voren komt. Dit antithetische denken, dit zwelgen in 
eigen gelijk, dit ongenuanceerd veroordelen van alle prestaties en intenties van 
anderen, dit gebrek aan inlevingsvermogen ook, dit alles kan het tot stand komen 
van de noodzakelijke stroomversnelling in het leefbaarheidsbeleid (in ruimste zin) 
onmogelijk maken en betekent uitholling van de democratie, waarvan het streven 
naar synthese, naar optimale bevrediging van tegenstrijdige belangen een essen
tieel element is.

HEILIGE D'6 6-KOE 
door A.H. v.d. Wolf

Heer, erbarm u onser,want de dogmatici zijn onder ons.
Nauwelijks is bekend dat D ' 6 6 met de PvdA en de PPR de mogelijkheden, van samen
werking onderzoekt, of daar staan de onheilsprofeten en de exegeten weer op, om 
met vermanende vinger en betraande ogen te wijzen op de heilige D '6 6 koe: onze excentrische opstelling, D ' 6 6 tegen de rest.
Deze visie, dit aanbidden van de eigen, eenzame maar o zo schone weg, had zijn 
aantrekkingskracht en zijn inspirerende werking in de beginperiode, voordat wij 
door het Nederlandse volk met de neus op de feiten werden gedrukt: de door ons gewenste ontploffing bleef uit, de vlam deed wel de lont smeulen, maar sloeg nooit 
in het kruitvat. De laatste verkiezingen hebben ons toch wel moeten leren dat het 
Nederlandse volk ons in grote meerderheid niet wil (door het stemmen op andere 
partijen) of, na bekomen te zijn van de charme van het nieuwe, onverschillig te
gen ons aankijkt, en bij de verkiezingen thuis blijft.
Nu, in deze impasse (D' 6 6 is weer terug, maar de kiezers zijn al weer weg) komt 
als geschenk uit de hemel het aanbod van wat bij de komende verkiezingen volgens 
de laatste opinieonderzoeken, de grootste partij zal zijn, de PvdA, loyaal het 
Beleidsplan, ons Beleidsplan, mede als basis van een te voeren regeringsbeleid 
te nemen. V/elnu, heeft ooit een splinterpartij (want dat .zijn we toch) een mooiere 
kans gehad haar eigen plannen en idealen tot uitvoering te brengen, in plaats van 
deze, onder het huidige systeem onvermijdelijk, op de steriele oppositiebanken te 
zien verkommeren.
Grijpen me deze kans niet, dan lopen we het - grote - gevaar schatbewaarder te 
worden, en helaas in negatieve zin: het bewaren van ons Beleidsplan in een anti
quiteitenkastje, waaruit we het van jaar tot jaar te voorschijn kunnen halen, van 
stof ontdoen, en met een diepe zucht weer op moeren bergen. En dat alleen doordat 
we, tegen de klippen op, dogmatisch vasthouden aan een oorspronkelijk uitgangs
punt dat onhoudbaar blijkt te zijn geworden. Nogal merkwaardig voor een beweging 
(of zijn we inmiddels als een "echte" partij geworden?) die pretendeert het prag
matisme als één der voornaamste inspiratiebronnen te zien.
De keuze is eenvoudig: is D ' 6 6 voor ons inmiddels doel in zichzelf geworden, dan 
moeten we onze eigen—uitzichtloze—weg blijven gaan. Is ij'6 6 voor ons echter nog 
steeds het middel tot herstrukturering van de Nederlandse politiek (of beter: van 
de Nederlandse samenleving) dan zullen we dienen samen te werken met een partij 
die, evenmin ideaal als wij zelf zijn, al zoveel van onze mentaliteit heeft geac
cepteerd dat ze in onze ogen boven verdenking zou behoren te staan.
Zouden we die samenvjerking afvjijzen, dan gedragen we ons als wijlen koningin 
Victoria: het hele jaar door flirten, maar als de partner dan .met ons naar bed 
wil, ons beroepen op de onbetrou:vbaarheid van ce voorbehoedsi.'iidcielen.
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STEMBUSAKKOOHD (2) 
door R.W.Th.Lobler

Deze Peperbek zal wel gonzen ;van de reacties op het voorgestelde stembusakkoord 
PvdA-D'6 6-PPR, welk akkoord nu alleen nog ratificatie behoeft van ons eigen congres. 
Dick Bark heeft zich in het vorige nummer van Peperbek al gewaap:d aan een beschouw
ing hierover en zich vooral afgevraagd wat wij afwijzen, als wij dit akkoord op ons congres afwijzen.
Bijn conclusie is, terecht, dat wij dan de korte weg (om tot verwezenlijking van 
onze doelstellingen te komen) versmaden omwille van de politieke zuiverheid. Dat 
die politieke zuiverheid zwaar weegt bij velen binnen, maar ook buiten, D'6 6- 
kring, staat als een paal boven water. Er zijn al afwijzende reacties geweest van 
'prominente' D'6 6-ers en in onze omgeving zullen vje allemaal wel van de buiten
wacht opmerkingen hebben gehoord in de trant van: 'Rou kan ik net zo goed regel
recht op de PvdA stemmen' en 'Is dat samengaan met zo'n vjrakke, verdeelde, onbe
trouwbare partij als de PvdA nu jullie opvatting van partijvernieuwing?'
Eerlijk gezep;d was raijn aanvankelijke reactie ook niet al te vrolijk, 't Leek me 
zo'n typisch staaltje van politiek-oude-stijl. De PvdA wordt in een hoek gedrukt 
door de oude Drees enerzijds en de jonge Drees anderzijds en wordt op die wijze het been waar wij, als derde hond, mee weg lopen. Zonder dat er ook m.aar in de 
verste verte sprake is van een werkelijk 'omgeturnd' zijn van de PvdA voor de 
voorwaarden die wij hebben gesteld.
Zo ongeveer zag ik deze constellatie in eerste instantie. Ik moet zeggen dat ik nu, 
na kennis genomen te hebben van alle mogelijke informatie, toch wel iets positiever 
sta tegenover dit akkoord. Kaar ik ben wel van mening dat ons congres zich ervoor 
moet uitspreken dat het uitdrukkelijk en uitsluitend een regeerakkoord moet zijn. 
(Dick Bark gaat er blijkbaar van uit dat het om zulk een akkoord gaat, maar dat 
schijnt bepaald niet zeker. De Goede was daar op zaterdag 6 februari in het Groot- 
handelsgebouw in Rotterdam tenminste noge.1 vaag over)
Waarom alleen een regeerakkoord?
Elementary, my dear h'atson.Het is duidelijk dat er op het ogenblik (trouwens op 
welk ogenblik wel?) geen sprake is van één Partij van de Arbeid, maar toch wel van 
minstens vier: de oude Drees-aanhang, de Schepsianen (zich noemende radicaal so- 
ciaal-democratisch) , 1'Iieuw-Links en tenslotte de meerderheid rondom V.d.Louw-Den 
Uyl. Ik meen dat het PvdA-congres wel heeft uitgewezen dat de wezenlijke aanhang 
van de oude Drees niet groot meer is, ook al lijkt dit in tegenspraak met het feit 
dat de oude heer toch maar lekker dat intrekken van die auti-KVP motie voor el
kaar heeft gekregen. Ik geloof niet dat dit zozeer de verdienste van genoemde oude 
heer is, als wel de angst van het congres voor de impact op de kiezers als de man 
zou uittreden. Nieuw-Links is naar mijn smaak al twee jaar lang zwaar oververtegen
woordigd in bestuurlijke en vertegenwoordigende functies, maar bovendien lijken deze jongens wat meer zin voor realiteit te gaan ontwikkelen. Met een V.d.Louw 
bijvoorbeeld, moeten D'b6-ers goed kunnen werken. Scheps tenslotte - de man die 
een brug naar DS'yO wiilde slaan - zal dat misschien op eigen houtje doen en zijn 
kleine aanhang meenemen.Zoals wij van Van Mierlo mochten vernemen, hebben de 5 
gesprekken die onze vertegenwoordigers met die van de PvdA heoben gevoerd, uitge
wezen, dat wij voldoende vertrouwen in de huidige PvdA kunnen stellen. Kan zijn. 
Gezien de ervaringen echter op lokaal niveau zo hier en daar met de PvdA (ik denk 
met name aan de gemeenteraad van Rotterdam, waar samenwerking met de 19-koppige 
PvdA fractie op z'n zachtst gezegd moeizaam verloopt - hoe kan het ook anders als 
een nieuw-Linkser openlijk zegt dat hij politiek bedrijven alleen ziet als een 
elkaar vliegen afvangen?), lijkt mij voorzichtigheid geboden. Geen handenbinderij. 
Regeerakkoord, meer niet. Want er is meer.
Monisme - dualisme.
Hoe zijn deze twee opvattingen met elkaar te rijmen? Een vraag waar De Goede 6 
februari in het Rotterdamse Groothandelsgebouw geen weg mee wist.
Het zal bekend zijn dat de PvdA een monistisch stelsel van regeren aanhangt, met 
andere woorden een stelsel waarbij de ministers voortkomen uit, en gesteund worden 
door, de regeringspartijen.Een soort gesublimeerd College van B&W, kortom het thans 
vigerende stelsel (al zullen Schmelzer en Geertsema dat natuurlijk nooit vjillen 
toegeven). Wij willen een absolute scheiding tussen regering en parlement, omdat 
het parlement de regering moet kunnen controleren.
De Partij van de Arbeid zal zich hierover toch wel verdomd duidelijk moeten uit
spreken, anders is zelfs een regeerakkoord niet eens mogelijk, of wordt van ons 
congres vervracht dat wij het dualisme loslaten? Laten we er dan een opheffings- 
congres van maken.
Haar ik geloof niet dat het zover hoeft te komen.De PvdA heeft nu al zoveel geslikt, 
er is die partij zoveel gelegen aan een samengaan niet ons, dat zij nier ook wel 
een oplossing zal weten te vinden die ons bevredigt.
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Alleen; dit alles kunnen wij nu, vóór de verkiezingen en bij de gratie van de druk 
waaronder de PvdA gebukt gaat, klaarspelen. V/ij kunnen het kwalitatieve overwicht 
dat wij hebben, nu voor een belangrijk deel benutten.
kaar wat zal er gebeuren na de verkiezingen, ondanks alle gemaakte afspraken, als 
de stembusuitslag .voor ons minder gunstig blijkt te zijn uitgevallen, maar de ze
telverdeling voor PvdA, D ' 6 6 en PPR tezamen gelijk is gebleven? Je kunt er donder 
op zeggen dat dan voor de PvdA uitsluitend de kwantitatieve factor telt. Immers, 
als D ' 6 6 zeven zetels of minder behaalt, hebben wij verloren. Men herinnere zich 
de Statenverkiezing. Alweer een reden om het akkoord te beperken tot een regeer- 
akkoord.

( DE VOLKSTELLING

De Prins onzer dichters, Adriaan Roland Holst, keerde zich op 28 januari j.1. 
in de Volkskrant op de volgende wijze tegen de volkstelling:

Wat hebben wij 't weer getroffen^
Het valt niet meer bij te sloffen:
Schrijf op: vrouw of vent.
Elke Ziel, elke cent.
Want mij zijn vjeer onder de Moffen.

Och, zo'n sinterklaasrijmpje kunnen wij, zonder prinselijk bloed, ook nog wel ophoesten :
AAN ADRIAAN ROLAND HOLST
Mooi hoog lopen spreken zal hem niet baten.
Grote Sroer telt grijnzend ook de prins die morde;
0 , kon slechts hoop hem worden gelaten:
Een kleuterleidster als teister hem gemorde...

Ruud Lobler

WAT TE DOEN (II) 
door L.'Van Montfoort

Het geven van een min of meer bezonnen oordeel over de recente ontwikkelingen op 
het partijpolitieke front, wordt weer bepaald niet gemakkelijker gemaakt door het 
hoofdbestuur van D'6 6 . Kennelijk heeft men in de verzoeningsgezinde houding van 
het Bredase Congres aanleiding gezien maar vjeer op dezelfde weg voort te gaan. 
Soms lijkt het er wel eens op dat de partijtop zoveel mogelijk moeite doet om 
zoveel raogelijk tegenstanders te creeren. De daarin besloten uitdaging Inat ik 
liggen. Tussen het Bredase Congres en het PvdA congres, tijdens hetwelk 
schouwing wordt geschreven is veel gebeurd. In Breda kreeg het hoofdbest 
dracht - in een nogal ruime resolutie - om aan de PvdA de eis van intrel 
de anti-KVP-motie te stellen en daarna te constateren dat de PvdA het if 
boven alles stelde, zodat een akkoord niet tot stand zou kunnen komen. ] 
de voorzitters van de vakcentrales hebben roet in het eten gegooid, plo' 
zwaaide de PvdA leiding om. Men was nu wel bereid zich constructief op 
Ik zie geen reden om nu plotseling van de in Breda aangenomen gedragsli 
te komen. Men heeft besloten een samenvjerkingsverband aan te gaan op be 
voorwaarden; als aan die voorwaarden voldaan kan worden moet men het da 
laten.Dat een verband van D ' 6 6 - PvdA en de confessionele partijen eventueel 
voorwaarden zou kunnen voldoen is duidelijk. Is dat ook het geval als i 
diging door de confessionele partijen wordt afgewezen?
Als dat alleen aan die partijen ligt, maar mijn mening wel. De constru 
stelling van de overblijvenden is de moeite waard om het ermee te prob 
heb echter sterke t'wijfels over die constructieve opstelling en het Pv 
heeft zich bepaald niet gehaast deze v.eg te nemen. Men ziet het voorge 
koord kennelijk nog steeds als een PAK, de PPR heeft zich gehaast dat 
tigen. Het PAK heb ik in Breda absoluut verwerpelijk genoemd en daar '
Daarom is met name het voorgenomen voorleggen van het program aan de 
voor mij onaanvaardbaar. Ten aanzien van de PPR zijn er dan ook nog t 
partij van Lafeber en van Ruiten zou een goede partner kunnen zijn, d 
Jurgens en de Gaay Fortman persé niet.
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Veel zal afhangen van het nog komende overleg over de programma's: indien het re
sultaat daarvan niet bevredigend is (en de uitspraken van PPR en PvdA over met 
name buitenland*en defensie, ook de grondpolitiek geven weinig hoop), dan zal het 
RAI-congres geen ogenblik mogen aarzelen een samenwerking af te wijzen. De wijze 
waarop het hoofdbestuur gemeend heeft de onderhandelingsdelegatie te moeten sa
menstellen is ook al niet bevordelijk voor al te veel vertrouwen.
Men moet zich wel ervoor hoeden om overeenstemming in woorden te bereiken waarna 
men moet constateren dat D ' 6 6 cadeau is gegeven. De PvdA leiders zijn bereidwil
lig genoeg als het erop aankomt met de mond van een echt vooruitstrevende volks
partij te spreken, als het op daden aankomt zou het wel eens op een herhaling van 
19^6 kunnen uitdraaien.
Tenslotte, ook onze eis van een verandering in de wijze "̂ aarop politiek wordt be
dreven zou in de praktijk v;el eens onhaalbaar kunnen zijn. Ik zie bepaalde poli
tici nog niet zo gauw hun demagogie op stal zetten.
Mijn conclusie op dit ogenblik: in beginsel zou hier van een positieve stap sprake 
kunnen zijn, maar er hoeft niet veel te gebeuren om het positieve element vjeer uit 
te sluiten. Een definitief oordeel zal daarom eerst na kennisname van alle ter
zake doende gegevens kunnen vjorden gegeven.

VERGISSING

(vM) Het aandringen op een gesprek met de VVD door de heer van Mierlo begint wel
haast karikaturale vormen aan te nemen. De heer van Mierlo heeft kennelijk de re
solutie van Breda toch niet zo goed gelezen. Het Congres van Breda heeft helemaal 
geen opdracht gegeven om met iedere partij te gaan praten, maar vjel om te onder
zoeken of in een samenwerkingsverband met anderen de drie doeleinden zouden kunnen 
worden verwezenlijkt. De stellingname van de VVD op het stuk van de staatsrechte
lijke hervormingen is duidelijk genoeg om het onderzoek met betrekking tot die 
partij zonder gesprek af te sluiten. Alleen het feit dat de resolutie van het 
hoofdbestuur verdedigd werd door de lijsttrekker is aanleiding geweest een uit
drukkelijke uitspraak op dit punt niet aan het Congres voor te leggen. De meningen 
waren echter volstrekt duidelijk.
Ket zijn aanhouden wekt van Mierlo op zijn minst de indruk dat een uitdrukkelijke 
afwijzing door de VVD noodzakelijk is om de partij tot een keuze voor de PvdA te 
brengen. Klaarblijkelijk bestaat ook voor van Mierlo onze partij uit pro-VVDers 
en pro-PvdAers. Als het niet met de VVD kan moet het dan wel met de PvdA. De heer 
vaii Mierlo zou er goed aan doen zich te realiseren dat er ook nog D'6 6ers bestaan. 
Hardnekkige geruchten willen zelfs dat deze een meerderheid in de partij vormen.

GEHEIMTAAL DER VERTEGENWOORDIGERS

Bij het lezen van handelingen of het bijwonen van vergaderingen van vertegenwoor
digende colleges vangt de publieke tribune (en hetzelfde geldt voor nieuwe leden 
van zulke colleges) verkeert de onschuldige toehoorder al snel in opperste ver
warring. Hij hoort spreken in een hem bekende taal, maar in tegenstelling tot de 
vertegenwoordigers, begrijpt hij er niets van. Peperbek gaat trachten daar iets 
aan te doen door af een toe vertalingen te publiceren van de meest gangbare zin
sneden uit de geheimtaal der vertegenwoordigers.

Wij moeten deze kwestie genuan
ceerd benaderen

We hebben de stukken niet gelezen en 
weten nauwelijks waarover het gaat

Ik zou dit antwoord, waarvoor ik 
dankbaar ben, op enige punten nog 
wat nader toegelicht willen zien

Man, je hebt er omheen gedraaid, geef 
nou eindelijk eens antwoord op mijn vraag

Op dit punt heb ik de spreker waar
schijnlijk niet helemaal goed begrepen

De vent heeft uit zijn nek staan 
kletsen

Ik zou er echter ook op willen wijzen 
dat.... Je vergeet het allerbelangrijkste

Het is hier niet de plaats daar 
nader op in te gaan

meer vjeet ik er echt niet van

Het spijt mij dat ik op deze kwestie 
nog even moet teru_gkomen Pen je nou zo stom of doe je alleen 

maar zo?
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Ik heb toch het gevoel dat de 
spreker mij niet helemaal goed 
begrijpt
Bij het doorlezen der stukken 
viel mij op dat geen'aandacht is 
besteed aan....
Ik zal hierop in de desbetref
fende commissie nog nader te
rugkomen
Ik zal het op prijs stellen als 
u deze beslissing nog eens nauw
keurig zou willen overwegen

Je verdraait mijn woorden

Vertel op, houden jullie 
matie achter?

Ik heb de zaak nu niet b

Beste mensen, dit kun j'

DE SCHAND-GEBOORTE VAN ONZE EERSTE KAi-iER 
door H.J. Koenen
De eerste-kamer verkiezingen zijn aanleiding tot merkwaardige gedragingen van 
sommige nederlandse politici. Hechte partijbanden lijken plotseling verbroken 
als twee of meer lijsten vanuit één partij worden ingediend. Onwaarschijnlijk 
lijkende verbintenissen tussen partijen zijn plotseling toch mogelijk. Ook het 
politiek overspel wordt niet geschuwd als hier en daar een statenlid niet op 
zijn'eigen' lijst stemt, maar zijn potlood laat verdwalen naar een hokje van 
een door een andere partij ingediende lijst.
Om te kunnen begrijpen wat de overigens zo gedisciplineerde nederlandse poli
tici tot een dergelijk gedrag brengt, is het nodig te weten hoe ons verkiezings
systeem voor de eerste kamer werkt. Gewoonlijk om de drie jaar wordt de helft 
(37 of 3 8 ) van het aantal zetels in de eerste kamer ververst. In verband met de 
a.s. grondwetswijzigingen worden dit jaar echter zowel tweede als eerste kamer 
ontbonden. De jacht is geopend en de jachtbuit zal rijker zijn dan anders.
Op iq 1 9 7 1 kiezen de leden van de provinciale staten 75 nieuw/e leden van
de eerste kauner.
Nederland kent tóch zijn districtenstelsel. De 6 8 9 (!) leden van de provinciale 
staten zijn ten behoeve van deze verkiezingen namelijk ingedeeld in k districten, 
waaruit I7 tot 21 eerste-kamerleden worden gekozen. Zo kunnen de provincies Noord- 
brabant. Zeeland, Utrecht en Limburg 21 leden van de eerste kamer aanwijzen. 
Zuidholland in zijn eentje is goed voor I8 genatoren. Het merkwaardige bij dit 
soort indirecte verkiezingen is echter dat de politieke voorkeur van de 'kiezers' 
duidelijk liggen. Als je er van uit gaat dat ieder statenlid kiest op een lijst 
van zijn eigen partij kun je, rekening houdend met lijstverbindingen van min of 
meer gelijkgeorienteerde partijen, de uitslag erg nauwkeurig voorspellen.
Zozou de KVP straks 21 eerste-kamerleden tellen, de VVD 9 a 10, de PvdA 19 en 
D ' 6 6 (bijna) 7*
De verdeling van de restzetels is er echter de oorzaak van dat alles niet zo 
eenvoudig is als het hier lijkt.De restzetels worden in dit systeem meestal toe
gewezen aan de grootste resten. En al gauw hebben de grotere partijen ontdekt, 
dat als je meer lijsten indient, je ook meer resten hebt, dus ook meer kans hebt 
op restzetels. Dit verklaart vjaarom sommige- partijen met meer dan één lijst uit
komen en op deze manier er in slagen meer zetels te krijgen dan hun eigenlijk 
toekomt. Het omgekeerde doet zich echter ook voor. Soms zien twee partijen in 
dat ze gezamenlijk wel een grote rest zouden hebben, maar elk afzonderlijk 
zouden ze er bij de restzetelverdeling niet aan te pas komen. Hou, aenk je dan, 
dat is geen bezwaar als er op deze manier de samenwerking in de politiek wordt 
bevorderd. De restzeteljacht wordt echter zo intensief en bloed-serieus uitge
oefend dat de meest onwaarschijnlijke tijdelijke samenwerkingsverbanden, zoals 
VVD met CPN, niet direct moeten worden uitgesloten geacht.
Als klap op de vuurpijl komt hier dan nog bij wat ik hierboven het politieke 
overspel heb genoemd. Het kan zijn dat - om maar weer een gek voorbeeld te 
noemen - de SGP in een bepaald district net iets te kort komt em een zeteL te 
krijgen.De KVP heeft nog wel wat over in dat district, maar ratst in een ander 
district net iets. Als daar de SGP nu een statenlid-stem over heeft is er een 
goede kans dat deze merkwaardige ruilhandel toch tot stand komt. Veel vaker komt 
het voor dat kleine, kansloze partijtjes van verschillende zijden worden bena
derd. Als het "bod" goed genoeg is blijkt plotseling dat een boerenpartij-sta- 
tenlid de KVP aan een extra zetel heeft geholpen.
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Enige voorbeelden: Bij de laatstgehoiaden verkiezingen had een BP statenlid toegezegd de C.H.U. te zullen stemiiien. Omdat wel de KVP net iets te kort kwam voor 
een restzetel, maar niet de CHU zelf, heeft een CHÜ-statenlid toen maar ICVP ge
stemd. Voor de komende verkiezingen heeft de PSP al aangekondigd het met D '6 6 op 
een akkoordje te willen gooien. Dit echter niet nadat onderhandelingen met PvdA 
en PPR. over lijstverbindingen waren afgebroken, omdat de PSP een zetel te veel 
claimde. Net als bij'vorige verkiezingen. Zullen ook dit keer weer verschillende 
lijsten "gesplitst" worden. De PvdA in het noorden heeft er in het verleden al 
gunstig-e ervaringen mee opgedaa.n en zal het dit keer in Zuid Holland ook wel gaan 
proberen, De ICVP Limburg gedraagt zich traditie-getrouw als een onafhankelijke 
politieke partij: de wens om limburgers in de eerste kamer te krijgen is sterker 
dan het belang van de KVP zelf.
Nu de laatste weken steeds meer verhalen de ronde doen over vreemde manipulaties 
met eerste-kamerverkiezingen in het verleden, is één ding wel duidelijk geworden. 
Het is bijzonder moeilijk om, uitgaande van de huidige samenstelling van de P.S., 
een nauwkeurige schatting te geven van de samenstelling van de nieuwe eerste kamer. 
Daarvoor zijn er te veel mogelijkheden in de kiesv»et opengelaten. En daarvoor zijn 
er te weinig middelen die door de politici niet gebruikt worden. Het onderzoek 
naar de kansen van D '6 6 gaat door. Hopelijk hoeven we dit spel niet mee te spelen. 
Overigens is er een duidelijke reden bijgekomen waarom we de eerste kamer zouden 
moeten afschafferi: de Nederlandse eerste kamer wordt in de politieke modder ge
boren. Het gebruikmaking van alle trucs en machtsmiddelen die de "oude" politiek 
kenmerkt

OPRUIMING VAN MISVERSTANDEN
door N.F.I, Schwarz )
Allereerst zou ik graag een paar misverstanden ten aanzien van D ' 6 6 willen ophel
deren, die geloof ik bij sommige statenleden nog bestaan.
Ten eerste. Wij zouden geen beginselen hebben. Onzin. ï'/ij kennen evengoed de waar
den zowel van christendom en humanisme, als van liberalisme en socialisme als alle 
andere democratische Nederlanders, en dat is ongeveer 90>o van de bevolking. Daarom 
kun je vandaag met deze beginselen geen partijen meer van elkaar onderscheiden.
Het wordt helemaal belachelijk als partijen christelijkheid, liberalisme of socia
lisme als privé-eigendom voor zich opeisen. Wij willen mensen m.et beginselen, geen 
partij-beginselen.
Tweede misverstand. Wij zouden opportunisten zijn, die niet weten wat ze willen. 
Het tegendeel is V'/aar. Wij hebben als eerste partij in Nederland onze doelstel
lingen heel uitvoerig, misschien wel té uitvoerig, in een partijprogramma opge
schreven. Ondertussen zijn zoveel van onze punten gemeengoed geworden, dat de 
meeste partijprogramma's op het onze z,ijn gaan lijken. Op basis hiervan kun je dus 
wederom geen zinnige politieke keuze maken.
Derde misverstand. Wij zouden onduidelijk zijn en geen keus willen maken. Geen 
wonder. Men wil ons laten kiezen tussen "geestelijke vrijheid, gerechtigheid, 
welvaart en wereldvrede" en "vrijheid", verantwoordelijkheid, verdraagzaamheid 
en sociale gerechtigheid". De ene kreet is van de VVD, de andere van de PvdA, 
ik weet echt niet meer wat van wie. '*/ij vinden het allebei geweldig, maar hierop 
kunnen we niet kiezen. De programma's zijn het ook niet. Daarom moet het zitten 
in de wijze van uitvoering van de programma's. In het tempo, waarin men de door 
allen gewenste vernieuwingen wil doorvoeren, inde hoeveelheid risico die men 
daarbij durft te nemen en de prioriteiten die menstelt. Haar daar zwijgen de 
grote partijen over. Weer heeft D ' 6 6 als eerste g3 ■'■"helder in zijn beleidsplan 
vastgelegd wat we van onze doelstellingen in de komende vier jaar mensen te kun
nen bereiken, hoeveel dat kost en waar de centjes vandaan moeten komen.Dit vjordt 
nu met een aantal partijen besproken en op 2 7 februari zal ons congres beslissen 
of en zo ja met wie we bereid zijn een regeringscoalitie aan te gaan. Er zijn 
partijen die liever de kat uit de boom kijken en pas na de verkiezingen hun keuze 
bekend zullen maken. Over duidelijkheid gesproken. Over opportunisme gesproken.

Mededeling
Het secretariaat van de D'6 6-fractie in de Provinciale Staten van Zuid-Holland, 
berust thans bij: F.W.H. Vink 

Ligusterstraat 13
Den Haag, tel: 070-63l58é-

1 ) uittreksel vau een rede in ce Provinciale Staten van Zu.id-Holland op 23 jan.'71.



INGEZONDEN

Open brief aan het hoofdbestuur van P'66 

Geacht Bestuur,
Naarmate de verkiezingsdatum nadert, worden de politieke discussies rondom mij 
matter en lustelozer. Een dermate vreemd verschijnsel dat ik niet kon nalaten 
een grondig, zij het eenzaam, onderzoek in te stellen naar de oorzaak ervan. Zelf 
komend uit een katholiek gezin waar de begrippen links en rechts nauwelijks ge
hanteerd werden en de nederlandse politici slechts beoordeeld werden op hun uiter
lijk, ("een schurk, een heer, een aardige vrouw") en hun geloof (katholiek, niet- 
katholiek), was het in I9 6 7, toen de hiaten in het politiek bewustzijn waar een 
katholiek gymnasium borg voor staat, waren opgevuld door een VVD echtgenoot en 
PvdA vrienden, niet onbegrijpelijk dat ik D'66 koos las de partij waar ik mij 
sterk voor wilde maken. Zie het Appèl.De eerste schreden vielen niet mee, omdat 
je als 2 7 jarige werkende huisvrouw in de doorrookte huiskamers viiaar de Hallstein- 
doctrine en het ontploffen van andere partijen als onderwerpen hoge ogen gooiden, 
slecht over het voetlicht komt. Nu, als raadslid van de gemeente Voorburg, de po
litiek dagelijks in de praktijk bedrijvende, volledig op de hoogte met Hallstein- 
doctrines en wat dies meer zij, heb ik misschien meer recht vanspreken.
Het genoemde onderzoek onder mijn vrienden, kennissen, buurtgenoten, familieleden, 
colegaraadsleden en Voorburgers die mij als hun vertegenwoordiger in de raad zien, 
wijst uit dat de lusteloosheid vjaarmee men tegen mij over politiek praat, drie 
oorzaken heeft.:
A. "D'66, eindelijk dan toch door de politieke diehards als den Uyl, Vondeling

en v.d. Louw in de clinch genomen. Het arme kind, zou ze nu ook moeten vlaggen 
op 1 mei?"

B. Vermoeidheid 5 "Een discussie over hoever nu precies D'66 door de socialisten 
is ingepakt, duurt tot ver na middernacht en morgen is het weer vroeg dag".

C. Ingehouden boosheid : "We dachten haar te kunnen vertrouwen als een praktisch 
mens, die met gezond verstand, niet gehinderd door loodzware dogma's, gesteund 
door een achterban van praktische mensen haar werk zou doen. Zo zit dat, ge

acht hoofdbestuur.
Mijn omgeving heeft door uw houding en de krantenkoppen van de laatste tijd balen 
van de politiek. De partij die soelaas zou moeten brengen heeft zich aan de boezem 
van de Uyl - want zo komt het over, geloof me, - bijna om zeep geholpen.Is het te
veel gevraagd nog eenmaal terug te gaan naar het uitgangspunt en met man en macht 
te streven naar het werkelijk bundelen van progressieve mensen, nu nog zo wille
keurig verdeeld over alle partijen in Nederland? Is het teveel gevraagd de naar 
adem snakkende socialisten van u af te schudden? Ze zullen er niet aan doodgaan.
En degene onder hen die ons beleidsplan en programma wezenlijk ondersteunen, vinden 
we wel terug in ander, beter, verband.

Jessa Jager van Vonderen (Voorburg)

Ervaringen van Sambal op een regenachtige januariavond
Januari 27ste meld hij zich ten huize van de hoofdrolspeelster van theater manda
rijn. V’.'aarom? Op een regenachtige avond natuurlijk vanvjege de pers criticie mus
kieten want hij wil geen slechte kritiek want de laatste tijd doet ze het zo aardig 
o.a. om in onze mooie toneelstuk woonwijk hakmes rond te baggeren en geuren van 
onafgevoerd vuil op te snuiven. Maar helaas Sambal werd niet toegelaten wel werd 
er nog wat heen en weer gebeld door de portiers maar nee Sambal kreeg geen gelegen
heid om haar te zeggen dat hij haar zo'n leuke grootmoeder vond en de theatergroep 
mandarijn waardeloos. Maar goed volgende keer maar beter. Nu had Sambal al van zijn 
armoedje benzine verstookt in zijn Fordje en dacht proberen eens bij neef Klaas die 
woont in de buurt en sneelt ook in mandarijn wel krijgt hij niet zoveel gage maar 
toch het magazijn voor een speler uit het buitenland en daar werd Sambal met stom
heid geslagen want daar werd hem maar eventjes onder zijn neus gewreven dat een 
genationaliseerde gastarbeider zich niet met de politiek mag bemoeien en dat gezegd door de butler Stink en Sambal moeSt dat maar eventjes aan zijn vriend Lomier 
vertellen. Nu heeft Sambal een gloeiende hekel als hem verteld wordt wat hij weer 
moet zeggen wat een ander gezegd wil hebben vandaar Sambal's ervaringen te schrift 
gesteld.

SAMBAL
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het algemeen belang is niet het belang van allen

(vM) Voor hoge ambtenaren, zoals een thesaurier-generaal, is het wel eens frustre
rend geen mening te kunnen uiten over controversieel liggende onderwerpen. Dat 
althans kunnen vie afleiden uit het optreden van de heer Drees jr. die nu als po
liticus de dingen zegt die hij al zo lang had willen zeggen. Geschreven heeft hij 
ze v.'el, - o.m. tezauiien met Drs Gubbi - in het boek "Overheidsuitgaven in theorie 
en praktijk". De vrees zal echter wel niet denkbeeldig zijn dat dit boek door bij
zonder weinig politici is gelezen. Het effect van de woorden van een lijsttrekker 
zal ongetwijfeld groter zijn en alleen daarom vind ik het optreden van DS'70 met 
Drees jr. als lijsttrekker een winstpunt. Mensen die aandringen op verantwoord be
stuur zijn namelijk niet populair bij de zuivere politici en dat ik ook nauwelijks 
verwonderlijk.
Waar gaat het om? Een groot gedeelte van de nationale uitgaven ligt vast. Dat zijn 
bv. de kosten van het justitieapparaat en van het elementaire onderwijs. Verre
weg het grootste gedeelte echter staat bloot aan de beoordeling van regering en 
parlement, op hun beurt weer gevormd uit politieke partijen, die met min of meer 
fraai klinkende beginselen aan de kiezers proberen wijs te maken dat ze het al
gemeen belang dienen. Als dat inderdaad gebeurde, zou men weliswaar tot de ont
dekking komen dat er geen algemeen belang bestaat - er bestaat slechts steeds 
een belang dat hoger is dan een ander, maar algemeen is dat allerminst - , maar men 
zou toch een nuttige functie vervullen. Het doel van de politieke partij in het 
algemeen is echter het halen van zoveel mogelijk stemmen, hetstreven naar stem- 
menmaximalisatie, zoals dat heet, en daarop is dan ook het gedrag gericht. Dat 
gedrag houdt rekening met de opvattiingen van de kiezers, maar vooral met deel
groepen van de kiezers die opkomen voor een bepaald belang, bijgenaamd pressie
groepen. Men probeert voortdurend af te wegen of de winst die men krijgt als men 
de verlangens van een deelgroep inwilligt opweegt tegen het eventuele verlies bij 
de rest van de kiezers. Het mooiste zou natuurlijk zijn de inwilliging van alle 
verlangens van alle deelgroepen, maar dat komt nooit verder dan het programma.
In de praktijk blijkt de koek beperkt te zijn, l¥el proberen de meeste partijen 
op te komen voor zoveel mogelijk pressiegroepen, liefst alle, en noemen dat dan 
het bevorderen van het algemeen belang. In dit systeem zijn de politieke partijen 
niets meer dan een Unie van pressiegroepen. Bij de confessionele partijen, komt dit 
heel erg sterk tot uiting, bij de VVD en de PvdA minder, omdat deze partijen be
wust een deel van de pressiegroepen links laten liggen. De PSP en in mindere mate 
D'6 6 vallen buiten dit patroon; het zijn dan ook nog jonge partijen.
In het klassieke partijenpatroon zullen ongeveer alle pressiegroepen vertegenwoor
digd zijn in het parlement, zij het de een wat sterker dan de ander. De landbouw 
bv. is oververtegenvjoordigd.De verklaring daarvoor is dat tegenover de winst die 
men met de deelgroep behaalt geen verlies staat bij de rest, omdat die rest niet geinteresseerd is.
In een bepaalde visie op de verhouding tussen parlement en regering wordt met dit 
gegeven uitdrukkelijk rekening gehouden. De partijen heooen dan tot doel zoveel 
raogelijk pressiegroepen in het parlement te doen vertegenwoordigen, die hun ver
langens op tafel leggen bij de regering, De regering maakt dan de keuze. Nu is 
het al onmiddelijk duidelijk welke belangen op deze wijze in de knel komen. Dat 
zijn op de eerste plaats de belangen va., degenen die niet of slecht vertegenwoor
digd zijn, zoals b.v. tot voor kort de werkende jongeren. Nog belangrijker is 
echter het gebrek aan belangstelling voor lange termijn belangen, zoals b.v. ont
wikkelingshulp en leefbaarheid. Het zal bekend zijn dat ook in het kabinet aan
zienlijke strijd geleverd wordt over de verwezenlijking van de verschillende doel
stellingen. Daar krijgt men dan een rechtstreekse tegenstelling tussen de "spen- 
ding ministers" en de minister van financiën. Want onderling zijn de verschillende 
groepen dikke vrienden. Er bestaat de stilzwijgende afspraak dat men elkaar niet 
Zal hinderen. Het tegenwicht ontbreekt meestal dus. Vooral de KVP heeft het bij
zonder bont gemaakt in dit opzicht. Nadat alle KVP sprekers voor de verschillende 
deelgebieden om verhoging van de overheidsuitgaven hadden gevraagd, werd vervolgens 
vermindering van die ui-t.gaven gevraagd door de financieel deskundige van deze partij. 
Bij het debat dat tot de val van het kauinet-Cals leidde had de heer Schmelzer dan 
ook vele woorden van lof voor de "spending ministers" uit het kabinet - KVPers - 
en Icritiek voor PvdA minister va., financiën Vondeling. Als men zich dan nog reali
seert dat bij de omzetting van het kabinet Marijnen (met zijn verhoging van de 
uitgaven) in het kabinet Cals wel de spending ministers overgingen, maar de mi
nister van financiën die voor onoverkomelijke moeilijkheden stond werd vervangen,
IS het duidelijk welke partij verantwoordelijk gesteld kan worden.
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Enkele jaren geleden heeft de Kamer zelf gezocht naar een remedie voor het ongebreideld vragen naar uitbreiding van de overheidsuitgaven door het instellen 
van een Algemene Begrotings Cormiiissie. In die Commissie zou dan bekeken moeten 
worden in hoeverre de verschillende verlangens gezien de begrotingsruimte verwezenlijkt zouden kunnen worden. Deze Commissie zou dus min of meer voor v.at de 
Ka.mer betreft een pendant moeten worden van de kinister van Financiën in het ka
binet. De partijpolitieke situatie gedurende de laatste jaren heeft verhinderd dat 
deze Commissie feitelijk werkte. Van afwegen kon imraers geen sprake zijn, nu alle 
voorstellen van de oppositie door eensgezinde regeringspartijen van de tafel werden 
geveegd. Niettemin zal toch meer op deze wijze gev;erkt moeten worden, niet al
leen binnen het parlement als geheel maar ook binnen iedere politieke partij.
Het plan - Joekes en het plan - Peschar waren aanzetten in de richting van een 
afwegingsproces in een eerder stadium; D'ó6 gaat nu de verkiezingen in met een 
beleidsplan, i-aar het is niet genoeg. Sen afweging van de verschillende eisen is 
een grote vooruitgang vergeleken oij ongebreidelde programma's, maar het blijft 
uitgaan van voor deelbelangen opkomende groepen.
Drees Jr. heeft er ook de aandacht op gevestigd dat de Vaste Commissie van de Ka-»- 
mer grotendeels bestaan uit verlengstul l-ren van de betreffende pressiegroep. Aldus 
wordt rechter gespo-eld in eigen zaak. Maar het is een logisch gevolg van de opbouw 
van de partijen. Binnen de pâ rtij wordt het opstellen van bv. de landbouvjparagraaf 
overgelaten aan de belanghebbenden en dat men dan zijn eigen vertegenwoordiger vjil 
hebben schijnt een natuurlijke zaadm. Dat betekent, om bij de landbouw als voor
beeld te blijven, dat de belangen van consumenten, natuurbescherming, ontwikke
lingslanden volkomen vjorden verwaarloosd. Om dat bezv̂ aar uit de weg te ruimen zal 
men er niet mee kunnen volsta,.a;n de deelbelangen zo goed en zo kwaad als het gaat 
met elkaar en met de beschikbare bepprotingsruimte in overeenstemming te brengen.
Een integraal beleid vjordt dan noodzakelijk, hoewel dat wel een i'.'ensdroom zal 
blijven. Zelfs binnen D'ó6 is men daartoe, mede dank zij de waanzinnige besluit
vormingsstructuur, niet in staat.
Een integraal beleid zou ook een voortdurend onderzoek naar de doelma.tigheid 1) 
van de overheidsuitgaven moeten inhouden. De pressiegroepen hebben daarbij geen 
belang. Men pleit wel voor méér, maar heeft geen belangstelling te kijken wat de 
verviiezsnlijking van de vorige eis heeft uitgewerkt en of dat nog wel nodig is.
Men moet dan echter vjel oppassen dat men niet zoals Drees jr, schijnt te doen 
zich richt op die uitgaven die niet in een wettelijk kader vastliggen. Op de eer
ste plaats geeft het geen pas subsidiabelen te straffen voor het ontbreken van 
een behoorlijke subsidieregeling, ten tweede laat men daarmee een groot gedeelte 
van de uitgaven die ook wel eens kritisch zouden mogen worden bekeken buiten schot.

Het voorgaande maakt hopelijk duidelijk dat er naast pressiegroepen in deze tijd 
wel degelijk ruimte is voor echte politieke partijen. Dat zullen dan partijen met 
een duidelijk doel moeten zijn, die aan hun eigen streven de eisen van de pressie
groepen zullen kunnen toetsen. Ik heb goede hoop dat er althans voor één partij 
van dat type ruimte kan zijn bij de kiezers, i-iet inspraak alleen komt men er niet; 
deze kan zelfs levensgevaarlijk zijn als er niets tegenover staat. Men komt dan 
tot een voortdurende ophoping van welke vreemde resultaten dat kan geven leren 
berichten over het aantal staatsbureau's en instellingen zonder werk in Italië.
Maar ook in Nederland zou wel het een en ander te vindenzijn. Rekening houdend 
met de inspraak is juist een grotere centralisatie van het beleid noodzakelijk.
Unies van belangengroepen, kiesverenigingen, kunnen aan die eis niet voldoen.
Een politieke partij met een duidelijke politieke en programmatische leiding wèl.In naam moge D '6 6 op dit moment aan dat criterium voldoen gezien het beslissings
recht van de ALV, in feite bestaat er bijna geen andere partij waar slechts enkelen, 
soms belanghebbenden, op onderdelen zoveel beslissingen kunnen nemen. Een ieder 
die wel eens een programmacongres heeft bijgewcona zal dat met me eens kunnen 
zijn. Daarin verbetering te brengen zal naar mijn mening een van de belangrijkste 
taken van het nieuwe hoofdbestuur moeten zijn. D ' 6 6 zal dan die moderne, niet 
bij alle groepen populaire, maar wel noodzakelijke partij kunnen zijn. Het is 
jammer voor Drees Jr., maar zijn partij staat in tegernatelling tot zijn waarde- 
volle bijdrage. Het doel van DS'70 is namelijk niet duidelijk. Tenzij dat het be
vorderen van het algemeen belang zou zijn.

1) Doelmatigheid is, hoewel vaak als synoniem gebruikt (b.v, door politici die 
zich gespecialiseerd noemen op het gebied van de doelmatigheid van overheids
uitgaven) niet dezelfde als efficiency. Het begrip omvat n.1. bovendien het 
politieke belang dat met een inspanning wordt gediend. Voorbeeld: 
universiteitsverkiezingen zijn niet efficiënt, maar vjel doelmatig.
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Dat er enige rimpels in de Nederlandse politieke vijver zijn ontstaan, bleek 
wel uit de stroom van copy die de redaktieburelen van Peperbek de laatste weken 
overspoelde. Het hoofdthema was daarbij natuurlijk het samenwerkingsverband tus
sen D'65, PvdA en PPR en het ritueel dat zich daaromheen heeft afgespeeld. De 
lezers die niet op het congres in Amsterdam waren hebben toch door middel van de 
kranten wel een goed beeld kunnen vormen. Met name de nabeschouwingen in Trouw 
en de Volkskrant gaven daarvan een kritische, maar toch in grote trekken wel 
juiste beschrijving.
Opvallend, maar niet verbazingwekkend is dat de aan Peperbek toegezónden bijdragen 
vrijwel unaniem nogal afwijzend staan, hetzij tegenover de samenwerking, hetzij 
tegen de vorm daarvan, hetzij tegen de gang van zaken eromheen. Blijkbaar is 
aileen de 10% aan het woord, terwijl de 90% zich in stilzwijgen hult. Het lijkt 
ons nuttig dit vast te stellen, omdat een wantrouwende lezer zou kunnen denken 
dat het hier een systematisch selectieproces van de redactie gold.
Vindt de meerderheid het verstandig te zwijgen? Of heeft ze niets te zeggen? Of 
grijpt de minderheid naar het enige wapen dat haar overblijft?

Redactie..
D A G V A N D A A G D A G V A N D A A G D A G V A N D A A G D A G V A N D A A G D

Piek Bark
Redacteur Dick Bark heeft laten weten dat hij op grond van al te drukke werkzaam
heden zijn redacteurschap wil neerleggen. Wat gelukkig niet hoeft te betekenen, 
zo deelt hij mee, dat Peperbek nu helemaal verstoken ze! blijven van stukjes van 
zijn hand. Dat blijkt uit dit nummer al. Op grond mn de grote verdiensten die 
Bark voor Peperbek heeft gehad en ongetwijfeld nog zal hebben, heeft de redactie 
gemeend zijn mededeling niet voor kennisgeving aan te nemen, maar te doen wat in 
dergelijke, zeldzaam voorkomende, gevallen al traditie is geworden. De redactie 
heeft Dick Bark met onmiddellijke ingang benoemd tot Redactieraad. Proficiat Dick.'

dagvandaag

Grote coalitie exit
(%) Velen zullen opgelucht adem gehaald hebben bij het vernemen van de mislukking 
van de besprekingen tussen KVP-AEP-CHU en PvdA-D'6 6-PPR. In dit nummer vindt u 
een ooggetuigeverslag van de heer Geelen, een van de mede-onderhandelaars.
Een interessante vraag (waar we nooit het antwoord op zullen weten) is: Stel dat 
de onderhandelingen in eerste aanleg wel geslaagd zouden zijn, zouden de D'6 6- 
onderhandelaars dan met hetzelfde lijstje van eisen voor den dag gekomen zijn als 
eerder tegenover PvdA en PPR. Dus inclusief oppositie-accoord en werken aan een 
progressieve volkspartij? V/aarom zou eigenlijk niet het gezamenlijke partijwezen
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in Nederland samen één grote dochteronderneming stichten. Die kan dan gewoon"de 
Partij" heten. Het is eigenlijk zo simpel, dat je je afvraagt waarom nooit iemand eerder op dat idee is gekomen.

dagvandaag
i Loyaliteit
(vM) Men kan voorstander zijn van de beslissing die het Congres heeft genomen en 
deze tegelijk betreuren. Dat laatste omdat de wijze v;aarop werd beslist ongeveer 
nergens op leek. Voornaamste reden: geen pogingen tot argumentatie, althans niet 
voldoende om te kunnen geloven dat alle voorstemmers echt overtuigd waren, maar 
wel oproepen tot vertrouwen, loyaliteit etc. Behalve het punt dat een dergelijke 
wijze van politieke beslissingen nemen bepaald niet door onze partij wordt aan
bevolen, speelt hier het (voor voorstanders van het akkoord toch wel belangrijke)
8.rgument, dat de uitvoering van een dergelijke beslissing beter is verzekerd bij 
een echt overtuigde aanhang dan bij mensen die uit een misplaatst loyaliteits- 
gevoel vóór stemden. We vinden het in het algemeen trouwens beter dat het begrip 
loyaliteit in de gebruikte betekenis verder in onze partij buiten de deur olijft.
Het lijkt namelijk strijdig met de eis'van eigen verantwoordelijkheid die.een ieder 
in de partij zou moeten kennen.

dagvandaag

Geduldi.ge mensen
(rl) Z-oals de dagbladen op 9 maart jl meldden, hebben de Amsterdamse Kabouter- 
raadsleden Conny Bos en Frans van Bommel een open brief aan de Amsterdamse ge
meenteraad gericht om zich te verweren tegen bepaalde beschuldigingen. Interes
sant zijn de volgende zinsneden uit die brief:
(na uitgelegd te hebben dat de Kabouters geen 'onduidelijke politieke agitatoren'
of door Peking betaalde en in Albanië opgeleide terroristen zijn, maar).....
'lieve, geduldige mensen, die jarenlang .gepraat hebben, die jarenlang gesmeekt 
hebben om informatie, die jarenlang vergaderingen hebben bijgewoond, die plan
netjes hebben gemaakt, wethouders door hun buurt hebben geleid (en ze een pilsje 
hebben aangeboden), die zich lieten horen door commissies en raden en die van 
tijd tot tijd hebben geloofd wat de gemeenteraad beloofde.
Wij weten, Aldus de brief, 'op grond van onze ervaring als raadslid' (....) 'dat 
na de door u bedoelde voorbereiding uw plannen nooit teruggedraaid kunnen worden.' 
Aangezien men van D'6 6-gemeenteraadsleden uit het hele land precies dezelfde grieven 
hoort, rijst de vraag waarom we van die zijde nog weinig of geen krachtige pro
testen hebben gehoord, gevolgd - uiteraard - door initiatieven.

dagvandaag

Stemming
{%) Het merkwaardigste deel van het D'6 6-congres in Amsterdam was wel de uitein
delijke stemming over de diverse moties en over het hoofdbestuursvoorstel (zoals 
het formeel heette, maar feitelijk ten onrechte). Zoals te doen gebruikelijk 
werd eerst’ gestemd over de meest afwijkende motie t.o.v. het bestuursvoorstel, 
te weten de motie Fiege-Brand» 'Vervolgens kwamen de andere moties aan de orde 
in de volgorde van toenemende overeenstemming. De relativiteit der dingen wordt 
hier aardig mee gedemonstreerd. Zou b.v. een half jaar geleden een lid op een 
congres met een motie zijn gekomen om net als de andere partijen bij regerings
formaties de parlementaire onafhankelijkheid te verkopen en mee te doen aan een 
regering die net als altijd met portefeuilles gaat rammelen, dan zou iedere con
gresleiding die motie ogenblikkelijk als zijnde de meest extreme vooraan hebben 
geplaatst. Maar 't kan verkeren.Hoe het ook zij, ieder redelijk mens zou verwacht hebben, gezien de stemming op 
het congres, dat de moties, naarmate ze dichter bij het bestuursvoorstel zouden 
komen, meer aanhang zouden verwerven. Het omgekeerde bleek echter vjaar. De radi— 
kaal-afwijzende motie van Fiege c.s. kreeg nog meer steun dan o.v. de uiterst 
voorzichtig gestelde en eigenlijk voor iedereen aanvaardbare motie van mevrouw 
Van Kouwenhoven. Het omgekeerde bleek echter waar. Men kon zich niet aan de indruk 
onttrekken dat een soort massapsychose over de zaal vaardig werd, waardoor het 
stemmen in toenemende mate iets van een dwanghandeling kreeg,

dagvandaag

- 2 -



lEMEDEDELING
Er blijken nog steeds abonnees te zijn die via een vroeger verleende machtiging 
aan de Girodienst het jaarlijkse abonnementsgeld overmaken aan de penningmeester 
van de afdeling Den Haag van D'66, die in het grijze verleden de gelden van Pe
perbek heeft beheerd.
Deze abonnees wordt verzocht de betreffende machtiging in te trekken en een nieuwe 
machtiging voor jaarlijks f 9i—  te verstrekken ten gunste van de penningmeester van Peperbek, giro 7 0 7 8 OO, Voorburg.

ER KOMT GEEN GROOT REGEERACCOORD 
door H. Geelen

Het gesprek tussen de confessionele groep (de O's) en de progressieve PvdA, D'66,
PER combinatie (de P's, maar wie verzint er eens een goede naam) was een gesprek 
tussen uitersten. De vrijblijvende opstelling, wel overleggen maar vooral geen 
bindingen tegenover de eis van duidelijke afspraken vóór de verkiezingen. Het 
overleg liep alleen al op dit eerste, inleidende punt definitief mis.
Zo ver bleken de meningen en vooral de mentaliteit uit elkaar te liggen dat men 
zich afvraagt waarom een dergelijk gesprek toch plaats heeft gevonden. Er is een 
goede reden, aan te geven, namelijk de nu verkregen duidelijke uitspraak van beide 
kanten hoe de zaken liggen. D'66 heeft bij de onderhandelingen met PvdA en PPR 
gesteld, dat gepoogd moest \vorden tot een gesprek met de confessionelen te komen 
omiina te gaan in hoeverre overeenstemming bereikt kon worden. Opdat van de zijde 
der C's men zich later niet kon verschuilen achter de anti-KVP motie, geerfd van 
de PvdA, of achter andere nieuwe feiten die door de blokvorming gerealiseerd zijn. 
Als er werkelijk kans op overeenstemming was, moest dat dan ook uitgesproken worden; 
een politieke uitsptaak was nodig. De nieuwe confrontatie zou de kiezer duidelijk
heid geven. Ook was er nog een sprankje hoop op een "wonderbaarlijke genezing" van 
de ziekte in het nederlandse partijwezen, nl doordat de O's hun toezeggingen om 
de kiezer duidelijkheid van de verkiezingen zouden geven alsnog zouden proberen 
waar te maken. En eens politiek zouden gaan bedrijven.
Zodat na ons amsterdamse congres de uitnodiging voor een gesprek naar het confes
sionele trio uitging. Onmiddellijk begon de verwarring. Iedere dag werd een brief 
verzonden,Tante Pos haastte zich van voorzitter naar voorzitter. Wat is uitgangs
punt van het gesprek (of overleg, of onderhandeling, vjat is het eigenlijk)? Zijn 
er voorwaarden vooraf of niet? Wie heeft nu eigenlijk wie uitgenodigd?
Donderdag 11 maart was het dan toch zover. Onder flitslicht en TV camara's ver
zamelt de fine fleur van de hedendaagse politieke strijders, zich om te gaan 
praten over de grote coalitie. Tenminste, dat dachten sommigen. Het gesprek be
gint echter met een verklaring van KVP voorzitter van der Stee. Belangrijkste:
"?/ij willen een open programmatisch overleg met u én met de VVD. Als dat over
leg met u of met de VVD succesvol is, is de volgende vraag o^ en zo ja welke uit
spraken kunnen worden gemaakt; afspraken die de partners ook na de verkiezingen 
binden.
In beginsel zijn wij bereid tot het maken van afspraken, waardoor wij ons ook 
na de verkiezingen gebonden weten. Wij streven daar ook naar, maar of wij zover 
komen, is een open vraag, waarop wij aan het einde, maar niet bij het begin van 
het overleg een antwoord kunnen geven."
Onmiddellijk start de discussie over het woordje "of". Vondeling zegt het ondenk
baar te achten dat men na succesvolle onderhandelingen toch nog de handen vrij 
wil houden. Hoe kan men ooit de kiezer duidelijkheid verschaffen als men bij ge
bleken overeenstemming geen bindende afspraken wil maken. En misschien wel na de 
verkiezingen eerst weer met anderen gaat praten.
Van der Stee ziet dit in en is bereid het woordje "of" in te slikken, maar Bies
heuvel springt in en verklaajrt: "binding vooraf is niet mogelijk" Dus toch "of".
Hij wil geen polarisatie maar wenst de pluriformiteit te handhaven. Steenkamp 
stelt de vraag of er duidelijkheid kan komen als er géén bindende afspraken zijn. 
Ziet men nog andere mogelijkheden dan een stembusaccoord? Nee, zegt Vondeling, 
zelfs een intentieverklaring is niet voldoende (Udink zegt later, dat je na zo'n 
verklaring best nog met andere partners kan gaan praten en het dan bij nader in
zien daar nog mee eens kan worden ookl)
De C's zien het overleg in twee delen, eerst gesprekken met mogelijke partners, 
dan een keuze maken en metéén verder gaan. Zelfs zij zien nu in (een concessie, 
zegt UdinkI) dat je niet meer dan met een mogelijke partner tegelijkertijd kan
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onderhandelen. Het orienterende gesprek is dan vrijblijvend, meer programma ver
gelijking en aftasten van de mogelijkheden, het tweede deel wordt dan echt onder
handelen en er dienen concessie's gedaan om tot overeenstemming te komen.
Weer de cardinale vraag: Leidt de tweede faae nu tot bindende afspraken, ja of nee? 
Best mogelijk, zeggen sommige C's, maar het hoeft niet, varianten zijn zeer wel 
denkbaar. Enkelen neigen toch wel naar onze inzichten. Schorsing van het gesprek. 
Ruim 2 uur is er alleen over het bovenstaande gesproken! Wij hadden ook nog wel 
over programmatische punten willen praten, omdat daar toch ook duidelijke grote 
verschillen liggen. Twee fazen zien we niet zo zitten, dat aftasten in de eerste 
faze is toch ook al onderhandelen! Toch wel bereid om op een programmatische in
leiding in te gas-n, als de tweede faze maar niet vrijblijvend blijft.
Na de schorsing van circa een half uur blijkt het confessionele kamp zich aaneen
gesloten te hebben. De harde lijn. Udink, Veringa, ook Biesheuvel zeggen het heel 
duidelijk, er kan geen sprake zijn van een toezegging tot bindende afspraken, ook 
niet als na een eerste faze de keuze op P is gevallen. P zegt bereid te zijn, als 
concessie, het eerste gesprek te beginnen zonder deze toezegging, die vjel moet 
volgen als de keus op ons valt. Maar het hoeft allemaal niet meer, want definitief 
is besloten dat alle rechten worden voorbehouden. De schippers willen blijven schip
peren. Iedereen begint nu zijn papieren bij elkaar te zoeken en zijn tas in te pak
ken. Wie snijdt de draad door? Na nog wat heen en weer gepraat sluit van der Stee 
de vergadering, constaterend dat het overleg mislukt is. Hij stemt toe samen met 
Vondeling een persconferentie te geven, maar wordt snel tot de orde geroepen door 
Biesheuvel en Udink. Nu geen vriendelijkheden meer, ieder gaat nu zijn eigen weg. 
Een historisch moment. Er komt geen groot regeeraccoord. De kiezer krijgt zijn 
duidelijkheid, want of de C's willen of niet, de polarisatie is begonnen.
Conclusie uit dit gesprek? Bijzonder groot is het verschil in mentaliteit geworden 
bij de confessionelen en de socialisten. De laatsten hebben hun les toch wel ge
leerd en wensen niet meer mee te doen'aan vrijblijvende opstelling en daardoor 
kiezersbedrog. Natuurlijk zal het nu lukken de werkelijke politieke aanpak te doen 
zegevieren over de confessionele aanpak van vriendelijk naar alle kanten wuiven 
zonder een keuze te doen.
Als D'6 6-er moet ik toch weer constateren dat de PvdA geheel bereid is om met ons 
de partijpolitieke verhoudingen in Nederland op de door ons gewenste wijze te 
vernieuwen.

PARTIJ-DEMOCRATIE 
door J. Wessel

D ' 6 6 is niet alleen opgericht om een tweedeling in de politiek tot stand te 
brengen en dusdoende de kiezers hun eigen regering te laten kiezen, maar onder 
meer ook om gestalte te geven aan een nieuw stuk democratische mentaliteit.
Gegronde bezwiaren
Vanaf de oprichting heeft men in D ' 6 6 hoge eisen gesteld aan de wijze van be
sluitvorming zoovel door overheidsinstanties als in eigen kring. Vooral dit ele
ment heeft naar buiten het gezicht van D ' 6 6 bepaald. Het valt dan ook sterk te 
betreuren,dat het huidige hoofdbestuur kennelijk niet erg zwaar aan dit punt 
tilt. Wat moeten we denken van onderstaande passage uit de mededeling aan de 
congresgangers gedateerd 2 3 februari 1 9 7 1 ?
"Tenslotte nog dit: wij weten dat er in de partij bezwaren zijn ontstaan tegen de 
ontwikkelde procedure. Wij hopen dat deze bezwaren, die vooral, tengevolge van de 
korte tijd die wij hadden zeker enige grond hebben, zullen worden weggenomen, 
wanneer u (het) resultaat van onze onderhandelingen beziet....... "
Hoe bezwaren die gegrond zijn, kunnen worden weggenomen is mij een raadsel. Men 
zou ze hoogstens kunnen laten "vallen" terwille van het desondanks (of juist 
dankzij?) bereikte resultaat.
Evaluatie partijdemocratie
Voor degenen die de moed kunnen opbrengen om op het stuk van de partijdemocratie 
de praktijk van de laatste maanden aan theorie en mentaliteit te toetsen, volgt 
hieronder een enigszins gestructureerd overzicht. Hoofdpunten die de aandacht 
verdienen zijn:A. Het grondwetsinitiatiefontwerp tot rechtstreekse verkiezing van een formateur 

en invoering van een beperkt districtenstelsel volgens de formule Cals-Donner, 
dat een aanzienlijke afwijking van ons programma inhield, werd door de fractie 
met instemming van het hoofdbestuur ingediend zonder machtiging van de A.L.V.
Het decembercongres te Breda kon moeilijk iets anders doen dan dit fait accompli 
via een clausule in het beleidsplan accepteren.
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B. Het initiatief om PvdA, KVP en D ' 6 6 te verenigen in een vooruitstrevende volks
partij werd genoïiien voordat de meningen van de afdelingen over de te volgen 
koers waren binnengekomen.

C. Tijdens het decembercongres te Breda werd gestemd over de Tweede Earner-kandida- 
ten en de lijsttrekker voordat de koers van de partij was vastgelegd. (In 1966 
stelden we eerst ons programma op en kozen daarna de kandidaat-kamerleden).

D. Aan het Amsterdamse congres werden besluiten voorgelegd, die weliswaar in ver
band te brengen zijn met sommige doelstellingen van D'6 6 , doch die niet gemo
tiveerd kunnen worden met een beroep op de tijdens het Bredase congres gegeven 
machtiging gericht op uitvoering van het beleidsplan via de deelneming'.aan de 
re gering.

Paternalistisch
Hebben hoofdbestuur en fractie bewust zoveel mogelijk een eigen koers willen volgen? 
Dat lijkt me onaannemelijk. 'Vaarsohijnlijk is een combinatie van overdreven ver
antwoordelijkheidsgevoel en angst voor de toekomst van D ' 6 6 (waarom?) gepaard aan 
een onderschatting van de mogelijke inbreng van de zijde van de leden, de oorzaak 
va.i de paternalistisch getinte handelV'Jijze die hoofdbestuur en fractie gedurende 
de afgelopen maanden ten toon hebben gespreid. Hierdoor kwamen enige garanties, 
waar de leden van D ' 6 6 aanspraak op meenden te hebben, in de knel, te weten:
a. Het principe van besluitvorming in étappes, zodat het voor fundamentele beslis

singen zo noodzakelijke contact met de achterban behouden blijft. Dit is een 
absoluut vereiste bij plannen tot samenwerking met andere partijen. (Hoe stelt 
de fractie van D ' 6 6 zich in de Tweede Kamer op wanneer namens de regering met 
vreemde mogendheucu vjordt uüCî -i nandeld?)

b. Het confronteren van de leden met alternatieve oplossingen.- (Iets wat wij steeds 
in gemeenteraden e.d. van bestuurders eisen).

c. Het geven van gelijke kansen aan alle leden niet alleen om hun mening te uiten, 
maar ook om daarmee de besluitvorming te beinvloeden. (Hiermee in strijd is 
het verkondigen van een duidelijk bestuursstandpunt op persconferenties over 
zaken waarover nog beslist moet worden).

Tijdens het congres kwamen voorts nog de volgende mankementen aan het licht:
1 . De tijd bleek te kort voor een zinvolle discussie over de inhoudelijke aspecten 

van het voorgestelde akkoord.
2. Er was onvoldoende controle op deelname aan de besluitvorming door niet-leden.
3» Bij de beslissende stemmingen kon geen gebruik gemaakt worden van de voto-meter.

Hoe essentieel die is voor een enigszins onafhankelijke opstelling bleek uit 
het verloop van de achtereenvolgens gehouden stemmingen bij handopsteken. 

k. Het laten besluiten van het congres over de tijdens dit congres te volgen pro
cedure op een kritisch moment van de besluitvormingsprocedure (schrappen tweede 
ronde),

Daarnaast valt te constateren:
A Dat Van Hierlo herhaalde malen mede als spreekbuis van het hoofdbestuur is op

getreden, ondanks de statutair vastgelegde scheiding tussen partijbestuur en 
Tweede Kamerfractie;

B. Dat tijdens het Amsterdamse congres in feite door het hoofdbestuur de porte- 
feuillekwestie gesteld werd;

C. Dat de functie van het beleidsplan als wezenlijk kenmerk van D'66 niet voldoende 
werd erkend tijdens de Amsterdamse congresdiscussies, omdat aan het congres ge
detailleerde informatie werd onthouden over de verschilpunten tussen beleids
plan en "regeerakkoord".

D. Dat de discussie over de voorgestelde samenwerking met name door van Mierlo sterk 
in de emotionele sfeer werd getrokken, hetgeen in strijd is te achten met de
door ons bepleite rationele benadering van de politiek.

E. Dat somi.'iige van de voor samenwerking aangevoerde argumenten bij nader inzien 
onhoudbaar blijken. Het argument dat D'66 geen excentrische positie zou kunnen 
innemen omdat DS '70 dat ook doet is een lachertje, omdat er nu eenmaal talrijke 
excentrische posities denkbaar zijn.

Elites
Dit alles overziende lijkt er mij duidelijk sprake te zijn van een terugval in de 
gewenningsstructuren van de oude politiek, waarbij het vertrouwen in de leiders 
centraal staat en de inzichten van de partij-elites prevaleren boven die van de 
leden en de kiezers.
Ik maak me er veel zorgen over.
Zelfs meer dan over de mogelijke crisis die kan ontstaan in de partij èp het moment 
dat het verleende vertrouwen beschaamd blijkt te zijn.



^ J ^ PRAKEH AAN DE BASIS

Ik heb altijd wel gedacht dat die Kruisinga er geen bezwaar tegen zou hebben in 
de stront te zwemmen. ^
Nou zie je weer hoe die kortharigen zich kunnen vergissen. Hebben ze zich druk ge
maakt over onhygiënische toestanden op de Dam. En wat blijkt? Als de gemeente een 
openbaar toilet had neergezet, dan waren de wateren om Amsterdam nog sterker ver
ontreinigd geworden, terwijl nu de bomen er vjèl bij varen.
Die twee uitzendingen van partijen per avond hebben ze zeker gedaan orn het water
en gasverbruik wat meer over de avond te spreiden.
De BVD moet een maand lang overwerken om het kaartsysteem bij te werken met de wei
geraars van de volkstelling. ^
Mijn positie als wethouder is wel aanzienlijk verstevigd sinds de coalitie met de 
PvdA. Ik heb het gevoel dat ik er nu echt helemaal bij hoor.
Een kolonelsregime is heel gemakkelijk te voorkomen. Je laat de oversten ineens 
generaal worden. ^
Vi'aarom wacht Han Dammers nog negen jaar met het oprichten van DS'SO?
Als ik die Van Mierlo op de televis^ zie verschijnen, komt bij mij altijd weer het 
jeugdsentiment boven. ^
Veringa (doet u maar alsof u weet wie hij is) heeft op het ogenblik al zijn tijd 
nodig om zichzelf hardop moed in te spreken.

P(pr) V d (6 6 ) A 
door D. Bark #
Moeilijk
Toen bekend werd dat de drie samenwerkende partijen voor het congres van D ' 6 6 een 
basis-regeringsprogram zouden publiceren, heb ik verzucht: het wordt de voorstanders 
wel moeilijk gemaakt. Natuurlijk was te•verwachten dat het D'6 6-congres zou willen 
weten waax het programmatisch aan toe zou zijn als ja werd gezegd tegen de samen
werking, maar het vooraf publiceren met alle tamtam, persconferentie etc. van een 
toch vrij uitgewerkt concept, leek mij teveel van het goede. Niets zou gemakkelijker 
zijn om het congres te confronteren met het resultaat onder mededeling dat dit het 
uitterst haalbare was en de oproep om er nu maar zonder meer mee in te stemmen.
Dat is dan ook gebeurd. Over de inhoud van hest accoord is niet gesproken op het 
congres.
En alsof dat nog niet genoeg was, was daar het ongeëvenaard demagogisch optreden 
van onze gezegende voorganger koning Hans de Eerste, die, in de beste tradities 
van de door ons verafschuwde "oude politici" het congres vakkundig plat praatte.
Ik bleef vóór, zij het met enige reserves, maar twijfelde meer dan ooit aan de 
wijsheid van de beslissing alleen de Algemene Ledenvergadering als besluitnemend 
orgaan aan te wijzen en niet ook zoiets als een ledenparlement on te zetten.
Je vraagt je trouwens af waarom we de hele dag hebben zitten praten in de RAI.
De kaarten waren toch al geschud, zo bleek uit de reacties on de eerste sprekers.
En van mening veranderen, omdat je je had laten overtuigen bleek verboden, dan 
kreeg je, zoals ik heb gemerkt, daarover verwijten van degenen met wie je het eerst 
eens was, en die zich niet hadden laten (willen?) overtuigen.

Niet zo somber
Degenen die bang zijn dat D ' 6 6 door de PvdA is ingepakt hebben (nog lang) geen gelijk' 
Dit blijkt alleen al uit het feit dat de stroming bij de PvdA die het omgekeerde 
denkt ongetwijfeld groter is. Men leze slechts de commentaren van Vrij Nederland 
en luistere slechts naar de "gewone leden" van de PvdA, waarvan er op ons congres 
ook een paar aanwezig waren.
Ik blijf van mening, dat het congres beter geen besliesing had kunnen nemen over 
eventuele samenwerking na verkiezingen, indien die geen meerderheid voor de com
binatie opleveren. Geen uitspraak ten gunste, zoals het H.B. vroeg (en heeft ge
kregen) maar ook geen uitspraak ten ongunste, zoals de samengevoegde moties vd Kaa- 
den, vd Burg eigenlijk vroegen.



Immers, als de combinatie uit de verkiezingen komt met 55 of meer zetels (thans 
3 ^+7 +3 ) dan is weliswaar geen regeringsmeerderheid behaald, maar niet te ontkennen 
lijkt dan dat de verschuiving duidelijk een gevolg is van de samenwerking die dan 
ook voortgezet moet worden. Blijft de combinatie echter hond de ^5 hangen, dan is 
de combinatie er niet in geslaagd zich geloofwaardig te presenteren en hoeft het van 
mij ook niet meer verder.
Ik zie de toekomst met de thans genomen beslissing overigens niet zo somber in: als 
het laatste geval zich zal voordoen zal de tegenstand tegen voortzetting van de 
samenwerking niet alleen binhen'?D'6 6 , maar ook binnen de PvdA rap groeien.
Wat kunnen wi.j verwachten?
Zelfs met opiniepeilingen is zeer moeilijk een antwoord op deze vraag te geven. V̂ el 
is het mogelijk (op basis van enige niet onredelijke veronderstellingen) wat te spe
culeren.
Mijn veronderstellingen zijn:
- Het PAK en de CDU (om ze zo maar te noemen) worden het niet eens (een zekere twee
derde meerderheid al voor de verkiezingen is trouwens de beste manier om de nog 
aanwezige politieke interesse voor goed in de vernieling te helpen).
- De "intentieverklaring" van de confessionelen, waar Van de Stee over heeft ge
sproken zal DS'70 betreffen.
-Van PAK-zijde wordt een zinnige campagne gevoerd waarin wordt duidelijk gemaakt 
dat het vooral gaat om de mentaliteit van waaruit Nederland de komende vier jaar 
geregeerd gaat worden.
Daar vanuit gaande zie ik het PAK omstreeks 55 zetels krijgen (niet meer maar ook 
niet veel minder) de CDU krijgt er 55 a 60, de VVD 20 en DS'70 5. CDU + DS'70 is 
niet voldoende om te regeren. Dat geeft niet, want het ging per slot maar om een 
intentieverklaring. De confessionelen gaan onderhandelen met de VVD, die liever 
voor de verkiezingen gekozen was en nu dus eisen gaat stellen. De confessionelen, 
die de grote progressieve volkspartij toch een beetje zien zitten, zijn bang voor 
nieuwe golven spijtstemmers en accepteren de VVD niet. Zij vormen een confessioneel 
minderheidskabinet (vermoedelijk onder Veringa). Dit kabinet zal het minstens twee 
jaar uithouden en misschien langer. Daarmee zal bewijsmateriaal worden aangedragen 
voor het andere D '6 6-stokpaard; afschaffing van het stelsel dat een kabinet persé 
doet steunen op een meerderheid in het parlement. Het kabinet zal immers moeten 
regeren met wisselende meerderheden en dat zal blijken te kunnen (vgl de Haagse 
Post beschouwingen over de programma's van PAK, Vakbeweging en Confessionelen). Het 
enige punt waarop het minderheidskabinet geen meerderheid zal hebben zijn de ze- 
delijkheidskwesties. Een goed getimes initiatief-ontwerp op dit punt zal dus wel
licht nieuwe verkiezingen kunnen forceren.
Ik zie het wel zitten.

NIET NAKAAETEN OVER DE BESLISSING TOT SAMEmffiRKING, 
MAAR DE MOGELIJKHEID OPENEN DEZE UIT TE BREIDEN!
door W.S.A.N. Gorter

I Politieke analyse.
Het behoeft ons leden en aanhangers van D'6 6 , niet te verbazen dat wij tenslotte 
met een explosie-achtige snelheid in een samenwerkingsverband met de PvdA en de
PPR zijn terecht gekomen. Dit resultaat heeft er altijd ingezeten....
Een analyse van grondslag en uitgangspunten van beide partijen (kortheidshalve 
wordt verder meestal slechts gesproken van D ' 6 6 en PvdA) levert de gevolgtrekking 
op dat deze partijen op een groot aantal concrete punten tot gelijksoortige po
litieke viensen moesten komen. Immers de PvdA, als moderner voortzetting van de 
SDAP, wendt zich tot de factor "arbeid" in het maatschappelijk leven, d.w.z. tot 
de grote massa kiezers in loondienst. Zij stelt zich daarbij op tegenover de lei
ders van het bestaande economisch-culturele systeem met hun bevoorrechte afstam
melingen en erfgenamen, doch zij wenst dit systeem niet via een revolutie te ver
vangen door b.v. een communistisch stelsel. Zulks zowel 'negens de practische moei
lijkheden een revolutie voor te bereiden en uit te voeren als wegens bepaalde voor
delen van het bestaande systeem van "vrij" ondernemerschap met bijbehorende con
currentie. Ook de bezwaren tegen en nadelen van communistische of vergelijkbare 
systemen wegen in die visie zwaar.
D ' 6 6 daarentegen heeft als theoretische grondslag het denkbeeld van een superde- 
mocratisering, zowel in het openbare leven als in het bedrijfs- en beroepsleven. 
VJ'elnu: een zodanige democratisering leidt evenzeer als bij de PvdA tot behartiging 
der belangen van de grote massa - die immers de "meeste stemmen" tot haar beschik
king heeft en de minste "inspraak".
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Ook bij D ' 6 6 blijkt, als permanent gevoel, weinig sympathie te heersen voor de 
leiders van het bestaande economisch-culturele systeem en derzelver problemen 
van discipline en zelfdiscipline om de zaken in ontwikkeling c.q. draaiende te 
houden. Beide partijen houden daarbij politiek weinig rekening met een menselijke 
eigenschap om uit eigen kracht zijn kroost ten minste op het ouderlijk-economisch- 
culturele peil te v^illen handhaven, welke eigenschap in alle leiderstoringen in al
le tijden één van de voornaamste stimulansen vjas voor het opvoeren van de eigen 
prestatie en het concentreren van middelen dat daardoor mogelijk werd. Er zullen 
altijd wel vormen van privileges worden gevonden die het de moeite waard maken de 
zorgen van het leiderschap op zich te nemen, zodat wij uit vrees voor anarchie ons 
niet behoeven te verzetten tegen een anti-leidersmentaliteit, gelegen in zekere ge- 
lijkheidstendenzen bij PvdA en D'6 6 . De bovenbehandelde feitelijke overeenkomstig
heid van concrete politiële wensen die voortvloeien uit ogenschijnlijk nogal ver
schillende grondslagen, blijkt uit diverse verschijnselen. Men herinnere zich de 
eerste PAK-pogingen. Men denke aan het gedrag van onze 2e Kamer-fractie waarvan 
Den üyl meent dat het voor 90>t overeenkomstig dat van de PvdA is. Persoonlijk had
den wij dit percentage slechts op 80 geschat. Voorts heeft ook D ' 6 6 - zij het in 
het persoonlijke vlak - verbinding met de vakbeweging. Sinds het uittreden uit de 
PvdA van een establishmentgroep als DS'70 (die nota bene begrotingssanering wenst, 
foeil) is de mogelijkheid van samenwerking tussen beide partijen nog vergroot. 
Natuurlijk blijven er wezenlijk theoretische verschillen tussen PvdA en D'6 6 . ï/ij 
zullen ze hier niet opnoemen. Het zou echter belangwekkend zijn om ze eens niet 
alleen programmagewijs (d.w.z. ideologisch) op een rijtje te zetten, maar ze ook 
te verklaren uit verschillen die tussen beide partijen bestaan, b.v. in de aard 
van elks leiderskader in zijn verhouding tot de aard van de leden en andere kie
zers, mede in het licht van de van elkaar verschillende periode waarin de partijen 
zijn ontstaan. De positie van de leiding in de PvdA lijkt tr9,ditioneel gezagsvol
ler, ook vjat betreft de structuur, maar in de praotijk scheelt dat weer niet zo 
veel met D ' 6 6 sinds b.v. de partijdemooratisering zowel formeel als materieel bij 
ons nogal wat onverwachte grenzen en wonderlijke resultaten blijkt op te leveren 
en de gesprekken aan de basis tot niets leidden.
II Verkiezingscampagnes
Dë bovenstaande analyse heeft in de eerste plaats de bedoeling om tot een beter 
gefundeerd plan voor de verkiezingscampagnes van de drie partijen te komen dan 
zonder een dergelijke analyse mogelijk zou zijn. Gezien het gevaar dat sinds 
"onheugelijke tijden" partijen aan de linkerzijde beslissende ideologische ver
schillen tegen elkaar naar voren brengen die tot verkettering, splitsingen en 
krachtverlies leiden, lijkt het aanbeveling te verdienen dat in beginsel alle 
schriftelijk propagandamateriaal gezamenlijk tussen de drie partijen wordt vast
gesteld. Elk stuk zou moeten beginnen met een uiteenzetting van de inhoud van het 
gemeenschappelijke regeerprogramma, daarna, b.v. in drie verticale kolommen naast 
elkaar, de speciale accenten die ieder der drie partijen nog aan dat programma 
wil geven en tenslotte de ondervjerren waarvoor elke partij nog eigen van het re
geer pro gr aJima afwijkende wensen hee?t die voor een kabinetspolitiek tijdens de 
komende vier jaar dus min of meer ia de ijskast zullen moeten en die derhalve, 
bij deelneming aan een regering, vooï' politiek op langere termijn zijn bestemd. 
Bedacht moet worden dat indien de regering op nogal eens wisselende meerderheden 
mede te vormen door de oppositie, zou moeten steunen er weinig reden bestaat dat 
die oppositie niet eveneens aan de regering zou deelnemen. Op de verkiezingsbijeen
komsten door de drie partijen afzonderlijk of gemeenschappelijk te beleggen zouden 
de sprekers van alle drie de partijen - voor zover aanwezigi- een zelfde soort 
opbouw als bovenbedoeld in hun redevoeringen moeten leggen. Zo mogelijk met onder
linge verdeling der onderwerpen. De verschillende accenten tussen de drie partijen 
zouden als zoveel mogelijk objectieve alternatieven binnen het algemene kader der 
samenwerking aan de toehoorders kunnen worden voorgelegd.
III Negeren samen met één of méér confessionele partijen, ook zonder afspraak vóór 
de verkiezingen.
In de tweede plaats heeft de analyse gegeven onder I de bedoeling een laatste plei
dooi in te leiden voor samenwerking met confessionele partijen in een regerings- 
verband, ook zonder dat daartoe voorafgaand aan de verkiezingen een afspraak is 
gemaakt. Zoals bekend is heeft de progressieve combinatie wèl zulk een afspraak 
geelst. Wij menen dat met deze onmogelijk te vervullen eis (zie ons betoog daar
over in vorige aflevering van Peperbek) de progressieve comoinatie geen enkele 
zwarte piet aan de confessionele partijen heeft toegespeeld en ze evenmin in in
nerlijke verwarring heeft gebracht. Door het ultimatieve karakter van de eis zul
len' ze eerder hun confessionele gelederen nog sluiten en de linkervleugels dier 
partijen zullen door de praktisch-afwijzende houding van onze combinatie zich te
leurgesteld zo niet verraden voelen, De overeengekomen oppositie-samenwerking met 
de PvdA in geval de progressieve concentratie geen kans ziet thans alléén een 
(regerings)raeerderheid in de 2e Kamer te behalen, is niet iets dat voor D'65 als 
jonge vernieuivingspartij gunstig is.



Van Mierlo heeft de mening geuit dat zulks wèl gunstig is voor het geval nl. dat 
er b.v. na twee jaar moeilijkheden voor een kabinet van confessionelen en VVD 
zouden ontstaan. Dan kan de progressieve concentratie de macht overnemen, uiter
aard met de alsdan losgeweekte confessionelen. Maar dat is van de zijde van de pro
gressieve combinatie bezien net zo goed een samenwerking onststaan na de verkiezinenl 
Dan kunnen wij beter trachten dat resultaat ook nu maar meteen na de verkiezingen 
te bereiken! Een confessionele partij kan, vanwege haar tweevleugeligheid, nooit 
een keuze doen voorafgaand aan de verkiezingen, behalve gedwongen. Welnu, de pro
gressieve combinatie heeft de confessionelen thans inderdaad gedwongen - zij het
misschien stilzwijgend - te kiezen......  eu wel voor de VVD. Wij hebben de zwarte
piet daarmee aan ons zelf toegespeeld omdat we ons zonder noemenswaardig voordeel 
uitgeprijsd hebben en wij hebben aan de (Confessionelen tegenover hun eigen linker 
aanhang een alibi verschaft voor haar (gedwongen) keuze van "rechts". Ook al zou 
de progressieve combinatie de verkiezingen geen aanvaardbaar regeringsprogram 
met de confessionelen kunnen klaarkrijgen, dan zou onze kans daarop voor twee jaar 
later (de hoop van Van Mierlo) door de voorafgaande mislukking niet kleiner worden. 
Die kans wordt zelfs niet kleiner door slechts een zeer beperkte oppositiesamen- 
werking met de PvdA. Meerbedoelde "hoop" behoeft dus in het samenwerkingsprobleem 
met welke partij ook, geen rol te spelen.
De PvdA overdrijft met haar wrok tegen Schmelzer en de KVP, waaruit bovenbedoelde 
"eis" hoofdzakelijk is voortgekomen. Ook is de eis geen teken van democratisering, 
aangezien bij aanvaarding van de eis de kiezer geen enkel alternatief zou hebben 
gehad. Ket is van het grootste belang dat de progressieve combinatie zo spoedig 
mogelijk in de regering komt. Slechts een linkerregering, liefst op brede grond
slag, kan het gezag opbrengen een redelijk en vernieuwend links programma te ver
wezenlijken en anderzijds de inflatie te beteugelen en een duidelijk standpunt - 
in tegenstelling tot dat van het kabinet - De Jong - in te nemen ter zake van in 
wezen onwettige of het economische leven aantastende buiten parlementaire "akties", 
waaronder "wurgstakingen". Het gaat er dus om de PvdA te overreden alsnog haar 
meerbesproken eis, dat de confessionelen kleur moeten bekennen vóór de verkiezingen, 
te laten vallen. Gebleken is dat de D'6 6-leiding - aan de top - zodanig voortva
rende gesprekken met verrassend resultaat vermag te voeren dat wij haar deze taak 
gaarne zouden toevertrouwen.

^ Ü ^ P R A K E N  AAN DB BASIS

Wie garandeert me dat Drees Sr de vader is van Drees jr?

Jammer dat de CHU niet meedoet aan i.' progressieve volkspartij. Het zou zoveel 
tot de duidelijkheid hebben bijgedr ';on.

Fiege kan nu wel weer naar het vooro,der gaan.
(iü

Achter de schermen doe ik als wetl.oud r heel goed werk.
Bent u ook al gepolst? ®
Neen, maar ik heb mijn polsstokken wel uitgestoken.

•
'Waarom toch altijd dat gezanik om duidelijldieid. Als je naar een detectivefilm 
kijkt, wil je het lijk toch ook niet van zo dichbij zien dat je het kan zien adem
halen. ^

Je hoort zo weinig van Schmelzer. Hij is zeker bezig zijn pennemesje te slijpen.
Toen Den Uijl met krachtige tred het podium betrad en met één blik het veld over
zag, kreeg ik tranen in mijn ogen van ontroering.
■De plechtige uitvaart van het dualisme zal plaats vinden op woensdag 28 
■april. De overledene ligt opgebaard in de Derde Kamer, Geen bezoek. Geen 
■woorden. ^

Ik behoor tot de contraminenten in D ' 6 6

D ' 6 6 is nu wel ongeveer de enige partij, waarvan de Kamerfractie niet zijn neven
functies heeft gepubliceerd. ^

Onder de candidaten voor de Eerste Kamer zijn veel bekende en veel goede, maar
de goede ken ik niet en de bekende zijn niet goed.

hijn uitspraken aan de basis eigenlijk nog wel toegestaan?
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CONGRES I
door A.C, de Goederen

Zoet heeft het congres van 27 februari 1971 gedaan waarvoor het was opgetroEimeld: 
het bestuursakkoord met de PvdA ritueel bezegelen. Een andere functie had het niet. 
Van echte besluitvorming op grond van zinnige argumenten, naast elkaar gezet in een 
neutrale sfeer, was geen sprake. Nog niet eerder heeft D ' 6 6 een congres gekend dat 
de facto zo vergaand gemanipuleerd was als dat van februari 1971. Bestuur en fractie 
hadden vóór het congres bij voortduring een grote informatievoorsprong op de leden. 
Zij die zich onbehaaglijk gingen voelen over wat van de plannen naar buiten kwam 
liepen steeds achter en ?^aren niet georganiseerd, maar waren wel gedwongen al weken 
voor het congres hun bezwaarschriften in te dienen, wilde rondzending naar alle le
den nog mogelijk zijn. Het gevolg was dat de oppositie zich tenslotte manifesteerde 
met enkele slecht gecoördineerde moties, die niet allemaal optimaal geredigeerd waren 
en waarbij met de laatste ontwikkelingen geen rekening kon worden gehouden. Voor 
een verantwoorde meningsvorming bijzónder hinderlijk was dat de tekst van het ont
werpakkoord zelf pas twee dagen voor het congres bij de leden arriveerde. Verge
lijking met het beleidsplan was zelfs toen nog niet mogelijk, omdat het beleids- 
planboekje pas op het congres verkrijgbaar was. Zo kon het gebeuren dat veront
rusten werden gesust met de fiere mededeling dat het akkoord praktisch overgeschre
ven was van ons beleidsplan, wat achteraf bepaald niet juist bleek,-(Overigens ge
loof ik dat dit sprookje wel te goeder trouw werd verteld; de indruk bestaat namelijk 
dat de beleidsplanpunten, die de onderhandelaars hadden laten vallen, verminken of 
op de lange baan schuiven - bevolkingspolitiek, herstructurering gezinssubsidies, 
afschaffing verschil belastingheffing op gehuwden zonder kinderen en vrijgezellen, 
woningbeleid, pensioen-spaarloonplan - door henzelf toch niet zo belangrijk werden 
gevonden).
De allerbelangrijkste "manipulatiefactor" was echter dat een situatie was geschapen 
waarin afstemmen van het akikoord door het congres zo'n afgang voor D ' 6 6 en voor 
Van Mierlo persoonlijk zou hebben betekend, dat deze move psychologisch haast on
mogelijk was geworden. De opposanten waren dus in feite "verdronken voor ze water 
hadden gezien".
Omdat het congres toch een formaliteit was hoef ik verder niet lang stil te staan 
bij het feit dat de (schijn)discussies één grote onverteerbare gehaktbal vormden. 
Systematisch doornemen van de akkoordtekst werd niet nodig gevonden.
Bezegeld werd de zaak met de komedie van het laten opdraven van Den Uyl, let wel: 
vóór de stemmingen. Dat kunstje hadden we mooi afgekeken van het PvdA-congres, waar 
ook een paar geestenbezvjeerders van buiten werden aangetrokken om een boot af te 
houden. Den Uyl's net iets tè vriendelijke woorden ("De PvdA heeft in D ' 6 6 een weg
wijzer naar vernieuwing leren zien") gaven het congres een alibi om zich, na het 
urenlang aanhoren van talloze sprekers die meestal geen enkel nieuw gezichtspunt 
aanbrachten, heerlijk te laten gaan in een euforie van eensgezindheid vóór Van 
Mierlo, vóór Den Uyl, vóór het akkoord.
Dit evenement heeft volstrekt duidelijk gemaakt dat, als het er op aan komt, met 
massacongressen geen zindelijke politieke besluitvorming mogelijk is.

X X X
Met dit nogal bittere verhaal heb ik niet willen betogen dat de door dit gres 
bezegelde besluiten op zich onjuist zouden zijn. Ook langs gebrekkige wei men 
nog wel goede dingen tot stand komen. Hoewel ikzelf nog steeds geen voorstander van 
het akkoord ben kan ik me troosten met de gedachte dat het gelijk hier echt niet 
zo geheid.aan één kant lag. Zowel vóór als tegen het akkoord waren - naast een hoop 
speculatieve onzin, zoals de verwachtingen omtrent het elektorale effekt - zinnige 
argumenten aan te voeren. En zowel mét als zonder akkoord kan D ' 6 6 zovvel de mist 
ingaan als een groot succes behalen. V«at het wordt hangt in beide gevallen in hoge 
mate af van de follow-up. Daarom wat mij betreft verder geen herkauwen van de be
zwaren tegen het akkoord, maar een poging om licht te gaan zien in de kwestie: wat 
nu.
Als we afzien van het schijnargument: "goed, want iets heel nieuws", was - en is - 
hét argument vóór het akkoord in deze vorm, dus met de absolute voorwaarde dat na 
de verkiezingen niet zal vjorden deelgenomen aan een kabinet dat zich niet reeds voor 
de verkiezingen heeft gepresenteerd, dat de confessionelen worden gedwongen vóór de 
verkiezingen in feite voor de VVD te kiezen, Daardoor zou de aspira.nt—confessionele 
kiezer weten waar hij met de confessionele partijen qua kabinetsbeleid aan toe is.
En de niet-VVD-gezinden zouden een goede reden hebben om op één der akkoord-partijen 
te stemmen. Misschien zouden de confessionele vakbonden zelfs voor het eerst in hun 
bestaan een stemadvies aan hun leden uitbrengen en wel ten gunste van PvdA, D ' 6 6 en 
PPR, Dit zou de ontploffing van de confessionele partijen kunnen gaan betekenen.
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Er is echter één manier waarop dit schone plan grandioos de mist in kan gaan, n.1. 
wanneer de confessionele partijen bereid zouden blijken het voorwaardenpakket van 
de akkoordpartijen met huid en haar te slikken, zodat er niets anders zou opzitten 
dan met een "grosse Koalition" de verkiezingen in te gaan. Voor voldoende polarisa
tie zouden de conservatieve confessionele kiezers dan allemaal op de VVD moeten stem
men, wat ze niet zullen doen, omdat juist die conservatieven nog het sterkst in door 
het geloof bepaalde zuilen denken. De gewenste scheiding der geesten zal dus niet 
komen en de kiezer zal gerust thuis kunnen blijven, want dit monsterverbond mag 35 
zetels verliezen. Dit schrikbeeld moet natuurlijk tot elke prijs worden vermeden.
De akkoordpartijen moeten dus tot op het kinderachtige af op hun stuk blijven staan. 
Een weinig verheffend schouwspel: onderhandelingen, waarbij geen der partners de 
overeenstemming wenst, maar waarbij beiden moeten doen alsof. De akkoordpartijen 
omdat ze aan de kiezers moeten demonstreren dat ze niet in feite de kans op een pro
gressief bewind willen opofferen ten gunste van de kans de confessionele partijen 
elektoraal een grote klap toe te brengen; de confessionele partijen om hun "links- 
ofiele" kiezers te laten zien hoe progressief ze wel zouden willen zijn. Beide on
derhandelingspartners zullen zich in alle mogelijke bochten wringen om niet als 
schuldige voor het afspringen van de onderhandelingen te worden aangewezen. (Tus
sen haakjes: het is wel duidelijk dat de handen van D'66 dank zij dit akkoord druk 
bezig zijn hun vuilachterstand in ijltempo in te halenl).
Nu het zonder meer duidelijk is dat die grote koalitie er niet komt en dat de ak
koordparti jen wegens het verbod tot onderhandelen na de verkiezingen niet in een 
kabinet zullen komen - 3 2 zetels winst is wat optimistisch - blijft de vraag: hoe 
kunnen we duidelijk maLken dat we zelf in velerlei opzicht verder willen dan het ak
koord met PvdA en PPR aangeeft, dat we nog altijd een "wegwijzer voor vernieuwing" 
zijn? Ik hoop dat onze publiciteitsmensen erin zullen slagen toch onze extra's naast 
de akkoordpunten naar voren te brengen, zonder het akkoord zelf ongeloofwaardig te 
maken.

CONGRES II 
door A.C.A. Dake

m

Het congres heeft gesproken en de zeer nabije toekomst zal nu moeten leren wat de 
gevolgen ervan zullen zijn. Een oordeel daarover nu reeds is een ongewisse zaak.
Hoe goed de verkiezingen voor de combinatie PvdA - D'66 - PPR ook zullen uitvallen, 
een parlementaire meerderheid - winst van 3 2 zetels vergeleken bij nu - moet uitge
sloten worden geacht. Het is zelfs de vraag of de door Den IJijl geformuleerde nega
tieve doelstelling - geen meerderheid voor de huidige vier regeringspartijen ge
zamenlijk - bereikbaar is. Dit hangt imsiiers niet in de eerste plaats af van de aan
trekkingskracht van de combinatie aan de linkerkant, maar van de erosie van de con
fessionele partijen. (De VVD zal zijn winst aan DS'70 verliezen, maar mag toch wel 
tenminste rekenen op het behoud van het huidige aantal zetels; een veronderstelling 
trouwens die Geertsema in de besloten kring aanhangt). De drie grote confessionele 
pairtijen zouden met elkaar 98 zetels moeten verliezen - aan wie doet dan niet ter 
zake -, om niet met de liberalen opnieuw een kabinet te kunnen vormen. Hier blijft 
voorzichtigheid geboden maar gezien ons traditionele stemgedrag en het herstel dat 
de KVP de afgelopen twee jaar heeft doorgemaakt, is hier niet veel plaats voor op
timisme. (V«at zou er trouwens gebeuren als DS'VO zich dan niet als vijfde regerings
partij laat inhuren? Nieuwe verkiezingen zouden dan het enige alternatief zijn, 
maar een paar extra-partijcongressen zijn, hoewel inconsequent, niet ondenkbaar).
Het regeer-accoord met de PvdA en de PER betekent dus voor D'66 nagenoeg zeker 
voortzetting van de rol van oppositiepartij die zich o_.dertussen voorbereidt om 
"door te stoten" zoals van Mierlo het afschilderde. Merkwaardig was in dit opzicht 
dat het Congres te Amsterdam zich als een middeleeuws concilie met de bekende 
engelen-op-een-speldekop bezig hield met de vraag of je na de verkiezingen nu wel of 
ivf4-, met het regeeraccoord moest werken; die gebondenheid -dan lijkt mij zo is nu 
eenmaal de prijs voor het accoord -nu. Nog merkwaardiger was het dat daarentegen 
de electorale gevolgen van het accoord (..), behalve in negatieve zin - Zeevalking - 
nauwelijks aan de orde werden gesteld, terwijl toch juist "electorale bedreiging" 
het doorslaggevende argument indertijd was om politieke partij, en niet reformbe- 
weging te worden. Tegenover de PvdA is die bedreiging ar al helemaal niet meer, 
hoewel het best mogelijk is dat in de verkiezingscampagne zal worden getwist wie 
van beide partijen nu de meeste inbreng heeft gehad in het gezamenlijke programma.
En het zal erg moeilijk worden om de aarzelende kiezers, links en rechts van het 
centrum, er van te doordringen te moeten gaan stemmen op een partij die in de ogen 
van de meeste hunner zich heeft gelieerd met een door nieuw-links overgenomen PvdA 
en een eigenlijk al verdwenen PPR. Om nog maar helemaal te zwijgen van de niet- 
stémmers van het vorige jaar die wel even op de blijde tonen van het als regeer-
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accoord vermomde beleidsplan hun huizen uit zouden rennen. Het is wel duidelijk 
dat de onderhandelingsdel'egatie, en dan met name van Mierlo die de zaak - bijna 
eigenhandig zou je zeggen - heeft doorgezet, zich óf niet heeft laten leiden door 
electorale overwegingen, of de consequenties werkelijk gunstiger heeft beoordeeld 
dan hier in - toegegeven sombere tinten'- wordt gedaan. In ieder geval heeft een 
belangrijke rol gespeeld bij dit alles de vermoeidheid - vooral bij de fractie die 
zich vier jaar lang heeft uitgesloofd - en de weerzin "het nu weer vier jaar lang 
alleen te moeten doen". Wat dat betreft zou onmiddellijk een standbeeld moeten 
worden opgericht voor ongeling - om de meest sympathieke eenling in het parlement 
maar te nemen. Die moeheid zal ook wel de reden zijn geweest dat - hoewel een be
langrijk deel van de fractie ernstige twijfel had - en heeft - aan de juistheid 
van de ingeslagen koers,- daarvan tijdens de debatten niets of bijna niets is ge
bleken. De verhoudingen zouden dan ongetwijfeld juister zijn komen te liggen dan 
de 9 0-1 0 % die nu als een soort slotapotheose uit de bus rolde. En dat zou het de 
partij in een later stadium makkelijker hebben gemaakt de genomen beslissingen te 
herzien. Die weg terug zal er zo te zien niet meer zijn. Het is verleidelijk nog 
wat verder in de toekomst te kijken. Niemand zal de volgende coalitie benijden in 
de komende twee, drie jaar regeringsverantwoordelijkheid te moeten dragen. In het 
sociaal-economische vlak zullen er harde noten gekraakt worden, waarbij alle par
tijen zich ongelukkig zullen voelen. Voor verkeerde prioriteiten zal teveel uit
gegeven worden, met als gevolg voortschrijdende inflatie die de afgedv.ongen of 
toegestane nominale inkomensverbeteringen weer ondermijnt. De dan noodzal'.elijk 
geachte belastingverhogingen en/of bezuinigingen op de overheidsuitgaven maken 
een "omgekeerde" nacht van Schmelzer waarschijnlijk, ditmaal dan met de VVD als 
slachtoffer. Zou het niet beter zijn geweest dat D'66 pas bij die gelegenheid - 
natuurlijk dan niet zonder tussentijdse verkiezingen zich als partij op het spel 
had gezet?

Schmelzer is een week naar Canada en wat gebeurt er? 
De KVP zoekt aansluiting bij de progressieve partijen.

pep
Dat laatste Congres leek wel een PvdA-Congre's vóór Nieuw-Links.

pep
De legalisatie van abortus is een breekpunt in het overleg van de CDU met de PDÜ. 
Als alle progressieve vrouwen er nou eens voor zouden zorgen niet ongewenst zwanger 
te raken, zouden ze de confessionelen aardig voor het blok kunnen zetten.

Dit is nog maar het begin
pep

pep
Wat een genoegdoening] De congresvoorzitter ontneemt Rood.het woord.

pep
Japie! Peperbek-redacteur Bark heeft Profumo natuurlijk beroepshalve gelezen,

pep
Geachte kiezer, wat vindt u van deze: PvdA-D'66-PPR.
Hoogachtend, Talleyrand, Ginneken.

pep
Volgens HP's Brugsma is D'66 nu zijn (haar?) maagdelijkheid kwijt. Een week eerder 
schreef HP dat D '66-zuigeling de 25 jarige PvdA verkracht had. Deze beeldspraken 
worden nu toch wel een beetje moeilijk. Je moet bij de NVSH geweest zijn om het te 
kunnen begrijpen.

pep
D'66: biologisch-dynamische kleuter

pep
Kiezer: als ik het goed begrijp, begrijp ik er niets meer van

pep
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Kwaadaardige geruchten willen dat de jongeheer Wiegel de grondwetsvoorstellen tot 
verlaging van het passieve kiesrecht opzettelijk in de vernieling heeft geholpen 
om zijn record van jongste tweedekamerlid te handhaven.

pep
Nu ik hoofdbestuurslid ben, begin ik toch wel te begrijpen dat er een aantal zaken 
zijn die beter geheim kunnen blijven.

pep
Van Mierlo over de Eerste Kamerverkiezingen tot het HB;

'Niet de Staten, maar gij, gij, gij...'
•. pep

DE OMGETUP.NDE MAAGD RAMT RECHT VOOR Z'N RAAPJ 
door H. van der Molen

De blanke maagd ontwaakte uit haar diepe slaap, pleegde daarop een complete strip
tease en inspecteerde vervolgens haar bevallige lichaam voor de spiegel. 0 wee, 
wat schrik, ontwaarde zij daar niet een rimpeltje in de eens zo gave buik? Zij 
herstelde zich vrijwel onmiddellijk, mompelend: "dat mag em de buik niet rimpelen". 
Als de donder tooide zij zich in haar mooiste groene jurk, en bedacht dat een snel
le verloving haar huwelijkskansen nog veilig zou kunnen stellen. Lonkend naar een 
verkindste grijsaard, wiens sterven zij eens zo vurig gewenst had, verkondigde ze 
een ieder die het horen wilde, "dat ze er weer helemaal was, en dat ze zich zo fris 
voelde als vier jaar tevoren".
Helemaal waar was dat natuurlijk niet; daar was ten eerste die rimpel die haar on
rust baarde en anderzijds was zij zich terdege bewust de laatste tijd wat minder 
te zijn opgevallen doordat haar rivalen zich net zo opmaakten als zij, om maax zo
veel mogelijk op haar te zullen gelijken.
Voor de oude man echter, had ze niets aan begeerlijkheid ingeboet. Opgesmukt met 
een groene das over het bloedrode overhemd haastte hij zich in haar richting om 
haar gelonk te beantwoorden met een innige omhelzing. Hij was er van overtuigd dat 
deze verrukkelijke jonge maagd hem zijn jeugdige vitaliteit zou kunnen teruggeven.
Nu waren er lieden, die het goed met de maagd meenden, en bij de aankondiging van 
haar verloving waarschuwend hun stem verhieven. Sommigen ontrieden haar de ver
loving of bepleitten een onthoudingsperiode waarin ze zekerheid zou kunnen ver
krijgen omtrent de bruidschat en 's mans potentie, want zij vreesden een huwelijks- 
]«ren vol armoede en spanningen die tot een catastrofe zouden leiden. Anderen druk
ten haar op het hart toch vooral voorbehoedsmiddelen te gebruiken, en ook waren er 
die wezen op de voordelen van huwelijkse voorwaarden. De jonge maagd was toen echter 
al door het dolle heen, en zonder ook maar naar de goedbedoelde raadgevingen te 
luisteren drukte zij zich aan de rochelende borst van haar verloofde...........

Beste lezer, het sprookje is nog niet uit. Zou het een happy end krijgen? Amor 
omnia vincit. Een mooi einde zou zijn: Ze leefden nog veel, en kregen lange kinderen. 
Ze vormden één grote, harmonieuze progressieve volksfamilie.
Maar wie bv. de Graafschapsbode van 3 maart las, is helaas geneigd een andere afloop 
te voorspellen. Dit blad onthult dat de Didamse D'6 6-afdeling in een vergadering na 
het congres gehouden, in meerderheid heeft verklaard geen voorstander te zijn van 
een sarüenwerking met PvdA en PPR. Dit geeft steun aan het vermoeden (denk aan de 
enquête ZeevalkingI) dat de op het congres aanwezige elite in stemgedrag sterk af 
zal wijken van de grotere (passievere) achterban, die straks, op 28 april, het 
laatste en beslissende woord heeft. Die achterban is (nog) niet omgeturnd; die is 
niet onder de invloed geweest van de "hand-in-hand-kameraden-sfeer", waarvoor van 
Mierlo's hinnenkomertje direct al goed was:"Mijn naam is Talleyrand, en ik kom uit Ginneken", Dat zei Hans. Dat was "recht 
voor a'n raap" om met Bram van de commune te spreken.
Wie toen nog niet was omgeturnd doorzag wellicht de dubbele bodem van dit grapje: 
enerzijds, een gevat reageren op een Volkskrant—artikel, maar ook**...* een duidelijke 
demonstratie van minachting voor de D'6 6—ers, die voor de grote meester het woord 
hadden gevoerd. En dat is toch wel uiterst bedenkelijk voor de leider van een partij, 
die de inspraak van onder af, als hoog goed in haar vaandel heeft geschreven.
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Voorstanders van het stembusaccoord konden zich evénwel alles permiteren. Wie nu 
nog dacht aan controverses tussen monisme en dualisme, hoorde op dit congres niet 
langer thuis. De manier waarop den Uyl ten tonele werd gevoerd, kon een observerend 
psycholoog voldoende materiaal verschaffen voor een proefschrift over: de interac
ties binnen een intellectualistische groep onder invloed van een massapsychologisch 
opgeroepen gelijkgerichtheid. Het zorgelijke gezicht van Anneke Goudsmit, die zich 
verbijsterd op de steel vóór mij liet neerploffen om te trachtten bij Wessel haar 
emoties te rationaliseren, stemde mij nog even hoopvol: ze waren niet allemaal gek 
geworden.
In de gang kwam ik Schuyer tegen. Ik stelde hem voor mede-ondertekenaar te zijn van 
een motie die het congres zou vragen óók door Willem Duys het woord te laten voeren. 
Hij lachte er niet om; zei dat hij er de pest in had. Ook hij was om te turnen.
Nü, een week later, lijkt dat misschien toch jammer. Want nu is het wel te hopen 
dat van Mierlo het toch bij het juiste eind heeft gehad.
Ik heb een tientje naar het verkiezingsfonds overgemaakt. Nou het congres niet naar 
mij heeft willen luisteren, zullen ze het geld daar extra nodig hebben om het nieuwe 
nummer van Hans naar de top van de politieke hitparade te pluggen.
En verdomd, als je het nieuwe nummer maar vaak genoeg hoort, ga je 't tenslotte 
misschien nog leuk vinden ook. Ik begin het al te neurien, nog even, en ik zing 
het uit volle borst. Een verrukkelijk visioen: een koortje dualistische socialisten 
met Schuyer als dirigent die zingen na "Morgenrood" vandaag "Nog groen".
Mijn naam is Han van der Molen, en ik'kom uit Doesburg.

D ' 6 6 - PARLEInEM; GEVRAAGD (discussiestuk)

In het afgelopen jaar hebben zich een aantal zaken voorgedaan waaruit duidelijk 
bleek dat het voor het Hoofdbestuur in de huidige structuur van D ' 6 6 niet altijd 
zo gemakkelijk is om voldoende ruggespraak met de partij te houden en toch snel tot 
besluiten te komen. De al dan niet open deelneming via de afdelingen is een lang
durig proces, waarvoor niet altijd genoeg tijd beschikbaar is en dat ook maar een 
beperkt aantal keren per jaar in gang gezet kan worden. Afdelingsvergaderingen kan 
men nu eenmaal niet al de dikwijls uitschrijven en er zijn ook veel belangrijke 
plaatselijke kwesties te bespreken. Congressen kunnen al evenmin onbeperkt worden 
gehouden en vergen bovendien een vrij lange. voorbereiding. De ervaring heeft inmid
dels geleerd dat het aantal te behandelen onder^Jirpen per congres aan een maximum 
is gebonden.
Tot op zekere hoogte kan hiermee de wrevel van sommige D ' 6 6 leden worden verklaard, 
over de gang van zaken rondom het plan om gesprekken te organiseren tussen KVP en 
PvdA. Ook het besluit om met PvdA en PPR een initiatief-voorstel tot grondwetswij
ziging in te dienen dat maar zeer gedeeltelijk overeenstemde met het partijprogram, 
werd genomen zonder dat anderen dan het Hoofdbestuur en de Staatsrechtcommissie er 
in gekend waren, of hadden kunnen worden.
Er is een duidelijke behoefte aan een snelle en doeltreffende methode om de partij 
te betrekken bij belangrijke actuele zaken waarmee de Kamerfraktie of het Hoofd
bestuur geconfronteerd worden. Het continue enquête systeem van D'emocraat schijnt 
niet erg geschikt omdat het lang niet zeker is dat de inzenders voldoende represen
tatief zijn en ook omdat D'emocraat met nogal grote tussenpozen verschijnt. Het mid
del is verder niet te gebruiken voor ingewikkelder vragen, waarop meer antwoorden 
mogelijk zijn dan ja, nee, géén mening. Het grootste nadeel is tenslotte dat er 
geen overleg bij mogelijk is. Het zgn. sample is een veel aantrekkelijker oplossing, 
maar is erg kostbaar doordat de reis- en verblijfkoster van de door loting aangewe
zen deelnemers moet worden vergoed. Bovendien zijn de ervaringen die tot nog toe 
zijn opgedaan met de opkomst niet erg bemoedigend. Het is dus de vraag of het mo
gelijk zal zijn regelmatig sample-bijeenkomsten te houden, hoe gewenst dat ook is.
De Staatsrechtcommissie bepleit daarom de instelling van een D ' 6 6 parlement, een 
vertegenwoordigende vergadering, waarmee Hoofdbestuur en Fraktie belangrijke zaken, 
waarvoor geen tijd is om ze op een congres te oehandelen, kunnen overleggen. Dit 
parlement zou ook het Hoofdbestuur en de Fraktie om alle gewenste inlichtingen moeten 
kunnen vragen en kontrole op de taakuitoefening van het Hoofdbestuur kunnen uitoefe
nen. Daarom zou het gezelschap niet alleen op verzoek van het Hoofdbestuur of de 
Kamerfraktie, maar ook op eigen initiatief bijeen moeten kunnen komen. Vanzelf
sprekend zou een D ' 6 6 parlement zijn eigen voorzitter kiezen. Deze zou alle agen
da's, convocaties en verslagen van H.B. (en D.B.) vergaderingen moeten ontvangen 
om zo goed mogelijk te weten wat er allemaal aan de orde is dat wellicht voor een 
behandeling in het D ' 6 6 parlement in aanmerking komt. Er wordt gedacht aan + 50 
leden voor 2 jaar te kiezen door de D ' 6 6 leèen volgens hetzelfde systeem dat in
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het partijprogram voor de 2e kamer wordt aangeprezen. Dat heeft dan nog het neven
voordeel dat enige ervaring met zo'n stelsel wordt opgedaan.
Nadrukkelijk wordt gesteld dat het niet de bedoeling is om enigerlei bevoegdheid 
aan het congres (de A.L.V.) te ontnemen. De hoofdtaak van het D'66 parlement zou 
zijn om een - voorlopig - D'66 standpunt te formuleren over spoedeisende kwesties 
waaxvoor dat noodzakelijk is. Daarnaast zou het parlement wanneer het daar aan
leiding toe ziet het Hoofdbestuur om rekening en verantwoording kunnen vragen over 
het gevoerd beleid, maar zonder^de bevoegdheid om het Hoofdbestuur opdrachten te 
geven.
Niet iedereen zal zich verheugen over een dergelijke stap naar een meer indirecte 
vorm van democratie, die de instelling van een vertegenwoordigend lichaam nu een
maal is. Het voorgestelde parlement zou echter niet in de plaats komen van de di
rectere vormen als congres en raadpleging via de afdelingen. Het is alleen bedoeld 
als aanvulling daar, waar nu leemten bestaan. De opsteller ziet graag uw reactie 
tegemoet:

F. Plate 
Kinkelenburg 8 
Ugchelen (Apeldoorn) 
tel. (0 5 7 6 0 ) 3 ^8 9 8

GEHEIME OPENING

Op grond van inlichtingen die een geheim - doorgaans goed geïnformeerd - correspon
dent ons verstrekte, zijn wij in gtaat opening van zaken te geven over het nieuwe 
Progressieve Kabinet. Van Mierlo

en uitspraak dus niet nodig.
De portefeuilleverdeling zal er alsvolgt uitzien:
Buitenlandse Zaken 
Justitie

Financiën
Defensie
Ontwikkelingshulp
OEM
Binnenlandse Zaken 
Economische Zaken 
Volksgezondheid en milieu-afbraak 
Volkshuisvesting 
Landbouw en Visserij

- Baer
- Anneke Goudsmit
- Van Beekhuizen (staatssecretaris/
- Den Uyl
- V.d. Louw
- Brugsma
- Aad Nuis
- Gruyters
- Nagtegaal
- Beekmans
- Van Lookeren Campagne
- De Goede

Ook genoemd worden Henry Faas, Wouter Woltz, en maar poi .euil-
les en/of functies zijn nog niet bepaald en ook de overige posten zijn nog niet door 
Van Mierlo aangewezen. Naar verluidt zoekt hij naarstig verder in de in- en inner 
crowd. Aldus onze zegsman.

(door censuur I6 woorden weggevallen)

EEESTGEBOORTEEECHT VERKOCHT VOOR EEN SCHOTEL LINZEN? 
door L.A. van Montfoort

Deze titel (maar dan zonder vraagteken) kan gelden als samenvatting van commentaren 
op het februaricongres in twee landelijke ochtendbladen te weten de Telegraaf en het 
Algemeen Dagblad. Dat dit twee rechtse kranten zijn zoals een VARA commentator op
merkte lijkt me niet van belang. Er worden in deze commentaren zinnige dingen op
gemerkt, die ook een groot deel, groter dan de uitslag van de stemming op het con
gres zou doen vermoeden, van de leden van de partij door het hoofd spelen. De man 
van de VARA heeft er dan ook helemaal niets van begrepen, toen hij zei dat de mensen
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van het eerste uur waarover in het AD-commentaar wordt gesproken, wel mensen zouden 
zijn die liever met de VVD zouden willen samenwerken.
Het eerstgeboorterecht, waarop wordt gedoeld is het doel van D'6 6 , de hergroepering 
van de partijpolitieke verhoudingen, het samenbrengen van vooruitstrevenden ongeacht 
hun ideologie in een vooruitstrevende volkspartij door middel van een doorbreking 
van het bestel van op basis van ideologie georganiseerde partijen.
De schotel linzen is het gezamenlijk programma, waarin zoveel van het D ' 6 6 beleids
plan is ondergebracht. Ter verkrijging van de schotel linzen zou D ' 6 6 nu zijn doel 
hebben opgegeven en een gewoon partijtje zijn geworden. Vast staat dat er partij
leden zijn die het doel van doorbreking van de partijpolitieke verhoudingen als 
een last zien en het bereiken van programmatische overeenstemming op korte ter
mijn als veel belangrijker. Ik ueel die mening niet. Nog steeds geldt dat D ' 6 6 zijn 
handelen op korte termijn, derhalve ook het aangaan van stembusakkoorden, onderge
schikt moet laten zijn aan het doel van partijvernieuwing. Met die mening bevind 
ik mij dan in het gezelschap van opposanten als Brand, Fiege, Schuyer, v.d. Burg 
en de echtparen van der Kaaden en Wessel. Ik noem Zeevalking niet in dit rijtje.
Zijn motieven lijken mij niet representatief (en nauwelijks edel), waar hij zijn 
tegenstand uitsluitend schijnt te baseren op electorale verwachtingen. De kiezer 
heeft altijd gelijk, natuurlijk. Maar als het zo wordt dat partijen hun handelen 
uitsluitend gaan afstemmen op electorale verwachtingen, verliezen zij hun bestaans
recht. Het halen van zeteltjes is namelijk, behalve voor een kleine groep, geen te 
rechtvaardigen doel van een politieke partij.
Welnu, is het doel opgegeven? Uitdrukkelijk is steeds weer op het Congres gezegd dat 
het uiteindelijke doel van de samenwerking is het tot standkomen van een progres
sieve volkspartij, waarin vooruitstrevender! ongeacht hun ideologie. Het doel is 
dus hetzelfde gebleven, alleen het middel is gewijzigd. Het was een excentrische 
opstelling, gemakshalve breekijzer te'noemen, het wordt engagement, het daadwerke
lijk beginnen met de tot die volkspartij leidende ontwikkeling, zonder verdere ont
ploffingen af te wachten. Want één op basis van ideologie georganiseerde partij is 
al ontploft en die partij is die van de Arbeid. De conservatieve socialisten heb
ben deze partij verlaten voor DS'70. Men kan deze partij het predikaat socialis
tisch niet ontzeggen, behalve als men uitgaat van de onjuiste theorie dat iedere 
socialist vooruitstrevend is en iedere liberaal conservatief. Tegen die theorie 
heeft D ' 6 6 zich altijd gericht; tegen die theorie moet D ' 6 6 zich blijven richten. 
Uiterst belangrijk is het juist dit aspect in gesprekken aan de basis te laten 
doorklinken. D ' 6 6 heeft hiet gekozen voor het socialisme; D ' 6 6 heeft gekozen voor 
vooruitstrevenden, die toevallig socialisten zijn. Het voornaamste bezwaar van de 
tegenstanders is de angst dr.t het anders uit zal pakken, dat vooruitstrevenden uit 
confessionele en liberale hoek niet de weg naar de progressieve volkspartij zullen 
vinden, omdat het samenwerkingsverband toch een socialistisch stempel zal dragen.
Die angst is te begrijpen en volkomen reeel. We kunnen aUleen maar hopen dat we 
sterk genoeg zullen kunnen zijn om dat te voorkomen, om er voor te zorgen dat de 
nieuwe scheidslijnen in de partijpolitiek zodanig in fasen zullen worden opgebouwd 
dat progressieve confessionelen en liberalen zich kunnen aansluiten. En overigens, 
als we te zwak zijn om het door ons beoogde doel van het samenwerkingsverband vast 
te houden, volgt daar dan niet met ijzeren logica uit dat we dan zeker te zwak zijn 
om een breekijzerfunctie te vervullen? Het zelfvertrouwen schijnt hier en daar toch 
wel erg gering te zijn; de overschatting van de kracht van nieuw-links omgekeerd 
evenredig. Maar hoe dan ook, sommigen achten kennelijk het nieuwe middel ondeugde
lijk. Ik' heb voldoende vertrouwen in hen om te stellen dat zij zich tot het uiterste 
zullen inspannen om hun eigen ongelijk te bewijzen. Want het zal veel inspanning 
kosten om de poort wijd open te houden voor vooruitstrevende liberalen en confes
sionelen. Hopelijk bewijzen deze kiezers op 28 april dat zij vvel rijp zijn voor de 
beoogde hergroepering. Maar als dat niet helemaal mocht lukken, zou het dwaasheid 
zijn het pasopgerichte gebouw weer in te laten storten door niet in de oppositie 
verder samen te werken. Tegenover de kiezers die dan wel de deurknop hebben vast
gepakt zou dat wel eens de laatste klap kunnen zijn die zij nog kunnen verdragen.
En niemand wil toe naar ontmoediging van juist diegenen die met ons willen werken 
aan een hergroepering. Door deze groepen hun aanknopingspunt te ontnemen zou D ' 6 6  
meer onduidelijkheid in de Nederlandse politiek veroorzaken dan vijftig jaar oude 
pg^nbijen, die nog steeds niet weten wat ze willen. Slechts een radicale afwijzing 
door de kiezer zou tot een andeare conclusie kunnen leiden. Die conclusie zou dan 
opheffing moeten zijn, niet alleen weer doorgaan. Want als de partij bestaat, zijn 
we wel heel erg ver van het uitgangspunt gekomen.
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BUITENLAND EN DEFENSIE
(Een vergelijking tussen KVP-CHU-AE en D'66-PvdA-PER) 
door K.P. Bloema

Wij zijn in deze tijd gekomen aan de periode der grote coalities. Wie nu de pro
gramma's van deze coaLlities beziet op het gebied van het buitenlands beleid en de 
defensie, krijgt echter wel een vrij slap aftreksel te zien vanhetgeen in de af
zonderlijke programma's van de samenstellende partijen is vermeld. De samenwerking 
schijnt nivellerend te werken. Maar ook is er sprake van een zekere matiging. Zo 
is in het D'66-PvdA-PPR programma b.v. de kwestie van de erkenning van de DDR: nu 
direct, of: later-na-overleg-met-Brandt, in een keurige formulering omzeild. Wij 
zullen in deze korte beschouwing twee aspecten aantippen uit de Noord-Zuid ver
houding (ontwikkelingshulp) en de Oost-West verhouding (defensie).
Ontwikkelingshulp
Voor wat betreft de ontwikkelingshulp biedt het KVP-CHU-AR programiaa het volgende 
schouwspel: in de twee zinsneden die hieraan zijn gewijd, staat vermeld dat dit 
dient te gebeuren "door handels-politieke maatregelen" (het systeem'van gunstige 
invoerrechten voor producten uit de ontwikkelingslanden in de EEQ). Verder wordt 
gesproken over "toenemende inschakeling van particuliere activiteiten zoals die 
van missie en zending" (hetgeen een benadering is, die zeker niet in alle gevallen 
opgeld doet).
In het D'6 6-PvdA-PPR programma herkennen we duidelijk een aantal zinsneden uit ons 
beleidsplan. Het komt neer op onvoorwaardelijke steun aan de voorstellen van de 
commissie Tinbergen, en stijging van de hulp tot 1,59̂ . T.a.v. de ontwikkelingshulp 
is een matigende invloed van D ' 6 6 uitgegaan. De PvdA streefde naar een percentage 
van 2%, terwijl bij D ' 6 6 in haar zeer uitgebreide programma voor de ontwikkelings
hulp meer de aandacht is gevestigd op een goede organisatorische opzet van deze hulp, 
teneinde deze dan later met vrucht te kunnen uitbouwen. De PvdA zegt a.h.w.: hier 
heb je veel geld, stop het maar in de ontwikkelingslanden. D ' 6 6 zegt: maak eerst 
een goed systeem met een effectief controle-orgaan; een beperkte opzet is beter dan 
een te grote opzet die niet doelmatig is.
Defensie
Op defensie-gebied zien we min of meer eenzelfde beeld, maar dan omgekeerd. De PvdA 
noemt in haar brochure "Doelmatig defensiebeleid" een na te streven percentage van 
3% voor defensie. D'66 streeft naar een vermindering tot 3,^% in 1975. Dus ook hier 
wel een verlaging, maar toch v;at gematigder, hetgeen een grotere kans op uitvoer
baarheid inhoudt. Overigens zijn op het-gebied van de defensie de inzichten van 
PvdA en D'66 zeer dicht bij elkaar gelegen en zullen er zich onderling weinig moei
lijkheden voordoen t.a.v. een eventueel gezamenlijk uit te voeren beleid, dat o.a. 
neerkomt op inkrimping van de landmacht. Anderzijds kan deze inkrimping weer niet 
al te rigoreus zijn, omdat er wordt gesproken over een "evenwichtige vermindering 
van de strijdkrachten tussen NAVO en VJarschau Pakt". Dit zou echter wêl kunnen be
tekenen dat - naast het door voeren van een grotere doelmatigheid door een z.g. 
"horizontale struktuur" - het accent in Nederland zou kunnen gaan liggen op b.v. 
onze luchtmachtbijdrage.
De KVP-CHU-AR stellen dat Nederland behoort te voldoen aan de vrijwillig aanvaarde 
NAVO verplichtingen. Dit betekent dat de huidige defensie-inspanningen moeten worden 
gehandhaafd. Dit brengt logischerwijze een verhoging van het defensiebudget mee.
Toch is het verheugend dat de Christelijke partijen de veranderingen in het denken 
over veiligheidsvraagstukken gedurende de laatste 2 jaren, niet geheel en al langs 
zich heen heeft laten gaan. Men spreekt niet meer over 'de verdediging', maar men 
stelt als primaire doelstelling de oorlogvoorkómende taak. Hoè men dit denkt uit 
te voeren en in welke richting Nederland daarbij zou moeten gaan bij de uitvoering 
van deze doelstelling, weet men nog niet. Men pleit voor een "hernieuwd kritisch 
onderzoek" hierover, en voor een "onafhankelijk onderzoek" v.w.b. de struktuur 
(verticaal of horizontaal). Hetgeen neerkomt op: laat de kiezer maar stemmen, wij 
zullen later wel uitmaken wat er zal gaan gebeuren}
En dat is een geluid dat we al jaren kennenl

[ WAAROM LIEVER (NOG) GEEN SAMENWERKING MET DE PvdA OP LOKAAL NIVEAU?

(rl) Het enig juiste argument tegen lokale samenwerking met de Partij van de Arbeid 
is natuurlijk het feit dat de D ' 6 6 fracties door de kiezers als D ' 6 6 fracties zijn 
gekozen (uitgezonderd daar waar PAKlijsten waren). Toch behoeft zelfs dit argument 
een zekere mate van samenwerking niet in de weg te staan. Dat hangt gewoon af van 
de plaatselijke omstandigheden en vooral van de mensen en de mentaliteit van die 
mensen.
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Er zullen ongetwijfeld vertegenwoordigende liohajnen zijn waar de facto al lang 
met de PvdA werd en wordt samengewerkt. Gezien de uitsprasLk van het congres over 
dit punt, moeten we aannemen dat er nochtans méér vertegenwoordigende lichamen zijn, 
waar de samenwerking tussen D ' 6 6 en PvdA stroef, onmogelijk, ondenkbaar, vult u 
maar in, is. Tot deze categorie behoort ook de gemeenteraad van Rotterdam, ten
minste, dat vinden drie van de vier leden van de D ' 6 6 fractie. En dat niettegen
staande het feit dat samenwerking met de PvdA toch wel aantrekkelijk zou zijn, 
gezien de getalsverhoudingen. PvdA en D ' 6 6 hebben samen namelijk de meerderheid 
in de Rotterdamse raad, al is het wel de kleinst mogelijke (23 tegen 22).
Op louter rationele gronden echter, hebben de drie D ' 6 6 fractieleden moeten be
vinden dat samenwerking met de PvdA-fractie in de praktijk zou betekenen: overge
leverd worden aan volstrekt willekeurige, door PvdA-partijpolitiek geinspireerde 
beleidsbeslissingen, waarbij de zaak waar het om gaat volkomen, maar dan ook hele
maal, ondergeschikt is aan de partijpolitieke motieven. En daar passen zij na
tuurlijk voor.
De Rotterdamse PvdA-fractie is zo attent geweest om zeer recentelijk een gaaf voor
beeld te geven van dit beleid, waarschijnlijk om de lezers van Peperbek in staat 
te stellen zelf, zonder vóóroordeel, te oordelen.
U oordele:
Op donderdag 4 maart was er een speciale avondzitting van de Rotterdamse gemeente
raad voor een interpellatie van het PvdA-lid V.d. Have over de kwestie van de sta
king van sleepbootbemanningen die dreigde. Voor een goed begrip diene dat dit een 
kwestie was tussen sleepbootdirecties en sleepbootbemanningen. De Rotterdamse wet
houder voor de Haven, Viersen, was in deze geen partij, maar uiteraard heeft Rot
terdam wel het grootst mogelijke belang bij rust in de haven. Al eerder was Viersen 
opgetreden als bemiddelaar tussen sleepbootdirecties en bemanningen.
V.d. Have Kwam met de volgende motie:
"De gemeenteraad van Rotterdam, in vergadering bijeen op donderdag 4 maart 1971i 
gehoord de discussies n.a.v. het afbreken van de onderhandelingen over de c.a.o. 
over 1971 voor de sleepbootbemanningen, 
overwegende dat

- het afbreken van deze onderhandelingen door de sleepbootdirecties nieuwe on
rust in de Rotterdamse haven heeft veroorzaakt, hetgeen niet bevordelijk is 
geweest voor goede sociale verhoudingen en een goed wegkklimaat

- deze onrust ernstige gevolgen kan hebben voor de werkgelegenheid
- er sedert november 1 9 7 0  sprake was van een klimaatverbetering door de posi

tieve houding van de Scheepvaart Vereniging Zuid en diverse daarbij aangeslo
ten bedrijven

- de verlangens van de werknemersorganisaties, vastgelegd in het ultimatum van 
de bemanningsleden van de sleepboten, een redelijk uitgangspunt lijkt voor 
nieuwe onderhandelingen

- onderhandelingen in de haven-c-a-o van de bemanningsleden van de sleepboten 
mogelijkheden biedt voor een betere loonstructuur

verzoekt de Wethouder voor de Haven, in samenwerking met bijv. de Kamer van Koop
handel en de Scheepvaart Vereniging Zuid, al datgene te doen om een oplossing van 
het conflict naderbij te brengen.
Uit de discussies bleek vervolgens dat de meerderheid van de raad het wel met de 
motie eens was - ook de wethouder. Men had echter in meerderheid bezwaar te ;en de 
overwegingen.Die hielden namelijk een oordeel in over één der partijen. Viersen 
maakte daar - terecht - bezwaar tegen. De immers alerte D ' 6 6 fractieleider Hans 
Mentink diende daarop dezelfde motie in zonder de overwegingen. De motie werd aan
genomen.
De enige tegenstemmers: DE FRACTIE VAN DE PARTIJ VAR DE ARBEID.
En bloc, want de partijdiscipline is er nog groot.
Een motie over dezelfde zaak, met dezelfde oogmerken....
IrVaarom, o waarom, was de PvdA nu ineens tegen haar eigen motie?
U oordele......
(Vergeet u bij uw oordeelsvorming vooral de publieke tribune niet, alsmede de met 
rasse schreden naderende verkiezingsdatum).

NEGATIEF OF POSITIEF 
door P.Peters
Na de kruitdampen van het Amsterdams congres een weinig zijn opgetrokken, begint 
het binnen D ' 6 6 er op te lijken of de negatievers tegenover de positievers staan.
De laatst genoemden zijn dan zij, die polariserend te werk gaan, terwijl de anderen 
conservatief daar tegenover stelling nemen. De vraag lijkt op zijn plaats: "Denken 
de z.g. positievers niet teveel "zwart-wit" en essentialistisch? Gaan zij niet te
veel van "het wézen" der dingen uit, i.p.v. de existentie, vanuit het bestaande?"
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In beider denken z,it een kern van waarheid, maar het wast het water van ae zee 
niet af, dat de positievers hun denken- en vooral hun doen, op het vlezen van de 
politieke zaken hebben toegespitst, waarbij het konkrete bestaan, de eigenlijke 
werkelijkheid, uit het oog is verloren, Die polarisatie is in feite op de essentie, 
op de wezigheid van vandaag, maar niet op de werkelijkheid, - de existentie - van 
morgen gericht. Het *'eijn of niet zijn" in de politiek van heden- en voor de toe
komst, lijkt met het pakket: "Cals-Donner" als een donor enerzijds en met hef'pis- 
tool op de borst afgedwongen regeerakkoord" anderzijds, een fiks pragm8.tische po
sitieve ingreep, in de__op handen zijnde partij politieke vernieuwing, maar waarbij 
het eertijds existentiële van Mierlo denken, geheel uit het oog is verloren en van 
alle werkelijkheidszin is gespeend. De "kortebaan" politiek van de positievers, 
staat lijnrecht tegenover de "lange-baan" katalysator van de z.g. negatievers, die 
vanuit hun existentie naar de essentie willen doordringen, langzaam - m a a r  z e- 
k e rj De door van Mierlo op 3 maart j.1. gehouden televisietoespraak was een mono
loog van "of-of", i.p.v. "en-en". Het stoelde op het "zijn", waarbij de bestaande 
politieke situatie- en het bestaan van de k i e z e r irrelevant was, aangezien 
"een regeerakkoord" vooraf, een politieke "s t u n t" is, omdat wordt gemikt op 
verkiezingen n a verkiezingen. Het "blok" is neergezet, maar het "hoofd" zal worden 
gemist, omdat deze z.g. moderne benadering ouderwets is en niet de omwenteling op 
de lange baan meemaakt; vanuit het existentialistisch denken naar he't essentialis
tische kader. De kiezer staat langs de-lijn en deze staat verder van het staatsbe
stuur dan ooit te voren, afgezien nog van het feit, dat deze kiezer er geen snars 
van begrijpt, waar van Mierlo c.s. heen willen, omdat zij weten, dat het ingepakte 
"pakket" 2 / 3  meerderheid moet behalen hetgeen zij niet bezitten-en in de toekomst 
pp d é z e wijze niet verkrijgen en dus een fata-morgana is. Het behoeft geen be
toog, dat de negatievers "het morgen" zien-en in 't oog vatten. De gemaakte wonden 
moeten zo snel mogelijk worden gedicht. De operatie is mislukt. "Jammer?" "Neen", 
immers "in o n s  isolement"= (was) nog steeds onze grote k r a c h t .  Tot de vol
gende keer, wanneer de anderen zich hoofdschuddend-en afwerend over de chirurgische 
wenden hebben gebogen.

HET VERKIEZINGSFONDS - 1 9 7 1  

DRINGEND BEROEP OP ALLE LEDEN (j^

Nu de Demokraat pas over enige weken verschijnt is het goed vast in Peperbek een 
tussentijdse verantwoording van de acties voor het verkiezingsfonds- 1 9 7 1  te geven. 
Er lopen op het ogenblik twee acties. Allereerst is er de oproep aan alle leden 
om sympathisanten buiten de partij ertoe te brengen, met behulp van acceptgiro
kaarten van f 10, — , de partij met kleine bijdragen te steunen. Daarnaast zijn er 
verzoeken uitgegaan aan bepaalde personen, waarvan de belangstelling voor de partij 
vaststond, om grotere bijdragen te geven. De totale inkomsten uit deze twee acties 
die eerst na het congres te Amsterdam gingen lopen bedragen f 15.000, waartegen
over ongeveer f 3 . 0 0 0  aan kosten staan, zodat netto f 1 2 . 0 0 0  ter beschikking kwam 
tot nu toe.
Meer gedetaileerd zag het er per 12.2.1971 zo uit:

actie I actie II totaal

inkomsten
toezeggingen

kosten (por
ti ,drukwerk 
etc.)
ne±±o-op-
brengst

f 5.500

f 5.500

f 2.575

f 2 . 9 2 5

f if,625 f ^ . 8 0 0

f 9 . ^ 2 5

325

f 9 - 1 0 0

f lit. 9 2 5

2 . 9 0 0

f 12.025
Dit kan niet anders gezien worden dan als een welkom, maar bescheiden begin. Vooral 
actie I via de acceptgirokaarten komt nog maar zeer langzaam van de grond. HET IS 
GOED HIER NOG EENS ESN DRINGEND BEROEP TE DOEN OP ALLE LEDEN OM MET HUN POSTGIRO- 
KAARTEN OP STAP TE GAAN.
Is f 10,_ een te groot bedrag, dan kan men altijd een kleinere bijdrage in ontvangst
nemen met de toezegging deze op het verkiezingsfonds te storten.
LATEN OOK DE BESTUREN VAN DE AFDELINGEN ZICH BERADEN OP EEN GOEDE EN VOORTDURENDE 
BEGBLEIDINGi Wij zullen tot vlak voor de verkiezingen met deze actie doorgaan en de 
beste manier om met goede resultaten te komen is bij de leden persoonli.ik aandrang 
uit te oefenen, indien nodig bij herhaling. Een telefoonactie zoals in veel afde
lingen gevoerd wordt werkt iu dit opzicht wonderen. Laat ieder zich ook realiseren 
dat de postgiroactie - naast de extra-contributieheffing van f 1 0 ,-- de voornaamste
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bron van inkomsten van het verklezingsfonds is. Het streefcijfer: f 60,000-als 
dus iÈÊN op de TVJEE leden van D'66 gemiddeld van de vijf acceptgirokaarten er TVffiE 
"afzet" —  MOET gehaald worden. Laat ieder daar het zijne toe bijdragen.

▼ A.C.A. Dake

N .B .: Het postgironummer van het verkiezingsfonds (ten name van de penningmeester 
van D'66) is: l4.77.77«7. Nadere inlichtingen kunnen nog verkregen worden op het 
adres van de werkgroep-Verkiezingsfonds-1971 •' Mevrouw I • Geelen-Mulder, Sportlaan 
2995 Den Haag, telefoonnummer O7 O - 680l7^.

WANTROUWEN
De Algemene Ledenvergadering van D'66 heeft besloten gezamenlijk de verkiezingen 
in te gaan met PvdA en PPR, Ik acht dit samengaan volkomen onhaalbaar en ben zeer 
teleurgesteld over de onjuiste en gejaagde manier waarop dit besluit is voorbe
reid en tot stand is gekomen. Mijn grootste teleurstelling is, dat de fervente 
voorstanders steeds weer de indruk wekken, alsof het hier om een vertrouwensmo- 
tie voor de PvdA gaat. Het gevolg van deze voorstellingswijze is, dat mensen, die 
met bepaalde bezwaren komen, van onbehoorlijk wantrouwen worden beticht. Ik vindt 
deze voorstellingswijze volkomen verouderd en niet passend bij de mentaliteit die 
tot voor kort bij D ’66 overheerste.
Enig vertrouwen in de ontwikkelingen binnen de PvdA is inderdaad noodzakelijk om 
tot dit besluit te komen, maar dit is niet voldoende; Het is niet voldoende dat men 
er op vertrouwd, dat de PvdA een progressieve regering wil vormen. De belangrijkste 
vraag is of het huidige politieke bestel de PvdA in staat stelt om een progressieve 
regering te vormen. Het gaat er dus niet om of de PvdA onbetrouwbaar maar -
doordat haar handelen bepaald wordt door de huidige politieke situatie - onbetrouw
baar wordt. Hetzelfde geldt eigenlijk voor de KVP. Deze partij zou betrouwbaar kun
nen zijn, als het politieke bestel van dit moment een partnerruil op de meest on
verwachte ogenblikken op een of andere manier zou afsthaffen. Vaak levert een plot
selinge wisseling echter voordeel op.
Hoe onbetrouwbaar de situatie is, blijkt wel uit de kommentaren op het besluit van 
enkele konfessionele voormannen:
Zijzullen zich beraden op de situatie die door dit besluit is ontstaan. Met andere 
woorden: er ontstaat onenigheid bij de konfessionelen en dit leidt in het huidige 
bestel meestal tot een kabinetscrisis. Ha, zult u zeggen, dat willen we juist, dan 
komen de konfessionele partijen praten met de progressieve kombinatie, De vraag is 
echter, kunnen de konfessionele partijen een gesprek aangaan met partijen die de 
gekozen kabinetsformatetu: als eis stellen, nadat dit voorstel in de Kamer volledig 
is weggestemd. Ik heb de volgende vraag aan verschillende D'66-leden voorgelegd: 
"Wat zal de PvdA besluiten, als de konfessionele partijen verkondigen, dat ze met 
de PvdA een regering willen vormen, maar in de komende vier jaar beslist geen ge
kozen kabinetsformateur willen voorstaan. Dan komt de PvdA voor het dilemma: 
een regering met de konfessionele partijen of oppositie met D'66."
De reakties waren: "We weten niet wat er dan gebeurt, maar we kunnen niet geloven 
dat men zich niet aan de afspraken zal houden." Dit nu is een emotionele reaktie. 
Bekijkt men deze vraag echter op de praktische voor- en nadelen, dan blijkt een 
regering met de konfessionele partijen voor de PvdA veel aantrekkelijker te zijn 
dan oppositie met D'66. (Trouwens voor D'66 is het ook veel beter om de PvdA als 
bondgenoot in een regering te hebben, dan met de PvdA ondertrouwt te zijn in de 
oppositie). Bovendien is een half progressief kabinet beter dan een geheel kon- 
servatief kabinet. Als het werkelijk tot een keuze moet komen, zal de aantrekke
lijkheid van een nieuwe regeringsperiode het voor de PvdA winnen van de angst voor 
de verontwaardiging die er bij D'65 zal ontstaan.

J. van Wilgenburg

WIARDI BECKl'IANSTICHTING IMPRIMATUR
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STEMADVIES

(£) 2 7 april, om half een 's nachts, werd ik uit mijn bed gebeld door 
mijn vriend Chris: - Ik weet niet wat ik stemmen moet.

- Kom kom, beurde ik hem op, jij als voormalig christenradicaal weet toch 
vat er politiek te koop is, en je hebt genoeg stemadviezen gehad.

- Dat is het nou juist, steunde hij, als christenradicaal was ik tegen 
de confessionele samenwerking, omdat ik bang was dat de-KVP ons naar 
het midden zou trekken. Haar toen kwam het program Steenkamp en dat 
bood precies wat wij vroegen. Het kernprogramma van de confessionele 
drie was veel minder. Eigenlijk vond ik jullie progressieve program 
Veel leuker. Maar ja, de vakbeweging rekende uit dat dat voor de werk
nemer wel eens te duur zou zijn.

■ Jaja, kwam ik er tussen, maar wij gaan meer doen aan woningbouw en 
onderwijs.

■ Wijn kinderen gaan nog niet naar school, een huis heb ik al en ik wil 
net een auto gaan kopen, maar jullie gaan bezuinigen op wegenbouw.
Hou ja, ik dacht toch maar progressief te gaan steviimen toen Verhuyl 
zei dat hij dat ging doen. Toen kwam Lanser, die ging wèl A.R. stemmen. 
En toen weer die oproep van 96 progressieve christenen, waar jij ook 
bij was, om links te stemmen, dat gaf ook wel weer vertrouwen. En nou 
lees ik vanachtend weer dat al die gereformeerde dominees in Rotterdam 
A.R. gaan stemmen en de dominee weet het meestal wel, dus nou weet ik 
het weer niet.

■ Ik kon hem niet helpen en had trouwens slaap ook. Dus gaf ik hem nog 
een laatste stemadvies in de hoop dat Drees geen visitekaartjes in de 
bus zou doen.
Ik denk niet dat hij er zich aan heeft gehouden'want de A.R. heeft al
leen zijn twee Zijlstra-zetels verloren.
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T W E E D E K . A r'i E R V  E E K I E Z I N G E N 2 8 A P R I L 1 9 7 1

VOOHKBURSTEMIEN D'66 FRAKTIELEDEN

Goud
smid

de
Goede

Im-
kamp

Ny-
pels

Wil-
bers

Vis
ser

Dijk
stra

Eng-
wirda

Ter-
louw

Noote-
boom

van
Litsen*
burg

Den Bosch 8 9 7 8 1 1 6 3 82 8 1 2 8 42 2 1 2 8 2 7 36

Tilburg 500 3 0 88 89 6 9 4 1 9 20 2 12 12 7

Arnhem 8 3 5 5 5 115 1 3 2 1 8 1 9 29 10 29 20 7

Nijmegen 559 kS 77 1 6 6 4 7 1 7 20 7 15 10 15

Botterdam 1059 9 1 1 0 3 125 29 1 6 22 l4 29 15 1 6

Den Haag 7 9 8 Gk 3 8 7 1 0 3 11 11 14 7 1 14 1 3 11

Leiden 1 2 7 1̂- 201 1 7 9 247 24 26 1 7 20 22 1 9 -

Dordrecht 1406 122 1 7 7 2 6 6 2 7 10 1 9 1 6 29 20 12

Amsterdam 2 1 8 5 121 1 7 9 99 1 7 1 1 3 22 1 3 21 22 11

Den Helder 901 7 2 67 77 21 1 7 2 3 12 11 1 9 1 6

Haarlem 1573 1 0 9 110 1 3 0 1 7 37 3 1 12 35 22 8

Middelburg 2 1 9 27 25 100 38 1 3 10 4 3 6 2

Utrecht 9 7 0 82 1 8 7 1 1 8 11 1 6 1 6 8 539 8 7

Leeuvj arden Lif9 22 25 3 8 7 12 158 82 7 5 3

Zwolle 6 6 7 6^ 1 0 6 112 21 1 3 3 4 4 12 8 7

Groningen 6kl kk 65 93 11 3 9 4 22 8 4 2

Assen 2 7 9 1 6 28 60 0y 5 6 1 4 3 2 2

Maastricht 50 8 11̂ + 1100 115 63 47 55 26 35 45 2 9 6 2

TOTAAL 15.757 1 3 6 3 3 1 8 1 2147 1146 422 6 8 7 348 852 4 4 9 311̂ +



VERANTWOORDING EN ........AFSCHEID?

door W.S.A.N. Gorter

Het enige agenda-onderwerp van de redactie- en directievergadering van Peperbek 
op 3 mei j.1. was "opheffing van Peperbek". Er waren verschillende redenen om dit 
onderwerp op de agenda te zetten. Het is onze lezers bekend dat Peperbek hoofdza
kelijk heeft gedreven op de regelmatige bijdragen van zijn redactieleden, op de 
bijna ononderbroken bemoeiingen gedurende vier jaar van zijn eindredacteur en op 
de werkzaamheden om de krant de deur uit te krijgen van een steeds kleinere groep 
ijverigen onder leiding van de directie. Er is echter vermoeidheid ingeslopen.
Twee van de redacteuren van het eerste uur hebben zich reeds in de titel van - 
"Redactieraad" teruggetrokken. Zonder dat nu iedereen zich geheel wil terugtrekken, 
verlangt men tóch wel naar een aflossing van de wacht. Ook de laatste politieke 
ontwikkelingen hebben enige onzekerheidveroorzaakt over de wijze waarop Peperbek, 
als practisch enig duurzaam opinieblad in het kader van D'6 6 , zijn taak zou kunnen 
voortzetten. Getracht zal worden nieuwe vaste medewerkers aan te trekken.
Wat het persoonlijke standpunt van schrijver dezes als lid van D ' 6 6 los van de 
redactieraad betreft, wij hebben nooit onder stoelen of banken gestoken dat wij 
reeds enige tientallen jaren vóór het bestaan van D ' 6 6 ons van politieke proble
men bewust waren gevi/ordeu en ons daarover in het verloop van die tijd een cri- 
tische mening hadden gevormd. (Men houde ons ten goede dat wij wellicht een wat 
oude spelling volgen, maar wij wensen het vergelijkbare woordbeeld met andere ta
len niet te verliezen en ons niet op te bergen in een taalkundig nationaal iso
lationisme .)
Men zal begrijpen dat wij na de bewuste persoonlijke ervaring van twee wereld
oorlogen niet veel voelen voor "confrontatie" als ideaal, doch dat wij haar aan
vaarden als telkens opduikend feitelijk gegeven, waarop rnen voorbereid moet zijn. 
Het oude gezegde "bid God en houd je kruit droog" zouden wij willen moderniseren 
als: wees voortdurend bereid je in je naaste en in je tegenstander in te leven en 
met hem tot een synthese, of, wat slechter is, tot een compromis te komen maar ont
moet je daarbij die typisch doordrijverige afgeslotenheid van geest die nogal eens 
ten onrechte voor karaktervastheid doorgaat, sluit dan je poorten, maak je tot de 
uitval bereid en strijdt de onvermijdelijke strijd.
Er wordt echter naar onze smaak in de vaderlandse - om ons daartoe nu maar te be
perken - politiek te veel confrontatie bedreven: in het klein door gekift en elkaar 
vliegen afvangen, hetgeen wellicht de speldriften der politici bevredigt, maar in 
geen enkel opzicht bij de burger het respect voor het politieke bedrijf vermeer
dert; in het groot door elkaar als politieke partij uit te sluiten van gesprek en 
samenwerking en door eindeloze onderhandelingen bij kabinetsformaties.
Toen D ' 6 6  ontstond, hebben wij gehoopt dat zij zich zou ontwikkelen tot een synthe
se tussen socialisme en liberalisme met vernieuwingen ten aanzien van punten waar
in deze oude ideologieën op elkaar leken en elkaar juist daardoor dikv:'ijls niet 
kónden vinden. Het komt immers veel voor dat wij niet zozeer van elkaar gescheiden 
worden door hetgeen waarin wij verschillen, maar juist door hetgeen waarin wij op 
elkaar lijkenl Wat b.v. zeer scheidend werkt is het vjederzijds aanhangen van ideo- 
logisme. Dit verhindert n.1. om achter de partijen de maatschappelijke groeperingen 
welke door de partijen vertegenwoordigd worden, en hun belangen te zien en deze zo 
mogelijk te coördineren. Vv'at ook scheidend werkt is de strijd om overheidsposities, 
die men wel tussen de leiders van zelfs overigens vervjante partijen ziet, v;aarbij 
de kiezers soms nauwelijks enig belang hebben: zulks spruit voort uit het natuur
lijke systeem, in de democratie, van partij-elites en hun elite belangen. Een syn
these tussen socialisme en liberalisme bleek zich in D'ó6 niet te verwezenlijken. 
D ' 6 6 had weinig oog voor de taak, rol en belangen van de groepen der bedrijfslei
ders en der verschaffers van investeringsmiddelen (kapitaal), behalve om die taak 
te verzwaren en die verschaffers lager te honoreren c.p. zwaarder te belasten. 
Waardering, laat staan bewondering voor deze groepen kwam nauwelijks tot uitdruk
king. Van belang was meer hoe de politieke macht de ondernemingsmacht kon afknab- 
belen. De ondernemingsmacht beheert veel spaarmiddelenuvan bejaarden, een machte
loze groep. Het was allang van te voren duidelijk dat D'd6 aldus de PvdA nauv; zou 
benaderen, maar het was tot voor kort niet aan alle leden van D ' 6 6 duidelijk.



De synthese tussen socialisme en liberalisme heeft in zekere zin gedurende vele ja- 
ren de kern van het bestaan van de confessionele partijen gevormd. Aldus kon de con
fessionele coalitie nu eens met de socialisten en dan weer met de liberalen een re
gering vormen. Het was nogal een paternalistische synthese. Nu de "geloven" van de 
traditionele kerken zich naar links beginnen te ontbinden tot politieke geëngageerd
heid en naar rechts tot culturele behoudzucht - lijkt het dat het geloof in de chris
telijke liefde als cement voor het samenbinden van natuurlijke tegenstellingen be
gint op te lossen, en dat de confessionele politieke partijen duidelijk gaan afbrok
kelen. Dit zal, gezien het getal der linkermassa's van arbeiders en jeugd, een enor
me electorale overmacht voor links kunnen opleveren, misschien al binnenkort, waar 
tegenover politiek dan geen rechts van betekenis meer staat. Het zou het einde van 
het kapitalisme en daarmede van de traditionele democratie betekenen. Misschien dat 
Van Mierlo dan toch nog wat verschijnselen zal kunnen zien die vergelijkbaar zijn 
met de revolutionaire verschijnselen van links en rechts vertoond in het Europese 
van de laatste l80 jaar. Blijkens zijn interview gepubliceerd in Elsevier van 
april j.1 . schijnt hij nu nog te denken dat een omwenteling vergelijkbaar met de 
Franse revolutie, zich thans geleidelijk en vrij rustigjes kan voltrekken. En zonder 
oorlog?
Maar er is een nieuwe ster aan het politieke firmament verschenen die snel in helder
heid en omvang zou kuhnen toenemen en die een nieuwe synthese tussen socialisme en 
liberalisme lijkt te bevatten: DS'70 van Dr W.Drees jr. In de dreiging van de wal 
die het inflatieschip zal moeten keren (volgens de uitspraak van de president van 
de Nederlandse Bank) zou hij, ook bij eventueel verontrust geworden massa's, zijn 
electorale kans kuhnen krijgen.

V ER KIEZIN GS KOFFIEDIK 
door A.C. de Goederen

Ontelbaar is het aantal"analyses" (en wat daarvoor door wil gaan) van de uitslag, 
dat na verkiezingen over het arme hoofd van de krantenlezer en TV-Kijker wordt uit
gestort. Iedere redacteur die zichzelf respecteert begeeft zich, als hij de kans 
krijgt, in diepzinnige beschouwingen over oorzaken en gevolgen van de manier waar
op de teerling werd geworpen. Ook deze PEPERBEK staat er weer vol mee, aangezien 
haar auteurs nauwelijks enige redactionele discipline kennen. Ook ik zal u mijn 
visie dan ook niet besparenl
Allereerst valt op dat de drie partijen van de "progressieve concentratie" PvdA,
D ' 6 6 en PPR gezamenlijk in vergelijking met de Statenverkiezingen van 1970 welis
waar gewonnen hebuen, maar slechts weinig (van 32,7% naar 33*2%). Gezien de aanwe
zigheid van Drees Jr.'s DS'70 als krachtige kiezersmagneet voor haters van ontwik
kelingshulp, lange haren, kunstsubsidies, huizenkrakers en belasting betalen, dra
gers van "gesundes Volkserapfinden" die - ten onrechte - nog wel eens D ' 6 6 of PvdA 
hadden gestemd, is ''it resultaat niet slecht te noemen. D'6o zelf verloor maar 0,3% 
en de op niets berustende voorspelling van sommige tegenstanders van het akkoord 
met de PvdA, dat D'ób daardoor electoraal de vernieling in zou gaan is geenszins 
bewaarheid gevjorden. Het akkoord vindt in de uitslag echter evenmin enige recht
vaardiging achteraf. De verkiezingscampagne is door de progressieve concentratie 
overigens allerbedonderdst gevoerd, '"at precies de inhond van het 'gezamenlijk rege- 
ringsprogram was en op welke punten de eigen visie van de samenwerkende partijen 
daarvan afweek is volstrekt niet over het voetlicht gekomen. Ik zelf heb daarover 
bijvoorbeeld geen enkele publikatie in de bus gekregen en de politieke TV-uitzen- 
dingen worden toch door haast niemand aangezien. De intelligente kiezer, waarvan 
we het moeten hebben, Icreeg geen behoorlijk materiaal voor zijn meningsvorming.
De presentatie van het "schaduwkabinet" gebeurde veel te laat en werd onvoldoende 
uitgebuit. Ik had het me allemaal wel wat anders voorgesteld toen ik Van Mierlo 
eens hoorde zeggen dat onze campagne, gebaseerd op het akkoord, "ie'̂ s heel bij
zonders" zou worden. Een troost is dat "de anderen", met name de confessionelen, 
met Udink als onbedreigd winnaar van de onpopulariteitspoll, het nóg oesodemieterder
deden.
Het opmerkelijkste aspect van deze verkiezingen is natuurlijk dat de narlementaire 
basis van het kabinet De Jong haar meerderheid verloor. Hieraan moet echter niet \ 
teveel betekenis worden toegekend. Want DS'70 staat te trappelen om het vijfde wiel 
aan de wagen te worden.

- k



Pe confessionelen ■nullen zich nog niet eens ongaarne een aantal bezuinigende con
cessies riiet betrekking tót hun oorspronkelijke uitgavenplannen laten ontwringen - 
immers, ook hun kiezers zijn in grote meerderheid tegen verhoging van de belas
tingdruk en alleen maar voor verhoging van die overheidsuitgaven waar ze toeval
lig zelf profijt van zouden hebben - en de zaak zit weer voor k jaar goed. DS ' 7 0  
zal de VVD-invloed versterken voor zover het om bezuinigingen in de sociaal-econo- 
liiische sfeer gaat en de confessionelen steunen bij het tegenhouden van vernieuwingen 
op cultureel gebied (abortuswetgeving, soft drugs, pornografie, filmkeuring, vreem
delingenbeleid, law and order). Een uitweg naar links is er niet, omdat PvdA, D ' 6 6  
en PPR zich plechtig hebben verbonden aan geen enkele regering mee te doen die zich 
niet reeds voor de verkiezingen had gepresenteerd. Hoewel dit - voorspelde - isole- 
Bient van "links" voor mij een van de ernstigste bezwaren tegen het "akkoord" was, 
ben ik er onder de gegeven omstandigheden toch niet zo rouwig orn dat er voorlonig 
geen regeringss3.menwerking van ons met de confessionelen kan komen. Een man als 
üdink bijvoorbeeld is volstrekt onaanvaardbaar en ook de KVP en de AR hebben in de 
campagne weer de nodige onzindelijke onzin over D ' 6 6  en de PvdA uitgekraamd. Naar 
mijn smaak liggen de mentaliteiten terver uiteen om een geloofwaardige en vrucht
bare samenwerking mogelijk te maken, al zijn er dan op papier een aantal punten van 
overeenstemming. Nee, een kabinet van "links" met een confessionele partij zal pas 
mogelijk worden nadat zich ook daar een scheiding der geesten (=ontt>lofliiig) heeft 
voorgedaan, zoals de PvdA de afgelopen jaren, culminerend in de afsnlitsing van 
DS'7 0 , te zien heeft gegeven (en dan natuurlijk pas na nieuwe verkiezingen) Voor
lopige conclusie: Er staat ons een vrij langdurige kabinetsformatie te wachten, 
omdat de vijf aspirant regeringspartners wel heel vjat uit te praten hebben, maar 
met als uiteindelijk resultaat een weer niet weg te branden kabinet steunend op 
KVP, AR, CHU, W D  en DS'70. (Tussen haakjes: omdat er helaas soms 7 weken verloopt 
t'issen het inleveren van de kopy en het verschijnen van het blad, moet u zich niet 
ergeren als onze koffiedikkijkerij al enige tijd realiteit is op het moment dat u 
het leest).
De derde belangrijke gevolgtrekking waaritoe deze verkiezingen aanleiding geven is 
dat de urgentie van de door D ' 6 6 voorgestelde staatsrechtelijke vernieuwingen niet 
frappanter kon v;orden geillustreerd. Deze verkiezingen stonden geheel in het teken 
van de representatie van ooinies. De kiezer koos een rijk geschakeerd forum voor 
openbare meningsuiting, maar geen regering en geen beleid. Hij kon dat ook niet 
doen als hij niet toevallig instemde met het door de linkse concentratie gebodene.
Uit deze impasse is maar één werkelijk afdoende weg: afzonderlijke verkiezing van 
regering en parlement; de regering door de keuze uit twee of drie candidaat-kern- 
kabinetten (niet alleen maar een minister-president kiezen; dat vjekt teveel gaul
listische associaties, zie de afgang van Anneke Goudsmit op TV); het parlement door 
middel van een nieervoudig districtenstelsel. Leest u voor de details het hoofdstuk 
Staatsrecht uit ons partijprograirmia nog maar eens door: een uitgekookt stelsel, met 
alle niogelijke waarborgen tegen overwicht van regering t.o.v. parlement of omgekeerd.

DE PROGRESbiaVE DRIE LEDEN HET GROOTSTE VERLIES 
door A.R. van der Burg

De gematigde vreugde in het D'6ó-kamp na afloop van de verkiezingen droeg alle ken
merken van het leedvermaak. De confessionelen bleven nog meer bij de verwachtingen 
ten achter dan D'66. Met name de afgang van Udink wiEt bij velen een glimlach van 
voldoening op het gelaat te brengen. De eigen achteruitgang t.o.v. de Statenver
kiezingen 1 9 7 0  'werd daardoor enigszins op de achtergrond gedrongen.Bovendien was 
er de voor vrijwel iedereen onverwachte vooruitgang van de PvdA, gering t.o.v. 1970, 
maar tastbaar in zetels t.o.v. I9 6 7 .
Helaas toont een nadere analyse van de verkiezingsuitslag een minder rooskleurig 
beeld. Om tot een beoordeling te komen van het effect van de nieuwe samenvorking, 
moeten we een vergelijking maken met de laatstgehouden vergelijkbare verkiezingen, 
te weten die voor de Staten in 19?0. Een paar omstandigheden maken zo'n vergelijking 
niet zonder meer mogelijk. Ten eerste zijn er (door overlijden en vertrek) kiezers 
afgevallen. Dit zijn er zo'n 100.000. Daartegenover zijn er zo'n 250.000 kiezers 
bijgekomen, voornamelijk degenen die in het verlopen jaar 21 jaar zijn geworden.
Een grote moeilijkheid wordt veroorzaakt door de veel grotere opkomst nu dan in 
1 5 7 0 . Per saldo zijn er nu ongeveer S0 9 .OOO kiezers gaan stermaen die in 1970 th'iis- 
bleven. Aannemelijk is dat dit getal in ontstaan uit het verschil tussen nu-wel/ 
toen-niet en toen-wel/nu-niet. Onder ongewijzigd steüigedrag versta ik dat al dege
nen die in 1970 èn in 1971 stemden in beide jaren op dezelfde partij steiiiden. Het 
verschil tussen dit aantal kiezers der partij en het werkelijk uitw.-ebrachte aantal 
stemmen levert het saldo verschuiving.
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Het is niet rechtstreelcs mogelijk een dergelijke berekening per partij uit te voeren. 
Het is noodaakelijk daarbij enigszins te gokken, omdat mij op dit ogenblik nog niet 
het volledige gedragspatroon van de kiezers tussen 1 9 7 0  en 1 9 7 1  ter beschikking 
staat, maar op grond van allerlei losse informatie is er toch wel een redelijke 
schatting te maken. Die is in onderstaande tabel opgenomen.

POLI'lIHKE VSRkCHuIVIHGEW 1970-1971 (in duizendtallen kiezers)
Totaal KVP

ARP-CHU
PvdA
D '6 6 -PPR VVD DS ' 7 0 Rest.

Opgekomen in 1970 5377 22̂ f3 1 7 9 3 650 _ 6 5 1
afgevallen '7 0 - ' 7 1 70 2 9 2 % 8 - 9
over in 1971 5507 2 2 1 % 1 7 6 9 6%2 - g Ez
nieuwe kiezers 1 ) 2 0 0 50 8 0 3 0 1 6 2%
nu v.iel, toch niet 2 ) 809 1 6 2 3 6% 65 65 153
opgekomen in 1 9 7 1 6 3 1 6 2% 26 2 2 1 3 737 8 1 859
stemmen in 1 9 7 1 6 3 1 6 2 3 2 2 2095 653 136_ 9 1 0

Saldo winst (+) of verlies (-) 0 -1 0 % - 1 1 8 -8% +255 +51
l) Verdeling: 1 0 0% 2 5% %0'vb 15% 8% 1 2%
2) Verdeling: loo?̂ 2 0% %5% 8% 8% 1 9%

Op de eerste regel staan de in 1 9 7 0  op de verschillende partijen en partijgroepen
uitgebrachte stemmen. Van de 100.000 mensen die intussen gestorven zijn, is aange
nomen dat 70% in 1970 ook gestemd heeft. Die 70.000 zijn op de tweede regel zo goed 
mogelijk over de partijen verdeeld. Tegenover de 100.000 afgevallenen staan 250.000 
nieuwkomers, van vjie verondersteld is dat ze in 1 9 7 1  voor 8 0% zijn gaan stemmen.
Ze zijn in een afwijkende stemverhouding over de partijen verdeeld, op grond van 
peilingen onder jeugdige kiezers. Het progressieve blok, de VVD en DS'70 zijn daar
bij overbedeeld' ten koste van de confessionelen en de restgroep (geen of weinig 
sreiiuiien op bejaardenpartijen, Nl-iP, bGP, diverse soorten boeren- en knoetpartijen) . 
Degenen die per saldó^n 1971 wel stemden, maar in 1971 thuis bleven gaven bij de 
verdeling meer moeilijkheden. Het is ongetwijfeld een zeer heterogeen gezelschap, 
voor een belangrijk deel uit ontevredenen bestaand. Aangenomen is dat zij oneven
redig veel de progressieve drie, DS'70 en de restgroep (NMP, CPN, splinters) heb
ben gekozen en onevenredig weinig de confessionelen en de VVD. Door opstelling ont
staat nu het totale aantal kiezers per partij of partijgroep bij ongewijzigd stem
gedrag. Het verschil met het werkelijke aantal kiezers van die partij in 1971 geeft 
het saldo winst of verlies.
Ondanks allerlei onnauwkeurigheden kan toch wel een verrassend resultaat worden ge
constateerd. De progressieve drie blijken de grootste verliezers te zijn in abso
lute aantallen. Relatief is het de VVD (ruim 11% van de aanhang). Het verlies van 
de confessionelen is ruim %%, dat van de progressieven 5%. De hoofdmoot van de winst 
is gegaan naar DS'70 en naar de restgroep. Dit laatste is verrassend, want hierin 
zitten ook grote verliezers, zoals de PSP en de boeren, maar de winsten van CPN,
NiHP, GPV en diverse snippers compenseren dit ruimschoots.
net is niet hioeilijk te raden dat binnen het progressieve blok D'66 de grootste 
verliezer is. Uit een hier niet te geven nadere analyse rijst het ver'moeden dat 
D'66 zelfs goed is voor het hele verlies en dat de verliezen van de PPR worden 
gecompenseerd door een minimale winst van de PvdA. Het verlies van D'bo is waar
schijnlijk meer dan 20% van de potentiële aanhang. Een soortgelijk beeld vertoont 
het confessionele blok. De CHU is hier de grote verliezer, terwijl de ICVP en voor
al de ARP er met niet al te veel kleerscheuren van zijn afgekoiiien. Het is wellicht 
wat voorbarig om het samengaan met PvdA en PPR de volle schuld te geven. Er zijn 
ook andere oorzaken aan te wijzen:
1. Het ontbreken van de meest elementaire vorm van organisatie op het gebied van

de propaganda. Op het laatste nippertje werden nog wat raambiljetten toegezonden, 
die - althans in Den Haag - nauwelijks werden gedistribueerd. Iets in de bus 
stopoen was er helemaal niet bij. Een reclamethema ontbrak.

2. Het doelbewust uitsluitend pousseren van Van liierlo, in plaats van de Idee achter 
D'66, vriardoor hij ook in situaties werd gedwongen, waar hij duidelijk de min
dere was. Bovendien had hij in 1967 een visie te verkopen, nu slechts een stra
tegie. Ben dergelijke persoonsidentificatie is goed voor een partij als de ARP, 
iiiaar slaat niet aan bij de potentiële kiezers van D'66.

5» Het verlies aan herkenning, omdat juist de mensen die het best in staat zouoen 
zijn de grondgedachten van het "oude" D'66 te verkopen het door gebrek aan ent
housiasme hebben laten afweten tegenover de massahysterie van het laatste congres.
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k. De doldriftige behoefte aan geld uitgeveri (is absoluut nodig), zonder hier de 
onvermijdelijke rigoreuze besparingen tegenover te stellen, waardoor de jonge 
Drees vrij spel kreeg, ondanks zijn onvermogen tot zovjat alles.

Maar er zijn ook lichtpunten. Een nieuwe partij krijgt altijd een deel verkeerde 
aanhang. De laatste verkiezingen hebben wat dat betreft een onvermijdelijke sane
ring in het kiezerscorps teweeggebracht.Eigenlijk was die sanering er al bij de 
gemeenteraadsverkiezingen. In de grote steden is in vergelijking daarmee een dui
delijk herstel ingetreden. Volgens de laatste verkiezingen zou in de gemeenteraad 
van Amsterdam D'66 van 2 op ^ zetels komen, in Rotterdam van ^ op 5, in Den Haag 
van 3 op Er is zeker nog wel hoop, maar die moeten we nooit zo erg hoog span
nen, want dan valt het tegen.

^ m P R A K E N  AAN DE BASIS 0  0  #  •

- "Die sexbladen zijn ontzettend duur. Ik denk erover een baantje bij de zeden
politie te zoeken."
- "Die Udink is niet erg aangeslagen. Ze waren bij de CHU al voor recht en orde."
- "Mijn wethouderschap is door de nieuwe saiiienwerking erg vergemakkelijkt. Ik hoef

nu niet meer zelf te beslissen."
- "Waarom vraagt de KVP mij niet als premier? Ik ben volkomen neutraal."
- "Welke partij zouden de homo’s en de aborteurs eigenlijk gestemd hebben?"
- "Het schijnt dat de top van D'6ó het helemaal niet zo leuk vindt als aan de

basis een uitspraak wordt gedaan."
- "Nu ik lid van de Eerste Kamer ben geworden, moet ik mijn gedrag natuurlijk

wel een beetje aanpassen."
- "Gek is dat toch na zo'n verkiezing. Alles blijft - zoals altijd - bij het oude,

maar alle partijleiders voelen zich verplicht de uitslag goed te praten."
- "Stop Tsji -."
- "Stop 0-on."

GkOTE progressieve VOLKSi^AHTIJ?? 
door H. van Beekhuizen

In de Volkskrant las ik het bericht dat het hoofdbestuur er bij onze partners 
de PvdA en PPR op heeft a.angedrongen met spoed te streven naar het oprichten 
van een instituut dat de verwekking en geboorte van een grote progressieve volks
partij zou moeten initiëren en begeleiden. Hoewel dit streven onderdeel van de 
gemaakte afspraa,k is, zou ik een lans willen breken voor enige voorzichtigheid 
op dit punt. Naar mijn gevoel is de combinatie als zodanig bij de kiezers goed 
aangeslagen, maar men moet de kiezers de tijd laten in het idee te groeien en 
aan de combinatie te wennen. Bekijkt men de sterncijfers op het platteland (ik 
ken ze alleen van de Betuwe, een kiestechnisch neutrale streek) dan blijkt niet 
alleen dat ook daar de confessionele partijen een flinke optater hebben gekregen, 
maar ook dat de winst van D'66 véél geprononceerder is dan die van de PvdA. En 
dat is dan nog voorzichtig uitgedrukt. Vergeleken met de verkiezingen van 19&7 
staat de PvdA in de Betuwe nog steeds op verlies. D'66 is vrijwel over de hele 
lijn op zijn minst 2x zo sterk, maar ik zie ook dorpen waar we van  ̂tot 2 8x 
sterker zijn geworden sinds I9 6 7 . Op een dorp, niet zijn meer traditioneel ge
kleurde structuur, vindt men het al gauw gek of zo u wilt onfatsoenlijk om op 
de PvdA te stemmen. De plattelandse kiezer die D'66 stemt, komt daar echter best 
Voor uiu, misschic jmdat we een vleugje van het hielige behouden hebben, mis
schien ook onidat wij niet met een rode vlag het arbeideristisch element pronon
ceren, misschien is het ook de T.V.



Hoe het zxj, we moeten er rekening mee houden, juist ook in het belang van de 
combinatie in zijn totaal.
Een al te snelle uitwisseling der verschillende identiteiten zal naar mijn gevoel 
én de PvdA en D'66 op een groot stemmenverlies komen te staan. Gevoelt men be
hoefte aan een meer gestructureerd verband, dan lijkt het juist voorlopig niet 
verder te gaan dan een federatie met duidelijk herkenbaar gehouden componenten.

GROTE PROGRESSIEVE VOLKSPARTIJ?? 
door A.C. de Goederen

De kranten van 3 n̂ei j.1. meldden dat D'66 zo snel mogelijk wil komen tot de 
vorming van één vooruitstrevende volkspartij. Het HB heeft daartoe een brief 
geschreven aan PvdA en PPR met het voorstel op korte termijn besprekingen daar
over te beginnen. Daarmee wordt wel wat al te haastig uitvoering gegeven aan een 
desbetreffende beginseluitspraak van de algemene ledenvergadering. Is Van Mierlo's 
hang naar het "krankzinnige avontuur" met de presentatie van het linkse "schaduw
kabinet" nog niet voldoende bevredigd?
Samensmelting van PvdA, D'66 en PPR thans zou inderdaad waanzin zijn. Thans,
d.w.z. zolang er nog geen degelijk districtenstelsel is, dat wegens zijn eigen
schap versplintering te ontmoedigen voor voldoende cement kan zorgen om de vo
gels van velerlei pluimage, die als lid en kiezer in, resp. op zo'n "progres
sieve volkspartij" verenigd moeten worden, ook inderdaad bij elkaar te houden.
Wat duhkt u overigens dat er gebeurt wanneer van een paar concurrerende sldgers 
er een besluit zich voortaan tot maar één smaak worst te beperken? Zullen de 
concurrenten zich niet in de handen wrijven van plezier? En dacht u dat Unile- 
ver ooit de grootste margarine fabrikant zou zijn geworden als ze nooit iets anders 
dan blue band hadden verkocht?
Naar analogie hiervan kan zonder overdrijving worden gesteld dat het voor de 
linkse concentratie politieke zelfmoord zou zijn tot één partij samen te smelten 
zolang haar politieke tegenstanders niet eveneens tot fusies worden gedwongen. 
Daarom: eerst invoering van een districtenstelsel met, zeg, 10 zetels per district 
gekozen volgens het "systeem Van Den Bergh"JI - en pas daarna serieus werken aan 
de "grote progressieve volkspartij". Tot zolang moeten we ons - noodgedwongen - 
beperken tot vormen van samenwerking, maar vooral geen fusies overwegen.

D'66 - PvdA: FUSIE OF FEDERATIE? 
door K.P. Bloema
De samenwerking met de PvdA en PPR is in een wonderlijk korte tijd tot stand ge
komen en heeft reeds een sterke invloed gehad in de Nederlandse politiek. Het heeft 
geleid tot nieuwe impulsen en tot een nieuw enthousiasme. Dit heeft D'66 over zijn 
depressie geholpen, en voor de PvdA is het de reddende gedachte geweest.
Vj'at nu?
Er zijn stromingen in D'66 die nu zo vlug mogelijk willen doorstoten naar een Pro
gressieve Volkspartij, want alleen op deze wijze kan de polarisatie in de politiek 
op de snelste manier worden bereikt. Maar toch past hier enige voorzichtigheid. Na 
de eerste hartstochtelijk:,beleefde liefdesmoraenten in de gezamenlijke verkiezings
strijd zullen er zeker reakties komen. De partners zullen elkaar ook wel eens koeler 
bezien.D'66 zal menen dat het de juiste weg heeft gewezen naar een nieuwe progres
sieve eenheid, waarin het zulk een belangrijk deel van zijn programma heeft ingé
bracht. D'66 zal menen te kunnen komen tot een progressieve partij waarin plaats is 
voor socialisten. Maar zal de PvdA deze gedachte volgen, of zullen velen in deze 
partij denken dat thans eindelijk de oude doorbraakigedachte dan toch is gelukt en 
er een herboren socialistische partij is ontstaan?
Uit een aantal opmerkingen tijdens de verkiezingscampanje heb ik wel eens de indruk  ̂
gekregen dat sommigen in de PvdA zich toch nog wel echt de grote en de machtige partij 
voelen, waarin de andere partners minzaam worden opgenomen.
Ik ben een sterke voorstander voor een hechte samenwerking met de PvdA, maar ik zou 
toch willen waarschuvjen tegen een overhaaste fusie. Misschien zijn de partij-toppen 
hiervoor wel rijp geworden, maar de achterban reageert trager. Onze nieuwe samen- 
werkinp- moet de tijd hebben om te groeien naar volwassenheid. Daarom wil xk plexten 
voor elg geduld, en voel ik voorlopig meer voor een samenwerking in federatxeve 
zin, dan voor een overhaaste fusie.



I HET NEDEELMDSE KOLONELSREGIME EN DE STRUISVOGELSO ©
(;̂ )Nederl̂ nd is nog een demokratie, maar elke dag kunnen we wakker worden onder een 
diktatuur. Omwentelingen plegen niet in de agenda van de krant aangekondigd te 
staan. Voor de argeloze demokraat komen ze altijd onverwacht. Maar is het wel 
reeel om in Nederland rekening te houden met een diktatuur of een omwenteling 
of beide? En zo ja, hoe gaat dat dan allemaal in zijn werk?
Laat ik beginnen met wat niét mogelijk is: een geslaagde volksopstand. Iets der
gelijks kan alleen gebeuren in een volkomen ontredderde toestand, die uiteraard 
niet onverwacht komt. Elke andere spontane opstand zou binnen korte tijd neerge
knuppeld worden. De indruk bestaat dat de aktiviteiten van de BVD zich voorname
lijk op dit soort onvjaarschijnlijke zaken richten.
Wel reeel zijn twee mogelijkheden:
1. Een wettige regering trekt de macht aan zich, al of niet met medewerking van het 

parlement (Hitler, de Gaulle l) ).
2. Een groep in het leger neemt de macht over met behulp van troepen (Spanje, 

Griekenland).
De eerste mogelijkheid is al heel eenvoudig. Als de regering morgen verklaart geen 
behoefte aan het parlement meer te hebben, of, wat slimmer is helemaal niets ver
klaart, maar gewoon doet, dan zal in sommige kranten wellicht een verontwaardigd 
hoofdartikel verschijnen. En dat is dan alles. Nadat de hoofdredacteuren gearres
teerd zijn, is ook dit afgelooen. Zoals de geschiedenis leert, zullen ze veroor
deeld worden door dezelfde rechters die trouw aan de grondwet hebben gezworen. Be
vel is bevel. De politie zal ongewenste elementen uit de samenleving verwijderen 
en de ambtenaren zullen, op enkele uitzonderingen na (die geruisloos verdwijnen) 
trouw hun plicht doen, zoals ze dat ook onder buitenlandse bezetters zullen doen 
en hebben gedaan. Als ze hun post verlaten, zullen die plaatsen immers worden in- 
genoraen door foute figuren. Het is altijd beter als een goede figuur collaboreert. 
Bovendien moet ook aan vrouw en kinderen vjorden gedacht. En dus......
De tweede mogelijkheid vereist een zorgvuldige voorbereiding, maar die kan beperkt 
blijven tot een klein groepje. Degenen die uiteindelijk het zaakje moeten opknap
pen, de soldaten, worden er natuurlijk niet in gekend. Zo erg veel mensen zijn er 
trouwens niet voor nodig. Het gaat alleen maar om de bezetting van een paar minis
teries, radio- en televisiestudio's, telefooncentrales en politiebureaus. Om te 
imponeren, worden ook een paar ministers van hun bed gelicht. Beel wordt pro forma 
tot minister-president uitgeroepen. Er wordt trouw aan de koningin betuigd. Udink 
eh Beernink blijken de volgende morgen niet onwelwillend tegenover het nieuwe re
gime te staan, al dient nog een afwachtende houding te worden aangenomen. De Te
legraaf ziet in een hoofdartikel een betere toekomst oprijzen. Enige bekende in
dustriëlen verklaren dat een economische opleving voor de deur staat. Goedwillenden 
hebben niets te vrezen. Een populaire voetballer wordt tot commissaris van politie 
in Amsterdami benoemd. VJillem Duys past zijn programma aan.
Het gaat allemaal zo makkelijk, dat het eigenlijk wonderlijk is dat het nog steeds 
niet gebeurd is. Het pleit voor onze kolonels. Maar wat niet is kan komen. De pa
leisrevolutie zelf is niet te voorkomen. De BVD is er niet van op de hoogte, want 
die vertoeft niet in deze kringen.
Toch is er wel iets tegen te doen. Het eerst nodige is dat de verantwoordelijke 
mensen op de hoogte gebracht worden van de mogelijkheid, zodat ze niet bij de eerste 
de beste gelegenheid in paniek raken. Er moeten van tevoren uitvoerige instrukties 
worden gegeven, hoe in zulke situaties te handelen. Er dient een noodwet te zijn 
die automatisch in zulke omstandigheden in werking treedt. Daarin moet geregeld 
worden dat de staatsmacht, zodra de daartoe aangewezenen buiten hun boekje gaan 
of zelf door anderen belemmerd worden in de uitoefening van hun bevoegdheden, in 
andere handen overgaat.
l) Deze beide heren zijn hun loopbaan als minister-president op precies dezelfde 

V(ijze begonnen als de heer Piet de Jong. Dit als antwoord aan mevrouw Romein— 
Verschoor, die op de televisie insinueerde dat dergelijke toestanden het ge
volg zijn van het systeem van de gekozen minister-president. Ze bestond het deG. als een voorbeeld daarvan te noemen.



De meest aangewezen instantie daartoe is het parlement, of een van tevoren bepaald 
deel daarvan, dat de uitvoerende bevoegdheden overneemt. Het parlement kan een 
klein comité benoemen, dat het oppercommando over de strijdkrachten overneemt. 
Iedere justitie- en politieman moet instruktie krijgen dat hij iedereen die be
letselen opwerpt voor het functioneren van dit parlement onschadelijk moet maken. 
Ambtenaren moeten leren, wanneer zij wel en wanneer ze niet bevelen moeten op
volgen. Als al deze maatregelen genoemd zijn, wordt weliswaar een grijpen naar 
de macht niet voorkomen, maar in de praktijk zal het dan niet effectief blijken 
te zijn.
Maar ja, dit stuk is nutteloos, want het gebeurt toch niet, die voorbereidingen 
wel te verstaan. We steken onze kop in het zand en zoeken troost bij de gedachte 
dat zoiets in Nederland toch niet gebeurt.

EEN BEETJE BETER WETEN 

door H, Geelen

Op vrijwel iedere schrijver in de vorige Peperbek heb ik commentaar en daarom had 
ik een stukje Beterweterbek willen schrijven om iedereen eens goed de waarheid te 
vertellen. Zo hau ik het grote geheim willen ontsluieren, dat de progressieve com
binatie aan de confessionelen dezelfde voorwasirden wou voorleggen als door D'66 
aan de PvdA en de PPR voorgelegd. Het uitzondering dan van de vooruitstrevende 
volkspartij, want dat zagen vje helemaal niet zitten. Aan Plate had ik willen ant
woorden dat ik een D'66 parlement een bijzonder slecht voorstel vind. Maar ik 
realiseer me nu dat dit alles slechts veroorzaakt wordt door de slechte infor
matie van de leden. Hi ha hoofdbestuur, roept u nu. Het hoofdbestuur krijgt veel 
kritiek, maar echt, die arme HB leden hebben niet veel in de melk te brokkelen.
De zaak is dat het HB organisatorisch slecht functionneert. De tweeling in een 
dagelijks bestuur en de "overige" HB leden (9 tegen 12) werkt funest. De regio- 
vertegenwoordiging is abominabel, en het is een grote denkfout te menen dat er 
HB leden zijn die slechts als taak de regiovertegenwoordiging hebben. Hierdoor 
is het HB een machteloos praatcollege geworden, de beslissingen worden door en
kelen aan de top genomen. HB besluiten die niet passen worden niet uitgevoerd.
"Het kon helaas niet anders" is dan voldoende motivering. Daarom, Plate, eerst 
móet het HB grondig gereconstrueerd worden (en dan ook bezet worden met de beste 
mensen die we hebbenl) Dan zal er geen D'66 parlement meer nodig zijn.
De meningsvorming binnen de partij moet door een ieder gevolgd kunnen worden. 
Daarom zijn de artikelen in Peperbek toch eigenlijk allemaal geweldig goed. 
Peperbek moet blijvenl Als HB lid past mij geen beterweterkritiek. Dan hadden 
wij de leden maar van te voren beter moeten informeren.
Daarom hier verder gewoon mijn privé mening over wat we nu verder moeten gaan 
doen. Volgens mij zijn de verkiezingen enerzijds een groot succes geworden. Het 
is toch maar gelukt om de regeringscombinatie een geweldige dreun te verkopen en 
ze onder de grens van ?6 zetels te brengen. Waar zijn de critici die dit onmoge
lijk vonden? Zonder de progressieve combinatie en het schaduwkabinet was dit 
zeker niet gelukt. Teleurstellend is anderzijds dat de winst niet meer bij D'66 
terecht is gekomen. Ik zou pas tevreden zijn geweest als we de resultaten van 
de Statenverkiezingen hadden geëvenaard. Waarom dit niet gelukt is is m.i. te 
wijten aan het feit dat v;e ons eigen gezicht niet voldoende hebben laten zien.
(En natuurlijk het Drees Jr effect, maar dat soort excuses is altijd wel te 
vinden.)Voor de toekomst daarom: keihard doorgaan op de ingeslagen weg.Vooral 
nadruk op de vernieuwingen in de partijpolitieke verhoudingen, bijv. het kies
stelsel, de regeringsformatie. De verwarring is groter dan ooit. Veertien par
tijen in het parlement. De kiezer krijgt een ratjetoe van punten uit 5 tot 5 
programma's als regeringsbeleid, zonder er iets over te kunnen zeggen. Klein 
is de kans, dat er een stabiele regering komt. Groot is de kans dat er snel 
weer verkiezingen komen. Dan is het onze kans om voor de eerde maal zetel winst 
te halen. Nu moeten we zorgen dat we een uitstekende partij organisatie krijgen.
Dit geldt niet alleen het secretariaat in Amsterdam. Ook de afdelingen zelf raoeten 
orde op zaken stellen. V/ij zijn geen mensen om een goede organisatie op te Douwen, 
dat ligt gewoon niet in onze radicale aard. Maar we zullen daar toch echt eens 
serieus aan moeten gaan werken. Gelukkig heerst er binnen het nieuwe hoofdbestuur 
een geest van op deze wijze kan het niet langer. Ik hoop dat er een betere werk
wijze van het HB tot stand komt.
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Verder moeten we ons storten op een aantal urgente problemen. De wijze van kandi
daatstelling voor de Tweede Kamer moet vastgelegd, die voor de Eerste Kamer aan
zienlijk verbeterd. D'emocraat moet het blad worden, waar de leden op tijd de in
formatie over de ontwikkelingen binnen de partij kunnen vinden, zodat zij aan de 
meningsvorming kunnen deelnemen door reacties in dat blad. Ziedaar een klein deel 
van mijn prioriteitenlijst. Weet u het een beetje beter?

VOOSVERKIEZINGEN EERSTE KAMER 1 9 7 1  

UITSLAG EN AANTALLEN V00RI31URSTEMMEN

1 2 3 if 5 6 7 8 9 10 TOTAAL
1. Nagtegaal 215 111 50 48 35 2 9 2 5 15 10 2 540
2. Draijer 89 185 91 58 47 3 1 2 9 l4 1 7 7 568
3 . Schwarz 6 7 6^ 73 53 110 5 4 3 1 1 9 20 4 4 9 5

if. Ï4evr. V/asseu h6 7 0 56 6 1 6 0 3 6 28 25 62 8 452
5. Martini 82 2A- 26 1 6 2 3 14 1 9 12 12 5 240
6. Eisma 39 ^8 52 120 6 3 45 28 22 9 8 4 3 4

7 . Rang 66 7 9 2 6 15 9 9 14 7 2 164
8. Walboomers 3 2 22 1 0 6 49 40 39 20 21 20 7 356
9 . Knoop 37 26 20 3 0 3 0 96 48 37 29 1 334
10. Schmitz 10 1 3 1 8 21 1 6 1 3 5 11 1 151
11. De Neréé hl ^7 h6 22 1 7 1 7 15 9 1 3 0 2 2 7

12. Koenen 22 3 0 3 1 1 8 14 22 15 1 3 7 1 9 6

1 3 . 'Van Beilen 2 8 3 1 1 3 1 9 19 1 7 7 0 33 3 2 4 2 6 6

l4. Van Antwerpen 2 7 25 21 2 3 11 1 6 15 1 3 15 4 1 7 0

15. Mevr. Meyer 15 1 8 20 29 11 1 7 1 9 1 8 1 3 9 1 6 9

1 6 . Bloema 1 3 22 1 9 33 21 1 6 1 7 6 14 1 1 6 2

1 7 . Terburg 11 12 1 7 1 8 22 6 12 15 12 10 1 3 5

1 8 . Smeets 10 3^ 3 0 21 3 0 2 5 2 3 7 0 24 7 2 7 4

1 9 . Van Dooren 9 1 6 1 9 1 3 1 3 1 8 10 28 10 2 1 3 8

20. Van Blokland 1 6 7 9 6 10 10 1 3 9 10 5 95
21. De Bie 10 1 9 1 7 8 15 15 9 1 9 4 3 1 1 9

22. Van der Wijst 8 1^ 2 7 6 12 1 3 4 4 1 8 0

2 3 . Van Dijk 8 9 1 3 8 11 1 3 5 10 1 7 7 101
2h. Velleman 5 11 12 1 8 1 3 1 6 4 1 3 1 3 6 111
2 5 . Straatsma 9 h 21 1 3 8 5 11 12 7 4 9 4

26. Roebersen 5 8 4 7 1 9 1 6 11 12 6 9 2

2 7 . Kapenga 6 6 6 5 7 1 8 1 3 14 5 84
2 8, Maarschalk 1 1 0 6 2 7 6 7 7 3 2 51
2 9. Van Neerven 3 6 6 5 8 4 6 1 4 7

3 0 . Polhuis 3 8 6 6 2 1 6 4 1 4 41
31. Lopes Cardozo 5 4 10 5 5 2 2 2 8 2 45
3 2 . Douwes 5 2 3 3 3 4 2 7 2 0 3 1

33. Schouten 3 2 1 5 6 10 7 3 5 1 4 3
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aantallen voorkeurstemmen van de overige kandidaten: 
(in alfabetische volgorde)

1 2 3 k 5 6 7 8 9 1 0 totaal

Aarts 1 1 4 3 2 3 0 3 1 1 19
Adriaansz 0 2 k 1 3 2 2 1 1 1 17
Berkhof 2 k 3 2 2 0 6 7 7 2 35
Dirks 1 k 5 5 3 3 5 A 6 1 37
Van Emden 1 2 3 2 1 3 0 1 0 17
De Haas 1 1 5 5 1 6 2 7 2 1 31
Jasper 1 2 6 2 1 0 h 2 2 37
Reitsma it- 5 k 2 7 3 7 8 0 kii-

Rottier 2 2 3 5 2 3 2 1 k 1 25
Winkel 3 0 1 2 k 0 13 h 7 3 37

Toelichting:
Koenen had zich niet bereid verklaard een plaats op de kandidatenlijst in te nemen. 
Dit vanwege de door het hoofdbestuur gevolgde adviesprocedure. De kandidaten op de 
13e plaats en lager schoven dus een plaats op. Het HB-advies is duidelijk in de cij
fers terug te vinden: de betreffende aantallen zijn enkelvoudig onderstreept. Dub
bel onderstreept zijn de aantallen eerste voorkeurstemmen van die kandidaten waar
voor, wellicht als reaktie op het hoofdbestuursadvies, akties zijn gevoerd. Zo komt 
door persoonlijk ingrijpen van Gruijters de Amsterdammer Martini in de Eerste Kamer, 
terwijl de Limburgers succes hebben gehad met hun aktie voor R a n g . De fanclub van 
Godfried Schmitz mag ook niet ontevreden zijn met het resultaat van de schriftelijke 
aktie.
Het is moeilijk te zeggen wat de uitslag zou zijn geweest zonder HB-advies en zonder 
akties voor bepaalde kandidaten. Kennelijk hadden Schwarz en mevrouw '/.'assen dan een 
goede gooi kunnen doen naar de eerste plaats op de kandidatenlijst, terwijl De Nerée 
tot Babberich en Koenen dan waarschijnlijk wel aanmerkelijk hoger uit de bus waren 
gekomen.
D'66 kwam uit met zes kandidatenlijsten, waarop in totaal 32 kandidaten. Het hoofd
bestuur heeft hiervoor ontheffing gevraagd van een bepaling (art. Il8) in het huis
houdelijk reglement.

BESTUURLIJKE HERVORMING IN NEDERLAimD l) 
door A.R. van der Burg (D'66)

Dikwijls berusten bestaande toestanden op toevallige gebeurtenissen in het ver
leden.Zo hebben we ons bestuurlijke systeem min of meer te danken aan een meneer 
Bonaparte, die het meer dan anderhalve eeuw geleden zo nodig vond in dit land orde 
op zaken te komen stellen. Hij bracht daarbij het typisch Franse staatkundige denken 
mee, dat ten onrechte met 'centralistisch' wordt aangeduid. In feite is het juist 
decentralistisch, vjant er vjordt juist van het midden uit naar de periferie toe ge
dacht. De grondslag van de staat, de motivering ervan - zo men wil - ligt in het 
centrum. Dat was destijds het hof van de koning of de keizer.
De burger is een onderdaan van dit centrum, waar - om met Sieto Hoving te spreken - 
de bovendanen huizen. Het land wordt vanuit dit midden in een aantal vakken ver
deeld (de departementen of provincies) en die weer in ondervakjes....... die dan
gemeenten worden genoemd, als een soort hommage aan de burger, die bijna vergeten 
was dat eens zijn voorouders als vrije mensen hadden geleefd, en terwille van de 
gezelligheid, de veiligheid en de economische voordelen vrijwillig besloten hadden 
samen een gemeente of commune te vormen.
Intussen zitten we in Nederland met een bestuurlijk systeem, waarvan in brede kring 

l) Rede gehouden in ce Staten van Zuid-Holland op 29 januari 1971
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de ongeschiktheid voor en de onaangepastheid aan de bestaande situatie wordt 
onderkend.

De bezwaren tegen het bestaande bestuurlijke systeem kunnen globaal in twee 
hoofdgroepen worden verdeeld: 
de technologische en de sociologische.

De technologische bezwaren zijn al in vele studies over dit onderwerp naar 
voren gebracht. Vooral de laatste jaren is een stroom van rapporten verschenen.
In drie jaar tijd verschenen er in Nederland al meer dan 70 artikelen en rap
porten over het vraagstuk van de bestuurlijke vormgeving, waaronder ook enige 
van politieke partijen.

Volledigheidshalve noem ik de voornaamste technologische argumenten:
1, Met de toeneming van de welvaart neemt de behoefte aan gemeenschaps

voorzieningen voortdurend toe. Zelfs vrij grote gemeenten zijn niet meer 
in staat die voorzieningen op efficiënte en behoorlijke wijze te treffen.
Om een paar voorbeelden te noemen:
Stadsuitbreidingenen verkeersvoorzieningen konden in een tijd dat Nederland 
nog maar een zesde van zijn huidige aantal inwoners had, met de natte vinger 
geschieden, of zelfs helemaal aan het partikuliere initiatief worden over
gelaten. Tegenwoordig eist dat een uitgebreide wetenschappelijke voorberei
ding en een omvangrijk uitvoeringsapparaat.
De energievoorziening is al lang niet meer op lokale schaal mogelijk.
Voor het voeren van een doelmatige administratie is kostbare electronische 
apparatuur nodig, met de bijbehorende specialistische vakkennis voor be
diening en onderhoud. De brandweer kan niet meer volstaan met een handpomp 
in de buurt, die door vrijwilligers wordt bediend.

2. Daar komt nog een geheel andere faktor bij: De gevolgen van gemeentelijke 
beslissingen strekken zich tot een steeds groter gebied uit.
Denk b.v. aan de luchtverontreiniging door een bepaalde industrievestiging, de 
planning van het wegennet, de gezondheidszorg, de politie enz.

Uit deze ontwikkelingen zijn twee conclusies te trekken:
1. Het technische apparaat, nodig voor een breed terrein van gemeenschapsvoor

zieningen, moet geëxploiteerd worden op de meest economische schaal. Dit is 
in de praktijk een veel grotere schaal dan die van de gemeente.

2. Een a-antal gemeentelijke beslissingen hebben zulke vergaande konsekwenties 
voor de omliggende gemeenten en zelfs voor het hele land, da.t de gemeenten 
in zulke zaken niet autonoom kunnen handelen.

Uit deze twee conclusies vloeit weer voort dat er een vorm van intergemeente- 
lijke samenwerking nodig is, zodanig, dat daarin enerzijds het technische ap
paraat kan worden ondergebracht.
en anderzijds de beleidsbeslissingen kunnen worden genomen die in hun gevolgen 
over de gemeentegrenzen heengaan.

Er bestaat weinig verschil van mening over de oplossing:
Er moet een nieuwe bestuursvorm komen, het gewest.
VJe dienen ons er echter v;el goed van bewust te zijn dat met de gewestvorming 
niet alle gesignaleerde technologische problemen zijn opgelost.
In de eerste plaats heeft het technische apparaat van iedere gemeenschapsvoor
ziening zijn eigen optimale grootte. De schaal waarop de elektriciteitsproduktie 
moet geschieden is b.v. veel groter dan die voor de brandweer of de ziekenhuis
exploitatie. De grootte van de gevjesten zal dus wat dat betreft altijd een com
promis zijn.
Ten tweede wordt doorgaans al te gemakkelijk heengestapt over de tweeslachtig
heid van de taak van de gewesten. Aan één kant zijn die gewesten een soort be
heersinstituut van een technisch apparaat, dat desgewenst ter beschikking staat 
Van de gemeenten. In deze rol staat het gewest als het ware in dienst van de 
gemeenten.Aan de andere kant móet het gewest beleidsbeslissingen nemen op het 
gebied van ruimtelijke ordening, verkeersvoorzieningen enz.
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Beide taken zijn van een zodanig uiteenlopend karakter, dat ze om een geheel 
verschillende bestuursvorm vragen, ja, zelfs om geheel verschillend geaarde 
politici.

Het zou goed zijn als degenen die verantwoordelijk zijn voor deze zaken zich 
deze problematiek eens wat beter bewust werden. Ik denk hierbij in het bij
zonder aan de minister van binnenlandse zaken en zijn staatssecretaris. In 
de ministerie’le nota van 15 september 19^9 over dit onderwerp ontbreekt iedere 
diepgang. Bij het lezen krijg je zelfs de indruk dat men zich ten departemente 
nauwelijks een voorstelling heeft gemaakt van de taken die aan een gewest zouden 
moeten toevallen.
Een zelfde gebrek aan geest ademt het wetsontwerp herziening gemeenschappelijke 
regelingen, dat dan ook schielijk is ingetrokken. Hoe straks de nieuwe inder
haast in elkaar getimmerde gewestwet er gaat uitzien, laat zich wel raden.

Tot zover de technologische aspekten van de bestuurlijke organisatie. N u  over 
naar de sociologische aspekten. Het is opvallend dat die in de diverse be
schouwingen aanmerkelijk minder aandacht krijgen. Vrij redelijk komen ze tot 
hun recht in het rapport van het Instituut Contact Randgemeenten. Met ere dient 
ook Prof. Groenman genoemd te worden, die geen gelegenheid laat voorbij gaan 
om de betekenis van desociale struktuur te accentueren.

Het probleem waar het om gaat komt hierop neer:
Raast de vele klemmende argumenten voor schaalvergroting en gewestvorming zijn 
er ook vele goede argumenten aan te voeren voor schaalverkleining. In het alge
meen zijn dit juist de sociologische argumenten.
Vifaren zulke argumenten er niet, dan zou men moeten concluderen dat bij gewest
vorming de gemeente eigenlijk een overbodige instelling is geworden. Een kon- 
klusie die inderdaad door enige technokraten in optima forma is getrokken.
De gemeente is met een zeer grote mate van waarschijnlijkheid de oudste vorm van 
bestuurlijke organisatie. Het is zelfs de enige vorm die meestal niet door machts- 
usurpatie, maar pp vrijwillige basis is tot stand gekomen. De mens heeft van 
oudsher de behoefte gevoeld in groepen samen te werken, niet alleen om zich zo
doende beter te beschermen tegen van buiten komende gevaren, maar ook met het 
oog op gemeenschappelijke voorzieningen en het onderlinge kontakt. Die overwe
gingen gelden nog steeds, al is het karakter ervan aanzienlijk gewijzigd.

De betekenis van de gemeente, of van de kleine gemeenschap, zo u wilt, is dui
zenden jaren verdoezeld door autokratische regeringsvormen, de laatste honderd 
jaar door een demokratische regeringsvorm die als een verlicht verlengstuk van 
de autokratische kan worden gezien.

Maar vooral de laatste decennia zijn er duidelijke aanwijzingen voor een kentering
- De steeds groeiende bevolking, de trek naar de steden, de blikken cel waarniee 

we ons langs de wegen verplaatsen - om maar enkele faktoren te noemen - hebben 
een proces van vereenzaming in werking gesteld, dat, vooral in de grote steden, 
door steeds meer mensen als beklemmend wordt ervaren.

- Onderzoekingen, zoals van Prof. Brasz (I.C.R.), Prof. Groenman en de afdeling 
Leidschendam van D'66 hebben aangetoond - wat iedereen eigenlijk al kon ver
moeden - dat in de kleine gemeenten het kontakt tussen bestuur en inwoners, 
en de belangstelling voor de publieke zaak veel groter zijn dan in grote ge
meenten. Ook de opkomstcijfers bij de verkiezingen wijzen duidelijk in dezelfde 
richting.

- Combineer dit met de toenemende ontwikkeling van de mensen, ja, zelfs het ont
staan van een nieuw mensentype, zich bevmst van zijn eigen waardigheid, niet 
bereid om zich door wie ook te laten ringeloren of zich in een bepaald maat
schappelijk kastje te laten stoppen.
Dan is, vooral in de grote steden, het beeld kompleet van de vervreemding 
tussen burger en overheid, die soms zelfs overslaat in vijandigheid, b.v. 
tussen politie en publiek. In den Haag komt dat misschien nog wel duidelijker 
tot uiting dan in Amsterdam.

Het bewust afsturen op gevjestvorming, zonder gelijktijdig oog te hebben voor de 
noodzaak van terugkeer naar kleinere bestuursgemeenschappen, zou een daad zijn 
van een volslagen gebrek aan verantwoordelijkheidsgevoel en van cultuurhistorisch 
inzicht.
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stellen we daarentegen prijs op het doorbreken van de vertrouwenscrisis, 
op de vjaarachtige taak van de gemeenschap om de enkeling in zijn moeilijk
heden bij te staan,
en op een bestuursvorm die aangepast is aan de evolutie van het menselijke 
cultuurpatroon (en niet omgekeerd), dan is het onvermijdelijk dat we zoeken 
naar een nieuwe vorm voor de - liefst kleine - gemeente.

Die kleine gemeente-nieuwe-stijl zal bij het tot stand komen van gewesten ont
last zijn van het beheer van een groot aantal technische en wetenschappelijke 
apparaten, die eigenlijk boven haar kracht gaan.
Zoveel te meer zal die gemeente zich kunnen werpen op de eigenlijke gemeenschaps
taken. Die taken kunnen in twee groepen worden verdeeld:
- Enerzijds kan zo'n gemeente zich in voortdurend kontakt met de gemeentenaren 

richten op de beleidsbeslissingen die binnen haar territoir aan de orde komen.
Te denken valt aan onderwijszaken, sociale zorg, ruimtelijke ordening binnen 
het raarawerk, zoals dat door het rijk en de gewesten is opgesteld, gemeenschaps
voorzieningen van algemene aard, b.v. de bouw van buurthuizen of het (door het 
gewest laten) aanleggen van een plantsoen. Ook de burgerlijke stand en het 
bevolkingsregister horen in de gemeente thuis.

- Anderzijds kan de gemeente-nieuwe-stijl zich richten op een taak die eigenlijk 
in het verleden steeds verwaarloosd is geweest, namelijk de bijstand aan de 
gemeentenaar en het voorstaan van zijn belangen bij andere instanties of or
ganisaties .

Oud-minister Veldkamp heeft de gedachte geopperd van een sociale supermarkt, waar 
alle organisaties en diensten, die op enigerlei wijze de mensen helpen op sociaal 
terrein, in één gebouw zouden worden ondergebracht. Die gedachte sluit wonderwel 
aan bij de gemeente, zoals ik u die geschilderd heb. Vife zouden ons een ideale ge
meente kunnen voorstellen, waarin zich centraal en op loopbare afstand een ge
meenschapshuis bevindt. Hierin komt het gemeentebestuur bijeen, maar ook de ge
meentenaren voor belangrijke bijeenkomsten. Bovendien zijn in dit gebouw alle 
gemeentelijke en sociale diensten ondergebracht, zodat je daar eigenlijk voor 
alles terecht kunt.
Als de bestuurders van zo'n gemeente dan ook nog een oog zouden hebben voor de 
nieuwe ontwikkelingen in onze samenleving en zich niet opsluiten in een eng lo- 
kaal-chauvinistisch kringetje, dan durf ik wel te voorspellen dat in zó'n ge
meente de mensen zich heel wat gelukkiger zouden voelen en minder communicatie
stoornissen zouden hebben. Dan is het raadhuis geworden tot een huis waar men 
raad kan geven en Icrijgen.

Zelfs in het kader van een ruwe schets kan het niet anders, of ook de provincie 
moet ter sprake komen. Op dit punt sluit ik mij grotendeels aan bij het rapport 
"Bestuurlijke vormgeving" van de ARP. Volgens dit rapport kunnen de taken van 
de provincies goeddeels door de gewesten en voor een klein deel door het rijk 
worden overgenomen. Het rapport noemt daarbij twee taken waarvoor de oplossing 
wat gecompliceerder is, namelijk de functie van de provincie als administratieve 
beroepsinstantie en het toezicht op de gemeenten. V/at het eerste betreft komt 
het rapport niet tot een stellige uitsnraak. V/at het toezicht op de gemeenten 
betreft is het van mening "dat niet in alle gevallen het toezicht van het ge
west op de gemeenten wenselijk zal zijn. Ben beroep op de Kroon tegen besluiten 
van de gewestraad zouden nodige waarborgen kunnen bieden."

Tot zover het rapport van de ARP. In ieder geval is het duidelijk dat het geen 
zin kan hebben de provincies in de toekomst te handhaven, uitsluitend voor deze 
beide taken.
Er is de laatste tijd de gedachte geopperd wèl de provincies te handhaven en zelfs 
met meer bevoegdheden uit te rusten, maar het aantal provincies tot bijvoorbeeld 
vier terug te brengen. Ik zou degenen die met deze gedachte speler, in herinnering 
willen brengen dat er ook nog een Europese Gemeenschap is, die - naar we hopen - 
in betekenis zal toenemen. Handhaving van de provincie zou dan betekenen dat we 
5 bestuurslagen kxijgen, waarbij de provincie de ondankbare rol krijgt toegemeten, 
- nog sterker dan nu - van het bestuurlijke muurbloempje.
De provincie kan op dit moment al een belangrijke bijdrage leveren tot het wel
slagen van een nieuw bestuursstelsel. Nu reeds kan bij de indeling van het pro
vinciale vjerk rekening worden gehouden met toekomstige gewestvormin.g. Bepaalde 
taken kunnen zelfs aJ. worden overgedragen, vóórdat de gewestvorming zijn defi
nitieve beslag heeft gekregen. Op die wijze kan de provincie haar bijdrage le
veren om de overgang naar een nieuwe toestand zonder al te grote groeistuipen 
te doen verlopen.
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I UITSPRAKEN AAN DE TOP

Udink: wie zegt mij dat de CHU niet veel meer had 
verloren als ik progressief was blijven doen?

Veringa: de mensen hebben natuurlijk gedacht: "Veringa 
die vjordt premier" daar hoeven we dus niet op 
te stemmen.

Koekoek: ik ben zeer tevreden.Dat gedonder met die af
splitsingen is nou tenminste afgelopen.

Freule Uttewaal: dat zitten op de Dam heeft niets geholpen en ik
heb er nog een blaasontsteking aan overgehouden 
ook.

Lijsttrekker
Middenstandspartij:ik heb nooit gezegd 23 zetels maar 2 of 3 zetels.

Van Mierlo (I): een keuze tussen progressief en conservatief is
heel wat anders dan een keuze tussen links en 
rechts.

Van Mierlo (II): heb ik gezegd dat een progressieve concentratie zo
als de werkgroep PAK destijds wilde,vier meter de 
grond in zou gaan? Nou ja, een mens mag toch van 
mening veranderen?

Schuckink Kool: dat zullen de kaboutertjes wel weer ged s.an hebben.

Den Uyl: 

’vViebenga:

Veringa wordt geen premier.

de regering had duidelijker moeten maken dat het 
om een stemming en niet om een volkstelling ging.
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Het zal zelfs voor de minder aandachtige lezers van Peperbek de laatste 
maanden wel duidelijk geworden zijn, dat er binnen de redactie verschil
lende meningen zijn, niet alleen ten aanzien vam de door D '6 6  gevolgde po
litiek, maar ook met betrekking tot het voortbestaan van Peperbek op de oude 
voet. De breedvoerige discussies hebben echter nog niet geleid tot definitieve 
inzichten en besluiten, mogelijk omdat zij tot een te kleine kring beperkt 
bleven.
Aangezien echter het eventueel beginnen aan een 5e jaargang om een duidelijke 
stellingname vraagt, zullen redactie, directie en lezers van Peperbek zich 
op korte termijn moeten uitsprekon. Dit kan gebeuren in een schriftelijke 
reactie aan het redactie-adres; deze reactie zal dan geplaatst worden in 
het juli-augustusnummer vau Peperbek (het laatste nummer van de ^e jaargang), 
of mondeling op de redactievergadering d.d. I6 juni a.s., Sportlaan 299,
Den Haag; eianvang 20.00 uur.
De kernvraag lijkt te zijn: is het wenselijk om met Peperbek op de oude D'6 6- 
basis voort te gaan, of dient er een Peperbek-nieuwe stijl te komen, met 
medewerking van en gevoed door meninggn uit diverse politieke richtingen, 
mot name PvdA en PPR.

Redactie

Redacteur en mede-oprichter van Peperbek, A.R. v.d. Burg, heeft zich uit de 
redactie teruggetrokken omdat hij meent de verantwoordelijkheid voor het hui
dige wol en wee van Peperbek niet tot het eind van de A-e jaargang te kunnen 
dragen. Hij zal echter incidenteel medewerking blijven verlenen, zodat Peper
bek niet geheel verstoken zal blijven van zijn dikwijls oorspronkelijke en sne
dig geformuleerde inzichten.
H. Geelen, een dor D'6 6-ers van het eerste uur en lang geen onbekende in de 
lezerskring van Peperbek, is tot de redactie toegetreden.

Redactie
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Nuttige parasietea
(/O Aan DS*70 zit weiaig origiue®.l8 . Eua aaam hebben se van D '6 6  afgekeken. Hun 
mensen hebben ze bij de PvdA weggehaald. Hun beweringen lijken ale twa® druppels 
water op die van de VVD vier jaar geleden. Voor hun wijze van palitiek bedrijven 
zijn ze rechtstreeks bij Schmelzer in da leer gegaan. En hun programma konden ze 
van Nixon overschrijven. Dit alles onder leiding van een boekhouaor die in voort
durende angst leeft dat iemand er met de centen vandoor gaat.
Ondanks dit alles betekent DS'70 een nuttig element in onze politiek. Hier is nu 
de kern van een recht-door-zee conservatieve partij, zondar allerlei liberale, 
socialistische of godsdienstige dogma's en zonder allerlei pseudo-progressieve 
franje. Moge haar een lang en rustig leven beschoren zijn.

Steenkamp
(%) Als de lezer dit nummer onder ogen heeft, zal wel duidelijk geworden zijn of 
Steenkamp door de confessionelen de rol van Barbertje is toegewezen. Hoe kom je 
eervoller van je programma af, dan wanneer Steenkamp himself moet verklaren dat 
het onuitvoerba.an” is.
Laat ze maar kalm modderen» Het is geen lolletje om anderen uit de puree te halen, 
waar ze zelf vrijwillig ingestapt zijn. Het hoeft gelukkig ook niet, want het Ne
derlandse volk heeft in meerderheid de wens te kennen gegeven de puree op het menu 
te willen houden.

Duys en zijn volgelingen
(%) Willem Duys' aandrang tot doodslag (die in juridische zin moord is vanwege 
het 'met voorbedachten rade') heeft heel wat ia het Nederlands® volk levende 
driften blootgelegd. De verzamelde ingezonden stukken in de pers vormen een com
pleet staudaardwerk voor het sadisme. Als je het allemaal least, krijg je het ge
voel dat je maar beter niet de straat op kan gaan. Laat staan je in de politiek 
begeven.

ONZE ZWARTE TOEKOMST 

door W.H. de Beaufort

Het meinummer van Peperbek maakte op mij een sombere indruk. Gorter heeft een 
afkeer van politiek gekregen en ziet een linkse revolutie komen, misschien wel 
een geweldadige. De Goederen noemt de progressieve verkiezingscampagne aller- 
bedonderdst en van der Burg groepeert de cijfers dan ook zo dat de nieuwe drie 
het grootste verlies leden. Bovendien worden ar zijns inziens onvoldoende voor
zorgsmaatregelen tegen een kolonelsregiem genomen. Een opbeurend woord is op zijn 
plaats.
De recente verkiezing is mijns inziens een succes van onze democratie geweest.
De opkomst was beter dan meestal in Europa, Het aantal bewust kiezende, want van 
mening veranderd® kiezers is tcegenomen. De aanhang van extreem rechts en links 
is wat gedaald, Eecht-en-orde beeldvorming bleek eerder af te stoten dan aan te 
trekken. Het belangrijkste is echter; de uitslag geeft een zeker inzicht in de 
prioriteiten voor het beleid die de kiezers stellen. Dit is een uitzondering, 
die vj@ ts danken hebben aan het evenredig kiesrecht. De laatste Engelse irerkie- 
zing maakte geen enkele concrete conclusie mogelijk voor wat b.v. betreft immi
gratiepolitiek, belastingen of toetreding tot de E.E.G. De laatste Frans© ver
kiezing liet wel zien dat ds grote meerderheid van de kiezers niets moest hebben 
van de mei-opstand 1968. Deze op zichzelf niet erg waardevolle mededaling moest , 
echter betaald worden met aen uitslag waarin de oppositie tegen het Gaullisme 
voor lange tijd tot een zeer kleine parlementaire minderheid werd.
De Nederlandss kiezers hebben zich op 28 api'il uitgesproken voor een serieuse 
aanpak wan de bezuiniging op ovarheidsuitga'i:eFi en voor een serieuse staats
rechtelijke vernieuwing, door de winst te laten gaan naar Drees jr. en naar het 
schaduwkabine t.
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Welk kabinet er ook omt, het zal aan deze beide pujiten iets meer aandacht be
steden dan wanneer die verschuivingen onder de kiezers mièt waren opgeheven.
Het beleid op andere onderdelen, zoals woningbouw, milieubehoud en defensie, 
zal er mijns inziens in de komende k jaatr niet anders gaan uitzien dan wanneer 
er in 1 9 7 1  geen verkiezing had plaatsgevonden.
itfatuurlijk is ook de bovenstaande interpretatie van de uitslag slocits gebaseerd 
op trends, «och de economische remedie van Drees, noch de staatsrechtelijke van 
de drie, kunnen zich op grond van de uitslag een meerderheid toekennen. Voor de 
praktijk van het beleid is dat echter niet nodig. Hefaanslaan" van de ci'itische 
trend roept reeds bij de politici en aimbtenaren die het overheidsbeleid bepa
len een afweerreactie op, grotendeels bestaande uit concessies. In ons evenre
dig kiesrecht zonder afschrikwekkende drempel, nemen kritische trends sinds 1 9 6 6  
(zoals Boerenpartij bij Provinciale Statenverkiezing) de vorm aan van nieuwe 
partijen of van nieuwe paurtijvorming. Het kan haast niet anders of D '6 6  moet 
dit facet van het stelsel waarderen. Het zal trouwens niet verdwijnen bij over- 
gang op een stelsel met districten van 1 0  zetels.
Zullen nu de belastingen inderdaad omlaag gaan en zal de invloed van de kiezer 
op de kabinetsformatie nu inderdaad omhoog gaan? Lang niet in die mate die DS'70 
en D '6 6  mogelijk achten. Ik zie het volgende gebeuren in de komende vier jaar:
1. Verhoging belastingvrije voet loon- en inkomstenbelasting, doorwerkend tot 

en met de middengroepen.
2). Tegemoetkoming werkende gehuwde vrouw.
5) Verhoging beide B.T.W.-tarieven met gelijk percentage.
k) Verhoging motorrijtuigbelasting en benzineaccijns.
5) Structurele verhoging P.T.T.-tairieven.
6 ) Verhoging premies ziekenfonds, A.O.W., A.W.B.Z.
7) Verlaging premies kinderbijslag.

Dit prograunma heeft mede in aanmerking genomen de niet te corrigeren meerop
brengst uit reële progressie en de wel te corrigeren meeropbrengst uit nomina
le progressie, een klein positief saldo voor de overheid. De hogere subsidies 
voor het openbaar vervoer, de krotopruiming en de verlaging van de leerlingen- 
schaal moeten echter grotendeels betaald worden met bezuiniging op wegenbouw, 
defensie, landnouw en algemeen bestuur. De ontwikkelingshulp blijft op het 
huidige percentage van het nationaal inkomen.

Nu de staatskundige vernieuwing:
l) Kort voor de volgende verkiezing sluiten oude en nieuwe drie een verbond 

tot invoering van een kiesstelsel met grote districten.
2) Gemeenteraden worden geraadpleegd over de personen die gesolliciteerd hebben 

naar het burgemeesterschap.
3) Rechtsstreekse verkiezing leden Europees parlement; Europese partijvorming. 

Afschaffing begrotingsbehandeling in Eerste Kamer.
5) Publicatie adviezen van de Raad van State.
Ziet men de recente verkiezingsuitslag als een stootje in de richting van al de
ze veranderingen dan moet ieder die hoopt op een geleidelijke vooruitgang in 
kwaliteit van onze samenleving die uitslag wel postief waairderen. Er blijven dan 
genoeg zaken over waarover men pessimistisch kan zijn en waair de Nederlandse 
kiezers ook niets aan kunnen doen. Aangezien het onaangenaam is daaraan te denken 
laat ik de opsomming daarvan aan andere auteurs over.

WAAROM VAN MIERLO GEEN GROTE PROGRESSIEVE VOLKSPARTIJ WIL 

door A.R. van der Burg

Er is niet zo heel veel verschil tussen het verkopen van auto's, zeep of po
litiek. Als je in de zeepbranche meer dan 50% van de markt wilt beheersen, dan 
kan je niet met één merk zeep volstaan, gewoon omdat de één een ander geurtje 
wil hebben dan de ander en omdat sommige mensen alleen in zeep geloven als ze 
duur is. Iedere zeepfabrikant droomt ervan eens meer dan 50% van de zeepmarkt 
te beheersen, want zijn zeep is toch immers veel beter.Het is alleen nog een 
kwestie van overbrengen van dit feit op de klanten. Die zeepfabrikant is geen 
"homo economicus", die erop uit is zo veel mogelijk winst te maken. Die zou bij 
20% marktaandeel wellicht veel groter zijn dan bij 6C^ marktaandeel.

3 -



stel nu dat je in de politiek - om wat voor duistere redenen ook - maar één 
partij wilt verkopen, dan zal je die partij of een soort gemiddelde smaak 
moeten geven, met de kans op een groot marktaandeel, of je brengt een zeep... 
pardon, partij naar persoonlijke smaak op de markt met de aan zekerheid gren
zende waarschijnlijkheid dat je marktaandeel beperkt blijft tot een stel ex
centrieke nieuwlichters.
In concreto: Als het doel is groot te worden, dan moet je afzien van ieder 
principe dat een deel van je potentiële klandizie afstoot. Als daarentegen 
je doel is iets te bereiken, dan moet je beginnen met de voorkennis dat ieder 
nieuw idee de zwijgende meerderheid tegen zich heeft. Je idee uitdragen bete-' 
kent dus: steunen op een minderheid. Als je idee een sterk idee is, gebaseerd ' 
op een heldere toeliomstvisie, dan ^al dat idee uiteindelijk zegevieren. Je moet 
er natuurlijk wel de tijd voor nemen. Toen zo'n halve eeuw geleden enkele mensen 
wezen op het dreigende gevaar vau algehele milieuvervuiling, ondervonden ze 
daarbij geen enkele steun. Ivenmin kon Srasmus veel bijval oogsten met zijn 
pleidooi voor de emancipatie van de vrouw. Als Erasinus een partij had willen 
oprichten die nog bij zijn leven een meerderheid zou behalen, dan had hij daar
in niet de emancipatie van de vrouw als programpunt moeten opnemen, noch de be
strijding van de milieuvervuiling. Dan had hij beter a la '/Villem Duys op het 
gepaste moment tot moord en doodslag kunnen oproepen, want dat zou ook toen in 
goede aarde zijn gevallen.
Het is dan ook nierkwaardig dat veel mensen, waaronder blijkbaar de meerderheid 
van de D'66-ers, in hun hart van mening zijn dat ze ongelijk hebben, of dat ze 
hun doel nooit zullen bereiken, omdat ze niet ogenblikkelijk éen meerderheid 
van het Nederlandse volk achter zich krijgen. Ze geven de moed op en grijpen 
in hun wanhoop naar de gedachte van de Grote Progressieve Volkspartij (GPV).
Laten we die GPV eens nader onder de loep nemen. DaaLrtoe eerst een zeer kort 
college staatsrecht. V/at de taken van regering en parlement betreft staan er 
twee opvattingen lijnrecht tegenover elkaar: de monistische en de dualistische.
De monistische opvatting vinden we o.a. terug in het Britse staatsbestel en ge
deeltelijk in onze gemeenteraden. Daarbij wordt de regering gezien als een soort 
dagelijks bestuur uit het parlement, belast met de lopende zaken. De leden van 
de regering zijn ook lid van het parlement. Dit betekent dat de regering op voor
hand de steun van het parlement heeft. Lees hiervoor in feite: steun van de 
meerderheid van het parlement. Het parlement is daardoor verdeeld in twee kampen: 
degenen die de regering steunen en degenen die dat niet doen. Deze opvatting 
leidt ertoe dat ook de kiezers in twee kampen worden verdeeld. Het grootste kamp 
haalt de meerderheid in het parlement en komt dus in de komende zittingsperiode 
aan de macht. De dualistische opvatting, zoals die o.a. in het oude D'66 werd 
aangehangen, stelde hier tegenover dat parlement en regering juist volledig ge
scheiden gehouden moeten worden. De regering is belast met het besturen, het 
regeren van het land, terwijl het parlement twee andere taken heeft, n.1. het 
kader bepalen waarbinnen die regering raag opereren (wetgeving) en controleren 
of die regering zich behoorlijk van zijn taak kwijt. Om die scheiding tot stand 
te brengen, dienen regering en parlement onafhankelijk van elkaar tot stand te 
komen, hetgeen b.v. kan gebeuren door naast het parlement ook op enig tijdstip 
een ministerpresident te laten kiezen. Het parlement behoeft zich nu niet in 
twee groepen te verdelen, maar ieder parlementslid dietn van geval tot geval 
te beoordelen of hij een bepaald regeringsvoorstel of -daad zal steunen of niet. 
Aan blokvorming in het parlement bestaat dus geen enkele behoefte, '/vel is die 
blokvorming nodig voor de totstandbrenging van een regering, omdat die ener
zijds een redelijk samenhangend geheel zal moeten zijn en anderzijds moet kun
nen steunen op een meerderheid van het volk. Het parlement kan klein zijn, 
want zoveel te effectiever kan het zijn taken verrichten. Het moet ook bestaan 
uit mensen die zich niet met een kluitje in het riet laten sturen. De parlements
leden moeten daai’oru bij voorkeur in persoon gekozen worden (dus geen lijstver- 
kiezing).
De keuze tussen monisme en dualisme is sterk historisch gebonden. Het monisme 
is ontstaan als een reactie op de koninklijke regeringen van vroeger en heeft 
zijn sterke aanhang vooral te danken aan de machtsstrijd tussen fel tegenover 
elkaax staande bevolkingsgroepen, zoals die zich ontwikkelde in de ontstaans
periode van onze klassieke partijen. De grootste steun heeft hst monisme dan 
ook altijd gevonden in de typische emancipatiepartijen, zoals SDAP en RKSP.
Het dualisme vond daarentegen zwakke steun in de diverse liberale partijen.
D'66 is ontstaan op een moment dat enerzijds de oude maatschappelijke groeps- 
tegenstellingen, snel aan het verdwijnen waren en a.nderzijds het monisme zich 
in de dagelijkse politiek op ds meest kwal.ijke 'vn.ize begon be maaifesteren. Het 
is dan ook geen toeval dat in deze nieuwe partij het dualisme in zijn uiterste 
vorm een sterke aanhang 'kreeg.-. De oprichters hebbfen het zelfs, zonder zich dit 
overigens ten volle bewu.st te zijn, als uitgangspunt geformuleerd. Voor het 
eerst werd door een partij uitzieht geboden op sanering van een gedegenereerd 
politiek systeem dat in. do ogen van een steeds groeiend publiek niet langer aan
vaardbaar was.

_  -



Zoals de lezer weet, heeft het D'66-congres van februari met overweldigende
meerderheid besloten dit fundamentele uitgangspunt te laten vallen en terug
te keren tot de klassieke monistische methodes:
a. Er werd herhaaldelijk onder woorden gebracht dat het ging om het grijpen 

van de macht. (Wel te onderscheiden van het probleem van de macht in onze 
samenleving).

b. Regering en parlementaire meerderheid werden als één pakket aan de kiezer 
aangeboden.

c. Er werden afspraken met andere partijen gemaakt, niet alleen om gezamenlijk 
een regering te vormen (ook in een dualistisch stelsel noodzakelijk), maar 
ook om in het parlement een blok te vormen, dat zich op voorhand op een be
paald gedragspatroon moest vastleggen.

d. Een uitgesproken monist werd met grote meerderheid tot vice-voorzitter ge
kozen.

e. Er werd afgesproken samen met andere partijen een Grote Progressieve Volks
partij te gaan vormen. Zo'n GPV heeft alleen zin in het kader va., een monis
tisch stelsel.

Over die GPV wil ik het nu verder hebben. Om te beginnen valt daarin de tegen
stelling tussen de woorden "Grote" en "Progressieve" op. Men kan veilig stellèn
dat in de landen van de V/esterse wereld bij een zeer ruime interpretatie van 
het woord "progressief" meer dan J>0% van de bevolking progressief is en bij 
een wat strakkere interpretatie niet meer dan 10%. Dat 'grote' slaat dus bij 
voorbaat op een minderheid van de bevolking, tenzij men het woord progressief 
niet au serieux neemt.
Laten we nu eens die GPV in gedachten gaan volgen in zijn ontstaan en bestaan, 
als alles verloopt zoals Van Hierlo, het hoofdbestuur en de PvdA zich dit voor
stellen. De PvdA wordt daarbij geholpen door enige jeugdherinneringen aan 19^6, 
toen deze partij zelf als een soort GPV startte. De PvdA is toen ontstaan als 
een fusie tussen drie partijen: de SDAP, de Vrijzinnig Democratische Bond en de 
Christelijke-De-mocratische Partij. De sterkteverhouding van die drie partijen ver
hield zich ongeveer als die tussen PvdA, D'66 en PPR nu. Onder invloed van het 
na-oorlogs sentiment ging het toen allemaal wat gemakkelijker dan nu, waardoor 
die PvdA binnen een jaar zijn beslag kon krijgen. Op zijn hoogtepunt heeft de 
PvdA ongeveer eenzelfde percentage stemmen gehaald als de drie partijen samien 
vóór de oorlog, nadien is de partij afgezakt tot het niveau van de SDAP vóór de 
oorlog. Een simpele bevestiging van de zeep-theorie in de aanvang van dit artikel.

wen zal dus trachten de fouten van 19^6 te ver.mijden. Maar hoe? Het zal beter in 
de basis geworteld moeten zijn. Maar de ervaring heeft geleerd dat er van de ba
sis niets uitgaat, want anders zou die basis geen basis zijn. Dus moet het toch 
aan de top beginnen. Er zal daar gesuggereerd worden dat de top concrete voor
stellen moet maken en die aan de basis ter discussie voorleggen. De basis zal 
trouwhartig discussiëren. Sommigen hebben bedenkingen. De partijen gaan congres
sen houden. Daar mag vrijuit gediscussieerd worden, maar wel met de kanttekening 
dat al te ingrijpende wijzigingen natuurlijk niet mogelijk zijn, want dan zouden 
de andere partijen niet meewillen. Intussen probeert men ook een andere fout van 
19̂ 1-6 te vermijden, n.1. dat het alleen een aangelegenheid van deze drie partijen 
blijft. Dus worden ook enkele 'progressieven' uit andere partijen uitgenodigd 
en worden 'partijlozen' opgeroepen mee te doen. Er wordt slecht op gereageerd, 
want die mensen uit andere partijen willen eerst de kat nog eens uit de boom 
kijken (ze zitten nog in die partij, omdat ze de voorkeur geven aan naar katten 
kijken), terwijl de partijlozen ook niet komen, omdat ze juist partijloos zijn 
door gebrek aan politieke belangstelling. Trouwens, stel dat de heer Pieterse 
zich zou aanmelden,; zolang hij geen professor of vermaard voetballer is, zal 
niemand naar hem luisteren.
Hoe dan ook, op een gegeven moment zal er wel een GPV komen. In alle kranten 
komt een foto van Van Mierlo en Den üijl, elkaar omhelzend gelijk twee voet
ballers na een doelpunt. Die partij heeft al direct een uitgebreid programma, 
want daar is intussen jaren aan gewerkt. Alle socialistische en anti-socialis- 
tische kolen en geiten zijn daarbij gespaard, maar toch mag dat programma er 
wel wezen. Er zijn natuurlijk ook de nodige ontevredenen, die het programma te 
socialistisch, of te liberaal, of te weet-ik-wat zullen vinden. Die worden geen 
lid, maar stichten een nieuwe partij of sluiten zich aan bij de SGP of zoiets.
Tot het publiek zal dit alles nauwelijks doordringen. Dan komen de verkiezingen. 
Het resultaat zal zijn dat de nieuwe partij nu wat minder stemmen haalt dan de 
som van de stemmen op die drie partijen. Men moddert nog een aantal jaren door, 
tot er in 1985 met succes nieuwe partijen ontstaan. In 1990 wordt daarom be
sloten met deze nieuwe partijen samen tot één grote progressieve volkspartij te 
komen. Men neemt zich heilig voor daarbij niet de fouten van 19^6 en 1971 te maken,
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De grote denkfout, waarop dit alles berust, is dat men niet in de gaten, heeft 
dat het partijwezen als zodanig uit de tijd is. Niet alleen de z.g.n. beginsel- 
partijen, maar ook de z.g.n. programmapartijen hebben zichzelf overleefd. Het 
is belachelijk te veronderstellen dat je op basis van een soort totaal-program- 
ma ooit een flinke groep mensen kan verenigen. Er zal immers nooit iemand te 
vinden zijn die het selfs maar voor "70% met dat programma eens is. Kiest men 
voor het monisme en ?/il men uit dien hoofde streven naar een soort tweedeling 
van de bevolking in twee kampen (ook een volkomen verouderde zaak), dan zal 
ieder van die twee partijen, net als in Amerika, uiteindelijk in een soort 
kleurloos midden belanden, zonder de tradities die in Amerika bij de keuze 
daartussen nog een rol spelen,
In een dualistisch stelsel zie ik nog wel de aanzet tot een oplossing, hoewel 
er dan juist geen behoefte aan bestaat. Zelfs tot twee oplossingen. De meest 
radikale oplossing is de algehele afschaffing van partijen. In plaats daarvan 
wordt een organisatie voor politieke vorming en eiktiviteit gesticht. Binnen 
die organisatie bestaat volop gelegenheid tot meningsvorming over allerlei 
vraagstukken waarvoor men belangstelling heeft, b.v. via werkgroepen en aller
lei documentatie. Hieruit zullen politici met zeer uiteenlopende opvattingen 
groeien. Iemand die b.v. parlementslid wil worden, kan daarvoor steun pxoberen 
te verwerven. Met hulp van zijn supporters en met organisatorische bijstand van 
de organisatie kan hij zich dan candidaat stellen in zijn district. Sr zijn na
tuurlijk allerlei bezwaren tegen dit systeem in te brengen, maar daaraan is dan 
wel weer het nodige te doen. Het grote voordeel zou zijn dat men zich ook spe
cialistisch in de politiek kan begeven. Iemand die zich b.v. voor de woning
nood interesseert, kan samen met anderen een oplossing zoeken en proberen aan
hang voor die oplossing te krijgen. Voor andere politieke aspecten is hij op 
zijn beurt misschien weer een aanhanger van een geheel andere groep mensen.
Een minder radikale oplossing is ook mogelijk. Hierbij wordt wel het partijen
systeem gehandhaafd, maar de partijen krijgen een geheel ander karakter. Ze gaan 
niet uit van een bepaalde bevolkingsgroep of van een programma of van. bepaalde 
dogma's, maar van een kort omschreven mentaliteit. In wezen is het toch die men
taliteit, die instelling tegenover de vraagstukken, die bepaalt wie je politieke 
vrienden zijn. Binnen zo'n partij is dan een brede skaüLa van opvattingen moge
lijk. De partij kan bovendien een midael zijn om onderling van gedachten te 
wisselen en tot meningsvorming te komen. Bovendien kan de partij de organisa
torische zaken regelen. In die gedachte heeft de partij zelf geen mening. Het 
is slechts een organisatorische huls voor mensen die politiek niet al. te ver 
van elkaar afstaan. Eén van die partijen kan de Grote Politieke Volkspartij 
zijn, een pao'tij die als uitgangspunt heeft dat er in de wereld nog wel het 
nodige te verbeteren en te vertimmeren valt, en dat een gelukkige toekomst af
hangt van wat we er nu van maken. Het mag natuurlijk wel wat mooier geformuleerd 
worden dan ik het nu doe, en wat mij betreft ook met duurdere woorden, maar 
daar komt het toch op neer. Zo'n partij zou inderdaad groot kunnen zijn, want 
er is ruimte voor veel meningen, en dus voor veel mensen, zonder haarkloverij, 
zonder exegese en zonder reglementitis. Bij de verkiezingen kunnen de candida- 
ten elk wat wils bieden, ook als die candidaten tot één partij behoren. De kie
zer zal dit alles veel logischer en aangenamer in de oren klinken dan de nu op
gelegde keuze tussen een beperkt aantal heilsleren, waar hij allang niet meer 
in gelooft.
In een monistisch systeem kan dit alles niet. Dat vereist nu eenmaal dat het 
aantal heilsleren nog verder wordt beperkt tot hoogstens twee of drie. Een soort 
Mussert-of-Moskou-keuze dus. Omdat de kiezers in grote meerderheid niet gelo
ven in die gestroomlijnde, opgevijzelde gelegenheidsheilsleren, zullen ze zich 
in nog sterkere mate van de politiek afwenden.
De moraal van dit alles is dat Van Mierlo c.s. wel de GPV belijden, maar dat 
juist hun nieuwe opvattingen die GPV onmogelijk maken, omdat ze het weer op de 
oude politieke toer gaan proberen, die nu juist aan aille kanten op kraken staat. 
0, zeker, die Progressieve Volkspartij volgens oud recept zal er wel komen 
maar hij zal niet groot zijn en - gezien de ouderwetse uitgangspunten - ook 
niet progressief. Vandaar de titel van mijn stuk. Van Mierlo maakt zijn eigen 
plannen onmogelijk. En de overweldigende meerderheid van D'66 is de ballast die 
hem snel naar de zeebodem trekt.
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DE DEMOCRATIE DER VRIJE POLITIEKE PARTIJEN

(poging tot een analyse langs ongebruikelijke lijnen) 
door W.S.A.N. Gorter

Bijna elke Staat weerspiegelt in zijn constructie zijn organisch-organisatorische 
afkomst uit het familie- en stamwezen. De hoogst® leiders die zich iuzetten voor 
het algemeen belang vaji grotere en kleinere kringen dragen duidelijk vader-ken- 
merken: afweging en verzoening van interne tegenstellingen binnen de groep en 
verdediging van de belangen der»groep naar buiten. De vaderrol is in beginsel 
een natuiirlijke rol in het gezin: plichteu en gezag van de vader worden hem 
niet van buiten-af opgedragen, zij worden hoogstens wat gekanaliseerd en be
vestigd. Wij beklagen de personen die in hun (voor)vader(en), leraren en bazen 
zijn teleurgesteld: zij lijden aan een psychisch gemis dat moeilijk kan worden 
ingehaald, hetgeen hun zicht op het mensdom tekent. 2 ij kennen éen overmatige 
waarde toe aan het heden en zijn meestal niet belast met veel geschiedkundige 
kennis en belangstelling; met gefixeerde idealismen uit hun rijpere jeugd be
wegen zij zich gaarne in actuele detailkennis en -kritiek. Bij vereniging van 
meer dan één gezin tot een groep of stam zal de vaderrol toevallen aan de meest 
Buccesvolle leider. Hoe manifesteert zich zo'n leider? Door voorliggende taken 
met succes zonder opdracht te vervullen, eerst op kleine schaal en dan in grotere 
omvang. Zijn officiële aanstelling of erkenning als leider is in beginsel slechts 
een bevestiging en uitbteiding van een leiderschap dat hij zelf "de facto" reeds 
ie begonnen uit te oefenen. Bij aanwezigheid van meer dan éen candidaat-leider 
ontstaat er een concurrentie tussen dezen. Daarbij wordt dan meestal de achter
ban in verschillende taakverdelingen van hoog tot laag (niet van laag tot hoog) 
ingezet of zij zet zich zelf in bij de zeldzame gevallen van opgedrongen leider
schap ,
De boven uiteengezette constructie handhaaft zich in beginsel wanneer stem- en 
kiesrecht (democratie) andere vormen van concurrentie gaan vervangen. Het stern
en kiesrecht is een uitvindingenactie (verkiezingscampagne!) van leiders en 
niet van aspirant-kiezers: politieke programma's en politiek vertrouwen worden 
verkocht tegen stemmen. Terecht vergelijkt A.R. v.d. Burg in een artikel in dit 
nummer van Peperbek het politieke bedrijf met het verkopen van zeep. "Ook wel 
gepaard gaande met agressieve verkoopmethoden", zou men er aan kunnen toevoegen: 
Zij die politiek willen vuil blijven en dus niet stemmen worden soms duchtig 
door de gezamenlijke politici de oren gewassen. Het verwerven van het politieke 
vaderschap gaat dus niet meer langs de weg van het natuurlijke vaderschap, maar 
de taak zelf is in wezen niet veranderd, ook zij in onderlinge afspraak tussen 
de leiders collectief wordt vervuld. Bij ontaarding van de vaderrol b.v. door 
massificatie staan secundaire leiders (b.v. georganiseerd in een parlement) op 
om de burgers door middel van grondrechten tegen verontachtzaming door de pri
maire leiders (de regering, hoe ook formeel en feitelijk aangewezen) te be
schermen. In een volgende phaso eisen weer andere leiders voor hun volgelingen 
inspraak, medezeggenschap, die de neiging heeft zich tot medebestuur te ontwik
kelen. Daarmede treedt echter een bijna principiële verandering in de gang van 
zaken in, waarvan het de vraag is of zij zich wel met de bovenbehandelde grond
structuur verdraagt. De speciale belangen immers dia door de grondrechten worden 
worden beschermd kan men nog "speciale algemene belangen" hoemen in die zin dat 
dezelfde grondrechten voor velerlei doeleinden kunnen worden gebruikt, waarbij 
opgemerkt moet worden dat dif'gebruik", rechtstreeks of door zijn gevolgen, in 
strijd kan komen met de voornaamste taak van de primaire leiders zoals in de 
tweede volzin van deze beschouwing geformuleerd. In staten met grote interne 
tegenstellingen of die sterk van buitenaf worden bedreigd, kunnen dan ook maar 
weinig grondrechten, die de primitieve staatsdoeleinden doorkruisen worden aan
vaard, wil men het bestaan van de staat niet op het spel zetten. Bij inspraak 
echter kunnen rechtstreeks politieke economische en culturele groepsbelangen 
bij monde van tertiaare leiders (b.v. vakbonden) aan de orde worden gesteld op 
zoaanige wijze dat zij de belangen van algemener groepen (b.v. bejaarden en 
zekere middenstandsgroepen) die juist door die algemeenheid alleen hun gewone, 
niet geconcentreerde politieke rechten bezitten, op zij schuiven. Dit kan en 
zal dan ook leiden tot belangentegenwtellingen die de taak van de hoogste lei
ders tenzeerste verzwaren, welke taak de leiders, door de aantasting van hun 
vader-gezag. waarmede zij zwakke groepen zouden kunnen beschermen, nauwelijks 
meer kunnen waarmaken, mede omdat politiek-nuraeriek zwakkere maar maatschap
pelijk, behoudens revolutie, onaantastbaar machtige en verontwoordelijke lei- 
derskringen de tekorten niet op zich laten afwentelen. Deze gang van zaken, 
zich ontwikkelend tot machteloze confrontaties, zal de kans op succes van syn
thetische politici of, wat erger is, van autoritaire politici doen toenemen 
door het ontstaan van een geheel andere vorm van onbehagen dan die wegens pa



ternalisme waarover D'66 z o graag spreekt. Wij doelen op het onbehagen over 
een regeeronmacht zich manifesterend bij de burgers zowel ter linker als ter 
rechterzijde. Het te bovenkomen van die onmacht zou om zinloze confrontaties 
te vermijaen een centrum-concentratie vereisen, waarbij van de onafhankelijk
heid en politieke macht van de vrije grote en middelgrote politieke partijen 
en combinaties niet veel zou overblijven. Het opstellen van de beginselen voor 
zulk een centrum-concentratie zou dé politici die weinig aandrang hebben tot 
en daarom weinig ervating hebben met synthetisch denken - hetgeen thans nodig 
is maar des te meer geoefend zijn in eenzijdig denken, eventueel gevolgd 
door compromissoir denken - hetgeen thans juist niet zal worden verlangd - 
bijna bovenmenselijke inspanning kosten. De bittere zeep tevens schuurmiddelen 
slechts geschikt voor de harde huiden, raakt "uit", harmonische zeep, diep rei
nigend, komt "in". Hetgeen vaderlijke hardheid niet uitsluit bij het reinigings
proces. "Rechts" moet wegens overbodigheid praktisch helemaal weg en "links" 
moet centrum worden.

EEN NEDERLANDS KOLONELSREGIME? 

door K.P. Bloema

Het staatsgreep-idee blijft voortdurend opdoemen. Zelfs in het vorige nummer 
van ons aller Peperbek. De schrijver van een desbetreffend artikel meent dat 
zoiets makkelijk zou kunnen gebeuren. Een geslaagde volksopstand achtte hij 
niet mogelijk, omdat men deze kan zien aankomen en een staatsgreep niet. Op 
dit punt heb ik enige opmerkingen. Voor een staatsgreep in Nederland zou m.i. 
heel veel nodig zijn. In principe acht ik een staatsgreep mogelijk in élk land 
ter wereld, maar in ons land zou daaraan dan toch wel een langdurige econo
mische crisis vooraf moeten gaan, gepaard gaande met hevige onrust en arbeids- 
onlusten. Daardoor zou het politieke midden worden uitgehold en de uitersten 
worden versterkt. Dit is een proces dat tijd nodig heeft en oplopende span
ningen, welke een ieder kan waarnemen. Een rechtse staatsgreep is dan theore
tisch mogelijk, vooral omdat in onze huidige krijgsmacht systematisch een 
christelijk-liberale sfeer en een dito militaire top zijn gecreëerd.
Tegen deze theoretische staatsgreep-mogelijkheid is het nodig om tijdig maat
regelen te nemen. Maar niet die maatregelen welke in de vorige Peperbek werden 
voorgesteld, want deze zijn bepaaldelijk onvoldoende (een noodwet, een parle
mentair comité, instructies voor justitie en politici). Een technisch juist 
uitgevoerde staatsgreep is nog nooit voorkómen door een noodwetje, noch door 
een parlement. Evenmin door de politie of justitie en nog veel minder door een 
burger minister van defensie (in tegendeell) Maao' wel door het optreden van 
andere eenheden van de strijdkrachten.
De beste waaroorg tegen een staatsgreep is m.i. om de militaire top zorgvuldig 
te doen bestaan uit mensen uit verschillende politieke richtingen. Een politieke 
commissie zou toezicht moeten houden op de selectie voor deze militaire top, 
op het opleidingssysteem en op de topbenoemingen. Ik heb daar al meerdere malen 
op gewezen. Op het ogenblik is dit alles in handen van de militairen zelf, en 
op deze wijze is de huidige militaire top opgebouwd volgens een volledig con- 
servatief-christelijk-liberaal patroon, welke het contact met de maatschappe
lijke ontwikkelingen niet heeft kunnen bijhouden. Ook zou ik willen pleiten voor 
meer burgerfuncties in de strijdkrachten, meer uitwisselbaarheid van personeel 
met de niet-militaire maatschappij, een minder gesloten systeem bij de oplei
dingen, en vooral ook een opbouw van het officierskorps waarbij naast de typisch 
militai.re vakmensen er ook een categorie officieren wordt gevormd, die voort
komt uit de universiteiten, met name b.v. sociologen, psychologen en politico
logen, categorieën die thans in de militaire organisatie nog veelal met argwaan 
worden beschouwd.

- 8 -



D ’66 - PARLEMENT GEVRAAGD 
door F. de Kerie

In de prilste jaren van D'66 werd de Algemene Ledenvergadering (ALV) als hoogste 
partijorgaan uitverkoren omdat dit instituut gezien werd als een min of meer 
ideale vorm van directe partijdemocratie. De praktijk is velen van de prille 
D'66-ers niet meegevallen. Kritiek wordt van allerlei zijden vernomen op de 
elitaire wijze van besluitvorming binneu HB, DB en Tweede Kamerfraktie.
Om de communicatielijn van de basis naar de top te herstellen, doet Floris Plate 
in het aprilnummer van Peperbek het voorstel om te komen tot een raadgevend_D'66- 
parlement. Deze gedachte blijkt in bredere kring dan alleen binnen de Landelijke 
Werkgroep Staatsrecht te leven.
Nu het zich laat aanzien, dat de interne kandidaatstelling voor de Tweede Kamer 
binnen afzienbare tijd zal worden geregeld, en mogelijk die voor de Eerste Ka
mer verbeterd, lijkt het nuttig daarbij aansluiting te zoeken voor de aanwijzing 
van de leden van zulk een partijparlement. Er is weinig op tegen, om de leden 
van dat parlement te zoeken onder die kandidaten voor de Eerste en Tweede Kamer 
die de rit niet hebben gehaald. Indien men het land zou indelen in een zevental 
kiesdistricten, ieder omvattende een of meer Tweede Kamerkieskringen, dan zou 
een district Noord (Friesland, Groningen, Drente): 3i een district Oost (Gelder
land & Overijssel): 6, een district Zuid (Zeeland, Noordbrabant & Limburg): 9» 
een district Amsterdam : 6, een district 's Gravenhage : 5» een district Rotter
dam: 3» en een district West (Noordholland, Zuidholland en Utrecht min de grote 
steden): 15 leden of in totaal leden kunnen aanwijzen. Voor de Eerste Kamer 
zou provinciegroep I (Noordbrabant, Zeeland, Utrecht en Limburg): 3» provincie- 
groep II (Gelderland, Overijssel, Groningen en Drente): 3* provinciegroep III 
(Noordholland en Friesland): en provinciegroep IV (Zuidholland): 5 of in to
taal 15 leden aanwijzen.
Na verkiezingen voor de Ie of H e  Kauner kan dan direct wordexj. vastgesteld welke 
personen in het schaduwparlement zitten. Deze zestig D'66-ers, die blijkens hun 
kandidatuur voor de Staten Generaal belangstelling hebben voor de politiek en 
de partij, en die ook over de communicatielijnen naar de basis beschikken, lijken 
het aangewezen sollege om EB, DB en de fracties in de beide Kamers te begeleiden, 
tussen de verkiezingen en tussen de ALV's in.

Op dit ogenblik is er na afwezigheid van zo'n twee Jaar weer een fractie van D'66 
aanwezig in het Haags Jongeren Parlement. Half Januari werden de eerste contacten 
gelegd tussen enkele Jongeren die reeds belangstelling voor dit Jeugd Parlement 
getoond hebben. Half februari weiren deze Jongeren voor het eerst bij elkaar, en 
dit meteen al op een zitting van het H.J.P, In deze vergadering was het grootste 
deel van de tijd uitgetrokken voor een bestuursverkiezing. Aangezien wij niemand 
kenden krege-- wij ruimschoots de tijd de gang van zaken van het Parlement gade 
te slaan. Meer haddeui wij overigens deze eerste keer niet bedoeld. Aan het eind 
hield wethouder Vink een toespraak over Jeugdzaken, er volgde nog een klein de
bat zonder bijzonderheden. De daarop volgende keer was er een zitting over het 
onderwerp "openbaar vervoer". Onze Bart Verhoeven hield een rede, die tot onze 
grote verbazing geen afgang werd. We hadden ook nog een motie ingediend, die on - 
geveer inhield dat er om gezondheids- en planologische redenen in de toekomst 
geen nieuwe autosnelwegen meer ontworpen mogen worden. Uit de stemming bleek weer 
zo'n aardige tegenstelling: vóór: D'66-PSP-FJG (PvdA)-NCJV (CPN)

t e ^ : CHJO-JOKVP- ARJOS-JOVD.

Niemand had zich geroepen gevoeld zijn fractiestandpunt te verlaten zodat na 
telling de uitslag 19-19 was. Volgens de statuten hield dit in dat onze motie 
was afgewezen. Jammer. Na deze stemming werden twee moties van de FJG (PvdA) 
teruggetrokken door de indieners.
Op deze zitting volgde een kentering. Bart Verhoeven moest in dienst, Eén Jongen 
trok zich geheel terug eu. een derde kon wegens gebrek aan tijd voorlopig minder 
aktief zijn.



Dit hield in dat we drie nieuwe mensen nodig hadden. Ondertussen zijn dez® toe
getreden maar toch zouden wij veel liever zien dat we tot een grote werkgi'oep 
Haags Jongeren Parlement konden komen. Daarom vragen wij alle jongeren tussen 
de + 17 en 2 3 jaar, die belangstelling hebben voor dit onderwerp een briefje 
te sturen naar Harry Geelen. St. Olofslaan 15. Delft.

EEN OUBÜKfWW VOOS HET MIDDBN-OOSTEN (I) 
(een discussie-studie) 
door W.S.A.N. Gorter m

In een artikel, op 21 september 196? verschenen ia de rubriek 'Focus' van het 
dagblad Het Vaderland getiteld 'Jeruzalem als godsdienstige wereldhoofdstad', 
brachten wij het denkbeeld naar voren dat het conflict tussen Israël en de Ara
bische Staten wellicht opgelost zou kunnen worden door inschakeling van een om- 
budscommissie. Dez© commissie zou gevestigd moeten worden in Jeruzalem en bestaan 
uit vertegenwoordigers van de gemeenschapswetenschappen en -praktijk, daaronder 
krijgskunde begrepen, en van de vier of vijf wereldgodsdiensten. De ombudscommis- 
sie zou d@ vorm krijgen van een werelduniversiteit en ook het opperbestuur over 
de stad Jeruzalem kunnen uitoefenen. Zij zou in voortdurend overleg met alle be
trokken partijen en stromingen vredesplannen moeten voorbereiden.
De achtergrond vam de gedachte om vertegenwoordigers van de wereldgodsdiensten 
bij deze zaken rechtstreeks en op hoog niveau te betrekken, is deze dat bijdragen 
van die zijde onmisbaar zijn omdat de godsdiensten in de politiek een zeer grote, 
soms remmende en soms vernieuwende invloed hebben, zonder rechtstreeks verant
woordelijk zijn. Daar komt bij dat aan de huidige wereld-oecumenische tendens 
hier een wezenlijke werkopgave zou worden voorgelegd die nu eens niet kan uit
monden in vrijblijvende resoluties, verklaringen, brochures en verhandelingen 
die het gezicht van de wereld nauwelijks beinvloeden. Een ook geestelijke con
frontatie van Jodendom, Islam, Christendom en Boeddhisme in het licht van het 
onderhavige conflict is van het grootste belang, in een brief van het Ministerie 
van Buitenlandse Zaken van Israël te Jeruzalem, gedateerd 26 september 1 9 6 7 , 
werd ons medegedeeld dat het plan ter kennis van de Minister van Buitenlandse 
Zaken was gebracht, die dank zegde voor de suggesties welke hij 'van groot be
lang' achtte.
In punt 3 van Resolutie 24-2 d.d. 22 november 1 9 6 7 van de Veiligheidsraad van 
de Organisatie der Verenigde Naties werd aan de Secretaris-Generaail opgedragen 
een Speciale Vertegenwoordiger aan te wijzen l) om zich naar het Midden-Oosten 
te begeven ten einde contacten te leggen en te handhaven met, de desbetreffende 
Staten met het doel het verkrijgen van overeenstemming te bevorderen en pogingen 
te ondersteunen er toe strekkende een vreedzame en aanvaardbare regeling te. be
reiken in overeenstemming met de bepalingen en beginselen van deze resolutie.
Werd hiermede een bemiddelaair aangewezen die als ombudsmem de kern zou kunnen 
zijn van een ombudscommissie als door ons in september van dat jaar bedoeld? Om 
deze vraag te kunnen behandelen is het nodig eerst van de overige inhoud van 
de resolutie kennis te nemen. Deze luidt:

De Veiligheidsraad,
Uitdrukkend zijn voortdurende bezorgdheid met de ernstige toestand in 
het Midden-Oosten,
De nadruk vestigend op de onaanvaardbaarheid van gebiedsverwerving door 
middel van oorlog en op denoodzaak te werken voor een rechtvaardige en 
duurzame vrede die aan iedere Staat iu die gebiedsstreek toestaat in vrede 
te leven.

1 ) Aangewezen werd: Gunnar Jsurring, Zweeds Ambassadeur in Moskou.
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Bovendian d® aadrtik er op vestigend dat aQ.le Lid-Staten bij hun aanvaarding 
van het Handvest vu.n de Verenigde Maties sich verbonden hebben te handalsn 
overeenkomstig airtikel 2 van het Handvest 2).
1. Bevestigt dat het nakomen van de beginselen van het Handvest vaststelling 

eist van een rechtvaardige en duurzame vrede in het Midden-Oosten dia 
toepassing van d® twee volgende beginselen behoort mede te brengen:
(i) Terugtrekking van de Israëlisch® gewapende krachten uit gebieden be

zet tijdens het kortgeleden ontstane conflict;
(ii) Beëindiging van elke aanspraak op of elke staat vss.ii oariogvoeriass, 

alsmede eerbiediging en erkenning van d® territoriale integritsit en 
politieke onafhankelijkheid va.n elke Staat in desbetreffende gabieds- 
streek alsmede hun recht in vrede te leven biasen veilig® sa erkende 
grenzen vrij van bedreigingen o.f gewelddadige landelingea.

2, Bevestigt bovendien de noodzaak
(a) vrijheid van scheepvaart door d® internationale waterwegen in de ge- 

biedsstreek te verzekeren;
(b) een rechtvaardige regeling van het vluchtelingenprobleem te verwezen

lijken;
(c) de ter.ritoriale onschendbaarheid en politieke onafhankelijkheid van 

elke Staat in de gebiedsstreek te verzekeren, door maatregelen welke 
de instelling van gedemilitariseerde zones insluiten.

Onze hierna volgende kritiek op de inhoud van deze resolutie vloeit voort uit een 
overeenkomstige kritiek op het Handvest zelf. Immers het Handvest licht uitdruk
kelijk in artikel 2, lid twee geïsoleerde verschijnselen t® weten 'dreiging 
met, of gebruik van geweld' uit een historisch verlopend conflict-gebeuren en ? r- 
klaart deze tot verboden onderhandelingen. Andere, evenzeer belangrijke verschijn
selen als bijvoorbeeld blokkade of andere pogingen tot economische wurging worden 
daarbij verwaarloosd. Ten aanzien van een recht op preventieve actie nasj:* aanlei
ding van bedreigingen en dergelijk® en een plicht naar het zoeken van de grondslag 
of kern van het conflict bestaan in het geheel geen voorschriften. Het Handvest 
bevat daarbij een aan het nationale strafrecht ontleend verbodssysteem, dat echter 
bij gebrek aan effectieve sanctiemiddelen zelden werkt.Als vaststaande, althans 
vaststelbare, elementen die zijn volksnrechtsysteem moeten schragen beschouwd 
het Handvest wankele begrippen als bijvoorbeeld:
internationale veiligheid, een begrip waarover men de meest verscheiden opvattingen 
kan hebben;
integriteit hetgeen vaststaande en erkend© (door wie?) staatsgrenzen omsluit, die 
niet zelden ontbreken en
politieke onafhankeli.ikheid die juist door vredesverdragen dikwijls wordt beperkt.
Op rechtdaasis zijn deze begrippen dus moeilijk en soms niet hanteerbaar, op poli
tieke grondslag kan men er elke inhoud aan geven die men wenselijk acht. Het Hand
vest suggereert echter rechtsoplossingen.L • * e •
Het volkenrecht van het Handvest is in al deze opzichten zonder meer wereldvreemd 
en heeft verder de tendens de bestaande toestanden te bevriezen (handhaving van 
de statusquo). Het oude volkenrecht, hoe onvolmaakt van nature ook, was veel re- 
«ilistischer en wekte tenminste geen valse illusies die het zoeken van werkelijke 
oplossingen maar tegenwerken. Een andere zonderlinge instelling in het Handvest 
is, dat naast het verbod va.u aanvallen en bedreigen, partijen bij een geschil al
lereerst moeten streven naar een, oplossing door onderhandeling enz. (art. 35)• 
Uitgaande van het verbod van aanvallen en bedreigen is er echter geen enkele re
den meer onderhandelingeavoor te schrijven. Onderhandelingen in het internationale 
vlak laten zich toch slechts begrijpen voor het geval de ene staat uit een be
paalde evenwichtstoestand met een andere staat is gegroeid, sterker is geworden, 
en nu de formele evenwichtstoestand, welke volkenrechtalijk vast ligt, ??il wij
zigen te zijnen voordele en ten nadele van die andere staat.

2) Artikel 2, lid 3, luidt: Alle Leden zullen hun internationale geschillen langs 
vreedzame weg op zodanige wijze beslechten, dat internationale vrede en vei
ligheid niet in gevaar worden gebracht; lid luidt: Alle leden zullen in hun 
internationale betrekkingen zich onthouden van bedreiging met of gebruik van 
geweld tegen de territoriale integriteit of politieke onafhankelijkheid van 
enige Staat of op enige wijze, die onverenigbaar is met de Doeleinden van de 
Verenigde Naties.
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Meer algemeen uitgedmkt: het is mogelijk, dat een staat, wegens wijziging van 
welke elementen dan ook een bestaande juridische toestand wenst te veranderen.
De staat te wiens koste de verandering zou gaan wil geen oorlog riskeren en 
geeft wellicht iets toe, maar zo weinig mogelijk. De sterker geworden staat of 
de staat, die anderszins veel belang bij wijziging heeft, moet nu voortdurend 
militaiir of economisch dreigen of een officieus oorlogje voeren om de andere 
staat goed duidelijk te maken, dat het menens is: uiteraaurd kan dit duidelijk 
maken niet bestaan in een beleefde mededeling, waarop de andere staat immers geen 
acht zou slaan. Bij een uitgangspunt van vrede is dit dreigen, enz. de enige mo
gelijkheid om tot onderhandelen te komen.
Terwijl nu het recht van de Verenigde Naties dit onderhandelen voorschrijft, ver
biedt het tegelijkertijd het d:?eigen met (of het voeren van) oorlog en het ver
biedt dus de voorwaarden te vervullen, die tot toepassing van zijn eigen voor
schriften noodzakelijk zijnJ Het gebod tot onderhandelen is irreëel, indien de 
volledige mogelijkheid tot dreigen met oorlog niet bestaat. De zwakke, die niet 
wordt bedreigd, geeft nooit iets af, ook al zou de betreffende toestand zeer on
billijk moeten worden genoemd. Trouwens, wie maakt uit wat billijk is? Als moge
lijkheid om de status-quo te wijzigen zijn'gedwongen onderhandelingen' vrij on
bruikbaar. Het alternatief: oorlog of onderhandelingen, is onwezenlijk. Zowel de 
ene als de andere mogelijkheid hebben hun eigen toepassingstijdstippen.
Men kent ons antwoord reeds op de vraag wie uitmaakt wat billijk is: Een ombuds
man (commissie) in overleg en gedachteawisseling met alle betrokken partijen en 
stromingen, oordelende in advies, op grondslag van grotendeels uit de zaak zelf 
te ontwikkelen algemene reohtsbeginselen. De Verenigde Naties zelf kunnen ons 
inziens nauwelijks een oordeel geven over wat billijk is; in haar oordelen zijn 
niet veel anders dan onderling tegenstrijdige politieke idealen in een verbaal 
en uiterlijk evenwicht met elkaiar gebracht, dat zich met symptomen en niet met 
oorzaken (daaronder begrepen wezenlijke machts- en krachtsverhoudingen) bezig
houdt, laat staan die oorzaken beïnvloedt.
Wanneer men nu aan de hand van bovenstaande principiële kritiek op het Handvest 
de resolutie overziet, dan vaü.t op dat van de ernstige nedreiging van Israël door 
Egypte niet wordt gerept, hoewel art. 2 van het Handvest daartoe een grondslag 
biedt, en dat het kernprobleem van het geschil niet in punt 1 wordt genoemd, maar 
pas in punt 2 onder b) en dan nog ih een onduidelijke terminologie. 
Rechtsbeginselen, op grond waarvan het vluchtelingenprobleem (ontheemdenprobleem 
ware een betere term) zou kunnen worden benaderd en opgelost, geeft de resolutie 
niet: 'rechtvaardigheid', als bedoeld in punt 2 onder b), is geen rechtsbeginsel. 
Rechtsbeginselen kan men slechts vinden indien men een conflict in zijn gehele 
historische verloop beziet. ) V/ij kunnen thans op onze eerder gestelde vraag 
het antwoord geven dat, bij alle boven aangewezen tekortkomingen, de Speciale 
V.N.-vertegenwoordiger zonder meer niet de kern van een ombudscommissie, zoals 
door ons voorgesteld, zou kunnen zijn. Daarvoor zou hij ruimere bevoegdheden 
moeten hebben en nauwkeuriger instructies dan de resolutie hem geeft. Hetgeen 
daartoe nodi^ is zou kunnen blijken uit het volgende betoog.
Het onderhavige conflict is ontstaan doordat de Joden door een eerst beperkte, 
doch sinds het einde van de Tweede Wereldoorlog massale immigratie in Palestina 
de toekomstige economische zeggenschap en politieke onafhankelijkheid aantastten 
van de in dat land reeds lang in overwegende meerderheid aanwezige Palestijnse 
Arabieren.
Hot begin en de aanmoediging van de immigratie op enigszins omvangrijke schaal 
lag in de verklaring d.d. 2 november 1917 van Sngelands Minister van Buiten
landse Zaken. Deze zogenaamde Balfourverklaring luidt:

Waarde Lord Rotschild,
Ik heb het genoegen U, namens Zijner Majesteits Regering, in kennis te
stellen van de volgende verklaring van sympathie met de Joodse Zionis
tische aspiraties die is voorgelegd en goedgekeurd door het Kabinet:

*) Een verwante denkwijze vindt men in de afscheidsrede van de president van 
de Hoge Raad op april 1971 (Ned. Juristenblad, blz 577)» o.m. waar deze in 
een vergelijking van twee uitspraken van dit college het volgende zegt: "In 
1933 was men geneigd een vaste regel op te stellen en vervolgens na te gaan 
of een bepaalde gedraging daar onder viel, terwijl wij thans het zedelijk 
oordeel rechtstreeks betrekken op het concrete geval. Een zedelijk oordeel 
willen wij niet uitspreken voordat wij zo nauwkeurig mogelijk alle omstandig
heden hebben vaatgesteld die voor dat oordeel relevant kunnen zijn".

Red.
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'Zijner Majasteite Regering beziat :aet gunstige gezindheid d© vestiging 
in PaQ.estina van een Nationaal Tehuis voor het Joodse Volk en zal zich 
inspannen de vervulling van deze zaak t® vergemaJckelijken, waarbij dui~ 
delijk dient te worden begrepen dat niets mag worden gedaan dat da bur- 
gerlijke en godsdienstige rechten van in Palestina bestaande niet Joodse 
gemee ischappea, of de rechten en politieke status die Joden in welk ander 
land ook genieten zou kunnen schaden'.
Ik zal u dankbaar zijn indien U deze verklaring ter kennis zou willen 
brengen van de Zionistische Federatie»

Oprecht de Uwe,
Arthur Jajnes Balfour.

Men dient zich nu af te vragen of de Joden uit een oogpunt van algemene rechts- 
beginselen aan deze verlclaring enig recht voor hun huidige positie in Israël 
kunnen ontlenen. Wij menen te moeten attwoordens nauwelijks. De Balfour-ver- 
Iclaring had materieel gesproken een innerlijke tegenstrijdige inhoud en de 
Arabische Palestijen konden zich beroepen op een sinds lang bestaand® toestand. 
Zij behoefden, ook na de Tweede Wereldoorlog, met Joods-nationale aspiraties, 
die geen enkele materiële grondslag in algemene volkenrechtsbeginselsn konden 
vinden, geen rekening te houden. Engeland heeft de innerlijke tegenstrijdig
heid van de Balfour-verklaring niet in zijn practische politiek kunnen oplos
sen, maar een chaos achtergelaten.
MAAR. Het gaat thans niet om volkenrechtsbeginselen die van pas waren in 1917 
of in 1 9 ^ ,  doch die thans ter zake doen in 1970, waarbij de beginselen van 
1917 en 19^6 zwakker medespelen. Palestina bestaat niet meer: in de plaats daar
van is gekomen een laad 'Israël', dat anders is, namelijk met bossen, welvarende 
landerijen, industrie, grote havens, infrastructuur, enz. Dit Israël is zo snel 
geschapen door de Joden als de mieren hun mierenhopen bouwen (gaat tot de mieren, 
gij luiaards, ziet hunne wegen en wordt wijsJ) De Arabische Palestijnen, die ge
vlucht zijn, hebben in feit® aan deze ontwikkeling geen deel gehad. De Pales
tijnen laten terugkomen zou verhoudingen scheppen als die welke tussen Turkije 
en Griekenland in 1925 terecht zijn beëindigd met uitwisseling der bevolkings- 
minderheden.
NIETTEMIN. D® Palestijnen hebben hun grond verloren en zullen nieuwe plaatsen 
moeten hebben om menswaajdig t® leven en to werken. De Joden zitten op hun 
voormalig land met een nieuw 'mierennest' en verdedigen zich op een wijze dat 
men hier niet meer tussen kan komen. Bovendien zijn er wereldbelangen van gro
te mogendheden om deze toestand te handhaven.
Durende machtsconstellaties dienen in het volkenrecht als rechtsprincipe bij 
het treffe.. vau regelingen te worden erkend......zolang ze durenJ Beslissend
daartoe is de toestand voor zover men deze op het ogenblik van onderhandelen 
kan overzien» Eerder, en eventueel bij mislukken der onderhandelingen: later, 
geldt slechts het oorlogsrecht, dat zich bezig houdt met de wijze van oorlog
voeren, voorlopige voorzieningen enz.
Het vinden van nieuwe woonplaatsen door en voor bevolkingen of volken is op 
zich zelf geen ramp.Vele volken hebben zich verplaatst en vele individuen zijn 
in de loop der geschiedenis geëmigreerd. De oeroude zegswijze 'Ubi bene, ibi 
patria' (waar men het goed heeft daar is zijn vaderland) dient zich hier aan.
Het 'zelfbeschikkingsrecht onder alle omstandigheden' is ook een missalg van 
het moderne volkenrecht. Noch individuen, noch volken, noch staten zijn ooit 
alleen maar van binnenuit gevormd, doch zij en hun grenzen zijn tevens het re
sultaat van krachten van buiten af. Dit zal. in het bijzonder ook voor de Pale
stijnen gelden. De Joden zeilen te goeder trouw moeten helpen zoeken naar nieuw 
grondgebied voor de Palsstijnan, daarvoor wellicht hun grenzen wat nauwer trek
ken, en geld en hulp beschikbaar moeten stellen voor het bouwen van nieuwe 
dorp&a s.Q steden voor hen.
BCEïiLR» O o k M  --oreld' heeft een groot belang bij een duurzame regeling van de 
problemen in hst M.idden-Oosten, al ging het alleen maar om het besparen op be
wapening. Stichten van een internationaal fonds om een aanzienlijk aa.ndeel, te 
betalen van de kosten di® }\et met zich meebrengt de Palestijnen, die in hun 
wanhoop bezig zijn zich buiten de wereldorde te stellen, weer in de wereld te 
integreren, ligt dus voor ds hand. De rest van de problemen is na regeling van 
het ontheemdenprobleem va», secundaire aard, ook die inzake ontruiming van be
zette gebieden en militaire veiligheid. Ten onrechte zijn en worden deze steeds 
op de eerste plaats geschoven. Uiteraard kan een ombuasman in gedachtenwisseling 
met partijen tot geheel ander© rechtsbeginselen komen: de onze komen voort uit 
e@& bedacht gesprek met partijen!
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De ombudsman die nieuwe algemene beginselen van volkenrecht en hun toepassing 
daarvan in de zin als bovenomschreven, ingang zou willen doen vinden, is ovari- 
gens'nog niet gelukkig'. Niet alleen zou het dóórdringen onder zijn leiding 
van zodanige beginselen tot mentaliteitsveranderingen in gehele bevolkingen 
moeten leiden, hetgeen veel tijd kost, maar de eerste die innerlijk zou moeten 
veranderen is de ombudsman zelf! Immers, hij zou krachten aan ontledend (ana
lytisch) en weer samenvoegend (synthetisch) vermogen moeten gaan uitstrsü.en 
die alle betrokkenen er van overtuigen dat hem ruimere bevoegdheden dan de 
V.N.- resolutie van 22 november 1 9 6 7  biedt, dienen te worden verleend. Een 
mogelijke aspirant-ombudsman in deze zij dus sterkte en wijsheid toegewenstJ 
Van de V.N. verwachte men weinig....

(november 1970)

EEN OMBUDSMAN VOOE HET MIDDEN-OOSTEN (II) 

door W.S.A.N. Gorter

In onze beschouwing "Een ombudsman voor het Midden-Oosten", geplaatst in de 
Internationale Spectator nr 20, blz 1930 van het vorige jaar, stelden wij dat 
de rest van de problemen in het conflict Israel-Arabische Staten, na regeling 
van het probleem der ontheemde Arabische Palestijnen, van secundaire aard is, 
ook die inzake de ontruiming van bezette gebieden en militaire veiligheid.
Onder de bezette gebieden verstaat de resolutie van de Veiligheidsraad van 
22 november I9 6 7 de gebieden bezet "tijdens het kortgeleden ontstane con
flict", d.i. dus tijdens de zesdaagse oorlog. Niet bekend is ons dat de Ara
bische staten sindsdien zouden hebben aangedrongen op ontruiming door Is
raël van nog andere gebieden. Dit betekent dat er een commissie opinio tus
sen partijen lijkt te bestaan dat Israël tenminste de de-facto grenzen van 
vlak vóór de zesdaagse oorlog mag behouden. De oorspronkelijk door de Vei
ligheidsraad in 1 9 ^ 7  vastgestelde nauwere grenzen van Israël zijn dus be
halve feitelijk nu ook officieus van de baan.
Dit is reeds een aanzienlijke winst voor Israël als resultaat van de caunpagne 
van I9Ó7 . Echter vraagt Israël nu bovendien nog enige gebiedsuitbreiding, als
mede gedemilitariseerde zoues, kennelijk uitsluitend ter uitvoering van de 
bepalingen van de resolutie over veilige grenzen, territoriale onschendbaar
heid en politieke onafhankelijkheid, doch niet als uit I9 6 7 stammende oorlogs
buit .
Ket komt ons voor dat deze punten die afwijken van de de-facto-grenzen van 1967 
van vóór de oorlog, juist om die reden slechts een voorlopige regeling zouden 
moeten krijgen. Immers de ratio om aan deze punten een inhoud te geven ligt 
in een veronderstelde vijandelijkheid tussen Israël en de omliggende staten.
Zou au het probleem van de toekomst der Arabische Palestijnen (dat wij het 
primaire probleem hebben genoemd) werkelijk geregeld zijn op een wijze die 
alle betrokkenen als uiteindelijk wel billijk aanmerken of zouden moeten aan
merken, dan is er geen (volkenrechtelijk te erkennen) reden meer voor vijan
digheid en behoeven deze punten dus niet in een definitieve regeling te worden 
neergelegd. Men zou hier dus een voorlopige regeling van tien of twintig jaar 
kunnen treffen. De moeilijkheid is echter dat een objectieve niet-politieke 
instantie zou moeten worden gevonden die na afloop van de termijn vaststelt 
of de vijandigheid - die niet slechts zou kunnen blijken uit regeringsstand
punten, maar ook uit openbare meningen of zelfs uit niinderheidsmeningen - 
is verdwenen. Overigens kan zelfs een objectief verdwenen vijandigheid weer 
opleven. Voorts kan een onevenwichtigheid-in-defensiemogelijkheden van aard
rijkskundige aard, zelfs zonder zichtbare vijandelijkheid, een potentiële be
dreiging vormen, vooral in een gebied waarin geen Grote Mogendheden aanwezig 
zijn om van uit hun nabijegelegen gebieden het machtsevenwicht tussen kleinere 
landen in stand te houden zoitils men dit b.v. in Europa kan zien.
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Garanties van Grote Mogendheden kunnen moeilijk hun territoriale, dus bli.lvend^ 
aanwezigheid met daaraan verbonden eigen levensbelangen vervangen. V.N.- 
troepen kunnen niet meer dan een zeer tijdelijke politie vormen. Tenslot" 
t® zou men nog kunnen denken aan een (tijdelijke) combinatie van militaire 
steunpunten over en weer op het gebied van de tegenpartij die tevens als 
een soort wederzijdse gijzeling dienst doen. Al deze of andere soortgelijk© 
oplossingen hebben de bezwaren van wederzijdse irritatie en van verandering 
van "waarde” door tijdsverloop. Wat gunstig is (of wordt) voor de ene partij 
is (of wordt) ongunstig voor de andere. Niettemin lijkt het dat in deze niet 
geheel bevredigende richting tijdelijke oplossingen iroor de zekerstelling van 
veilige grenzen, territoriale onschendbaarheid an politieke onafhankelijkheid 
zullen moeten worden gezocht.
Voor de uitwerking van een en ander komen w|.j dan toch terug bij ons denk™ 
beeld van een rol voor een ombudsBommissie *) die in samenwerking met alle 
partijen en stromingen (en niet slechts met Lid-staten van de V.N.) poogt 
de problemen aan te vatten van uit één beginsel, dus mondiaal, en niet slechts 
van uit een (meervoudig) (inter)nationaal standpunt. Uiteindelijk vindt in 
het Midden-Oosten immers o.m. een wereldbotsing plaats, o.m. tussen olie- 
belangen van vele belanghebbenden, een botsing waarvan het conflict Israël" 
Arabische landen wel eens meer en meer deel zou kunnen gaan uitmaken, zo
dat dit conflict redelijkerwijze niet anders dan mondiaal kan worden bena
derd. De beginselen en praktijk van de Verenigde Naties lijken in hun stug
heid en dogmatiek hierbij eerder verwaïrrend dan regelend te werken, ook om
dat de opzet van de V.N. ( een verbond van staten tegen de verliezers van 
wereldoorlog II, dus in beginsel: pro "status quo" met dekolonialiserende 
correcties) en haar constructie (idealistisch-overdreven statendemocratie) 
duidelijk defectueus zijn. Een creatieve ombudsman en vooral een creatieve 
ombudscommissie in de vorm van een werelduniversiteit, te vestigen in Je
ruzalem, die de zaken mèt en vóór partijen, V.N. en de wereld zou voorbe
reiden en panklaar maken, zoals door ons bepleit, zou met nieuwe perspec
tieven kunnen aankomen waar de gebruikelijke nationale diplomatie, - al 
dan niet in het kader van de V.N. - met haar analytische onmacht nauwelijks 
aan toe konden komen. Aldus zou de stad Jeruzalem op wier status thaus alle 
besprekingen juist uiteindelijk schijnen vast te moeten lopen, eindelijk 
haar rol in het wereldgebeuren kunnen spelen. Misschien zouden daarbij de 
grootste problemen van d® Grote Mogendheden-zelf dan ook eens aan de orde 
kunnen worden gesteld. Zonder gedachten en gevoelens die de traditionele 
diplomatieke dialectiek verre te boven gaan lijkt het in ieder geval on
mogelijk het probleem-Jeruzalem zelfs maar aan te snijden.

Maar misschien werken de V.N., zij net uitsluitend onder de druk van de 
practijk, d.w.z, van de Grote Mogendheden, toch, zelfs in werkelijk grote 
problemen, nog wel iets beter dan haar opzet en constructie zouden doen 
vóórspellen.

(april 1 9 7 1 )

) De vertegenwoordiger voor het Midden-Oosten, Gunnar Jarring, heeft niet 
de nodige bevoegdheden ontvangen om als kern van een ombudscommissie op 
te treden.
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VERLAAT VERKIEZINGSNIEÜWS

- D'66 profiteerde van de vele kleine partijen. Op het nippertje werd de 
laatste (twaalfde!) restzetel binnengehaald.

- 900 stemmen minder en de PvdA had deze zetel gekregen.

- Als de PPR 7 0 0 stemmen meer hadden gehad was die laatste restzetel bij 
hen terecht gekomen.

- Lijstverbinding PvdA-D'66-PPR (foei) had een extra zetel voor de pro
gressieve combinatie opgeleverd.

- MaEüT een christelijke volkspartij (KVP-ARP-CHTI) had geen zetel meer op
geleverd.

DE DIEF VAN WASHINGTON

Op een hoofdbestuursvergadering werd de foto van Van Mierlo getoond die 
de verkiezingsbiljetten moest sieren. Twijfel bij enige HB leden over de 
herkenbaarheid, dus een mini-enquête op straat. Van de tien ondervraagden 
was de hoofdprijs voor: "0 ja hoor, dat is de Dief van Washington. Die 
weet goed de weg bij de vrouwtjes, met die guitige ogen van hem”. Reactie 
van een oude dame. Er is een andere foto gemaakt voor de affiches. Waarom 
eigenlijk?

LOONEISEN

wWaarom toch al dat demonstreren 
Om steeds de geldstroom te vermeerden?
Want zonder meerder produceren 
Is het een nutteloos geroep.
Het is als water in de soep:
't Geeft meerder pis en minder poep!

Joh. Luimes

MYTHE

”Een democratische partij kan alleen bij hoge uitzondering overrreed worden 
haar voornaamste beginselen op te geven en kan het zich nimmer permitteren haar 
"centrale mythe" te schrappen.
De conservatieven moeten de vrije ondernemingsstorm verdedigen, zelfs als zij in 
feite overheidsplanning invoeren. De Labour-regering moet haau" beleid verdedigen 
als waarlijk socieilistisch, ook al heeft het er heel weinig mee te maken. De 
taak van de partijleiding bestaat vaak hieruit, dat zij haar volgelingen moet 
overreéen ,dâ  <̂ e traditionele politieke lijn nog steeds wordt gevolgd, zelfs 
als dit aantoonbaar onwaar is".

Seymour Martin Lipset: Politicaü. Man, p.405 (1 9 6 O).
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PEPERBEK GAAT DOOR

Uit reacties en discussies tijdens de afgelopen redactievergadering is ge
bleken, dat Peperbek wel degelijk nog in een behoefte voorziet als onafhankelijke 
stem binnen de eigen partij. Verschillende ao’tikelen in dit nummer geven hier
van blijk.
In de redaktie zijn enkele wijzigingen opgetreden. Redacteur J. van Krimpen 
is opgevolgd door K.P. Bloema. De redactieraad is opgeheven; Vi/.S.A.N. Gorter 
en D. Bark, beiden mede-oprichter van Peperbek, zullen echter incidenteel 
medewerking blijven verlenen. .
Peperbek gaat dus door. Dit betekent een kritische begeleiding van het wel 
en wee in de partij. Zeg het voort.

Redactie

"ZO KOMEN ONZE PROBLEfflN DUS NEER OP HET PROBLEEM HOE WE DE DOOR EN DOOR 
VERSTARDE STELSELS VAN ONZE EUROPESE SAMENLEVING, DIE MOEILIJK OPEN TE 
BREKEN ZIJN, KUNNEN VERANDEREN......
WELKE POLITIEKE KRACHTEN, WELKE GEDACHTEN EN WELKE MENSEN ZULLEN DE GEESTEN 
OPENSTELLEN VOOR VERAI®EHINGEN?"

(J.J. Servan Schreiber, "De Amerikaanse Uitdaging", pg. 154)
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BrandTiunt

(HG) Mies Bouwman zou vlak voor de verkiezingen in "Brandpunt" komen vertellen 
waarom ze ging stemmen. Haar bijdrage kon echter niet uitgezonden worden omdat ze 
tot ieders schrik erbij vertelde dat ze op D'66 ging stemmen. Dat was natuurlijk 
niet de bedoeling.
En dan te bedenken dat er zo'n leuk plan was om de laatste D'66-televisie uit
zending door Mies te laten verzorgen, maar dat verviel om Brandpunt niet voor de 
voeten te lopenl

dagvandaag

Le v e

9

PEPERBEK VAARWEL.' ..
PEPERBEK, VAAR wéLJ ?????

door R.LÓbler

Het zat natuurlijk al geruime tijd in de lucht, dit 'zouden we er maar niet liever 
mee ophouden?' Het was een obligate aangelegenheid aan het worden, zelfs bij de 
vaste kern - waartoe ik mezelf niet wil rekenen - die ik weergaloos bewonder om 
hun vanzelfsprekende discipline.
Maar drie jaar schijnt een soort magische drempel te zijn voor alles wat met een 
knipoog naar de eeuwigheid wordt begonnen, en zo bezien mag PEPERBEK met zijn vier 
voltooide jaargangen niet eens mopperen.
PiPEEBEK is een unicum. Er is nooit een vaste formule geweest - er is nooit een 
vaste redactie geweest - er is nooit een de-dienst-uitmakende-hoofdredacteur ge
weest - er is nooit copij geweigerd - er is nooit kopij 'anders geredigeerd' -
er is nooit ....... enz. enz. Kortom: PEPERBEK heeft van de aanvang af die geest
geademd die ons inspireerde tot het worden van actieve D'66-ers. Over die spe
ciale mentaliteit wordt ontzettend veel ge-ouwehoerd tegenwoordig - in schril
le tegenstelling tot de realiteit van alledag vaak, overigens - maar het unieke 
van PEPERBEK is dat dit eenvoudig gestencilde maandblad deze mentaliteit tot de 
laatste snik heeft uitgedragen. ALLEEN AL OP GROND DAARVAN IS HET VAN HET ALLER- 
GROOTSTE BELANG DAT PEPERBEK BLIJFT BESTAAN,
Laten we daarom, als echte politici, die niet voor één gat te vangen ziijn, het 
adjectief vóór snik, enkele regels hierboven, dan ook vooral vertalen met het 
Engelse "latest", niet met "last".
Daarmee zijn we er niet, natv,urlijk. Het heeft weinig zin om onder de gegeven 
omstandigheden te zeggen: O.K., wij bewaken onze mentaliteit, dus we gaan door.
Dat zou een confessionele redenering zijn. Doorgaan is absoluut noodzakelijk. 
Doorgaan met PEPERBEK, zowel ails met D'66. (Want ik heb zo'n idee dat er ver
band bestaat en niet bij mij alleen).
Het lijkt dwaas om, als je net hebt gesteld dat iets absoluut noodzakelijk is, 
de vraag op te werpen: WAAROM?
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Maar ik meen dat deze vraag in de afgelopen k i jaar door ons té weinig gesteld 
is. Ik meen ook dat het trachten antwoord te geven op deze oervraag der filo
sofen ten nauwste samenhangt met het voortbestaan van zowel D '6 6 als PEPERBEK.
Ik meen‘zelfs dat we blij mogen zijn dat we onszelf deze vraag überhaupt nog 
kunnen stellen. V/at zouden die arme communisten, socialisten en confessionelen, 
om van liberalen nog maar te zwijgen, met de vraag naair het waarom van hun be
staan moeten aanvangen? Immers, zonder uitzondering behartigen zij belangen van 
groepen. Op papier natuurlijk niet, dat weet ik ook wel, maar als we dat altijd 
als uitgangspunt hadden kunnen nemen, was er nooit recht van bestaan voor D '6 6  
geweest en zat de geachte afgevaardigde Jongeling al sinds jaar en dag naast zijn 
niet minder geachte collega Maxcus Bakker. De realiteit is dat 'some animals are 
more equal than others'. Varianten daarop vanuit de diverse ideologieën zijn 
legio, i'iaar wat moet je dan? Moet je alsmaar blijven zwaaien met het zo mogelijk 
nog minder zeggende begrip 'mentaliteit'? Insiders begrijpen wat je bedoelt, 
maar gaat het niet juist om 'outsiders'? Gaat het ons, D'6 6-ers niet juist om 
de samenleving-totaal? Inplaats van om kleinere, dan wel grotere, groeperingen 
binnen die samenleving?
Wat heeft dit alles te maken met PEPERBEK, per slot van rekening niet meer dan 
een eenvoudig gestencild maandblad, verspreid in een oplaag van, ik meen, zo'n 
500, of 600 exemplaren? DIT: PEPERBEK kan, nog veel meer dan het in de ajfgelopen 
vier jaar heeft gedaan, bijdragen tot het concretiseren van dat inderdaad vage 
begrip MENTALITEITSVERANDERING.
PEPERBEK zoaJ-s ik het graag gecontinueerd zou zien, moet op de 'ideologische toer'. 
Dit vieze woord zet ik tussen aanhalingstekens, ook al weet u natuurlijk wel 
wat ik er precies mee bedoel. Pragmatisme- ons etiket - veronderstelt ontbreken 
van sociaal engagement. Maar wij zijn niet bij machte gebleken over te brengen 
dat dat gewoon niet waar is. Waarom niet? Een simpele vraag met een simpel ant
woord; omdat we er nooit moeite voor hebben gedaan.
HET LIG'T M.I. OP DE IffflG VAN PEPERBEK OM DAT WEL TE DOEN, Het blad zou niet geringe 
invloed van onderop kunnen uitoefenen op het nog te creeren instituut-ter-voorbe- 
reiding-van-een-progressieve-volkspartij, dat uiteraard van bovenaf werkt. Dat is 
op zichzelf geen bezwaar, hoeft dat althans niet te zijn, vooropgesteld dat boven 
zich vereenzelvigd heeft met onder en - zo mogelijk nog belangrijker, want tot 
dusver onmogelijk - vice versa.
Daar ligt m.i. belangrijk terrein braak voor PEPERBEK. Al jaren. En om te be
wijzen dat ik niet in de ruimte zwaun citeer ik hieronder enkele uitspraken van 
de Engelse schrijver John Fowles, die in zijn boek The Aristos (Jonathan Gape 
1 9 6 5 ) een paar verdomd zinnige dingen verwoordt, Gedachten die we allemaal van 
tijd tot tijd hebben, maar misschien te gemakkelijk afdoen. Terwijl ze juist de 
kern vormen.
Het boek van Fowles is in dë^vorm van genummerde 'stellingen'. In hoofdstuk 3 vind 
ik met betrekking tot politiek:
(na te hebben vastgesteld, zoals o.m. Churchill vóór hem al had gedaan, dat de
mocratie de meest verkieslijke staatsvorm is mét aille bezwaren), constateert 
Fowles:
J)k Democratie tracht zoveel mogelijk mensen de keus te laten en dat is de grote 

verdienste ervan; maar naarmate het stemrecht steeds verder wordt uitgebreid 
en de bevolking toeneemt, wordt de ironie van dit alles steeds duidelijker.

37 Ik stem omdat niet-stemmen een ontkenning van het stemrecht zou inhouden; maar 
niet omdat ik door te gaan stemmen het gevoel kwijtraak slechts een pion te 
zijn; blx hoe groter het electoraat, hoe kleiner pion ik ben.

36 Mijn stem beinvloedt niets, beslist niets, 
ik stem of niet.

Het is volslagen onbelangrijk of

3 5 Enkele tientaillen handelen terwijl millioenen werkeloos toezien.
38 Een ontwikkeld man van vijftig is in het stemhokje de gelijke van een winkel

meisje dat op haar vijftiende jaar van school ging en evenveel weet heeft van 
wat haar stemmen inhoudt dan een papegaai. Zij moeten, op grond van de demo
cratie, in het stemhokje gelijk zijn; de ontwikkelde man van vijftig zou waar
schijnlijk de eerste zijn om dat te erkenuen. Toch heeft deze situatie iets 
wreeds, iets ironisch, iets absurds. Een intelligent, ontwikkeld mens is niet 
hetzelfde als een ignopamus; maar toch is dat volgens het stemhokje wel zo.

4l Er is slechts één praktische oplossing ter vermindering van het 'pioncomplex' 
en dat is de gebruikelijke definitie van democratie (het recht op vrije ver
kiezingen voor alle volwassenen) uit te breiden met 'en zo vaak als masir 
enigszins mogelijk is'.
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42 De enige groep mensen die deze gedachte zonder twijfel af zou wijzen zijn de 
politici zelf, al besteden zij wel in toenemende mate aandacht aan wat een vorm 
van officieus (en gevaarlijk door de mogelijkheid van manipulaties) plebisciet 
is: de opiniepeiling.
Hun argumenten zijn bekend - het zo wispelturige en emotionele publiek, de 
onmogelijkheid te regeren als er geen continuïteit is, de noodzaak bepaalde 
factoren bij de besluitvorming geheim te houden enz. Onredelijk zijn deze 
argumenten niet. Maar mensen die macht hebben zijn er nooit helemaal afkerig 
van die macht ook te behouden. Hoezeer zij ook van mening kunnen verschillen 
met hun politieke tegenstanders: over de regels van het machtsspel zijn zij 
het eens. Hij die de macht heeft mag zich er met hand en tand tegen verzetten 
die kwijt te raken.

44 Een stelsel waarbij met grotere frequentie de mening van het volk gevraagd zou 
worden, zou weinig verandering brengen in de waarde van de individuele stem, 
want dat is louter een numerieke kwestie. De enkele stem zal. nu eenmaal altijd 
zonder waarde zijn.
Maar het is een eerste stap op weg naar een klimaat met minder beperkingen. 
Intussen zullen wij de impotente miljoenen blijven.

(vertaald uit PAN-edition 1968,THE ARISTOS -
John Fowles)

Wanneer PEPERBEK naast al het nuttige en nodige dat het tot dusver steeds heeft 
gebracht (waarbij vooral ook het raillerende toontje, de zelfspot, niet mag ver
dwijnen) , zich zou gaan bezighouden met wezenlijke - en misschien wel vaak on- 
oplosbaire - problemen als hierboven geschetst, geloof ik dat het al bewezen be
staansrecht van PEPERBEK daarmee nog eens extra wordt onderstreept. Ik zal dan 
ook graag blijven meedoen.

TWIJFELS ONDER DE D'66-PARAPLU

(Bij twijfel, niet inhalen) 
door H. v.d. Molen

Onder Hans z'n paraplu 
daar liepen vele vrinden.
Links-rechts fluitend een nieuw geluid, 
wisten zij elkaar te vinden.
En eenstemmig klonk het eerst van plof, plof, plof, 
daarna vragend: Is het toch aen sof, sof, sof, 
onder Hans z'n paraplu, onder Joop z'n paraplu?

Een surplus aan progressieve IQ's onbehaaglijk passief toekijkend hoe een 
KVP-er volgens een beproefde methodiek, d.w.z.: konkelefoezelend, schipperend, 
en compromissen vervaardigend, in 's lands belang het onverenigbare zit te 
verenigen;
een van Hierlo die plotseling zonodig heel verstandige dingen moest gaan zeggen, 
helaas in lijnrechte tegenspraak met het eens door hem zo bejubelde regeerac- 
coord; en tot overmaat van ramp, een Peperbek dat haar lezers vraagt om een 
stellingname t.a.v. het wel of niet van een (eventuele) Peperbek-nieuwe stijl.
Oh Allah geef mij wijsheid, want ik ben een miezerige onbenul met een hart vol 
twijfels.
Zolang zowel Fiege als Coorengel lid zijn van één en dezelfde politieke partij, 
betwijfel ik oprecht de noodzaak en de wenselijkheid van een Peperbek waairaan 
ook radicalen en socialisten hun medewerking gaan verlenen. Hebben zij al niet 
reeds Vrij Nederland, of wil ook Peperbek haar oplage wat opvijzelen middels het 
opnemen van contactadvertenties?
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Thans is Peperbek: "een politiek maandblad, afhankelijk van de oopy en contributie 
van leden van Democraten '66, en onafhankelijk van de complimenten van de gehele 
familie Drees."
T.g.v. allerlei twijfels in D'66-kringen worden wij geconfronteerd met de re
dactionele twijfels of er (eventueel) een 5e jaargang van Peperbek kan gaan ver
schijnen, voortgezet als weleer, op de oude D'66-basis.
Ik twijfel daarbij van harte mee.
i'-laar wat geldt in het veilig verkeer, geldt wellicht ook hier als wijze raad:
Bij twijfel, niet inhalenl
Mijn voorkeur dus: Peperbek blijf waar U bent (maar BLIJF).
't Is jammer dat (ex)redacteur v.d. Burg daar anders over heeft gedacht.

HÊ, HOE STAAT HET MET DE PVP? 
(ons nieuwe feuilleton)

door H. Geelen

Het ziet er naar uit, dat de meest belangrijke en belangwekkende ontwikkeling 
die D'66 gaat beroeren, de groei naar een progressieve volkspartij (PVP) is.
Staan we hier werkelijk aan de wieg van een geheel nieuwe ontwikkeling of is 
het slechts een ten dode gedoemd zoethoudertje voor de kiezers? Ik houd het 
op het eerste en wil u daarom een "continuing story" schrijven over dat wat 
gebeurt. Hopelijk zal niet als in Peytonplace voortdurend het verleden op
duiken om tot grote verwikkelingen aanleiding te geven, maar zólL de toekomst 
de regisseur zijn.
De bedoeling is vooral beschrijvend te werk te gaan, hoewel niet te verbergen 
zijn mijn vertrouwen in de samenwerking, in het overheersen van de bindende 
elementen over de scheidende
Voor de volledigheid begint dit verslag bij het begin, wat had u anders verwacht.

1.1.D'66 wordt het eens met de PvdA en de PPR over een regeerakkoord en de
vorming van een regering vóór de verkiezingen (febr./mrt 1971)» Men vindt 
elkaar ook op het punt van partijvernieuwing: "Gestreefd zal worden naar 
de vorming van een grote progressieve volkspartij, die wezenlijke her
vormingen beoogt."

1.2 Direkt na de verkiézingen zendt het hoofdbestuur van D'66 een uitnodiging
aan de PvdA en de PPR voor een gesprek over de vorming van een PVP (mei 1971)• 
Tegelijkertijd stelt D'66 voor "een instituut met vérgaande bevoegdheden" 
op te richten, dat tot taak krijgt de PVP tot stand te brengen. De PvdA 
antwoordt met het voorstel tot nader overleg tussen de drie partijen, waar
bij ook de vorming van de PVP ter sprake zal komen. Velen schiet het in
stituut in het verkeerde keelgat, men meent dat D'66 zeer snel tot de vorming 
van de PVP wil komen. Uit alle partijen komen reakties, die wijzen op het 
grote gevaar daarvan en die pleiten voor een langdurig groeiproces (zie b.v. 
de Peperbek van mei 1971)» De bedoeling van het D'66 hoofdbestuur is echter 
alleen maar het snel op gang brengen van de discussie, niet om snel te fu
seren.

1.3 Op een vergadering te Odijk ( 5 juni), bijeen geroepen door een waarschijn
lijk nogal Nieuw Links geörienteerd gezelschap, ontstaat een felle discussie 
tussen o.a. jonge PvdA partijbestuurders en kamerleden en enige D'66 HB-leden. 
De kwestie is:
- eerst binnen de bestaande partijen inventariseren, selecteren, publiceren

en bediscussiëren van denkbeelden over wérkelijke maatschappijvernieuwingen, 
óf

- in gezamenlijk overleg en vertrouwen zien te komen tot een formulering van 
de nieuwe mentaliteit, die de basis vormt voor een grote partij, die in 
staat is vernieuwingen gerealiseerd te krijgen.

1.4 Tezelfdertijd wordt in Amsterdam het Werkverband Progressieve Christenen op
gericht, om de discussie over de toekomst in deze groep op gang te brengen.

1.5 Op de eerste vergadering van de delegaties van de drie partijbesturen (9 juni) 
blijken de bovenstaande Odijk-visies vrij essentieel voor de denkpatronen
van PvdA en D'66. In de vrijblijvende discussie wordt het terrein verkent, 
er zijn nog geen onwrikbare stellingen ingenomen.
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Wederzijds begrip is er voor elkaaxs standpunten, 
vooral gewezen op:

Van de zijde van de PvdA wordt

de historische les van de vorming van de PvdA en de mislukte doorbraak. Onvol
doende was rekening gehouden met de aanpassing aan het nieuwe, het verlies van 
de oude symbolen en van de geborgenheid binnen een bekende organisatie.
Oppassen dat het niet alleen maar een optelsom van drie partijen wordt, nage
gaan moet worden, b.v. in het persoonlijke vlak, wie er verder mee willen doen.
De besturen hebben de neiging te hard te lopen, de leden moeten meedenken en 
mee beslissen.
Fazering is gewenst, eerst in eigen kring nagaan wat socislisme vandaag in
houdt, wat zijn de aanvaardbare consequenties daarvan voor de grenzen van de 
partij en dan pas het gesprek met de andere partijen.
Het steirtpunt van de PVP moet gunstig gekozen worden.
D '66 denkt meer aan de volgende punten:
Er is een nieuw perspectief, iets nieuws naair vorm en inhoud. Deze nieuwe fi
losofie (ideologie) moet door onderlinge discussies uitgewerkt en geformuleerd 
worden.
Voor de vormgeving is nodig een buiten de partijen staan instituut, dat de 
burgers weet te bereiken eu overal in het land aan de basis gesprekken over de 
PVP aan de gang brengt. Het instituut zorgt voor doorstroming van gedachten 
naar boven en voor de verspreiding van resultaten over alle betrokkenen.
Het instituut moet de motor zijn die de zaak draaiende houdt, die zorgt voor 
continuïteit. De partijen kunnen zo lang mogelijk hun identiteit behouden en 
voor een eigen inbreng zorgen.
Het instituut staat onder supervisie van een Raad van Toezicht, benoemd door 
de partijbesturen. Ook niet partijgebondenen kunnen in deze Raad participeren.
Het is niet een alleen maar nederlands probleeml In alle welvaartslanden her
kent men dezelfde problematiek, n.1. dat de politieke strukturen zijn achter
gebleven bij de maatschappelijke ontwikkelingen.

Het eerste gesprek was veelbelovend, ondanks duidelijk andere uitgangspunten. 
Het volgende gesprek vindt al eind juni plaats.
(Voor de D'66 visie zie ook de NRC/Hbld van 12 juni: "Komt het instituut voor 
een brede volkspartij?", een interview met van Mierlo).

(blijf het volgen, het wordt steeds spannender)

"In de Haagse Post adverteren is voor een arme partij als de W D  zoiets als 
uilen naar het uilenbos dragen" (adv. in H.P.). Om te (h)uilenl

Kamerlid Hans van der Doel: "Het woord socialisme zegt mij nul komma nul".
Ook al een realist.

Fiege (nog steeds in het harnas): "Als van Mierlo nu geen haast maakt (met de 
Prog. V-partij) dan blijft er van D'66 geen donder over". Wanneer kunnen we 
transfer aanvragen naar een andere club?

Kikkert (contra üdink): volgens Het Parool een dorpsgek. Maar wat moet Udink 
dan wel zijn?

Bloema (feestelijk ingehaald als redactielid van Peperbek): eindelijk een vent 
die vóór de Progressieve Volkspartij is.

"Een aantal mensen in de top hebben natuurlijk geweldig veel plezier beleefd 
aan dit avontuur" (PvdA-er Ger Klein over de progressieve samenwerking). Alle
maal dus krankzinnige avonturiers.

I Dienstweigeraar Udink: een ideale minister van defensie 
Langharige pruikdrager Udink: idem.
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PROGRESSIEVE VOLKSPARTIJ - VORM EN INHOUD
door D. Engelen (voorzitter PvdA-afdeling Voorburg)

Het mei-nummer van "Peperbek" deed mij (PvdA-lid sinds 1959) paradoxalerwijze 
meer verwantschap voelen met D'66 - althans met enkele vertegenwoordigers van 
die partij - dan vóór het verschijnen van dat nummer het geval was geweest. Ik 
doel op de meningen van van Beekhuizen, De Goederen en Bloema t.a.v. de z o g e 
n a a m d e Progressieve Volkspartij. Ook ik sta enigszins skeptisch tegenover de 
haast, die het Hoofdbestuur van D'66 (door Bloema eufemistisch "stromingen in 
D'66" genoemd) meent te moeten maken met het doen van stappen die moeten leiden 
tot de felbegeerde Progressieve Volkspartij.
Om te beginnen: waarom die haast? Er is nog steeds een "schaduw-kabinet", be
rustend op een "regeringsprogram" van de progressieve drie. Er is nog steeds de 
bereidheid van deze ploeg, als minderheidskabinet te gaan regeren. Een periode 
van praktische samenwerking lijkt me een uitstekende toetssteen voor de bereid
heid tot samenwerking en de bereidheid tot het doen van de onvermijdelijke kon- 
sessies - ook in de oppositie.
In de tweede plaats is het anno 1971 niet meer aan partijbesturen of een "insti
tuut met vergaande bevoegdheden" om uit te maken, of al dan niet tot vorming van 
één grote partij moet worden overgegaan. Daarover zullen de leden van de "pro
gressieve drie" hun oordeel moeten uitspreken, en dat oordeel zal gebaseerd 
moeten zijn op een bezinning op de eigen uitgangspunten. Niet uit een behoefte 
aan scherpslijperij, maar vanuit de noodzaak voor zichzelf vast te stellen welke 
kant men op wil, en wat men met zijn politieke aktiviteiten wil bereiken. Wil 
men een stroomlijning van de huidige kapitalistische maatschappij, met wat bij
stellen van al te duidelijke fouten en onrechtvaardigheden; of streeft men naar 
struktuurwijziging desnoods door middel van overheidsingrijpen in eigendomsver
houdingen en - zeer belangrijk! - investeringsbeslissingen? Dit zijn vragen die 
beantwoord moeten worden vóór men besluit de eigen partij op te heffen en op te 
gaan ip een Progressieve Volkspartij. Men moet het eerst over de inhoud terde
ge eens zijn, voor men de vorm van die ene PVP kan aanvaarden. Tenslotte heb ik 
moeite met de wederom ten tonele gevoerde "progressieven" in andere partijen 
(dan de "drie"). Het Hoofdbestuur van D'66 stelt in zijn brief aan het PB van 
de PvdA uitdrukkelijk voor, ook dezen te laten meespreken. Ik heb geen enkele 
behoefte aan een gesprek met mensen die zich laten gebruiken als progressieve 
vlag op een konservatieve lading. Juist deze mensen zijn het, die het woord 
"progressief" van iedere inhoud ontdoen; juist zij maken bezinning op de in
houd van een Progressieve Volkspartij noodzakelijk. Daarin ligt voor ons hun 
enig nut.

D'66 EN DE VOORUITSTREVENDE VOLKSPARTIJ 
door M.B. Engwirda

Het is van belang om ons eens rustig te bezinnen op onze politieke strategie 
voor de komende jaren. De grote vraag daarbij is uiteraard hoe we de bij deze 
verkiezingen ingezette polarisatie kunnen doorzetten, of met andere woorden, 
hoe we moeten komen tot de grote vooruitstrevende volkspartij.
De eerste stappen daartoe zijn reeds gezet. D'66 heeft de PvdA en de PPR voor
gesteld een instituut op te richten ter begeleiding van de vorming van die 
volkspartij. De PvdA heeft daarop geantwoord, dat zij er veeleer de voorkeur 
aan gaf, dit proces vanuit de deelnemende partijen, en dus niet onder de hoede 
van een instituut, op gang te brengen.
Hoe moeten we nu verder te werk gaan? Voor de beantwoording van deze vraag lijken 
mij vooral de beide volgende punten van groot belang:
1. het vergroten van de basis waarop de progressieve volkspartij zal moeten 

steunen, door het betrekken van andere partijen (KVP, christen-radikalen, 
DS'70) of delen daarvan bij de vorming van die volkspartij;

2, het inbrengen van een eigentijdse, niet-dogmatische visie op de problemen 
van de moderne samenleving.
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Deze beide punten hangen uiteraard nauw met elkaar samen. Door het betrekken 
van andere partijen of groeperingen zal het eerder mogelijk worden om de dog
matische kantjes van het PvdA-denken (en van het D'66-denken?) af te halen. 
Daarnaast zal door het inbrengen van een eigentijdse niet-dogmatische visie 
op de moderne samenleving automatisch een aantrekkingskracht kunnen ontstaan 
op groepen en personen buiten het huidige samenwerkingsverband van PvdA, D*66 
en PPR, In feite sluit deze gedachtengang ook logisch aan bij een tweetal door 
D'66 in het afgelopen jaar genomen initiatieven. Het eerste was de poging om 
via gesprekken aan de basis de mogelijkheid van een stembusakkoord tussen KVP, 
PvdA en D'66 te onderzoeken. Het tweede betrof de opstelling van het Beleids
plan van D'66, waarin een poging is gedaan om tot de zojuist genoemde eigen
tijdse, niet-dogmatische visie te komen.
Tot zover deze analyse. Het bedenken van een pasklare oplossing is in dit sta
dium uiteraaird nog ondoenlijk. Wel zou een nieuw initiatief mogelijk door D'66 
kunnen worden ondernomen.
Het idee, maar het om gaat is in zoverre eigenlijk niet nieuw, dat het in een 
wat andere vorm en andere kontekst al door Hans van liierlo naar voren is ge
bracht, maar sindsdien weer min of meer is vergeten.
Het initiatief betreft de organisatie van een deels wetenschappelijk, deels po
litiek congres, waarop een aantal internationaal bekende persoonlijkheden hun 
(eigentijdse, niet-dogmatische) visie op de problemen van de moderne samen
leving naar voren brengen en met elkaar worden gekonfronteerd. Te denken valt 
aan de Amerikanen Galbraith en Halph Nader en de Fransman Servan-Schreiber om 
slechts enkele voorbeelden te noemen (te deuken valt verder aan Jean Monnet, 
mensen uit de Russische oppositie). Dit kongres zou plaats kunnen hebben bijv. 
in het voorjaar van 1972. Het zou een open congres moeten zijn, d.w.z. toe
gankelijk voor leden van D'66, PvdA, PPR en alle andere geïnteresseerden. De 
congresstukken zouden enkele weken tevoren bij de deelnemers moeten zijn om een 
goede voorbereiding mogelijk te maken. Deze kongresstukken alsmede samenvat- 
tinf-en van de diskussies zouden na afloop in de vorm van een brochure kunnen 
worden gepubliceerd.
Als voordelen van het houden van een dergelijk kongres zie ik vooral:
1. het teweegbrengen van een hernieuwd élan op dezelfde manier als het Beleids

plan dat vorig jaair in D'66 wist te doen;
2. het duidelijk demonstreren dat D'66 niet een toevallig Nederlands verschijn

sel is, maair dat ook in het buitenland mensen en groepen trachten politiek 
te bedrijven op basis van een eigentijdse, niet-dogmatische visie op de 
problemen van de moderne samenleving;

3. het inbrengen van de resultaten van het congres en de daair verworven inzichten 
bij de vorming van de grote vooruitstrevende volkspartij.

Er zou m.i. gezocht moeten worden naar een strakke organisatievorm om één en 
ander te kunnen verwezenlijken. Te denken zou zijn aan een commissie, waarin 
naast een aantal D'66 leden, belast met de feitelijke organisatie, tevens zouden 
worden opgenomen een aantal adviserende leden.

KRANIC2INNIG AVONTUUR 
(I) Geen plaats voor D'66 
door K.P. Bloema

"Daar is eenvoudig geen plaats voor D'66" schreef den Uyl vorige zomer. Behalve 
als katalysator zag hij voor D'66 niet veel eigen identiteit. Sedertdien is don 
Uyl kennelijk wat bijgetrokken. Het nieuwe élan dat de PvdA putte uit de samen
werking met D'66 bracht den Uyl's partij aanmerkelijke winst. Plus wat meer 
waardering voor D'66: "Het is een onvergeeflijke fout van de PvdA, dat D'66 
niet binnen de partij is ontstaan en gaan functioneren" (den Uyl in gesprek 
met van Mierlo, Haagse Post 27-^-'7l), Antwoord van van Mierlo: "Toen ontstond 
in de PvdA Nieuw Links".
Het fragment uit dit gesprek is zo kenmerkend, omdat het ergens de kern van de 
zaak raakt: het bestaansrecht van D'66, de 'eigen identiteit'. Doctorandus Den 
Uyl treurt in feite over de mislukte doorbraak. Van Mierlo wijst op Nieuw Links 
en constateert daarmee naast D'66 nog een andere vernieuwingsbeweging.
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Het zijn twee vernieuwingsbewegingen die afzonderlijk zijn ontstaan. Weliswaar 
zijn er veel overeenkomsten, maeir toch. zijn er verschillen in de oorsprong. 
Verschillen die we niet achteloos terzijde mogen schuiven wanneer het gaat om 
de oieuwe Progressieve Volkspartij.

(II) Plaats voor D*66 
door K.P. Bloema

Van der Louw heeft gezegd dat de PvdA en D'66 eikaars compliment waren. Zij 
vullen elkaar aan. Daarin schijnt veel waars te zitten. Door de uitwisseling 
van denkbeelden die berusten op een overeenkomstig grondpatroon, kunnen betere 
oplossingen worden gevonden. Er is dus plaats voor D'66.
Maar nu een andere wijze van belichting van deze complemententheorie. Men kan 
zeggen dat voor elke socialistische partij de intelligentia onontbeerlijk is.
De Russische communisten waarderen in het begin van het aan de macht komen een 
universiteitsprofessor met een salaris dat minder was dan dat van een fabrieks
arbeider. Men is daar snel van teruggekomen. De intelligentia was onmisbaar.
In 19^6 werd de SDAP omgevormd tot de PvdA. Door middel van de doorbraakgedachte 
wilde men vooral de hoofdarbeiders aantrekken. Een deel van de doorbraakmensen 
kwamen terecht in allerlei functies en hebben (laten we dit niet vergeten) enorm 
veel gedaan voor de wederopbouw van ons land na de oorlog. Maar andere door- 
brekers gingen teloor in de massa van de partij. Zij konden niet tot een eigen 
geluid komen. Velen van hen voelden zich op den duur niet meer thuis in de PvdA. 
De doorbraak mislukte.
De vraag is nu of in de PvdA de saunenwerking met D'66 (en de PPR) niet teveel 
wordt gezien als een verlate doorbraak. Als een nieuwe impuls voor een socia
listische peirtij die is samengesteld uit de componenten hand- en hoofdarbeiders.

(III) Geen plaats voor de PvdA 
door K.P. Bloema

Er moeten staatsrechtelijke en politieke vernieuwingen komen. Dat wil zeggen 
een dualistisch stelsel en polarisatie van de politeke verhoudingen. In deze 
visie is er geen plaats voor het uitgebreide scala van politieke partijen zo
als we dat nu zien. Voor het bedrijven van politiek is duidelijkheid in de ver
houdingen nodig. Geen gekonkel en koehandel van talloze partijen nadat ver
kiezingen achter de rug zijn. De kiezer kiest voor het één, of voor het ander.
Er is in feite slechts plaats voor een klein aantal (liefst twee) grote par
tijen, alhoewel een werkelijke democratie de kleinere partijen niet helemaal 
ma^itsluiten. In deze zin is het logisch dat wordt gestreefd naar een Progres
sieve Volkspartij, en is de PvdA overbodig.

(IV) Plaats voor een lirogressieve Volkspartij 

door K.P. Bloema

Op weg naar nieuwe politieke verhoudingen zouden we het losse verband van de 
huidige progressieve combinatie kunnen zien als de verzameling van enkele kernen, 
waaromheen zich de vernieuwingsgedachten concentreren. Als zodanig zijn de PvdA, 
de PPR, en vooral D'66 zinvolle politieke organisaties. Zij dienen zichzelf niet 
op te heffen voordat een solide basis is gevonden voor een definitieve samen
werking in de Progressieve Volkspartij. Het zou irreeel zijn om te ontkennen 
dat de politieke kernen rondom deze vernieuwingsgedachten niet elk op een ver
schillende basis zijn ontstaan. De kernen completeren elkaar in zekere mate, 
daarin heeft van der Louw gelijk, terwijl den Uyl gelijk heeft als hij zegt dat 
er geen plaats is voor de PvdA, maar dat wij op weg zijn naar nieuwe politieke 
èn staatsrechtelijke verhoudingen.
Een krankzinnig avontuurI
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'Japie • Ik begrijp de confessionelen niet. Eerst zijn ze druk bezig om een
programma in elkaar te zetten, en dan doen ze weer wekenlang hun best 
om alles te laten vallen.

pep

Het gerucht dat van der Burg voor twee jaar uit de redactie van Peperbek is 
gezet wegens te lang haar, is onjuist.

pep

Het is bijzonder onjuist om te zeggen dat kiezers weer eillerlei beloften zijn 
voorgeschoteld, die niet waar worden gemaakt. De confessionele stemmers re
kenden er immers op dat hun programma sterk gewijzigd zou worden om weer aan 
de regering deel te kunnen nemen.

pep

De PvdA bereidt een discussiestuk voor over de progressieve volkspartij ge
titeld: "Gelijkheid". Volgens Vondeling zal de versie bestemd voor D'66 de 
titel "Vrijheid" krijgen en die voor de PPR "Broederschap".

pep

De besparingen op de Ontwikkelingshulp moeten ze maar gebruiken om zichzelf 
te ontwikkelen.

pep

Politiek Kryptogram: Tegengestelde van Zachte Dwaler geeft inlichtingen over 
prograjnmawijzigingen (9).

pep

Michels voor minister van Defensie! Van die 75 miljoen extra kunnen we Cruijff 
mwel 10 jaar, hier houden.

pep

Volgende stap: Een militair voetbalelftal van Langharigen.

pep

De laatste kreet: Geïnstitutionaliseerde ontploffingstheorie (Hbld/NRC 12 juni).

pep

Elf kamerledenl Wat wil je nog meer? Dat is toch precies één voor elke pro
vincie I

pep
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GETUIGEN EN OVERTUIGEN IN DE POLITIEK 

A.R. vaa der Burg

Er zijn mensen - het zijn zeker niet de slechtsten in onze samenleving - die 
op groad van alles wat er in de wereld gebeurt en niet gebeurt tot de conclusie 
zijn gekomen dat alleen een radikale hervorming van onze hele maatschappelijke 
struktuur ons uit de narigheid kan helpen. Ze hebben gelijk, geregeerd door de 
Nixons, de Schmelzers, de Stalins, de Udinks, enz. enz., biedt geen rooskleurig 
beeld. Er zou zeker een betere wereld denkbaar zijn dan die van deze heren. Daar 
is niet veel fantasie voor nodig. Helaas kan maar een klein deel van de mensen 
deze fantasie opbrengen. De rest gelooft het wel, zolang ze niet persoonlijk 
bedreig-d worden, of ze redeneren; "Je weet wel wat Je hebt, maar niet wat Je 
krijgt", of ze vinden het allemaal wel mooi zo, of ze zouden er nog wel een 
oorlogje bij willen, of ze wensen nog wat extra mensen in de gevangenissen, 
of noem masir op.
Eet zou 3ü.lemaail nog wel overkomelijk zijn, als degenen die de wereld willen 
hervormen het onderling eens waren over hoe het wèl moet en welke weg er moet 
worden bewandeld om dat doel te bereiken. Het heeft niet zo mogen zijn. Het 
gekke van het geval is dat de grote scheidslijn niet zozeer loopt door de te 
bereiken doeleinden, als wel door twee fundaunenteel verschillende vormen van 
aanpak. Dit kwam nog onlangs aan het licht, toen een groepje mensen uit de 
Partij van de Arbéid het initiatief had genomen tot een bijeenkomst in Odijk, 
met het doel zich te bezinnen op de maatschappijhervormingen die nodig zouden 
zijn. Ook enige D'66-ers en PPR-ders waren daar aanwezig.
Aan één kant van de scheidslijn staan de mensen, wier afschuw van de huidige 
maatschappij zo groot is, dat ze het hele geval zien als een patiënt die maar 
het beste opgegeven kan worden. Zij steken hun verachting niet onder stoelen 
of banken, uiten dit in hun hele levensstijl en getuigen tegenover iedereen 
die het horen wil van de heilstaat die zij als alternatief stellen. Nederland, 
met zijn sterk Calvinistische inslag, is tijk aan zulke getuigers. Zij hokken 
samen, verwijderd van het klootjesvolk, en sterken elkaar in de overtuiging 
dat zij het uitverkoren volk zijn dat niet met blindheid geslagen is. De meer 
praktisch aangelegden onder dezulken beraden zich op de stappen die ze zouden 
kunnen ondernemen om hun doel te bereiken. Hun conclusie is dat alleen een 
harde en radikale ingreep de zaak nog kan redden. De anderen, die meer be
spiegelend van aard zijn, loeren met argusogen op al degenen die mogelijk 
niet zuiver in de leer zijn. Gemeenschappelijk is hun afkeer van de renegaten 
die proberen het met de bestaande maatschappij op een akkoordje te gooien.
Aan de andere kant van de scheidslijn staan degenen die ook wel een volkomen 
andere maatschappij zouden willen, maar voor wie het belangrijker is wat te 
bereiken, dan slechts te getuigen en niets te bereiken, behalve de schrik van 
de Spitsburger. De Amerikaanse advokaat Ralph Nader heeft de weg gewezen, hóé 
Je hervormingen moet bereiken. Hij is de man die in Amerika bereikt heeft dat 
auto's veiliger worden gebouwd, dat de mensen minder vergif te eten en in te 
ademen krijgen en nog veel meer. In Peperbek is destijds uitvoerig aandacht 
besteed aan zijn methode. Zijn redenering is in wezen heel simpel: Als Je de 
mensen aankomt met verhalen dat de wereld zo hoog nodig hervormd moet worden, 
dan is het enige wat Je bereikt dat ze de deur op het nachtslot doen, uit angst 
dat Je straks ook nog Je voet er tussen zult zetten. Praat liever over hun 
eigen problemen. Laat ze zien dat ze op dat en dat punt genept worden, dat het 
onderwijs aan hun kinderen niet deugt, dat de sloot achter hun huis vergif be
vat, omdat een of andere fabriek zo vriendelijk is dat te lozen. Daar kan Je 
de mensen mee overtuigen. Ze staan er achter, omdat ze het probleem kunnen 
overzien, en dus ook de argumentatie, Ze zijn bereid er warm voor te lopen, 
omdat ze voelen erbij betrokken te zijn. De overheid wordt dan vanzelf ge
dwongen de benodigde maatregelen te nemen. Het is dan je tijd weer aan een 
nieuw punt te beginnen. Toegegeven, de maatschappij wordt er niet fundamenteel 
door hervormd, maar de wereld wordt er wel leefbaarder door. En dat is toch 
ook wat. 0 Ja, vergeet vooral niet een das aan te hebben voordat Je aanbelt, 
want de bewoner is een nette man, of vrouw die bij voorkeur met andere nette 
mensen omgaat.
Laten we elkaar niet misverstaan. Dit is geen hypocrisie. Het is niet nodig 
onder stoelen of banken te steken dat Je de maatschappij heel anders wilt 
hebben. Ik reken mezelf tot deze categorie. Niemand zal er mij van kunnen 
betichten dat ik meel slik om mijn stem op die van de grootmoeder te laten 
lijken. Iedereen die daar prijs op stelt, mag vrijelijk kennis nemen van al 
mijn denkbeelden. Ik zeg alleen: zeur de mensen er niet mee aan hun kop, 
want Je bereikt er niets mee. Probeer liever samen met alle goedwillenden 
althans iets te bereiken. En die das? Ach, kom, als Je de mensen daar nou een 
plezier mee doet..



BLOEMFONTEIN 

(Een sprookje) 

door H. Geelen

I. In de goede gemeente 's-Gravenhage zaten eens een kaboutertje en een elfje op 
twee hele echte grote zetels in de Gemeenteraad. Daair waren ze door de haagse 
kiezers op gezet omdat zij met hun vriendjes een heleboel huisjes hadden ge
kraakt, En toen hadden de krantemeneren in Den Haag dat zo leuk gevonden, dat 
de kranten er vol van stonden. Ja, er stonden zelfs foto's in de krant van hoe 
dat gebeurde.
Natuurlijk vonden de echte meneren en mevrouwen in die Naad dat helemaal niets, 
zo maar twee kaboutertjes die ook mee wilden gaan prateni Gelukkig bleken deze 
twee wel veel aardiger dan sommige kaboutertjes in andere plaatsen (zoals zo 
vaak in Den Haagj) en ze deden hun uiterste best om o p b o u w e n d te zijn. 
Wee, deze kaboutertjes waren niet zo maar tegen, omdat ze vonden dat alles 
anders moest. Wu ze eenmaal met de grote mensen mee mochten doen gingen ze 
zelfs proberen dat net zo goed te doen. Ze lazen alle raadsstukken en "vormden 
zich een mening".
Eigenlijk vonden hun vriendjes kaboutertjes dat helemaal niet zo aardig. Het 
was toch nooit de bedoeling geweest om echt mee te gaan doen, zij hadden al
leen maar ook de Raad willen kraken.
Kaspar en Christel, zoals ze heten, woonden samen in een huisje waar ze vaak 
s a m e a gezellig vergaderden. Op een keer kwamen er twee vriendjes en die wilden 
gaan trouwen. Kaspar kreeg toen een geweldig origineel idee: hij zou dat hu
welijk wel eens sluiten. Dat moesten de meneren en mevrouwen in de Raad wel 
goed vinden, maar dat zou wel geen probleem zijn.

II. Hoera, de haagse Gemeenteraad heeft een van haar prioriteiten weten te ver
wezenlijken! Dat elfje Christel is duidelijk gemaakt dat ze niet in dit hoge 
gezelschap thuis hoort. Die had me daar de brutaliteit om, sajnen met die ka
bouter, die Kaspar, zich tot ambtenaar van de Burgelijke Stand te willen laten 
benoemen. Als raadslid weet je natuurlijk goed of je beter bent dan je colle
ga's; de burgers die dat stel gekozen hebben kun je zo ook eens laten zien 
hoe fout ze wel waren. Dus, lekker tegen gestemd. En laat me daar dat elfje 
niet tegen kunnen en weglopen. Die kabouter krijgen we een andere keer nog wel. 
Goed zo. Raad, Nu weten we waarom het hier zo goed gaat met de woningbouw, de 
wegenaanleg en niet te vergeten de cultuur. Weer een voorbeeld van weloverwogen, 
doortastend optreden.

III, In plaats van Christel komt nu een boze kabouter. Hij zal niet luisteren naair 
wat de anderen zeggen, maar alleen af en toe even in de Raad komen vertellen 
hoe het nu eigenlijk zou horen te zijn. De andere kaboutertjes wilden Kaspar 
eigenlijk ook weg hebben. Maar hij wil niet. "Wat denken ze wel", zegt hij.
"Ze hebben helemaal geen verstand van hoe dat in zo'n Gemeenteraad toe gaat 
en hoe belangrijk dat wel is. Ik heb het idee dat ik nuttig werk doe, en ik 
blijf zitten waar ik zit". Die Kaspar had ook nog nuttig werk in de Tweede 
Kamer willen gaan doen, maar waar zijn alle kabouterstemmen gebleven?
In ieder geval heeft hij zich bereid verklaart samen te werken met het nieuwe 
kabouterraadslid, mits deze zich konstruktief opstelt 1 V/e zijn benieuwd hoe dat 
gaat.

IV.Verschrikkelijk, wat hebben wij een duf stel kaboutertjes hier in Den Haag.
Het is weer net als altijd, gekozen op een nihilistisch/anarchistisch/revo- 
lutionnair programma, maar zo gauw ze op een zetel zitten gaan ze heel braaf 
serieus meedoen en worden opbouwend, begrijpend, collegiaal, gezellig, vriende
lijk maar vooral niet meer weg te branden.
Eigenlijk is het altijd al een fantasieloos volkje geweest. Imitatoren van de 
amsterdamse Oranje Vrijstaat, zonder eigen leuke ideeen. Waarom biedt D'66 ze 
eigenlijk niet een alternatief stadsbeleidaccoord aan, afgestemd op de speciale 
noden en de unieke situatie in Den Haag, (het zou niet de eerste partij zijn 
die door D'66 uit het slop wordt gehaald!) We zouden b.v. kunnen voorstellen:
1. 's-Gravenhage wordt de alternatieve vrije gemeente Bloemfontein. 1)
2. Het symbool van de onafhankelijkheid wordt de fontein op het Binnenhof.
3. Geen parlementaire statusblikken meer op het Binnenhof, de fontein wordt in 

ere hersteld. Schwarz biedt een zoetwaterboring aan (Fluorvrijl)
k. Het Afrikaantje wordt de officiële bloem van Bloemfontein, het Binnenhof 

wordt er vol mee gezet.

1) De juiste haagse uitspraak is met de klemtoon op de laatste lettergreep, dus 
zoiets als Bloevoni'YN.
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5. De gemeentekwekerij gaat Afrikaatitjes kweken en uitdelen aan de burgers.
6. De-gemeenteapotheek zal nagaan in hoeverre het Afrikaantje kan bijdragen 

tot het opheffen van drugtekorten.
7. Een speciaal Schevenings aktiekomitee zal de commercie van de Pier en de 

boulevard verdrijven, en hier Kaapstad stichten.
U ziet het, een vitale aanpak van de haagse zaken, 
uitstribbelende kabouterpartij.

Op naar de kleine achter-

DE MORAAL VAN D'66 
door A.C. de Goederen

Over de plannen tot het smeden van een zogeheten "Grote Progressieve Volkspartij" 
waarvoor door Van der Burg in het vorige nummer de nogal verwarrende afkorting 
"GPV" werd gelanceerd, zijn in PEPERBEK al verscheidene beschouwingen verschenen. 
En wel uitsluitend in afkeurende zin, zodat er nu eindelijk wel eens een pro- 
stuk zou mogen verschijnen. Al maar dezelfde opinies voorgeschoteld krijgen, zij 
het ook telkens in een ander argumentenjasje, moet de lezer wel gaan vervelen.
Met de voortreffelijke beschouwing van Van der Burg in het vorige nummer zou 
de reeks afkeurende stukken dan ook eigenlijk een voorlopig einde moeten krijgen. 
Vïat mij betreft, over dat onderwerp op zichzelf dan ook nu nauwelijks een woord.
Een ander punt is echter dat de kwestie van de top-plannen aangaande de "GPV" 
in een bepaald opzicht niet op zichzelf staat. In feite vormt dit er een uit 
een reeks, die met elkaar gemeen hebben, dat ze de vraag doen rijzen wat voor 
moraal D'66 als partij er nu eigenlijk op na houdt.
ïoen D'66 ontstond karakteriseerde zij haar politieke mentaliteit onder meer 
met het trefwoord "pragmatisch". Daarmee werd bedoeld, dat zij de problemen, 
die "de politiek" moet oplossen, onbevooroordeeld wenste te benaderen, niet ge
hinderd door de leerstellige preoccupaties, die de politieke stellingname in 
Nederland vaak zo'n onwezenlijk, om niet te zeggen hypocriet karakter geven.
Die "pragmatische" instelling hield bijvoorbeeld in dat D'66 niet bewust wilde 
streven naar meer, of juist naar minder overheidsbemoeiing in het sociale en 
economische leven, maar van geval tot geval wenste te bekijken wat het beste 
zou zijn, na een nuchtere afweging van alternatieven.
Het lag voor de hand dat onze politieke tegenstanders gingen beweren, dat dit 
"pragmatisme" niets anders was dan een mooi woord voor "opportunisme", of 
"beginselloosheid", wat in het Nederlandse politieke wereldje helemaal iets 
heel vies is. D'66 heeft zich in alle toonaarden beijverd deze uitleg te be
strijden door te stellen, dat zij wel degelijk een aantal leidende gedachten 
bezit als richtsnoer van haar politiek denken en handelen. Met name de be
schuldiging dat ons pragmatisme niets anders dan opportunisme zou zijn ("zo 
de wind waait, waait m'n rokje") werd telkens weer met verontwaardiging van de 
hand gewezen.
Ik heb daar zelf steeds vol overtuiging, maar de laatste tijd bekruipt me het 
angstige vermoeden, dat de beschuldiging een aanzienlijke kern van waarheid 
herbergt. Het zou te ver voeren te proberen een compleet exposé te geven van 
gille feiten en feitjes die dit nare vermoeden bij mij hebben doen postvatten.
Ik noem er dan ook maar een paar.
In 1 9 6 6 heeft D'66 waargenomen dat ons staatsbestel bedroevend functioneert.
Een analyse van dit verschijnsel leerde dat de vervlechting van wetgevende 
macht, uitvoerende macht en de controle op de uitoefening van de macht in 
het complex van oorzaken van de malaise een centrale rol speelde. Er werd 
een concreet voorstel gedaan, in het kort: de rechtstreeks gekozen minister
president en het meervoudig districtenstelsel, als mogelijke oplossing om 
hieraan een einde te maken. Bij de verdediging vau dit idee, dat in de image 
van D'66 een wezenlijke rol ging spelen, werd echter steeds gezegd dat D'66 
niet speciaal verliefd was op nu juist déze concrete oplossing, maar dat het 
ging om het achterliggende probleem, de genoemde vervlechting. Aan dit pro
bleem en mogelijke oplossingen daarvoor vierd een uitvoerig eerste hoofdstuk 
van het Politiek Programma gewijd.
Voor mij weis deze aanpak een schoolvoorbeeld van oprecht pragmatisme: het pro
bleem centraal, maar volstrekt open-minded met betrekking tot de keuze van 
de oplossing.
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Sinds 1 9 6 6 , toen deze fundauaentele kwaal van ons staatsbestel werd gediagnosti
ceerd, is er op dit gebied nog niets wezenlijks ten goede veranderd. Even
min is er binnen D'66 ooit een discussie op gang gebracht over de vraag of 
we ons' met deze diagnose misschien toen hadden vergist. De wenselijkheid van 
een dualistische staatsstructuur is bij mijn weten zelfs nooit door enig "ge- 
zaghebuend" D'66-er publiekelijk in twijfel getrokken. Het hoofdstuk Staats
recht in het Programma staat nog onbedreigd overeind.
Toch is het allemaal dode letter geworden. In het politieke spel van alledag, 
het dobbelen om de macht, heeft D’66 haar visie op de feilen van het systeem 
en de politieke gedragslijn, die daaruit moet volgen, als de spreekwoordelijke 
hete aardappel laten vallen. In zijn al eerder aangehaalde artikel noemt Van 
der Burg de feiten. Terwijl volgens de officiële theorie een gezonde verhouding 
tussen regering en parlement slechts kan bestaan als de parlementariërs zich 
open-minded opstellen jegens de regering, verbindt D'66 zich met een staien ge
zicht met de PvdA tot één oppositioneel blok (de enige reele consequentie van 
het regéérakkoord met PvdA en PPR), een onbevooroordeelde beoordeling van het 
weliswaar rechtse, maar daarom nog niet van alle gezond verstand gespeende
5-partijenkabinet, daarmee blijmoedig vaarwel zeggend.
Omdat het politiek-taktisch zo uitkomt handelt men lijnrecht in strijd met één 
van de voornaamste richtlijnen die D'66 k jaar geleden voor haar politiek 
handelen aanvaardde, en wel zonder er een woord aan vuil te maken.
Het streven naar de "GPV" ligt geheel in dezelfde lijn. Het denken in "partijen" 
is gewoon onverenigbaar met de staatsrechtfilosofie, die de nadruk legt op de 
persoon van de minister-president en de persoon van de volksvertegenwoordiger. 
Zonder blikken of blozen gaat die filosofie echter de sloot in.
Deze voorbeelden zijn nog met een aanteüL andere uit te breiden. Bijvoorbeeld 
op het gebied van de interne besluitvorming, waarbij typische D'66-beginselen 
als het beslissen op grond van duidelijk geformuleerde alternatieven, na be
hoorlijke discussie, voortdurend met voeten werden getreden.
Voor mij is dit alles puur plat opportunisme, hadden onze critici helaas gelijk 
en is d '66 een partij geworden zonder moraal, gewoon als alle andere, belust 
op macht om de macht en voor de rest geen nieuws. Lid blijf ik alleen nog maar 
ornaat bedanken zéker niets verbetert. Enthousiasme is er echter niet meer bij.

Op de redactie vergadering waar de inhoud van deze Peperbek ter sprake was, 
ontstond tussen mij en De Goederen een discussie over de PVP, waarbij nogal 
wat verschil van mening bleek. Hij vond mijn omschrijving "nieuw perspectief" 
maar flauwekul en vroeg waar dan de oorspronkelijke D'66 ideeën waren gebleven. 
Ik maakte bezwaar tegen zijn interpretatie van de PVP en zijn mening dat er 
een oppositie blok gevormd was en daardoor het dualisme vaarwel gezegd. Gloeiend 
eens waren we het over het feit, dat er onvoldoende informatie en discussie over 
deze zaken is; dat de partijleiding hier verschrikkelijk faalt. Maar het resul
taat was, dat ik een kopie van zijn stuk in laijn handen kreeg gEfrommeld met 
het verzoek er nog maar snel een kritiek op te schrijven, sils ik het dan zo 
goed wist.
Om te beginnen vind ik niet dat er alleen maar afkeurend over de PVP is ge
schreven. Ik zou eerder willen zeggen opbouwende kritiek. De akties van het 
HB zijn niet gelukkig overgekomen. Het is niet de bedoeling snel een fusie 
aan te gaan, alleen maar om de discussie snel op gang te brengen. Termijnen 
van vier jaar en langer worden genoemd, waar mijn mening bestaat er een ge
weldig misverstand over de naam vooruitstrevende of progressieve volkspartij. 
Ieder heeft zo zijn interpretatie van de woorden progressief, vooruitstrevend, 
partij, volkspartij en de kombinatie levert vele varianten op. De associatie 
die men uiteindelijk heeft blijkt dan iets te zijn, waar men niets voor voelt, 
en wijst dan de PVP af. Een goed voorbeeld hiervan geeft van der Burg in de
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vorige Peperbek, Vanuit zijn interpretatie van de woorden formuleert hij een 
gedrochtelijke konstruktie die hij dan van Mierlo in de schoenen schuift en 
waarvan hij vervolgens aantoont dat van Mierlo dat niet kan willen. De laatste 
konklusie lijkt me absoluut juist. Maar verder doorredenerend komt van der Burg 
merkwaardigerwijze (?) tot een andere omschrijving van een toekomstige partij, 
waar ik me heel wel bij kan vinden;

"....  de partijen krijgen een geheel ander karakter. Ze gaan niet uit
van een bepaalde bevolkingsgroep of van een programma of van bepaalde 
dogma's, maar van een kort omschreven mentaliteit. In wezen is het toch 
die mentaliteit, die instelling tegenover de vraagstukken, die bepaalt wie 
je politieke vrienden zijn. Binnen zo'n partij is dan een breed skala van 
opvattingen mogelijk. De partij kan bovendien een middel zijn om onderling 
van gedachten te wisselen en tot meningsvorming te komen. Bovendien kan 
de partij de organisatorische zaken regelen. In die gedachte heeft de partij 
zelf geen mening. Het is slechts een organisatorische huls voor mensen die 
politiek niet al te ver van elkaar afstaan. Eén van die partijen kan de 
Grote Politieke Volkspartij zijn, een partij die als uitgangspunt heeft
dat er in de wereld nog wel het nodige te vertimmeren valt..... "
(Peperbek juni 1971, p 6).

Ik denk dat dit mijn nieuw perspectief heel wel dektl En ik meen ook dat in een 
dergelijke partij b.v. de staatsrechtideeén van D'66 wel zullen passen daar 
streven we dan ook naar.
Hierdoor ben ik automatisch op het punt "pragmatisme" gekomen". Wat de Goederen 
als voorbeeld geeft is natuurlijk een helder en vooral schoon voorbeeld. Maar 
nu het volgende geval. In de Tweede Kamer is D'66 samen met PPR en PvdA met het 
voorstel tot gekozen formateur en een districtenstelsel gekomen (wat de insiders 
"Cals-Donner" noemen). Dit voorstel lijkt wel op onze staatsrechtfilosofie, maar 
mist enkele essentieele punten. Het indienen van dit voorstel betekent toch niet, 
dat wij onze principes in de sloot hebben geworpen. Wij menen gewoon dat dit 
een stapje waarschijnlijk in de goede richting is en wijken daarvoor af van 
onze programmapunten. Dit ziet men vaak gebeuren: niet geheel in overeenstem
ming met onze wensen, maar genoeg om het te steunen. Ook dit is een vorm van 
pragmatisme, en hier valt ons veel vaker het verwijt "opportunisme" te deel.
Zolang je echter in de gaten houdt, wat de beweegredenen zijn, dat er een lei
dende gedachte achter zit is het een puur, zij het misschien iets minder "schoon", 
voorbeeld van pragmatisme.
Zo is naar mijn mening ook het gesloten akkoord met de PvdA en de PPR een voor
beeld van een dergelijk pragmatisme. Er is voldoende overeenstenuning van wensen 
gebleken om proberen samen wat te bereiken. Natuurlijk is het opstellen van 
een regeerakkoord en dit in mét de verkiezing voor de Tweede Kamer aan de kiezer 
presenteren in strijd met het dualisme. Maar binnen het bestaande systeem (waar 
we gekozen hebben in mee te doen om langs democratische weg het politiek be
stel te vernieuwen) is dit een manier om te laten zien dat we de oude manier 
beu zijn en de kiezer mee willen laten beslissen over de regering. Dat D'66 
nu zijn staatsrechtpsiragrafen heeft laten vallen is nonsens, «iet voor niets 
is in het akkoord met de PvdA en de PFE vastgelegd, dat de combinatie zich sterk 
zal maken voor "Cals-Donner".
Het Kongres in Amsterdam heeft zich naar mijn gevoel duidelijk uitgesproken 
tegen een oppositieakkoord of, zoals van der Burg en de Goederen het noemen 
een oppositioneel blok. Slechts is gesteld, dat het regeerakkoord"mede zal 
dienen als basis voor een verder gezamenlijk optreden". Hit voorafgaande dis
cussies in het hoofdbestuur is geheel duidelijk dat dit juist een afwijzing 
van het oppositieakkoord is, hier staat slechts dat bij het niet halen van 
de meerderheid de samenwerkende partijen niet zonder meer uit elkaar zullen 
gaan. De nieuwe Tweede Kamer fraktie heeft dan ook terecht een voorstel van 
de PPR om uitsluitend gezamenlijk op te treden en voor ieder onderwerp slechts 
één fraktielid van de drie aan te wijzen verworpen, (hoewel PPR voorzitter 
Tonnaer op de TV deed alsof dit al besloten was, en het dus niet zo erg was 
dat de PPR maax twee fraktieleden heeft. Gewoon onjuist).
Dus, ook de bewering van het monistische oppositieblok moet naar het rijk der 
fabelen verwezen worden. Ondertussen is ook de vrees dat er een schaduwkabinet 
zou gaan optreden verdwenen, ook een misverstand dat tot verwarring aanleiding 
heeft gegeven. Uit de laatste verklaringen van het alternatieve kabinet is 
naar voren gekomen, dat zij zich van verdere uitspraken over politieke zaken 
zal onthouden en dit overlaten aan de drie frakties.
Een laatste opmerking van de Goederen, die ik van kotamentaar wil voorzien is 
de slotconclusie: belust op macht om de macht en voor de rest geen nieuws.
Van het begin af aan hebben we toch geweten, dat met het verkrijgen van in
vloed, met het halen van verkiezingswinst, we voor het dilemma geplaatst 
zouden worden hoe we onze inzichten in de praktijk willen verwezenlijken.
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De idee, dat we gewoon moeten wachten tot we de meerderheid hebben zal toch 
niemand kuhnen en willen verdedigen. Het is natuurlijk ook zo, dat als je suc
ces met bepaalde ideeen hebt, deze al snel door de andere partijen worden over
genomen en als je niet oplet zullen ze zelfs aantonen dat het eigenlijk hun 
eigen ideeën zijn. Zo zijn een groot aantail van onze "sterke" punten van vier, 
vijf jaar geleden gemeen goed geworden en kan daar onze wervingskracht niet 
meer van uit gaan. Om onze uitgangspunten voor politieke vernieuwingen, die 
vérgaande veranderingen vragen, te realiseren, moeten we open staan voor de 
veranderingen, die bij andere partijen plaats vinden. In hoeverre zijn zij 
bereid zich van de bestaande verhoudingen los te maken en mee te doen aan
wijzigen. Hier gaat het om een fundamenteel andere zaak dan het formuleren 
van hoe de toekomst er uit moet zien, namelijk hoe kunnen we iets veranderd 
krijgen. Welke strategie moet er gevolgd worden, om zoveel mogelijk van je 
wensen gereEiliseerd te krijgen. Hot is toch wel duidelijk, dat oppositie op 
de lange duur niet betaalt. Je kan zowel wat kleine successen boeken, natuur
lijk juist, en de mentaliteit past zich misschien heel langzaam aan. Maao" op 
een gegeven ogenblik is er toch ook de mogelijkheid om door het verwerven van 
de macht je wensen te kunnen realiseren. Mijns inziens past het volkomen in 
de strategie van D'66 om te pogen macht te verwerven om vernieuwingen door te 
voeren. Is men het daar niet mee eens dan blijven wij slechts een van goede 
wil getuigend gezelschap, dat als bedreiging van het establishment niet lang 
mee zal tellen.
Ik realiseer me dat het woord "macht" net zo'n rot woord is als progressief, 
partij enz. Bedoeld is het meeregeren, als regeringspartner voorstellen te 
kunnen doen, die voor het parlement acceptabel zijn en deze ook redelijk te 
kunnen uitvoeren. Macht om de macht is een holle fraze. Je streeft naair de 
macht om de doelen te verwezenlijken, en als die doelen goed vastgelegd zijn 
is het de meest logische zaak van de wereld. Er is natuurlijk ook een grens 
aan het streven naar macht en je moet v/ll weten waarmee je nog wilt samen
werken. Als een meerderheid slechts bereikt ka., worden door samen te gaan 
werken met b.v. Luns, Schmelzer, Haya, Duys en andere fatsoensrakkers dan 
hoeft het voor mij niet. Dan is het een opportunistische baantjesjagerij ge
worden, waar we alle dagen de voorbeelden al genoeg om ons heen zien.
Wee, voor mij is D'66 geen partij zonder moraal geworden door zich op het 
gliboerige pad van de samenwerking met anderen te begeven. Wél is nodig dat 
we voortdurend onze inzichten in de wijze waarop de politieke structuren 
herzien moeten worden propageren. Onze eigen identiteit is er nog steeds, 
en daarmee een eigen moraal.

SCHRIFTELIJK STEtü-IEN VOOR D'66 KAiMDIDATENLIJSTEh 
door middel van de STEMENVELOP

Op het eind oktober/begin november te houden kongres zal ook het aanwijzen van 
de D'66 kandidaten voor de Tweede Kamer-verkiezingen weer eens aan de orde komen. 
Een van de belangrijkste zaken daarbij is: stemming alléén op ALV óf sbhrifte
lijke stemming door alle leden.
Een veel gehoord bezwaar tegen de laatste procedure is dat misbruik eenvoudig 
is en controle niet goed mogelijk. Men kan bij niet-geïnteresseerden stembil
jetten ophalen en zelf insturen, verkiezingsdemocraten met stembiljetten kun
nen in verkeerde handen vallen en controle op geldig lidmaatschap is ondoenlijk. 
Inderdaad was de tot nu toe bij D'66 gebruikte procedure niet al te best. Een 
enorme verbetering kan verkregen worden door het invoeren van de STEMENVELOP.
Bij ieder stembiljet behoort een stemenvelop. Men sluit zijn stembiljet na in
vullen in de stemenvelop en stuurt het geheel (in een andere envelop) naar de 
notaris. Op de stemenvelop vermeldt de inzender naam en afdeling en tekent een 
op de envelop gestelde verklaring, dat hij/zij gerechtigd is aan de stemming 
deel te nemen (contributie betaaldl) en slechts één biljet inlevert. Pas na 
controle van de stemenveloppen worden deze door de notairis of de stemcommissie 
geopend.
Een geheim dat bij deze methode wordt prijs gegeven is, of men heeft gestemd 
of niet. Maar dat lijkt geen groot bezwaar. Het systeem is ook duurder, ja, 
maar democratie is nu eenmaal een dure zaak, vooral als men naar perfectie 
streeft. Met het vervallen van de problemen over de waarborg, dat bij schrif
telijk stemmen alléén leden en aanhangers éénmaal stemmen zijn er geen redelijke 
argumenten meer om de voorkeur te geven aan op het kongres stemmen. Geheel in 
de D '66-mentaliteit kunnen alle leden meewerken aan het vaststellen van de kan
didatenlijsten, en niet alleen de op een ALV aanwezigen. (HG)
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IN D I T  n u m m e r :

I PEPERBEK VAAR WEL l
door R.W.Th.Lobler

I TWIJFELS ONDER DE D'66-PARAPLD
door H. v.d. Molen

iSÉ, HOE STAAT HET MET DE PVP?
door H. Geelen

PROGRESSIEVE VOLKSPARTIJ - VORM EN INHOUD
door D, Engelen

D'66 EN DE VOORUITSTREVENDE VOLKSPARTIJ
door M. Engwirda

DE MORAAL VAN D'66 (I) 

iDE MORAAL VAN D'66 (II)
door A.C. de Goederen

door H. Geelen

GETUIGEN EN OVERTUIGEN IN DE POLITIEK
door A.R. v.d. Burg

KRANKZINNIG AVONTUUR
door K.P. Bloema

iP

KNIP DIT UIT EN LEG HET BIJ DE TE BETALEN REKENINGEN:

f. 9f—  storten op postrekening nr 7 0 7 8OO t.n.v. Penningmeester Peperbek, 
Voorburg voor Jaargang 5.

De vijfde jaargang begint namelijk in september 1971. Het zou de administratri
ce zeer veel werk besparen indien alle abonné's, die nog niet voor de vijfde 
jaargang betaald hebben, dit in augustus a.s. willen doen. Zij zal ü er zeer 
dankbaar voor zijn, temeer daar zij in de loop van de maand juli 1971 
(ca 15-7~'7l) gaat verhuizen naar Rozenstraat 95, Den Haag. En zoals u zult 
begrijpen, brengt een verhufeiing zeer tijdrovende werkzaamheden met zich mede.

Bovendien kosten aanschrijvingen niet alleen veel tijd, maar ook veel geld 
aan portokosten, wat eigenlijk niet gemist kan worden. Verder hebben een 
aantal abonné's, ondanks diverse verzoeken, nog steeds niet voor de vierde 
jaargang betaald. VJillen de desbetreffende 'vergeters' dit alsnog met spoed 
doen, dasir het mij momenteel onmogelijk is opnieuw aanschrijvingen te ver
sturen.

Met vriendelijke groeten van een zeer dankbare administratrice.

Th.M. Reesink - Meerts
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